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Αθήνα, σήµερα στις 3 Δεκεµβρίου 2020, ηµέρα Πέµπτη και
ώρα 10.09’ συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Β’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΥ ΑΘΑ-
ΝΑΣΙΟΥ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κυρίες και κύριοι
συνάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 2-12-2020
εξουσιοδότηση του Σώµατος, επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΜΓ’ συνεδριάσεώς του, της Τετάρτης
2 Δεκεµβρίου 2020, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του
σχεδίου νόµου: «Περιστολή του λαθρεµπορίου - Κύρωση του
Πρωτοκόλλου για την εξάλειψη του παράνοµου εµπορίου κα-
πνού, διατάξεις περί κοινωφελών περιουσιών και σχολαζουσών
κληρονοµιών, διατάξεις για τα τέλη κυκλοφορίας και τα τέλη τα-
ξινόµησης, κίνητρα για την προσέλκυση φορολογικών κατοίκων
και άλλες διατάξεις»

Εισερχόµαστε στη συµπληρωµατική ηµερήσια διάταξη της

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ

Μόνη συζήτηση και ψήφιση επί της αρχής, των άρθρων και του
συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας: «Εκσυγχρονισµός της Χωροταξικής και Πολεοδοµι-
κής Νοµοθεσίας». 

Η Διάσκεψη των Προέδρων αποφάσισε στη συνεδρίασή της
της 26ης Νοεµβρίου 2020 τη συζήτηση του νοµοσχεδίου σε δύο
συνεδριάσεις ενιαία, επί της αρχής, επί των άρθρων και των τρο-
πολογιών. 

Ειδικότερα, ως προς την οργάνωση της συζήτησης, προτείνε-
ται, εκτός από τους εισηγητές και τους ειδικούς αγορητές,
καθώς και τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους, τους δώδεκα
οµιλητές του πρώτου κύκλου, καθώς και τους Υπουργούς, που
θα συµµετέχουν µε φυσική παρουσία, να προστεθούν τρεις
ακόµη κύκλοι οµιλητών, που θα συµµετάσχουν στη συζήτηση
αυτή µε τηλεδιάσκεψη µέσω της πλατφόρµας «WEBEX». 

Κάθε κύκλος θα περιλαµβάνει δώδεκα οµιλητές µε την εξής
αναλογία: Πέντε από τη Νέα Δηµοκρατία, τρεις από τον ΣΥΡΙΖΑ,
ένας από το Κίνηµα Αλλαγής, ένας από το Κοµµουνιστικό Κόµµα
Ελλάδας, ένας από την Ελληνική Λύση και ένας από το ΜέΡΑ25.
Τα ονόµατα των οµιλητών έχουν ήδη οριστεί από τις Κοινοβου-
λευτικές Οµάδες µε σχετικές επιστολές. 

Το Σώµα συµφωνεί;
ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Το Σώµα συµφώ-

νησε. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο
επί της διαδικασίας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ορίστε, κύριε Φά-
µελλε. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Καλη-
µέρα σε όλους και όλες. 

Κύριε Πρόεδρε, θα καταθέσουµε ένα σχόλιο, το οποίο προφα-
νώς είναι µόνο για τα Πρακτικά, ότι µας κάνει ιδιαίτερη εντύπωση
η απουσία του Υπουργού. Το ότι ξεκινάµε, δηλαδή, πάλι χωρίς
τον Υπουργό, ο οποίος δεν ήταν και δεν πήρε τον λόγο ούτε στις
τρεις τελευταίες συνεδριάσεις.

Γνωρίζουµε ότι είναι ο Υφυπουργός εδώ. Ο Υπουργός, όµως,
δεν είναι εδώ και τον περιµένουµε. Να µπει, λοιπόν, ο Υπουργός,
γιατί θέλω να ακούσει αυτά που λέω. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Μην βιάζεσαι. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δεν βιάζοµαι. Συνεννοηµένοι είµα-

στε για να ακούσει αυτά που θα του πω. 
Κύριε Πρόεδρε, επί της διαδικασίας θέλω να σας ενηµερώσω

για το εξής. Στην πρώτη συνεδρίαση της Επιτροπής Παραγωγής
και Εµπορίου, µετά από ερώτησή µας, ο Υπουργός παραδέχθηκε
ότι σχεδιάζουν ως Υπουργείο την κατάθεση µιας τροπολογίας
µείζονος σηµασίας, που αφορά όλα τα θέµατα των ανανεώσιµων
πηγών ενέργειας και του ελλείµµατος στον ειδικό λογαριασµό. 

Ως εκ τούτου, το Προεδρείο της επιτροπής κάλεσε φορείς και
για το θέµα αυτό. Εµείς ευχαριστούµε το Προεδρείο εδώ δηµό-
σια γι’ αυτή την κίνησή του. Παράδοξο κοινοβουλευτικά, αλλά
ήρθαν φορείς χωρίς να έχουµε το νοµοσχέδιο ή τα αντίστοιχα
άρθρα. 

Η παρέµβασή µου σήµερα, κύριε Πρόεδρε, είναι, διότι ακόµα
δεν τα έχουµε αυτά τα συγκεκριµένα άρθρα. Άρα, λοιπόν, το
πρώτο ερώτηµα που θέτουµε είναι πότε η Κυβέρνηση σκοπεύει
να µας παραδώσει τις τροπολογίες αυτές, οι οποίες έχουν ανα-
κοινωθεί εδώ και πέντε µέρες, την προηγούµενη Παρασκευή. Δεν
είναι κάτι που ακούστηκε χτες. 

Καταλαβαίνετε ότι για ένα τόσο σηµαντικό θέµα το οποίο έχει
προαναγγελθεί, -ήρθαν φορείς- το να µην υπάρχει νοµοθετικό
κείµενο ή ένα υπόβαθρο επί του οποίου θα γίνει η συζήτηση,
αφαιρεί από την κοινοβουλευτική συζήτηση ένα πολύ σηµαντικό
κοµµάτι, το οποίο πιστεύω ότι το αποδεχόµαστε όλοι. 

Το δεύτερο που θέλω να σας πω είναι ότι χθες το απόγευµα ο
Υφυπουργός στην επιτροπή στην οποία συνεδριάζαµε ανακοί-
νωσε επιπρόσθετες τροπολογίες, οι οποίες είναι επίσης πάρα
πολύ σηµαντικές. 

Λέω, παραδείγµατος χάριν, για την τροποποίηση του Ρυθµι-
στικού Σχεδίου της Αθήνας. Μιλάω για θέµατα που σχετίζονται
και µε την πολιτιστική πρωτεύουσα της Ευρώπης και µε τις ζώνες

Π Ρ Α Κ Τ Ι Κ Α  Β Ο Υ Λ Η Σ
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απολιγνιτοποίησης. Μιλάω για ζητήµατα, που έχουν να κάνουν
ακόµα και µε τις υπηρεσίες δόµησης συνολικά. 

Κύριε Υπουργέ, δεν ήσασταν χθες, αλλά νοµίζω ότι αξίζει µια
απάντηση από εσάς. Το ερώτηµα πρώτα είναι τελείως πρακτικό
και συναδελφικό, θα έλεγα. Πότε θα έχουµε τις τροπολογίες για
να γίνει η συζήτηση; Πότε θα γνωρίζουµε τελικά ποια είναι η βού-
ληση της Κυβέρνησης; Και επί του πολιτικού, επιτρέψτε µου µια
τοποθέτηση και κλείνω µε αυτό. 

Κύριε Υπουργέ, θεωρώ ότι προσβάλλετε την κοινοβουλευτική
διαδικασία ακόµα µία φορά και αυτό παραπάει! Και σας το λέω
έτσι, µε τον τρόπο που µιλάει η κοινωνία µας. Ακόµα µία φορά
έχουµε έρθει στην Ολοµέλεια. Περιµένουµε τροπολογίες. Θα τις
φέρετε τελευταία στιγµή.

Αυτά που ανακοίνωσε ο κ. Οικονόµου τροποποιούν το Ρυθµι-
στικό Σχέδιο της Αθήνας και δεν το έχετε ακόµα δώσει. Μάλιστα,
το ανακοινώσατε, χωρίς να το ξέρει κανένας φορέας, να υπάρχει
καµµία διαβούλευση, καµµία ενηµέρωση της κοινωνίας. Νοµίζω
ότι αυτό είναι απαράδεκτο, δεν µπορεί να συνεχιστεί αυτή η ιστο-
ρία. 

Αν θέλετε να συνεδριάζετε µόνος σας στο γραφείο σας, να πη-
γαίνετε εκεί και να βγάζετε όρντινα, αποφάσεις. Δεν είµαστε σε
αυτή την περίοδο, κύριε Χατζηδάκη. Εδώ έχουµε Κοινοβούλιο
και το σεβόµαστε. Αν το σεβαστείτε και εσείς κάποια στιγµή, να
µας ενηµερώσετε, γιατί θέλουµε και εµείς να συνεισφέρουµε σε
έναν κοινοβουλευτικό διάλογο, µε όλους τους κανόνες της δη-
µοκρατίας. Εκτός αν δεν πιστεύετε ότι πρέπει να γίνεται αυτή η
συζήτηση. 

Καταλαβαίνετε ότι κάποιες στιγµές βγαίνουµε από κάποια
όρια, διότι αυτό που κάνετε δεν είναι καν κοινοβουλευτικό. 

Ρωτάµε, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, το εξής: Έχουµε πάρα πολύ
σηµαντικά ζητήµατα, η κοινωνία υποφέρει για ένα άλλο θέµα και
το Υπουργείο από την πίσω πόρτα δηµιουργεί σοβαρά προβλή-
µατα µε τη νοµοθέτηση, αλλά ούτε τις τροπολογίες, κύριε Χα-
τζηδάκη; Ούτε τις τροπολογίες; Πότε, δηλαδή, θα δεήσετε να
ολοκληρώσετε την πολυπόθητη αυτή επεξεργασία, για να δούµε
και εµείς τα σχέδιά σας; Διότι τα κάνετε κρυφά όλα αυτά τα σχέ-
δια. Είναι ξεκάθαρο. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Φάµελλε,

ως προς το πρώτο ζήτηµα είναι άνευ αντικειµένου τώρα, εφόσον
ήρθε και ο κύριος Υπουργός. 

Ανεξαρτήτως, όµως, αυτού, ο Υφυπουργός έχει όλες τις αρ-
µοδιότητες στο Κοινοβούλιο που έχει ο Υπουργός, εκτός από το
να νοµοθετεί.

Συνεπώς, δεν έχετε δίκιο σε αυτό. Ετέθη το θέµα κι άλλη φορά
και έχω απαντήσει.

Όσον αφορά στο δεύτερο, υπάρχει µόνο µία υπουργική τρο-
πολογία, απ’ ό,τι βλέπω εδώ και την έχει προαναγγείλει ο Υπουρ-
γός στην επιτροπή. Η συζήτηση είναι διήµερη, θα µπορεί να σας
την αναπτύξει εδώ και όλοι οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι και
οι εισηγητές θα πάρουν τον λόγο. 

Εξάλλου, µην φέρνετε αυτό το θέµα, διότι και στην προηγού-
µενη Βουλή, που ήσασταν και κυβέρνηση, γινόταν αυτό. Βέβαια,
αυτό δεν σηµαίνει ότι πρέπει να συµψηφίζονται τα ζητήµατα.
Υπήρχε, όµως, µία πρακτική, ανεκτή από την κοινοβουλευτική
διαδικασία, οι τροπολογίες να προαναγγέλλονται από Υπουρ-
γούς, να έρχονται στη Βουλή, να τις αναπτύσσει ο Υπουργός και
όλοι σας να µπορείτε να απαντάτε.

Τον λόγο έχει ο κύριος Υπουργός.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, δεν είχα φανταστεί, οµολογου-
µένως, ότι η παρουσία µου είναι τόσο πολύτιµη για τον κ. Φά-
µελλο. Θα προσπαθήσω, όσο µπορώ, να µην του τη στερώ. 

Από εκεί και πέρα, για τα θέµατα τα οποία έθεσε, θέλω να πω
ότι η ενεργειακή τροπολογία θα κατατεθεί εντός ολίγου. Αποµέ-
νει να υπογραφεί η ειδική έκθεση του λογιστηρίου. Σε πολύ λίγο
χρόνο θα κατατεθεί και αυτή. Επί της ουσίας, είναι απολύτως
γνωστή και ένα τµήµα της, το οποίο δεν ήταν, το παρουσίασε
χτες ο κ. Οικονόµου, για την απολιγνιτοποίηση. Τα υπόλοιπα τα
έχουµε ανακοινώσει λεπτοµερειακά από τις 13 Νοεµβρίου. Όταν
θα τη δείτε, θα διαπιστώσετε ότι δεν υπάρχει τίποτε καινούργιο.

Αυτά τα οποία είπαµε ακριβώς. Και µε αυτό το πνεύµα έγινε και
η σχετική συζήτηση στην επιτροπή της Βουλής, ακριβώς για το
περιεχόµενο της τροπολογίας. 

Δεύτερον, η άλλη τροπολογία, στην οποία αναφερθήκατε,
κύριε Πρόεδρε, κατατέθηκε, από όσο ξέρω, χθες. Είναι η τροπο-
λογία, που αναφέρεται σε θέµατα περιβαλλοντικά και χωροτα-
ξικά. Την είχε περιγράψει από χτες, πριν κατατεθεί, ο κ. Οικονό-
µου και όλο το θέµα είναι αυτό. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Με συγχωρείτε,
αλλά µίλησε ο κ. Φάµελλος. Θα µιλήσει ένας από κάθε κόµµα.
Διαδικαστικά είναι τα θέµατα.

Η κ. Μανωλάκου έχει τον λόγο.
ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, µόλις µας δόθηκε

ένα συµπλήρωµα µε δεκατέσσερα άρθρα. Αυτά είναι σηµαντικά
ζητήµατα. Προστίθενται στο ΙΑ’ κεφάλαιο, στο ΙΒ’, στις λοιπές
διατάξεις. Μας πιάνετε εξαπίνης. Ούτε καν µας ενηµερώσατε και
είναι σηµαντικά ζητήµατα, τα οποία χρειάζεται και να συζητηθούν
και συνεργασίες να γίνουν και να ξέρουµε τι ψηφίζουµε. Είναι
απαράδεκτο! Προσθέσατε ένα µίνι νοµοσχέδιο αυτή τη στιγµή,
στις 10.15’ -είναι απαράδεκτο!- συν τις τροπολογίες, τις οποίες
δεν έχετε «κρεµάσει» καν. Δηλαδή, τι θα κάνουµε µέσα από αυτή
την κοινοβουλευτική διαδικασία, που την έχετε εκφυλίσει τε-
λείως; Κενό, άδειο πουκάµισο µας ζητάτε να ψηφίζουµε και να
µιλάµε για πράγµατα, που δεν έχουµε καν προλάβει να διαβά-
σουµε;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Υπάρχει κάποιος
από τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους ή τους ειδικούς αγο-
ρητές που θα ήθελε τον λόγο;

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο για µισό λεπτό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ένας από κάθε
κόµµα, κυρία συνάδελφε. Μην το κάνουµε τώρα έτσι. Σας παρα-
καλώ πολύ!

Ο κ. Οικονόµου έχει τον λόγο.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Θυµίζω, για όσους δεν ήταν χθες στην αίθουσα
της Γερουσίας, ότι χθες ενηµέρωσα για αυτή την τροπολογία
που κατατέθηκε. Αναφέρθηκα και γενικά στο ότι υπάρχει η τρο-
πολογία και στα βασικά χαρακτηριστικά της. 

Από εκεί και πέρα, οποιοδήποτε συγκεκριµένο άρθρο µπορεί
να συζητηθεί και σήµερα, αν υπάρχει κάποια αντίρρηση ή κάποιο
πρόβληµα. Όµως, το ότι δεν έχει γίνει ενηµέρωση δεν είναι ακρι-
βές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τώρα, θα ήθελα
να κάνω µία γενικότερη παρατήρηση. Παρακαλώ πολύ µόνο όσοι
Βουλευτές µιλούν από το Βήµα να βγάζουν τη µάσκα. Οι Βου-
λευτές που µιλούν από τα έδρανά τους, αλλά και οι Υπουργοί,
τους παρακαλώ να φορούν τη µάσκα.

Ο κ. Σταµενίτης έχει τον λόγο για δεκαπέντε λεπτά.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Προφανώς οι ενστάσεις και οι αν-

τιρρήσεις…
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, πότε…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Φαντάζοµαι ότι

αύριο θα αναπτυχθεί η τροπολογία αυτή, για να έχετε τον χρόνο
να τη µελετήσετε.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Είστε σοβαροί; Είναι νοµοθέτηση
αυτή; 

(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ειπώθηκε ότι

υπάρχει ένα πρόβληµα.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο. Δεν

υπάρχει η δυνατότητα ως Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι να µι-
λάµε;

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ.
(Θόρυβος από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Θα σας δοθεί ο
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λόγος και θα τα πείτε. Θα υπάρξει άνεση. Δεν θα περιοριστείτε
στα δεκαπέντε λεπτά. Θα είναι παραπάνω.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Κύριε Πρόεδρε, σας ζητώ τον
λόγο µόνο για µισό λεπτό.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Προφανώς δεν ακούσατε ότι µί-
λησε ο κ. Φάµελλος. Έτσι; Προφανώς δεν το ακούσατε ή δεν
ήσασταν στην Αίθουσα.

Εν πάση περιπτώσει, όλες αυτές οι ενστάσεις και οι αντιρρή-
σεις είναι αυτό που είπα και στην εισήγησή µου στην επί των άρ-
θρων συζήτηση στην επιτροπή, ότι, δηλαδή, προφανώς το
νοµοσχέδιο είναι ένα πάρα πολύ καλό νοµοσχέδιο και ψάχνουµε
να βρούµε λεπτοµέρειες και τυπικά ζητήµατα να ακουστούν. 

Λοιπόν, εισερχόµαστε στη συζήτηση του σχεδίου νόµου του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας µε τίτλο: «Εκσυγχρο-
νισµός της Χωροταξικής και Πολεοδοµικής Νοµοθεσίας». Πρό-
κειται, όπως αποδείξαµε και µέσα από την ανάλυση των διατά-
ξεων στην επιτροπή, για µια νοµοθετική πρωτοβουλία, η οποία
αποτελεί µια συνολική µεταρρύθµιση για την ιδιοκτησία, για την
ανάπτυξη και για το περιβάλλον. 

Είναι γεγονός ότι η χώρα µας δεν διαθέτει έναν ολοκληρωµένο
χωροταξικό και πολεοδοµικό σχεδιασµό, κάτι που µας έχει οδη-
γήσει σε ένα δαιδαλώδες θεσµικό πλαίσιο µε πολλά προβλήµατα,
κενά και ασάφειες. Αποτέλεσµα αυτού είναι οι πολλαπλές αρνη-
τικές οικονοµικές, αναπτυξιακές και κοινωνικές, αλλά πάνω απ’
όλα περιβαλλοντολογικές, συνέπειες.

Την υφιστάµενη προβληµατική κατάσταση επιχειρεί να ανα-
τρέψει το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου, θέτοντας τρεις µεγάλες
βασικές στοχεύσεις.

Πρώτη είναι αυτή της προστασίας του περιβάλλοντος µέσα
από τον περιορισµό της εκτός σχεδίου δόµησης και την παράλ-
ληλη εφαρµογή ενός εκτεταµένου Προγράµµατος Εκπόνησης
Τοπικών Πολεοδοµικών Σχεδίων. 

Δεύτερη είναι η ενίσχυση και η στήριξη της εθνικής προσπά-
θειας για ανασυγκρότηση της χώρας µέσα από την ανάπτυξη και
τις επενδύσεις. Και αυτό το πετυχαίνει, νοµοθετώντας µέτρα,
όπως ο εκσυγχρονισµός του καθεστώτος χρήσεων γης και η εν-
θάρρυνση της ανάπτυξης επιχειρηµατικής δραστηριότητας σε
οργανωµένα επιχειρηµατικά πάρκα. 

Τρίτη στόχευση είναι η προστασία του δικαιώµατος της ιδιο-
κτησίας µέσα από µια σειρά παρεµβάσεων, όπως, για παρά-
δειγµα, η µεταφορά του συντελεστή δόµησης, ο εξορθολογισ-
µός του καθεστώτος των ρυµοτοµικών απαλλοτριώσεων και η
επιτάχυνση των πολεοδοµικών σχεδίων. 

Πώς επιτυγχάνεται, όµως, η αλλαγή στον τοµέα της χωροτα-
ξίας και της πολεοδοµίας; Ποιες είναι οι ρυθµίσεις που φέρνει
αυτό το νοµοσχέδιο και πώς αλλάζουν το τοπίο; Πώς ξεπερνι-
ούνται τα εµπόδια; Πώς επιτυγχάνονται οι διοικητικές διαδικα-
σίες; Πώς οργανώνεται ο δηµόσιος χώρος και πώς µπαίνει τάξη
στη δόµηση; Πώς προστατεύεται το περιβάλλον; Πώς δίνουµε
πράσινο χρώµα στα κτήρια και πώς γίνονται πιο λειτουργικά,
αλλά και πιο φιλικά στους συµπολίτες µας µε κινητικές δυσκο-
λίες; Ας δούµε τις απαντήσεις αυτών των ερωτηµάτων µέσα από
την παρουσίαση των διατάξεων του νοµοσχεδίου και των παρεµ-
βάσεών του.

Πρώτη παρέµβαση: Η επιτάχυνση του χωρικού σχεδιασµού σε
ολόκληρη τη χώρα µέσα από τον περιορισµό του χρόνου ολο-
κλήρωσης των πολεοδοµικών µελετών σε δυόµισι χρόνια -σή-
µερα συζητάµε για 2012, 2013, 2015- και η εκκίνηση του πιο
µεγάλου προγράµµατος πολεοδοµικών µελετών που έχει συντε-
λεστεί ποτέ στην Ελλάδα. 

Σήµερα η Ελλάδα καλύπτεται από τοπικά πολεοδοµικά σχέδια,
µόνο στο 20% της επικράτειάς της. Με την ψήφιση του νοµοσχε-
δίου θα εκπονηθούν πεντακόσια τοπικά πολεοδοµικά σχέδια, µε
προτεραιότητα τη νησιωτική χώρα. Μέχρι το 2023 θα έχουν εγ-
κριθεί σε τριακόσιες πενήντα διοικητικές ενότητες, εποµένως θα
καλυφθούν οι τουριστικές περιοχές, δηλαδή το 32% της χώρας,
ενώ µέχρι το 2028 θα καλυφθεί όλη η υπόλοιπη χώρα.

Για τον σκοπό αυτό, καθώς και για την ταχύτερη, αποτελεσµα-
τικότερη εφαρµογή του προγράµµατος προβλέπεται ορισµός ει-
δικού συντονιστή. Παράλληλα δίνεται η δυνατότητα υποβοήθη-
σης των επιτροπών παρακολούθησης και αξιολόγησης των χω-

ρικών µελετών από πιστοποιηµένους ειδικούς επιστήµονες, γιατί
υπάρχει η αδυναµία των επιτροπών αυτών, προφανώς λόγω υπο-
στελέχωσης, να ολοκληρώσουν το έργο τους και έχουµε καθυ-
στερήσεις -που προανέφερα- δώδεκα µε δεκαπέντε χρόνια. 

Κι εδώ θα µου επιτρέψετε µια παρατήρηση. Αντιδρά ο ΣΥΡΙΖΑ
µε τρόπο σχεδόν αναχρονιστικό και ίσως και ανούσιο, καθώς
µάλλον όπου βλέπει το επίθετο «ιδιωτικός» αντιδρά. Μπορεί να
έχει αλλεργία. Και το λέω αυτό, γιατί το να αντιδρά σε µια ρύθ-
µιση-πρόβλεψη που εισάγεται για να ξεµπλοκαριστούν οι διαδι-
κασίες και να µειωθούν οι χρόνοι σε έργα, που αυτή τη στιγµή η
δηµόσια διοίκηση και το προσωπικό, που διαθέτει δεν µπορούν
δυστυχώς να υποστηρίξουν -να µην παρεξηγηθώ όχι λόγω ανε-
πάρκειας, αλλά λόγω του χρόνου και λόγω του ικανού αριθµού
προσωπικού- νοµίζω ότι είναι µια αντίδραση απλώς για την αντί-
δραση. 

Συνεχίζοντας να πούµε το πολύ σηµαντικό. Το Πρόγραµµα Εκ-
πόνησης Τοπικών Πολεοδοµικών Σχεδίων θα χρηµατοδοτηθεί
από το Ταµείο Ανάκαµψης κατά 80% και κατά 20% από την Ευ-
ρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων. Και λέω ότι είναι πολύ σηµαντικό,
γιατί πρέπει να ξέρουµε ότι ένας από τους πιο βασικούς λόγους
που δεν προχωρούν στην Ελλάδα τα πολεοδοµικά σχέδια είναι
η έλλειψη χρηµατοδότησης. Η σηµερινή Κυβέρνηση έχει και τη
βούληση να προχωρήσει στο µεγάλο αυτό εγχείρηµα, αλλά έχει
βρει και τη χρηµατοδότηση για την υλοποίησή του. 

Δεύτερη αλλαγή; Ο περιορισµός της άναρχης εκτός σχεδίου
δόµησης. Στα άρθρα 31 µέχρι 40 περιέχονται ρυθµίσεις που αν-
τιµετωπίζουν ένα από τα µεγαλύτερα προβλήµατα της χώρας,
που έχει άµεσο αντίκτυπο στο περιβάλλον, στις επενδύσεις και
στον υγιή ανταγωνισµό. Η άναρχη εκτός σχεδίου δόµηση θα λέ-
γαµε ότι είναι ένα ελληνικό φαινόµενο. Δεν το συναντάµε αλλού
στην Ευρώπη. Και επιτέλους τακτοποιείται και περιορίζεται και
αυτό είναι µια δέσµευση της Νέας Δηµοκρατίας και της Κυβέρ-
νησης.

Και πώς επιτυγχάνεται αυτή η αλλαγή, αυτός ο περιορισµός;
Με τη µείωση κατά 10% των συντελεστών της εκτός σχεδίου δό-
µησης και µε την αλλαγή του καθεστώτος των παρεκκλίσεων αρ-
τιότητας, αλλά µε επαρκές µεταβατικό διάστηµα, ώστε να
εκδοθούν οικοδοµικές άδειες για όσους ιδιοκτήτες το επιθυµούν.
Έχει αξία να σηµειώσουµε σε αυτό το σηµείο -το έχει πει και ο
Υπουργός στις τοποθετήσεις του- ότι προχωρούµε σε αυτή την
αλλαγή, χωρίς να αιφνιδιάζουµε κανέναν. Δίνεται περιθώριο δύο
χρόνων να εκδοθεί οικοδοµική άδεια σε όσους θέλουνε, στα
οποία δεν υπολογίζονται οι εγκρίσεις δασαρχείου και Αρχαιολο-
γικής Υπηρεσίας, και τέσσερα ακόµα χρόνια σε ισχύ η οικοδο-
µική άδεια για να υλοποιηθεί η κατασκευή. Εποµένως, συνολικά
συζητάµε για έξι χρόνια. 

Φυσικά οι ιδιοκτήτες, που δεν θα προχωρήσουν στην έκδοση
οικοδοµικής άδειας, διατηρούν το δικαίωµα να χτίσουν, όµως, µε
βάση τα όσα θα ορίζουν τα τοπικά και ειδικά πολεοδοµικά σχέδια
που θα εκπονηθούν πολύ γρήγορα, όπως ανέφερα. Δεν αλλάζει
τίποτα για την εκτός σχεδίου δόµηση στα τέσσερα στρέµµατα
και άνω, βέβαια πάντοτε µέχρι την εκπόνηση τοπικών πολεοδο-
µικών σχεδίων. 

Επιπρόσθετα, ενισχύεται η οργανωµένη επιχειρηµατική δρα-
στηριότητα. Αυξάνεται ο συντελεστής δόµησης στα επιχειρηµα-
τικά πάρκα, ενώ δίνεται η δυνατότητα ανάπτυξης στρατηγικών
επενδύσεων σε παλιές βιοµηχανικές περιοχές χωρίς πολεοδό-
µηση. Με αυτό τον τρόπο η ηγεσία του Υπουργείου επιχειρεί την
αντιστροφή της διαχρονικής τάσης ενίσχυσης της άναρχης δό-
µησης και δίνονται κίνητρα στην οργανωµένη επιχειρηµατικό-
τητα, µε σκοπό και την προστασία της ελληνικής φύσης από την
ανεξέλεγκτη χωροθέτηση επιχειρηµατικών δραστηριοτήτων.
Σχηµατικά να πούµε ότι µειώνεται ο συντελεστής δόµησης για
τη µεµονωµένη επιχειρηµατικότητα και αυξάνεται για την οργα-
νωµένη. 

Τρίτη παρέµβαση: Η απλοποίηση των οργανικών χρήσεων γης
µε περιορισµό των γενικών χρήσεων για να έχουµε ένα πιο ευέ-
λικτο σύστηµα που να διευκολύνει τις µεικτές χρήσεις. Καθιερώ-
νεται εθνική ονοµατολογία χρήσεων γης, η οποία εφαρµόζεται
ενιαία σε όλα τα σχέδια χρήσεων γης. Αντιστοιχίζονται επιτέλους
οι χρήσεις γης µε τους ΚΑΔ, προκειµένου να περιορίζεται η γρα-
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φειοκρατία και να διευκολύνονται οι επενδύσεις. 
Τέταρτο σηµείο του νοµοσχεδίου, που αποτελεί σηµαντική µε-

ταρρύθµιση είναι η ενεργοποίηση της µεταφοράς του συντελε-
στή δόµησης. Με τη διάταξη αυτή το Υπουργείο λύνει ένα πρό-
βληµα που υπάρχει από το 1978, λαµβάνοντας υπ’ όψιν τη σχε-
τική νοµολογία του Συµβουλίου Επικρατείας. Να εξηγήσουµε µε
δύο µόνο λόγια τι ακριβώς επιχειρείται µε την εισαγωγή της µε-
ταφοράς.

Σήµερα από τη µία µεριά έχουµε τους ιδιοκτήτες διατηρητέων
κτηρίων, που δεν µπορούν να χτίσουν και να αξιοποιήσουν τον
συντελεστή που δικαιούται το οικόπεδό τους. Από την άλλη,
έχουµε περιοχές στις οποίες µε βάση περιβαλλοντικά κριτήρια
και τον σχεδιασµό επιτρέπεται κάποιος να χτίσει, αξιοποιώντας
µεγαλύτερο συντελεστή από αυτόν, που διαθέτει σήµερα. Με τις
νέες διατάξεις, λοιπόν, δηµιουργείται το πλαίσιο να µεταφέρεται
το περίσσευµα σε περιοχές που υπάρχει έλλειµµα. Δηµιουργείται
έτσι όφελος και για τις δύο µεριές των ιδιοκτητών και λύνεται
ένα πρόβληµα, που λιµνάζει για χρόνια. 

Προσδιορίζονται οι προϋποθέσεις για τη χωροθέτηση των
ζωνών υποδοχής συντελεστή. Δηµιουργείται η Ψηφιακή Τράπεζα
Γης, που είναι βασικό εργαλείο για την υλοποίηση αυτής της
πρόβλεψης, καθώς µέσα από αυτή προστατεύονται και η πολιτι-
στική κληρονοµιά και η ιδιοκτησία, ενώ οι ιδιοκτήτες διατηρητέων
αποζηµιώνονται για τους περιορισµούς στην αξιοποίηση της πε-
ριουσίας τους. 

Προχωρώ την ανάλυσή µου µε την πέµπτη παρέµβαση, που
είναι η επιτάχυνση της διαδικασίας έκδοσης των οικοδοµικών
αδειών και η ενίσχυση της ηλεκτρονικής διαδικασίας. Στόχος
είναι να εκδίδεται αυτόµατα το σύνολο των οικοδοµικών αδειών
µετά την ηλεκτρονική υποβολή του φακέλου µε τα απαιτούµενα
δικαιολογητικά και τις αναγκαίες εγκρίσεις. Θεσµοθετείται απλο-
ποιηµένη διαδικασία υποχρεωτικής προέγκρισης για τις οικοδο-
µικές άδειες κατηγορίας 1 και 2. Σηµαντικό συµπληρωµατικό
στοιχείο της αναµόρφωσης των οικοδοµικών διαδικασιών είναι η
ενεργοποίηση από τις αρχές του 2021 της ηλεκτρονικής ταυτό-
τητας κτηρίων ιδιοκτησιών. 

Παράλληλα, εκσυγχρονίζεται ο νέος οικοδοµικός κανονισµός
και αντιµετωπίζεται ο µεγάλος αριθµός ελλείψεων και ασαφειών
που υπήρξαν. Δίνεται ευελιξία για τη διαµόρφωση του εσωτερι-
κού του κτηρίου. Ενισχύεται µε αυτόν τον τρόπο η νόµιµη οικο-
δοµική δραστηριότητα και -όπως είπα- απελευθερώνεται ο
αρχιτεκτονικός σχεδιασµός.

Έρχοµαι ακόµα σε µια διάταξη-τοµή αυτού του νοµοσχεδίου,
που εισάγει ένα καινοτόµο πολεοδοµικό εργαλείο που είναι η
απόσυρση των κτηρίων και η απαλλοτρίωση ορόφων. Στο πλαί-
σιο του νέου οικοδοµικού κανονισµού η απόσυρση του κτηρίου
θα γίνει µε πρωτοβουλία των ιδιοκτητών, για την οποία θεσπίζον-
ται συγκεκριµένα κίνητρα, προκειµένου να αποσυµφορηθούν πε-
ριοχές, οι οποίες είναι επιβαρυµένες και πιεσµένες περιβαλλο-
ντικά και κλιµατικά, ενώ η απαλλοτρίωση ορόφων αφορά περισ-
σότερο αισθητικής και οπτικής θέµατα, όπως η κάλυψη της θέας
µνηµείων. Οι όροφοι που ουσιαστικά εµποδίζουν τη θέα µνη-
µείων θα απαλλοτριώνονται. 

Έβδοµο σηµείο του νοµοσχεδίου ο εξορθολογισµός του συ-
στήµατος ρυµοτοµικών απαλλοτριώσεων. Μπαίνει τέλος στην
οµηρία των πολιτών που ταλαιπωρούνται από τη γραφειοκρατία,
καθώς προβλέπεται η αυτοδίκαιη άρση των ρυµοτοµικών απαλ-
λοτριώσεων, αν παρέλθει µεγάλο διάστηµα από την υποβολή
τους. Ορίζεται, επίσης, ότι µια ρυµοτοµική απαλλοτρίωση µπορεί
να υποβληθεί εκ νέου µόνο µία φορά. Με αυτό τον τρόπο απε-
λευθερώνονται οι ιδιοκτήτες που παραµένουν εγκλωβισµένοι σε
µια διαδικασία διαρκούς επ’ αναβολής ρυµοτοµικών απαλλοτριώ-
σεων της περιουσίας τους.

Όγδοο σηµείο η ρύθµιση επιµέρους θεµάτων αυθαιρέτων τα
οποία προέκυψαν από τη διαδικασία υπαγωγής σε τακτοποίηση.
Ειδικότερα εντάσσονται στην κατηγορία 4 ορισµένες µικρής κλί-
µακας παραβάσεις που περιλαµβάνονταν στην κατηγορία 5. Επί-
σης, αναστέλλονται οι κυρώσεις για αυθαίρετες κατασκευές και
αλλαγές χρήσης της κατηγορίας 5 για συγκεκριµένες κατηγο-
ρίες, όπως για τα ακίνητα που κηρύχθηκαν εντός του 2020 σε
κατάσταση εκτάκτου ανάγκης, που αποκτώνται µέσω αναγκαστι-

κού πλειστηριασµού, που αποκτώνται κατόπιν κληρονοµικής δια-
δοχής και εκµισθώνονται µε σύµβαση leasing και επανέρχονται
στη χρήση του κυρίου του επικαρπωτή τους. Απόλυτα λογικές
ρυθµίσεις.

Εισάγεται η ενεργοποίηση του προστίµου για εκπρόθεσµη δή-
λωση στο Κτηµατολόγιο, το οποίο θα προκύψει βάσει δύο συνι-
σταµένων, της αξίας του ακινήτου και του χρόνου καθυστέρη-
σης. Εδώ να σηµειώσουµε ότι το χρονικό διάστηµα έξι µηνών
είναι χρόνος απόλυτα επαρκής, ώστε οι ιδιοκτήτες να τακτοποι-
ήσουν την εκκρεµότητα αυτή. 

Συνεχίζω την παρουσίαση των βασικών σηµείων του νοµοσχε-
δίου µε δύο κατά την άποψή µου σηµαντικές διατάξεις, που αλ-
λάζουν τη φιλοσοφία της οικοδοµικής δραστηριότητας στη
χώρα, όπου δίνουν ένα νέο χαρακτήρα από άποψη περιβαλλον-
τικής πολιτικής η µία και κοινωνικής ευαισθησίας η άλλη. Συγκε-
κριµένα αναφέροµαι στη διάταξη σύµφωνα µε την οποία προ-
βλέπεται παροχή µεγαλύτερου συντελεστή δόµησης στα φιλικά
για το περιβάλλον κτήρια. Ένα µέτρο το οποίο εντάσσεται στη
συνολική πολιτική του Υπουργείου για την ενεργειακή εξοικονό-
µηση και την υιοθέτηση πολιτικών που είναι φιλικότερες στο πε-
ριβάλλον. Και επίσης, αναφέροµαι στη διάταξη που προβλέπει
παροχή κινήτρων για την ενίσχυση της προσβασιµότητας των
κτηρίων για τους συνανθρώπους µας µε αναπηρίες.

Δίνεται, λοιπόν, δυνατότητα εγκατάστασης κατασκευών, όπως
ειδικές ράµπες εκτός ρυµοτοµικής γραµµής, αλλά και προσθή-
κης ανελκυστήρων σε κτήρια όπου δεν υπήρχε πρόβλεψη στην
αρχική οικοδοµική άδεια και σηµειώνεται ότι αυτές οι προσθήκες
δεν προσµετρώνται στο συντελεστή δόµησης. Κάνουµε, εποµέ-
νως, τα κτήρια πιο λειτουργικά, πιο φιλικά στους συνανθρώπους
µας µε κινητικές δυσκολίες.

Είναι µια εξαιρετικά σηµαντική παρέµβαση του σχεδίου νόµου
και νοµίζω ότι δεν υπάρχει καλύτερη συγκυρία από τη σηµερινή
µέρα, ώστε όλοι µαζί να υπερψηφίσουµε αυτή τη διάταξη, µιας
και σήµερα είναι η Παγκόσµια Ηµέρα των Ατόµων µε Αναπηρία. 

Κλείνοντας µόνο να πω ότι µε τις διατάξεις στο υπό συζήτηση
σχέδιο νόµου αντιµετωπίζεται η σηµαντική καθυστέρηση ενερ-
γοποίησης του θαλάσσιου χωροταξικού σχεδιασµού στην Ελ-
λάδα, καθώς η ενσωµάτωση της οδηγίας 89/2014 στην ελληνική
νοµοθεσία µε τον ν.4546/2018 απέκλειε ουσιαστικά την οδηγία
που συµπεριελάµβανε και τη χερσαία παράκτια ζώνη στον θα-
λάσσιο χωρικό σχεδιασµό. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως είπα και στην αρχή της
οµιλίας µου, στη χώρα µας ο χωροταξικός και ο πολεοδοµικός
σχεδιασµός αντιµετωπίζει προβλήµατα. Το µεγαλύτερό του πρό-
βληµα είναι η απουσία ενός συγκεκριµένου, σαφούς πλαισίου
πάνω στο οποίο θα σχεδιαστεί και θα βασιστεί η οργάνωση του
δηµόσιου χώρου.

Αυτή τη χρόνια παθογένεια καλούµαστε να αντιµετωπίσουµε
µε το σηµερινό σχέδιο νόµου που επεξεργαζόµαστε. Θα µπο-
ρούσε να πει κάποιος ότι είναι το φάρµακο, που αναζητούµε
τόσα χρόνια. Οι αλλαγές που καλούµαστε να ψηφίσουµε σή-
µερα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δίνουν λύσεις σε χρόνια
προβλήµατα δόµησης. Τακτοποιούν ζητήµατα περιβάλλοντος και
χρήσεων γης, προωθούν την ενεργειακή αναβάθµιση του κτηρια-
κού µας αποθέµατος και αφήνουν ένα ισχυρό περιβαλλοντικό και
κοινωνικό αποτύπωµα.

Το υπό συζήτηση σχέδιο νόµου είναι µία ακόµη απόδειξη ότι
στα θέµατα της ενέργειας, της χωροταξίας και της πολεοδοµίας
της χώρας, αλλά και της προστασίας του περιβάλλοντος υπάρ-
χουν συγκεκριµένες στοχεύσεις. Με την ψήφιση του νοµοσχε-
δίου θα υπάρχει το νοµοθετικό πλαίσιο που θα µας επιτρέψει να
τις κάνουµε πραγµατικότητα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να πούµε ότι η Κυβέρ-
νηση µε πρώτο τον Πρωθυπουργό της χώρας, τον Κυριάκο Μη-
τσοτάκη, έχουν θέσει ψηλά τον πήχη, όσον αφορά τα ζητήµατα
του τοµέα αρµοδιότητας του Υπουργείου Περιβάλλοντος και
Ενέργειας. 

Πράγµατι, η σηµερινή ηγεσία του Υπουργείου, ο Υπουργός κ.
Χατζηδάκης, οι Υφυπουργοί και οι γενικοί γραµµατείς υλοποιούν
µία εξαιρετικά φιλόδοξη ατζέντα για το περιβάλλον, την ενέρ-
γεια, τη χωροταξία, τις ανανεώσιµες πηγές ενέργειας, την απο-
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λιγνιτοποίηση της χώρας, τον εξορθολογισµό της ΔΕΗ, τις προ-
στατευόµενες περιοχές «NATURA», τους δασικούς χάρτες, τη
µείωση των πλαστικών µίας χρήσης και όλα αυτά µέσα σε ενά-
µιση χρόνο. Από τον Ιούλιο του 2019 εναρµονιζόµενοι πλήρως
µε τους κύριους στόχους που έχει θέσει η Κυβέρνηση και βάσει
του προγράµµατος, που παρουσιάσαµε προεκλογικά στον ελλη-
νικό λαό επιδιώκουν, αναζητούν, προωθούν και προσφέρουν ορι-
στικές λύσεις στα προβλήµατα του τοµέα ευθύνης τους. 

Μία τέτοια πρωτοβουλία πιστεύουµε ότι είναι και το υπό συζή-
τηση σχέδιο νόµου, το οποίο η Νέα Δηµοκρατία υπερψηφίζει και
καλούµε και τους συναδέλφους από τα υπόλοιπα κόµµατα της
Αντιπολίτευσης να πράξουν το ίδιο.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Και εγώ ευχαρι-
στώ, κύριε συνάδελφε.

Παρακαλείται ο εισηγητής από τον ΣΥΡΙΖΑ κ. Σωκράτης Φά-
µελλος να λάβει τον λόγο.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι
Βουλευτές, κύριοι Υπουργοί, ξεκινάµε σήµερα τη συζήτηση για
ένα νοµοσχέδιο ιδιαίτερα κρίσιµο ενώ στην κοινωνία µας όλοι
µαζί δίνουµε τη µάχη της υγείας. Πράγµατι, είναι δύσκολο να
βγεις από αυτό το πλαίσιο της αγωνίας, της ανησυχίας, της αγω-
νιώδους προσπάθειας της κοινωνίας να υπερβεί αυτή την τερά-
στια κρίση, την υγειονοµική κρίση και να µιλήσεις για θέµατα που
η Κυβέρνηση επιδιώκει παράλληλα να νοµοθετεί, σε αναντιστοι-
χία µε το αίσθηµα της κοινωνίας και τις ανάγκες και τις αγωνίες
της κοινωνίας. 

Μάλιστα, πρέπει να οµολογήσω ότι απ’ ότι καταλαβαίνουµε η
διαδικασία αυτή της προσπάθειας νοµοθέτησης της Κυβέρνησης
θα συνεχιστεί και µε τροπολογίες τις οποίες ακόµη κανένας δεν
τις γνωρίζει, δεν έχουν µπει ποτέ στη διαβούλευση, αλλάζουν σο-
βαρότατα ζητήµατα του θεσµικού πλαισίου, αλλά δεν ασχολούν-
ται µε αυτό που καίει τώρα την κοινωνία µας. 

Γι’ αυτό θα ήθελα εκ των προτέρων να πω, ανταποκρινόµενος
σε αυτό που έχω δηλώσει από την πρώτη ηµέρα, ότι θα πρέπει η
Κυβέρνηση και η πλειοψηφία να καταλάβουν ότι η κοινωνία έχει
σοβαρότατες ανάγκες στα θέµατα της υγείας. Υπάρχουν σοβα-
ρότατα ζητήµατα κοινωνικής κρίσης µε τα οποία πρέπει να ασχο-
ληθούµε, πράγµατα που αφορούν και την Κυβέρνηση και το
Υπουργείο. 

Παραδείγµατος χάριν, θεωρούµε απαράδεκτο να µην γίνεται
κατά προτεραιότητα σήµερα η συζήτηση για το ότι µειώνεται
στον προϋπολογισµό του 2021 το ποσό για την υγεία. Θεωρούµε
απαράδεκτο να µην µπορούµε να κάνουµε µία συζήτηση κοινο-
βουλευτικής συµφωνίας, ότι πρέπει να αυξηθεί ο προϋπολογι-
σµός για την υγεία και να φτάσει στο 7 %.

Ξέρετε, όλα αυτά δεν είναι απλά αµέλειες και λάθη. Υπάρχουν
σοβαρότατες ευθύνες στις επιλογές της Κυβέρνησης, που µας
έχουν οδηγήσει µέχρι εδώ. Πρέπει να πω ότι οι ευθύνες αυτές
περιλαµβάνουν και το ότι η Κυβέρνηση δεν ακούει την επιστήµη
και δηµιουργεί σοβαρότατες ασάφειες και σοβαρότατα προβλή-
µατα προς την κοινωνία, καθώς και αναξιοπιστία. 

Είναι επιλογή της Κυβέρνησης να µη γίνεται ένα µεγάλο πρό-
γραµµα αναλύσεων στον πληθυσµό, ιδιαίτερα στη Θεσσαλονίκη.
Και µιας και είναι εδώ ο Γραµµατέας της Κοινοβουλευτικής Οµά-
δας της Νέας Δηµοκρατίας, που είναι από τη Θεσσαλονίκη, όπως
και πολλοί συνάδελφοι, εγώ θέλω να καταθέσω το εξής: Δεν επι-
τρέπεται σήµερα να µειώνονται οι αναλύσεις. Πρέπει να επιτα-
χυνθούν και να πολλαπλασιαστούν, για να έχουµε µία πλήρη
εικόνα της πανδηµίας. Πρέπει να υπάρχει διαφάνεια και αξιοπι-
στία σε όλα τα στοιχεία που αφορούν την υγεία. 

Αυτό συνδέεται, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την τροπο-
λογία που καταθέτουµε για τη διαφάνεια στα πρακτικά της επι-
τροπής, έτσι ώστε να υπάρχει και αξιοπιστία και να υπάρχει
ταυτόχρονα  στήριξη στους υγειονοµικούς. Αυτή είναι η δεύτερη
τροπολογία που καταθέτει σήµερα ο ΣΥΡΙΖΑ, διότι δεν φτάνουν
τα υποκριτικά χειροκροτήµατα, κύριοι Υπουργοί, για τους υγει-
ονοµικούς, πρέπει να πληρώσετε και τις υπερωρίες τους. Γι’ αυτό
καταθέτουµε και άλλη τροπολογία, γιατί η Κυβέρνηση δεν έχει
προνοήσει ούτε γι’ αυτό, για τις υπερωρίες των υγειονοµικών. 

Όµως, στα θέµατα εδώ υπάρχουν –νοµίζω- απλά κριτήρια για
να διευκρινίσουµε τι εννοούµε, όταν µιλάµε για την ανταπόκριση
της Βουλής στις ανάγκες της κοινωνίας. Σήµερα υπάρχουν προ-
βλήµατα στην κοινωνία ως προς την ενέργεια και το περιβάλλον,
που πράγµατι συνδέονται και µε την πανδηµία. Όµως, δεν ασχο-
λείται µε αυτά το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Πα-
ραδείγµατος χάριν, δεν ασχολείται µε το ότι κόβεται το ρεύµα,
αυξάνονται οι λογαριασµοί, υπάρχουν φοβερές πιέσεις στις
ΔΕΥΑ, σοβαρότατα προβλήµατα ανταπόκρισης της κοινωνίας σε
λογαριασµούς ρεύµατος, φυσικού αερίου, νερού, αλλά και τη-
λεφώνου και τηλεπικοινωνιών. Μένει απαθής, χωρίς ανθρωπιά
στα ζητήµατα αυτά. 

Γι’ αυτόν τον λόγο ο ΣΥΡΙΖΑ σήµερα υποβάλλει και µία τρίτη
τροπολογία, που αφορά στις επανασυνδέσεις όλων αυτών των
βασικών αγαθών, αλλά και στην εξασφάλιση των βασικών αγα-
θών για την κοινωνία. 

Με τι ασχολείται τώρα η Κυβέρνηση; Με τι ασχολείται η Κυ-
βέρνηση αυτή την περίοδο; Με τι ασχολείται το Υπουργείο Περι-
βάλλοντος και Ενέργειας; Με το πώς θα ξεπουλήσει τη δηµόσια
περιουσία, µε το πώς θα διορίσει golden boys σε δοµές και πώς
θα στηρίξει µία παρασιτική και κρατικοδίαιτη λειτουργία µιας µι-
κρής ελίτ. 

Ξέρετε, αυτό είναι το πιο υποκριτικό. Εσείς που τάχατες υπο-
στηρίζετε τον ιδιωτικό τοµέα, ταυτόχρονα έχετε µία απολύτως
κρατικοδίαιτη, παρασιτική και µη παραγωγική οικονοµική λει-
τουργία δίπλα σας και αυτήν υποστηρίζετε, µε golden boys στο
δηµόσιο, µε παχυλούς µισθούς και αναθέσεις στο δηµόσιο, µε
µαγαζιά που στήνονται µία ηµέρα πριν για να πάρουν προµήθειες
υγειονοµικού υλικού. Αυτή είναι η δική σας ανάγνωση, καθώς και
η µονοπωλιακή µεταφορά όλων των δικτύων της χώρας, δηλαδή,
όλα τα δίκτυα θα τα πάρει ένας ιδιώτης. 

Αυτή είναι η άποψή σας για την ιδιωτική οικονοµία, χωρίς αν-
ταγωνισµούς, χωρίς τίποτα. Ο κ. Χατζηδάκης οργανώνει αυτό το
σχέδιο, ενορχηστρώνει αυτό το σχέδιο και έχει την αποκλειστική
ευθύνη για το ότι σήµερα σε αυτή την χρονική περίοδο πουλι-
ούνται και δηµόσιες υποδοµές. 

Εµείς θεωρούµε ότι πρέπει η Βουλή να συζητήσει και για την
άµεση διακοπή τους ξεπουλήµατος δηµόσιων υποδοµών που σή-
µερα τις έχουµε ανάγκη σαν κοινωνία. Σας το ξεκαθαρίζουµε. Θα
κάνουµε ό,τι µπορούµε για να ανατραπεί αυτό το ξεπούληµα. Δεν
επιτρέπεται η χώρα µας να µην έχει βασικά ενεργειακά εργαλεία. 

Δεν σέβεστε ούτε τη διαδικασία της νοµοθέτησης, διότι έ-
χουµε σήµερα ένα νοµοσχέδιο όπου ήρθαν για πρώτη φορά επο-
πτεύοντες φορείς –να µας το πει και ο πρώην Πρόεδρος της
Βουλής- να τοποθετηθούν χωρίς να έχουν κατατεθεί τα άρθρα
του νοµοσχεδίου. Ακόµη και σήµερα, τέσσερις ηµέρες µετά την
ακρόαση των φορέων, δεν έχουµε τα άρθρα του νοµοσχεδίου
για να τοποθετηθούµε. Οι τροπολογίες που αλλάζουν όλο το
ρυθµιστικό της Αθήνας –προσέξτε! - ήρθαν τώρα γιατί δεν είχαν
ανεβεί ούτε στο collaboration της Βουλής. Είχε αποκρυφτεί από
τη διαβούλευση της Αθήνας και δεν ήταν σε γνώση των πολιτών
της Αθήνας ότι τροποποιείται το ρυθµιστικό της Αττικής. Δεν
υπήρχε ούτε στο opengov.gr. Δεν υπήρχε ούτε µέσα στις επιτρο-
πές της Βουλής. Αυτή είναι η δική σας λογική, η απόκρυψη από
τη δηµοσιότητα και η αναξιοπιστία στην άσκηση της πολιτικής. 

Είναι γεγονός ότι είστε πρωταθλητής στις τροπολογίες, που
έρχονται τελευταία στιγµή, όπως είστε, κύριε Υπουργέ, πρωτα-
θλητής και στην ακρίβεια του ρεύµατος, γιατί επί δικής σας
Υπουργίας και µε δικές σας πρωτοβουλίες, έχουµε τόσο ακριβό
ρεύµα στην Ελλάδα. Έχουµε ανεβεί µε βάση αποτελέσµατα της
EUROSTAT σε βαθµίδες ακρίβειας σε σχέση µε άλλες χώρες.

Και τα έχετε κάνει µπάχαλο στην αγορά ενέργειας! Η τροπο-
λογία που θα φέρετε για τις ΑΠΕ το επιβεβαιώνει και από χθεσι-
νές δηλώσεις σας προκύπτει ότι θα έχουµε και άλλες αυξήσεις,
γιατί ούτε στην απελευθέρωση της αγοράς ενέργειας τα έχετε
καταφέρει.

Επειδή, όµως, εµείς θέλουµε να είµαστε συνεπείς και µε τους
συνανθρώπους που µας ακούν και επειδή σήµερα είναι η παγκό-
σµια Ηµέρα Ατόµων µε Αναπηρία, καταθέτουµε και µία τροπολο-
γία, η οποία πραγµατικά ανταποκρίνεται στην ανάγκη να
επεκταθούν τα χορηγούµενα προνοιακά αναπηρικά επιδόµατα
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που χρειάζονται ανανέωση, γιατί αυτοί οι άνθρωποι -δεκάδες χι-
λιάδες- περιµένουν να λύσουν αυτά τα προβλήµατα της πρόσβα-
σης έστω και µε ένα ελάχιστο επίδοµα.

Ας πάµε, όµως, λίγο στα ζητήµατα του νοµοσχεδίου, µε το
οποίο εµείς διαφωνούµε και στις επιτροπές ξεκαθαρίσαµε ότι θα
τοποθετηθούµε µε επιφύλαξη, για να δώσουµε τη δυνατότητα
στην Κυβέρνηση να τροποποιήσει ή να αποσύρει κάποια στοι-
χεία. Όµως, η Κυβέρνηση φαίνεται αµετακίνητη.

Τι κάνει, λοιπόν, αυτό το νοµοσχέδιο, για να είναι ξεκάθαρο
και σε όσους πιθανά µας παρακολουθούν;

Πρώτον, διασπά και καθυστερεί τον χωροταξικό σχεδιασµό,
επιβάλλοντας αυταρχικά κεντρικές επιλογές για τις χωροθετή-
σεις και τις χρήσεις γης σε όλα τα επίπεδα σχεδιασµού, αγνο-
ώντας τις τοπικές κοινωνίες, την αυτοδιοίκηση και τον δηµοκρα-
τικό προγραµµατισµό, µε µια λογική «αποφασίζοµεν και διατάσ-
σοµεν» από το γραφείο του Υφυπουργού απευθείας, ενώ στερεί
από τη χωροταξία το βασικό της προτέρηµα, τη σύνθεση, τη συµ-
µετοχή, τον δηµοκρατικό προγραµµατισµό, τη διεπιστηµονική και
κοινωνική διεργασία. Και αυτό γίνεται µε επιλογή από την Κυβέρ-
νηση.

Δηµιουργεί ανισότητες και πολυνοµία αυτό το νοµοσχέδιο, ένα
αλαλούµ στην εκτός σχεδίου δόµηση, δηµιουργώντας νέες πα-
ρεκκλίσεις, δηµιουργώντας χατιρικές εξαιρέσεις που αυξάνουν
τη δόµηση µε ανισότητες και διακρίσεις, αλλά ταυτόχρονα µει-
ώνει την αξία της µικρής και πολύ µικρής ιδιοκτησίας εκδικητικά,
µε ταξική στόχευση και δηµιουργεί χώρο για αεριτζήδες στην
αγορά γης, οι οποίοι θα συγκεντρώσουν γη και θα πάρουν υπε-
ραξίες αύριο, αλλά θα εκβιάσουν σήµερα τους µικροϊδιοκτήτες.

Και αυτό κάνει µε αυτό το νοµοσχέδιο ο κ. Χατζηδάκης. Κάνει
την κρίση ευκαιρία –ειλικρινά- µέσα στην πανδηµία, χωρίς να έχει
ούτε ιερό ούτε όσιο.

Ταυτόχρονα, κάνει ρουσφέτια σε τράπεζες. Οι τράπεζες µπο-
ρούν πλέον να τακτοποιούν αυθαίρετα από κατασχέσεις, αλλά
όχι ο πολίτης. Κάνει ρουσφέτια σε ένα µικρό λόµπι ξενοδόχων,
που ταυτόχρονα είναι από την πίσω πόρτα εργολάβοι, γιατί τους
δίνει τη δυνατότητα αυξηµένων συντελεστών, αυξηµένων δα-
νείων και να πουλάνε για κατοικία µετά τις τουριστικές εγκατα-
στάσεις µε υπεραυξηµένο συντελεστή δόµησης, προσβάλλοντας
και το περιβάλλον και όλη την οικοδοµική αγορά.

Και τακτοποιεί και άλλα συµφέροντα, από το Ελληνικό µέχρι
την «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ», που ανοίγει νέο παραθυράκι για να
βγει µε απόφαση Υφυπουργού ανατροπή του περιφερειακού χω-
ροταξικού σχεδίου της Περιφέρειας Ανατολικής Μακεδονίας-
Θράκης και έτσι να ικανοποιήσει την εξαγγελία της «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ
ΧΡΥΣΟΣ» για νέα µονάδα στη Θράκη. Και πρακτικά αποµειώνει
την αξία του ελληνικού δοµηµένου και φυσικού περιβάλλοντος. 

Ταυτόχρονα, βέβαια, το νοµοσχέδιο αποµειώνει το δηµόσιο
συµφέρον, διότι διαλύει υπηρεσίες, υποβαθµίζει τις υπηρεσίες
του Υπουργείου Περιβάλλοντος. Και η τροπολογία, που έχει έρ-
θει είναι ακόµα µια υποβάθµιση της διεύθυνσης ΔΑΟΚΑ -αν δεν
κάνω λάθος- γιατί δηµιουργείται και άλλη υπηρεσία δόµησης και
άλλο παραµάγαζο δηλαδή µέσα στο Υπουργείο. Δηµιουργεί δε
και τη λογική της «περιστρεφόµενης πόρτας» -οι ίδιοι µελετητές,
οι ίδιοι επιβλέποντες- ενώ αποκλείει επιστηµονικούς φορείς από
όργανα, όπως αυτό το καινούργιο για τη χωροταξία, που δεν έχει
κανέναν επιστηµονικό φορέα µέσα, για να καλύψει την εµµονική
ιδεοληψία του Υφυπουργού, που αναγκάστηκε λόγω της κριτικής
που δέχτηκε να πάρει πίσω ορισµένους αποκλεισµούς.

Όµως, είναι και τραγικά ελλειµµατικό, είναι ανεφάρµοστο στην
πράξη. Έχει σοβαρά προβλήµατα στις ρυθµίσεις εκτός σχεδίου
και στις εξαιρέσεις των εξαιρέσεων, κάτι που επισηµαίνει και η
Επιστηµονική Υπηρεσία της Βουλής. Και θα βρούµε τεράστια
προβλήµατα στην εκτός σχεδίου περιοχή από την επόµενη µέρα
και σας προειδοποιούµε από τώρα ότι θα έρθετε µε πολλές τρο-
πολογίες. Είναι ένα παράδειγµα κακής νοµοθέτησης.

Επιταχύνει τον σχεδιασµό του χωροταξικού αυτό το νοµοσχέ-
διο; Διότι τάχατες έτσι λέει η Κυβέρνηση. Δεν περιλαµβάνει καµ-
µία ρύθµιση επιτάχυνσης. Το πεδίο της χωροταξίας και της
πολεοδοµίας δεν πάσχει από έλλειψη νόµων, πάσχει από πολυ-
νοµία και από εφαρµογή. Και έρχεται τώρα, αλλάζοντας λέξεις
σε τέσσερα προηγούµενα νοµοσχέδια, να επιτείνει την πολυνο-

µία, ενώ δεν προχωράει την αναγκαία κωδικοποίηση -που έχει
εξαγγελθεί έτσι και αλλιώς- της νοµοθεσίας και έχει πάρα πολλές
εξουσιοδοτικές. Φανταστείτε ότι είναι τόσο κακή η νοµοθέτηση
-τέτοια επιτελική πρωτοπορία δεν την περιµέναµε- που έχει
τριάντα εννιά υπουργικές αποφάσεις και πέντε προεδρικά δια-
τάγµατα, χωρίς χρονική δέσµευση για την έκδοση!

Αλλάζει χειρουργικά άρθρα του ν.4447. Δηµιουργεί µια τεχνική
γραµµατεία µε έναν συντονιστή έξω από τις υπηρεσίες. Και αν
καταλάβαµε καλά από την τροπολογία, θα έχει και µία κεντρική
πολεοδοµική υπηρεσία πάλι κάτω από τον Υπουργό και έξω από
τις υπηρεσίες. Ιδιωτικοποιεί ουσιαστικά τις λειτουργίες της χω-
ροταξίας και υπηρεσίες και αρµοδιότητες του δηµοσίου, ενώ
ταυτόχρονα, όπως παραδέχτηκε ο εκπρόσωπος της Κεντρικής
Ένωσης Δήµων, αφαιρεί αρµοδιότητες και από τους δήµους και
από τις περιφέρειες.

Και όλα αυτά για να στηθεί ένα µαγαζί που θα καθοδηγεί τις
αναθέσεις, θα καθοδηγεί τις εγκρίσεις και θα κάνει τη χωροταξία
επιστηµονικό ρουσφέτι. Αυτό ακριβώς κάνει τώρα το Υπουργείο
Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Και πρέπει να οµολογήσω ότι
αυτό φάνηκε, όταν η Υφυπουργός έστειλε στους δήµους mail,
για να δηλώσουν στον ίδιο προσωπικά τις επιλογές τους για τις
κατά προτεραιότητα πολεοδοµούµενες εκτάσεις. Αντί να ενισχύ-
σει τις δηµόσιες υπηρεσίες, σταµάτησε ακόµα και τον διαγωνι-
σµό πενήντα τεσσάρων µηχανικών και νοµικών που θα στελέχω-
ναν την υπηρεσία του Υπουργείου Περιβάλλοντος -που είχαµε
εµείς προχωρήσει- και διακόσιες πενήντα προσλήψεις για τις
υπηρεσίες δόµησης και τα παρατηρητήρια δόµησης, που επίσης
είχαµε προετοιµάσει.

Και ταυτόχρονα, έχει έρθει και διασπά τον σχεδιασµένο πολε-
οδοµικό και χωροταξικό σχεδιασµό σε όλους τους δήµους, που
είχε από την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ και προδιαγραφές -δηµοσι-
ευµένες σε ΦΕΚ- και διαδικασίες µε χρονοδιάγραµµα -δηµοσιευ-
µένες σε ΦΕΚ- και χρηµατοδότηση -δηµοσιευµένη υπουργική
απόφαση- και συνέντευξη Τύπου µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων και πρόσκληση της Ελληνικής Εταιρείας Τοπικής
Ανάπτυξης και Αυτοδιοίκησης για τη χρηµατοδότηση.

Και καταθέτω και την πρόσκληση και όλα τα ΦΕΚ, για να απο-
δείξω ότι όλα αυτά ήταν προγραµµατισµένα το 2018, 2019 από
την κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Σωκράτης Φάµελλος κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Και ενώ, λοιπόν, έχει εξασφαλιστεί και η χρηµατοδότηση και
η διαδικασία, έρχεται ο Υπουργός και ο Υφυπουργός και καθυ-
στερούν δεκαοκτώ µήνες την προκήρυξη των τοπικών πολεοδο-
µικών σχεδίων, για να µπορέσουν να κατεδαφίσουν µετά τον
σχεδιασµό τον οποίο συζητάνε σήµερα.

Και έτσι χάνεται η δυνατότητα να σχεδιάσει ένας δήµος στο
σύνολό του, ουσιαστικά αφαιρείται η πρώτη αρχή της βιώσιµης
ανάπτυξης, ενώ όπου υπάρχει στρατηγικός σχεδιασµός -µε πα-
ραθυράκια στους νόµους- τροποποιείται στο νοµοσχέδιο, έτσι
ώστε να µην ισχύει. Έχει µπει δηλαδή η ρύθµιση επιπλέον της
νοµοθεσίας που είχαµε εµείς ως κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, που
λέει στην περίπτωση των περιφερειακών χωροταξικών σχεδίων
επιπλέον δύο λέξεις, «δεσµεύονται να υλοποιούν τα ειδικά σχέ-
δια», αυτά δηλαδή που εκπονεί και εγκρίνει ο ίδιος ο Υφυπουρ-
γός. Και µάλιστα, γράφει επιπλέον άλλη µία πρόταση, «και µόνο
αν τους δώσει την έγκριση το ειδικό πλαίσιο». Δηλαδή είναι χει-
ρουργική -αν θέλετε- η αντιδηµοκρατική µεθόδευση που επιχει-
ρεί σήµερα το γραφείο του Υφυπουργού και συνολικά η πολιτική
ηγεσία του Υπουργείου Περιβάλλοντος.

Και αναρωτιέµαι, κύριε Χατζηδάκη: Τα ξέρετε όλα αυτά; Εν
γνώσει σας τα έχετε υπογράψει, τις προσθήκες αυτές τις χει-
ρουργικές, τις αντιδηµοκρατικές και αυταρχικές που περιορίζουν
ακόµα και τον σχεδιασµό; Γιατί ο Υφυπουργός προσπάθησε χθες
να παραπλανήσει τη Βουλή και να πει ότι είναι ρυθµίσεις του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, αλλά δεν ξέρει ότι µπορούµε και εµείς να διαβάζουµε. Έχει
αυτή την υπεροψία που νοµίζει ότι οι υπόλοιποι δεν καταλαβαί-
νουν ακριβώς τι γίνεται µέσα στο Υπουργείο.

Ένα τέτοιο παράδειγµα πιθανά είναι και η «ΕΛΛΗΝΙΚΟΣ ΧΡΥ-
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ΣΟΣ», γιατί έτσι µεθοδεύουν τη ρύθµιση αυτή, ενώ οι δήµοι ήταν
ξεκάθαροι. Ήρθαν και είπαν να αποσυρθεί το νοµοσχέδιο και να
αναθεωρηθεί. Όχι απλά δεν λήφθηκε υπ’ όψιν καµµιά πρόταση
των δήµων, αλλά υπάρχουν ρυθµίσεις µέσα στο νοµοσχέδιο που
λένε ότι δεν λαµβάνεται υπ’ όψιν η γνώµη του δήµου, δεν λαµ-
βάνεται υπ’ όψιν η γνώµη της περιφέρειας και κανείς δεν κατα-
νοεί, έτσι όπως είναι γραµµένο το σχέδιο, ούτε πώς θα εξελιχ-
θούν τα πολεοδοµικά σχέδια, ούτε ποιος παίρνει την πρωτοβου-
λία για τις ρυµοτοµικές µελέτες, ούτε πώς λειτουργούν οι υπη-
ρεσίες. Διότι είναι ταυτόχρονα αλαλούµ, γιατί ο λύκος –λέει- στην
αντάρα χαίρεται.

Καταργεί, όµως, το νοµοσχέδιο την εκτός σχεδίου δόµηση;
Όχι, δεν την καταργεί, αντίθετα την περιπλέκει και σε κάποιες
περιπτώσεις την επιταχύνει και την πιέζει.

Πρόθεση της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Περιβάλλον-
τος -παρακολουθούµε τον Υπουργό έτσι και αλλιώς στις συνεν-
τεύξεις- είναι να βγει και να πει ηρωικά «καταργήσαµε την εκτός
σχεδίου δόµηση». Το αντίθετο κάνει: Μπλέκει τόσο πολύ και επι-
στηµονικά και πολιτικά το θέµα, που θα δυσκολευτούµε στην
επόµενη κυβέρνηση να ξετυλίξουµε το κουβάρι που δηµιουργεί-
ται στα θέµατα της χωροταξίας.

Καθυστερεί τα τοπικά σχέδια επιλεγµένων δηµοτικών ενοτή-
των, για να µην λυθεί το θέµα της εκτός σχεδίου. Όλοι οι φορείς
και το Τεχνικό Επιµελητήριο δεν είναι ΣΥΡΙΖΑ. Και η Κεντρική
Ένωση Δήµων και Κοινοτήτων και οι περιβαλλοντικές οργανώ-
σεις, κανείς δεν είναι στα στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ. Είπαν ότι πρέπει
να προηγηθεί ο σχεδιασµός, τον οποίο καθυστερεί επίτηδες η
Κυβέρνηση, για να µην οργανωθεί, περιοριστεί και εξαλειφθεί η
εκτός σχεδίου δόµηση, αλλά για να γίνεται παιχνίδι µε τα συµ-
φέροντα.

Η επιλογή της κατάργησης των παρεκκλίσεων για µικρό εµβα-
δόν έχει συγκεκριµένο και κοινωνικοοικονοµικό, αλλά και περι-
βαλλοντικό πρόσηµο. Θίγει και υποτιµά την αξία της µικρής και
µεσαίας ιδιοκτησίας, το είπαν οι ίδιοι οι µεσίτες. Εκβιάζει τη µικρή
και µεσαία ιδιοκτησία. Και βέβαια, ως ρύθµιση είναι λάθος, ακόµα
και για αυτό που τάχατες επικαλείται, διότι επιταχύνει τη δόµηση
σε περιοχές παρεκκλίσεων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξης του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Θα πάρω τρία λεπτά από τη δευτερολογία µου, κύριε Πρό-
εδρε.

Έχει δηλαδή ακριβώς το αντίθετο αποτέλεσµα, κύριε Πρό-
εδρε. Επιταχύνει τη δόµηση στις παρεκκλίσεις, δηλαδή πού; Σε
περιοχές χωρίς δρόµους, χωρίς κοινόχρηστους χώρους, χωρίς
ρυµοτοµία και λέει «χτίστε γρήγορα!». Από τη µια τους εκβιάζει
να ξεπουλήσουν την περιουσία τους -γιατί ποιος έχει λεφτά να
χτίσει τώρα;- και από την άλλη, τους λέει «σηκώστε κουφάρια,
έστω οικοδοµικούς σκελετούς, για να κατοχυρώσετε το δικαίωµα
άδειας». Αυτό είναι προσβολή και στο περιβάλλον, προσβολή και
στην περιουσία, προσβολή και στη χωροταξία. Και ταυτόχρονα,
είναι προσβολή στη λαϊκή ανάγκη. Εκµεταλλεύεται αυτή τη
στιγµή την ανέχεια, την πανδηµία, για να µπορέσουν να εκµεταλ-
λευτούν κάποιοι «αεριτζήδες» και να πάρουν την περιουσία των
πολιτών.

Και δεν απαγορεύει τη δόµηση από τα τέσσερα στρέµµατα και
πάνω. Αντίθετα, στα µεικτά τουριστικά την αυξάνει 35% -το φαν-
τάζεστε;- και τους δίνει τη δυνατότητα στο 40% αυτών, που θα
το πάρουν µε δάνεια, που θα το πάρουν µε ειδικούς πολεοδοµι-
κούς όρους, που θα το πάρουν και θα δουλέψει κόσµος στον
τουρισµό, να το κάνουν κατοικία. Και έτσι διαλύει και τον χώρο
της πραγµατικής κατασκευής, που δεν µπλέκει µε «αεριτζήδες». 

Αυτές είναι οι ρυθµίσεις οι οποίες περνάνε, ειδικές για κάποιο
λόµπι ξενοδοχείων, γιατί τα κάµπινγκ τα έχει έξω από τις ρυθµί-
σεις. Δεν µπορούν να κάνουν ούτε τους τυπικούς χώρους για να
βγάλουν την άδεια. Και έτσι µειώνει την περιουσία των πολιτών
και υποτιµά την αξία γης αντί να κάνει το πιο απλό, που θα ήταν
σχεδιασµός, που θα περιλαµβάνει τις ζώνες γύρω από τους οικι-
σµούς, θα οργανώνει, θα περιορίζει πιθανά τα οικόπεδα µε δρό-
µους, θα δίνει πραγµατικές αξίες και κοινόχρηστους χώρους.

Και βέβαια να το πούµε ξεκάθαρα, ό,τι δόµηση τάχατες λέει
ότι θα κόψει µετά από έξι χρόνια από τις εκτός σχεδίου, τα δίνει

-µε τις ρυθµίσεις του οικοδοµικού κανονισµού, από το Ελληνικό
µέχρι οπουδήποτε αλλού- σε κολλητούς του συστήµατος, γιατί
υπάρχουν ρυθµίσεις που αυξάνουν τη δόµηση µέσα στο νοµο-
σχέδιο. 

Άρα, λοιπόν, είναι περισσότερο αντιπεριβαλλοντικές ρυθµί-
σεις, ενώ στις περιπτώσεις των αυθαιρέτων κάνει αυτή τη φο-
βερή τακτοποίηση, χατίρια στις τράπεζες, που µπορούν να ρυθ-
µίσουν κατασχεµένα ακίνητα, αλλά όχι οι πολίτες, ενώ δεν έχει
λύσει και το θέµα της ηλεκτρονικής ταυτότητας, λόγω και των
µη προσλήψεων, των κτηρίων. Και βέβαια έτσι περιορίζει τους
κατοίκους να µπουν στο «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ», ακόµα και στις πολύ-
παθες λιγνιτικές περιοχές και θα αναφερθούµε σε αυτό στη συ-
νέχεια. Αυτό λοιπόν δεν είναι ισοτιµία. Είναι ο ορισµός της
διάκρισης, της ανισοτιµίας. 

Και βέβαια δεν κάνει και το εξής απλό, που προτείναµε εµείς
συνθετικά, να συµφωνήσουµε σε µία εθνική στρατηγική, ωριµά-
ζοντας και προχωρώντας την πολιτική ένα βήµα παραπάνω, έτσι
ώστε τα σχέδια των δήµων να περιορίσουν και να εξαλείψουν την
εκτός σχεδίου δόµηση. Ούτε αυτό θέλει να κάνουµε, γιατί εµείς
προτείναµε να υπάρξει µια τέτοια συµφωνία και να προχωρήσει
έτσι ο σχεδιασµός.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κ. Βουλευτή)

Και τέλος, θέλω να σας πω, κύριοι συνάδελφοι -και κλείνω,
κύριε Πρόεδρε- ότι το νοµοσχέδιο αυτό δεν είναι και περιβαλ-
λοντικό. Είναι αντιπεριβαλλοντικό. Πρώτα απ’ όλα είναι αντιπερι-
βαλλοντικό το ότι πυκνώνεις τόσο πολύ τη δόµηση σε ορισµένες
περιοχές, υποβαθµίζοντας ακόµα και το τουριστικό προϊόν. Είναι
ξέρετε αυτοκτονικό το να περιορίζεις το φυσικό περιβάλλον στις
περιοχές τουρισµού, διότι ο τουρισµός θέλει φυσικό περιβάλλον. 

Αφαιρεί δε ο κ. Υφυπουργός µε ιδεοληψία και επιλογή τον πα-
ράκτιο χώρο από τη θαλάσσια χωροταξία, σε µία χώρα που θα
έχουµε σοβαρότατα ζητήµατα κλιµατικής κρίσης και αύξησης
της στάθµης της θάλασσας. Το λένε αυτό οι παγκόσµιες µελέ-
τες, αλλά το αφαιρεί, γιατί έχει µια αντιεπιστηµονική και κοντό-
φθαλµη άποψη για τα θέµατα αυτά. Γιατί πολύ απλά θεωρεί ότι
ο παράκτιος χώρος είναι εµπόδιο στην ανάπτυξη, ενώ είναι πλού-
τος ανάπτυξης ο παράκτιος χώρος. 

Και πέρα από την κλιµατική προσέγγιση την οποία ξεχνάει, ένα
βασικό θέµα που επίσης είναι αντιπεριβαλλοντικό, είναι ότι στα-
µατάει τις ρυµοτοµικές απαλλοτριώσεις, που αναφέρονται σε
πάρκα, σε πλατείες, σε διάνοιξη δρόµων. Άρα οι δήµοι χάνουν
εργαλεία για να κάνουν καλύτερο το δοµηµένο περιβάλλον και
δεν βρίσκει µια άλλη λύση, ούτε να απελευθερώσουµε πόρους
από το Πράσινο Ταµείο ούτε να λύσουµε το θέµα των παράνο-
µων ιδιοκτητών, καµµία µεταρρύθµιση. 

Απλώς παγώνουµε τις απαλλοτριώσεις και έτσι θα µείνουν στη
µέση δρόµοι, που δεν έχουν ανοίξει ποτέ στους δήµους µας, ιδι-
αίτερα σε αυτούς που δεν έχουν οικονοµική δυνατότητα, εκτός
αν κάνετε πολιτική µόνο για τους δήµους που έχουν οικονοµική
δυνατότητα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε. Έχετε φτάσει τέσσερα λεπτά παραπάνω. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Πρέπει να πω ότι υπάρχουν τραγικές
φωτογραφικές ρυθµίσεις -και ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε- από
σχολεία σε γεωργική γη, µέχρι ιαµατικό τουρισµό σε δάση, µέχρι
γη υψηλής παραγωγικότητας που πλέον δεν θα επιτρέπεται να
έχει σπίτια, αλλά θα επιτρέπεται να έχει µόνο φωτοβολταϊκά. 

Παράλληλα υποβαθµίζει τους επιθεωρητές περιβάλλοντος.
Τους κάνει γραµµατεία των ιδιωτών που θέλει να φέρει να κάνουν
την επιθεώρηση περιβάλλοντος, κάτι που θέτει σε κίνδυνο και το
δηµόσιο συµφέρον, αλλά και τον ιδιωτικό τοµέα της οικονοµίας. 

Κυρίες και κύριοι Βουλευτές, κάναµε µια µεγάλη προσπάθεια
για να τα επισηµάνουµε όλα αυτά στην πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Περιβάλλοντος, να αποσύρει τις αντιλαϊκές και αν-
τιπεριβαλλοντικές ρυθµίσεις και να βρούµε µία λύση. Της επιδεί-
ξαµε µε ανάλυση τα άρθρα στα οποία θα «κολλήσει» η εφαρµογή
αυτού του νοµοσχεδίου. Όµως, η πολιτική ηγεσία του Υπουρ-
γείου Περιβάλλοντος δεν θέλει να ακούσει καµµία τέτοια πρό-
ταση. 

Ως εκ τούτου, λοιπόν, δηλώνουµε ότι το νοµοσχέδιο αυτό είναι
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επικίνδυνο, επικίνδυνο και για την κοινωνία και για την ανάπτυξη
και για το περιβάλλον. Και προφανώς θα είµαστε απολύτως αν-
τίθετοι, όχι µόνο στο νοµοσχέδιο αυτό, αλλά και σε όλες τις προ-
σπάθειες µε τροπολογίες από την πίσω πόρτα, που θα περάσει
ο κ. Χατζηδάκης και ο κ. Οικονόµου, που µόνο στόχο θα έχουν
να «τακτοποιήσουν» συµφέροντα και να κάνουν την ελληνική κοι-
νωνία να πληρώνει πολύ ακριβά το τίµηµα µιας καταστροφικής
για την Ελλάδα Κυβέρνησης. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ,
κύριε Φάµελλε. 

Τον λόγο έχει τώρα ο ειδικός αγορητής του Κινήµατος Αλλα-
γής, ο κ. Γεώργιος Αρβανιτίδης. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε την τακτική που ακολουθεί

ο κύριος Υπουργός φτάσαµε αισίως στην Πέµπτη 3 Δεκεµβρίου
και ακόµα ψαχνόµαστε για την τροπολογία που θα κατέθετε ο
Υπουργός, όπως ο ίδιος µας είχε ανακοινώσει την προηγούµενη
Παρασκευή, στις 27 Νοεµβρίου, την οποία είχε εξαγγείλει πιο
πριν, την Παρασκευή και 13.

Επιλέγετε, κύριε Υπουργέ, να «παίζετε τον παπά» µε τη Βουλή,
εδώ τροπολογία, εκεί τροπολογία, πουθενά η τροπολογία και να
συζητάµε για κάτι το οποίο είναι αόρατο, όπως το χαρακτήρισα
πριν. 

Αναρωτιέστε δε -και αυτό είναι το εντυπωσιακό- και λέτε ότι
δεν καταλαβαίνετε τις αντιδράσεις µας. Τόσο επιτελικό κράτος,
τόσο εκσυγχρονισµό, τόσο σεβασµό στη Βουλή και εµείς δεν κα-
τανοούµε τις προσπάθειές σας για να βελτιώσετε τα πράγµατα. 

Και τώρα προσχώρησε στην αντίληψη αυτή και ο κ. Υφυπουρ-
γός, ο οποίος είναι τεχνοκράτης βέβαια -όχι κοινοβουλευτικός-
και αναρωτήθηκε και αυτός αφού ανακοίνωσε, λέγοντας «Μα, τι
πρόβληµα έχετε; Αυτή είναι η κοινοβουλευτική διαδικασία». Ανα-
κοινώνει κάτι, άρα τεκµήριο αποδοχής. Πολύ απλά τα πράγµατα.
Δεν θέλει καν να το µελετήσει, δεν θέλει να το βελτιώσει, δεν
θέλει να το συζητήσει.

Και είναι να απορεί κανείς, γιατί ένας τόσο σηµαντικός τοµέας,
όπως η ενέργεια, η χωροταξία, το περιβάλλον, πάνω στο οποίο
εσείς οι ίδιοι στηρίξατε και στηρίζετε το αφήγηµά σας για µια
πράσινη ανάπτυξη, έχει µια τόσο πρόχειρη προσέγγιση και αντι-
µετώπιση δυστυχώς, κύριε Υπουργέ, από εσάς.

Συνολικά εσείς, ως Υπουργός, έχετε καταθέσει στη θητεία σας
εννιά τροπολογίες -δέκα µε τη σηµερινή- όπου ρυθµίζονται κοµ-
βικά ενεργειακά θέµατα και όλα πάντα την τελευταία στιγµή.
Αυτό δεν είναι τακτική; Αυτό είναι απλά ότι «έτυχε, πιέζουν τα
προβλήµατα και γι’ αυτό ερχόµαστε την τελευταία στιγµή;». Γι’
αυτό και δίκαια νοµίζω θα µπορούσατε να πάρετε τον τίτλο του
«Υπουργού Περιβάλλοντος, Ενέργειας και τροπολογίας»!

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Καλό ήταν αυτό!
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Ελπίζω βέβαια να µην φτάσει το

ρεκόρ που κατέχει η προηγούµενη κυβέρνηση, των ΣΥΡΙΖΑ -
ΑΝΕΛ, την οποία έχει ως µόνο µέτρο, δυστυχώς, κάθε φορά ο
Υπουργός. 

Θυµίζω, κάνοντας ένα επετειακό φλας µπακ, ότι ακριβώς εδώ,
σε αυτή την Αίθουσα πριν από πέντε χρόνια, στις 4 Δεκεµβρίου
του 2015, ήταν η προηγούµενη κυβέρνηση, που έφερνε εικοσι-
τέσσερις τροπολογίες σε ένα νοµοσχέδιο είκοσι άρθρων, το
οποίο είχε τίτλο: «Βοσκήσιµες γαίες Ελλάδας και άλλες διατά-
ξεις». Ήταν τότε που κάποιοι έψαχναν βοσκοτόπια για να πάρουν
κανάλια. 

Και τώρα ο κ. Χατζηδάκης επικαλείται το πολύ αφελές επιχεί-
ρηµα: «Μα, αφού και οι προηγούµενοι αυτά κάνανε και χειρό-
τερα, γιατί να µην τα κάνω και εγώ»; Με αυτή τη νοοτροπία από
Κυβέρνηση και Αξιωµατική Αντιπολίτευση περιµένουµε να πάει
µπροστά ο τόπος; 

Κάποιοι δεν θέλουν να καταλάβουν τις ανάγκες της εποχής και
την αλλαγή νοοτροπίας, που χρειαζόµαστε και κυρίως που χρει-
άζεται το πολιτικό σύστηµα. Δέκα χρόνια κρίσης και δυσκολιών,
δυστυχώς, δεν µας έκαναν να καταλάβουµε ότι το «αλλάζουµε ή
βουλιάζουµε» είναι πάντα επίκαιρο. 

Όµως επειδή θέλω να είµαι δίκαιος, περίµενα όλες τις προ-
ηγούµενες µέρες να γίνει κάποια µνεία σε ένα σχέδιο νόµου του
προηγούµενου υφυπουργού περιβάλλοντος, του πρώην συνα-
δέλφου µας, του Γιώργου Δηµαρά από τους οικολόγους. Δεν
είδα να τον αναφέρει κανείς ούτε και ο ΣΥΡΙΖΑ που συγκυβερ-
νούσε τότε. Ίσως γιατί ξέχασε πολύ γρήγορα την οικολογική συ-
νιστώσα του. 

Ο τότε, λοιπόν, αρµόδιος Υφυπουργός Περιβάλλοντος Γιώρ-
γος Δηµαράς είχε παρουσιάσει, δυστυχώς, µε κλειστή Βουλή,
παραµονές των εκλογών, στις 24 Ιουνίου του 2019, ένα νοµοσχέ-
διο για τις αστικές αναπλάσεις, ένα νοµοσχέδιο που δεν πρέπει
να µείνει στα συρτάρια, όπως είχε πει τότε. Και στα συρτάρια
έµεινε και δεν κινούνται στην ίδια κατεύθυνση τα θέµατα που
είχαν τότε τεθεί µε καλές προθέσεις. 

Σήµερα έχουµε µπροστά µας λοιπόν το νοµοσχέδιο της πα-
ρούσας Κυβέρνησης, µε τίτλο: «Εκσυγχρονισµός της Χωροταξι-
κής και Πολεοδοµικής Νοµοθεσίας», µε τον κύριο Υπουργό να
µας µιλά για µια µεγάλη µεταρρύθµιση. Και θα περίµενε κανείς
από τον κ. Οικονόµου, που γνωρίζει καλά τα θέµατα της χωρο-
ταξίας, να το τολµήσει και όχι απλά να κάνει διευθετήσεις και τα-
κτοποιήσεις.

Όπως ανέφερα όµως και στις συνεδριάσεις της επιτροπής,
δεν επέρχεται κανένας εκσυγχρονισµός και δεν πρόκειται για
καµµία µεγάλη µεταρρύθµιση. Απλά προσπαθεί να κάνει διευθε-
τήσεις. Δεν προστατεύει το περιβάλλον ούτε τα ιδιοκτησιακά δι-
καιώµατα των πολιτών, ούτε θα τρέξει µε εξαιρετικές ταχύτητες
καµµία βιώσιµη ανάπτυξη εξαιτίας των ρυθµίσεων που φέρνει
αυτό το νοµοσχέδιο.  

Kαι δεν επέρχεται κανένας εκσυγχρονισµός, γιατί δεν είναι εκ-
συγχρονισµός και µεγάλη µεταρρύθµιση αν τροποποιείτε σηµει-
ακά δύο, τρείς πρόσφατα ψηφισµένους νόµους. Εκτός και αν
αποκαλείτε, κύριε Υπουργέ, εκσυγχρονισµό την ηθική, πολιτική
και εθνική ευθύνη και υποχρέωση που έχετε για αξιοποίηση των
ευρωπαϊκών πόρων του Ταµείου Ανάπτυξης, τα αυτονόητα, δη-
λαδή, στη σηµερινή συγκυρία. 

Το µόνο πρακτικό και πραγµατικό, ως πρόθεση, είναι να κά-
νουµε τοπικά πολεοδοµικά σχέδια τώρα που µπορούµε γιατί
έχουµε τους πόρους από το Ταµείο Ανάπτυξης. Αυτό το κατανοώ
ως σκεπτικό. Θα είστε µάλιστα πολύ κατώτεροι των περιστάσεων
αν αντί για σωστό προγραµµατισµό αποτελεσµατικής και µετρή-
σιµης αξιοποίησης των πόρων αρχίζετε να µοιράζετε πάλι πό-
ρους και κονδύλια για µελέτες εδώ και εκεί ή στο τέλος να ρίξετε
τα προβλήµατα, που θα προκαλέσει η αναποτελεσµατικότητά
σας στον συντονιστή που το νοµοσχέδιο επιλέγει να θεσµοθετή-
σει ή στην κακοδαιµονία του ελληνικού κράτους. 

Δεν είναι εκσυγχρονισµός ούτε βέβαια προωθείτε την προστα-
σία του περιβάλλοντος όταν επιφυλάσσετε για την Επιθεώρηση
Περιβάλλοντος τον ρόλο φτωχού συγγενή, µε πενιχρά µέσα και
στελέχωση. Εκτός και αν πιστεύετε ότι διατηρώντας την, ίσως,
ως µια ακόµα διεύθυνση του Υπουργείου και στριµώχνοντας κά-
ποιες νέες ευθύνες στις λειψές διατάξεις των άρθρων 124 και
125 που βρίσκονται στις λοιπές διατάξεις του κατά τα άλλα µε-
ταρρυθµιστικού νοµοσχεδίου σας, εκσυγχρονίζεται ο περιβαλ-
λοντικός έλεγχος στη χώρα.

Πού είναι η µεταρρύθµιση που σας προτείνει η έκθεση Πισσα-
ρίδη; Τυχαία αυτό το πόνηµα, οι ιδέες, το πλαίσιο καταλήγει να
ζητά την αναβάθµιση της Επιθεώρησης Περιβάλλοντος σε ανε-
ξάρτητη αρχή; Αν το υιοθετείτε, ότι µε αυτό τον οδηγό θα προ-
χωρήσουµε στο µέλλον, κάντε το. Αλά καρτ, λοιπόν, ρυθµίσεις.
Όποτε µας βολεύει επικαλούµαστε την έκθεση, το Ταµείο Ανά-
καµψης. Ακόµα και η WWF σάς τόνισε ότι φορτώνεται γραφει-
οκρατικές ευθύνες στην Επιθεώρηση Περιβάλλοντος χωρίς να
την κάνετε αρχή. Και πώς θα µας πείσετε ότι κόπτεται εσείς για
την Πράσινη Ατζέντα για την προστασία του περιβάλλοντος, όταν
στο πρώτο έτος της δικής σας διακυβέρνησης από τον Ιούλιο
του 2019 µέχρι τον Ιούλιο του 2020 το Σώµα Επιθεώρησης Βο-
ρείου Ελλάδος, για παράδειγµα, διενήργησε συνολικά σαράντα
οκτώ επιθεωρήσεις και µόλις επτά υποθέσεις εξ αυτών κατάφε-
ραν να ολοκληρωθούν µε απόφαση επιβολής προστίµου. Αντί-
στοιχα είναι και τα στοιχεία δυστυχώς του Σώµατος Επιθεώρη-
σης Νοτίου Ελλάδος. Οι υποθέσεις και τα θέµατα τα οποία
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ελέγχθηκαν ήταν οι ΧΥΤΑ των δήµων, ΧΥΤΥ, κέντρα ανακύκλω-
σης και κτηνοτροφικές µονάδες. Αυτή είναι η ρύπανση στη χώρα.
Αυτές τις υποθέσεις είδε και επέβαλε συµβολικά πρόστιµα. Θα
καταθέσω, λοιπόν, τις ίδιες τις απαντήσεις τις οποίες µου έδωσε
το Υπουργείο σας σε αντίστοιχες ερωτήσεις, που έχω υποβάλει.

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Γεώργιος Αρβανιτίδης κατα-
θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και  Πρακτικών της Βουλής)

Οι άνθρωποι και τα στελέχη των επιθεωρητών περιβάλλοντος
δίνουν άνιση µάχη µε το περιβαλλοντικό έγκληµα και εσείς τους
υποβαθµίζετε σε µια γραφειοκρατική υπηρεσία. Για ποιον εκσυγ-
χρονισµό και προστασία του περιβάλλοντος λοιπόν µιλάτε; 

Επίσης, δεν είναι εκσυγχρονισµός ούτε προστατεύεται το πε-
ριβάλλον και ούτε προστατεύονται τα ιδιοκτησιακά δικαιώµατα
µε τις ρυθµίσεις που φέρνετε για την εκτός σχεδίου δόµηση. Τις
χαρακτήρισα βαθιά ταξικές και µου απήντησε ο Υφυπουργός ότι
ενοχλήθηκε, ότι δεν περίµενε όλοι να συνταχθούν σε αυτή τη δια-
τύπωση. Το έκανα αυτό διότι τρίβουν τα χέρια τους οι µεγάλοι
και ισχυροί που µπορούν να αγοράσουν τα άχρηστα πλέον γεω-
τεµάχια, να εξαφανίσουν τη µικρή περιουσία του απλού κόσµου
και να προωθήσουν ακόµα και το δικό τους ειδικό πολεοδοµικό
σχέδιο. Έτσι προβλέπεται. Γιατί δεν δίνετε µεγαλύτερο χρονικό
διάστηµα στις µεταβατικές διατάξεις; Σας το ζητάνε όλοι. Δεν
είναι ρεαλιστικά αυτά τα χρονοδιαγράµµατα που έχετε θέσει,
κύριε Υπουργέ. Εµείς έχουµε πει να βάλετε τουλάχιστον πέντε
χρόνια. Σιγά, η Ελλάδα βρίσκεται σε αυτή την κατάσταση όλα τα
χρόνια της δηµοκρατίας της. Τα πέντε χρόνια ενοχλούν, αν είναι
να λύσουµε πραγµατικά ένα πρόβληµα, ώστε να ξέρουµε όλοι
ότι αφού τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια ποιοι είναι οι κανόνες σε
αυτή τη χώρα; 

Θα έπρεπε, λοιπόν, να φέρετε ένα αυτοτελές νοµοσχέδιο µόνο
για την εκτός σχεδίου δόµηση για να σηµατοδοτήσετε ότι ένα
µεγάλο πρόβληµα το οποίο θέλετε να λύσετε. Εµείς δεν λέµε να
µην µπει µια τάξη στα εκτός σχεδίου ακίνητα. Λέµε ξεκάθαρα ότι
η εκτός σχεδίου δόµηση πρέπει να καταργηθεί όπως είναι σή-
µερα, αλλά όχι εις βάρος της µικροϊδιοκτησίας, όπως είναι οι
ρυθµίσεις που φέρνετε.

Συµφωνούµε ότι εκτός σχεδίου δόµησης απαξιώνει το τοπίο
µε τον κατακερµατισµό και τη διόγκωση του οικολογικού αποτυ-
πώµατος. Η δόµηση πρέπει να περιοριστεί στις πολεοδοµηµένες
περιοχές και εκτός σχεδίου µπορεί να γίνεται εξειδικευµένα µόνο
για συγκεκριµένες χρήσεις. Υπεραξία στα αγροτεµάχια, ναι, αλλά
µε οργανωµένο τρόπο και λειτουργικές µεταβατικές διατάξεις,
χωρίς να τινάζονται στον αέρα µικροεπενδύσεις και περιουσίες.
Άρα πρέπει να τροποποιηθούν πολλά ακόµα στο παρόν νοµοσχέ-
διο. 

Υπογραµµίζω την κραυγαλέα αντίφαση: στην εκτός σχεδίου
δόµηση. περιορίζονται µικροϊδιοκτήτες και πριµοδοτούνται οι
τουριστικές εγκαταστάσεις των µεγάλων σύνθετων τουριστικών
καταλυµάτων, τη στιγµή που η πανδηµία αλλάζει το προφίλ του
τουρισµού παγκοσµίως. Ξέρουµε ποιος θα είναι ο τουρισµός την
επόµενη περίοδο; 

Δεν είναι εκσυγχρονισµός και δεν προστατεύονται τα ιδιοκτη-
σιακά δικαιώµατα όλων των πολιτών το ίδιο, όταν φέρνετε κατ’
εξαίρεση «δωράκια» για τις τράπεζες και τα ψηλά κτήρια στο Ελ-
ληνικό. Γιατί δίνετε µόνο στις τράπεζες το δικαίωµα να τακτοποι-
ούν τις µεγάλες αυθαιρεσίες των ακινήτων που έχουν στα χαρ-
τοφυλάκιά τους, ενώ έχει παρέλθει η σχετική προθεσµία; Μήπως,
αναρωτιόµαστε, για να προχωρήσουν οι πλειστηριασµοί απρό-
σκοπτα και πιο γρήγορα; Γιατί δίνετε δωρεάν µέτρα στα πολύ
ψηλά κτήρια, εµµέσως αφαιρώντας διάφορες εγκαταστάσεις
από τον συντελεστή δόµησης; 

Δεν είναι εκσυγχρονισµός και δεν προστατεύονται επί ίσοις
όροις τα ιδιοκτησιακά δικαιώµατα όταν αυξάνονται τα πρόστιµα
για την εκπρόθεσµη δήλωση στο Κτηµατολόγιο ή διατηρείτε αδι-
κίες των νόµων της προηγούµενης κυβέρνησης. Σας επισήµανα
στην επιτροπή το άρθρο 80, όπου πιστεύουµε ότι πρέπει να φέ-
ρετε αλλαγές στον τρόπο υπολογισµού των προστίµων για τα
αυθαίρετα της κατηγορίας 5. Επίσης σας έχουµε πει ότι το να
φέρνετε αυξήσεις µέσα στο 2021 στα πρόστιµα για το Κτηµατο-

λόγιο κάθε άλλο παρά βοηθά την ολοκλήρωσή του. 
Υπάρχει ακόµα πολλή δουλειά που πρέπει να γίνει ώστε να κα-

ταργηθούν πολλές γραφειοκρατικές διαδικασίες που επιβάλλει
η υφιστάµενη νοµοθεσία, ο ν.4595, προκειµένου να διευκολυνθεί
το έργο µηχανικών και πολιτών. Δεν είναι εκσυγχρονισµός και
δεν προστατεύονται τα δικαιώµατα της ιδιοκτησίας αν δεν δια-
σφαλίζονται οι ιδιαίτερες συνθήκες κάθε ορεινής ή νησιωτικής
περιοχής, όπως το Σύνταγµα επιτάσσει το άρθρο 101. Εκτός και
εάν θεωρείτε ότι µε τις εξαγγελίες σας, για την κατά προτεραι-
ότητα εκπόνηση ειδικών πολεοδοµικών σχεδίων στη Μύκονο και
τη Σαντορίνη, εκπληρώνετε τη ρήτρα νησιωτικότητας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πέραν των όσων κατέθεσα στην
επιτροπή και των τροπολογιών, που καταθέτει το Κίνηµα Αλλα-
γής, επιτρέψτε µου ορισµένες σκέψεις και προτάσεις ακόµα για
το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο και για το τι θα όφειλε αυτό να υπη-
ρετεί.

Θα όφειλε, λοιπόν, να υπηρετεί την ισόρροπη βιώσιµη ανά-
πτυξη µεταξύ κέντρου και περιφέρειας. Θα έπρεπε να προχωρή-
σουµε σε µια ισορροπηµένη βιώσιµη ανάπτυξη στην Αθήνα, στη
Θεσσαλονίκη και σε όλη την ύπαιθρο της χώρας. Οφείλει κάθε
κυβέρνηση να µην στρουθοκαµηλίζει όσο αφορά την υφιστάµενη
νοµοθεσία και να τολµήσει πραγµατικές µεταρρυθµίσεις. 

Δυστυχώς εδώ δεν έχουµε να κάνουµε µε µεταρρύθµιση,
παρά το αφήγηµα και τις µεγαλοστοµίες της Κυβέρνησης. Υπάρ-
χουν ασφαλώς διατάξεις, που είναι στη σωστή κατεύθυνση και
θα τις υπερψηφίσουµε, όπως, για παράδειγµα, οι ρυθµίσεις για
τα άτοµα µε αναπηρία ή για την παράταση για ένα έτος στις ορι-
στικές εγγραφές στο Κτηµατολόγιο. Είναι κάτι που και ως Κοι-
νοβουλευτική Οµάδα του Κινήµατος Αλλαγής είχαµε ζητήσει µε
σχετική µας ερώτηση στις 16 Νοέµβρη. Σίγουρα, όµως, το παρόν
νοµοσχέδιο δεν αποτελεί µεταρρύθµιση, αλλά αντίθετα θα φέρει
απορρύθµιση, αν όντως περάσουν ορισµένα θέµατα χωρίς αλ-
λαγές.

Θα όφειλε, επίσης, αυτό το νοµοσχέδιο να έχει ένα πιο συνερ-
γατικό πνεύµα και να επιδιώξει συναινέσεις και όχι να είναι ταξικό
και συγκρουσιακό. Χρειαζόταν ένα συνεργατικό πνεύµα µεταξύ
πολλών Υπουργείων, δοµών και επιπέδων διοίκησης, ώστε να
εξαλειφθούν διαδικασίες, που ευνοούν τη γραφειοκρατία και εµ-
ποδίζουν την πραγµατική οικονοµία και τις ανάγκες της. 

Δυστυχώς, όµως, δεν βλέπουµε αυτό το πνεύµα στις επιλογές
σας, κύριε Υπουργέ, καθώς σε πολλά σηµεία του νοµοσχεδίου
δείχνετε ότι θέλετε να «καπελώσετε» τις διαδικασίες και τα συ-
ναρµόδια Υπουργεία. Γι’ αυτό και σας χαρακτήρισα και το χαρα-
κτηρίζω «µέγα χωροτάκτη», ο οποίος θα αποφασίζει για όλα και
µετά από ένα χρόνο θα αποφασίζει και τι απαλλοτριώσεις θα
κάνει το Πράσινο Ταµείο. Θα όφειλε αυτό το νοµοσχέδιο να µην
περιοριστεί απλά στο πράσινο περιτύλιγµα ενός αφηγήµατος για
την κατάργηση της εκτός σχεδίου δόµησης, αλλά να µπει σε ένα
πραγµατικά πράσινο περιεχόµενο για το οποίο νοιαζόµαστε εµείς
µε τις ουσιαστικές προτάσεις µας που συνεχίζουµε να καταθέ-
τουµε. Πράσινο περιεχόµενο µε όφελος για τον άνθρωπο, που
έχουµε πάντα ως επίκεντρο στην πολιτική µας. Πράσινο περιε-
χόµενο µε όφελος για τους πολλούς και όχι από τους λίγους.
Γιατί να πριµοδοτούνται οι ισχυροί και να περιορίζονται οι µικροί;
Πόσο πράσινο είναι αυτό; 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτού)

Ελάχιστο χρόνο, θα χρειαστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το Κίνηµα Αλλαγής πρότεινε ανάµεσα σε άλλα να υπάρχει σχε-

τική δεσµευτική πρόνοια στη σύνταξη των τοπικών πολεοδοµικών
σχεδίων, για αύξηση του δείκτη πρασίνου ανά κάτοικο στις ελ-
ληνικές πόλεις που να προσεγγίζει τον ευρωπαϊκό µέσο όρο. Ας
το τολµήσουµε. Επίσης, να περιέλθουν τα αδήλωτα και αγνώ-
στου ιδιοκτήτη ακίνητα στους δήµους της χώρας και όχι στο δη-
µόσιο και να κινδυνεύουν έτσι να καταλήξουν στο υπερταµείο.
Με αυτόν τον τρόπο οι δήµοι θα µπορέσουν να αξιοποιήσουν τα
αστικά ακίνητα για τη δηµιουργία κοινωνικής κατοικίας και τα
αγροτικά για την αποκατάσταση ακτηµόνων αγροτών. 

Προτείνουµε, επίσης, να θεσµοθετηθεί καταβολή εισφοράς
στον Εθνικό Λογαριασµό Κοινωνικής Αλληλεγγύης Γενεών για τις
συντάξεις των νέων γενεών από τις παραχωρήσεις θαλάσσιων
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περιοχών για ενεργειακά έργα ανανεώσιµων πηγών ενέργειας
κατά αντιστοιχία του ν.4162. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ο Τζόζεφ Κάµπελ Αµερικανός
καθηγητής και συγγραφέας είχε πει: «Αν θέλει να διαπιστώσει
κανείς σε τι πραγµατικά πιστεύει µια κοινωνία δεν έχει παρά να
κοιτάξει τον ορίζοντα µιας πόλης και να δει που είναι αφιερωµένα
τα µεγαλύτερα κτήρια της».

Ας κοιτάξουµε, λοιπόν, γύρω µας, ας κάνουµε την αυτοκριτική
µας όλοι κι ας είµαστε επιτέλους ειλικρινείς µε τον εαυτό µας και
µεταξύ µας. Σε τι πιστεύουµε ως κοινωνία και πού θέλουν να ζή-
σουν και να πιστεύουν οι νέες γενιές των Ελλήνων; Στις χωρίς
ταυτότητα γειτονιές και στις όλο πιο ψηλές απρόσιτες πολυκα-
τοικίες µε τις αυξήσεις σε συντελεστές δόµησης και κάλυψης
που δίνει η Κυβέρνηση ως κίνητρα για την απόσυρση κτηρίων;
Γιατί τα κίνητρα αυτά να µην είναι µειωµένα δηµοτικά τέλη ή φο-
ροαπαλλαγές; Για την απόσυρση, ας τολµήσουµε απόσυρση
ολόκληρων οικοδοµικών τετραγώνων. Ας αναλογιστούµε ποια θα
ήταν η αξία του Ψυχικού και της Κηφισιάς ή ακόµα της Καλαµά-
τας, του Ναυπλίου ή των Χανίων µε µεγάλα σε ύψος κτήρια. 

Ας θυµηθούµε, τέλος, ότι βρισκόµαστε στη χώρα όπου κάποτε
δοξάστηκε, γιατί οι κάτοικοί της είχαν το ανθρώπινο µέτρο στον
πολιτισµό τους, το µέτρο µε την έννοια της ανθρώπινης κλίµακας,
αλλά και µε την έννοια του κάλλους και της αισθητικής. Τα σπίτια
και οι άνθρωποι κάνουν µία πόλη, αλλά και αντίστροφα µία πόλη
κάνει και πλάθει τους ανθρώπους και τα σπίτια της. Οι Ρωµαίοι
έκαναν τη Ρώµη, αλλά και η Ρώµη απέπνεε το κύρος σε όλους
για να κάνουν σαν τους Ρωµαίους όταν την επισκέπτονταν. 

Άρα, ένα χωροταξικό και πολεοδοµικό νοµοσχέδιο είναι κατά
βάση θέµα πολιτισµού και πολιτικών προτεραιοτήτων που βάζει
η εκάστοτε εξουσία, πολιτικών και πολιτισµικών προτεραιοτήτων
που έτσι όπως έρχονται στον κύριο κορµό του παρόντος νοµο-
σχεδίου, αλλά και τις ενεργειακές ρυθµίσεις που θα προστεθούν
είναι βαθιά αντιπροοδευτικές και ταξικές. 

Γι’ αυτό και εµείς θα το καταψηφίσουµε επί της αρχής, καθώς
οι βασικές του διατάξεις και η φιλοσοφία δεν κρίνονται στην κα-
τεύθυνση της βιώσιµης πράσινης ανάπτυξης των πόλεων, δεν κα-
ταπολεµούν την άναρχη δόµηση και δεν εκσυγχρονίζουν το
θεσµικό πλαίσιο της χωροταξίας της χώρας µας. Με λίγα λόγια
είναι διατάξεις κατώτερες των περιστάσεων και των αναγκών της
εποχής, της χώρας και των πολιτών. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
συνάδελφε.

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Διαµάντω Μανωλάκου, ειδική αγορή-
τρια από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας. 

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Το νοµοσχέδιο: «Εκσυγχρονισµός της Χωροταξικής και Πολε-

οδοµικής Νοµοθεσίας» έχει συναντήσει πολλές αντιδράσεις,
ακόµα και της ΚΕΔΕ, που ξέρουµε ότι ο συσχετισµός είναι υπέρ
της Κυβέρνησης, που µε οµόφωνη απόφαση του Διοικητικού
Συµβουλίου και µε επίσηµη ανακοίνωσή της, αλλά και πολλών
περιφερειακών ενώσεων δήµων ζητούν την απόσυρση του νοµο-
σχεδίου.

Είναι ένα νοµοσχέδιο, που δεν λύνει λαϊκά προβλήµατα, γιατί
απροκάλυπτα, αδίστακτα και ξεδιάντροπα εξυπηρετεί µεγάλα οι-
κονοµικά συµφέροντα. Μάλιστα, µε την τροπολογία που τώρα
µας δώσατε -απαράδεκτη διαδικασία- ισοπεδώνετε κάθε εµπόδιο
παίρνοντας ακόµα και αρµοδιότητες δήµων για τη δόµηση που
περνάνε απευθείας στον Υπουργό. Βεβαίως, το δρόµο τον έχει
ανοίξει ο ΣΥΡΙΖΑ ειδικά για στρατηγικές επενδύσεις, όπως λέτε.
Σιγά που θα ασχοληθείτε µε τα προβλήµατα της φτωχολογιάς
και τα βάσανά της. Ούτε τη δηµόσια υγεία δεν φροντίσατε, δεν
πήρατε τα κατάλληλα µέτρα. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, πρώτον είναι ένα νοµοσχέδιο ταξικό, γιατί λη-
στεύει και συγκεντρώνει τη µικροϊδιοκτησία στη γη σε µεγάλες
καπιταλιστικές εκµεταλλεύσεις, ευνοεί κύρια τραπεζικό, τουρι-
στικό και κατασκευαστικό κεφάλαιο σε βάρος των λαϊκών στρω-
µάτων. Το ίδιο κάνατε και στην τροπολογία πάλι µεγάλα δώρα
στον όµιλο αυτόν που αγόρασε, δηλαδή τζάµπα πήρε, το Ελλη-
νικό. 

Είναι βέβαια χαρακτηριστικό ότι ακίνητα, που έχουν πέσει στα
νύχια των τραπεζών µε αναγκαστικό πλειστηριασµό εξαιρούνται
από οτιδήποτε κυρώσεις. Ευνοείτε έτσι προκλητικά την ανακε-
φαλαιοποίηση των τραπεζών και δεν διστάζετε να ποινικοποι-
ήσετε µε νόµο ΣΥΡΙΖΑ και συλλαµβάνετε συνδικαλιστές, που
υπερασπίστηκαν οικογένεια να µην βγει το µοναδικό της σπίτι σε
πλειστηριασµό. Ντροπή! Πρόστιµα και κυρώσεις µόνο για τη
φτωχολογιά!

Εξάλλου η συγκεντροποίηση της γης σε λίγα χέρια επιταχύνε-
ται το τελευταίο διάστηµα και µε µια σειρά νόµων όπως ο Πτω-
χευτικός Κώδικας, δασικοί χάρτες, ενώ µε το παρόν νοµοσχέδιο
εντείνεται αφού µπαίνουν περισσότερα εµπόδια στη δόµηση για
µικροϊδιοκτήτες. Συνεπώς, ιδιοκτήτες µικροί που δεν θα έχουν
οικονοµικές δυνατότητες να κτίσουν σε αυτό το µεταβατικό στά-
διο λίγων ετών και µάλιστα σε περίοδο νέας οικονοµικής κρίσης,
τότε απαξιώνεται τελείως η µικροϊδιοκτησία τους.

Προωθείτε, λοιπόν, τον περιορισµό της εκτός σχεδίου δόµη-
σης στο όνοµα δήθεν προστασίας του περιβάλλοντος την ίδια
στιγµή ευνοείτε την εκτός σχεδίου δόµηση στο τουριστικό, κα-
τασκευαστικό κεφάλαιο. 

Μάλιστα, στο σκοπό του νοµοσχεδίου από το πρώτο άρθρο
αναφέρεται καθαρά ότι στόχος είναι η επιτάχυνση και η απλο-
ποίηση των διαδικασιών µε τροποποιήσεις και διορθώσεις, δη-
λαδή το γρήγορο ξεκαθάρισµα στην οργάνωση του χώρου και
τις χρήσεις γης για να είναι καθαρό το τοπίο επενδύσεων για
τους µονοπωλιακούς οµίλους. Εδώ και τον Εθνικό Κήπο η δηµο-
τική αρχή ανώνυµη εταιρεία τον έκανε, δηλαδή ιδιωτικοποίηση.
Μην αποκλείουµε και να πληρώνουµε και εισιτήριο για να περ-
νάµε από µέσα. 

Δεύτερον, είναι αντιπεριβαλλοντικό και αντιλαϊκό, γιατί επιτα-
χύνει την εµπορευµατοποίηση της κρατικής γης και κυρίως σε
δάση, δασικές εκτάσεις, περιουσίες δηµόσιων οργανισµών και
επιχειρήσεων και άλλα που ανήκουν στον λαό. Στα τοπικά πολε-
οδοµικά αγνοείτε τη δασική υπηρεσία και επιδιώκετε διά της πλα-
γίας τη νοµιµοποίηση κάθε παράνοµης επέκτασης, ακόµα και
οικισµών πριν το 1923, ενώ υπάρχουν αποφάσεις του Συµβου-
λίου της Επικρατείας ότι δεν µπορούν να οριοθετηθούν και να
νοµιµοποιηθούν εάν δεν έχει λυθεί ο χαρακτήρας της έκτασης
που κατά κανόνα πρόκειται για κρατικά δάση, που έχουν κατα-
πατηθεί. 

Μάλιστα, επιδιώκετε οριοθέτηση οικισµών πριν το 1923 µε
βάση όµως την κατάσταση του 1981. Δεν µπορεί τα τοπικά πο-
λεοδοµικά να νοµιµοποιήσουν καταπατήσεις κρατικής γης δε-
καετιών. Υπάρχουν αποφάσεις του Συµβουλίου της Επικρατείας
που κρίνουν αντισυνταγµατική την όποια οριοθέτηση. Δεν ανα-
φέρεται τίποτε για έγκριση βεβαίως από δασική υπηρεσία, ενώ
αυτά σκοντάφτουν στο άρθρο 24 του Συντάγµατος.

Και δεν σταµατάτε εδώ, αλλά στο Κεντρικό Συµβούλιο Αµφι-
σβητήσεων, που δηµιουργείται, ο Υπουργός µαζί µε τους διευ-
θυντές έχει την πλειοψηφία σε αυτό το όργανο, ενώ δεν συµ-
µετέχει ο Γενικός Διευθυντής Δασών, δηλαδή ο εκπρόσωπος της
δασικής υπηρεσίας, που διαχειρίζεται και προστατεύει το 65%
της χερσαίας έκτασης που είναι δάση και δασικές εκτάσεις και
το µεγαλύτερο µέρος είναι κρατική ιδιοκτησία. Ενώ µεγάλο
µέρος τους διαχρονικά έχει καταπατηθεί, έχουν γίνει παράνοµες
αλλαγές στη χρήση και τον χαρακτήρα των εκτάσεων, όπως
έχουν γίνει εκατοντάδες, χιλιάδες πλαστά συµβόλαια που δίνουν
κυριότητα σε ιδιωτικά συµφέροντα σε βάρος της κρατικής δασι-
κής περιουσίας, δεν τα προστατεύετε. 

Αντίθετα ο αντιπεριβαλλοντικός χαρακτήρας του νοµοσχεδίου
φτάνει µέχρι τη µονιµοποίηση της καταπάτησης και της παρανο-
µίας πάντα υπέρ του κεφαλαίου. Σε αυτό το πλαίσιο περιοχές
«NATURA», περιοχές µε ιδιαίτερο φυσικό κάλλος, αλλά και οικι-
στικές περιοχές δεν προστατεύονται από παράγοντες, που µπο-
ρούν να βλάψουν το περιβάλλον στους οποίους εναντιώνονται
και κάτοικοι και φορείς.

Γενικότερα προωθούνται ακόµα πιο πολύ η ταχύτητα και η ασ-
φάλεια των επενδυτικών σχεδιασµών και της καπιταλιστικής ανά-
πτυξης, ενώ όλα τα υπόλοιπα, που αφορούν τις λαϊκές ανάγκες
είναι έξω. Πουθενά δεν αναφέρονται στο νοµοσχέδιο, όπως κα-
τασκευή δηµόσιων σχολείων. Έχουµε ανάγκη από πολλές σχο-
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λικές αίθουσες ή αθλητικών και πολιτιστικών εγκαταστάσεων, αν-
τισεισµικών, αντιπληµµυρικών έργων, κοινοχρήστων χώρων και
ούτω καθεξής. Καµµία πρόβλεψη για το πώς θα ικανοποιείται η
ανάγκη λαϊκής στέγης.

Όλα αυτά βρίσκονται στα αζήτητα του νοµοσχεδίου, όπως και
άλλων προηγούµενων νόµων από άλλες κυβερνήσεις, γιατί αυτά
δεν είναι συµβατά µε τις ανάγκες των µονοπωλίων. Είναι αυταρ-
χικό. Συγκεντρώνει αρµοδιότητες υπηρεσιών ο Υπουργός, ο κάθε
Υπουργός. Επίσης, καταργεί όποιους περιορισµούς υπάρχουν
στις αλλαγές χρήσεων γης και την άµεση συνάρτησή τους µε τα
επενδυτικά σχέδια των µονοπωλιακών οµίλων, µε προτεραιότητα
στις επενδύσεις στη λεγόµενη πράσινη ανάπτυξη -κοροϊδία βε-
βαίως- σε στεριά και θάλασσα. 

Συνεπώς η επιδίωξη συσχέτισης των διαδικασιών χωροταξικού
σχεδιασµού µε τα αναπτυξιακά σχέδια αποκαλύπτει την κυβερ-
νητική πολιτική µε στόχο, ώστε οι χρήσεις γης να υποτάσσονται
ακόµη πιο αποτελεσµατικά υπέρ των στρατηγικών επενδυτικών
επιλογών. Σε όλα αυτά, αν προσθέσουµε την εµπορευµατοποί-
ηση της κρατικής περιουσίας σε λιµάνια, αεροδρόµια, βουνά, πα-
ραλίες, δάση, δασικές εκτάσεις και άλλα -που έχετε κάνει όλες
οι κυβερνήσεις- αποδεικνύεται ότι η Κυβέρνηση προσαρµόζει τον
χωρικό σχεδιασµό σε στεριά και θάλασσα στις ανάγκες και σχε-
διασµούς των επιχειρηµατικών οµίλων, εγχώριων και ξένων. 

Με τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια εξειδικεύει, διευκολύνει και
ξεκαθαρίζει το επενδυτικό τοπίο. Αλλά και σε ό,τι αφορά τα πρό-
στιµα που θα πληρώνει κάποιος όταν έχει υποβάλλει εκπρόθεσµη
δήλωση ακινήτου στο κτηµατολόγιο, θα εξαρτάται όχι από την
αξία του ακινήτου, αλλά και από τον χρόνο καθυστέρησης. Συ-
νεπώς, σε βάρος λαϊκών στρωµάτων για την πρώτη κατοικία, που
µπορεί να µην δήλωσε λόγω οικονοµικής αδυναµίας να πληρώσει
το πρόστιµο.

Υπάρχουν και άλλα. Όπως το ζήτηµα της θαλάσσιας χωροτα-
ξίας, που έρχεται να ανταποκριθεί στην ανάγκη έντασης εκµε-
τάλλευσης των θαλάσσιων υδάτων και διεξόδου στα συσσωρευ-
µένα κεφάλαια. Και αφορούν πολλά: ενέργεια, υποθαλάσσια µε-
ταφορά, υποθαλάσσιες υποδοµές τουρισµού, ιχθυοκαλλιέρ-
γειες, εγκαταστάσεις παραγωγής ενέργειας από ανανεώσιµες
πηγές ενέργειας, αναζήτηση και εκµετάλλευση πετρελαίου και
φυσικού αερίου, δραστηριότητες θαλάσσιων µεταφορών και αλι-
είας, εξόρυξη πρώτων υλών, τουρισµός, εγκαταστάσεις και
λοιπά. Είναι πολύ σηµαντικά σαν τµήµατα που ενδιαφέρουν το
κεφάλαιο και είναι ιδιαίτερα κερδοφόρα. Εδώ ο ανταγωνισµός
αυξάνεται και γι’ αυτό προωθείτε και την οργάνωση του θαλάσ-
σιου χώρου. Βέβαια, το ζήτηµα εµπλέκεται και µε διακρατικά θέ-
µατα και µε τις κατευθύνσεις της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Το
µεγάλο ενδιαφέρον αναγκάζει την Κυβέρνηση σε fast track δια-
δικασίες µε πιεστικά χρονοδιαγράµµατα και πολύ µικρούς χρό-
νους διαβούλευσης αυτών των σχεδίων. Ταυτόχρονα, αποκαλύ-
πτεται µε τον πιο ηχηρό και επίσηµο τρόπο η σύµπλευση ΣΥΡΙΖΑ
- Νέας Δηµοκρατίας στη διευκόλυνση της κερδοφόρας δράσης
του κεφαλαίου σε βάρος της ποιότητας ζωής, αλλά και του πε-
ριβάλλοντος, αφού αφήνετε ανέγγιχτες τις αντιλαϊκές διατάξεις
του ν.4546/2018. Είναι η ενσωµάτωση στην ελληνική νοµοθεσία
ευρωπαϊκής οδηγίας που θωρακίζει άρθρο-άρθρο τις εγκληµα-
τικές, σε βάρος του αιγιαλού και της παραλίας, διατάξεις του
ν.4607/2009.

Σκοπός είναι η αποσύνδεση του παράκτιου χώρου από το θα-
λάσσιο χωροταξικό σχεδιασµό. Χαρακτηριστικό το άρθρο 17. Και
µάλιστα δεδοµένου ότι το καθεστώς εκµετάλλευσης του αιγια-
λού και της παραλίας ρυθµίζεται υπέρ των επιχειρηµατικών οµί-
λων µε τις διατάξεις του ν.4607. Είναι φανερό ότι µε την απο-
σύνδεση αυτή επιδιώκετε να περιφρουρηθεί το επενδυτικό αυτό
φιλέτο από κάθε µελλοντική νοµοθετική εµπλοκή. Δεν είναι τυ-
χαίο ότι ακριβώς αυτός ο νόµος του ΣΥΡΙΖΑ είναι από τους πρώ-
τους που στήριξε η Κυβέρνηση τη Νέας Δηµοκρατίας, γι’ αυτό
έθεσε σε πλήρη εφαρµογή και κοινή υπουργική απόφαση του
2020, την 47458. 

Συνολικά, λοιπόν, διαµορφώνεται ένα πλαίσιο χωροθέτησης
σε όφελος των µεγάλων οµίλων σε τουρισµό, κατασκευές και
άλλα, το εξασφαλίζετε µέσα από το συµβούλιο της εθνικής χω-
ρικής στρατηγικής, η σύνθεση του οποίου και ο ρόλος του θα

είναι σε όφελος των οµίλων. Εξασφαλίζετε ακόµα ότι ο χωροτα-
ξικός σχεδιασµός σε στεριά και θάλασσα θα υπηρετεί πιστά το
κεφάλαιο και δεν θα παρεκκλίνει κάτω από πιέσεις, λαϊκές αντι-
δράσεις ή ακόµα και αντικρουόµενες διατάξεις. Εξάλλου, το Κεν-
τρικό Συµβούλιο Χωροταξικών Θεµάτων και Αµφισβητήσεων που
δηµιουργείτε είναι ένα εργαλείο για να γνωµοδοτεί και να εξα-
σφαλίζει τη συµβατότητα των χωρικών πλαισίων και σχεδίων
όλων των κατηγοριών και επιπέδου προς τον υπερκείµενο χωρο-
ταξικό σχεδιασµό, ο οποίος βέβαια είναι σχεδιασµένος κεντρικά
στο πλαίσιο των κατευθύνσεων της Ευρωπαϊκής Ένωσης. 

Αλλά και η µεταφορά του συντελεστή δόµησης που πολυφη-
µίζετε θα λειτουργήσει υπέρ του κατασκευαστικού κεφαλαίου,
θα οδηγήσει σε αλλοίωση του χαρακτήρα ολόκληρων περιοχών,
όπως και σε νοµιµοποίηση αυθαιρέτων, µέσω της µεταφοράς
συντελεστή δόµησης. Μάλιστα, βρήκατε και ένα ακόµη άλλοθι
για να πριµοδοτήσετε επιπλέον συντελεστή δόµησης σε κτήρια
που κατασκευάζονται µε υψηλές προδιαγραφές ενεργειακής
απόδοσης. 

Επίσης, η πρόβλεψη για την εισαγωγή πιστοποιηµένων ιδιωτών
µηχανικών για την αξιολόγηση χωρικών µελετών οδηγεί σε πα-
ραπέρα ιδιωτικοποίηση του χωρικού και πολεοδοµικού σχεδια-
σµού, ενώ µε βάση το ότι χωρικές ρυθµίσεις επηρεάζουν κατα-
λυτικά τις αξίες γης θα διαµορφωθούν συνθήκες έντασης εµπο-
ρευµατοποίησης της γης, κερδοφορίας των εµπόρων γης και
όλων των τµηµάτων των επιχειρηµατικών οµίλων που δραστηριο-
ποιούνται ή θα δραστηριοποιηθούν σε αυτές τις δοµές, όπως και
η πρόβλεψη συγκεκριµένων χρόνων για τις ρυµοτοµικές απαλ-
λοτριώσεις ή διαφορετικά, αυτοδίκαιη άρση των ρυµοτοµικών
απαλλοτριώσεων. Ευνοεί ιδιοκτήτες που θα εκβιάζουν για καλύ-
τερους όρους απαλλοτριώσεων. 

Τα πάντα, λοιπόν, λειτουργούν για την κερδοφορία του κεφα-
λαίου. Φτάνετε µάλιστα στο σηµείο να προχωράτε και στην έγ-
κριση προκαταρκτικής µελέτης γεωλογικής καταλληλότητας και
εποµένως, καταργείται η επόµενη βασική και κρίσιµη µελέτη του
επόµενου σταδίου, που σχετίζεται µε την ασφάλεια των υφιστά-
µενων πόλεων και οικισµών, καθώς και µε την ασφάλεια των νέων
πολεοδοµήσεων. Υπάρχει διαµαρτυρία και από τον Πανελλήνιο
Σύλλογο Γεωλόγων, αλλά και από το Γεωτεχνικό Επιµελητήριο
Ελλάδας. 

Ωστόσο, αµέτρητες είναι οι εξουσιοδοτικές διατάξεις, τα διά-
φορα προεδρικά διατάγµατα χρήσεων γης για την εξειδίκευση
νέων όρων για την εκτός σχεδίου δόµηση και πάµπολλες οι
υπουργικές αποφάσεις που θα εκδοθούν, θα ολοκληρώσουν µια
χωρική πολιτική, πολιτική χρήσεων γης, σύµφωνα µε τα συµφέ-
ροντα του Συνδέσµου Ελλήνων Βιοµηχάνων, των µεγαλοξενοδό-
χων του ΣΕΤΕ, των τραπεζικών οµίλων. Αυτό κάνετε. 

Η κριτική µας, λοιπόν, στην αστική χωρική πολιτική γίνεται µε
κριτήριο το σύνολο των σύγχρονων αναγκών, που περιλαµβά-
νουν την κάλυψη για σύγχρονη, ποιοτικά καλή, ασφαλή υγιεινή
και φθηνή κατοικία, µε όλους τους πολεοδοµικούς όρους και
ελαχιστοποίηση της παρέµβασης στο περιβάλλον, τη διασφά-
λιση της υγείας και της ασφάλειας για εργαζόµενους και κατοί-
κους, τον υπολογισµό των επιπτώσεων σε όλη την οικονοµική
ζωή, τους χώρους άθλησης, ψυχαγωγία, κοινωνικής και πολιτι-
κής συναναστροφής των εργαζοµένων, τη σταθερή δουλειά µε
αυξανόµενο ελεύθερο χρόνο, τη γρήγορη, φθηνή και ασφαλή
πρόσβαση εργαζοµένων και της λαϊκής οικογένειας και λοιπά. 

Η ικανοποίηση των διευρυνόµενων λαϊκών αναγκών δεν χωρά
στο πλαίσιο του καπιταλιστικού δρόµου ανάπτυξης, που είναι
απάνθρωπος, βάρβαρος, άναρχος και µόνο για το κέρδος.

Στόχος και κριτήριο για την οργάνωση του κοινωνικού χώρου
για το ΚΚΕ είναι η συνδυασµένη ικανοποίηση του συνόλου των
λαϊκών αναγκών, η συγκεκριµένη κοινωνική αξιοποίηση της γης
και του χώρου γενικότερα, ούτως ώστε να διαχωρίζεται ποια
είναι η αγροτική παραγωγή για τουρισµό, για ποιοτική λαϊκή
στέγη, για υποδοµές κοινωνικών υπηρεσιών, για βιοµηχανική πα-
ραγωγή, για προστασία του περιβάλλοντος κ.λπ.. Όµως, αυτό
προϋποθέτει την κοινωνική ιδιοκτησία στη γη, τον κεντρικό σχε-
διασµό της οικονοµίας, προϋποθέτει τη ρήξη και ανατροπή µε
τα µονοπώλια και την εξουσία τους.

Καταψηφίζουµε, λοιπόν και θα ζητήσουµε ονοµαστική ψηφο-
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φορία επί της αρχής.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κυρία

Μανωλάκου.
Ο κ. Βασίλειος Βιλιάρδος από την Ελληνική Λύση, ως ειδικός

αγορητής, έχει τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΒΙΛΙΑΡΔΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως αναφέραµε στην επι-

τροπή, το παρόν νοµοσχέδιο εκ πρώτης όψεως φαίνεται ότι εκ-
συγχρονίζει την υφιστάµενη χωροταξική και πολεοδοµική νοµο-
θεσία. Στο πλαίσιο αυτό, επιχειρεί να θεσµοθετήσει ένα νέο σύ-
νολο νόµων που θα περιλαµβάνουν τροποποιήσεις και αλλαγές
τριών βασικών προγενέστερων, οι οποίοι όµως παραµένουν σε
ισχύ. Διαπιστώσαµε, πάντως, πως επιχειρείται µε πλάγιο τρόπο
η αλλαγή του ισχύοντος κανονισµού που είχε εγκριθεί µε προ-
εδρικό διάταγµα.

Τα θετικά σηµεία του νοµοσχεδίου είναι ότι περιορίζει τις γρα-
φειοκρατικές διαδικασίες για την έκδοση οικοδοµικών αδειών,
ενώ αποµπλέκει πολλούς υπηρεσιακούς παράγοντες της διοίκη-
σης από χρονοβόρες εγκρίσεις και ανούσιες διαδικασίες που τα-
λαιπωρούν τους πολίτες, καθώς επίσης τους µηχανικούς. Εν-
τούτοις, απαιτείται ακόµη µεγαλύτερη απεµπλοκή των υπηρε-
σιών από τις σχετικές εγκρίσεις, οι οποίες φτάνουν σε σηµείο
οµηρίας και εξάρτησης των µηχανικών όσον αφορά στην έκδοση
οικοδοµικών αδειών. Κάποια στιγµή πρέπει η διαδικασία έκδοσης
οικοδοµικών αδειών να αυτοµατοποιηθεί. Εκτός αυτού, να ανα-
λαµβάνει ολόκληρη την ευθύνη ο ιδιώτης µηχανικός, αφού δια-
φορετικά δεν έχει κανένα νόηµα η πιστοποίησή του από την
πολιτεία µέσω του ΤΕΕ.

Στα θετικά σηµεία του νοµοσχεδίου συµπεριλαµβάνεται ασφα-
λώς η αντιµετώπιση των ατόµων µε ειδικές ανάγκες των ΑΜΕΑ.
όσον αφορά στην ευκολότερη πρόσβασή τους στον σχεδιασµό
των κτηριακών συγκροτηµάτων.

Με τις ρυθµίσεις του άρθρου 119 επιλύονται πολλά τέτοια
ευαίσθητα θέµατα. Εντούτοις, κοιτάζοντας ορισµένες προσθή-
κες στο άρθρο που αναφέραµε στην επιτροπή, διαπιστώσαµε
πως πρόκειται για αρνητικές διατάξεις, αφού µπορούν να τις εκ-
µεταλλευτούν οι υπόχρεοι κατά το δοκούν.

Εποµένως, διευρύνεται το πλαίσιο εξαίρεσης κτηρίων από την
υποχρέωση παροχής προσβασιµότητας σε ΑΜΕΑ, κάτι που θε-
ωρούµε αδιανόητο και δεν µπορούµε να το αποδεχτούµε.

Εκφράσαµε, λοιπόν, τις αντιρρήσεις µας, ελπίζοντας να δοθεί
η απαιτούµενη σηµασία από την Κυβέρνηση, αφού η συγκεκρι-
µένη οµάδα συνανθρώπων µας πρέπει να προσεχθεί ιδιαίτερα.

Όπως έχουµε αναφέρει σε πολλές επιτροπές, είναι εξοργι-
στικό το ότι η Κυβέρνηση, αφ’ ενός, δεν λαµβάνει υπ’ όψιν τις
παρατηρήσεις µας, αφ’ ετέρου, απαντάει µόνο στα ερωτήµατα
του ΣΥΡΙΖΑ, προφανώς επειδή της είναι πιο εύκολο, την βολεύει
δηλαδή, αφού εφαρµόζει αυτά που νοµοθέτησε ο ΣΥΡΙΖΑ, οπότε
µπορεί να τον αντικρούσει χωρίς κανένα πρόβληµα.

Για να το τεκµηριώσουµε, θα αναφέρουµε ένα µικρό µέρος της
χθεσινής οµιλίας του κ. Οικονόµου, σύµφωνα µε το οποίο λέει τα
εξής: «Μπορούν να ανατρέπουν τους σχεδιασµούς των δήµων,
πράγµατι, επειδή είναι και υπερκείµενα, µε βάση τη νοµοθεσία
του ΣΥΡΙΖΑ. Αυτό λέει ο ν.4447. Λέει ότι είναι υπερκείµενα και ο
τοπικός σχεδιασµός οφείλει να εναρµονίζεται. Εµείς φταίµε; Το
δε Ειδικό Χωροταξικό Πλαίσιο για τις ΟΠΥ», λέει ο κ. Οικονόµου,
«ανατέθηκε επί Κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ, εν γνώσει αυτής της νο-
µοθεσίας. Άρα, εµείς γιατί φταίµε; Διότι προχωράµε σε ένα ειδικό
χωροταξικό πλαίσιο, το οποίο αναπτύχθηκε επί ΣΥΡΙΖΑ µε τη νο-
µοθεσία του ΣΥΡΙΖΑ; Δεν κάνουµε καµµία αλλαγή. Γι’ αυτό λέω
ακριβώς ότι ο κ. Φάµελλος κάνει αντιπολίτευση αν όχι στον εαυτό
του, τουλάχιστον στην προηγούµενη πολιτική ηγεσία». Αυτά τα
είπε ο κ. Οικονόµου.

Διαπιστώνοντας, λοιπόν, όλα αυτά αναρωτηθήκαµε γιατί η Νέα
Δηµοκρατία επιδίωξε την εκλογή της, όταν συνεχίζει την ίδια πο-
λιτική, αυτή δηλαδή που στην ουσία επιβάλλει η τρόικα, όποιο
κόµµα και αν κυβερνάει. Απλώς για τη νοµή της εξουσίας; Δεν
είναι ντροπή για τους ψηφοφόρους και τους Βουλευτές της;

Ο δικός µας στόχος, πάντως, είναι να είµαστε εποικοδοµητικοί
και όχι απλά να αντιπολιτευόµαστε, όπως συµβαίνει µε άλλα κόµ-
µατα. Η Ελληνική Λύση, βέβαια, είναι µια φιλελεύθερη πατριω-

τική παράταξη, η οποία πιστεύει στο εθνικό κράτος, που θέλουν
να καταργήσουν οι υποστηρικτές της παγκοσµιοποίησης και της
ανεξέλεγκτης µετανάστευσης, όχι σε ένα ακραίο νεοφιλελεύ-
θερο, υποταγµένο στη Γερµανία και εθνοµηδενιστικό κόµµα,
όπως είναι η Νέα Δηµοκρατία.

Οι διαφορές µας, όµως, οι οποίες είναι πράγµατι τεράστιες,
δεν πρέπει να εµποδίζουν το έργο µας, τη συνδροµή µας δηλαδή
στο να γίνει η Ελλάδα αυτό που πράγµατι της αξίζει στον βαθµό
που µας επιτρέπει η εκλογική µας δύναµη.

Παρεµπιπτόντως, κύριε Λοβέρδο, θέλετε πραγµατικά να ανα-
φερθούµε στην οκταετία Σηµίτη; Σας εκτιµώ ιδιαίτερα και σας
αξίζει η θέση του Προέδρου του ΠΑΣΟΚ -µε το νέο ΑΦΜ, βέβαια,
που το διευκολύνει να µην πληρώσει πάνω από 200 εκατοµµύρια
που χρωστάει- αλλά υπάρχει λόγος να τεκµηριώσω τον ρόλο του
κ. Σηµίτη στα Ίµια, από τα οποία ξεκίνησε η τουρκική επιθετικό-
τητα; Δεν γνωρίζουµε όλοι το swap µε τη «GOLDMAN SACHS»,
το σκάνδαλο του Χρηµατιστηρίου, το σκάνδαλο των φαρµάκων,
που ξεκίνησε το 1997, ενώ η «NOVARTIS» είναι µόνο η κορυφή
του παγόβουνου και τον διπλασιασµό του ιδιωτικού χρέους στα
χρόνια της διακυβέρνησής του, µε τα διακοποδάνεια κ.λπ.; Δεν
γνωρίζουµε το σκάνδαλο των εξοπλιστικών, που καταδικάστηκαν
ο κ. Τσοχατζόπουλος και ο κ. Παπαντωνίου, την υπόθεση κοµµα-
τικής διαφθοράς µε τον κ. Τσουκάτο και όλα τα υπόλοιπα;

Φυσικά, το πάρτι διογκώθηκε από την κυβέρνηση Καραµανλή,
αλλά η αφετηρία ήταν η προηγούµενη κυβέρνηση.

Αν επιµένετε, πάντως, θα αναλύσω σε µια επόµενη Ολοµέλεια
την οκταετία Σηµίτη, παραθέτοντας στοιχεία και πίνακες προς
τεκµηρίωση.

Στο θέµα µας τώρα, όσον αφορά στην εκτός σχεδίου δόµηση,
κυρίως στα άρθρα 32 και 33 που ζητήσαµε να αποσυρθούν, δια-
πιστώσαµε πως ο Υφυπουργός προσποιούταν ότι δεν καταλα-
βαίνει, «κατηγορώντας» µας -σε εισαγωγικά, βέβαια, η λέξη- πως
υποστηρίζουµε την άναρχη δόµηση.

Εντούτοις, κανένας λογικός άνθρωπος δεν θα ήταν σύµφωνος
να συνεχιστεί, πόσω µάλλον αφού δεν συµβαίνει κάτι διαφορε-
τικό στις άλλες χώρες της Ευρώπης. Οι αντιρρήσεις µας έχουν
σχέση µε τη χρονική στιγµή που επιλέγεται για τη δόµηση των
οικοπέδων κάτω των τεσσάρων στρεµµάτων, ειδικά όσον αφορά
στη µικρή προθεσµία, που δίνεται για την απόκτηση άδειας,
µόλις δύο χρόνια σε µια εποχή που οι Έλληνες λόγω των µνηµο-
νίων, της πανδηµίας, των συνεχών lockdown κ.λπ., χωρίς να
φταίνε οι ίδιοι δηλαδή, βιώνουν µια τεράστια πτώση των εισοδη-
µάτων τους, µε καµµία προοπτική βελτίωσης για το άµεσο µέλ-
λον -καµµία απολύτως- εάν συνεχιστεί η κακοδιαχείριση της
οικονοµίας. Εύλογα, λοιπόν, δεν είναι σε θέση να εκµεταλλευ-
τούν σωστά τα οικόπεδα τους, µε αποτέλεσµα να κινδυνεύουν
να χάσουν ένα µεγάλο µέρος της αξίας τους, αφού ασφαλώς θα
υποτιµηθούν.

Ειδικά όσον αφορά στο άρθρο 12, το κρίναµε άκαιρο, πρό-
χειρο και προσχηµατικό, επειδή για άλλη µια φορά το παρόν νο-
µοσχέδιο δεν επιλύει τα προβλήµατα οριοθέτησης οικισµών
προϋφισταµένων του 1923 σε πολλές περιοχές.

Τονίσαµε πως πρέπει επιτέλους να δοθούν οριστικές λύσεις
για τους πολίτες αυτής της χώρας. Το ελληνικό Σύνταγµα ορίζει
το δικαίωµα του κάθε πολίτη τόσο για την ιδιοκτησία του όσο και
για την άσκηση του δικαιώµατός του επ’ αυτής. Επίσης, έχουµε
αναφέρει τις προτάσεις µας στη συζήτηση επί της αρχής.

Δυστυχώς, όµως, δεν δόθηκε ουσιαστικά καµµία απάντηση
ούτε σε αυτά τα ερωτήµατά µας. Γιατί, αλήθεια; Δεν είναι σωστά
τα αιτήµατα των κατοίκων τους, όπως αυτών στη Σταµάτα ή τον
Διόνυσο; Ποια είναι τα εχειρήµατα της Κυβέρνησης λόγω των
οποίων δεν συµφωνεί; Δεν ακούσαµε απολύτως τίποτα.

Σηµαντική είναι, επίσης, στο άρθρο 80 η κατηγορία 3, που
αφορά στις µικρές παρεµβάσεις. Θα πρέπει να απαλλαγούν εν-
τελώς από την καταβολή του παράβολου των 250 ευρώ, επειδή
το 70% των ακινήτων της Ελλάδας έχουν τέτοιες µικρές παρα-
βάσεις, οι οποίες όµως δεν προσβάλλουν το περιβαλλοντικό ισο-
ζύγιο της χώρας, το οποίο θα έπρεπε να µας ενδιαφέρει. Πρόκει-
ται για αδικαιολόγητα χαράτσια -και δεν είναι τα µοναδικά- που
επιβαρύνουν άδικα τους πολίτες.

Όσον αφορά τώρα στην ηλεκτρονική ταυτότητα των κτηρίων,
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που ενώ θεσµοθετήθηκε πριν δέκα χρόνια, δεν έχει εφαρµοστεί
ακόµη, τονίσαµε πως οφείλεται στην αδυναµία των κρατικών µη-
χανισµών να ψηφιοποιήσουν το πολεοδοµικό αρχείο του κτηρια-
κού αποθέµατος της χώρας. «Όχι» στους Έλληνες πολίτες, που
όµως πληρώνουν αυτοί τα λάθη και τις παραλείψεις της πολι-
τείας για δεκαετίες τώρα.

Εκτός αυτού, είπαµε πως δεν έχουν αντιµετωπιστεί θεσµικά οι
περιπτώσεις απώλειας των φακέλων αδειών από τα αρχεία των
πολεοδοµικών γραφείων, κυρίως σε σχέση µε τα κτήρια που
έχουν κατασκευαστεί πριν το 1970.

Εν προκειµένω, είναι προφανές ότι πρέπει να δοθεί µια πρα-
κτική, γρήγορη, ανέξοδη και ευέλικτη λύση, επειδή µε τις παρα-
λείψεις και µε την αποποίηση των ευθυνών εκ µέρους της διοίκη-
σης επιχειρείται η µεταφορά των ευθυνών της στους πολίτες και
τους µηχανικούς.

Συνεχίζοντας, αναφέραµε πως χωρίς να γίνει γνωστή στην κοι-
νωνία η αναγκαιότητα ανατροπής του πολεοδοµικού καθεστώτος
όσον αφορά στην εκτός σχεδίου δόµηση, επιχειρείται αιφνιδια-
στικά να ψηφιστεί ένα νοµοσχέδιο που είναι βέβαιο ότι θα κατα-
στρέψει πολλές µικρές ιδιοκτησίες. Πρόκειται για ιδιοκτησίες
ανθρώπων, που έχουν κουραστεί για να τις αποκτήσουν µε νό-
µιµο τρόπο, πληρώνοντας φόρους µεταβίβασης και κληρονο-
µιάς, συµβολαιογράφους, µηχανικούς κ.λπ..

Εκτός αυτού, πολλοί ιδιοκτήτες έχουν πάρει δάνεια, προκει-
µένου να αξιοποιήσουν τα συγκεκριµένα ακίνητά τους, υποθη-
κεύοντας πολλές φορές ακόµη και τα ίδια τους τα σπίτια.

Ποια θα είναι η κατάληξη αυτών των ανθρώπων µετά την ολο-
σχερή απαξίωση των εν λόγω οικοπέδων; Το έχει σκεφτεί η Κυ-
βέρνηση προτού προβεί στη σύνταξη του σχεδίου νόµου ή
απλώς θεωρεί πως οι Έλληνες έχουν πια σκύψει το κεφάλι µετά
από δέκα χρόνια µνηµονίων και δεν πρόκειται να αντιδράσουν;

Μηχανικός δεν είµαι, αλλά ως οικονοµολόγος, θεωρώ εγκλη-
µατικές αυτού του είδους τις µεθοδεύσεις, υποθέτοντας πως
µας επιβάλλονται από τους δανειστές, µε στόχο την ολοκληρω-
τική ληστεία της χώρας µας, δηλαδή την αλλαγή του ιδιοκτησια-
κού καθεστώτος, µε τους Έλληνες να µετατρέπονται σε φτηνούς
σκλάβους χρέους των νέων ιδιοκτητών της χώρας τους, δυστυ-
χώς.

Όσον αφορά τώρα στη µεταβατική περίοδο της διατήρησης
των παρεκκλίσεων, τα δύο έτη που προβλέπονται στο νοµοσχέ-
διο για την κατοικία είπαµε πως είναι ανεπαρκή για τους εξής λό-
γους. Πρώτον, το νοµοσχέδιο δεν παρέχει αρκετό κίνητρο στους
πολίτες για να αποκτήσουν οικοδοµική άδεια.

Δεύτερον, δεν παραµένουν ως έχουν σήµερα οι παρεκκλίσεις
οικοδοµησιµότητας για πάρα πολλές περιπτώσεις οικοπέδων. Ει-
δικότερα, για τα εντός ζώνης οικόπεδα, µε εµβαδόν µεγαλύτερο
των δύο χιλιάδων τετραγωνικών µέτρων, εισάγεται ως πρόσθετη
προϋπόθεση για να είναι οικοδοµήσιµα, η απαίτηση να έχουν
ελάχιστη πρόσοψη σε κοινόχρηστο χώρο εικοσιπέντε µέτρα και
ελάχιστο βάθος σαράντα µέτρα, ενώ δεν συµπεριλαµβάνονται
στις παρεκκλίσεις οικόπεδα µε εµβαδόν µεγαλύτερο των τεσσά-
ρων χιλιάδων τετραγωνικών µέτρων, που έχουν χρόνο δηµιουρ-
γίας προγενέστερο από τις 17-10-1978. Δηλαδή, αποκλείεται η
συντριπτική πλειοψηφία των οικοπέδων.

Τρίτον, δεν έχουν ακόµη χαρακτηρισθεί µε προεδρικά διατάγ-
µατα ως δηµοτικές οδοί κατηγορίας α’ ή β’ οι οδοί του δήµου,
όπως προβλέπει το νοµοσχέδιο και µε τη διαδικασία που προ-
βλέπει.

Η εµπειρία έχει τεκµηριώσει πως ολόκληρη αυτή η διαδικασία
µπορεί να διαρκέσει όχι δύο έτη, αλλά πάνω από δέκα, oπότε οι
ιδιοκτήτες των οικοπέδων θα βρεθούν στη δυσάρεστη θέση να
µη µπορούν να αξιοποιήσουν τα περιουσιακά τους στοιχεία.

Σε κάθε περίπτωση, η επιβολή µε οριζόντιο τρόπο νοµοθετη-
µάτων που δεν βρίσκουν ερείσµατα στην πλειοψηφία των µελών
της κοινωνίας, αλλά αντίθετα προκαλούν ανισονοµία ή ακόµη χει-
ρότερα, εξυπηρετούν τα συµφέροντα των λίγων και οικονοµικά
ισχυρών, είναι βέβαιο ότι θα αποτύχει, εάν δεν οδηγήσει σε κοι-
νωνικές αναταραχές, όταν κάποια στιγµή ξυπνήσουν από τον λή-
θαργό τους οι Έλληνες.

Όσον αφορά τώρα τον θαλάσσιο χωροταξικό σχεδιασµό, ολό-
κληρο το κεφάλαιο Β’, από το άρθρο 17 έως το 30, είναι επου-

σιώδες, προσχηµατικό, ατελέσφορο, µη βιώσιµο, αναποτελεσµα-
τικό, ευάλωτο, ασταθές και χωρίς ουσιαστική αξία, αφού για να
εφαρµοστούν οι διατάξεις του και για να υπάρξουν οι όποιες
ευεργετικές συνέπειες στην οικονοµία, τον τουρισµό, την πολιτι-
στική ανάπτυξη, την επιχειρηµατικότητα, την ενέργεια, τη ναυτι-
λία, την αλιεία, τις υδατοκαλλιέργειες κ.λπ., θα πρέπει προηγου-
µένως να επεκταθούν τα χωρικά µας ύδατα στα δώδεκα ναυτικά
µίλια, να ανακηρυχθούν οι θαλάσσιες αλιευτικές ζώνες και η ΑΟΖ
µας.

Συνεχίζοντας, οι υδατοκαλλιέργειες τα τελευταία χρόνια ανα-
δεικνύονται σε τοµέα αιχµής, στον οποίο θα µπορεί η χώρα µας
να καταστεί διεθνώς ανταγωνιστική -δυστυχώς, µας έχει περάσει
η Τουρκία πλέον- ειδικά λόγω του σηµαντικού µήκους του παρα-
λιακού της µετώπου.

Στο πλαίσιο αυτό, µε τον πρόσφατο ν.4711/2020 του Υπουρ-
γείου Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων έγινε µια σηµαντική
προσπάθεια βελτίωσης του πλαισίου αδειοδότησης των υδατο-
καλλιεργειών.

Συµπληρωµατικά, όµως, σε αυτή την προσπάθεια θα πρέπει
να εκσυγχρονιστεί το πλαίσιο πολεοδοµικής νοµοθεσίας που συ-
νοδεύει την εν λόγω δραστηριότητα, ειδικά στις περιπτώσεις
χερσαίων εγκαταστάσεων ή υδατοκαλλιέργειας, αφού ήδη µε το
παρόν νοµοσχέδιο και µε την εξειδίκευση της θαλάσσιας χωρο-
ταξίας γίνονται αποσπασµατικά βήµατα για τις υδάτινες εγκατα-
στάσεις.

Τέλος, χωρίς να αναφερθούµε ξανά στα άρθρα, αφού τα ανα-
λύσαµε στις επιτροπές ένα προς ένα, τονίσαµε πως δεν υπάρχει
καµµία ποσοτικοποίηση του κόστους από το Γενικό Λογιστήριο
του Κράτους, αν και αναφέρονται αρκετές ρυθµίσεις που θα δη-
µιουργήσουν έξοδα, τα οποία θα καλυφθούν, όπως αναφέρει,
από τον προϋπολογισµό, χωρίς όµως να τα συγκεκριµενοποιεί.

Ολοκληρώνοντας, εκφράσαµε την ελπίδα µας να είναι θεωρη-
τική η αναφορά στο άρθρο 37.2.β., αφού οι περαιτέρω επενδύ-
σεις στον τουρισµό θα ήταν απαράδεκτες. Το ενδιαφέρον µας
θα έπρεπε να επικεντρωθεί στην αλλαγή του παραγωγικού µας
µοντέλου, όχι στη διαιώνιση του χρεοκοπηµένου µοντέλου της
Μεταπολίτευσης και των µνηµονίων, είτε πρόκειται για τον µαζικό
τουρισµό είτε για την ανέγερση κατοικιών.

Κλείνοντας, τονίσαµε πως αρκετές διατάξεις του νοµοσχεδίου
είναι φωτογραφικές. Ο βασικός στόχος τους είναι η στήριξη των
µεγάλων οµίλων, ενώ απαξιώνουν πλήρως τα περιουσιακά στοι-
χεία των πολιτών σε περιοχές µε οικόπεδα κάτω των τεσσάρων
στρεµµάτων. Αυτοί είναι οι λόγοι και άλλοι, τους οποίους αναλύ-
σαµε στις επιτροπές, για τους οποίους θα καταψηφίσουµε το νο-
µοσχέδιο.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ, κύριε
Βιλιάρδο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ο Κοινοβουλευτι-

κός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής ζήτησε τον λόγο.
Ορίστε, κύριε Λοβέρδο.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Με τον αγαπητό φίλο και συνάδελφό,

τον κ. Βιλιάδρο, που του έχω πλέξει το εγκώµιο πολλές φορές,
χθες είχαµε µία συζήτηση, στην οποία επανήλθε, για την οκταε-
τία Σηµίτη.

Κύριε Πρόεδρε, ξέροντας τον Κανονισµό, δεν θέλω να δια-
κόψω τη ροή των εισηγητών. Σας παρακαλώ, όµως, µόλις τελει-
ώσει ο επόµενος έκτος εισηγητής, δώστε µου για ένα λεπτό τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Λοβέρδο,
αµέσως µετά τον κ. Αρσένη έχει ζητήσει να µιλήσει ο Πρόεδρος
της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της Ελληνικής Λύσης.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Τότε, προφανώς µετά τον Πρόεδρο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Μπορείτε να συ-

νεννοηθείτε. Δεν υπάρχει πρόβληµα, αλλιώς…
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Σας το χρωστώ, κύριε συνάδελφε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Τον λόγο έχει ο ει-

δικός αγορητής του ΜέΡΑ25 κ. Αρσένης.
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
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Κύριοι Υπουργοί, Βουλεύτριες και Βουλευτές, το νοµοσχέδιο
που συζητάµε φέρνει άµεσα δόµηση ή πώληση, θέλουν-δεν θέ-
λουν, στους µικρούς ιδιοκτήτες γης κτηµάτων κάτω των τεσσά-
ρων στρεµµάτων και δόµηση όσο θέλουν, όπου θέλουν, όποτε
θέλουν στις µεγάλες επιχειρήσεις στην εκτός σχεδίου περιοχή.

Εσείς, κύριε Χατζηδάκη και κύριε Οικονόµου, λέτε ότι µειώνετε
την εκτός σχεδίου δόµηση. Πραγµατικά, αν το κάνατε, θα ήµα-
σταν µαζί σας, θα σας στηρίζαµε. Όµως, θα επαναλάβω λίγο τα
λόγια του κ. Χατζηδάκη στην πρώτη και µοναδική του οµιλία στην
επιτροπή: «Όσοι βιάζονται να χτίσουν» -και αναφέρεται στα κτή-
µατα κάτω των τεσσάρων στρεµµάτων- «έχουν έξι χρόνια να το
κάνουν. Όσοι δεν βιάζονται, µπορούν να περιµένουν τα τοπικά
πολεοδοµικά σχέδια».

Τι ακριβώς εννοείτε, κύριε Υπουργέ, όταν λέτε ότι όσοι δεν βιά-
ζονται, θα περιµένουν τα τοπικά σχέδια; Διότι µέχρι στιγµής αυτά
τα τοπικά σχέδια περιλάµβαναν απαγόρευση των παρεκκλίσεων.
Δηλαδή, θα αλλάξετε και τις προδιαγραφές αυτών των σχεδίων;
Θα σταµατήσουν να περιλαµβάνουν την απαγόρευση των παρεκ-
κλίσεων και αυτά τα σχέδια; Αυτό µας λέτε ευθαρσώς;

Αυτά όσον αφορά στα υποτιθέµενα θετικά σε αυτό το νοµο-
σχέδιο.

Πάµε τώρα στην «καρδιά» του, την αύξηση της εκτός σχεδίου
δόµησης για τα µεγάλα εργολαβικά άναρχα projects. Πρόκειται
για τα ιδιωτικά τουριστικά χωριά, τα σύνθετα τουριστικά κατα-
λύµατα, τα οποία πλέον θα επιτρέπεται να χτίζονται ακόµα και
στα πενήντα στρέµµατα, όταν χαρακτηρίζονται ως µικρής κλίµα-
κας, ενώ ο συντελεστής δόµησης και των υπολοίπων αυξάνεται
κατά 25%. Αυτό για την Κυβέρνηση αποτελεί µείωση της εκτός
σχεδίου δόµησης.

Τα ιδιωτικά τουριστικά χωριά είναι µια ρύθµιση, µια νοµοθέ-
τηση, που παλέψαµε και κερδίσαµε στο Εθνικό Συµβούλιο Χω-
ροταξίας όλα τα µέλη και οι εκπρόσωποι το 2008 και 2009, κύριε
Υπουργέ, απέναντι σε έναν κραταιό προκάτοχό σας, τον κ. Σου-
φλιά, ο οποίος δεν είχε χάσει καµµιά µάχη, αλλά έχασε αυτή. Την
έχασε, γιατί ήρθαµε µαζί όχι µόνο οι περιβαλλοντικές οργανώ-
σεις, αλλά ο ΣΕΒ και η ΓΣΕΕ, η ΓΣΕΒΕΕ, το Ξενοδοχειακό Επι-
µελητήριο, το ΤΕΕ, το ΓΕΩΤΕΕ, ο σύλλογος αρχιτεκτόνων, που
παρά τρίχα να φύγει µε το νοµοσχέδιο αυτό από το Εθνικό Συµ-
βούλιο Χωροταξίας.

Για ποιον λόγο στάθηκαν όλοι αυτοί απέναντι, όλη η κοινωνία
απέναντι; Διότι όσον αφορά σε αυτά τα τουριστικά χωριά, πρό-
κειται για παράνοµες κρατικές ενισχύσεις προς ιδιώτες. Και είναι
παράνοµες κρατικές ενισχύσεις προς ιδιώτες για έναν πάρα
πολύ απλό λόγο: Διότι επιτρέπουν τη δόµηση κατοικιών προς πώ-
ληση µε συντελεστές και προνόµια των ξενοδοχείων σε εκθετικά
πολλαπλάσιο συντελεστή δόµησης -και λέω «εκθετικά», γιατί αυ-
ξάνεται ανάλογα µε την έκταση- σε σχέση µε το ό,τι επιτρέπεται
για τους υπόλοιπους πολίτες και αυτόν που χρησιµοποιούσε
οποιοσδήποτε εργολάβος ως τώρα. Γι’ αυτό, στην ουσία, αποτε-
λούν κρατικές ενισχύσεις και διακριτική συµπεριφορά του κρά-
τους απέναντι σε επιχειρηµατίες και πολίτες. Άναρχα, βέβαια.

Αντίστοιχα κουφάρια τέτοιων projects µπορούµε να θαυµά-
σουµε και στη Σητεία και στη Λήµνο και αλλού.

Τώρα, για να «ντύσουν» οι κυβερνήσεις που τα έφεραν -µιλώ
για την κυβέρνηση Σαµαρά - Βενιζέλου και στη συνέχεια, για την
κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ, που δεν τα πολέµησε και για τη δική σας που
τα ενισχύει- τη µάσκα της ποιότητας, έφεραν δύο ρυθµίσεις: Χα-
µηλότερο συντελεστή δόµησης και υποχρέωση µεγάλης έκτα-
σης, διακόσια πενήντα στρέµµατα -αν θυµάµαι καλά, είχαν
ξεκινήσει µε ακόµα µεγαλύτερα- για να µπορούν να υλοποιη-
θούν.

Εσείς βγάζετε αυτή τη µάσκα, τα εξισώνετε επίσηµα πλέον µε
τα ξενοδοχεία -άρα, φεύγει η έννοια ότι είναι επενδύσεις στην
ποιότητα- αυξάνετε τον συντελεστή δόµησης µακράν και επίσης,
επιτρέπετε να χτίζουν ακόµα και στα πενήντα στρέµµατα.

Για να µη δυσαρεστηθούν οι ξενοδόχοι, όµως, επιτρέπετε τα
ξενοδοχεία να χτίζονται και στα τέσσερα στρέµµατα;

Αλήθεια, κύριε Υπουργέ, πώς το δικαιολογείτε αυτό; Τον Υφυ-
πουργό σας τον ρώτησα τρεις φορές. Δεν το απάντησε ποτέ. Γι’
αυτό ρωτάω εσάς. Πώς δικαιολογείτε το ότι επιτρέπετε τα ξενο-
δοχεία να χτίζονται στα τέσσερα στρέµµατα, όπως επιτρέπετε,

δηλαδή, στον κάθε πολίτη αυτή τη στιγµή να χτίζει την ιδιωτική
του οικία;

Προχωράµε. Ηλεκτρονική ταυτότητα κτηρίων. Δεν θα χάνει
την άδεια ασκήσεως επαγγέλµατος ο µηχανικός ο οποίος ψευ-
δοµαρτυρεί και δηλώνει ψευδή στοιχεία. Αλήθεια; Μόνο το ΤΕΕ,
µε εσωτερικές διαδικασίες, θα τον παραπέµπει στο εσωτερικό
πειθαρχικό του ΤΕΕ, όχι η πολιτεία, αλλά το ΤΕΕ. Αλήθεια; Εξη-
γήστε µας γιατί. Δεν έχετε πει ούτε µια λέξη για αυτό. Για ποιον
λόγο;

Θα µας εξηγήσετε, επίσης, γιατί επιτρέπετε τα data centers
στη Ζώνη Προστασίας της Φύσης, στη Ζώνη Διατήρησης Οικο-
τόπων και Ειδών, στη Ζώνη Βιώσιµης Διαχείρισης Φυσικών Πό-
ρων; Αλήθεια, σε αυτές τις ζώνες, είχε ψελλίσει κάτι, χωρίς να
απαντήσει επίσηµα από το Βήµα, ο Υφυπουργός σας, λέγοντας
το εξής: «Μα, προβλέπονται και άλλες χρήσεις εκεί. Αφού προ-
βλέπονται τόσες χρήσεις, γιατί να µην προβλέπουµε και αυτές;»

Προβλέπονται κατ’ εξαίρεση χρήσεις, προκειµένου να εξυπη-
ρετούνται οι πολίτες τοπικών κοινωνιών, που είναι µέσα στις προ-
στατευόµενες περιοχές και να συνεχίζει η κανονικότητα της ζωής
εκεί πέρα, για να µην τιµωρηθούν οι πολίτες από το γεγονός ότι
βρίσκονται µέσα σε προστατευόµενες περιοχές, αλλά να έχουν
τα θετικά της τοπικής οικονοµίας και τα θετικά της επιπλέον οι-
κονοµίας, που δηµιουργείται ακριβώς επειδή είναι σε ένα δια-
µάντι για τη ζωή µας, για τη φύση µας και για τον τουρισµό µας,
που λέγεται «προστατευόµενες περιοχές».

Τα data centers θα τα στήσει κάποιος κάτοικος του γειτονικού
χωριού; Τι ακριβώς πάτε να κάνετε; Καταλύουµε την προστασία
και αυτών των περιοχών;

Θαλάσσια χωροταξία: Συζητήθηκε πάρα πολύ. Προσπαθήσατε
να παραπλανήσετε το Σώµα, ότι δεν προβλέπεται η παράκτια πε-
ριοχή στην ευρωπαϊκή οδηγία για τη θαλάσσια χωροταξία. Ξεµ-
προστιαστήκατε και τώρα σας ρωτάµε: Τις υδατοκαλλιέργειες,
την παράκτια αλιεία πώς θα τις ρυθµίσετε, όταν έχουν και εγκα-
ταστάσεις και επηρεάζονται και από τον χερσαίο χώρο;

Πώς θα εφαρµόσετε τη δική σας δέσµευση, κύριε Υπουργέ,
για κλιµατική ρήτρα σε κάθε νοµοθεσία, όταν το κύριο θέµα που
έχουµε απέναντί µας είναι η άνοδος της στάθµης των νερών τις
επόµενες δεκαετίες; Είµαστε η γενιά των ανθρώπων, που ζουν
και είναι αυτή τη στιγµή µέσα στο Κοινοβούλιο. Θα δούµε αυτή
την άνοδο αυτής της στάθµης. Δεν µιλάµε καν για τη γενιά των
παιδιών που γεννήθηκαν µετά το 2000. Αυτοί θα βιώσουν αυτό
το φαινόµενο στην πλήρη του έκταση.

Πώς, λοιπόν, η θαλάσσια χωροταξία σας θα ρυθµίσει, θα προ-
βλέψει, θα αντιµετωπίσει ή θα προσαρµοστεί σε αυτόν τον κίν-
δυνο, όταν εξαιρούνται οι παράκτιες περιοχές που θα πληµµυρί-
σουν;

Αναφορικά µε τον ΣΥΡΙΖΑ, συνεχίζουµε λίγο µία συζήτηση που
είχαµε και στην επιτροπή. Εγώ αδυνατώ να καταλάβω αν είστε
ενάντια στην εκτός σχεδίου δόµηση. Λέτε ότι θέλετε να καταρ-
γηθεί η εκτός σχεδίου δόµηση και όµως, δεν φέρατε µία οριζόν-
τια ρύθµιση κατά τη διάρκεια της διακυβέρνησής σας που να την
καταργεί ή που να καταργεί κάποιο τµήµα της, έστω τις παρεκ-
κλίσεις που λέει το Υπουργείο εδώ πέρα ότι θέλει να καταργήσει
και στην πράξη, θα οδηγήσει σε αύξηση δόµησης.

Λέτε ότι φέρατε τα τοπικά χωρικά σχέδια κ.λπ.. Μα, εκεί προ-
βλέπεται η κατάργηση των παρεκκλίσεων. Δεν καταργείται η
εκτός σχεδίου δόµηση.

Νοµίζω ότι η κοινωνία απαιτεί µια ξεκάθαρη γραµµή και από
εσάς…

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: ….(.δεν ακούστηκε)
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Θα σας απαντήσω πολύ αναλυ-

τικά -δεν ξέρω ποιος το ρώτησε- στο τέλος της οµιλίας µου.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: …(δεν ακούστηκε)
ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Βεβαίως θα σας πω. 
Αλλά, κύριε Πρόεδρε της Επιτροπής Παραγωγής και Εµπο-

ρίου, ξέρετε πολύ καλά ότι έχω τοποθετηθεί επανειληµµένα στις
τρεις οµιλίες µου όσον αφορά το θέµα.

Λέτε για 5% του φόρου για τα νεόδµητα στην εκτός σχεδίου
περιοχή. Αλήθεια, θα ισχύει για ξενοδοχεία και σύνθετα τουρι-
στικά καταλύµατα; Θα ισχύει για αυτά; Οι πόροι πού θα πηγαί-
νουν; Μας έχετε πει µέχρι στιγµής ότι θα πηγαίνουν στο Πράσινο

3262 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ταµείο. Σας ρώτησα επανειληµµένα: Δεσµεύεστε ότι αυτοί οι
πόροι θα κατευθυνθούν στοχευµένα στην πολεοδοµική συγκρό-
τηση της χώρας;

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Οι αντισταθµιστικές δράσεις …

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Αντισταθµιστικές δράσεις δεν
είναι κάτι, κύριε Υφυπουργέ. Αντισταθµιστικές δράσεις δεν ση-
µαίνει κάτι. Εµείς θέλουµε προληπτικές δράσεις. Οι αντισταθµι-
στικές είναι µια τόσο γενική έννοια που θα µπορούσε να σηµαίνει
αναδάσωση σε κάποιο βουνό. Δεν είναι αυτό σαφές. Κάντε το
σαφές.

Όσον αφορά τις παρεκκλίσεις και ότι αφορούν µόνο το 2% του
χώρου, είναι ένα επίσης αστείο επιχείρηµα που ακούσαµε εδώ
πέρα παραπλανητικά προς το Σώµα. Το 2% του χώρου είναι οι
παρεκκλίσεις στην εκτός σχεδίου δόµηση, δηλαδή οι οικοδοµικές
άδειες που βγαίνουν σε κτήµατα κάτω των τεσσάρων στρεµµά-
των; Είπατε ότι µόνο το 2% είναι οι άδειες και µόνο αυτό αφορά.
Αυτές είναι οι άδειες όταν εξίσου µπορούσαν οι πολίτες να χτί-
ζουν κάτω των τεσσάρων στρεµµάτων και άνω των τεσσάρων
στρεµµάτων. Τη στιγµή που τους αναγκάζετε να βγάλουν οικο-
δοµικές άδειες να πουλήσουν για να χτιστούν αυτά τα κτήµατα
µέσα σε δύο µε έξι χρόνια, προφανώς θα ξεπεράσουν τον συνο-
λικό αριθµό οικοδοµικών αδειών.

Για το Δηµαρχείο της Πετρούπολης, πραγµατικά όλοι γνωρί-
ζουµε ότι η Πετρούπολη χρειάζεται δηµαρχείο. Αυτή τη στιγµή
νοικιάζει ένα κτίριο σε µια πολυκατοικία. Δεν είναι εικόνα σύγ-
χρονου δήµου. Προφανώς και πρέπει να γίνει και πρέπει να
υπάρχει ενίσχυση της πολιτείας γι’ αυτό το δηµαρχείο. Αλλά δεν
είναι δυνατόν να χωροθετηθεί αυτό το δηµαρχείο µέσα σε δάσος
και κέντρο-καταφύγιο άγριας ζωής. Δεν είναι δυνατόν να παρα-
βιάζουµε κάθε νόµο, τι να κάνουµε; Υπάρχουν κάποιοι νόµοι µέ-
σα σε αυτό το κράτος. Δεν είναι δυνατόν να τους καταστρατη-
γούµε όλους. 

Είχαµε τις προάλλες τον ίδιο τον Πρωθυπουργό να το κάνει.
Είχαµε τις προάλλες τον Πρωθυπουργό µε τη σύζυγό του να κά-
νουν ποδήλατο και µοτοκρός µέσα στην περιοχή του φορέα δια-
χείρισης της Πάρνηθας, µέσα σε δασική έκταση, όταν ρητά
απαγορεύεται. Και προφανώς κανένας δεν µπορεί να εφαρµόσει
τον νόµο µας –γιατί προφανώς δεν τον σέβεστε, άρα δεν είναι
δικός σας- γιατί δεν έχετε δώσει τις εξουσίες στους εργαζόµε-
νους των φορέων διαχείρισης. Φροντίσατε να καταργήσετε τους
φορείς διαχείρισης. Και είναι ασαφές αν θα επαναπροσληφθούν
οι άνθρωποι και ποιοι θα είναι αυτοί που θα επαναπροσληφθούν.
Και τώρα καταλαβαίνουµε για ποιον λόγο, γιατί θέλετε να µην
εφαρµόζονται οι νόµοι στις προστατευόµενες περιοχές.

Για τα κέντρα προστασίας άγριων ζώων που ονοµάζετε, µας
είπατε ότι θα διορθώσετε επιτέλους τον τίτλο και θα κάνετε κέν-
τρα περίθαλψης ειδών άγριας πανίδας. Δεν είδα την διορθωτική
αυτή διάταξη, τη νοµοτεχνική. 

Επίσης δεν αποσαφηνίσατε, κύριε Υφυπουργέ –και το ζητάω
από εσάς, κύριε Υφυπουργέ, να το κάνετε- αν τελικά όντως θα
επιτρέπεται να µπαίνουν και σε ζώνες εκτός της ζώνης κατοικίας,
γιατί αυτές και αν είναι δραστηριότητες που πρέπει να είναι σε
ένα πιο φυσικό περιβάλλον. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Το είπαµε…

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Το είχατε πει στον λόγο σας. Ό-
ταν παρουσιάσατε την τροπολογία δεν το είπατε. Και επειδή δεν
γνωρίζω αν ισχύει αυτό που περιγράψατε, θέλω να δεσµευτείτε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε,
κύριε συνάδελφε.

ΚΡΙΤΩΝ - ΗΛΙΑΣ ΑΡΣΕΝΗΣ: Στο άρθρο 132 προβλέπεται στη
Ζώνη Δ του Ποικίλου Όρους αναψυχή, παιδική αναψυχή, αθλη-
τισµός, ελεύθερο πράσινο, πολιτιστικές εκδηλώσεις. Εξαιρετικό,
κύριε Υπουργέ, πραγµατικά εξαιρετικό. Σας δίνουµε πραγµατικά
συγχαρητήρια και σας στηρίζουµε. Είναι η ίδια ζώνη που είναι ο
ΧΥΤΑ Φυλής, η ίδια ζώνη που περιβάλλει τον ΧΥΤΑ Φυλής. Σας
καλούµε να κλείσετε τον ΧΥΤΑ Φυλής και να κάνετε ακριβώς δρά-
σεις αναψυχής, άθλησης, πολιτιστικών εκδηλώσεων κ.λπ., αλλά
να κλείσετε τον ΧΥΤΑ Φυλής επιτέλους. 

Μια µικρή ανασκόπηση πριν κλείσω. Από τη Νέα Δηµοκρατία

µόνο ο Στέφανος Μάνος είχε κάνει κάποιες σκέψεις, προσπά-
θειες για την εκτός σχεδίου δόµηση. Έρχεται ο Αντώνης Τρίτσης
το 1982. Το 1983, όµως, φεύγει καθώς στο πλαίσιο της µεγάλης
του προσπάθειας να εφαρµόσει τον ίδιο του τον νόµο και το νόµο
της πάταξής του, τον ν.1337, να καθαρίσει σε ζώνη πεντακοσίων
µέτρων από τις ακτές τις µάντρες και όλα τα εµπόδια που εµπο-
δίζουν τους πολίτες να έχουν πρόσβαση σε παραλίες, στην ουσία
χάνει το κεφάλι του, χάνει την θέση του. Αν είχε µείνει στη θέση
του, σήµερα δεν θα µιλούσαµε ούτε για εκτός σχεδίου δόµηση,
ούτε για αυθαίρετα, ούτε για πολλά ακόµα πράγµατα.

Το 2009 - 2010 εκλέγεται το ΠΑΣΟΚ µε µια ατζέντα για το πε-
ριβάλλον και το µόνο που κάνει είναι να φέρει τον περιορισµό
της εκτός σχεδίου δόµησης. 

Καταλήγω στις «NATURA». Μια τεράστια ευκαιρία ακόµα χά-
νεται. O ΣΥΡΙΖΑ δεν κάνει το παραµικρό, παρά µόνο προωθεί τα
σχέδια τα οποία περιορίζουν τις παρεκκλίσεις, αλλά όχι την εκτός
σχεδίου δόµηση στην πράξη. Και έχουµε σήµερα την Κυβέρνηση
η οποία λέει ότι θα καταργήσει τις παρεκκλίσεις µε εξαετή ανα-
στολή που θα οδηγήσει σε µεγαλύτερη δόµηση. 

Εµείς ζητάµε την άµεση κατάργηση της εκτός σχεδίου δόµη-
σης µεγάλων τουριστικών συγκροτηµάτων, των τουριστικών χω-
ριών, των σύνθετων τουριστικών καταλυµάτων. Ζητάµε να ψηφι-
στεί άµεσα σε αυτό το νοµοσχέδιο και ζητάµε –είναι η απάντηση
σε εσάς, κύριε Πρόεδρε της Επιτροπής Παραγωγής και Εµπο-
ρίου- ναι, να εφαρµοστούν όλες οι διατάξεις του Συµβουλίου της
Επικρατείας που είναι υποχρέωση της πολιτείας να εφαρµόσει
για την κατάργηση της εκτός σχεδίου δόµησης εδώ και τώρα.

Καταψηφίζουµε το νοµοσχέδιο επί της αρχής και θα είµαστε
πάρα πολύ κριτικοί στην ψήφο µας επί των άρθρων.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ευχαριστώ τον κ.

Αρσένη. 
Τον λόγο έχει ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας της

Ελληνικής Λύσης κ. Κυριάκος Βελόπουλος. 
Μέχρι να ετοιµαστεί το έδρανο, να οργανώσουµε λίγο τη συ-

ζήτηση. Στη συνέχεια µετά τον κύριο Πρόεδρο θα πάρει τον λόγο
ο κοινοβουλευτικός εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής κ. Λο-
βέρδος και ανά τέσσερις ή πέντε Βουλευτές που θα µιλάνε, θα
παίρνει τον λόγο κάθε Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος, εφόσον
το επιθυµεί. Μπορεί αυτό να πάει και πιο πίσω, αλλά τουλάχιστον
τέσσερις- πέντε Βουλευτές, εν όψει του ότι είναι πολλοί εγγε-
γραµµένοι Βουλευτές και θα έχουµε συζήτηση και την επόµενη
µέρα.

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε τον λόγο.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Θα ήθελα να ξεκινήσω µε µια µικρή αναφορά προς τον

Υπουργό. Τον γνωρίζω στη Βουλή από το 2007 – 2008 - 2009.
Είναι ένας πράος άνθρωπος, νουνεχής, αλλά ξέρετε κάτι; Ποτέ
δεν ακούει τι λέτε. Ό,τι και να του πείτε, θα κάνει αυτό που θέλει
αυτός. Ό,τι και να τον ρωτήσετε, θα πάει και θα κάνει αυτό που
αυτός νοµίζει σωστό. Υπουργέ µου, γνωριζόµαστε από το 2007
– 2008 - 2009. Έχω µάθει ότι στην επιτροπή σάς πρότειναν πολλά
πράγµατα, ρωτήθηκαν άλλα τόσα, αλλά ουδέποτε απαντήσατε
και ουδέποτε κάνετε κάτι το οποίο µπορεί να είναι σωστό. Να
σου πει κάποιος «κάνε αυτό» και να το κάνεις. 

Δυστυχώς, είναι µια τακτική του κ. Χατζηδάκη, πολιτικά κατά
την άποψή του ορθή. Κατά τη δική µου άποψη είναι λαθεµένη.
Πρέπει να ακούει ο κάθε Υπουργός και η κάθε κυβέρνηση και κυ-
ρίως αφού µελετήσει τις προτάσεις, να τις απορρίψει επιχειρη-
µατολογώντας ή να τις επιδοκιµάζει δεχόµενος ότι είναι σωστές.
Δυστυχώς, είναι µια τακτική του κ. Χατζηδάκη και πολλών βέβαια
Υπουργών, αλλά υπάρχουν και φωτεινές εξαιρέσεις που οι
Υπουργοί ακούν.

Θα πάω λίγο στο νοµοσχέδιο εν τάχει. Ξέρετε ,είµαστε ένας
λαός περίεργος. Δεν ξέρω πόσοι έχετε διαβάσει Αριστοφάνη. Αν
δεν κάνω λάθος στις «Όρνιθες» έλεγε ότι στον Ιλισό οι αρχαίοι
Αθηναίοι έχτιζαν όπου ήθελαν. Από την αρχαιότητα τα κάναµε
αυτά. Είναι µια πραγµατικότητα. Μετά το 1923 σε µία χώρα που
δεν είχε Κτηµατολόγιο, µία χώρα που δεν είχε σοβαρές υποδο-
µές, έχτιζε ο καθένας όπου ήθελε. Και έχτιζε ο καθένας όπου
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ήθελε γιατί ο Βουλευτής βόλευε τον πολίτη -αυτή είναι η πραγ-
µατικότητα- µε τα «στραβά µάτια» και λίγο η Αστυνοµία και λίγο
η πολεοδοµία και κάναµε µια χώρα άναρχη πραγµατικά στη δό-
µησή της. Και άναρχη -και εδώ είναι το πρόβληµα το µεγάλο- και
µη ανθρώπινη. Απάνθρωπες πόλεις. 

Δεν θα µιλήσω για τις παραλιακές περιοχές. Έχω γνωρίσει την
Χαλκιδική όπου από µικρό παιδί πήγαινα στην Καλλικράτεια. Ο
καθένας έχτιζε όπου ήθελε, αυθαίρετα. Αυτό το αποτέλεσµα το
αντιµετωπίζει σήµερα η Κυβέρνηση. Είναι ένας γόρδιος δεσµός.
Δεν µπορεί να τον λύσει ο κ. Χατζηδάκης και κανένας Υπουργός
εάν οικουµενικά όλα τα κόµµατα δεν συµφωνήσουµε ότι πρέπει
να βρεθεί µια λύση.

Απότοκο της κακής δόµησης ήταν το Μάτι, η τραγωδία που
υπέστη η Ελλάδα µε νεκρούς. Δεν είχαν οδούς, δεν είχαν έξοδο
διαφυγής, δεν υπήρχε είσοδος και έξοδος. Έτσι είναι πολλές πε-
ριοχές. 

Ξέρετε, εγώ φανταζόµουν ότι αυτό το νοµοσχέδιο θα µου
έλυνε αυτά τα προβλήµατα, αλλά δυστυχώς δεν λύνει τα προ-
βλήµατα. Η απόδειξη ότι κανένα κόµµα, καµµία κυβέρνηση δεν
έλυσε τα προβλήµατα αυτά είναι ότι η κάθε κυβέρνηση φέρνει
κάποιο νοµοσχέδιο. Αυτό σηµαίνει ότι η προηγούµενη κυβέρ-
νηση δεν το έλυσε. Η Νέα Δηµοκρατία από το 2007 έως το 2012
είχε φέρει παρόµοια νοµοσχέδια, τακτοποιήσεις αυθαιρέτων,
ρυθµίσεις για τα τέσσερα στρέµµατα, για τα δώδεκα στρέµµατα,
τα έξι στρέµµατα. Αυτό σηµαίνει ότι δεν κάνουµε καλά τη δου-
λειά µας. Οι πολίτες είναι όµηροι εξαιτίας της έλλειψης της σω-
στής εφαρµογής, όχι των νόµων, αλλά της λογικής. Νόµους
κάνουµε, όµως είναι ανεφάρµοστοι.

Μιλάτε για θαλάσσια χωροταξία. Είναι εξαιρετικό και συµφωνώ
απόλυτα µαζί σας. Θα σας µιλήσω σχετικά µε τον τουρισµό, τις
υδατοκαλλιέργειες, τη ναυτιλία κ.λπ.. 

Κύριε Χατζηδάκη, θα σας πω κάτι πολύ απλό. Πραγµατικά θα
σας πίστευα αν είχατε δίκιο. Θα πίστευα ότι η Κυβέρνηση πραγ-
µατικά ενδιαφέρεται για την αλιεία. Θα µπορούσατε να κάνετε
αλιευτικές ζώνες. Πώς µιλάτε εσείς για ανάπτυξη στην αλιεία και
στις υδατοκαλλιέργειες, όταν η χώρα µας δεν έχει αλιευτικές
ζώνες και του χρόνου τον Μάρτιο λήγει η περιβόητη συµφωνία
της Ευρωπαϊκής Ενώσεως για ανακήρυξη αλιευτικών ζωνών στα
νησιά; Όµως, δεν κάνετε αλιευτικές ζώνες γιατί φοβάστε τους
Τούρκους. Να το πείτε ότι υπάρχει ο Τούρκος και φοβόµαστε να
κάνουµε αλιευτικές ζώνες. Οι Τούρκοι µπαίνουν και κάνουν ό,τι
θέλουν. Άρα, βλέπετε ότι αυτή η λογική του «αλά καρτ νοµοθετώ,
χωρίς πραγµατικά να βλέπω το πρόβληµα κατάµατα» δηµιουργεί
προβλήµατα. Δεν θα µιλήσω για την ΑΟΖ. 

Εκβιάζετε τους ιδιοκτήτες εκτάσεων εκτός σχεδίου να εκδώ-
σουν άδεια εντός διετίας. Η Ελλάς πέρασε µια κρίση που κρά-
τησε δέκα χρόνια. Συρρικνώθηκαν το εισοδήµατα των Ελλήνων
πολιτών. Έπεσε το Ακαθάριστο Εθνικό Προϊόν. Έχουµε µια κρίση
εννέα µηνών εξαιτίας του κορωνοϊού και το απότοκο των οικονο-
µικών δεδοµένων θα το βρούµε µπροστά µας µετά τον κορωνοϊό,
διότι κάποια στιγµή θα τελειώσει η ιστορία αυτή. Εσείς λέτε στον
Έλληνα «τρέξε τα επόµενα δυο χρόνια, βρες τις 15.000, 20.000
που χρειάζονται για να χτίσεις ένα σπίτι και να πάρεις µια άδεια».
Δεν ξέρω τι λογική είναι αυτή, κύριε Υπουργέ. Δεν το αντιλαµβά-
νοµαι. Μήπως εγώ δεν καταλαβαίνω κάτι καλά; 

Αρχίζω και σκέφτοµαι λίγο ανάποδα -ξέρετε, είµαι λίγο της
ανάποδης σκέψης- διότι αυτή η σπουδή σας µου «µυρίζει» κά-
ποιους, που λειτουργούν ως ύαινες, που βιάζονται να πάρουν τα
οικόπεδα των ανθρώπων ή τα κτήµατα των ανθρώπων. 

Επίσης, εγώ θα περίµενα όταν µου φέρνετε ένα τέτοιο νοµο-
σχέδιο ότι θα είχατε λύσει το θέµα. Έχετε πάει σε πολεοδοµία,
κύριε Υπουργέ µου; Η κατάσταση είναι άθλια. Στοίβες επί στοι-
βών, φάκελοι πεταµένοι από εδώ και από εκεί, ψάχνουν τον φά-
κελο του τάδε, «λαδώνεις» τον µηχανικό, «λαδώνεις» τον πολεο-
δόµο. Δεν τα ξέρετε αυτά; Τα ξέρετε και ξέρω ότι τα ξέρετε,
κύριε Υπουργέ. 

Θέλετε να κάνουµε µια τοµή στις πολεοδοµίες. Θα σας το πω
και διαφορετικά. Να µην είναι δηµοσίου χαρακτήρα αυτή η ιστο-
ρία, να υπάρχει και ένα ιδιωτικοοικονοµικό κριτήριο, ανεξάρτητα
γραφεία τα οποία θα εποπτεύονται και θα ελέγχονται από την
Κυβέρνηση, τον Υπουργό ή κάποιους φορείς, ώστε να γίνει τα-

χύρυθµα η διαδικασία, να ψηφοποιηθούν αυτές οι ρηµάδες οι
άδειες. Ζούµε την εποχή του 1930 - 1940 τώρα εδώ. 

Αυτά τα λέω γιατί βλέπω ότι ξεκινάτε πάντα από το ρετιρέ για
να οικοδοµήσετε την πολυκατοικία. Πρέπει να ξεκινήσετε από τη
βάση. Η βάση είναι η πολεοδοµία. 

Θα σας πω ένα παράδειγµα. Εάν εγώ ήµουν κυβέρνηση, εάν
γίνει κάποτε κυβέρνηση η Ελληνική Λύση –θα γίνει εξαιτίας των
λαθών που κάνετε εσείς και οι υπόλοιποι, διότι δεν µαθαίνετε από
τα λάθη σας και τα επαναλαµβάνετε- θα σας ζητούσαµε φορο-
λογικό έλεγχο όλων των πολεοδόµων και τα «πόθεν έσχες» τους.
Εκεί να δείτε πόσοι πλούσιοι πολεοδόµοι υπάρχουν. Πού τα βρή-
καν τα λεφτά; Θα ζητούσαµε τον έλεγχο και των εφοριακών, για
να ξέρουµε τι γίνεται. Όµως, δεν το έκανε κανείς γιατί δεν τολ-
µάτε. Δεν τολµάει κανείς να ελέγξει. Το ξέρουν όλοι οι Έλληνες
πολίτες. Αν δεν «λαδώσω» τον πολεοδόµο µου µέσω του µηχανι-
κού µου, δεν θα γίνει η δουλειά µου. Έτσι αυθαιρετούσαν όλοι.

Τσακίστε τη διαφθορά. Όταν, όµως, ο προϊστάµενος πολεο-
δοµίας είναι κοµµατικό στέλεχος της Νέας Δηµοκρατίας ή του
ΣΥΡΙΖΑ ή του ΠΑΣΟΚ ή της Ελληνικής Λύσης –θα βάλω εγώ- πού
να του τραβήξεις το αυτί; Αυτός µου φέρνει και χίλια «κουκιά»
από πίσω. Με το «κουκιά» εννοώ τις ψήφους. Τα λέω πολύ απλά.

Δεν θα ήθελα να αναφερθώ στην ηλεκτρονική ταυτότητα. Είναι
δέκα χρόνια θεσµοθετηµένη και δεν την έχετε εφαρµόσει, δεν
έχει γίνει ποτέ.

Επίσης, κύριε Υπουργέ, αν πραγµατικά θέλαµε να λύσουµε το
πρόβληµα, έπρεπε να φύγει µια επιτροπή της Βουλής και να πάει
σε όλες τις παραλιακές περιοχές, στην Αθήνα, στη Θεσσαλονίκη,
στη Χαλκιδική για να δει το πρόβληµα κατάµατα. Βρέχει λίγο και
πληµµυρίζουν όλες οι παραλιακές περιοχές σε όλη τη Χαλκιδική
ή σε όλη την Αθήνα. Αυτό συµβαίνει γιατί έχτισαν παντού και χεί-
µαρροι δεν υπάρχουν.

Σας είπα, κύριε Υπουργέ, τι έλεγε ο Αριστοφάνης. Σας θυµίζω
ότι ο Αριστοφάνης έλεγε ότι οι αρχαίοι Έλληνες έχτιζαν στον
Ιλισό όπου ήθελαν, µέσα στην κοίτη, πάνω στην κοίτη. Ίδιοι εί-
µαστε! Όµως, όταν υπάρχουν δρακόντιοι νόµοι και εφαρµοσµέ-
νοι νόµοι, αυτά δεν γίνονται. 

Αν δεν κάνω λάθος εσείς το είπατε, κύριε Υπουργέ, ότι θα
γκρεµίζατε τα αυθαίρετα. Έχετε γκρεµίσει τα αυθαίρετα στο
Μάτι; Έχετε γκρεµίσει τίποτα; Δεν γκρεµίσατε τίποτα, µόνο πή-
γατε στην Χαλκιδική γκρεµίσατε µια παράγκα και φύγατε.

Εποµένως, σας λέω ότι για αυτόν τον λόγο δεν γινόµαστε πι-
στευτοί ως πολιτικό σύστηµα. Δεν το κάνω από κακή διάθεση, το
κάνω από µια διάθεση σωφρονισµού για να µάθουµε από τα
λάθη µας.

Θα ήθελα τώρα, επειδή είστε εδώ ως Υπουργός, από τους κο-
ρυφαίους Υπουργούς, είστε και Αντιπρόεδρος –εν πάση περι-
πτώσει, δεν θυµάµαι ακριβώς τι είστε, έχετε µια ιδιαίτερη ιδιό-
τητα- να σας πω το εξής: Τα προβλήµατα της οικονοµίας θα ξε-
κινήσουν µετά τον κορωνοϊό. Έχουµε µια νέα φουρνιά κόκκινων
δανείων. Είναι 60 δισεκατοµµύρια τα νέα κόκκινα δάνεια. Είναι
36% επί του συνόλου των δανείων στην Ελλάδα τα νέα κόκκινα
δάνεια. Τα αντίστοιχα της Ευρωζώνης είναι µόλις 2,6%.

Απαιτείται, κύριε Υπουργέ, εάν πραγµατικά ο Πρωθυπουργός
θέλει να δώσει λύση στο πρόβληµα, µια γενναία διαγραφή χρεών
του ιδιωτικού χρέους. Δεν γίνεται αλλιώς. Απορώ µε τους Βου-
λευτές της Νέας Δηµοκρατίας διότι η Κυβέρνησή τους αλλά και
ο ΣΥΡΙΖΑ έδιναν σε funds τα διάφορα δάνεια και αυτοί τα παίρ-
νουν µε 2,5%. Γιατί να µην τα πάρετε µε 5% ή µε 6% για να βγάλει
και το κράτος λεφτά, αλλά να πληρώσει και ο πολίτης; Γιατί το
κάνετε αυτό;

Εάν η άποψη της Κυβερνήσεως –το ακούσαµε από τον κ. Βι-
λιάρδο- είναι η συνεχής επίκληση της τρόικας, ότι εκτελούµε εν-
τολές της τρόικας, τότε παραιτηθείτε και να φέρουµε εδώ την
τρόικα και την Μέρκελ να µας κυβερνά. Δηλαδή, αν κάνουµε το
αυτονόητο -γιατί θα έχουµε κέρδος, δεν θα πουλάµε στα funds
µε 2,5% θα πουλάµε µε 7%, µε 8% στον ιδιώτη- θα κερδίζει το
κράτος, θα κερδίζει ο ιδιώτης, θα κερδίζει και η Ελλάδα και θα
µένουν τα σπίτια εδώ. Δεν τα καταλαβαίνω όλα αυτά.

Επαναλαµβάνω, για να δείτε πόσο τυχάρπαστα νοµοθετείτε,
το εξής: Κύριε Υπουργέ, υπάρχει ο νόµος του Υπουργείου Οικο-
νοµικών ότι στη φορολογική µου δήλωση εγώ γράφω 30% υπο-
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χρεωτική ανάληψη εισοδηµάτων από κάρτες. Έτσι δεν λέει; Έτσι
λέει ο νόµος. Μα, δεν λειτουργεί η αγορά. Επί δέκα µήνες είναι
κλειστή η αγορά. Γιατί δεν αναστέλλετε το µέτρο; Σας λέω απλά
πραγµατάκια. Δεν είστε άνθρωποι της αγοράς. Είµαι υποχρεω-
µένος εγώ τα έξοδά µου κατά 30% να προέρχονται από κάρτες.
Κύριε Βιλιάρδο, έτσι δεν γράφουν; 

Αφού δεν λειτουργεί η αγορά, γιατί θα πρέπει να υπάρχει αυτό
το 30%; Από πού θα αγοράσω; Από το καφέ-µπαρ της γειτονιάς
που το κλείσατε; Πρέπει να ανασταλεί. Το είπα και στον Υπουργό
αλλά δεν το έχει κάνει. Αυτό είναι το πρόβληµά µου. Δεν το κάνει.
Με κλειστά µαγαζιά κάρτες; 

Μη µου πείτε ότι όλοι παραγγέλνετε από το διαδίκτυο. Όλοι
παραγγέλνετε από το e-shop; Εγώ δεν µπορώ. Ο παππούς µου
δεν µπορεί. Ο πατέρας µου δεν µπορεί. Ο δικός µου ο πατέρας
στο χωριό δεν ξέρει. Θα τον βάλετε µε το ζόρι να το κάνει αυτό;
Μη µου λέτε τέτοια πράγµατα. 

Καλά κάνετε και ασχολείστε µε την τεχνολογία. Και η δική µου
η γενιά ασχολείται. Ασχολούνται και οι µικρότερες γενιές, όµως,
ο εξηντάχρονος, ο εβδοµηντάχρονος, ο ογδοντάχρονος δεν
ξέρει. Τον υποχρεώνετε να κάνει κάτι τέτοιο; Σας λέω ότι µερικά
πράγµατα δεν τα κάνετε σωστά.

Επίσης, θα ήθελα να ρωτήσω αν έχουµε κανέναν βορειοελλα-
δίτη εδώ. Έχουµε κανέναν από τη Θεσσαλονίκη; Δεν έχουµε. Ο
κ. Αβδελάς είναι από το κόµµα µας. Εγώ ψάχνω από τη Νέα Δη-
µοκρατία. Το Παιδικό Xωριό στο Πήλιο κινδυνεύει µε λουκέτο.
Δεν υπάρχουν τρόφιµα, θέρµανση για τα παιδάκια και 564 εκα-
τοµµύρια ευρώ στον προϋπολογισµό –υπάρχουν εγγραφές- πάνε
σε λαθροµετανάστες. Ήδη εµείς στείλαµε το πρωί τρία ολό-
κληρα φορτηγά. Θα στείλουµε κι άλλα. Όµως, πρέπει η Κυβέρ-
νηση το Παιδικό Χωριό SOS –η σύζυγός σας, αν δεν κάνω λάθος,
έχει σχέση µε φιλανθρωπίες και το ξέρει το θέµα, υποθέτω- να
το δει λίγο, διότι το Παιδικό Χωριό SOS βορείου Ελλάδας κάνει
δουλειά. Δεν έχουν θέρµανση τα παιδιά. Πού ζούµε; Τι είναι αυτό
το πράγµα; Δεν υπάρχει λίγη φιλανθρωπία, λίγη αλληλεγγύη;
Τρέχουµε στις δοµές να σώσουµε λαθροµετανάστες, τους δί-
νουµε επιδόµατα, τους δίνουµε ρεύµα, σπίτια. Στα παιδάκια, στις
ψυχούλες τι γίνεται; 

Κύριε Υπουργέ, θα σας στεναχωρήσω λίγο, αλλά δεν πειράζει.
Ενοχλούµαι από τη Νέα Δηµοκρατία γιατί είχε ένα πρώην Πρω-
θυπουργό ο οποίος µίλησε για τους «νταβατζήδες» εδώ µέσα –
το πλήρωσε ακριβά- τον Κώστα Καραµανλή και εσείς φέρνετε
νέους «νταβατζήδες» και φτιάχνετε νέους Μπόµπολες. Λυπάµαι
που το λέω αυτό. Το κάνετε αυτό εσείς και η Κυβέρνησή σας. Ο
νέος Μπόµπολας λέγεται Μυτιληναίος. Δεν υπάρχει κάτι που να
µην το έχει πάρει: Ενέργεια, δρόµοι, ανεµογεννήτριες, φωτοβολ-
ταϊκά. Κρατικοδίαιτοι επιχειρηµατίες. Ό,τι κινείται είναι Μυτιλη-
ναίος. Τον άνθρωπο τον έχω δει τρεις φορές στη ζωή µου σε
διάφορα µέρη, όπως αεροδρόµια. Δεν έχω τίποτα µαζί του.
Όµως, δεν µπορώ να καταλάβω πως µια Κυβέρνηση µε έναν
πρώην Πρωθυπουργό, τον Κώστα Καραµανλή, ο οποίος µίλησε
για «νταβατζήδες» και την πάταξή τους στην Ελλάδα, έρχεται σή-
µερα εδώ και φτιάχνετε τον Μυτιληναίο και κανείς δεν µιλάει εδώ
µέσα.

Ήδη µαθαίνω ότι «Άκτιο - Αµβρακία» το πήρε πάλι αυτός το
έργο. Αυτός δεν το πήρε; Μυτιληναίος. Γιατί, ρε παιδιά; Όλα τα
έργα θα τα παίρνει ο Μυτιληναίος; Και µην µου πείτε ότι κάνει
καλύτερες προσφορές, γιατί έχω στοιχεία, που δεν σας επιβε-
βαιώνουν, κύριε Υπουργέ.

Και να δώσω ένα παράδειγµα: Κοιτάξτε πώς γίνονται «φωτο-
γραφικά», κύριε συνάδελφε, όλα όσα γίνονται. Μίλησα µε τον κ.
Πολάκη προηγουµένως. Στον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας λέει
η Κυβέρνηση: «Θα πάρουµε συγκεκριµένα τεστ, που είναι ανα-
γεγραµµένα στον Παγκόσµιο Οργανισµό Υγείας». Το εξής ένα,
µιλάµε για ωραία «φωτογραφία», «κάδρο», σαν να σου λέει «πάρ-
τε αυτά», είναι µία εταιρεία, µονοπώλιο. Σας λέω πράγµατα τα
οποία µε ενοχλούν και µε ενοχλούν πραγµατικά.

Και είναι µία Κυβέρνηση που ειλικρινά έχει έναν µεταρρυθµι-
στή Πρωθυπουργό, έτσι τουλάχιστον έλεγε ότι είναι µεταρρυθ-
µιστής, ότι ήθελε να κάνει ένα επιτελικό κράτος και τον οποίο
εκτιµούσα, γιατί ήταν νέος σε ηλικία µε ένα διαφορετικό πρό-
σωπο. Και έρχεται και µου έχει διπλά βιβλία και δεν το παραδέ-

χεται. Άντε, τουλάχιστον το παραδέχτηκε ο δήµαρχος εδώ κατά
το παρελθόν. Διπλά βιβλία στον ΕΟΔΥ! Καταγραφή κρουσµάτων
για τον κορωνοϊό, δύο διαφορετικά συστήµατα, το ένα στην
ΗΔΙΚΑ και το άλλο στον ΕΟΔΥ! Δώσατε στην ΗΔΙΚΑ σύµβαση
δύο µηνών ύψους 184.000 ευρώ µε την «ΟΤΕ-Byte», έτσι; Ο
ΕΟΔΥ υπογράφει την 1η Ιουνίου, πριν καν ολοκληρωθεί η ανά-
πτυξη του συστήµατος της ΗΔΙΚΑ, σύµβαση 800.000 ευρώ µε
την εταιρεία «MAINSYS O.E.». Δηλαδή αποδεικνύεται ξεκάθαρα
µε βάση τα έγγραφα που έχω µπροστά µου –θα τα καταθέσω
στα Πρακτικά, εδώ είναι όλες οι συµβάσεις- ότι είστε κοµπιναδό-
ροι, όχι εσείς οι Βουλευτές, αυτοί που το έκαναν.

Είναι κοµπιναδόροι, κοµπιναδόροι πραγµατικοί, 800 χιλιαρικά-
κια. Δεν είναι πολλά -θα πείτε- για µια µεγάλη εταιρεία, αλλά 800
χιλιαρικάκια τα πήραν απευθείας. Να η κοµπίνα!

Δεύτερη κοµπίνα: Σκάνδαλο µε τα rapid tests, «φωτογραφικός»
διαγωνισµός εξπρές τεσσάρων ηµερών. Τεσσάρων ηµερών! Πε-
ριθώριο µόλις τρεις µέρες για την παράδοση εκατοµµυρίων τεστ.
Είναι σα να λέει ο Βελόπουλος: «Έλα εδώ, κύριε, κοίταξε, την
άλλη εβδοµάδα σου φέρνω εγώ έναν νόµο, για τρεις µέρες θα
είναι, πήγαινε, πρόλαβε, πάρτα από τώρα εσύ, να τα έχεις απο-
θήκη, στοκαρισµένα, µόλις βγάλω τον νόµο, πήγαινε και δώστα».
Αυτό κάνατε. Αυτό κάνουν και την πληρώνουν οι Βουλευτές της
Νέας Δηµοκρατίας εδώ µέσα. Είναι υπόλογοι για τους απατεώ-
νες τους υπόλοιπους. Αυτό είναι απατεωνιά! Και πληρώσατε µε
«καπέλο» σε µεσάζοντα. Παρέδωσε τεστ της «ABBOTT», η «AB-
BOTT», όµως, έχει θυγατρική στην Ελλάδα. Έτσι δεν είναι, κύριε
Πολάκη;

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Κλέβεις την οµιλία µου, βλέπω.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Δεν φταίω εγώ, τα είχα από πριν, κύριε Πολάκη.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Απαγορεύονται οι

συζητήσεις, κύριε Πρόεδρε. Εξάλλου, εσείς δεν έχετε ανάγκη
από ετυµηγορίες.

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Είναι σοβαρές καταγγελίες, Σύνδεσµος Επιχειρήσεων Ια-
τρικών και Βιοτεχνολογικών Προϊόντων τα καταγγέλλει. Μιλάµε
για ωµή εξαπάτηση και απάτη των Ελλήνων και θα απολογείστε
εσείς οι Βουλευτές για τα εγκλήµατα των απατεώνων ή ο Υπουρ-
γός;

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: … (δεν ακούστηκε)
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Ναι, κύριε Λοβέρδο, έτσι όπως τα λέω είναι. Είναι απάτη
εκατοµµύρια ευρώ! Ποιος ευνοήθηκε; Θα σας το πω τώρα, κύριε
Υπουργέ. Μεγαλοστέλεχος της «SIEMENS»! Ήταν στέλεχος και
το 2008, Στράτος Γρηµανέλης! Για να ξέρετε ποια είναι η Κυβέρ-
νησή σας, που εκούσια –έτσι;- µερικοί την εξυπηρετούν τη δια-
φθορά, αλλά ακούσια οι Βουλευτές γίνονται οι γέφυρες της
διαφθοράς, ακούσια και µετά βγαίνουµε στον δρόµο και µας
φτύνουν οι υπόλοιποι, λες και φταίει ο Βουλευτής της Νέας Δη-
µοκρατίας για αυτό που γίνεται. Ντροπή, ντροπή!

Και δεν θα µιλήσω για τα εµβόλια. Θα πω, όµως, το εξής, για
να σοβαρευτούµε κάποια στιγµή: Βγαίνει ο Πρωθυπουργός της
χώρας, χωρίς να πάρει µέριµνα και λέει ότι θα είναι κλειστά τα
εστιατόρια και τα µπαρ µέχρι να εµβολιαστούν όλοι οι Έλληνες.
Για σταθείτε, ρε παιδιά, στον επιχειρηµατία που έχει ένα µαγα-
ζάκι λες «στο κλείνω το µαγαζί σου, γιατί έτσι θέλω εγώ, για την
υγεία, για την πανδηµία», το καταλαβαίνω. Θα πληρώνει ρεύµα;
Θα πληρώνει δηµοτικά τέλη; Θα πληρώνει ΕΝΦΙΑ; Θα πληρώνει
φόρους; Θα πληρώνει αυτοκίνητα, τέλη κυκλοφορίας, ασφάλεια;
Θα πληρώνει! Βρείτε τρόπο, λοιπόν και πείτε του «σου κλείνω το
µαγαζί, αλλά δεν θα πληρώνεις αυτά!». Ούτε αυτό κάνετε! Εστια-
τόρια, µπαρ, κινηµατογράφοι, γήπεδα. Αυτό λέτε. Αντιλαµβάνε-
στε τι κάνετε; Σκοτώνετε την οικονοµία, σκοτώνουµε την οικο-
νοµία και τους λέτε ότι και οι πολίτες που θα θέλουν να πάνε αρ-
γότερα στο µπαρ, στο εστιατόριο, στην ψαροταβέρνα, αν δεν κά-
νουν εµβόλιο, δεν θα µπορούν να πηγαίνουν, δηλαδή µε το
πιστόλι στον κρόταφο του του λες του Έλληνα, «ή θα µείνεις φυ-
λακισµένος, έγκλειστος, αν δεν κάνεις το εµβόλιο, ή θα κάνεις
το εµβόλιο και θα αποφυλακιστείς». 

Να χαίρεστε τη δηµοκρατία αυτή! Το προαιρετικό το κάνετε
υποχρεωτικό. Αυτό είναι το πρόβληµα µε την κάθε κυβέρνηση,
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βαφτίζει το κρέας ψάρι και αυτό µε ενοχλεί.
Επίσης, θα το πω ευθέως: Ξέρετε πόσοι εργαζόµενοι είναι

στην εστίαση; Εξακόσιες χιλιάδες οικογένειες τρώνε ψωµί από
την εστίαση. Αυτοί οι άνθρωποι έχουν δολοφονηθεί οικονοµικά.
Ξενοδοχοϋπάλληλοι, ακόµη περιµένουν αυτοί οι άνθρωποι ένα
κοµµάτι ψωµί να φάνε, να πάνε στην οικογένειά τους. Δεν το κα-
ταλαβαίνετε αυτό; Παίρνετε µέτρα -και καλά κάνετε- για την παν-
δηµία, κάνατε τα εγκλήµατα που κάνατε µε τον λάθος αλγόριθ-
µο, µε τα διπλά βιβλία, µε την πρεµούρα του lockdown ανοίξατε
τα σύνορα, χωρίς έλεγχο από τη βόρεια Ελλάδα.

Φτάσαµε στο σηµείο σήµερα να κινδυνεύουµε και µε τρίτο
lockdown. Eγώ το είχα πει στον Πρωθυπουργό εδώ και δεν το
διέψευσε. Θα ανοίξετε τώρα για λίγο και µετά πάλι θα φταίνε οι
πολίτες και θα κάνετε τρίτο lockdown. Είναι δεδοµένο αυτό.

Ναι, αλλά δεν υπάρχει µέριµνα και πρόνοια για τα οικονοµικά
αποτελέσµατα -που είναι δυσάρεστα- των επιχειρηµατιών και των
επιχειρήσεων, να πείτε «ναι, ρε παιδιά, χάσατε κάτι». Εγώ έχω
δύο καταστήµατα Αθήνα, Θεσσαλονίκη. Το ρεύµα το πληρώνω
κανονικά, είναι κλειστά, όµως. Το ρεύµα, κύριε συνάδελφε, το
πληρώνω. Δηµοτικά τέλη πληρώνουµε.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Επιστρεπτέα προκαταβολή!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Δεν είναι έτσι, κύριε! Ποια επιστρεπτέα, κύριέ µου. Ξέρετε
τι έχω χάσει εγώ; Ξέρετε τι έχει χάσει ο επιχειρηµατίας; Επειδή
είστε δικηγόρος εσείς; Έχω πεντακόσιους εργαζόµενους, κύριε,
τι µου λέτε; Τι επιστρεπτέα; Θα µου δώσεις 700.000 τον µήνα
εµένα; Θα µου δώσεις 700 χιλιάρικα να πληρώσω εγώ ασφάλεια
και τους µισθούς; Θα µου δώσετε κανένα δεκαχίλιαρο και
«φύγε!». Σε παρακαλώ πάρα πολύ! Αυτά κάνετε και δυστυχώς
εκτίθεστε και µόνοι σας. Εκτίθεστε, σας ακούει ο επιχειρηµατίας
που σας ψήφισε τώρα. «Θα πάρεις επιστρεπτέα!». Να µην σας
πω τι θα πάρεις. Να µην σου πω τι θα πάρεις! Κάτσε και ψάξε το
λίγο! Γιατί δεν το έχεις ψάξει. Ως δικηγόρος µπορεί, ως δικηγό-
ρος της Κυβέρνησης και συνήγορος µπορεί.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Το έχω ψάξει!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Σταµενίτη,

µη διακόπτετε!
Ολοκληρώστε, κύριε Πρόεδρε!
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-

σης): Και για αυτά που σας λέω εγώ, λοιπόν, σας λέω και ονό-
µατα, δεν σας λέω ό,τι θέλω. Απλά πράγµατα.

Να πω εγώ επιστρεπτέα, λοιπόν. Τέσσερις µήνες, δέκα αυτο-
κίνητα στην εταιρεία µου κλειστά, µου τα απαγορεύεις να κυκλο-
φορούν. Δέκα αυτοκίνητα! Τέλη κυκλοφορίας και ασφάλεια γιατί
να πληρώσω; Έχω επιστρεπτέα; Όχι! Μην λέτε, λοιπόν, ό,τι θέ-
λετε. Δέκα αυτοκίνητα είναι λεφτά, για βάλτε τα κάτω. Τέλη κυ-
κλοφορίας και ασφάλεια, µόνο αυτό. Αφήστε τα υπόλοιπα. Είναι
εταιρικά.

Πάµε στην ουσία και κλείνω εδώ. Το µεγαλύτερο πρόβληµα,
κύριε Πρόεδρε, θα είναι άλλο, αυτά θα τα λύσουµε. Μπορεί να
λυθεί, να κάνει ένα έκτακτο σχέδιο η Νέα Δηµοκρατία και η Κυ-
βέρνηση και να βοηθήσει τους επιχειρηµατίες. Έχουµε γιατρούς
εδώ. Είναι τα ψυχολογικά προβλήµατα που θα δηµιουργηθούν
από εδώ και στο εξής. Η γραµµή ψυχοκοινωνικής υποστήριξης
«10306» από τον Απρίλιο µέχρι σήµερα δέχθηκε περίπου εκατόν
δέκα χιλιάδες κλήσεις ανθρώπων για ψυχοκοινωνικά προβλή-
µατα. Αρχίζει η ενδοοικογενειακή βία να αυξάνεται, αρχίζουν οι
τριβές µέσα στις οικογένειες.

Θα έχουµε προβλήµατα και βγαίνει και ένα αποτέλεσµα, το
οποίο µε ενοχλεί -ειλικρινά το λέω αυτό- αίσθηµα αποµονώσεως
60% των Ελλήνων, αίσθηµα ανασφάλειας, άγχους και φόβου
78%. Το λέει η ψυχοκοινωνική εταιρεία.

Έτσι, λοιπόν, σκοτώνουµε την ψυχή και τα συναισθήµατα των
Ελλήνων, τα δολοφονούµε. Χωρίς χαµόγελο, φοράµε τη µάσκα,
δεν χαµογελάµε, δεν φαινόµαστε, δεν µας βλέπει ο άλλος, δεν
επικοινωνούµε, δεν έχουµε αυτό που λέµε «ανθρώπινη διαπρο-
σωπική σχέση», ο πατέρας µε το παιδί, ο παππούς µε το εγγόνι,
αποµονωθήκαµε. Αυτά είναι τα προβλήµατα. Τα άλλα µπορούµε
να τα λύσουµε, να αντιδικούµε όση ώρα θέλετε, αλλά αυτές τις
επιπτώσεις θα τις βρούµε µπροστά µας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Ολοκληρώστε, κύ-

ριε Πρόεδρε, έχετε πάει στα είκοσι λεπτά.
ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής

Λύσης): Θα ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε, µισό λεπτό. Τώρα µι-
λάµε για την κοινωνία, δεν µιλάµε για την Κυβέρνηση.

Επίσης, η τηλεκπαίδευση δηµιουργεί και άλλα προβλήµατα
στα παιδιά. Έχουµε τα αποτελέσµατα από το πανεπιστήµιο από
την Πίζα που λένε ότι όσα παιδιά κάνουν τηλεκπαίδευση παρα-
πονιούνται για τη µέση, για εθισµό στα µάτια, σταδιακά εµφανί-
ζουν συµπτώµατα κλινικής κατάθλιψης.

Αυτά θα βρούµε µπροστά µας, κύριοι συνάδελφοι. Τα υπό-
λοιπα σας είπα ότι µε το ζόρι ή µε τον καηµό ή µε τον πόνο, µε
την αντιπαράθεση θα τα λύσουµε, ή θα προσπαθήσουµε να τα
λύσουµε. Αυτά δεν θα λυθούν.

Και επίσης, θλίβοµαι και το λέω -έχουµε και έναν δικαστή, κο-
ρυφαίο δικαστή κατά το παρελθόν, τον κ. Αθανασίου εδώ πάνω-
απόφαση του Σ.τ.Ε. ότι όσα παιδιά δεν θα εµβολιάζονται, θα απο-
βάλλονται από τα σχολεία. Αυτό δεν λέγεται δηµοκρατία. Θα το
πω ευθέως. Αυτό, δυστυχώς, λέγεται αυταρχισµός. Αυτό λέγεται
ρατσισµός. Αυτό λέγεται -θα το πω ευθέως- αποµόνωση αυτών
που έχουν µια άλλη άποψη.

Εγώ δεν είµαι εναντίον του εµβολίου -γιατί ακούω διάφορα
φαιδρά εδώ µέσα- αλλά είµαι εναντίον της υποχρεωτικής επιβο-
λής των εµβολίων σε οποιονδήποτε µπορεί να διαφωνεί στο πλαί-
σιο της δηµοκρατίας. Γιατί; Διότι όταν βγαίνει το Πανεπιστήµιο
του Στάντφορντ και λέει ότι ο ιός µεταλλάσσεται, αυτό σηµαίνει
ότι η το εµβόλιο που βρέθηκε πριν από έναν µήνα, δύο µήνες,
τρεις µήνες για συγκεκριµένο ιό, έχει θέµα. Έτσι; Καλά, ο άλλος
ο γιατρός χτυπάει το κεφάλι του, δεν πειράζει. Ελπίζω να µην
βγάλετε και συνταγές της «NOVARTIS» εσείς.

Πάµε παρακάτω.
Λέω, λοιπόν, για να είµαστε σοβαροί…

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Ο Τσιόδρας το είπε, κύριοι. Γιατί το κάνετε αυτό; Αµφισβητείτε

τον Τσιόδρα; Είπε ότι έχουµε αύξηση κρουσµάτων λόγω µετάλ-
λαξης του ιού. Εγώ το είπα; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κύριε Πρόεδρε,
µην κάνετε διάλογο. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Μα, δεν µπορώ να βλέπω τον κάθε περίεργο να µου κάνει
νοήµατα από κάτω!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Έχετε φτάσει στα
είκοσι δύο λεπτά. Ολοκληρώστε, σας παρακαλώ. 

ΚΥΡΙΑΚΟΣ ΒΕΛΟΠΟΥΛΟΣ (Πρόεδρος της Ελληνικής Λύ-
σης): Εν πάση περιπτώσει, µάθατε ένα παραµύθι όλοι και λέτε
ό,τι θέλετε. Ο Τσιόδρας το είπε, η Λινού το είπε, οι δικοί σας άν-
θρωποι τα λένε. 

Σας είπα, όµως, έτσι όπως το πάτε, θα σας γυρίσει µπούµε-
ρανγκ. Μπορεί να είστε στο main stream όλων όσων λένε κάποιοι,
αλλά θα σας πω κάτι ακόµα: Θα είστε για λίγο καιρό εδώ µέσα,
έτσι όπως πάει η Νέα Δηµοκρατία µε αυτές τις επιλογές. 

Γιατί δεν κάνετε ό,τι έκανε η Σιγκαπούρη; Η Σιγκαπούρη πόσα
θύµατα έχει, ξέρετε; Να σας τα πω -και κλείνω εδώ, κύριε Πρό-
εδρε- για να µην λέει ο καθένας ό,τι θέλει εδώ µέσα. Έχει ελάχι-
στα. Έχει διακόσια δέκα θύµατα. Γιατί; Γιατί έκανε από την αρχή
τεστ, από την πρώτη στιγµή. Στην αρχή, όµως, ο Τσιόδρας έλεγε
ότι δεν χρειάζονται τα τεστ. Δεν κολλάει ο κορωνοϊός στα σχο-
λεία, µετά κολλάει στα σχολεία. Τα ξεχάσαµε αυτά νοµίζω. 

Κλείνοντας, λέω το εξής. Επειδή λέγονται πολλά εδώ µέσα,
έτσι όπως πάτε, θα αναγκαστώ να διαβάσω µια επιστολή µόνο.
Τα αποτελέσµατα για τη Σιγκαπούρη είναι εδώ. Θα τα αφήσω
στα Πρακτικά. Έκανα λάθος εγώ, είναι είκοσι εννιά οι νεκροί και
πενήντα οκτώ χιλιάδες κρούσµατα. Τα βλέπετε; Είναι τα αποτε-
λέσµατα του Παγκόσµιου Οργανισµού Υγείας. Και αυτό, γιατί µε
τα συνεχή τεστ αποµόνωνε κατευθείαν το πρόβληµα, κάτι που
δεν κάνετε εσείς. Κάνατε λάθη. Μην το συνεχίζετε.

Διαβάζω µια επιστολή και κλείνω εδώ. Το λάβατε όλοι στο e-
mail σας της Βουλής και εσείς οι ευαίσθητοι του εµβολίου!

Λέει: «Κύριοι Βουλευτές, έχω καρκίνο στο κεφάλι, ζάχαρο και
κάνω ινσουλίνη, αναπηρία 84%. Πέρασα Επιτροπή ΚΕΠΑ και µε
έβγαλαν από το κοινωνικό τιµολόγιο. Τι να κάνω; Να πεθάνω ή
να παγώνω την ινσουλίνη στην ταράτσα;». Το τηλέφωνο του κ.
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Γιώργου είναι εδώ. Θα το δώσω σε εσάς, κύριε συνάδελφε, για
να ενδιαφερθείτε προσωπικά εσείς, ως κυβερνητικός Βουλευτής,
γιατί είστε ευαίσθητος µε τα εµβόλια, να δω τι θα κάνετε εδώ.

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος της Ελληνικής Λύσης κ. Κυριά-
κος Βελόπουλος καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα
έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµ-
µατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βου-
λής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Χαράλαµπος Αθανασίου): Κι εγώ ευχαριστώ. 
Πριν δώσω τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του

Κινήµατος Αλλαγής, έχει ζητήσει τον λόγο ο κύριος Υπουργός.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.  
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Τα υπόλοιπα θα τα συζητήσουµε στη συνέχεια,
κύριε Πρόεδρε.  

Θέλω να αναφερθώ σε δύο θέµατα. Κατ’ αρχάς, στο θέµα του
Παιδικού Χωριού στο Φίλυρο. Έχω παρακολουθήσει το θέµα και
τις όποιες αρνητικές εξελίξεις τα τελευταία χρόνια. Πέρσι θέλω
να σας υπενθυµίσω ότι µε δική µας παρέµβαση -δική µου παρέµ-
βαση- στα ΕΛΠΕ δόθηκε δωρεάν πετρέλαιο θέρµανσης στο Παι-
δικό Χωριό. Έχω λόγους να πιστεύω ότι και φέτος το ίδιο θα
συµβεί. Το λέω αυτό, γιατί είναι ένα θέµα που ξέρω ότι πράγµατι
ενδιαφέρει τη Θεσσαλονίκη. 

Το δεύτερο θέµα έχει σχέση µε το ρεύµα. Υπάρχει ένα τριπλό
σύστηµα προστασίας των αδυνάτων. Η πρώτη συνιστώσα του
είναι το κοινωνικό τιµολόγιο, το ΚΟΤ. Η δεύτερη είναι η ρύθµιση
για τους ευάλωτους, που εισήγαγε ο ΣΥΡΙΖΑ και την συνεχίζουµε
εµείς, µε χρήµατα από τον προϋπολογισµό και η τρίτη ρύθµιση
είναι η Καθολική Υπηρεσία, η Υπηρεσία Τελευταίου Καταφυγίου
για όλους αυτούς οι οποίοι δεν µπορούν. Και στην Ελλάδα τέτοια
υπηρεσία παρέχει η ΔΕΗ ως ο µεγαλύτερος προµηθευτής. Επο-
µένως, υπάρχει συνολική κάλυψη. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Γ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΜΠΟΥΡΑΣ)

Καταλαβαίνω ότι υπάρχουν παράπονα, γιατί µπορεί να γίνονται
και λάθη. Δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι σε οκτώ εκατοµµύ-
ρια συνδέσεις µπορεί να γίνονται και λάθη. Σε πολλές περιπτώ-
σεις πάντως έχω διαπιστώσει ότι παράπονα προέρχονται από
στρατηγικούς κακοπληρωτές, οι οποίοι αλλάζουν παρόχους, κά-
νουν το λεγόµενο «ενεργειακό τουρισµό», προκειµένου να έχουν
µία ευνοϊκή µεταχείριση σε σχέση µε τη συντριπτική πλειονότητα,
η οποία εξακολουθεί παρά τις δυσκολίες να πληρώνει. 

Εποµένως, ναι, πρέπει να κοιτάµε τους αδύνατους, να κοιτάµε
όµως τους πραγµατικά αδύναµους και να µην υιοθετούµε τελικά
κόλπα, τεχνάσµατα διαφόρων, τα οποία είναι επί ζηµία όχι µόνο
της ΔΕΗ και των άλλων προµηθευτών, αλλά και προκαλούν την
ίδια στιγµή όλους τους συνεπείς που εξακολουθούν να πληρώ-
νουν. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε τη δια-
δικασία και δίνω τον λόγο στον Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο του
Κινήµατος Αλλαγής, τον κ. Ανδρέα Λοβέρδο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή αυτό που εγώ
έχω να πω δεν είναι επείγον, προχωρήστε στον κατάλογο και
µετά από επτά, οκτώ οµιλητές, θα µιλήσω. Σας ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εγώ αυτή την ενηµέ-
ρωση είχα. Όφειλα να το αναφέρω. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Θέλουµε, όµως, να ξέρουµε πότε θα
µιλήσει η Κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αυτό δεν είναι δικό
µου θέµα. Η Κυβέρνηση θα µιλήσει όποτε το αποφασίσει. 

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ναι, αλλά µε συγχωρείτε, επειδή εµείς
έχουµε κάποιο ειδικό ρόλο ως Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι,
θέλουµε να ξέρουµε αν θα µιλήσει σήµερα, θα µιλήσει αύριο, εν-
διάµεσα του καταλόγου; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Το ακούει αυτό η Κυ-
βέρνηση και αναλόγως θα πράξει. Είναι δικό της θέµα.

Τώρα πάµε στον κατάλογο. 
Τον λόγο έχει ο Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας κ. Ιωάννης

Οικονόµου για επτά λεπτά. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω ξεκινών-

τας την οµιλία µου να κάνω µια αναφορά σε ένα µεγάλο φιλέλ-
ληνα, που έφυγε χθες το βράδυ, τον πρώην πρόεδρο της Γαλ-
λικής Δηµοκρατίας Βαλερί Ζισκάρ ντ’ Εστέν, έναν αποδεδειγµένα
φίλο της χώρας. Στους περισσότερους είναι γνωστή η στενή του
σχέση µε τον αείµνηστο εθνάρχη, τον Κωνσταντίνο Καραµανλή
και σε πολλούς ακόµα είναι γνωστή η βοήθειά του και η υποστή-
ριξή του στην προσπάθεια της χώρας µας να ενταχθεί στην ευ-
ρωπαϊκή οικογένεια. 

Κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο για τον εκσυγχρονισµό της
πολεοδοµικής και χωροταξικής νοµοθεσίας συνιστά ένα σηµαν-
τικό βήµα µπροστά και στην προστασία του περιβάλλοντος και
στην ενίσχυση της αξίας των ιδιοκτησιών και φυσικά στη βιώσιµη
ανάπτυξη. 

Περιλαµβάνει ρυθµίσεις, που επιταχύνουν την εκπόνηση των
τοπικών πολεοδοµικών σχεδίων, πράγµα που σε συνδυασµό µε
την ολοκλήρωση του Κτηµατολογίου, αλλά και την ανάρτηση των
δασικών χαρτών, θα αλλάξει πολύ τη ζωή µας σε ό,τι αφορά την
αξιοποίηση του δηµόσιου χώρου, αλλά και της περιουσίας µας. 

Συγκεκριµένα, η Κυβέρνηση αυτή τολµά κάτι που οι πάντες συ-
νοµολογούσαν για χρόνια ως ανάγκη, αλλά κανείς δεν επιχεί-
ρησε ποτέ να το αντιµετωπίσει µε ένα συνεκτικό και ολοκλη-
ρωµένο σχέδιο. Τι δηλαδή; Το δραστικό περιορισµό της εκτός
σχεδίου δόµησης, παράλληλα µε την εφαρµογή ενός εκτεταµέ-
νου προγράµµατος για να οργανώσουµε τη χωροταξία σε αυτόν
τον τόπο, την εκπόνηση δηλαδή των τοπικών πολεοδοµικών σχε-
δίων. Είναι σχέδια που προγραµµατίζεται να έχουν ολοκληρωθεί
µέχρι το 2028, το 80% δε αυτών µέχρι το 2026, αφού οι µελέτες
τους θα χρηµατοδοτηθούν από το Ταµείο Ανάκαµψης, γεγονός
που συνιστά και περιοριστικό όρο για την ολοκλήρωσή τους
µέχρι τότε. 

Θέλω να σταθώ λίγο περισσότερο σ’ αυτό, στο γεγονός δη-
λαδή ότι η Κυβέρνησή µας, το αρµόδιο Υπουργείο φρόντισε να
εξασφαλίσει τη χρηµατοδότηση για τις απαραίτητες µελέτες, µε
τρόπο που είναι απλός και λειτουργικός, σε αντίθεση µε αυτά
που είχαµε δει στο παρελθόν, τους χειρισµούς, δηλαδή, της προ-
ηγούµενης κυβέρνησης που αποτελούν µνηµείο και προχειρότη-
τας, αλλά και αποθέωσης του επικοινωνιακού εντυπωσιασµού σε
βάρος της ουσίας. Σήµερα έχουν εξασφαλιστεί αυτοί οι απαραί-
τητοι πόροι, τόσο από το Ταµείο Ανάκαµψης κατά 80%, όσο και
από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων κατά 20%. 

Δεύτερον, δηµιουργείται µια κοινή γλώσσα µεταξύ χωροτα-
ξίας, περιβαλλοντικής πολιτικής και οικονοµίας, ώστε οι πολίτες
και οι επενδυτές να ξέρουν τι µπορούν να χτίσουν πού και να
αποφεύγονται µε αυτόν τον τρόπο οι ατέρµονες καθυστερήσεις
και κυρίως, οι πολύ επώδυνοι αιφνιδιασµοί. 

Τρίτον, µέσα από τον µηχανισµό της Ψηφιακής Τράπεζας Γης,
η προσφορά και η αποδοχή του συντελεστή δόµησης θα γίνεται
µε διαφάνεια, χωρίς τη δυνατότητα νοµιµοποίησης των αυθαιρέ-
των έµµεσα και µε τον τρόπο αυτό προκύπτει ένα διπλό σηµαν-
τικό όφελος, τόσο οι ιδιοκτήτες των διατηρητέων θα µπορούν να
επωφεληθούν από τη µεταφορά συντελεστή δόµησης, αλλά και
οι δήµοι θα έχουν τη δυνατότητα για την καλύτερη και πιο ου-
σιαστική αξιοποίηση αυτών των κτηρίων, που στις περισσότερες
περιπτώσεις βρίσκονται σε κεντρικά και εµβληµατικά σηµεία της
επικράτειάς τους. 

Τερµατίζεται η οµηρία ιδιοκτητών που έχει δεσµευτεί το ακί-
νητό τους για χρόνια στο πλαίσιο ρυµοτοµικών απαλλοτριώσεων,
αλλά τίποτα δεν προχωρά. Λύνονται θέµατα πολεοδοµικής νο-
µοθεσίας, όπου υπάρχει πολυνοµία, γραφειοκρατία, καθυστερή-
σεις και αχρείαστα κόστη. 

Τέλος, σηµαντική είναι και η παράταση που δίνεται για το Κτη-
µατολόγιο. Εδώ όµως θέλω, κύριε Υπουργέ και κύριε Υφυ-
πουργέ, να επισηµάνω κάτι. Υπάρχουν περιπτώσεις σε όλη τη
χώρα, τις οποίες η Κυβέρνηση και το Υπουργείο σας πρέπει, σε
ό,τι αφορά το Κτηµατολόγιο, να τις δει συνολικά σε σχέση µε τις
αρµοδιότητες και άλλων Υπουργείων και συγκεκριµένα του
Υπουργείου Οικονοµικών. 

Εγώ αναφέροµαι σε µία υπόθεση που αφορά τον τόπο µου.
Είναι η περιβόητη υπόθεση µε τα κόκκινα οικόπεδα στη Μαλε-
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σίνα. Εκεί πριν το 1900 µε βασιλικό διάταγµα είχαν παραχωρηθεί
στους ανθρώπους οικόπεδα για να χτίσουν, έχτισαν σπίτια,
πήραν δάνεια, πληρώνουν φόρους, αλλά οι ιδιοκτησίες τους σή-
µερα δεν τους ανήκουν, µε αποτέλεσµα να µην µπορούν να τις
δηλώσουν στο Κτηµατολόγιο. Έχω αναδείξει αυτό το θέµα επα-
νειληµµένως στον κοινοβουλευτικό έλεγχο, έχει δεσµευτεί το
Υπουργείο Οικονοµικών ότι θα φέρει διάταξη που να ρυθµίζει
αυτό το πράγµα -δεν πρόκειται για καταπατητές προφανώς-,
αλλά αντιλαµβάνεστε και εσείς ότι αν δεν τακτοποιηθεί δεν θα
µπορούν να κάνουν το επόµενο βήµα, να δηλώσουν στο Κτηµα-
τολόγιο την περιουσία τους.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι αλήθεια
ότι το περιβάλλον υπήρξε διαχρονικά θύµα του τρόπου µε τον
οποίον η χώρα αναπτύχθηκε, αλλά και των διαχρονικών αδυνα-
µιών του ελληνικού κράτους. Τι δηµιούργησε η κατάσταση αυτή;
Η κατάσταση αυτή, ας µην γελιόµαστε, δηµιούργησε σε όλη τη
χώρα παραδόσεις και τετελεσµένα, που καθιστούν την αλλαγή
τους και αντιδηµοφιλή δυστυχώς και προβληµατική και τελικώς
ουτοπική, µε αποτέλεσµα τη συνεχή επιβάρυνση του περιβάλ-
λοντος και την υποβάθµισή του, αλλά και την οµηρία των πολιτών
και την ανάδειξη και την επέκταση των πελατειακών σχέσεων και
την εδραίωση µιας πεποίθησης ότι σε αυτόν τον τόπο η οικονο-
µική ανάπτυξη και η προστασία του περιβάλλοντος δεν µπορούν
να πάνε µαζί. 

Για την Κυβέρνησή µας αποτελεί ξεκάθαρη επιλογή το να αφή-
σουµε οριστικά πίσω µας και αυτή την αναβλητικότητα, αλλά και
αυτές τις ξεπερασµένες αντιλήψεις. Αυτή η φιλοσοφία θέλω να
πω ότι χαρακτηρίζει οριζόντια κάθε νοµοθετική πρωτοβουλία της
Κυβέρνησης και του συγκεκριµένου Υπουργείου. Η πολιτική για
τις περιοχές «NATURA», η πολιτική για τη διευκόλυνση αδειοδο-
τήσεων στην ΑΠΕ, για τα πλαστικά µιας χρήσης, για την ηλεκτρο-
κίνηση, για την ανακύκλωση για τα απορρίµµατα, το πρόγραµµα
αναδασώσεων, το «Εξοικονοµώ κατ’ οίκον», οι πρόνοιες για την
ενεργειακή αναβάθµιση των κτηρίων, η απολιγνιτοποίηση και η
πολιτική στήριξης µέσα από το Ταµείο Μετάβασης, αυτά και
τόσα άλλα συνιστούν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ένα ολοκλη-
ρωµένο σχέδιο αναπροσανατολισµού της ελληνικής οικονοµίας
σε ένα αναπτυξιακό πρότυπο που σέβεται το περιβάλλον, αξιο-
ποιεί την καινοτοµία και τους φυσικούς µας πόρους. 

Απέναντι σε αυτό το σχέδιο η Αξιωµατική Αντιπολίτευση δια-
τυπώνει κάθε φορά έναν εµµονικό, αµήχανο και φλύαρο λόγο.
Ανακυκλώνει κάθε φορά κατηγορίες για δήθεν «φωτογραφικές»
εξυπηρετήσεις, µέσα από τις νοµοθετικές πρωτοβουλίες, χωρίς
ποτέ, όµως, την αντίστοιχη τεκµηρίωση. Μας αποδίδει κάθε
φορά, φλερτάροντας µε τα όρια της γραφικότητας, ακραίους χα-
ρακτηρισµούς περί περιβαλλοντοκτόνων και άλλα συναφή. Προ-
σπαθεί κάθε φορά να δηµιουργήσει συνθήκες αντιπαλότητας και
καχυποψίας ανάµεσα σε ιδιώτες επιστήµονες, που θα επικου-
ρούν το κράτος και υπηρεσιακούς παράγοντες και βέβαια, επι-
µένει κάθε φορά να ξεχνά, να προσπερνά και τη δράση της και
την αδράνειά της ως Κυβέρνηση στα συγκεκριµένα θέµατα την
προηγούµενη περίοδο. 

Τον ίδιο ακριβώς λόγο ακούσαµε και γι’ αυτό το νοµοσχέδιο,
ένα νοµοσχέδιο που βάζει τάξη στην εκτός σχεδίου δόµηση, που
προάγει την οργανωµένη επιχειρηµατική ανάπτυξη και µε αυτόν
τον τρόπο είναι ένα ακόµα νοµοσχέδιο που δηµιουργεί για την
κοινωνία, το περιβάλλον και την επιχειρηµατικότητα συνθήκες
ασφάλειας, νοµιµότητας, λογοδοσίας και διαφάνειας και γι’
αυτόν τον λόγο το υπερψηφίζουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστούµε και
εµείς και για την τήρηση του χρόνου.

Θέλω να καλέσω τώρα στο Βήµα τον Βουλευτή του ΣΥΡΙΖΑ, κ.
Παύλο Πολάκη, για επτά λεπτά. Παρακαλώ να ετοιµαστεί υγει-
ονοµικά το Βήµα γιατί ο κ. Πολάκης είναι και γιατρός!

Κύριε Πολάκη, έχετε τον λόγο.
ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. Θα ζη-

τήσω λίγο την ανοχή σας, γιατί θα υποστηρίξω και µια τροπολο-
γία. 

Κύριε Χατζηδάκη, πατριώτη, κύριε Οικονόµου, σας κατηγορώ

ευθέως ότι µε αυτό το νοµοσχέδιο κάνετε δύο πράγµατα: Πρώ-
τον, σας καταγγέλλω ότι κάνετε –και θα το αποδείξω- τη µεγα-
λύτερη αναδιανοµή ακίνητης περιουσίας εναντίον των µικροϊδιο-
κτητών, εναντίον των µικροµεσαίων προς όφελος των µεγάλων
κτηµατοµεσιτικών funds, µεγαλοεργολάβων, µεγαλοξενοδόχων,
αεριτζήδων της ακίνητης περιουσίας και δεύτερον, -θα το απο-
δείξω, κύριε Οικονόµου, µην κουνάτε το κεφάλι, σας έχω και ένα
δώρο στο τέλος- κάνετε µια σειρά από «φωτογραφικές εξυπηρε-
τήσεις» και µε την τροπολογία την οποία φέρνετε προς όφελος
των πέντε, δέκα χιλιάδων κολλητών της οικογένειας Μητσοτάκη
ανά την Ελλάδα, τους οποίους τελικά εξυπηρετείτε.

Πάµε στην αρχή. Τι κάνατε για το περιβάλλον και για τη δό-
µηση; Καταργήσατε τα γεωχωρικά δεδοµένα καταργώντας τη δι-
εύθυνση, σταµατήσατε το έργο των δασικών χαρτών, αφήσατε
παράθυρα στην περιβαλλοντική αδειοδότηση, παγώσατε τα το-
πικά χωρικά σχέδια, όλα αυτά που προχώρησε ο Σωκράτης ο Φά-
µελλος, ο ΣΥΡΙΖΑ τα προηγούµενα τρία, τέσσερα χρόνια, που
δεν είχαν προχωρήσει πενήντα χρόνια. Τα σταµατήσατε όλα
αυτά και έρχεστε αυτή τη στιγµή µε αυτό το νοµοσχέδιο να δώ-
σετε τη χαριστική βολή σε χιλιάδες περιουσίες µικροµεσαίων
ιδιοκτητών, οι οποίοι µε βάση και τις πελατειακές ρυθµίσεις του
προηγούµενου κοινωνικού συµβολαίου αγόρασαν σε πολλές πε-
ριοχές της χώρας, τουριστικές ή µη, κάποιο οικόπεδο µε κάποια
τιµή ακριβή, το οποίο ήταν οικοδοµήσιµο, για να το δώσουν προ-
ίκα στα παιδιά τους για να χτίσουν αργότερα, να έχουν ένα εισό-
δηµα και αυτή τη στιγµή τούς το κάνετε ή χωράφι ή βοσκοτόπι,
ή να φυτεύουν πατάτες ή να το πουλήσουν. Το λέω πολύ απλά.
Ποιος θα µπορέσει, τους επόµενους έξι µήνες, µε αυτή την κρίση
και µε αυτή την κακοµοιριά, κύριε Χατζηδάκη, να βγάλει άδεια
και να χτίσει; 

Ουσιαστικά καταργείτε την εκτός σχεδίου δόµηση. Με βάση
τους νόµους που υπήρχαν µέχρι σήµερα αυτά τα οικόπεδα ήταν
οικοδοµήσιµα και είχαν µια αξία. Αυτό κάνετε µε τα άρθρα 31 και
32. Την ίδια στιγµή που κάνετε αυτό, την αφήνετε ελεύθερη στο
όνοµα της προστασίας περιβάλλοντος, γιατί αυτοί χτίζουν µε
συντελεστή 0,2. Εάν, όµως, ένας αγοράσει µισοτιµής και µπιρ
παρά αυτά τα οικόπεδα, που θα πέσει η αξία τους µε βάση αυτή
τη ρύθµιση, και µαζέψει εκατό, διακόσια στρέµµατα, µπορεί να
οικοδοµήσει µε 0,5. Πού είναι η προστασία του περιβάλλοντος
και κάνει ιδιωτική πολεοδόµηση; 

Αφήνετε ελεύθερα όλα τα µεγαλεπήβολα σχέδια οργανωµέ-
νων υποδοχέων µεγάλων funds να εξελιχθούν, όπως ξενοδοχεία
χιλίων δωµατίων µε καζίνο και γκολφ, και τα ονοµάζετε ως «µει-
κτά τουριστικά καταλύµατα µικρής κλίµακας» -άκου, µικρής κλί-
µακας!- που αφορούν εκτάσεις από πενήντα µέχρι εκατόν
πενήντα στρέµµατα -µικρής κλίµακας!- µε συντελεστή δόµησης
0,12 έως 0,15 -όπου θα προκύψουν και κτήρια από το ξενοδο-
χείο, αλλά αφού τα κάνετε µεικτής χρήσης θα προκύψουν και κα-
τοικίες- καταργώντας όλο το καθεστώς δόµησης που υπάρχει
σήµερα, άρα και την πώληση των κατοικιών και έτσι εξυπηρετείτε
–βέβαια- αυτούς τους µεγάλους, οι οποίοι θα χτίσουν σε µια
έκταση δεκαπέντε, δεκαοκτώ χιλιάδων τετραγωνικών µέτρων και
τα έξι µε επτά χιλιάδες θα τα κάνουν κατοικίες, θα βγάλουν
τζάµπα το ξενοδοχείο και θα πουλάν κατοικίες γιατί οι άλλοι δεν
θα µπορούν να χτίσουν. Αφαιρείτε από τους άλλους το δικαίωµα
να µπορούν να χτίσουν. 

Εγώ τώρα επειδή δεν µιλάω γενικώς και είπατε προηγουµένως
ότι θέλετε τεκµηρίωση, κύριε Οικονόµου, ακούστε µε, και το συν-
δέω και µε την τροπολογία, που φέρατε τελευταία στιγµή, κύριε
Οικονόµου. Θα µιλήσω για την περιοχή µας, κύριε Χατζηδάκη,
την ξέρετε. Στο Μαράθι -στο γνωστό Μαράθι, κάνει µπάνια και ο
Πρωθυπουργός εκεί- υπάρχει ιδιοκτήτης ονόµατι Βασιλάκης και
Λεµπιδάκης που έχει αγοράσει πάνω από εκατό, εκατόν πενήντα
στρέµµατα και είχε ετοιµάσει -πως το ήξερε;- γήπεδο µεικτής
χρήσης, µε ξενοδοχείο και κατοικίες, χωρίς να υπάρχει πρόσωπο
και σε αναγνωρισµένο δρόµο, που αφαιρείτε αυτή την πρόβλεψη
τώρα. Υπάρχει ή δεν υπάρχει εκεί; Δεύτερον, στην περιοχή Κο-
λυµπάρι στην Κίσσαµο -κουνιέστε, κύριε Οικονόµου, ξιπαστή-
κατε!- υπάρχει άλλος επενδυτής ονόµατι Λεπτός, που έχει κάνει
το ίδιο πράγµα; Έχει αγοράσει τέτοια έκταση και θέλει κι αυτός
µεικτά τουριστικά καταλύµατα, δηλαδή και ξενοδοχείο και κατοι-
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κίες; Ναι ή όχι; Δεν υπάρχουν αυτοί; Πού το ξέρανε αυτοί και
ετοίµασαν άδειες, ενώ δεν υπήρχε µέχρι τώρα άδεια για ξενοδο-
χείο και κατοικίες και χωρίς να έχουν πρόσωπο σε δρόµο, χωρίς
να υπάρχει τέτοιο νοµικό καθεστώς; Πού το ήξεραν; Ήξεραν ότι
θα φέρετε το νοµοσχέδιο, ε; 

Και για αυτόν τον λόγο, κύριε Οικονόµου, κάνετε και το εξής,
φέρνετε µία τροπολογία και γίνεστε ο κεντρικός πολεοδόµος και
χωροτάκτης της χώρας. Αν είναι δυνατόν! Φτιάχνετε Κεντρική
Υπηρεσία Δόµησης κάτω από σας, η οποία αναλαµβάνει, λέει, να
δίνει τις οικοδοµικές άδειες στα πλαίσια οικοδοµικών εργασιών
που γίνονται στο πλαίσιο στρατηγικών επενδύσεων ή επενδύ-
σεων που χρηµατοδοτούνται στο σύνολο ή εν µέρει από ευρω-
παϊκούς πόρους, τουλάχιστον 500.000 ευρώ ή που αφορούν σε
κτήρια άνω των τριών χιλιάδων τετραγωνικών, δηλαδή για όλα
τα ξενοδοχεία από εδώ και πέρα θα δώσετε εσείς την οικοδοµική
άδεια. 

Γι’ αυτό, κύριε Οικονόµου, εγώ σας πήρα και µια σφραγίδα να
την έχετε να σφραγίζετε -έτσι εξευτελίζετε το υπουργικό αξίωµα-
τις οικοδοµικές άδειες που θα βγάζετε αύριο, µεθαύριο από το
γραφείο σας. Γιατί αυτό το πράγµα είναι ξεφτιλίκι! Είναι ο ορι-
σµός της διαπλοκής! Είναι ο ορισµός της συνεργασίας της πολι-
τικής ηγεσίας µε οργανωµένα συµφέροντα, γιατί αυτό κάνετε
αυτό και πρέπει να ντρέπεστε! 

Ακούστε. Θα µιλήσω λίγο πιο πολιτικά, κύριε Χατζηδάκη, γιατί
εµείς είµαστε µαζί από την ΕΦΕΕ. Διασπάτε την κοινωνική συµ-
µαχία που είχατε µε ένα µεγάλο µέρος µικροµεσαίων, µεσαίων
στρωµάτων στα οποία τάξατε ότι µε την Κυβέρνηση του Μητσο-
τάκη θα βρούνε την εµπέδωση της ανάπτυξης τους και την ελευ-
θερία της κίνησης τους. Τους κλέβετε την περιουσία και την δί-
νετε δώρο σε δέκα, δεκαπέντε, είκοσι φίλους σας. Αυτό κάνετε
µε αυτό το πράγµα. 

Θα πάθετε µε αυτό το νοµοσχέδιο -φτιάξτε τη µάσκα σας, σας
έπεσε, κύριε Οικονόµου, µάλλον από το άγχος σας- ό,τι πάθατε
και µε τον ΕΝΦΙΑ, γιατί είναι προκλητική η εξυπηρέτηση των συµ-
φερόντων που αυτό περιλαµβάνει. 

Μπορώ να µιλάω για πάρα πολλά άλλα πράγµατα, αλλά δεν
φτάνει ο χρόνος και ευχαριστώ για την ανοχή.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
συνάδελφε, σας παρακαλώ.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Ναι, ναι, το ξέρω. Τα είπα γρήγορα, ήθε-
λα να πω και άλλα. Συντοµεύω.

Θα καταθέσω, πρώτον, την απόφαση της ΠΕΔ Κρήτης, η οποία
καταδικάζει αυτές τις ρυθµίσεις, που κάνετε σε σχέση µε τις µι-
κρές ιδιοκτησίες και ζητάει να τις αλλάξετε. 

Θα σας καταθέτω µια αίτηση του κ. Παπαδεράκη, του Αντιπε-
ριφερειάρχη Επιχειρηµατικότητας Εµπορίου της Περιφέρειας
Κρήτης, όπου εσείς που θα φέρετε την ανάπτυξη µε την κατάρ-
γηση -βγάλτε το αυτό- που κάνετε σε ένα άρθρο, δεν δίνετε τη
δυνατότητα να ανανεώσουν µια σειρά από µικροµεσαίες επιχει-
ρήσεις, που έχουν φτιαχτεί σε γη υψηλής παραγωγικότητας
επειδή δεν έχουν βγει οι υπουργικές αποφάσεις και ουσιαστικά
σταµατάτε την οποιαδήποτε επένδυση. Ακυρώστε την αφαίρεση
της διάταξης, δεν θα µπορεί κανείς να φτιάξει τίποτα και µιλάµε
για την περιοχή της Αγιάς. 

Τρίτον, θα καταθέσω κάτι για το Υπουργείο Υγείας. Ακούστε.
Οι ήρωες δεν θέλουν µόνο χειροκρότηµα. Οι εργάτες εκτός από
τριαντάφυλλα και χειροκρότηµα θέλουν και ψωµί.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με αυτό ολοκληρώ-
στε, κύριε Πολάκη.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Οι υγειονοµικοί επιστήµονες καταθέσαµε
µια τροπολογία µε γενικό αριθµό 624 και ειδικό 65 για κατάργηση
του πλαφόν του 9% ως όριο για την αµοιβή των πρόσθετων εφη-
µεριών. Οι συνάδελφοι υγειονοµικής στα νοσοκοµεία φέτος
λόγω του κορωνοϊού κάνουν πολύ περισσότερες εφηµερίες από
αυτές που έκαναν µέχρι τώρα. Πληρώναµε τις πρόσθετες, τώρα
τις ξεπερνάνε και τις πρόσθετες, γιατί φεύγουν και κάποιοι συ-
νάδελφοι, που αρρωσταίνουν και πρέπει να καταργηθεί αυτό για
να πληρωθούν οι εφηµερίες τους. Και πρέπει να πληρωθούν, νη-
στικό αρκούδι δεν χορεύει. Και άρρωστο και νηστικό!

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής, κ. Παύλος Πολάκης καταθέτει
για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκον-

ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στε-
νογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, γιατί
φτάσατε τα δέκα λεπτά.

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Με λίγα λόγια το νοµοσχέδιό σας κάνει
αυτό το πράγµα. Εγώ µίλησα πολύ συγκεκριµένα. Πραγµατικά,
αυτή η τροπολογία που φέρνετε είναι κατάπτυστη. Θα γίνετε
εσείς ο κεντρικός πολεοδόµος της χώρας, δηλαδή θα έρχονται
όλοι οι επιχειρηµατίες να προσκυνάνε στο Υπουργείο σας για να
τους βάζετε τη σφραγίδα για την άδεια. Αυτό είναι ντροπή!
Πάρτε πίσω την τροπολογία. Άλλαξε τη ρύθµιση για το σχέδιο
δόµησης.

Και πρέπει να ξέρετε κάτι. Εµείς είµαστε οι µεγαλύτεροι υπε-
ρασπιστές του περιβάλλοντος, οι µεγαλύτεροι υπερασπιστές! Ο
κ. Φάµελλος έκανε τροµερή δουλειά στο Υπουργείο. Τα σταµα-
τήσατε όλα, αλλά να ξέρετε ότι εµείς όταν θα ξαναέρθουµε αυτό
που σήµερα κάνετε, θα το αλλάξουµε. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο συ-
νάδελφος Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, ο κ. Αθανάσιος Λι-
ούπης.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΛΙΟΥΠΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυπουρ-

γέ, εξαιρετικά φιλόδοξο και τολµηρό το νοµοσχέδιο, που αλλάζει
δραστικά το χωροταξικό και πολεοδοµικό χάρτη της χώρας. 

Προχωράτε σε µια πολύ καλή νοµοθέτηση, που κινείται σε
τρεις βασικούς άξονες. Ο πρώτος είναι η προστασία του περι-
βάλλοντος. Σ’ αυτόν εντάσσονται  ρυθµίσεις µε πράσινο πρό-
σηµο που προσβλέπουν σε οργανωµένη δόµηση και επιχειρηµα-
τική δραστηριότητα. 

Ένα από τα µεγάλα θέµατα που θίγει το σηµερινό νοµοσχέδιο
είναι η εκτός σχεδίου δόµηση. Επιτέλους, µία Κυβέρνηση τόλ-
µησε να αγγίξει και να δώσει λύσεις σ’ αυτό το σοβαρό ζήτηµα
που επηρεάζει άµεσα τη συνολική εικόνα της χώρας µας και το
φυσικό περιβάλλον. Τα οικόπεδα άνω των τεσσάρων στρεµµά-
των δεν επηρεάζονται από τις αλλαγές, για όσα είναι κάτω των
τεσσάρων δίνεται ένα µεγάλο και εύλογο χρονικό διάστηµα, προ-
κειµένου οι ιδιοκτήτες τους να αξιοποιήσουν.

Υπάρχει ειδική πρόβλεψη για τα σύνθετα τουριστικά καταλύ-
µατα στις εκτός σχεδίου περιοχές, ώστε να διαθέτουν υψηλό-
τερο συντελεστή δόµησης. Εποµένως, θεσµοθετείτε ανοικοδό-
µηση µε γνώµονα τόσο το περιβάλλον, όσο και την ανάπτυξη και
τη στήριξη της επιχειρηµατικότητας. 

Ο πιο σηµαντικός στόχος του νοµοσχεδίου είναι η ταχεία ολο-
κλήρωση των απαραίτητων τοπικών πολεοδοµικών σχεδίων σε
όλη την επικράτεια. Πρόκειται για γιγάντιο έργο, που θα ολοκλη-
ρωθεί µε χρήµατα τόσο από το Ταµείο Ανάκαµψης και την Ευ-
ρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων. Δίνεται προτεραιότητα στις
τουριστικές και νησιωτικές περιοχές, όπου µέχρι το 2023 θα
έχουν ολοκληρωθεί τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια. Αµέσως µετά
µέχρι το 2028 θα έχει καλυφθεί όλη η επικράτεια. Είναι ένα µε-
γαλεπήβολο πρόγραµµα, που απαιτεί σωστή οργάνωση και συ-
νεργασία µεταξύ των υπηρεσιών. Θα δώσει ελπίζω, κύριοι Υ-
πουργοί, λύσεις σε περιοχές, όπως το Πήλιο, όπου παρέλυσε
κάθε δραστηριότητα µετά τις δύο αποφάσεις του Σ.τ.Ε. για την
πολεοδόµηση και τα όρια των οικισµών. 

Ο συντονιστής έχει κοµβικό ρόλο σε αυτό το νοµοσχέδιο,
αφού επιφορτίζεται µε την κατάρτιση και υλοποίηση των προ-
γραµµάτων πολεοδοµικού σχεδιασµού. Μειώνεται σηµαντικά ο
συντελεστής δόµησης κατά 33% για τις βιοµηχανίες που λειτουρ-
γούν µεµονωµένα, ώστε να προστατευτεί κατ’ αυτόν τον τρόπο
το φυσικό περιβάλλον. Ταυτόχρονα αυξάνεται από 1,6 σε 2 ο
συντελεστής δόµησης σε βιοµηχανίες και βιοτεχνίες εντός των
επιχειρηµατικών πάρκων. Καταβάλλεται µια ξεκάθαρη προσπά-
θεια να δοθούν κίνητρα, ώστε η βιοµηχανική δραστηριότητα να
γίνεται πιο οργανωµένα και µε καλύτερους όρους για το περι-
βάλλον. 

Στην ίδια περιβαλλοντική κατεύθυνση κινείται και η διάταξη µε
την οποία πριµοδοτούνται µε µεγαλύτερο συντελεστή δόµησης
τα κτήρια που είναι φιλικά προς το περιβάλλον. Εισάγεται ένα
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ρηξικέλευθο και εξαιρετικά χρήσιµο µέτρο η απόσυρση κτηρίων
ή η απόσυρση ορόφων από κτήρια σε περιοχές µε περιβαλλον-
τική επιβάρυνση. 

Ο δεύτερος άξονας του νοµοσχεδίου είναι η αναπτυξιακή προ-
οπτική της χώρας. Γίνεται κάτι τόσο απλό, αλλά και τόσο απα-
ραίτητο. Δηµιουργείται µια ενιαία ονοµατολογία για τις χρήσεις
γης, ώστε όλες οι υπηρεσίες να χρησιµοποιούν πια τους ίδιους
όρους. Ταυτόχρονα κάθε χρήση γης αντιστοιχεί και µε έναν ΚΑΔ.
Όµως, το πιο σηµαντικό για τη βέλτιστη αξιοποίηση µιας ιδιοκτη-
σίας είναι ότι κάθε έκταση µπορεί πλέον να διαθέτει περισσότε-
ρες από µία ειδικές χρήσεις. 

Ο νέος οικοδοµικός κανονισµός επιλύει πολλά χρόνια προβλή-
µατα, µεταξύ των οποίων, τη µεγάλη καθυστέρηση στην έκδοση
οικοδοµικών αδειών που συνιστούσε ξεκάθαρα αποτρεπτικό πα-
ράγοντα για επενδύσεις. Για τις περιπτώσεις που είναι υποχρε-
ωτική η προέγκριση της οικοδοµικής άδειας, η διαδικασία γίνεται
εξ ολοκλήρου ηλεκτρονικά από την ενιαία ψηφιακή πύλη µε γρή-
γορη και απολύτως διαφανή διαδικασία.

Για όσες άδειες δεν απαιτείται προέγκριση, εκδίδονται αυτό-
µατα και η βεβαίωση χορηγείται σε δέκα µόλις µέρες από την
ηλεκτρονική υποβολή του πλήρους φακέλου. 

Ο τρίτος άξονας είναι η στήριξη της ιδιοκτησίας και η ενίσχυση
πολιτικών µε στοιχεία κοινωνικής ευαισθητοποίησης. Σε αυτή την
κατηγορία εντάσσεται και η ρύθµιση για τη µεταφορά του συν-
τελεστή δόµησης που λύνει ένα χρόνιο ζήτηµα, κυρίως για τους
ιδιοκτήτες διατηρητέων ακινήτων. 

Με γνώµονα τις αποφάσεις του Σ.τ.Ε. επιτρέπεται η µεταφορά
του συντελεστή δόµησης, µε συγκεκριµένα κριτήρια και αποκλει-
στικά µέσα από την Ψηφιακή Τράπεζα Γης µε ένα σύστηµα ηλε-
κτρονικό, αξιόπιστο, αλλά και πολύ διαφανές. 

Μπαίνουν όρια στις ρυµοτοµικές απαλλοτριώσεις. Ορίζεται
ρητά ότι αίρεται η απαλλοτρίωση, χωρίς καν διαπιστωτική πράξη
εάν παρέλθουν δεκαπέντε έτη από την έγκριση του ρυµοτοµικού
σχεδίου ή πέντε έτη από την κύρωση της σχετικής πράξης και αι
µάλιστα, επιτρέπεται µόνο µία φορά επανυποβολή ρυµοτοµικής
απαλλοτρίωσης στο ίδιο ακίνητο. 

Τέλος, ρύθµιση, όχι µόνο υψηλού συµβολισµού –Παγκόσµια
Ηµέρα για τα Άτοµα µε Αναπηρία σήµερα- αλλά ουσιαστικού σε-
βασµού στα δικαιώµατα των ατόµων µε αναπηρία, είναι αυτή που
επιτρέπει κατ’ εξαίρεση την κατασκευή, εκτός ρυµοτοµικής
γραµµής, ράµπας και κουπαστής για να είναι οι δηµόσιοι χώροι
προσβάσιµοι σε ΑΜΕΑ. 

Οι αντιδράσεις της Αντιπολίτευσης δεν αφορούν την ουσία του
νοµοσχεδίου. Δεν είναι η ουσία που ενοχλεί. Ποιος µπορεί να δια-
φωνήσει ότι η άναρχη δόµηση πρέπει κάποια στιγµή να πάψει;
Ποιος διαφωνεί µε µια ταχεία, διαφανή διαδικασία έκδοσης οι-
κοδοµικών αδειών; 

Όµως, αυτό που ενοχλεί είναι ότι µιλάµε για µια πραγµατική
αλλαγή στον τρόπο, που αντιµετωπίζουµε τα πολεοδοµικά και
χωροταξικά ζητήµατα. Στο κέντρο µπαίνουν για πρώτη φορά η
ευρεία χρήση της τεχνολογίας και οι απολύτως διαυγείς διαδι-
κασίες. Η βιώσιµη ανάπτυξη δεν είναι απλώς το ζητούµενο. Γίνε-
ται πραγµατικότητα µε µια ξεκάθαρη φιλεπενδυτική στρατηγική,
που προστατεύει αποτελεσµατικά το φυσικό περιβάλλον.

Κύριοι Υπουργοί, θα ήθελα να πω ότι είναι ένα εξαιρετικά ση-
µαντικό για το χωροταξικό σχέδιο της Περιφέρειας Θεσσαλίας,
το έργο του Αχελώου, έργο περιβαλλοντικό, υδροδοτικό, αρδευ-
τικό, ενεργειακό, αναπτυξιακό, αντιπληµµυρικό. Πολλοί λένε ότι
αν είχε προχωρήσει, θα είχε αµβλύνει τις καταστροφικές συνέ-
πειες του «Ιανού». 

Σας παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, στην αναθεώρηση του 21 του
ΣΔΛΑΠ, του Σχεδίου Διαχείρισης Λεκανών Απορροής Ποταµών,
να συµπεριληφθεί το έργο του Αχελώου. Γιατί η προηγούµενη
κυβέρνηση δεν το περιέλαβε, µε αποτέλεσµα την απορριπτική
απόφαση του Σ.τ.Ε. και για τη Μεσοχώρα.

Τελειώνοντας, για πρώτη φορά µετά από δεκαετίες µπαίνουν
κανόνες, µπαίνουν όρια και υπάρχει προγραµµατισµός για το
ποια εικόνα της πατρίδας µας οραµατιζόµαστε και επιδιώκουµε
για το µέλλον.

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-
µε.

Να καλέσω στο Βήµα τον Βουλευτή του Κινήµατος Αλλαγής,
τον κ. Βασίλη Κεγκέρογλου.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Σήµερα 3 Δεκέµβρη, Παγκόσµια
Ηµέρα για τα Άτοµα µε Αναπηρία, οφείλουµε να αναστοχα-
στούµε, Κυβέρνηση, πολιτικά κόµµατα, αλλά και η κοινωνία συ-
νολικά, για νέες πολιτικές που θα φέρουν ξανά στο επίκεντρο τον
άνθρωπο, πολιτικές κοινωνικής συνοχής που θα αντιµετωπίζουν
τις κοινωνικές ανισότητες και τα ιδιαίτερα προβλήµατα των ατό-
µων µε αναπηρία. 

Το ΠΑΣΟΚ, από το 1981 και µετά, µε τη θεµελίωση του κοινω-
νικού κράτους, έβαλε ως προτεραιότητα και τη στήριξη των ατό-
µων µε αναπηρίες που µέχρι τότε ήταν στο περιθώριο. Είµαστε
περήφανοι γι’ αυτή την πολιτική. Είµαστε περήφανοι για τη µε-
γάλη προσφορά του ΠΑΣΟΚ στην πρόοδο της Μεταπολίτευσης.
Είµαστε περήφανοι για τον δηµοκρατικό και θεσµικό εκσυγχρο-
νισµό που πετύχαµε, την ανάπτυξη, την αντιµετώπιση των κοινω-
νικών ανισοτήτων και την ευρωπαϊκή πορεία της χώρας. Είµαστε
περήφανοι για τη διακυβέρνηση του Ανδρέα Παπανδρέου, του
Κώστα Σηµίτη, αλλά και για την περίοδο του Γιώργου Παπαν-
δρέου και του Ευάγγελου Βενιζέλου, που έβαλαν µπροστά την
πατρίδα και όχι το πολιτικό όφελος και το πολιτικό κόστος. 

Κάναµε µια επιλογή να αντιµετωπίσουµε τον εκτροχιασµό 2004
- 2009 και την κρίση που αυτός προκάλεσε, αλλά παθογένειες
διαχρονικές, χωρίς να λογαριάζουµε τι έλεγαν οι αντιµνηµονια-
κοί, ακραίοι, όλων των πτερύγων. 

Είµαστε περήφανοι και σήµερα που µε την αυτόνοµη πορεία
µας και µε την πολιτική της Φώφης Γεννηµατά έχουµε µία υπεύ-
θυνη πολιτική στάση, εθνικά και κοινωνικά ωφέλιµη. Και µάλιστα
εν µέσω πανδηµίας, χωρίς να βάζουµε προτεραιότητα τη µικρο-
κοµµατική εκµετάλλευση των αποτυχιών της Κυβέρνησης, στη-
ρίζουµε τις επιλογές και τις επιστηµονικές απόψεις που τεκµη-
ριώνονται από τους ειδικούς, τους κανόνες και όλα τα µέτρα
προστασίας που πρέπει να λαµβάνονται, και ταυτόχρονα προτεί-
νουµε και διεκδικούµε µέτρα στήριξης για τους ανθρώπους που
πλήττονται οικονοµικά και κοινωνικά. Αυτή είναι η υπεύθυνη
στάση µας. 

Σε αυτό το πλαίσιο, η ιταµή στάση και άθλια τοποθέτηση Βου-
λευτή του κόµµατος της Ελληνικής Λύσης δεν µπορεί να ερµη-
νευτεί από τη γνωστή αντιευρωπαϊκή του στάση, αλλά ούτε από
την, πέραν της Δεξιάς, δεξιά πολιτική τοποθέτησή τους. Προφα-
νώς, µία εξήγηση είναι αυτό που είπε στην αποστροφή του λόγου
του ότι τελικά δεν υπήρξε ο εκτροχιασµός 2004 - 2009. Ένα
µικρό συµβόλαιο αθώωσης, µόνο που δεν πιάνουν τα λόγια
αυτών που σήµερα προσπαθούν µια πραγµατικότητα να την δια-
ψεύσουν. 

Ο χωροταξικός και πολεοδοµικός σχεδιασµός, που είναι αντι-
κείµενο του νοµοσχεδίου που συζητάµε, οφείλει να γίνεται µε τη
µέγιστη δυνατή σοβαρότητα, µε διαδικασίες θεσµικές που θα
διασφαλίζουν τον κοινωνικό και τον επιστηµονικό διάλογο. Γιατί
αυτό; Διότι ο χωροταξικός και ο πολεοδοµικός σχεδιασµός είναι
η βάση για το αύριο. Δεν είναι µόνο η αντιµετώπιση υπαρκτών
προβληµάτων, αλλά η δροµολόγηση του οικονοµικού και κοινω-
νικού γίγνεσθαι.

Η πανδηµία και η κλιµατική κρίση δείχνουν ότι χρειάζεται να
ενισχύσουµε, να θωρακίσουµε το πλαίσιο προστασίας του περι-
βάλλοντος. Ταυτόχρονα όµως όχι να σταµατήσουµε, αλλά να
διαµορφώσουµε εκείνους τους όρους που η οικονοµική ανά-
πτυξη θα υπακούει σε µια ανθρωποκεντρική πρόοδο. 

Το νοµοσχέδιο αναφέρεται στην εκτός σχεδίου δόµηση, απο-
κρύπτοντας έντεχνα ότι υπάρχει νόµιµη και αυθαίρετη. Αντί να
αντιµετωπίσει την αυθαίρετη δόµηση εκτός σχεδίου, καταργεί
και τη νόµιµη! Ταυτόχρονα όµως, µε αυτή την επιλογή απαξιώ-
νονται περιουσίες µικροϊδιοκτητών, πολλές από τις οποίες απο-
κτήθηκαν µε βεβαιώσεις δόµησης, σύµφωνα µε τα ισχύοντα, από
τον µόχθο και τον κόπο ανθρώπων, µικροϊδιοκτητών. 

Δεύτερον, ανατρέπεται, µπαίνει «στοπ» σε νόµιµα δροµολογη-
µένες επενδύσεις. Ακόµα και οι µικρές αλλαγές στους συντελε-
στές δόµησης ανατρέπουν επενδυτικά σχέδια, που είναι
ενταγµένα στον αναπτυξιακό νόµο ή στο ΕΣΠΑ. Απαγορεύετε
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ακόµα και τη δόµηση αγροικιών σε αγροτεµάχια. Επιτρέπετε
µόνο τις επενδύσεις σε οικονοµικά ισχυρούς, οι οποίοι θα έχουν
τη δυνατότητα να εξαγοράσουν µπιρ παρά τις περιουσίες µικροϊ-
διοκτητών, αφού προηγουµένως µε το νοµοσχέδιό σας τις απα-
ξιώσετε.

Όλα αυτά αντί να αντιµετωπίσουν την αυθαίρετη δόµηση, θα
την πυροδοτήσουν. Προτείνουµε να συνδεθεί η ρύθµιση της
εκτός σχεδίου δόµησης µε την εκπόνηση των τοπικών πολεοδο-
µικών σχεδίων, που σηµαίνει οργανική σύνδεση, τουλάχιστον
δύο έως πέντε χρόνια µεταβατικό διάστηµα –αλλά όχι µε µετα-
βατικό θεσµικό πλαίσιο- µε τα ισχύοντα σήµερα, για να µην προ-
καλέσετε ανατροπή στις δροµολογηµένες διαδικασίες έκδοσης
αδειών ή υλοποίησης επενδυτικών σχεδίων και σε κάθε περί-
πτωση αυτό να συνδεθεί µε την επικύρωση του πολεοδοµικού
σχεδίου που πρέπει να εκπονηθεί. 

Υπάρχουν διαδικασίες. Θα τροποποιήσετε και τον ν.4412,
ούτως ώστε αυτές τις διαδικασίες να προβλεφθούν σε συγκεκρι-
µένο διάστηµα και να κουµπώσουν οι δύο περίοδοι. Καθαρή πε-
ρίοδος λοιπόν, χωρίς αλλαγές, µε τα ισχύοντα σήµερα.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα λίγο χρόνο. 
Ως προς τα αυθαίρετα κτίσµατα, ένα σηµαντικό θέµα είναι

γιατί δεν υπολογίζετε επιτέλους τα πρόστιµα µε τις επικαιροποι-
ηµένες αντικειµενικές αξίες που ισχύουν, κατώτερες στις περισ-
σότερες περιπτώσεις. 

Το δεύτερο θέµα είναι ότι ενώ έληξε προ µηνός περίπου η ηµε-
ροµηνία για την τακτοποίηση αυθαιρέτων, δεν την παρατείνατε,
παρά το ότι υπάρχει η περίοδος της πανδηµίας και για όλα υπάρ-
χει παράταση πλην αυτού. Έρχεστε τώρα και λέτε ότι δικαίωµα
παράτασης, δικαίωµα τακτοποίησης δίνω µόνο στις τράπεζες,
στα funds και σε αυτούς που θα πάρουν τα ακίνητα-σπίτια από
πλειστηριασµούς και για ξεκάρφωµα βάζετε και τους κληρονό-
µους. Αυτό νοµίζω ότι είναι απόλυτα αντισυνταγµατικό. Πρέπει
να δοθούν προθεσµίες σε όλους τους πολίτες-ιδιοκτήτες χωρίς
διάκριση φύλου, χρώµατος, θρησκεύµατος, οικονοµικής κατά-
στασης. Δεν γίνεται αυτό. 

Ως προς τον ΕΛΑΠΕ, η ρύθµισή σας για τον ΕΛΑΠΕ, το ΕΤΜΕ-
ΑΡ, προκάλεσε έλλειµµα. Το αν είναι 300 εκατοµµύρια ή λιγότερα
–δεν έχει σχέση µε την πανδηµία- πρέπει να εκτιµηθεί.

Έρχεστε και θα φέρετε, καθώς το προετοιµάσατε, µια ρύθµιση
για να µεταφέρεται το βάρος του ελλείµµατος στη µικροµεσαία
παραγωγή ανανεώσιµων πηγών ενέργειας. Είναι µια ρύθµιση βί-
αιας συγκέντρωσης των ΑΠΕ σε λιγότερα χέρια. Προφανώς, δεν
θα βγαίνουν. Θα πουλήσουν. Ποιοι θα πάρουν; Αυτοί που έχουν
την οικονοµική δυνατότητα.

Ως προς τις ενεργειακές κοινότητες, αντί να αναβαθµίσετε και
να ενισχύσετε το θεσµό των ενεργειακών κοινοτήτων, µε τις απο-
σπασµατικές ρυθµίσεις σας υποβαθµίζετε ακόµα και το δυνητικό
τους ρόλο. Ενισχύστε, κύριε Υπουργέ, τον θεσµό και ιδιαίτερα
των ενεργειακών κοινοτήτων, στις οποίες µετέχουν φορείς, αυ-
τοδιοίκηση, περιφέρειες, δήµοι, επιχειρήσεις, νοικοκυριά και πο-
λίτες. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ ολοκλη-
ρώστε. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ολοκλήρωσα, κύριε Πρόεδρε. 
Είναι πολύ σηµαντικό όλο αυτό το πλαίσιο να συζητείται µε τις

θεσµικές διαδικασίες. Δεν είµαστε τυπολάτρες. Η καλή νοµοθέ-
τηση, που ήταν και το πρώτο νοµοσχέδιο που φέρατε, δεν είναι
ένα σχήµα λόγου. Είναι ουσία. Εάν έχουµε καλή νοµοθέτηση, θα
έχουµε καλύτερα αποτελέσµατα για τους πολίτες, ιδιαίτερα για
τον πολεοδοµικό και χωροταξικό σχεδιασµό. 

Αυτό αποδεικνύεται και από ένα άλλο στοιχείο. Κατέθεσε ο συ-
νάδελφος, ο Γιώργος Βλάχος, δέκα-δώδεκα τροπολογίες για σο-
βαρά θέµατα. Αυτό σηµαίνει ότι δεν κάνατε ούτε παραταξιακό
διάλογο, όχι µόνο κοινωνικό και µάλιστα απ’ ό,τι είδα είναι σο-
βαρά θέµατα ορισµένα από αυτά. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έγινε αντιληπτό.
Ευχαριστούµε. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, για

την ανοχή. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του Κινήµατος Αλλαγής)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Να καλέσω στο Βήµα

τον συνάδελφο, Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Γεώργιο
Βλάχο. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να ξεκινήσω τη σηµε-

ρινή µου παρέµβαση απευθύνοντας ένα πολύ µεγάλο ευχαριστώ
από την καρδιά όλων µας πιστεύω σε όλο το ιατρικό, νοσηλευ-
τικό, διοικητικό, βοηθητικό προσωπικό των δηµόσιων νοσοκο-
µείων, που δίνουν καθηµερινά τη µάχη υπερβάλλοντας εαυτούς
για την αντιµετώπιση της πανδηµίας και τη διαφύλαξη των ζωών
των συµπολιτών µας. Τους ευχαριστούµε!

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο, ένα πολύ σηµαντικό νοµοσχέδιο, µια
πολύ σηµαντική πρωτοβουλία εκ µέρους του Υπουργείου Περι-
βάλλοντος. Είναι σηµαντικό γιατί πραγµατικά δίνει λύσεις σε
πολλά θέµατα. 

Βεβαίως, οι εκκρεµότητες που υπάρχουν στον τοµέα του πε-
ριβάλλοντος είναι πάρα πολλές. Όχι αυτό το νοµοσχέδιο αλλά
και πολλά άλλα µαζί δεν θα µπορούσαν να δώσουν ολοκληρω-
τικά λύσεις. Άρα, η προσπάθεια για την αντιµετώπιση των προ-
βληµάτων προφανώς συνεχίζεται. 

Η πρωτοβουλία µου να καταθέσω έντεκα τροπολογίες –θα
µπορούσα να καταθέσω άλλες είκοσι- είναι για να συµβάλλω και
εγώ στο µέτρο του δυνατού µε την υπόδειξη συγκεκριµένων προ-
βληµάτων στην επίλυσή τους. Και ξέρετε πολλά από αυτά τα
προβλήµατα τα αντιµετωπίζουν οι πολίτες σε όλη τη χώρα. Δεν
είναι της περιοχής, δεν είναι στενά, δεν είναι –αν θέλετε- αυτό
που λέµε να εξυπηρετήσουµε κλειστές, µικρές κοινωνίες, γιατί
όντως αυτά τα προβλήµατα έχουν φύγει περισσότερο από τον
χώρο της Αττικής. 

Ξεκινώ µε το πρώτο. Πράγµατι, είναι θετικό στοιχείο η προ-
σπάθεια δραστηριοποίησης επιχειρηµατικών µονάδων σε οργα-
νωµένους υποδοχείς. Πράγµατι. Όµως, αυτό µπορεί να γίνει σε
έναν υποδοχέα, που ξεκινά από την αρχή, που µπορεί να προ-
γραµµατίσει και να οργανωθεί σωστά. 

Ωστόσο, υπάρχουν στην Αττική δεκάδες περιοχές, οι οποίες
αντιµετωπίζουν τεράστια προβλήµατα και που επιβάλλεται η εξυ-
γίανση αυτών των χώρων. Εάν λοιπόν σε αυτές τις περιπτώσεις
κανείς επιµείνει στην εισφορά σε γη στο 15% και 20%, ουσια-
στικά είναι σαν να τους λέει, µε άλλο τρόπο, «δεν µπορείτε να
εξυγιανθείτε».

Άρα θα πρέπει να δούµε τις δυνατότητες, που υπάρχουν στην
κάθε περιοχή τόσο στην εισφορά σε γη αλλά και στον τρόπο µε
τον οποίον θα καταθέσουν τα χρήµατα. Αυτά τα χρήµατα βε-
βαίως είναι δικά τους. Αυτοί αναλαµβάνουν τη χρηµατοδότηση
των µελετών και την υλοποίηση και το Υπουργείο πάντα έχει τον
έλεγχο να εγκρίνει αυτή τη µελέτη. 

Εποµένως, τι το καλύτερο, τι το πιο σωστό; Αυτοί που θέλουν
να εξυγιάνουν το χώρο τους, µε εγκεκριµένη µελέτη, που την
χρηµατοδοτούν αυτοί, να έχουν και τον πρώτο λόγο. Αυτό λέω
µε µια τροπολογία. Σε κάθε άλλη περίπτωση, αν πούµε ότι συνε-
χίζεται η κατάσταση όπως είναι σήµερα, κινδυνεύουν οι βιοµη-
χανικές επιχειρηµατικές περιοχές πολύ σύντοµα να µεταπέσουν
σε εκτός σχεδίου περιοχές. 

Έρχοµαι σε κάτι άλλο τώρα. Παρά τη δυνατότητα οµολογου-
µένως, κύριε Υπουργέ, που είχαν οι συµπολίτες µας να ρυθµί-
σουν εκκρεµότητες µε τα αυθαίρετα και παρά την πρωτοβουλία
που παίρνετε εσείς να µεταφέρετε κάποιες εκκρεµότητες από
την κατηγορία 5 στην κατηγορία 4, όντως θα παραµείνουν προ-
βλήµατα και θα είναι πολλά, θα είναι χιλιάδες. Εγώ µε την τρο-
πολογία που καταθέτω, ουσιαστικά τι λέω; Συνοπτικά, να έχουν
τη δυνατότητα να µεταφέρουν συντελεστή δόµησης και να τα-
κτοποιήσουν αυτές τις εκκρεµότητές. 

Θα τα βρούµε µπροστά µας! Από τη στιγµή που διαχρονικά η
πολιτεία πήρε την απόφαση να µην κάνει κατεδαφίσεις, θα πρέ-
πει να δούµε την πραγµατικότητα όσο σκληρή και αν είναι! Η ζωή
έχει αποδείξει πως όποιο πρόβληµα το πάµε παραπίσω, το πρό-
βληµα δεν εξαφανίζεται, απλά µεγαλώνει. 

Έρχοµαι σε ένα άλλο θέµα, όπου πάλι κατέθεσα σχετική τρο-
πολογία. Ήταν στην κατάτµηση των γηπέδων. Με τον ν.1337 ξέ-
ρετε ότι απαγορεύτηκαν οι κατατµήσεις. Πολλοί ιδιοκτήτες
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απέκτησαν χιλιοστά σε εξ αδιαιρέτου γήπεδα και σε αυτά δια-
µορφώθηκαν αυθαίρετες κατασκευές. 

Η κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας στο παρελθόν µε τον
ν.4315/2014 επέτρεψε την υπαγωγή κτισµάτων για τακτοποίηση
στον ν.4178/2013, αφού αυτός ο νόµος ρυθµίζει την αυθαίρετη
δόµηση και όχι ιδιοκτησιακά θέµατα.

Δυστυχώς, η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ –που ακούσαµε τόσα νω-
ρίτερα και από τον κ. Πολάκη- τι έκανε; Πείτε µου τώρα τι φαν-
τάστηκαν οι άνθρωποι που είχαν λύσει τα προβλήµατα; Έπρεπε
πρώτα να πας να αυτοκαταδοθείς, να βεβαιωθεί το πρόστιµο από
την πολεοδοµία και µετά να πας να µπεις στη ρύθµιση. Όλοι γνω-
ρίζαµε πώς δουλεύουν οι πολεοδοµίες. 

Εγώ, λοιπόν, σήµερα από το Βήµα της Βουλής λέω: Εάν βρεθεί
ένα -κυριολεκτώ- βεβαιωµένο πρόστιµο από την πολεοδοµία, να
µας το πουν. Για να δείτε πόσο άχρηστη ήταν αυτή η ρύθµιση.
Και ερχόµαστε και λίγο πολύ τι λέµε; Να πάµε σε αυτό που ρυθ-
µίσαµε επί εποχής Υπουργού Ταγαρά, να έχουν τη δυνατότητα
οι άνθρωποι να επανέλθουν και να τακτοποιήσουν. Αφού δεν λύ-
νουµε εµείς το ιδιοκτησιακό, όπως είπα, εµείς αντιµετωπίζουµε
αυτό καθ’ εαυτό το πρόβληµα της δόµησης. 

Συνεχίζω και έρχοµαι σε ένα µεγάλο θέµα. Στην περιοχή του
Διονύσου -το ξέρετε πολύ καλά, κύριε Υπουργέ, κύριε Υφυ-
πουργέ και οι συνεργάτες σας όλοι- υπάρχει ένα τεράστιο πρό-
βληµα µε τη µη οριοθέτηση ακόµη των οικισµών, ακόµα και το
πριν το 1923. 

Εκεί ο κίνδυνος ποιος είναι; Δεν είναι ότι οι άνθρωποι δεν µπο-
ρούν να οργανώσουν τη ζωή τους. Δεν είναι ότι ταλαιπωρούνται
στις µεταβιβάσεις. Δεν είναι ότι έχουν προβλήµατα µε τα κληρο-
νοµικά τους. Είναι ο κίνδυνος ότι αύριο το πρωί, µόλις αναρτη-
θούν οι δασικοί χάρτες, οι κατοικίες που είναι χτισµένες σε
περιοχές και σε αναγνωρισµένους οικισµούς πριν ή µετά το 1923
να βρεθούν ότι είναι µέσα σε δασικές περιοχές. 

Έχουµε καταθέσει, λοιπόν, µια τροπολογία µε την οποία δί-
νουµε τη δυνατότητα για την οριοθέτηση των οικισµών αυτών,
για να αποφύγουµε τα χειρότερα, διότι όταν αναρτηθούν οι δα-
σικοί χάρτες –εγώ δεν θέλω να υπερβάλλω- η απογοήτευση του
κόσµου θα είναι πάρα πολύ µεγάλη. 

Συνεχίζω ερχόµενος σε ένα ακόµη θέµα. Νοµοθέτησε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ στον ν.4045 το άρθρο 148 παράγραφος 6 και έδινε τη δυ-
νατότητα επέκτασης κτηρίων και εγκαταστάσεων σε όµορο
οικόπεδο, αρκεί -επειδή µιλήσατε για «φωτογραφίες»- αυτό το
οικόπεδο ο ιδιοκτήτης να το είχε αποκτήσει µέχρι τη δηµοσίευση
του νόµου, δηλαδή στις 3-11-2017. Εάν αυτό δεν είναι «φωτο-
γραφία», ας µας πουν τι είναι. 

Άρα, έφεραν µια ρύθµιση να τακτοποιήσουν όποιον είχε αγο-
ράσει και όποιον το ήξερε. Εδώ είναι το αποδεδειγµένο. Εδώ
είναι η απόδειξη της «φωτογραφίας», όχι αυτά που ακούστηκαν,
το να λέµε ονόµατα. 

Κύριε Υπουργέ, µε µια νοµοτεχνική σας παρέµβαση -δεν χρει-
άζεται τίποτα άλλο- καταργήστε αυτή την προϋπόθεση της αγο-
ράς του όµορου οικοπέδου. Δεν τον νοιάζει αν θα χτίσει και τι θα
χτίσει. Τον νοιάζει πότε το αγόρασε. Τι κάνουµε εµείς; Real estate
κάνουµε εµείς; Αυτό έκαναν. Μην το συνεχίσουµε κι εµείς. Ας το
ρυθµίσουµε. 

Θα µου πείτε: «Και τι θα χτίσει;». Ό,τι προβλέπεται από τον
νόµο. Τα λέω αυτά στην τροπολογία. Τίποτα παράνοµο. Ό,τι προ-
βλέπεται στην κάθε περιοχή και, µάλιστα, µε προϋποθέσεις. Τα
λέω στην τροπολογία πολύ καθαρά. 

Έρχοµαι στις κατά παρεκκλίσεις, δόµηση των τεσσάρων
στρεµµάτων. Αυτή µείωση του 10%, κύριε Υπουργέ, πραγµατικά
θέλω να σας ζητήσω να την απαλείψετε. Πιστεύω ότι δεν έχει κα-
νένα νόηµα και δεν µπορώ να καταλάβω πώς µπορεί να βοηθάει
το περιβάλλον. 

Πρέπει να µην νιώθουν οι πολίτες ότι είναι εχθροί µας και ότι
το κράτος είναι απέναντί τους. Νοµίζω ότι αυτή η µείωση του
συντελεστή δεν έχει πρακτικά καµµία αξία, ει µη µόνο δηµιουργεί
κακές εντυπώσεις και δίνει την ευκαιρία, αν θέλετε, κάποιες
φορές και στην αντιπολίτευση να ισχυρισθεί για τους δικούς της
λόγους κάποια πράγµατα. 

Σε αυτό το θέµα µε τα τέσσερα στρέµµατα –το έχουµε συζη-
τήσει και άλλες φορές- λέµε ότι υπάρχει κατά παρέκκλιση στα

τέσσερα στρέµµατα αρτιότητα. Είπα εγώ ότι πρέπει να χτίζουν
αυτό που ισχύει σήµερα και πιστεύω ότι µια νοµοτεχνική έγινε
για το 132, που είχε ένα λάθος. Πιστεύω ότι αυτό το τακτοποι-
ήσαµε. 

Επίσης, γιατί να µην προέρχονται και από συνενώσεις αυτά τα
τέσσερα στρέµµατα; Γιατί να λέµε ότι το αγροτεµάχιο, για να
είναι κατά παρέκκλιση άρτιο και οικοδοµήσιµο τεσσάρων στρεµ-
µάτων, πρέπει να προϋπήρχε ενιαίο και βάζει µία χρονολογία; 

Εγώ καταθέτω µια τροπολογία και το ανοίγουµε λίγο περισσό-
τερο, γιατί θεωρώ ότι είναι ένα κίνητρο να δώσουµε στους συµ-
πολίτες µας να ενοποιήσουν την πολυτεµαχισµένη γη και να
αποφύγουµε πάρα πολλά αυθαίρετα, που γίνονται στα µικρό-
τερα οικόπεδα. 

Ας δώσουµε κίνητρα να πάµε στα τέσσερα στρέµµατα. Ας γίνει
µονάδα οργάνωσης και οικοδόµησης τα τέσσερα στρέµµατα.
Στα τέσσερα στρέµµατα όταν χτίζεις διακόσια τετραγωνικά, ση-
µαίνει ότι τρεις χιλιάδες οκτακόσια µέτρα µένουν για το πράσινο
και, µάλιστα, πράσινο που αναλαµβάνει ο ιδιοκτήτης να το συν-
τηρεί και να το προσέχει. Άρα, τι καλύτερο µπορεί να θέλει η πο-
λιτεία;

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Επίσης, έχω καταθέσει τροπολογίες για επέκταση εκπαιδευ-
τηρίων εκεί που επιτρέπεται, στη Γ2. 

Επιπλέον, να δοθεί παράταση της δυνατότητας του γενικού
γραµµατέα, αντί για έξι µήνες παραπάνω, για να ολοκληρωθούν
τα γενικά πολεοδοµικά σχέδια, τα οποία βρίσκονται στη δεύτερη
φάση. Δηλαδή, αν δεν τους δώσουµε και δεν µπορούσαν στο
εξάµηνο, τι θα κάνουν; Θα χαθούν; Εγώ έχω µία περίπτωση στον
Ωρωπό. Τι θα γίνει; Να του δώσουν λίγο παραπάνω, από τη στιγ-
µή που είναι στη δεύτερη φάση, να µπορέσει να το ολοκληρώσει.
Δεν είναι υγιές να έχουµε γενικό πολεοδοµικό σχέδιο; 

Εγώ λέω ότι υπάρχουν ευθύνες. Εγώ λέω ότι υπάρχει καθυ-
στέρηση. Εγώ λέω ότι υπάρχουν προβλήµατα, ό,τι θέλετε. Όµως,
πώς θα λυθεί το πρόβληµα, µε το να µην το βλέπουµε; 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Με αυτό ολοκληρώ-
στε.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΒΛΑΧΟΣ: Με συγχωρείτε, κύριε Πρόεδρε. Δώστε
µου τη δυνατότητα κι εµένα, όπως ζήτησαν και άλλοι συνάδελ-
φοι, για να τεκµηριώσω τις τροπολογίες µου. 

Είπα για αυτά τα οικόπεδα, που χάνουν την αρτιότητα τους
λόγω αναγκαστικής απαλλοτρίωσης. Έχω καταθέσει τροπολογία
σχετικά µε τη δόµηση εκεί που έχουν γίνει µελέτες οριοθέτησης
ρεµάτων και υπάρχει εισήγηση στην αποκεντρωµένη. 

Επίσης, για να διευκολύνουµε, εκεί που υπάρχει αντικατά-
σταση του επιβλέποντος µηχανικού –εγώ δεν το ήξερα, µου το
έδωσαν κάποιοι φορείς- ούτως ώστε να διευκολύνουµε τους πο-
λίτες. 

Κλείνοντας, θέλω να πω, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, επειδή
ακούστηκε εδώ για «τη γη που ξεπουλιέται κ.λπ.», το εξής: Η µε-
γαλύτερη αξία υπάρχει στην Αττική και στην Αττική οι χρήσεις
γης προσδιορίζονται από ΖΟΕ  Μόνο στη βόρεια Αττική δεν
υπάρχουν ΖΟΕ. Υπάρχει η ΖΟΕ Λαυρεωτικής, η ΖΟΕ Μεσογαίας,
η ΖΟΕ του Όρους Αιγάλεω, η ΖΟΕ Ασπροπύργου. Άρα, προσ-
διορίζονται λίγο-πολύ. Οι παρεκκλίσεις ουσιαστικά σ’ αυτές τις
περιοχές που υπάρχουν ΖΟΕ έχουν καταργηθεί. Μιλάµε για τις
υπόλοιπες. 

Βεβαίως και για τις υπόλοιπες και για τη βόρεια Αττική εγώ θα
έλεγα ότι είναι σωστό, κύριε Υπουργέ, να συνδεθεί πράγµατι η
κατάργηση των παρεκκλίσεων µε τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια.
Γιατί; Διότι όταν φτιάχτηκαν οι ΖΟΕ τότε είχαν πει ότι έχουν προ-
σωρινό χαρακτήρα και έρχονται -λέει- για να αντιµετωπίσουν την
ανεξέλεγκτη ανάπτυξη. Τελικά, απέδειξαν ότι από το 1978 µέχρι
σήµερα που είναι της Λαυρεωτικής δεν έχει προσωρινό χαρα-
κτήρα, δεν άλλαξαν καθόλου, ούτε την ανεξέλεγκτη ανάπτυξη
αντιµετώπισαν ούτε και τροποποιήθηκαν. 

Θυµάµαι τότε ένα που υπεγράφη επί Μάνου είχε πει ότι «ναι,
έχει αδικίες, όµως, εγώ ο ίδιος θα περάσω την περίµετρο που
ορίζει αυτή τη ζώνη, ούτως ώστε όπου υπάρχουν λάθη να τα
διορθώσουµε». 

Βεβαίως, άλλαξαν οι κυβερνήσεις. Και επειδή έχει αποδείξει η
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ζωή ότι η πολιτική µας δεν έχει συνέχεια και, κυρίως, δεν έχει συ-
νέπεια, θα ήταν λάθος αυτή την ώρα να µπούµε σε µια ρύθµιση
που δεν ξέρουµε τι τύχη θα έχει στο µέλλον. 

Εσείς έχετε τις καλύτερες των προθέσεων. Λέτε ότι τα τοπικά
πολεοδοµικά σχέδια θα τελειώσουν σε δύο-δυόµισι χρόνια. Βε-
βαίως, και εγώ προσωπικά το πιστεύω, αλλά δεν ξέρετε πώς θα
εξελιχθούν τα πράγµατα. Και τα πρόσωπα αλλάζουν και οι πολι-
τικές αλλάζουν και όλα. 

Θα έλεγα, λοιπόν, να συνδεθεί, για να νιώσουν διασφαλισµένοι
οι πολίτες ότι καταργούνται µεν οι παρεκκλίσεις, αλλά στη θέση
τους θα έρθει ένα τοπικό πολεοδοµικό σχέδιο, το οποίο θα είναι
διαφορετικό σε κάθε µέρος. Διαφορετικές δυνατότητες θα έχεις
να χτίσεις, για παράδειγµα, στη Δροσιά και διαφορετικές στην
πατρίδα µου, τη Λευκάδα. Αυτό το καταλαβαίνουµε. 

Κύριε Υπουργέ, η συµβολή όλων µας είναι να πετύχουµε ένα
καλύτερο νοµοθέτηµα. Αυτή την προσπάθεια κάνω, γι’ αυτό
πήρα κι εγώ αυτές τις πρωτοβουλίες και στην επιτροπή και στην
Ολοµέλεια, για να αντιµετωπίσουµε όσο γίνεται περισσότερα
προβλήµατα. Οι πολίτες περιµένουν απαντήσεις από εσάς. Γνω-
ρίζω ότι τα θέµατα τα ξέρετε. Γνωρίζω ότι τα µελετάτε. 

Εµείς το νοµοσχέδιο θα το ψηφίσουµε, γιατί δίνει λύσεις. Βε-
βαίως, να δώσουµε και απαντήσεις στα υπαρκτά προβλήµατα
της κοινωνίας. 

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή σας. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κύριε Φά-

µελλε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Επιτρέπεται να κάνουµε µία ερώ-

τηση προς ενηµέρωση....
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Όχι. Δεν σας επι-

τρέπω. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Για µια τροπολογία, για να το λά-

βουν υπ’ όψιν και να το διορθώσουν. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν µπορώ να σας

επιτρέψω παρά µόνο αν είστε Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Είµαι ο εισηγητής.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ο εισηγητής δεν µπο-

ρεί, µόνο οι Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Επί των τροπολογιών δεν µπορώ.

Καλά. Υπάρχει ένα σοβαρό πρόβληµα στην τροπολογία σας, που
αντιτίθεται σε νόµο, αλλά µάλλον δεν θέλει ο Πρόεδρος να…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Η κ. Πούλου έχει τον
λόγο.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε
Πρόεδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, τη στιγµή της κορύφωσης του
δεύτερου πανδηµικού κύµατος, τη στιγµή που η κοινωνία υπο-
φέρει ανάµεσα στην υγειονοµική και οικονοµική κρίση, τη στιγµή
που το Εθνικό Σύστηµα Υγείας στέκεται όρθιο µόνο χάρη στην
αυταπάρνηση του ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού η Κυ-
βέρνηση φέρνει εσπευσµένα προς ψήφιση ακόµα ένα απαράδε-
κτο νοµοσχέδιο, που θα δηµιουργήσει περισσότερα προβλήµατα
στους πολλούς και θα ωφελήσει τους λίγους, όπως νοµοθετεί
συστηµατικά εδώ και δεκαεπτά µήνες.

Το νοµοσχέδιο αυτό αποτελεί ακόµη µία περίπτωση κακής νο-
µοθέτησης. Η αιτιολογική έκθεση θα έπρεπε µάλλον να ονοµά-
ζεται «περιγραφική», αφού εξαντλείται σε περιληπτική περιγρα-
φή των διατάξεων και δεν κάνει καµµία αναφορά στα προβλή-
µατα που αυτές καλούνται να λύσουν. Διότι, για παράδειγµα, τα
τοπικά χωρικά σχέδια έγιναν πολεοδοµικά στη βάση ποιας αιτιο-
λόγησης; Πουθενά δεν θα βρούµε την απάντηση.

Επιπλέον, έχουµε χάσει τον λογαριασµό µε τον αριθµό των
αποφάσεων που πρέπει να εκδοθούν για την εφαρµογή του.
Τριάντα εννέα, εβδοµήντα δύο υπουργικές αποφάσεις και πόσα
προεδρικά διατάγµατα τελικά;

Για να µεταχειριστώ µία αρχιτεκτονική µεταφορά, το νοµοσχέ-
διο σας, κύριοι Υπουργοί, µοιάζει µε ένα µπαρόκ θεσµικό οικο-
δόµηµα, βαρύ, ξεπερασµένο και δυσλειτουργικό. 

Όµως, ας περάσουµε στο πρώτο κεφάλαιο του νοµοσχεδίου,
στο κοµµάτι του χωροταξικού και πολεοδοµικού σχεδιασµού,

που ούτε απλουστεύεται, ούτε επιταχύνεται, ούτε, δυστυχώς,
βελτιώνεται. Διερωτήθηκα για ποιον και για ποιους νοµοθετείτε
αυτές τις ρυθµίσεις. Η ακρόαση των φορέων και κυρίως οι θέσεις
των επιστηµονικών φορέων επιβεβαίωσαν την πεποίθησή µου,
ότι η µεταρρύθµισή σας είναι κενή περιεχοµένου και στην πραγ-
µατικότητα νοµοθετείτε και πάλι για πολύ συγκεκριµένα συµφέ-
ροντα. 

Λέτε, κατ’ αρχάς, ότι ρυθµίζετε πολεοδοµικά, χωροταξικά θέ-
µατα για την προστασία του περιβάλλοντος, ενώ εσείς έχετε νο-
µοθετήσει τον περασµένο Μάιο τον ν.4685/2020, τον περιβαλλο-
ντοκτόνο νόµο όπως χαρακτηρίστηκε από περισσότερες των
εκατό περιβαλλοντικών οργανώσεων. Ενώ εσείς έχετε καταργή-
σει καθεστώτα προστασίας σε περιοχές «NATURA», «CORINE»,
σε βουνά και δάση µε φυσικό απόθεµα κρίσιµης σηµασίας, σε
αρχαιολογικούς χώρους, σε γη υψηλής παραγωγικότητας, ενώ
εσείς έχετε αναστείλει την έγκριση των δασικών χαρτών και την
κτηµατογράφηση, έρχεστε τώρα, µε βιασύνη, να ρυθµίσετε,
δήθεν, τις χρήσεις γης και το δοµηµένο περιβάλλον. Σε ποια υπό-
βαθρα θα στηριχτεί ο πολεοδοµικός σχεδιασµός; 

Σας τα είπε, άλλωστε, και ο εκπρόσωπος της ΚΕΔΕ, ο Δήµαρ-
χος Κατερίνης και πρώην Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας. Τα
είπε πολύ εύστοχα. Η διείσδυση των ΑΠΕ µόνο µε όρους κοινω-
νικής δικαιοσύνης και ενεργειακής δηµοκρατίας πρέπει να γίνε-
ται, χωρίς αυτές να υποβαθµίζουν το φυσικό περιβάλλον, να
κατακερµατίζουν το πλαίσιο του χωροταξικού σχεδιασµού µε κα-
τίσχυση των τοπικών σχεδίων και να αποδυναµώνουν τις ενερ-
γειακές κοινότητες. 

Η Βοιωτία, δυστυχώς, αποτελεί, επίσης, χαρακτηριστικό πα-
ράδειγµα αυτής της καταστροφικής πολιτικής σας και οι τοπικές
κοινωνίες είναι ανάστατες, κύριοι Υπουργοί.

Αναρωτιέµαι, κύριε Υφυπουργέ, µε την ιδιότητά σας του κα-
θηγητή, τι διδάσκετε στους φοιτητές σας. Διδάσκετε, αλήθεια,
ότι ο υποκείµενος χωροταξικός σχεδιασµός κατισχύει του υπερ-
κειµένου; 

Πώς είναι δυνατόν να πολεοδοµείτε τη χωροταξία; Στη βάση
ποιας επιστηµοσύνης; Πώς είναι δυνατόν να καταργείτε το σχε-
διασµό σε επίπεδο δήµου και να προωθείτε τον κατακερµατισµό
του στις δηµοτικές ενότητες; Τα χωρικά σχέδια, που έγιναν πο-
λεοδοµικά, δεν αποτελούν µία απλή αλλαγή στην ορολογία. Αν-
τίθετα, κρύβουν µία ανοµολόγητη αµαρτία: τον κατακερµατισµό
του χώρου, τον αποσπασµατικό σχεδιασµό βάσει του επενδυτι-
κού ή οικιστικού ενδιαφέροντος, που αποτελούν και κριτήρια επι-
λογής µιας µελέτης, όπως, άλλωστε, είχατε αναφέρει στη σχετι-
κή συζήτηση µε την ΚΕΔΕ τον Αύγουστο, κύριε Υφυπουργέ. 

Προσπαθήσατε να δελεάσετε την ΚΕΔΕ µε πρόσχηµα την τα-
χύτατη υλοποίηση του σχεδιασµού, τα ευέλικτα πολεοδοµικά
σχέδια, αλλά ακόµη και τις επιµέρους µελέτες -αν χρειάζονται-
που θα προκηρύσσονται µε ρυθµό διακόσιες ανά εξάµηνο,
αρχής γενοµένης από το Δεκέµβριο, δηλαδή τετρακόσιες τον
χρόνο. Και µε έναν απλό υπολογισµό διαβεβαιώσατε ότι περισ-
σότερες από χίλιες µελέτες θα ολοκληρωθούν στα δυόµισι επό-
µενα χρόνια. Σε µια δεκαετία, µάλιστα, είπατε,  θα έχουµε πλήρη,
ολοκληρωµένο σχεδιασµό σε όλη τη χώρα. 

Ο αποκλεισµός των εκπροσώπων των δήµων, των Περιφερει-
ακών Ενώσεων Δήµων, αλλά και της ΚΕΔΕ, από τα κέντρα λήψης
των σχετικών αποφάσεων και από το Κεντρικό Συµβούλιο Χωρο-
ταξίας Θεµάτων και Αµφισβητήσεων, ενισχύει τις επιφυλάξεις
της αυτοδιοίκησης απέναντι στο νοµοσχέδιο σας. Μετά, δε, τις
συγκεκριµένες παρατηρήσεις και προτάσεις που υπέβαλε και τις
διαβεβαιώσεις σας ότι θα γίνουν δεκτές, ενώ τελικά τις απορρί-
ψατε, εξέφρασε την απογοήτευσή της και πρότεινε την από-
συρσή του στην επιτροπή.

Κύριε Υπουργέ, µε το πρόσχηµα της έλλειψης πόρων αλλά-
ξατε το σχεδιασµό, ενώ όλοι γνωρίζουµε ότι το Υπουργείο επί
διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ είχε ολοκληρώσει τις προδιαγραφές των
τριακοσίων τριάντα µελετών για κάθε δήµο και υπάρχουν τα αν-
τίστοιχα ΦΕΚ από το 2019 για τις προσλήψεις του εξειδικευµένου
επιστηµονικού προσωπικού, αλλά και την εξασφάλιση της χρη-
µατοδότησης που είναι και αυτή που και εσείς σήµερα επικαλεί-
στε: η Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων. Αυτό που αλλάζετε
µόνο είναι ο ενδιάµεσος φορέας. Προτείνετε, δηλαδή, το Ελλη-
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νικό Κτηµατολόγιο αντί του Πράσινου Ταµείου. 
Εσείς προσωπικά, κύριε Οικονόµου, συµµετείχατε, ως επιστή-

µονας, ως υπεύθυνος της µελέτης των προδιαγραφών. Διερω-
τώµαι: Τι συνέβη µετά τις εκλογές; Άλλαξαν τα επιστηµονικά
δεδοµένα λόγω της νέας σας ιδιότητας ως Υπουργού; Ο απα-
ραίτητος ολιστικός χωρικός ή πολεοδοµικός -πείτε τον όπως θέ-
λετε- σχεδιασµός σε επίπεδο δήµου, που θα έθετε τις βάσεις για
τη βιώσιµη ανάπτυξη του, εξαφανίστηκε ως διά µαγείας; 

Και αφού επιθυµείτε διακαώς και εσπευσµένα να υλοποιήσετε
το όραµα σας του πολεοδοµικού σχεδιασµού, γιατί αδρανήσατε
επί δεκαοκτώ µήνες; Όµως, πώς θα γίνει να προσεγγίσετε αυ-
τούς τους στόχους; Με υποσχέσεις και µαγικά ραβδιά, που, φυ-
σικά, κυκλοφορούν πολλά σε αυτή την Κυβέρνηση; Με ποιο
προσωπικό; Με τους συντονιστές που θα προσλάβετε, απαντάτε.
Ποιοι θα εγκρίνουν, µε την υπογραφή τους, τις µελέτες; Μα, φυ-
σικά, τα στελέχη της δηµόσιας διοίκησης που είναι, όπως λέτε,
αποδεκατισµένα και, φυσικά, δεν θα υπογράψουν µε εντέλλεσθε,
υποθέτω, αλλά µετά από επιστηµονικό έλεγχο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Κύριε Πρόεδρε, ζητάω και εγώ την ανοχή σας.
Διερωτώµαι: Ποιος πραγµατικός χρόνος κερδίζεται, τελικά,

που σας κάνει να είστε τόσο αισιόδοξος για την ολοκλήρωση του
σχεδιασµού; Με υποστελέχωση, µε τόσες υπουργικές αποφά-
σεις που απαιτούνται, αναρωτιόµαστε αν στα δυόµισι χρόνια θα
έχουν καν ξεκινήσει οι διαδικασίες για τα νέα σχέδια. Και είµαστε
βέβαιοι, µετά από τις δηλώσεις σας, ότι θα προταχθούν οι περιο-
χές που θα εκδηλώσει ενδιαφέρον ο Σύνδεσµος Ελληνικών Του-
ριστικών Επιχειρήσεων.

Στον ν.4685/2020, του Μαΐου, έρχεστε να συµπληρώσετε ακό-
µη περισσότερες ευνοϊκές διατάξεις για τα επενδυτικά συµφέ-
ροντα και νοµίζω ότι µε το σύνθηµα «περάστε κόσµε» σε βάρος
της βιώσιµης ανάπτυξης του τόπου, αφού τα τοπικά σχέδια θα
περνούν από το υπουργικό γραφείο για έγκριση της αναγκαιό-
τητας και µόνο κατά προτεραιότητα όπου υπάρχει επενδυτικό
και οικιστικό ενδιαφέρον ως κριτήρια επιλογής. 

Η τοπική αυτοδιοίκηση σε συνεχές lockdown και οι τοπικές
υποθέσεις θα αξιολογούνται στα υπουργικά σας γραφεία. Τυ-
χαία; Όχι, γιατί η τοπική αυτοδιοίκηση δύσκολα θα ξεπουλήσει
τις τοπικές υποθέσεις σε συµφέροντα, γιατί λογοδοτεί κάθε µέρα
στους πολίτες. 

Μετά τον δρόµο που άνοιξε ο Υπουργός Εσωτερικών, ο κ. Θε-
οδωρικάκος, µε την αδιαφάνεια, τον συγκεντρωτισµό, τη χειρα-
γώγηση της αυτοδιοίκησης και τον αποκλεισµό της από τους
φορείς λήψης αποφάσεων, δεν µπορείτε να υστερήσετε εσείς.
Η «Θεοδωρικακοποίηση» της αυτοδιοίκησης συµπληρώνεται
τώρα ιδανικά µε την «Οικονοµοποίησή» της. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα να αναφερθώ, επίσης,
στις ρυθµίσεις για την εκτός σχεδίου δόµηση. Είναι υποκρισία
να πανηγυρίζει η Κυβέρνηση ότι επιλύει το διαχρονικό αυτό πρό-
βληµα στο όνοµα και πάλι της αναβάθµισης του περιβάλλοντος.
Η πρώτη συνέπεια αυτών των ρυθµίσεων είναι η κάµψη της εµ-
πιστοσύνης του πολίτη απέναντι στο κράτος και η δεύτερη συ-
νέπεια είναι η απαξίωση της µικρής ιδιοκτησίας µε στόχο τη
συγκέντρωση της γης στα χέρια επενδυτών.

Εκ παραδροµής µάλλον, κύριε Υπουργέ, ξεχάσατε τα οικό-
πεδα εµβαδού δύο χιλιάδων τετραγωνικών µέτρων εκτός σχε-
δίου και εντός ζώνης των πεντακοσίων µέτρων προ υφιστάµενων
του 1977 καθώς και τα οικόπεδα εµβαδού τεσσάρων στρεµµά-
των προ υφιστάµενων του 2002, που δεν συµπεριλαµβάνονται
ως παρεκκλίσεις στο προεδρικό διάταγµα του 1985, για τις πα-
ρεκκλίσεις του οποίου προεδρικού διατάγµατος διατηρείται.

Αρχικά προωθείτε µια βίαιη επιτάχυνση των διαδικασιών, αλλά
κανείς δεν µας διαβεβαιώνει ότι δεν θα δώσετε νέες παρατάσεις
σε δύο χρόνια. Τι στοιχίζει µία ακόµα παράταση; Ίσως περισσό-
τερα θα είναι τα πολιτικά οφέλη. Και εάν υποθέσουµε ότι επιζη-
τάτε εσπευσµένα µια οικοδοµική δραστηριότητα, γιατί δεν
ενισχύετε το πρόγραµµα «ΕΞΟΙΚΟΝΟΜΩ» που έχει σαφώς ένα
θετικό αποτύπωµα στο περιβάλλον;

Ειδικά στο άρθρο 104 -το οποίο κάποιος από επαγγελµατικό
ενδιαφέρον ή διαστροφή µπορεί να µελετήσει και να κατανοήσει

τις αλλαγές, αφού πρέπει να το συγκρίνει motamo, λέξη προς
λέξη µε τον ν.4067/2012, άρθρα 11 και 13- ενισχύεται διακριτικά
ο συντελεστής δόµησης, όχι αριθµητικά αλλά µε µικρές προσαυ-
ξήσεις σε κάθε περίπτωση από τις πολλές που τροποποιούνται.
Σε καµµία όµως από τις τροποποιούµενες περιπτώσεις δεν ελατ-
τώνεται η δόµηση. Πολλές µάλιστα αλλαγές είναι σαν να περι-
γράφει ο νοµοθέτης εξετάζοντας συγκεκριµένα αρχιτεκτονικά
σχέδια. Μάλιστα στον τίτλο έχουν παραλειφθεί, κύριε Υπουργέ,
και πολλές περιπτώσεις που προσθέτετε µετά την λβ’ περίπτωση.
Είναι η λγ’ µε τις υποπεριπτώσεις λγα’, β’, γ’ που µάλλον προ-
στέθηκαν για να µην δυσαρεστήσετε κανέναν, αφού αναφέρον-
ται κυρίως σε ψηλά κτήρια. Ειδικά στη λγγ’ υποπερίπτωση
προστίθεται ολόκληρος όροφος για λόγους στατικής επάρκειας
ή αντισεισµικής θωράκισης.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κυρία
Πούλου.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, σε
µισό λεπτό.

Τι εννοείτε; Άλλαξε ο αντισεισµικός κανονισµός –πώς είναι δυ-
νατόν;- µε την προϋπόθεση –λέει- ότι δεν θα έχει καµµία χρήση;
Και ποιος µας διαβεβαιώνει ότι δεν θα αποκτήσει µελλοντική
χρήση; 

Κύριε Υπουργέ, εδώ δίνετε γη και ύδωρ ή µάλλον γη και συν-
τελεστή δόµησης. Και δεν νοµίζω να υποστηρίζετε ότι όλες αυ-
τές οι αλλαγές αφορούν σε σχεδιασµό λαϊκής ή µέσης κατοικίας
που ως γνωστόν δεν υπάρχουν σάουνες ή πισίνες και άλλα τέ-
τοια κοµφόρ στα δεύτερα υπόγεια ή σε ορόφους. 

Και βέβαια µετά απ’ όλα αυτά διαπιστώνουµε ότι καµµία βελ-
τίωση στις περιβαλλοντικές συνθήκες δεν επιτυγχάνεται από τη
δήθεν κατάργηση της εκτός σχεδίου δόµησης όπως λέτε ότι
προωθεί το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, εάν και όταν εφαρµοστεί.
Το δήθεν όφελος που επικαλείται η Κυβέρνηση εξαφανίζεται από
την πρώτη δόµηση του άρθρου 104 στο υφιστάµενο δοµηµένο
περιβάλλον στον αστικό ιστό αλλά και στον περιαστικό χώρο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κλείστε, κυρία Πού-
λου.

ΠΑΝΑΓΙΟΥ (ΓΙΩΤΑ) ΠΟΥΛΟΥ: Το νοµοσχέδιό σας, κύριοι
Υπουργοί, δεν αποτελεί µεταρρύθµιση. Αποτελεί µια ακόµα χα-
µένη ευκαιρία για τον εκσυγχρονισµό της χωροταξίας στη χώρα
µας και ακόµη µία κερδισµένη ευκαιρία για τα ποικιλώνυµα συµ-
φέροντα.

Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε, για την ανοχή.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να ετοιµα-
στεί το Βήµα.

Τον λόγο έχει η κ. Πέρκα ως Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το πρώτο που θα ήθελα να διευκρινίσουµε είναι ότι επειδή έρ-

χονται συνεχώς τροπολογίες, κύριοι Υπουργοί, τις οποίες δεν
προλαβαίνουµε καν να διαβάσουµε, εάν ισχύει όντως ότι αύριο
θα έχουµε από ένα δεκάλεπτο επιπλέον να τοποθετηθούµε επί
των τροπολογιών.

Δεύτερον, θέλω να κάνω κάποιες ερωτήσεις που αφορούν στις
τροπολογίες και να µας απαντήσει ό,τι είναι εφικτό ο κύριος
Υπουργός. Το ένα έχει να κάνει µε το άρθρο 4 και την προσωρινή
χωροθέτηση σταθµών µεταφόρτωσης απορριµµάτων. Εδώ βλέ-
πουµε ότι αφ’ ενός στον δήµο Μαραθώνα αυτό προϋπάρχει. Είχε
ψηφιστεί στον ν.4685 και µάλιστα εµείς είχαµε καταγγείλει ότι
είναι ενάντια στον τοπικό σχεδιασµό. Επανέρχεται χωρίς να έχει
αφαιρεθεί από το προηγούµενο.

Και το δεύτερο αφορά στον Δήµο Περάµατος που εκεί έχουµε
την αντίθεση του δήµου, αλλά το παραπέµπετε στον Δήµο Πει-
ραιά. 

Και θέλω κάποιες διευκρινίσεις εις ό,τι αφορά το Ελληνικό γι’
αυτή την πρόβλεψη για codon hotels στην πραγµατικότητα. Εγώ
απ’ όσο ξέρω δεν υπάρχουν ούτε στο προεδρικό διάταγµα ούτε
στις ΚΥΑ τέτοιες χρήσεις στις ζώνες ανάπτυξης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο κύ-

ριος Υπουργός.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
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και Ενέργειας): Επί της ουσίας θα το δούµε όταν συζητηθούν οι
τροπολογίες...

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Άµα δεν καταργήσετε την προηγούµενη
ρύθµιση, θα ισχύουν ταυτόχρονα για το ίδιο θέµα δύο ρυθµίσεις.
Καλή νοµοθέτηση!

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Πολάκη, µη
διακόπτετε, γιατί λόγω των µασκών δεν υπάρχει και η καλή ακου-
στική.

Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Θα σας πω κατ’ ιδίαν.
Το θέµα της ουσίας λοιπόν θα το δούµε όταν θα έρθει η ώρα.
Από εκεί και πέρα επειδή αντιλαµβάνοµαι ότι θέτετε ένα ζή-

τηµα –εάν κατάλαβα σωστά- για τον σταθµό µεταφόρτωσης του
Δήµου Μαραθώνος, δεν έχει ρυθµιστεί από τον προηγούµενο
νόµο. Ρυθµίζεται πρώτη φορά.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Τον λόγο έχει ο συ-
νάδελφος Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας, κ. Διονύσιος Χα-
τζηδάκης, ο Δήµαρχος!

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Πριν µπω στο νοµοσχέδιο, ήθελα να πω κάτι που άκουσα από

τον κ. Βελόπουλο. Οι δικοί σας –λέει- ο κ. Τσιόδρας και η κ. Λινού.
Κύριε Πρόεδρε, κύριε Βελόπουλε, ούτε ο κ. Τσιόδρας, ούτε η κ.
Λινού ούτε κανένας λοιµωξιολόγος δεν ανήκει σε κόµµατα. Ανή-
κουν στην επιστήµη τους και στο έθνος. Και τους ευχαριστούµε
πάρα πολύ γι’ αυτό που κάνουν και γι’ αυτό που υφίστανται.

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατία)
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µε το παρόν σχέδιο νόµου διορ-

θώνονται κάποια κακώς κείµενα σχετικά µε τις χωροταξικές και
πολεοδοµικές συνθήκες που επικρατούν στη χώρα µας, τα οποία
οδηγούν σε πρακτική αδυναµία προστασίας του περιβάλλοντος,
ενώ ταυτόχρονα δηµιουργούν καθυστερήσεις και αναβολές σε
µία σειρά θετικών έργων που έχει ανάγκη τόσο η χώρα µας όσο
και οι τοπικές κοινωνίες. 

Σε αυτό το πλαίσιο λοιπόν προτείνω, αγαπητέ κύριε Υπουργέ
και κύριε Υφυπουργέ, µία τροπολογία µε γενικό αριθµό 599 και
ειδικό 45, που βοηθάει στην επίλυση ενός χρόνιου προβλήµατος
των δήµων όλης της χώρας –παρακολουθείστε µε κύριε Πολάκη,
γιατί υπήρξατε δήµαρχος- ενώ ταυτόχρονα ωθεί λύσεις µε πραγ-
µατικά θετικό περιβαλλοντικό αποτύπωµα και αφορά την εγκα-
τάσταση και λειτουργία χώρων στάθµευσης των οχηµάτων των
δήµων που προσφέρουν –όπως ξέρετε όλοι- καθηµερινά δεκά-
δες υπηρεσίες στους πολίτες.

Με το σηµερινό καθεστώς έτσι όπως ισχύει από το προεδρικό
διάταγµα της χρήσης γης του 2018 έχει δηµιουργηθεί ένας σχε-
δόν απόλυτος αποκλεισµός των χώρων στάθµευσης οχηµάτων
για βαρέα οχήµατα των δήµων από το σύνολο σχεδόν των χρή-
σεων γης που συναντώνται µέσα µία πόλη και γύρω απ’ αυτή. 

Με λίγα λόγια δεν είναι δυνατή η κατασκευή τέτοιων χώρων
στάθµευσης σχεδόν στο σύνολο των δήµων, κάτι που οδηγεί
τους δηµάρχους σε πολύ δύσκολη κατάσταση να χρησιµοποιούν
χώρους, που δεν διαθέτουν τις τυπικές προϋποθέσεις στους
δρόµους, στα στενά, στις στροφές. Καταλάβατε;

Η τροπολογία που προτείνεται και είναι υπογεγραµµένη από
πολλούς Βουλευτές –θα µπορούσα να έχω πάνω από εκατό,
κύριε Υπουργέ, και το ξέρετε, προτίµησα να την υπογράψουν
τέσσερις- λύνει το συγκεκριµένο θέµα τροποποιώντας τη διά-
ταξη της ειδικής χρήσης γης περί της στάθµευσης οχηµάτων
µέχρι τρεισήµισι τόνους. 

Το προεδρικό διάταγµα του 2018 τι προέβλεπε; Τι µπορείς να
κάνεις σε ένα γκαράζ ώστε να παίρνει οχήµατα µέχρι τρεισήµισι
τόνους. Τα απορριµµατοφόρα είναι πέντε και πεντέµισι τόνοι
οπότε αυτά τι να τα κάνουµε; Να µην µπορούµε να τα βάλουµε
στον δήµο; Πού να πάµε; Να βρούµε έναν χώρο έξω από τον
δήµο; Πώς θα πηγαίνουµε εκεί; 

Θέλω να γίνει κατανοητό ότι µε τις ισχύουσες διατάξεις, τόσο
του προεδρικού διατάγµατος του 2018, όπως και του 1987, τα
πράγµατα δυσκολεύουν. 

Παράλληλα µε την τροπολογία που έχω καταθέσει δίνεται η

δυνατότητα στους δήµους να προχωρήσουν σε κατασκευές σύγ-
χρονων υπογείων αµαξοστασίων µε θετικό περιβαλλοντικό απο-
τύπωµα και µηδενική όχληση. Με αυτό τον τρόπο λύνεται ένα
χρόνιο ζήτηµα που αφορά το σύνολο της κοινωνίας. 

Θέλω, κύριε Υπουργέ, να σας πω και να γίνει αντιληπτό το ε-
ξής: Με το πρόγραµµα «Αντώνης Τρίτσης» δεκάδες δήµοι θα κά-
νουν υπόγεια γκαράζ. Θα πρέπει δηλαδή, να περάσουν δυο, τρία,
τέσσερα χρόνια για να κάνουµε ειδική χωροθέτηση και τροπο-
ποίηση του συγκεκριµένου ρυµοτοµικού σχεδίου; Πάνε, πέταξαν
τα λεφτά. Οι άνθρωποι δεν θα κάνουν τίποτα…

ΠΑΥΛΟΣ ΠΟΛΑΚΗΣ: Το «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ» τα έχει αυτά. Μη λέµε
το «Αντώνης Τρίτσης».

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ: Στο «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ», κύριε Πο-
λάκη, δεν πρόλαβε να ολοκληρωθεί. Μεταφέρθηκαν ορισµένα
χρήµατα, λίγα χρήµατα στο «Αντώνης Τρίτσης». Υπάρχουν στο
«Αντώνης Τρίτσης» 2,5 δισεκατοµµύρια µε τα οποία όσοι δήµαρ-
χοι φτιάξουν σχέδια, δηµοπρατήσουν θα χρηµατοδοτηθούν.
Αυτό ήθελα να πω.

Οπότε, κύριε Υπουργέ, στο άρθρο 44 του νοµοσχεδίου σας,
εκεί που αναφέρεται στο να µπορούν να κάνουν πάρκινγκ για
οχήµατα µέχρι τρεισήµισι τόνων, να βάλετε «εξαιρουµένων των
αυτοκινήτων τοπικής αυτοδιοίκησης, χωρίς τονάζ». Δηλαδή, όταν
το απορριµµατοφόρο έχει πεντέµιση τόνους δεν µπορείτε να µου
λέτε φτιάξτε ειδικό χωροταξικό για να το αλλάξω για να µπο-
ρούµε να παρκάρουµε. Μιλώ για αυτά που είναι στο δρόµο. Επί-
σης µιλώ για το όταν είναι υπόγεια.

Θα ήθελα, κύριε Υπουργέ, να σας παραδώσω –δεν θα τα κα-
ταθέσω στη Βουλή- την οµόφωνη απόφαση του Δηµοτικού Συµ-
βουλίου του Δήµου Παλαιού Φαλήρου όπου ήµουν Δήµαρχος,
την απόφαση της προγραµµατικής σύµβασης µε την Περιφερει-
άρχη κ. Δούρου, η οποία χρηµατοδότησε και αφού περάσαµε
από πενήντα κύµατα νοµικά και ιδιοκτησιακά, την απόφαση της
δηµοπράτησης του έργου, όπου πήρα έκπτωση 63% και µε τα
4,5 εκατοµµύρια θα γίνει ένα φοβερό γκαράζ υπόγειο δυο ορό-
φων όπου επάνω θα είναι τα γραφεία της καθαριότητος. 

Θέλω να κλείσω µε το εξής: Οι Χατζηδάκηδες πάντοτε λύνουν
προβλήµατα. Είµαι απόλυτα σίγουρος ότι η τροπολογία µου θα
γίνει δεκτή για να προχωρήσουµε και κάτι να κάνουµε στον τόπο.
Όλοι κρινόµαστε, όχι από αυτά που λέµε αλλά από αυτά που κά-
νουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ευχαριστώ και εγώ,
κύριε Χατζηδάκη. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να έχω τον λόγο;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Πριν δώσω τον λόγο
στον κ. Συντυχάκη από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδας, θα
δώσω τον λόγο στον Υπουργό για να καταθέσει τις νοµοτεχνικές
βελτιώσεις.

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να καταθέσω το
πρώτο πακέτο των νοµοτεχνικών βελτιώσεων οι οποίες εν πολ-
λοίς βασίζονται σε παρατηρήσεις συναδέλφων που έγιναν κατά
τις συνεδριάσεις των επιτροπών. Είναι είκοσι δυο διαφορετικές
νοµοτεχνικές βελτιώσεις. Ο κάθε ένας κάνει την αξιολόγησή του.
Εάν εγώ έκανα µια δική µου αξιολόγηση, από αυτές –για την υπο-
βοήθηση της Αιθούσης το λέω- θα διάλεγα κάποιες παρεµβάσεις
που γίνονται στο νέο οικοδοµικό κανονισµό. Ξαναλέω ότι αυτή η
αξιολόγηση είναι βάση προτάσεων και υποδείξεων συναδέλφων
στην επιτροπή. Θα διάλεγα τις παρεµβάσεις που γίνονται σε
σχέση µε την προστασία και την περίθαλψη ειδών άγριας πανί-
δας, τη σχετική χωροθέτηση. Επίσης θα διάλεγα τη διαγραφή
της ρυθµίσεως στο άρθρο 138, περίπτωση γ’, ως προς την γη
υψηλής παραγωγικότητος. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας
κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προ-
αναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Παρακαλώ να φωτο-
τυπηθούν και να διανεµηθούν στους συναδέλφους. 

Τώρα δίνω τον λόγο στον κ. Συντυχάκη.
Κύριε Συντυχάκη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Όπως έχει ήδη ειπωθεί από την εισηγήτριά µας το νοµοσχέδιο

αυτό είναι ταξικό, αντιπεριβαλλοντικό και αυταρχικό. Υπηρετεί
την ανταγωνιστικότητα, την αρχή της µέγιστης ευελιξίας στο σύ-
στηµα του χωροταξικού και του πολεοδοµικού σχεδιασµού προ-
κειµένου να καταστούν πιο ελκυστικές οι επενδύσεις µεγάλης
κλίµακας σε δυναµικούς και κερδοφόρους κλάδους, τη χωροθέ-
τηση βιοµηχανικών, τουριστικών και άλλων εγκαταστάσεων,
ακόµα και σε ορεινούς όγκους, παραλίες και γεωγραφικές εκτά-
σεις υψηλής παραγωγικότητας, την εγκατάσταση αιολικών πάρ-
κων ακόµα και σε πυρήνες εθνικών δρυµών και περιοχών ιδιαίτε-
ρου φυσικού κάλους. Αυτό φυσικά προϋποθέτει τη διεύρυνση
της ατοµικής ιδιοκτησίας στην γη, την εµπορευµατοποίηση και
εκείνου του τµήµατος της γης που ανήκει άµεσα ή έµµεσα στο
δηµόσιο, την κατάργηση των όποιων περιορισµών που υπήρχαν
στις αλλαγές χρήσεων γης και την άµεση συνάρτηση αυτών µε
τα επενδυτικά σχέδια επιχειρήσεων, την υλοποίησή τους µε δια-
δικασίες fast track.

Βλέπετε, οι επιχειρηµατικοί όµιλοι επενδύουν εκεί που υπάρχει
σίγουρο και άφθονο κέρδος. Το νοµοσχέδιο είναι απόλυτα εναρ-
µονισµένο µε το εθνικό σχέδιο ανάκαµψης και ανθεκτικότητας
έχοντας ως βασική επιδίωξη την εφαρµογή νέων κανονισµών πο-
λεοδοµικού σχεδιασµού στα 4/5 της χώρας προκειµένου να κάνει
ακριβώς αυτό, δηλαδή πιο ελκυστικές επενδύσεις και από την
άλλη να επιβάλει ειδικές οικονοµικές ζώνες για τον λαό.

Το πρόβληµα βέβαια δεν είναι αυτός καθαυτός, ο νοµοθετη-
µένος τυπικά, ο χωροταξικός πολεοδοµικός σχεδιασµός. Όσο
και αν θέλουν τα άλλα κόµµατα να αποφύγουν τη συζήτηση, το
κύριο πολιτικό ερώτηµα είναι το ποιος αποφασίζει, µε ποια κρι-
τήρια και σε όφελος ποιου τις προτεραιότητες χωροθέτησης σε
εθνικό και τοπικό επίπεδο. Δεν είναι τυχαίο ότι στο Εθνικό Συµ-
βούλιο Χωροταξίας κυρίαρχο και περίοπτο ρόλο έχουν ο ΣΕΒ, ο
ΣΕΤΕ, δηλαδή εκπρόσωποι βιοµηχάνων και µεγαλοξενοδόχων, ο
Ελληνικός Σύνδεσµος Επιχειρηµατικών Πάρκων, καθώς και άλλοι
φορείς, εκπρόσωποι του εγχώριου κεφαλαίου, ενώ την ίδια
στιγµή πετιούνται στην κυριολεξία έξω από αυτό το όργανο η
Δασική Υπηρεσία και η Πανελλήνια Ένωση Αρχιτεκτόνων-Διπλω-
µατούχων Ανώτατων Σχολών.

Η επίκληση της βιώσιµης ανάπτυξης, της κοινωνικής και περι-
φερειακής συνοχής από τις κυβερνήσεις και το κεφάλαιο, κατά
την άποψή µας, είναι στάχτη στα µάτια των εργαζοµένων. Τίποτε
από αυτά δεν είναι εφικτό στο πλαίσιο της καπιταλιστικής ανά-
πτυξης. Πρόκειται για µια ιδεολογική προπαγάνδα που στοχεύει
στην πιο εύκολη αποδοχή από τα λαϊκά στρώµατα, ειδικά στις
πιο υποβαθµισµένες περιοχές όλων αυτών των αντιλαϊκών επι-
λογών. Αυτό κάνει το σχέδιο νόµου. Με πρόσχηµα την πάταξη
της χωροταξικής και πολεοδοµικής αναρχίας έρχεται να ρυθµίσει
θέµατα δόµησης χρήσεων γης, χωροταξίας γενικότερα, αλλά όχι
µε κριτήριο τα συµφέροντα της συντριπτικής πλειοψηφίας των
εργαζοµένων, των µικροϊδιοκτητών εκτός σχεδίου δόµησης,
αλλά µε βάση τις ανάγκες και το ταξικό συµφέρον της αστικής
τάξης. 

Έτσι, λοιπόν, σε επίπεδο χωροταξίας επεκτείνεται το δικαίωµα
εγκατάστασης σε ιδιωτικές επενδύσεις ή και δηµόσιες, που πα-
ραχωρούνται σε ιδιώτες -παραδείγµατα έχουµε µε τα αεροδρό-
µια, τα λιµάνια, τους αυτοκινητόδροµους, τα φράγµατα και άλλες
περιπτώσεις- οι απαγορεύσεις µειώνονται, ενώ το αντίθετο συµ-
βαίνει µε τα λαϊκά στρώµατα.

Στο επίπεδο πολεοδοµίας, όπως µε τις ρυθµίσεις της εκτός
σχεδίου δόµησης, επεκτείνεται το δικαίωµα επιχειρηµατικής δρά-
σης και µειώνεται το δικαίωµα αξιοποίησης περιουσιών των λαϊ-
κών στρωµάτων.

Αυτός ο εκσυγχρονισµός χωροταξικής και πολεοδοµικής νο-
µοθεσίας στην ουσία επαναορίζει θεσµικά και νοµικά τα όρια δι-
καιωµάτων και απαγορεύσεων δόµησης.

Ποτέ, όµως -µα, ποτέ!- το αστικό κράτος δεν εξασφάλισε µε
δηµόσια δαπάνη τις αναγκαίες κοινωνικές υποδοµές στις πολε-

οδοµηµένες περιοχές, δίκτυα ύδρευσης, αποχέτευσης, οµβρίων,
ηλεκτρισµού, αντιπληµµυρικά έργα, δρόµους πεζοδρόµια, χώ-
ρους εκπαίδευσης, υγείας, πρόνοιας, πολιτισµού, αθλητισµού,
χώρους διαχείρισης απορριµµάτων και αποβλήτων, νεκροτα-
φεία. Αυτά υλοποιούνται µε πρόσθετη επιβάρυνση των λαϊκών
στρωµάτων, µε την ανταποδοτικότητα και την εµπορευµατοποί-
ηση των αντίστοιχων υπηρεσιών.

Με το παρόν σχέδιο νόµου το κράτος απαλλάσσεται από κάθε
υποχρέωση, µε τη ρητή απαγόρευση που λέει πως όποιος δεν
έχει µεγάλο κεφάλαιο και έκταση δική του να µη χτίζει εκτός σχε-
δίου και να µην έχει καµµία απαίτηση από το κράτος.

Είναι φανερό ότι η Κυβέρνηση προσαρµόζει τον χωρικό σχε-
διασµό σε στεριά και θάλασσα στις ανάγκες και στους σχεδια-
σµούς των επιχειρηµατικών οµίλων, εγχώριων και ξένων, για να
συγκεντρώσουν τη γη µπιρ παρά και σε περιοχές εκτός σχεδίου
πόλης και να κάνουν τζάµπα επενδύσεις, φυτεύοντας ανεµογεν-
νήτριες, χτίζοντας βιοµηχανικές και τουριστικές µονάδες, ακόµα
και σε δασικές περιοχές ή περιοχές «NATURA», χωρίς κανέναν
έλεγχο και περιορισµό.

Προωθεί τον περιορισµό της εκτός σχεδίου δόµησης στο
όνοµα της δήθεν προστασίας του περιβάλλοντος και της κατοι-
κίας και την ίδια στιγµή ευνοεί την εκτός σχεδίου δόµηση για
τους οργανωµένους υποδοχείς, δηλαδή για το τουριστικό και κα-
τασκευαστικό κεφάλαιο.

Με αυτόν τον τρόπο, λοιπόν, απαξιώνει τη µικρή ιδιοκτησία και
ως κερασάκι στην τούρτα τούς επιτρέπει -µε το πιστόλι στον κρό-
ταφο- αν δεν θέλουν να χάσουν την περιουσία τους, µέσα σε δύο
χρόνια να βγάλουν άδεια και να χτίσουν.

Μα, ποιοι µικροϊδιοκτήτες αποφασίζουν να χτίσουν, όταν στην
πλειονότητά τους σε αυτές τις δύσκολες συνθήκες σήµερα είναι
εργαζόµενοι, µισθωτοί, αυτοαπασχολούµενοι, φτωχοί αγρότες,
άνεργοι που έχουν χάσει πάνω από το 50% του εισοδήµατός
τους, µε χρέη σε τράπεζες, σε εφορία, µε τη φοροληστεία που
τους έχει επιβληθεί;

Πραγµατικά, τους κοροϊδεύει η Κυβέρνηση ασύστολα, βάζει
τέλος 5% επί του κόστους της οικοδοµικής άδειας -που αποδί-
δεται, λέει, στο Πράσινο Ταµείο- σε όποιον αποφασίσει να δοµή-
σει σε εκτός σχεδίου περιοχές, όπου κατ’ αρχάς δεν επιτρέπεται
η δόµηση. Είναι εξέλιξη, όµως, που οδηγεί σε νέο κύκλο παρεκ-
κλίσεων, για να ενισχυθούν χρήσεις και λειτουργίες στον εξωα-
στικό χώρο. Αφορούν, όπως βλέπετε, ρυθµίσεις για το τουρι-
στικό κεφάλαιο.

Οι όποιοι περιορισµοί έχουν, φυσικά, επιλεκτικό χαρακτήρα,
κάτι που φαίνεται στους συντελεστές δόµησης ανά κατηγορία
χρήσεων. Μειώνει, για παράδειγµα, τον συντελεστή δόµησης για
τις µικροϊδιοκτησίες και τον αυξάνει για τους υποδοχείς παρα-
γωγικών δραστηριοτήτων. Αυτή η πριµοδότηση είναι που διευ-
κολύνει και προωθεί υπέρµετρα τη διάχυτη χωροθέτηση επιχει-
ρηµατικών δράσεων στον εξωαστικό χώρο.

Η Κυβέρνηση, επίσης, νοµιµοποιεί καταπατήσεις και παράνο-
µες αλλαγές χρήσης µε τις διατάξεις για την οριοθέτηση των οι-
κισµών πριν το 1923, ενώ µε τη µεταφορά του συντελεστή δόµη-
σης θα λειτουργήσει υπέρ των κατασκευαστικών εταιρειών, οδη-
γώντας σε αλλοίωση του χαρακτήρα ολόκληρων περιοχών, αλλά
και σε νοµιµοποίηση αυθαιρέτων µέσω της µεταφοράς συντελε-
στή δόµησης.

Η πολιτική αυτή είναι φανερό ότι θα προκαλέσει αλλεπάλληλες
γενιές αυθαιρεσιών και του κράτους, του κεφαλαίου -πριν από
όλα- αλλά ακόµα και των πολιτών.

Οι αυθαιρεσίες του περιβάλλοντος, όµως, αντιµετωπίζονται ει-
σπρακτικά από το κράτος, χωρίς ουσιαστικά πρόθεση αποκατά-
στασης και ανάπλασης των κακοποιηµένων περιοχών από την
αυθαιρεσία. Ενοχοποιούνται τα λαϊκά στρώµατα, επιβάλλονται
πρόστιµα και επιβάλλονται βάρη µε τις διάφορες τακτοποιήσεις
των κυβερνήσεων και των δήµων κάθε απόχρωσης -είτε της Νέας
Δηµοκρατίας, είτε του ΣΥΡΙΖΑ, είτε του Κινήµατος Αλλαγής-
µόνο και µόνο για να αυξηθούν τα έσοδα του κράτους που διο-
χετεύονται και πάλι στο µεγάλο κεφάλαιο.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Πραγµατικά, αποτελεί πρόκληση το γεγονός ότι από τα δισε-
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κατοµµύρια ευρώ που έχουν εισπραχθεί από το υστέρηµα των
φτωχών λαϊκών οικογενειών που εντάχθηκαν στον νόµο για τα-
κτοποιήσεις δεν έχει επιστραφεί ούτε 1 ευρώ στις περιοχές
αυτές για την αντιµετώπιση των σοβαρών προβληµάτων πολιτι-
κής προστασίας και χωροταξίας που αντιµετωπίζουν. Γίνεται φα-
νερό ακόµα µια φορά ότι δεν δίνουν δεκάρα οι κυβερνήσεις για
τις λαϊκές ανάγκες και την προστασία του περιβάλλοντος µπρο-
στά στα κέρδη των επιχειρηµατικών οµίλων.

Και τα δύο αυτά ζητήµατα του παρόντος σχεδίου νόµου, δη-
λαδή οι ρυθµίσεις για τα παλιά αυθαίρετα και για την εκτός σχε-
δίου δόµηση, κινούνται ακριβώς στην ίδια λογική. Δεν αλλάζουν
επί της ουσίας την κατάσταση οι προτάσεις παράτασης των χρό-
νων των µεταβατικών διατάξεων ή διαφορετικής αντιµετώπισης
συνιδιοκτησίας.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κύριε
Συντυχάκη, έχετε υπερβεί τον χρόνο σας.

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε.
Δηλαδή αναφέροµαι στα εξ αδιαιρέτου, σε µικρά οικόπεδα.
Στον αντίποδα τώρα αυτής της πολιτικής, κύριε Πρόεδρε, είναι

η πολιτική του ΚΚΕ, µε την αντίληψή του για την ανάπτυξη και
οργάνωση του κοινωνικού χώρου, του κεντρικού σχεδιασµού σε
µια άλλη Ελλάδα, τη σοσιαλιστική που λέµε εµείς.

Υπό αυτή την έννοια, λοιπόν, απορρίπτουµε το σχέδιο νόµου,
τους χωροταξικούς και πολεοδοµικούς σχεδιασµούς των επιτε-
λείων της αστικής τάξης, που αποτελούν σχεδιασµούς στρατη-
γικού χαρακτήρα, µε κύριο στόχο το βάθεµα και τη διαιώνιση της
µονοπωλιακής και καπιταλιστικής κυριαρχίας. Αυτά.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Και εµείς ευχαριστού-

µε. Χαιρετίσµατα στην Κρήτη και στο Ηράκλειο!
ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΥΝΤΥΧΑΚΗΣ: Ευχαριστώ! Να είστε καλά!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχει ζητήσει τον

λόγο ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του Κινήµατος Αλλαγής
-για κάποια ερώτηση, φαντάζοµαι- κ. Λοβέρδος.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ.
Χθες, κύριε Πρόεδρε, είχαµε µια συζήτηση µε τον εισηγητή επί

του χθεσινού σχεδίου νόµου από την πλευρά της Ελληνικής
Λύσης, τον κ. Βιλιάρδο, ο οποίος στην οµιλία του, παρ’ ότι το θέ-
µα ήταν το λαθρεµπόριο, έκανε µια πολύ υποτιµητική αναφορά
στον Πρωθυπουργό, τον Κώστα Σηµίτη. Και επειδή έχουµε απο-
φασίσει, όταν είµαστε στην Αίθουσα και γίνονται τέτοιου είδους
αναφορές, να µην επιτρέπουµε να µένουν αναπάντητες, γιατί δη-
µιουργούν «πες, πες, πες» δήθεν δεδοµένα, πήρα τον λόγο και
του επισήµανα δυο-τρεις από τις εξαιρετικά καλές στιγµές του
πρώην Πρωθυπουργού. Μου είπε ότι θα επανέλθει. Επανήλθε
σήµερα στην οµιλία του. Τον συνάδελφο τον εκτιµώ, είναι πάρα
πολύ τεκµηριωµένος. Εδώ, όµως, σφάλλει και σφάλλει σε βαθµό
που ξεφεύγει πια από το πλαίσιο.

Με την παρέµβασή µου θέλω απλώς να θυµίσω πέντε πράγ-
µατα, χωρίς να έχω προσωπική αιχµή εναντίον σας. Θέλω να θυ-
µίσω τρεις, τέσσερις, πέντε πολιτικές αυτού του Πρωθυπουργού.
Αναφέροµαι, κατ’ αρχάς, στην Οικονοµική και Νοµισµατική
Ένωση. Η ένταξη της Ελλάδας ήταν µια πολύ µεγάλη επιτυχία.

Αναφέροµαι, επίσης, στα πάρα πολύ µεγάλα έργα που ο ελ-
ληνικός λαός χρησιµοποιεί εδώ και πάρα πολλά χρόνια, στη Γέ-
φυρα Ρίου - Αντιρρίου, στην Αττική Οδό, στο µετρό, στην Εγνατία
Οδό. Και δεν έχει τέλος ο κατάλογος αυτός, δεν µου φτάνει ο
χρόνος.

Αναφέροµαι στο επίδοµα, κύριε συνάδελφε, στο ΕΚΑΣ, σε ένα
επίδοµα το οποίο βοήθησε πάρα πολύ την ένταξη των αναξιοπα-
θούντων συµπολιτών µας στα µεσαία στρώµατα, βελτίωνε το ει-
σόδηµά τους.

Αναφέροµαι στο πρόγραµµα «ΚΑΠΟΔΙΣΤΡΙΑΣ», που ήταν η
απαρχή των µεγάλων µεταρρυθµίσεων στο πεδίο της τοπικής αυ-
τοδιοίκησης.

Αναφέροµαι στον Συνήγορο του Πολίτη, στις συλλογικές συµ-
βάσεις στο δηµόσιο. Δεν υπάρχει τέλος στον κατάλογο αυτό.

Αναφέροµαι στη σύλληψη και εξάρθρωση της «17 Νοέµβρη»,
στα θέµατα που σχετίζονται πια µε την Κύπρο -η Κύπρος έγινε
µέλος της Ευρωπαϊκής Ένωσης- και στη συνέχεια, της Ευρωζώ-
νης, στην πρωτοβουλία για τα δυτικά Βαλκάνια, που ακόµα λει-

τουργεί, κύριε συνάδελφε.
Όσο δε για τα φάρµακα, όταν παραδώσαµε το 2004, η κατα-

νάλωση στα φάρµακα ήταν η ίδια µε της Ολλανδίας και του Βελ-
γίου, δηλαδή µε χώρες ιδίου πληθυσµού µε την Ελλάδα.

Δεν καταλαβαίνω γιατί αυτή η εµπάθεια. Διαφωνούµε -σωστό-
µπορεί να διαφωνούµε σε πολλά.

Στα δε εξοπλιστικά προγράµµατα που έγιναν επί ΠΑΣΟΚ στη-
ρίζεται η άµυνα της χώρας τώρα. Μη στέκεστε στα παρατρά-
γουδα! Συµφωνώ και εγώ µαζί σας σε αυτά, αλλά η χώρα
στηρίζεται σήµερα σε εκείνα τα εξοπλιστικά προγράµµατα. Γι’
αυτό χρειάζεται λίγο εξορθολογισµός των µεταξύ µας σχέσεων.
Πατάµε πάλι σε δεδοµένα, συζητάµε µε τα δεδοµένα και ανταλ-
λάσσουµε διαφορετικές εκτιµήσεις. Δεν χρειάζονται υπερβολές.
Αυτή είναι η γνώµη µου.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Συνεχίζουµε τον κα-

τάλογο των συναδέλφων Βουλευτών και καλώ τον συνάδελφο
Βουλευτή της Νέας Δηµοκρατίας, τον κ. Κωνσταντίνο Μαραβέ-
για, να πάρει τον λόγο για επτά λεπτά.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-
εδρε.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην πολιτική δεν βλέπουµε
πάντα µια κυβέρνηση να κάνει ό,τι εξήγγειλε προεκλογικά ή να
λέει την αλήθεια στους πολίτες για το τι πραγµατικά µπορεί να
κάνει.

Είχαµε, άλλωστε, δυστυχώς, κύριοι συνάδελφοι του ΣΥΡΙΖΑ,
το παράδειγµα της προηγούµενης πενταετίας της δικής σας δια-
κυβέρνησης, µε αναρίθµητες κυβιστήσεις της σε κορυφαία θέ-
µατα, τις πολιτικές παλινωδίες της σε πλήθος κοινωνικών προ-
βληµάτων και τα ψευδεπίγραφα νοµοσχέδια, που ψήφιζε ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ στη Βουλή, όπως και στην περίπτωση της προστασίας του
περιβάλλοντος.

Η σηµερινή Κυβέρνηση, όµως, έχει βαλθεί να αλλάξει για τα
καλά αυτή την αρνητική εικόνα. Ένα χαρακτηριστικό παράδειγµα
που επιβεβαιώνει την αξιοπιστία της Νέας Δηµοκρατίας και προ-
σωπικά του Κυριάκου Μητσοτάκη είναι το σηµερινό νοµοσχέδιο
του Υπουργείου Περιβάλλοντος.

Πρόκειται, όντως, για µια µεταρρύθµιση -αυτή τη φορά στον
χώρο του δοµηµένου περιβάλλοντος- που έρχεται να υλοποιήσει
προεκλογικές δεσµεύσεις της Νέας Δηµοκρατίας και να διευκο-
λύνει την αξιοποίηση της ιδιωτικής ακίνητης περιουσίας, πάντοτε
όµως µε σεβασµό στο φυσικό περιβάλλον και στη βιώσιµη ανά-
πτυξη. Αυτή ακριβώς είναι η φιλοσοφία της φιλελεύθερης παρά-
ταξης και του ίδιου του Πρωθυπουργού, ήδη από την πρώτη του
θητεία ως Βουλευτή και Τοµεάρχη Περιβάλλοντος της Νέας Δη-
µοκρατίας.

Κύριε Υπουργέ, αναγκαστικά λόγω χρονικών περιορισµών, θα
σταχυολογήσω µερικά µόνο από τα θετικά µέτρα, που περιλαµ-
βάνει το συζητούµενο νοµοσχέδιο. Ενεργοποίηση του µηχανι-
σµού µεταφοράς συντελεστή δόµησης, έτσι ώστε να αποκτήσει
πραγµατική χρησιµότητα και να συµπεριλάβει και άλλες περιπτώ-
σεις, όπως αυτές των διατηρητέων κτηρίων. Δίνουµε, επίσης, µε-
γαλύτερο συντελεστή δόµησης στα φιλικά προς το περιβάλλον
κτήρια, ως κίνητρο για την προώθηση -µεταξύ άλλων- και του βιο-
κλιµατικού σχεδιασµού.

Δηµιουργούµε έναν µηχανισµό, που να µπορεί να λειτουργήσει
στην πράξη, την Ψηφιακή Τράπεζα Γης, η οποία θα επιτρέπει την
αποδοχή και προσφορά συντελεστή δόµησης µε ένα κλικ, γρή-
γορα και απρόσωπα, χωρίς να αφήνεται περιθώριο αθέµιτων συ-
ναλλαγών. Επιπλέον, ορίζεται ότι όποιος αγοράζει συντελεστή
θα οφείλει να καταβάλλει στον δήµο ένα επιπλέον 5%, που θα
προορίζεται για τη δηµιουργία κοινόχρηστων χώρων.

Προσδιορίζουµε τις προϋποθέσεις για τη χωροµέτρηση των
Ζωνών Υποδοχής Συντελεστή. Έτσι, η µεταφορά συντελεστή δό-
µησης δεν θα γίνεται άναρχα, αλλά µόνο σε συγκεκριµένες πε-
ριοχές και µε ξεκάθαρους κανόνες, εξασφαλίζοντας ότι, αφ’
ενός, θα αποκλείεται η νοµιµοποίηση αυθαιρέτων µέσω της µε-
ταφοράς συντελεστή δόµησης και αφ’ ετέρου, θα προστατεύεται
ο τοπικός χαρακτήρας του φυσικού και δοµηµένου περιβάλλον-
τος.

Μια ακόµα παρέµβαση εκσυγχρονισµού είναι και οι αλλαγές
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στον Νέο Οικοδοµικό Κανονισµό, µε τις οποίες επιταχύνεται η
έκδοση οικοδοµικών αδειών, κάνοντας τις διαδικασίες πιο φιλικές
για µηχανικούς και για ιδιοκτήτες. Έτσι, ενισχύεται η ηλεκτρονική
διαδικασία έκδοσης αδειών και πλέον το σύνολο των οικοδοµι-
κών αδειών θα εκδίδεται αυτόµατα, ύστερα από την ηλεκτρονική
υποβολή του φακέλου µε τα απαιτούµενα δικαιολογητικά.

Εξασφαλίζουµε συνολική χρηµατοδότηση 200 εκατοµµυρίων
ευρώ από το Ταµείο Ανάκαµψης και την Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων, προκειµένου να εκπονηθούν επιτέλους όλα τα το-
πικά πολεοδοµικά σχέδια, τα οποία είναι ακόµη σε εκκρεµότητα.
Σήµερα, η Ελλάδα καλύπτεται από τοπικά πολεοδοµικά σχέδια
µόνο στο 20% της επικράτειας. Με το εν λόγω σχέδιο, ολόκληρη
η χώρα θα έχει τοπικά πολεοδοµικά σχέδια µέχρι το 2028 και ως
το 2023 θα υπάρχουν τοπικά πολεοδοµικά σχέδια για όλες τις
τουριστικές περιοχές της Ελλάδας. Προκειµένου να καταστεί
αυτό δυνατόν εντός των παραπάνω χρονοδιαγραµµάτων, επιτρέ-
πουµε σε πιστοποιηµένους ιδιώτες µηχανικούς να συµµετέχουν
στην αξιολόγηση των πολεοδοµικών µελετών.

Επίσης, θεσπίζονται καινοτόµα πολεοδοµικά εργαλεία, όπως
η απόσυρση παλαιών κτηρίων και η ειδική απαλλοτρίωση ορό-
φων. Συγκεκριµένα, παρέχονται στους ιδιοκτήτες κίνητρα για την
απόσυρση άχρηστων κτισµάτων, προκειµένου να ανανεωθεί το
κτηριακό δυναµικό της χώρας µας, ενώ το κράτος αποκτά τη δυ-
νατότητα απαλλοτρίωσης µεµονωµένων ορόφων σε πολυώρο-
φες κατασκευές για ειδικούς λόγους δηµοσίου συµφέροντος.

Μάλιστα, για την απόσυρση των παλαιών κτηρίων, η οποία θα
γίνεται µε πρωτοβουλία των ίδιων των ιδιοκτητών, θεσπίζονται
σχετικά κίνητρα, ενώ για την απαλλοτρίωση ορόφων ορίζεται
πως θα πρέπει το δηµόσιο να καταβάλλει εύλογη αποζηµίωση
στους ιδιοκτήτες και ότι αυτές οι απαλλοτριώσεις θα γίνονται
µόνο σε εξαιρετικές περιπτώσεις.

Μια ακόµα καίρια κεντρική παρέµβαση του Υπουργείου είναι
και η απαλλαγή από την οµηρία των αιώνιων ρυµοτοµικών απαλ-
λοτριώσεων πλήθους θιγόµενων ιδιοκτησιών σε όλη την Ελλάδα.
Έτσι, θα µπορούν οι δήµοι να µπλοκάρουν την αξιοποίηση ακι-
νήτων ή να τα δεσµεύουν για αόριστο χρόνο, µε τη δικαιολογία
ότι πρόκειται κάποτε να τα χρησιµοποιούν σε µελλοντικά δηµο-
τικά έργα.

Τέλος, εκσυγχρονίζουµε όλες τις διατάξεις για την προσβασι-
µότητα των ανθρώπων µε αναπηρία -σήµερα είναι η Παγκόσµια
Ηµέρα των Ανθρώπων µε Αναπηρία- ακολουθώντας τις σύγχρο-
νες ευρωπαϊκές τάσεις. Προς αυτή την κατεύθυνση παρέχονται
διευκολύνσεις για την ενίσχυση της προσβασιµότητας των κτη-
ρίων από ΑΜΕΑ, όπως η δυνατότητα κατασκευής ειδικών ραµ-
πών εκτός της ρυµοτοµικής γραµµής, η προσθήκη ανελκυστή-
ρων σε κτήρια όπου δεν υπάρχει σχετική πρόβλεψη στην αρχική
οικοδοµική άδεια, η µη προσµέτρηση ειδικών κατασκευών που
εξυπηρετούν, ΑΜΕΑ όπως πλατύσκαλα, ανελκυστήρες κ.λπ.,
στον συντελεστή δόµησης.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να πω και δυο λόγια για
το χωροταξικό µέρος του παρόντος νοµοσχεδίου, το οποίο
θεωρώ ως το πλέον αναπτυξιακό κοµµάτι αυτής της νοµοθετικής
πρωτοβουλίας της Κυβέρνησης. Και αυτό, γιατί θέτει τις βάσεις
απλοποίησης των χρήσεων γης, µε στόχο την καταπολέµηση της
γραφειοκρατίας και την ενίσχυση της οικονοµικής ανάπτυξης.

Κεντρικός στόχος µας είναι να γνωρίζουν όλοι, ιδιοκτήτες και
επενδυτές, πού ακριβώς µπορούν να χτίσουν τι, να έχουν δηλαδή
τη δυνατότητα να αξιοποιούν τη γη τους χωρίς ακατανόητους
γραφειοκρατικούς περιορισµούς και χρονοβόρες διοικητικές δια-
δικασίες. Χαρακτηριστικό παράδειγµα είναι η διευκόλυνση των
µεικτών χρήσεων γης, όπως άλλωστε γίνεται σε όλη την υπό-
λοιπη Ευρώπη. Στόχος της Νέας Δηµοκρατίας είναι το νοµοθε-
τικό πλαίσιο για τις χρήσεις γης να γίνει απλό, διαφανές, λειτουρ-
γικό και να ανταποκρίνεται στις σύγχρονες ανάγκες της οικονο-
µίας και της κοινωνίας µας.

Κλείνοντας, κύριε Υπουργέ, θα ήθελα να αναγνωρίσω δηµόσια
την ευαισθησία της πολιτικής ηγεσίας του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος, που ακούει τα κοινωνικά αιτήµατα και ανταποκρίνεται και
στις προτάσεις των Βουλευτών, λύνοντας προβλήµατα.

Αναφέροµαι ειδικά στην παράταση που δίνεται για ένα έτος
στις οριστικές εγγραφές στο Κτηµατολόγιο για τις περιοχές εκεί-

νες στις οποίες η κτηµατογράφηση ξεκίνησε πριν το 2006. Δίνε-
ται έτσι µέχρι τις 31-12-2021 η δυνατότητα στους θιγόµενους
ιδιοκτήτες να γλιτώσουν τον χαρακτηρισµό της περιουσίας τους
ως «αγνώστου ιδιοκτήτη», λαµβάνοντας υπ’ όψιν και τις δυσκο-
λίες, που προκάλεσε η πανδηµία σε όλους τους ενδιαφερόµε-
νους.

Σε σχέση ειδικά µε τη Θεσσαλία και ειδικότερα τη Μαγνησία,
είναι πολύ σηµαντικό το γεγονός ότι αναστέλλονται οι κυρώσεις
για αυθαίρετες κατασκευές και αλλαγές χρήσης ακινήτων που
βρίσκονται σε περιοχές οι οποίες κηρύχθηκαν εντός του 2020 σε
κατάσταση έκτακτης ανάγκης από την Πολιτική Προστασία. Απο-
δεικνύεται µε αυτόν τον τρόπο για ακόµα µια φορά πως η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας όχι µόνο βάζει ψηλά τον πήχη
της κοινωνικής ευθύνης, αλλά µε τις πράξεις της καταφέρνει να
ξεπερνά τις θετικές προσδοκίες όλων.

Κύριε Πρόεδρε, θα εκµεταλλευτώ λίγο την ανοχή σας για να
απαντήσω και στο επί προσωπικού ζήτηµα, που ετέθη κατά την
οµιλία του κ. Βελόπουλου.

Ενηµερώστε, λοιπόν, κύριοι συνάδελφοι της Ελληνικής Λύσης
που βρίσκεστε στην Αίθουσα, ότι οι συνεργάτες του γραφείου
µου βοήθησαν τον κ. Γιώργο από το Ρέθυµνο να κάνει την αίτηση
επανένταξης στο κοινωνικό τιµολόγιο, διότι φυσικά και έχω µε-
γάλη ευαισθησία στα καθηµερινά προβλήµατα των πολιτών,
αλλά άλλη τόση ευαισθησία επιδεικνύω, όταν από αυτό το Βήµα,
το βαρύ, της Εθνικής Αντιπροσωπείας, ακούγονται πράγµατα
που είναι ανυπόστατα επιστηµονικά, από ανθρώπους που δεν
έχουν γνώσεις της ιατρικής και δεν συναισθάνονται ότι η βαρύ-
τητα του ρόλου τους, παρ’ όλα αυτά, µπορεί να επηρεάζει την
κοινή γνώµη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν µπορώ να σας

δώσω τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Ως Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, έχετε τον

λόγο για ένα λεπτό.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Δεν θα µιλήσω πολλή ώρα.
Να δώσουµε συγχαρητήρια στον συνάδελφο που βοήθησε τον

συµπολίτη µας, κατόπιν υποδείξεως του Προέδρου της Ελληνι-
κής Λύσης και χαιρόµαστε για αυτό. Αυτός είναι ο ρόλος µας, να
βοηθάµε τους συνανθρώπους µας και µπράβο που τα καταφέ-
ρατε.

Απλώς θέλω να ξεκαθαρίσω, κύριε Πρόεδρε, το εξής. Ο καθέ-
νας είναι υπεύθυνος γι’ αυτά που λέει και όχι γι’ αυτά που κατα-
λαβαίνει ο άλλος. Γι’ αυτό δεν θα απολογηθεί, λοιπόν, ο Πρόεδ-
ρος της Ελληνικής Λύσης ούτε η Ελληνική Λύση.

Ο κ. Βελόπουλος επικαλέστηκε επιστήµονες.
Αυτό ξεκαθάρισε, κύριε συνάδελφε, από το Βήµα της Βουλής,

το οποίο επικαλεστήκατε και είπατε ότι είναι ιερό. Αφού, λοιπόν,
το Βήµα της Βουλής είναι ιερό, θα πρέπει να προσέχετε πάρα
πολύ καλά τι λέτε, όταν βάζετε στο στόµα σας Πρόεδρο κόµµα-
τος και Κοινοβουλευτικής Οµάδας και τον κατηγορείτε µε ψέ-
µατα.

Επικαλέστηκε, λοιπόν, γιατρούς. Είπε τι λένε οι γιατροί και το
ξεκαθάρισε, λέγοντας «εγώ δεν έχω ιατρικές γνώσεις». Είπε τι
λένε οι γιατροί και όταν λέει «οι γιατροί σας», δεν εννοεί οι νεο-
δηµοκράτες. Εννοεί αυτούς που έχετε εντάξει και µε τους οποί-
ους συνεργάζεστε, είναι οι συνεργάτες σας αυτή τη στιγµή,
όπως είναι ο κ. Τσιόδρας και η κ. Λινού. Δεν είναι κακό. Δεν είπε
ψέµατα. Φτάνει η σπέκουλα, για τον θεό, δηλαδή! Και πάλι συγ-
χαρητήρια που βοηθήσατε τον συµπολίτη µας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µπορώ να
πω µια λέξη;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Μαραβέγια, να
πείτε µια λέξη, αλλά εγώ δεν είµαι γνώστης του θέµατος. Ξέρετε,
ο Πρόεδρος διαπιστώνει αν υπάρχει ή όχι προσωπικό θέµα. Εγώ
είµαι τώρα προ αγνώστου θέµατος.

Επειδή, όµως, θέλω να λήξει οµαλά και να µη θεωρηθεί ότι αδι-
κείστε, έχετε τον λόγο για ένα λεπτό. Μην οξύνουµε, αφού νο-
µίζω ότι διευκρινίζονται τα θέµατα µε καλόπιστο διάλογο.
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ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΑΒΕΓΙΑΣ: Απλώς η παραίνεσή µου ή-
ταν να µην ερµηνεύει κάποιος τους επιστήµονες κατά το δοκούν,
όταν δεν έχει την απαραίτητη επιστηµονική γνώση για να το
κάνει. Αυτό είπα προηγουµένως.

(Θόρυβος στην Αίθουσα)
Όχι, εσείς ερµηνεύσατε µε δικό σας τρόπο τα λεγόµενά µου.

Αυτή είναι η παραίνεση. Κάποιος να προσέχει πώς ερµηνεύει,
γιατί µετά τους επικαλείται και δηµιουργεί σύγχυση στην κοινή
γνώµη.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Νοµίζω ότι διευκρινί-

στηκαν όλα τα θέµατα και κατάλαβα και εγώ λίγο, που δεν ήξερα
τίποτα.

Κυρία Καφαντάρη, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι Βουλευτές, θα ξεκινήσω

την τοποθέτησή µου σε αυτό το σοβαρό νοµοσχέδιο, θέλοντας
να τονίσω κάτι σε εσάς, κύριε Χατζηδάκη. Αν θέλετε, το ακούτε.
Σας άκουσα το πρωί, επιχειρηµατολογώντας για την τροπολογία
την οποία καταθέσαµε οι Βουλευτές του ΣΥΡΙΖΑ για τρίτη φορά
για επανασυνδέσεις ηλεκτρικού ρεύµατος -και υπενθυµίζω ότι
και χθες κατατέθηκε και ερώτηση σαράντα επτά Βουλευτών- να
αναφέρεστε για άλλη µια φορά σε κακοπληρωτές.

Πιστεύω ότι αυτή η έκφραση αποτελεί µια προσβολή, πρώτον,
για πολλούς στον ελληνικό λαό αυτή τη στιγµή, που µέσα στη
δίνη της πανδηµίας του COVID δεν µπορούν να πληρώσουν, χά-
νουν το ηλεκτρικό ρεύµα, καθώς υπάρχουν αποσυνδέσεις. Πρό-
σφατα είναι και τα δηµοσιεύµατα για το τι έγινε και στη Θράκη
κ.λπ..

Δεύτερον, είναι µια προσβολή στους µικροµεσαίους επιχειρη-
µατίες οι οποίοι έχουν κλειστά µαγαζιά. Σήµερα σε συνέντευξη
που δόθηκε αναφέρθηκε ότι κατάστηµα κλειστό λόγω lockdown
καλείται να πληρώσει προκαταβολή στη ΔΕΗ 1.800 ευρώ -έναντι-
και 4.000 επιστρεπτέα προκαταβολή.

Θέλω να πω, λοιπόν, ότι µε µεγαλύτερο σεβασµό πρέπει να
σταθείτε, ως Κυβέρνηση και να δείτε τι µπορεί να γίνει, να µην
υπάρχουν αποκοπές ηλεκτρικού, να υπάρχουν επανασυνδέσεις.
Σχετικά δε µε την ΚΥΑ του Ιουλίου για τις επανασυνδέσεις, να
πω ότι τα κονδύλια αφορούν λίγους και τα ποσά είναι µικρά.

Έρχοµαι, λοιπόν, τώρα στο σχέδιο νόµου. Καλό θα ήταν το
Υπουργείο Περιβάλλοντος και µε βάση αυτά που είπα πριν πραγ-
µατικά να ασχολείται µε αυτά τα κορυφαία θέµατα της ενέργειας
και της κοινωνικής διάστασης.

Όµως, εσείς έρχεστε τώρα και φέρνετε ένα πολύ σοβαρό νο-
µοσχέδιο και µε ένα ωραίο χρυσό περιτύλιγµα, µε τον τίτλο
«απλούστευση, επιτάχυνση, διασαφήνιση χωροταξικών σχέσεων
και πολεοδοµικών σχεδίων», προσπαθείτε να το παρουσιάσετε
ως ένα νοµοσχέδιο το οποίο θεωρητικά λύνει πάρα πολλά ζητή-
µατα, όπως λέτε εσείς. Βέβαια, δεν το πιστεύουµε. Ήδη η εµπει-
ρία µέχρι σήµερα και από τις νοµοθεσίες, που φέρατε αυτό
δείχνει, είτε πρόκειται για τον αντιπεριβαλλοντικό νόµο είτε πρό-
κειται για την ηλεκτροκίνηση, που τελικά, όπως προχωρεί -εµείς
δεν ήµασταν αντίθετοι στον θεσµό, µε το νοµοσχέδιό σας είχαµε
πρόβληµα- ουσιαστικά βοηθάει κάποια ηλεκτρικά ποδήλατα και
µόνο.

Και έρχεστε τώρα µε αυτόν τον βαρύγδουπο τίτλο. Ουσιαστικά
υπάρχουν τροποποιήσεις, συρραφή και αλλαγή τριών βασικών
προηγούµενων νόµων, που αναφέρονται στον πολεοδοµικό και
χωροταξικό σχεδιασµό -είναι ο ν.4447/2016, για τη θαλάσσια χω-
ροταξία ο ν.4546/2018, για το δοµηµένο περιβάλλον ο ν.4495/
2017- οι οποίοι παραµένουν σε ισχύ και τροποποιήσεις προεδρι-
κών διαταγµάτων, όπως αυτό της εκτός σχεδίου δόµησης και
αυτό των χρήσεων γης, που έχουν επηρεάσει και διαµορφώσει
τον ελλαδικό χώρο τα τελευταία εκατό χρόνια.

Ουσιαστικά κατεδαφίζετε το υπάρχον θεσµικό πλαίσιο και από
την άλλη µεριά, µιλάτε για επενδύσεις, για ανάπτυξη και λέτε ότι
ο νόµος θα βοηθήσει σε αυτή την κατεύθυνση. Δεν θέλετε να κα-
ταλάβετε, όµως -γιατί και εδώ δεν λύνετε ζητήµατα, εκτός από
πολλές εξυπηρετήσεις που κάνετε- ότι ένας σοβαρός επενδυτής
θέλει πάντα ξεκάθαρους όρους πολεοδοµικούς, χρήσεων γης
κ.λπ.. Μιλάµε για υπεύθυνους και αξιόπιστους επενδυτές. Δεν µι-

λάµε για επενδυτές που ξέρουν ότι ό,τι ζητήσουν η Κυβέρνηση
πιθανόν να τους το λύσει.

Έτσι επιτείνεται η έλλειψη κανόνων, η οποία υπάρχει για χρό-
νια και ευθύνες έχουν τα παλιά µεγάλα κόµµατα, ο παλιός δικοµ-
µατισµός, η Νέα Δηµοκρατία και το ΠΑΣΟΚ, που είχαν έντονο
τον πελατειακό χαρακτήρα. Δεν θέλετε νοµοθετηµένα εργαλεία
στρατηγικού σχεδιασµού της χώρας και αντί να οργανώσετε και
να σχεδιάσετε, απορρυθµίζετε και υποβοηθάτε για άλλη µια
φορά εξυπηρετήσεις.

Δεν αναφέρονται στο νοµοσχέδιο τα σχέδια προσαρµογής
στην κλιµατική αλλαγή, τα σχέδια των περιφερειών. Αυτό είναι
ένα πάρα πολύ σοβαρό θέµα. Το πρόβληµα του κόσµου, του
πλανήτη, όλων είναι η αντιµετώπιση της κλιµατικής αλλαγής και
ανάλογα µε αυτόν τον παράγοντα ο αντίστοιχος σχεδιασµός σε
όλα τα επίπεδα. Παγώσατε Κτηµατολόγιο, δασικούς χάρτες, το-
πικά χωρικά παντού, δεν προχωράτε σε θεσµοθετηµένα παρα-
τηρητήρια δόµησης, στην ηλεκτρονική ταυτότητα, αποδοµείτε
τον θαλάσσιο χώρο, αφαιρείται παντού τον όρο «παράκτιος
χώρος» και δίνετε ένα χρονικό περιθώριο, ώστε να χτιστούν οι-
κόπεδα εκτός σχεδίου -όσοι προλάβουν- υποστηρίζοντας την
ελάττωση δήθεν της εκτός σχεδίου δόµησης. Τα βάζετε µε τους
µικρούς, που επί δικοµµατισµού εσείς τους δίνατε παρεκκλίσεις,
ενώ οι µεγάλοι για άλλη µια φορά ευνοούνται.

Η ίδια η ΚΕΔΕ, η Κεντρική Ένωση Δήµων Ελλάδος, επεσήµανε
πάρα πολλά αρνητικά στο εν λόγω σχέδιο νόµου, αλλά µάλλον
δεν τα πήρατε υπ’ όψιν σας. Ακόµα και στα αυθαίρετα παρεµβαί-
νετε. Αλλάζετε την κατηγορία 5 για να ευνοηθούν κατασχεµένα
ακίνητα δηµοσίου και κυρίως τραπεζών. Δηλαδή, άλλο οι τράπε-
ζες, άλλο ο απλός πολίτης, που θέλει να τακτοποιήσει το σπίτι
του. Δεν είναι το ίδιο. Δίνεται παράταση για τις τράπεζες, ενώ
υπάρχουν και φωτογραφικές διατάξεις.

Έρχοµαι τώρα στη θαλάσσια χωροταξία. Το σχέδιο νόµου
προβαίνει σε ουσιώδεις τροποποιήσεις του ν.4546/2018, που εν-
σωµατώνει οδηγία - πλαίσιο, την 89/2014, για τον θαλάσσιο χω-
ροταξικό σχεδιασµό, θέτοντας σε κίνδυνο την ποιότητα παραγό-
µενων σχεδίων για τον θαλάσσιο χώρο, αλλά και την έγκαιρη
συµµόρφωση της χώρας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε.
Η προσέγγιση η οποία ακολουθείται έρχεται σε αντίθεση µε

βασικές αρχές της οδηγίας-πλαίσιο, δεν τεκµηριώνεται επαρκώς
και ικανοποιητικά υπό το πρίσµα της επιστήµης της χωροταξίας,
αλλά και υπό το πρίσµα της νοµικής επιστήµης, καθώς ο ν.4546/
2018, ο οποίος τροποποιείται, δεν έχει εφαρµοσθεί, δεν έχει πα-
ραγάγει χωρικά αποτελέσµατα και κατά συνέπεια, η εφαρµογή
του δεν έχει τύχει ερµηνείας από το Συµβούλιο της Επικρατείας.
Η οδηγία 89/2014 ήδη από τα πρώτα προσχέδια του κειµένου
είχε εντάξει ως αναγκαιότητα για τον θαλάσσιο χωροταξικό σχε-
διασµό τη διαχείριση παράκτιων περιοχών.

Και λέω, κύριοι Υπουργοί, ότι στην περίπτωση των µεσογει-
ακών χωρών ισχύει η υποχρέωση που απορρέει από το 7ο πρω-
τόκολλο της Σύµβασης της Βαρκελώνης, το πρωτόκολλο για την
Ολοκληρωµένη Διαχείριση της Παράκτιας Ζώνης, το οποίο έχει
υπογραφεί, κυρωθεί και τεθεί σε ισχύ από την Ευρωπαϊκή Ένωση
από τις 24 Μαρτίου του 2011, µετατρέποντάς το σε Κοινοτικό Δί-
καιο και κατ’ επέκταση, σε υποχρέωση όλων των κρατών-µελών.
Η Ελλάδα είναι η µόνη χώρα-µέλος που έχει µεν υπογράψει από
τις 21 Ιανουαρίου του 2008, αλλά δεν έχει προχωρήσει στην
εφαρµογή του.

Σύµφωνα µε τα προηγούµενα ο ν.4546/2018 ορθώς θεωρούσε
τον θαλάσσιο και τον παράκτιο χώρο ενιαίο χωρικό σύνολο, το
οποίο πρέπει να τύχει ενιαίας χωρικής θεώρησης και σχεδια-
σµού.

Ο UNEP µέσω του περιφερειακού κέντρου για την διαχείριση
της παράκτιας ζώνης, ήδη µε την αναφορά του Απριλίου του
2019 των συµβαλλοµένων µερών του πρωτοκόλλου διαπιστώνει
και αναγνωρίζει ότι ο θαλάσσιος χωροταξικός σχεδιασµός είναι
ένα εργαλείο υλοποίησης της ολοκληρωµένης διαχείρισης πα-
ράκτιας ζώνης, λόγω και της χωρικής επικάλυψης, δηλαδή ανα-
γνωρίζει ότι ο θαλάσσιος χωροταξικός σχεδιασµός αφορά και
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τον παράκτιο χώρο. Με την αφαίρεση του παράκτιου χώρου από
το πεδίο εφαρµογής του σχεδιασµού τίθεται εν αµφιβόλω η προ-
σπάθεια. 

Υπενθυµίζω ότι στις 8 Σεπτεµβρίου σαράντα πέντε Βουλευτές
του ΣΥΡΙΖΑ κάναµε µια ερώτηση για την κύρωση του πρωτοκόλ-
λου της Σύµβασης της Βαρκελώνης. Η απάντηση, η οποία µας
ήρθε πρόσφατα στο Υπουργείο, είναι ότι στην παρούσα φάση -
έχω την απάντησή σας- ο φάκελος κύρωσης του πρωτοκόλλου
βρίσκεται στην πολιτική ηγεσία του ΥΠΕΝ, ώστε να αξιολογηθεί
ο κατάλληλος χρόνος για την εκ νέου προώθησή του. 

Θα πείτε: «Εσείς τι κάνατε;» Ναι, δεν κάναµε, ας πούµε. Εσείς,
όµως, ήρθατε να διορθώσετε και χωροθετείτε τώρα, επεµβαίνετε
στη θαλάσσια χωροταξία, γιατί δεν βρήκατε προφανώς τον κα-
τάλληλο χρόνο για την επαναπροώθηση του φακέλου κύρωσης
του πρωτοκόλλου της Βαρκελώνης. 

Κύριοι της Κυβέρνησης, µπορεί να ακούγεται ο τίτλος ωραίος,
όµως η σύντµηση του χρόνου και των διαδικασιών δεν σηµαίνει
απλούστευση και επιτάχυνση. Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ είχε ωριµά-
σει εκπόνηση τοπικών χωρικών σε επίπεδο καλλικρατικού δήµου
τριακόσιες τριάντα µελέτες. Η σηµερινή Κυβέρνηση δίνει τη δυ-
νατότητα εκπόνησης σε επίπεδο δηµοτικής ενότητας αυξάνον-
τας τον αριθµό.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ολοκληρώστε, κυρία
Καφαντάρη.

ΧΑΡΟΥΛΑ (ΧΑΡΑ) ΚΑΦΑΝΤΑΡΗ: Θα ήθελα την ανοχή σας για
ένα λεπτό, κύριε Πρόεδρε. Και άλλοι µίλησαν περισσότερο.

Η ενίσχυση του δηµόσιου τοµέα που θα βοηθούσε την υλοποί-
ηση του στόχου δεν προκύπτει από τις προτεινόµενες διατάξεις. 

Έρχοµαι, όµως, να αναφερθώ και να καταθέσω εδώ στα Πρα-
κτικά τα εξής έγγραφα. Το ένα έχει να κάνει µε το Σύνδεσµο Γε-
ωλόγων Μελετητών Ελλάδας και το άλλο έχει να κάνει µε το
Γεωτεχνικό Επιµελητήριο -θα καταθέσω µετά τα σχετικά έγ-
γραφα- οι οποίοι τοποθετούνται και λένε ότι µέσα στο εν λόγω
σχέδιο νόµου απαλείφεται εξώφθαλµα η έννοια γεωλογικών κιν-
δύνων και περικόπτεται το καθοριστικό στάδιο µελέτης γεωλο-
γικής καταλληλότητας. 

Όταν η χώρα µας έχει φυσικές καταστροφές και δυστυχώς
θρηνούµε και θύµατα, το να παρακάµπτονται και να απαξιώνον-
ται οι µελέτες γεωλογικής καταλληλότητας είναι πάρα πολύ σο-
βαρό και δεν έχει να κάνει µε τη βιώσιµη ανάπτυξη, µε την αντι-
µετώπιση της κλιµατικής αλλαγής, η οποία συµβάλλει και στην
αύξηση καταστροφικών φαινοµένων όπως αυτά που είδαµε σε
Καρδίτσα, Σάµο, Κρήτη, Εύβοια, κ.λπ..

Το σχέδιο νόµου σας ουσιαστικά δεν απαντά σε ερωτήµατα
και σε επίπεδο χωροταξίας και πολεοδοµίας, γιατί δεν πάσχουµε
από νόµους, αλλά από εφαρµογή ολιστικού σχεδίου πάσχουµε.

Ευχαριστώ πολύ.
(Στο σηµείο αυτό η Βουλευτής, κ. Χαρούλα (Χαρά) Καφαντάρη

καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον
λόγο.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κυρία Μανω-
λάκου.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, επειδή συζήτησα
µε όλους τους εισηγητές των άλλων κοµµάτων και είναι σύµφω-
νοι, ζητάµε αύριο να κάνουµε κανονική εισήγηση ενός δεκαλέ-
πτου το κάθε κόµµα για τις δύο τροπολογίες, που ουσιαστικά
αριθµούν 30 άρθρα. Είναι σηµαντικά ζητήµατα που θα επηρεά-
σουν την καθηµερινή ζωή του λαού µας. 

Αυτό ζητάµε και υπάρχει η σύµφωνη γνώµη όλων των εισηγη-
τών. Πριν ξεκινήσουµε αύριο, να µην συνεχίσουµε µε τις οµιλίες,
αλλά να κάνουµε την τοποθέτησή µας επί των τροπολογιών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ωραία, ακουστήκατε.
Η Κυβέρνηση το ακούει.

Τον λόγο έχει ζητήσει και έχει ο Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας, ο κ. Κωστής Χατζηδάκης.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν από καµµιά σαρανταριά

µέρες είχα δει ένα δηµοσίευµα, το οποίο µου αποτυπώθηκε στο
µυαλό και το ανακάλεσα και πάλι χτες στη µνήµη µου και θέλω
να το µοιραστώ µαζί σας. Είναι ένα δηµοσίευµα για τα αρχαία
µυστικά της Κύθνου. Εδώ στη φωτογραφία είναι τα ανασκαφικά
µέτωπα της βραχονησίδας Βρυοκαστράκι απέναντι από το Βρυό-
καστρο την αρχαία πόλη της Κύθνου. 

Ξεκινάει το δηµοσίευµα ως εξής: «Ένα ψήφισµα του Δήµου
Κυθνίων που ορίζει περιορισµούς για τις οικοδοµικές παραβά-
σεις των αρχαίων Κυθνίων, αλλά και το πρόστιµο, που έπρεπε να
εισπράξουν οι θεωροί σε περίπτωση αρχιτεκτονικής προσθήκης,
είναι ένα από τα συγκινητικά ευρήµατα της φετινής ανασκαφής
στο νησί. Η επιγραφή είναι σε δωρική διάλεκτο και βρέθηκε στο
Βρυοκαστράκι, την ακατοίκητη βραχονησίδα δίπλα στο Βρυόκα-
στρο, κάποτε αναπόσπαστο τµήµα του».

Δηλαδή, κάµποσους αιώνες προ Χριστού οι πρόγονοί µας, οι
αρχαίοι Έλληνες, είχαν πολεοδοµικούς κανόνες. Προσέξτε. Δεν
αναφέροµαι ούτε στην Ακρόπολη ούτε στους Δελφούς ούτε στην
αρχαία Ολυµπία. Αναφέροµαι σε ένα νησί των Κυκλάδων που
πριν από δυόµισι χιλιάδες χρόνια υπήρχαν κανόνες πολεοδοµι-
κοί. 

Διερωτώµαι: Όλοι οι συνάδελφοι, οι οποίοι κάνουν κριτική από
την πλευρά τού «γιατί, βρε παιδάκι µου, ταράζετε τα νερά και
προσπαθείτε να πάτε τα πράγµατα κάπως παραπέρα στην κα-
τεύθυνση της Ευρώπης», ειλικρινά µέσα τους πώς αισθάνονται; 

Δεν γίνοµαι τιµητής της συνείδησης κανενός, αλλά πιστεύει
κανείς ότι µπορεί ο τόπος να πάει µπροστά µε σηµειωτόν ή ότι
µπορεί ο τόπος να πάει µπροστά µε το «άστο για αργότερα», που
το έχω ακούσει εκατοντάδες φορές από τότε που έχω εκλεγεί
εδώ και παρίσταµαι σ’ αυτή την Αίθουσα; Μπορούµε να πάµε
πουθενά έτσι;

Αυτό ισχύει διπλά γι’ αυτούς, που ισχυρίζονται ότι είναι προ-
οδευτικοί. Η πρόοδος είναι το σηµειωτόν, η πρόοδος είναι να εί-
µαστε πίσω και από αυτό που γινόταν δυόµισι χιλιάδες χρόνια
πριν;

Δείτε την εικόνα σε πολλές περιοχές της πατρίδας µας και
πείτε µου αν πρέπει να συµβιβαστούµε µε αυτή την εικόνα και αν
ο Πρωθυπουργός, ο Κυριάκος Μητσοτάκης, έχει την εντολή να
συµβιβαστεί µε αυτή την εικόνα. 

Πας σε πολλές περιοχές και βλέπεις ένα σπίτι και δίπλα ένα
µαντρί και δίπλα ένα ξενοδοχείο και δίπλα ένα θερµοκήπιο. Μας
έχει ξεπεράσει στα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια όλη η Ευρώπη,
συµπεριλαµβανοµένης τελευταία και της Αλβανίας. Ε, λοιπόν,
εµείς δεν συµβιβαζόµαστε µε αυτό. Τελείωσε! Δεν συµβιβαζόµα-
στε! Έχουµε εντολή από τον ελληνικό λαό να προχωρήσουµε
µπροστά σε όλες τις αναγκαίες ευρωπαϊκές µεταρρυθµίσεις που
εκσυγχρονίζουν την Ελλάδα και έτσι προχωρούµε. 

Εµείς, ο κ. Οικονόµου κι εγώ, προχωρούµε στο δρόµο προκα-
τόχων µας, που προσπάθησαν µε δυσκολίες και µε κόστος πολ-
λές φορές, να αλλάξουν πράγµατα µε ρυθµίσεις για τοπικά
πολεοδοµικά σχέδια, για την εκτός σχεδίου δόµηση, για αναπλά-
σεις σε διάφορες περιοχές της Αθήνας και άλλων πόλεων. Υπήρ-
χαν αντιδράσεις και τότε, αλλά στο τέλος κανένας δεν θυµάται
ούτε τις αντιδράσεις ούτε αυτούς που αντιδρούν. Αυτοί που µέ-
νουν πραγµατικά είναι αυτοί που συντάσσονται µε τη σωστή
πλευρά της ιστορίας, αυτοί που πηγαίνουν εκεί που πηγαίνουν
όλες οι προηγµένες χώρες. Δεν χρειάζεται να ανακαλύψουµε την
πυρίτιδα. 

Ας αποφασίσουµε, λοιπόν, κάποτε σ’ αυτή την Αίθουσα να κά-
νουµε µια εξαίρεση σ’ αυτή την µικροκοµµατική αντίληψη, που
µας χαρακτηρίζει για πάρα πολλά χρόνια και να δούµε τα πράγ-
µατα µε ένα περίσσευµα καρδιάς και µε ένα πνεύµα κοινής λογι-
κής. 

Εµείς, λοιπόν, κυρίες και κύριοι -ο κ. Οικονόµου, ο κ. Μπακο-
γιάννης, εγώ, όλη η οµάδα που συνετέλεσε σ’ αυτό το νοµοσχέ-
διο, µηχανικοί, νοµικοί, όλοι που για µήνες εργαζόµαστε για αυτό
το νοµοσχέδιο- είµαστε περήφανοι γι’ αυτή τη µεγάλη τοµή στην
πολεοδοµία και τη χωροταξία, που επιχειρεί να βάλει µια τάξη
στο χάος, όσο περισσότερο γίνεται. Διότι σωστά επισηµάνθηκε
από πολλούς συναδέλφους -το βλέπουµε µε µια µατιά γύρω µας
και στην Αθήνα και στις άλλες πόλεις και στα χωριά- ότι το χάος
έχει µεγαλώσει τόσο πολύ τις τελευταίες δεκαετίες που προφα-
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νώς δεν µπορεί να αντιµετωπιστεί πλήρως ούτε µε αυτό, ούτε
και µε άλλα νοµοσχέδια, αλλά πρέπει να ρίξουµε µια πέτρα στο
τέλµα. Πρέπει κάτι να κάνουµε. 

Εγώ τουλάχιστον δεν θα ήµουν εντάξει µε τη συνείδησή µου
αν κάτω από το φόβο του πολιτικού κόστους έµενα άπρακτος και
µιλούσα θεωρητικά υπέρ της Ευρώπης και των µεταρρυθµίσεων,
αλλά στην πράξη συνέχιζα πολιτικές «Μαυρογιαλούρου». Περί
αυτού πρόκειται. Περί αυτού!

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, κάνει µια σειρά από συγκεκριµένες
τοµές, οι οποίες θα έχουν αντανάκλαση στη ζωή, στην οικονοµία
και στην καθηµερινότητα αµέσως µετά την ψήφισή του. Το νο-
µοσχέδιο αυτό, πράγµατι, είναι φιλικότερο στις επενδύσεις και
οι επενδύσεις είναι προϋπόθεση για να προχωρήσει µπροστά η
χώρα. Δεν γίνεται να προχωρήσει µε ευχές και προσευχές, ούτε
µε την εξ ύψους παρηγοριά. Είναι φιλικότερο στις επενδύσεις
διότι εκσυγχρονίζει το καθεστώς των χρήσεων γης. Μας απαλ-
λάσσει από ένα σοβιετικό µοντέλο υπερρύθµισης, το οποίο δεν
επιτρέπει σε ιδιοκτήτες και επενδυτές να κάνουν τη δουλειά
τους. Κάνει τα πράγµατα πιο ευέλικτα, πιο σαφή, συνδέει αυτά
που ισχύουν στην πολεοδοµία και τη χωροταξία µε αυτά που ψά-
χνει το Υπουργείο Οικονοµικών. Μιλάµε πια µε την ίδια γλώσσα.
Θα µιλάνε όλες οι υπηρεσίες µε την ίδια γλώσσα. 

Δεύτερον, κάνουµε µία παρέµβαση την οποία δεν τόλµησε ο
ΣΥΡΙΖΑ για τα τεσσεράµισι χρόνια που κυβέρνησε. Περιορίζουµε
τη δόµηση για την επιχειρηµατική δραστηριότητα, όταν είναι άτα-
κτη. Για τις βιοµηχανίες περιορίζουµε τους οικοδοµικούς συντε-
λεστές, τους σχετικούς συντελεστές, κατά 33%. Εµείς που δήθεν
υπηρετούµε τα συµφέροντα τα µεγάλα, εµείς κάνουµε κάτι που
εσείς δεν κάνατε. Και βέβαια την ίδια στιγµή δίνουµε κίνητρα για
την οργανωµένη επιχειρηµατική δραστηριότητα µέσα στα
πάρκα. Ναι, εκεί, όπως συµβαίνει σε όλη την Ευρώπη, δίνουµε
παραπάνω συντελεστές δόµησης. Ναι, αλλά εκεί είναι οργανω-
µένη επιχειρηµατική δραστηριότητα. 

Εµείς αντιµετωπίζουµε και πιστεύω σε στέρεες βάσεις για
πρώτη φορά µετά το 1978 και µετά από αλλεπάλληλες αποτυχη-
µένες προσπάθειες, το αίτηµα διαφόρων ιδιοκτητών, ιδιαίτερα
των ιδιοκτητών διατηρητέων, µε τη µεταφορά συντελεστή δόµη-
σης, στηριζόµενοι στη νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρα-
τείας και µέσω της ίδρυσης της Ψηφιακής Τράπεζας Γης. Εµείς
το κάνουµε. Προσεκτικά, χωρίς µεγάλα βήµατα, για να είναι στέ-
ρεα η µεταρρύθµιση αυτή, αλλά γίνεται. Και αυτή η παρέµβαση
θα µείνει. Εµείς προχωρούµε σε µια σειρά από φιλικές για τους
µηχανικούς και τους πολίτες παρεµβάσεις, τον Νέο Οικοδοµικό
Κανονισµό µετά και από προτάσεις του ΤΕΕ, του τεχνικού κό-
σµου. Δεν παρεµβαίνουµε στον όγκο των κτηρίων. Επιτρέπουµε,
όµως, µεγαλύτερη ευελιξία εντός του κτηρίου, δηλαδή επιτρέ-
πουµε στους µηχανικούς και στους ιδιοκτήτες να έχουν µία µε-
γαλύτερη δυνατότητα να διαµορφώνουν εσωτερικά τα κτήρια και
προφανώς δεν πιστεύω να υπάρχει κάποιος που να το θεωρεί
αρνητικό, να µην κάνουµε κουµάντο µέσα στο σπίτι των ανθρώ-
πων, όταν αυτό δεν αφορά θέµατα τεχνικά και θέµατα ασφά-
λειας.

Εµείς απαλλάσσουµε από την οµηρία των αιώνιων ρυµοτοµι-
κών απαλλοτριώσεων πολλούς ιδιοκτήτες σε όλη την Ελλάδα.
Άκουσα συναδέλφους της Αντιπολίτευσης να λένε: «Μα, οι δήµοι
θα χάσουν τη δυνατότητα που έχουν να δηµιουργήσουν κοινό-
χρηστους χώρους». 

Οι δήµοι, όπως κανένας µας, δεν µπορούν να λειτουργούν
παρά το Σύνταγµα και να δεσµεύουµε τις περιουσίες των συµ-
πολιτών µας, χωρίς να τις αξιοποιούµε και µάλιστα επ’ άπειρον.
Λέµε: «Δήµαρχε, µία τετραετία το δέσµευσες. Δεύτερη τετραετία
το δέσµευσες. Αλλά κάνε κάτι. Βρες έναν τρόπο να το αξιοποι-
ήσεις». Δεν είµαστε ανελεύθερο καθεστώς. Προστατεύεται το δι-
καίωµα της ιδιοκτησίας σ’ αυτή τη χώρα. Πάντως εµείς από την
πλευρά µας ως κόµµα αυτό το λέµε ξεκάθαρα. Βεβαίως, µέσω
του Ταµείου Ανάκαµψης και µέσω του Πράσινου Ταµείου δίνουµε
τη δυνατότητα στους δήµους την ίδια στιγµή να χρηµατοδοτη-
θούν, προκειµένου να προχωρήσουν προς αυτή την κατεύθυνση
και αυτό είναι απολύτως σαφές. 

Εµείς είµαστε που κάνουµε µια σειρά από καινοτοµίες, όπως
ας πούµε η απόσυρση ορόφων και η απόσυρση κτηρίων µε κίνη-

τρα σε επιβαρυµένες γειτονιές περιβαλλοντικά και κλιµατικά. Δί-
νουµε κίνητρα στους ιδιοκτήτες να γκρεµίζουν ορόφους ή να
γκρεµίζουν κτήρια µε τη δυνατότητα να επεκταθούν κατά πλάτος
ή κατά µήκος, προκειµένου οι γειτονιές να γίνουν πιο φιλικές
στους πολίτες. Εµείς είµαστε που σήµερα, κατά σύµπτωση προ-
φανώς, φέρνουµε στη Βουλή ρυθµίσεις -σήµερα που είναι η παγ-
κόσµια ηµέρα για τους συνανθρώπους µας µε αναπηρία- για την
προσβασιµότητα των αναπήρων. Φέρνουµε ρυθµίσεις για τα
ασανσέρ, για τα πλατύσκαλα, για τις ράµπες, προκειµένου να
µην µιλάµε θεωρητικά για τους συνανθρώπους µας αυτούς, αλλά
να κάνουµε κάτι συγκεκριµένο. Ελπίζω ότι η Βουλή των Ελλήνων
οµοφώνως θα εγκρίνει τουλάχιστον αυτό το άρθρο. 

Θα µιλήσουµε και αύριο για τις τροπολογίες. Στην τροπολογία
την χωροταξική φέρνουµε µια ρύθµιση, η οποία επικρίθηκε, για
την κεντρική υπηρεσία δόµησης γιατί θα µπορεί το Υπουργείο
να παρεµβαίνει σε µερικές περιπτώσεις. Τι θέλουµε; Το Υπουρ-
γείο να είναι το «αλεξικέραυνο», να δέχεται κριτική από τους πο-
λίτες, από την Αντιπολίτευση, από τους φορείς, από τους πάντες,
αλλά να είναι αδύναµο, να είναι θεατής της κατάστασης, να
υπάρχουν αδύναµες ΥΔΟΜ σε δήµους, να διαιωνίζεται το θέµα,
να υπάρχουν τα φαινόµενα που εσείς οι ίδιοι καταγγείλατε, αλλά
να αντιµετωπιστεί το θέµα ελπίζοντας σε κάποιο θαύµα. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Τότε φτιάξτε µαγαζί.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Εκείνο το οποίο, λοιπόν, κάνουµε είναι ότι δί-
νουµε προτεραιότητα µε τη λογική, που έχει και ο νόµος για τις
στρατηγικές επενδύσεις, προκειµένου µερικά σηµαντικά πρό-
τζεκτ να προχωρούν γρηγορότερα -των στρατηγικών επενδύ-
σεων, αυτά που είναι στο ΕΣΠΑ πάνω από πεντακόσιες χιλιάδες,
αυτά που είναι πάνω από τρείς χιλιάδες τετραγωνικά- για να γίνει
κάτι στον τόπο, να προχωρήσουµε, να γίνουν επενδύσεις, να
ανοίξουν δουλειές, να έρθει η ανάπτυξη. Δεν θα σας να κάνουµε
το χατίρι να παραµείνουµε άπρακτοι, έτσι ώστε στο τέλος της
τετραετίας να µας κρίνετε για το χάος, το οποίο κληρονοµήσαµε
από εσάς και το οποίο µε την απραξία θα είχε διαιωνιστεί και µε
εµάς. 

Επίσης, η ΚΥΔΟΜ, η κεντρική υπηρεσία, προβλέπεται ότι θα
ασχολείται και µε θέµατα που «κολλάνε» στις τοπικές ΥΔΟΜ.
Διότι εσείς καταγγείλατε τα φαινόµενα, τα οποία πράγµατι υπάρ-
χουν. Την περασµένη βδοµάδα υπήρχαν καταγγελίες στον Τύπο.
Ζητάτε, λοιπόν, από τον κ. Οικονόµου να κοιτάζει το φεγγάρι, να
βλέπει το πρόβληµα και να λέει «απελθέτω απ’ εµού το ποτήριον
τούτον». Πόντιος Πιλάτος.

Όχι. Δεν θα γίνουµε «Πόντιοι Πιλάτοι». Λυπάµαι που σας στε-
ναχωρώ, αλλά καλύτερα να στεναχωριέστε εσείς για το ότι πάµε
να βάλουµε τάξη, παρά να στεναχωριέται ο κάθε Έλληνας πολί-
της µε τις πολύ άσχηµες εµπειρίες που έχει στις πολεοδοµίες.

Επίσης, εµείς που δήθεν δεν έχουµε ευαισθησία ούτε για το
περιβάλλον, που είµαστε συντηρητικοί µε την αρνητική έννοια
του όρου που προσδίδετε εσείς, κάνουµε µία ρύθµιση βάζοντας
τέλος στη «φάµπρικα» µε τους ναΐσκους και τα ναΐδρια, δηλαδή
τους µικρούς ναούς που χρησιµοποιούνται προσχηµατικά ως
«όχηµα» προκειµένου οι άλλοι να κάνουν αυθαίρετες κατα-
σκευές, ιδιαίτερα στα νησιά µας. Μ’ αυτό το νοµοσχέδιο και µε
την τροπολογία για την οποία σάς είδα να αντιδράτε, αυτή η πρα-
κτική τελειώνει και αυτό έχει την υπογραφή της Νέας Δηµοκρα-
τίας.

Κυρίες και κύριοι, µ’ αυτό το νοµοσχέδιο αντιµετωπίζουµε και
το θέµα της εκτός σχεδίου δόµησης. Πράγµατι, η αρχική εκδοχή
του νοµοσχεδίου ήταν πιο φιλόδοξη -δεν το κρύψαµε αυτό- και
αφορούσε και τα κάτω των τεσσάρων στρεµµάτων οικόπεδα και
τα πάνω των τεσσάρων στρεµµάτων οικόπεδα. Γιατί αλλάξαµε
άποψη; Βασικά διότι σωστά επισηµάνθηκε στη διαβούλευση ότι
το κράτος µ’ έναν νόµο του ΠΑΣΟΚ του 2003 είχε δώσει τη βε-
βαιότητα σ’ όλους τους ιδιοκτήτες άνω των τεσσάρων στρεµµά-
των ότι µπορούν να χτίζουν –το έγραφε ο νόµος- χωρίς να
υπάρχει µέτωπο σε δρόµο. Εποµένως, χιλιάδες συµπολίτες µας
είχαν αγοράσει τέτοια χωράφια ή τα είχαν ήδη και είχαν τη βε-
βαιότητα ότι µπορούν να προχωρήσουν µπροστά. Επειδή εµείς
δεν είµαστε έτοιµοι αύριο το πρωί να λύσουµε τα θέµατα σε
σχέση µε τα πολεοδοµικά σχέδια και τους δρόµους, τις σχετικές
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εκκρεµότητες, είπαµε το θέµα αυτό να συνδεθεί µε τα τοπικά πο-
λεοδοµικά σχέδια. 

Όµως, αυτός δεν είναι λόγος να µην προχωρήσουµε µε τις πα-
ρεκκλίσεις, οι οποίες εισήχθησαν για πρώτη φορά το 1962 στην
Ελλάδα. Το ’29, όταν θεσπίστηκαν για πρώτη φορά οι σχετικές
ρυθµίσεις για την εκτός σχεδίου δόµηση, δεν προβλέπονταν πα-
ρεκκλίσεις. Είπα προηγουµένως για την αρχαία Ελλάδα και τις
πολεοδοµικές ρυθµίσεις. Και στη σύγχρονη Ελλάδα από το 1929
µέχρι το 1962 δεν υπήρχαν εξαιρέσεις-παρεκκλίσεις στην εκτός
σχεδίου δόµηση. Εισήχθησαν το 1962 για µερικά χρόνια, γι’ αυτό
και «βαφτίστηκαν» παρεκκλίσεις και τα µερικά χρόνια έγιναν πε-
νήντα οκτώ χρόνια. Ερχόµαστε, λοιπόν, σήµερα και καταργούµε
αυτές τις παρεκκλίσεις, δίνοντας τη σχετική µεταβατική περίοδο. 

Εδώ πρέπει να πω ότι µε εντυπωσιάζει ιδιαίτερα το Κίνηµα Αλ-
λαγής, το οποίο ενώ το 2011 ήλθε και κατήργησε την εκτός σχε-
δίου δόµηση στις περιοχές «NATURA» και εγώ επαίνεσα απ’ αυτό
εδώ το Βήµα αυτή την πρωτοβουλία, αντί να έλθει σήµερα και να
ταχθεί υπέρ της συνέχισης αυτής της πρωτοβουλίας, αλλάζει
ρότα, κάνει στροφή 180 µοιρών και βάζει την όπισθεν και πάει
προς τα πίσω. Ξέχασε και τη δική του πρωτοβουλία στο πλαίσιο
της αντιπολιτευτικής του τακτικής. Εγώ δεν πρόκειται να καθο-
ρίσω την αντιπολιτευτική σας τακτική, αλλά ο καθένας µπορεί να
βγάλει τα συµπεράσµατά του. 

Εν πάση περιπτώσει, αυτή την πολιτική τη συνδυάζουµε µε µε-
ταβατικά µέτρα, όπως έχω εξηγήσει πολλές φορές, δηλαδή δεν
καταργούνται αύριο το πρωί οι παρεκκλίσεις. Υπάρχουν δύο χρό-
νια προσαρµογής για να βγει η οικοδοµική άδεια, υπάρχει περαι-
τέρω παράταση εάν σε µπλοκάρει το δασαρχείο ή η Αρχαιο-
λογική Υπηρεσία και έχεις και άλλα τέσσερα χρόνια να κτίσεις,
δηλαδή αν βιάζεσαι, όπως έχω πει κατ’ επανάληψη, να έχεις
πράγµατι µίνιµουµ έξι χρόνια να το κάνεις και αν δεν βιάζεσαι,
θα πας εκεί που είναι το 20% της χώρας σήµερα. Στο 20% της
χώρας υπάρχουν σήµερα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια και δεν νο-
µίζω να κατέρρευσε κανένα σ’ αυτές τις περιοχές. Ο κ. Βλάχος
αναφέρθηκε προηγουµένως σε διάφορες περιοχές της Αττικής.
Αναφέρθηκα την προηγούµενη φορά εγώ σε τρεις δήµους του
Λασιθίου. Γιατί, δηλαδή, στο Λασίθι το πράγµα πάει οµαλά και
δεν θα πάει στα Χανιά; Κρήτη είναι και το ένα, Κρήτη είναι και το
άλλο.

Αναφέρθηκα επίσης σε προηγούµενες τοποθετήσεις µου στα
τοπικά, πολεοδοµικά σχέδια ή ειδικά διατάγµατα, εν πάση περι-
πτώσει, –στην ίδια κατηγορία ανήκουν- της Πάρου, της Σερίφου,
της Σίφνου. Γιατί το πράγµα πάει καλά στη Σέριφο, στη Σίφνο και
στην Πάρο και δεν θα πάει καλά στη Μήλο, στην Ίο ή δεν ξέρω
κι εγώ σε ποια νησιά των Κυκλάδων; Γιατί; Μπορεί κάποιος να
µου το πει, αλλά πέρα από τα µικροκοµµατικά και τις «εφευρέ-
σεις» για να κάνετε αντιπολίτευση;

Ας µιλήσουµε ειλικρινά και από την καρδιά µας, γιατί υποθέτω
ότι όλοι ενδιαφερόµαστε γι’ αυτόν τον τόπο. Άρα, να κάνουµε
µια προσπάθεια να δούµε κάποια θέµατα πέρα απ’ αυτά τα µι-
κροκοµµατικά, διότι στην ίδια πατρίδα είµαστε όλοι και το περι-
βάλλον δεν είναι υπόθεση ούτε της Νέας Δηµοκρατίας ούτε του
ΣΥΡΙΖΑ ούτε του ΚΚΕ ούτε κανενός. Η ιδιοκτησία –ας το πά-
ρουµε χαµπάρι- δεν θα έχει καµµία αξία εάν αφήσουµε και γίνουν
όλα µπάχαλο. 

Το νοµοσχέδιο αυτό, λοιπόν, είναι απέναντι στην «µπαχαλοποί-
ηση» και γι’ αυτό είναι µια πολύ µεγάλη τοµή. 

Κλείνω µε µερικές επιµέρους παρατηρήσεις για αντίστοιχες
παρατηρήσεις συναδέλφων, ιδιαίτερα της Αντιπολίτευσης. 

Ξεκινάω από τον ΣΥΡΙΖΑ. Υπήρξαν διαφορετικές τοποθετή-
σεις. Ο κ. Πολάκης, ο συµπατριώτης µου, τοποθετήθηκε αρνη-
τικά απέναντι στο σύνολο του νοµοσχεδίου, απ’ ό,τι κατάλαβα,
αλλά πάντως σίγουρα απέναντι στις ρυθµίσεις για την εκτός σχε-
δίου δόµηση. Πρέπει να πω ότι είναι σε απόλυτη δυσαρµονία µ’
αυτό, που εγώ είχα καταλάβει ότι έλεγε παραδοσιακά η Αρι-
στερά, όσο έχω διαβάσει τουλάχιστον. Η Αριστερά ήταν εναντίον
της εκτός σχεδίου δόµησης, αλλά οφείλω να αναγνωρίσω την
ίδια στιγµή ότι είναι σε απόλυτη αρµονία µε τον ΣΥΡΙΖΑ, διότι
όσο κυβέρνησε ο ΣΥΡΙΖΑ δεν έκανε απολύτως τίποτα για την
εκτός σχεδίου δόµηση. Άρα µε την Αριστερά είναι απέναντι, αλλά
µε το κόµµα του είναι µια χαρά, διότι πράγµατι ήταν κόµµα της

απραξίας. 
Ο κ. Πολάκης επίσης στη συνέχεια έκανε κάποιες παρατηρή-

σεις για κάποιες µεγάλες επενδύσεις που γίνονται στην Κρήτη.
Πράγµατι δεν έχω ιδέα για τις επενδύσεις και πώς θα µπορούσα
να ξέρω κάθε επένδυση που γίνεται στον τόπο; Αλλά και να είχα,
από τα χαρακτηριστικά τους που περιέγραψε, µιλάµε για πάρα
πολλά στρέµµατα, τα οποία δεν ρυθµίζονται απ’ αυτό το νοµο-
σχέδιο. Υπάρχουν ήδη νόµοι που περιλαµβάνουν όλες αυτές τις
περιπτώσεις. Άρα, η κριτική του, αν κατάλαβα καλά, δεν αφορά
καθόλου τις µεγάλες επενδύσεις στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο. 

Στη συνέχεια θα κάνω µερικές παρατηρήσεις για τον κ. Φά-
µελλο, ο οποίος ήταν σε έναν κάπως διαφορετικό τόνο σε σχέση
µε τον κ. Πολάκη, επειδή διετέλεσε και Υπουργός Περιβάλλοντος
και προφανώς συναισθάνεται µέσα του –είµαι βέβαιος- ότι δεν
µπορεί το κόµµα να βγει τελείως υπέρ της εκτός σχεδίου δόµη-
σης.

Έκανε στην αρχή ο κ. Φάµελλος τρεις συλλογισµούς. Είπε
στην αρχή ότι υπάρχει ένα αλαλούµ στις ρυθµίσεις δήθεν για την
εκτός σχεδίου δόµηση, διότι υπάρχουν εξαιρέσεις και διαφορε-
τικές ρυθµίσεις. Άρα σκέπτοµαι εγώ ακούγοντάς τον για πρώτη
φορά: Εξαιρέσεις και διαφορετικές ρυθµίσεις, ο κ. Φάµελλος
είναι αριστερός, η Αριστερά παραδοσιακά ήταν εναντίον της
εκτός σχεδίου δόµησης, άρα αναφέρεται στις εξαιρέσεις –σκέ-
φτηκα εγώ αφελώς- για να καταλήξει ότι είναι εναντίον της εκτός
σχεδίου δόµησης και ότι θα ήθελε το νοµοσχέδιο πιο θαρραλέο.

Στη συνέχεια κάνει στροφή, κάνει δεύτερη παρατήρηση και
λέει ότι εδώ κυνηγάµε τους µικρούς, για τους οποίους ο ίδιος
έχει ευαισθησία και άρα πρέπει να τους στηρίξουµε, να τους
αφήνουµε να χτίζουν. Άρα τελικά δεν είναι εναντίον της εκτός
σχεδίου δόµησης, αλλά υπέρ. Προτείνει να συνεχίσουµε για τους
µικρούς.

Επειδή, όµως, προηγουµένως είχε µιλήσει και για αλαλούµ και
για διαφορετικές κατηγοριοποιήσεις από εµάς, δεδοµένου ότι ο
ίδιος είναι υπέρ τού να υπάρχει εκτός σχεδίου δόµηση για τους
µικρούς –µας το είπε ξεκάθαρα αυτό- επειδή δεν θέλει να υπάρ-
χουν µε βάση την πρώτη σκέψη του διαφορετικές κατηγοριοποι-
ήσεις, εγώ µπορώ στη συνέχεια να συνάγω, µε βάση τους
κανόνες της κοινής λογικής, ότι ο κ. Φάµελλος τελικά προτείνει
να κρατήσουµε την εκτός σχεδίου δόµηση για όλους.

Άρα, τον ενοχλεί και αναφέρεται στο αλαλούµ, γιατί και ο κ.
Φάµελλος θέλει εκτός σχεδίου δόµηση χωρίς κανόνες. Μπάχαλο
παντού! Είναι προφανώς και το δόγµα του κ. Φάµελλου, µόνο
που προσπάθησε να µας το κρύψει και χρειάζεται µία προσπά-
θεια, για να αποκωδικοποιήσει κανείς τη σκέψη του. 

Μας έγιναν παρατηρήσεις, επίσης, για τις τράπεζες. Πάλι τα
ίδια µε τις τράπεζες και από τον ΣΥΡΙΖΑ και από το ΚΚΕ, νοµίζω
και από το Κίνηµα Αλλαγής. 

Τι κάνουµε µε τις τράπεζες; Λέµε ότι εάν έχουν στην ιδιοκτησία
τους κάποιο σπίτι, το οποίο ήδη το έχουν πάρει από πλειστηρια-
σµό και το οποίο είναι αυθαίρετο, επειδή δεν είχαν τρόπο όταν
περιήλθε στην ιδιοκτησία τους να ελέγξουν -κακώς, αλλά δεν
υπήρχε στην Ελλάδα τέτοιος τρόπος- να τους δώσουµε τη δυ-
νατότητα να το τακτοποιήσουν. 

Τι προτείνετε; Να µην το τακτοποιήσουν. Και γιατί να το επι-
τρέψουµε στους κληρονόµους, που το επιτρέπουµε σ’ αυτό το
νοµοσχέδιο; Στους κληρονόµους το επιτρέπουµε. Κληρονοµεί
κάποιος κάποιο σπίτι, δεν ήξερε την κατάσταση, δεν είχε ευθύνη,
του το επιτρέπουµε. 

Στις τράπεζες γιατί να µην το επιτρέψουµε; Ίσα-ίσα, για να αι-
σθανθούµε µια ικανοποίηση ότι εκδικούµαστε τις τράπεζες, που,
ειρήσθω εν παρόδω -δεν λέω µόνο ότι αν καταρρεύσουν οι τρά-
πεζες, καταρρέει η οικονοµία κ.λπ.- το δηµόσιο έχει ένα µικρό-
τερο ή µεγαλύτερο µερίδιο σε όλες τις τράπεζες. Δηλαδή,
θέλετε να στραφούµε και εναντίον των εαυτών µας, του δηµο-
σίου, και των ψηφοφόρων σας, που ως Έλληνες πολίτες είναι τε-
λικά µικροµέτοχοι στις τράπεζες. Λογική δεν βγαίνει. Μία τζάµπα
κακία και µια κακιασµένη αντιπολίτευση. 

Ο κ. Φάµελλος πάλι µίλησε για τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια.
Είπε ότι δήθεν τα προχώρησε ο ΣΥΡΙΖΑ. Αυτά στη φαντασία του
ΣΥΡΙΖΑ, φυσικά, διότι δεν προχώρησαν. Είπε ότι είχαν κλείσει το
θέµα µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων. Σύµφωνα µε τον
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κ. Οικονόµου, που έχει µιλήσει µε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επεν-
δύσεων, η τράπεζα λέει το ακριβώς αντίθετο. Και υποθέτω ότι
θα φέρει και όλα τα σχετικά στοιχεία, για να τεκµηριώσει ακρι-
βώς αυτό το οποίο έχει υπογραµµίσει στην επιτροπή. 

Επίσης, ο κ. Φάµελλος λέει ότι «δεν δίνετε αρµοδιότητες στους
Οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης για τα τοπικά πολεοδοµικά
σχέδια». Αλλά, ένα λεπτό µετά στην τοποθέτησή του επικρίνει
τον κ. Οικονόµου, διότι έστειλε γράµµα στην τοπική αυτοδιοί-
κηση, για να τους πει οι δήµαρχοι να υποδείξουν ποιες είναι οι
περιοχές προτεραιότητας. Και τα δύο δεν µπορεί να ισχύουν. Και
ότι δεν δίνουµε σηµασία στην αυτοδιοίκηση, αλλά και το ότι κα-
κώς στέλνει γράµµατα ο κ. Οικονόµου, για να ζητήσει τη γνώµη
τους. 

Από εκεί και πέρα, ακούστηκαν τα συνηθισµένα, ότι το νοµο-
σχέδιο είναι αντιπεριβαλλοντικό. Το είπαν όλοι οι συνάδελφοι του
ΣΥΡΙΖΑ. Ένα πράγµα δεν πρόσεξατε, ότι, κατά βάση, και οι πε-
ριβαλλοντικές οργανώσεις που έχουν τοποθετηθεί έχουν τοπο-
θετηθεί µάλλον θετικά. Έχουν πει, όπως λέει ο κ. Αρσένης, ότι
«θα θέλαµε να κάνει η Κυβέρνηση και άλλα βήµατα προς αυτή
την κατεύθυνση». Πάντως, είναι πολύ πιο κοντά στο συγκεκρι-
µένο νοµοσχέδιο, στη δική µας τοποθέτηση, απ’ ό,τι είναι στη
δική σας τοποθέτηση. Και αναφέροµαι στον ΣΥΡΙΖΑ, το ΚΚΕ και
το Κίνηµα Αλλαγής. 

Έγιναν και άλλες παρατηρήσεις. Ο κ. Αρβανιτίδης λέει ότι
«περνάτε την έκθεση Πισσαρίδη και το νοµοσχέδιο αυτό την
αγνοεί». Σοβαρά; Μα, εδώ κάνουµε µία µεταρρύθµιση ακριβώς
στην κατεύθυνση της έκθεσης Πισσαρίδη, µε τα τοπικά πολεο-
δοµικά σχέδια, µε τις παρεµβάσεις για τις χρήσεις γης και µε µια
σειρά από άλλες παρεµβάσεις. 

Ο κ. Αρβανιτίδης, επίσης, ήταν αντίθετος στο πρόστιµο για το
Κτηµατολόγιο. Μάλιστα! Τι λέµε; Λέµε ότι εκεί που έχει ολοκλη-
ρωθεί η κτηµατογράφηση και αφού περάσει αυτός ο νόµος και
αφού περάσουν άλλοι έξι µήνες από την ψήφιση του νόµου, θα
ενεργοποιηθούν τα πρόστιµα. 

Με συγχωρείτε, αλλά ο κ. Αρβανιτίδης ή όποιος άλλος συνά-
δελφος, για να µην το προσωποποιώ, πόσο καιρό χρειάζεται, για
να θυµηθεί την ιδιοκτησία του και να πάει να τη δηλώσει στο Κτη-
µατολόγιο; Πόσο φοβερό είναι αυτό που ζητάµε; Και για ποιον
λόγο το 65%, που έχει κάνει δηλώσεις να παραµένει όµηρος του
35% που δεν έκανε; Για ποιον λόγο; Τι είδους αντιπολίτευση είναι
αυτό το πράγµα; 

Το ΚΚΕ είναι πάλι αντίθετο στο ότι δίνουµε παραπάνω συντε-
λεστή στα βιοκλιµατικά κτήρια και στα κτήρια που κάνουν ενερ-
γειακή εξοικονόµηση. Πιστεύω πραγµατικά ότι είσαστε το µόνο
κόµµα στο κόσµο το οποίο έχει αυτή τη θέση. 

Οπουδήποτε και να το πεις αυτό θα µείνουν οι άνθρωποι εµ-
βρόντητοι, ότι «δεν θέλουµε να στηρίξουµε τα βιοκλιµατικά κτή-
ρια» στην εποχή της κλιµατικής αλλαγής, της αγωνίας για το
περιβάλλον, των πολιτικών που υιοθετούνται σε παγκόσµιο επί-
πεδο γι’ αυτό το θέµα. 

Για να µην κάνω κάποια εξαίρεση, ο κ. Αρσένης χτες, αν τον
άκουσα καλά -παρακολουθούσα κάποια στιγµή από το γραφείο
µου- είπε ότι το νοµοσχέδιο αυτό που κατατέθηκε στην αρχή είχε
ένα προοδευτικό χρώµα λόγω των παρεµβάσεών του στην εκτός
σχεδίου δόµηση και το οποίο χρώµα αναιρέθηκε. 

Κύριε Αρσένη, νοµίζω ότι µας αδικείτε και αδικείτε και τον
εαυτό σας. Εν πάση περιπτώσει, αποσύρθηκε η ρύθµιση για τους
λόγους που εξήγησα για τα πάνω από τέσσερα στρέµµατα, αλλά
παραµένουν µια σειρά από παρεµβάσεις και στην εκτός σχεδίου
δόµηση και σε όλα τα υπόλοιπα θέµατα τα οποία είπα και τα
οποία πάντως δεν αναιρούν τον χαρακτήρα του νοµοσχεδίου. 

Γι’ αυτόν τον λόγο, επειδή ήσασταν σε περιβαλλοντικές οργα-
νώσεις, σας βρίσκω ότι πραγµατικά δεν είστε στο κλίµα καν των
περιβαλλοντικών οργανώσεων, που πάντως δεν είναι του ελέγ-
χου της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν τους έχουµε βάλει εµείς να το-
ποθετηθούν µε αυτό τον τρόπο. 

Εν πάση περιπτώσει, επειδή έχω µιλήσει πάρα πολύ ώρα,
εκείνο το οποίο διαπίστωσα και από τη συζήτηση εδώ και από
την ακρόαση των φορέων είναι ότι η πλειονότητα των φορέων,
ακριβώς επειδή η Κυβέρνηση διαβουλεύτηκε, εξήγησε, µελέτησε
σωστά το νοµοσχέδιο αυτό, τοποθετήθηκε υπέρ. Μην κρυβόσα-

στε πίσω από το δάκτυλό σας. Τοποθετήθηκαν υπέρ. 
Βεβαίως, υπήρχαν και κάποιοι που εξέφρασαν αντιρρήσεις,

αλλά ξέρουµε την πολιτική ζωή στην Ελλάδα, για να καταλαβαί-
νουµε ποιο είναι το κλίµα. 

Εκείνο το οποίο, επίσης, έγινε σαφές είναι ότι παλαιότερες θέ-
σεις που θεωρητικά, τουλάχιστον, διατύπωνε η Αριστερά για τη
χωροταξία, για την πολεοδοµική ανάπτυξη και την εκτός σχεδίου
δόµηση επί της ουσίας ξεχάστηκαν στον βωµό µιας ακραίας ψη-
φοθηρίας. Αυτό συνέβη. 

Λοιπόν, εµείς σας χαρίζουµε την ψηφοθηρία. Σας χαρίζουµε
τις αντιφάσεις, σας χαρίζουµε τον λαϊκισµό και κρατάµε αυτή τη
µεγάλη ευρωπαϊκή µεταρρύθµιση. Το νοµοσχέδιο για τον εκσυγ-
χρονισµό της χωροταξικής και πολεοδοµικής νοµοθεσίας είναι
µια βαθιά τοµή, µια µεγάλη µεταρρύθµιση. Χαίροµαι που και προ-
σωπικά έχω συµβάλει στην πραγµάτωση αυτής της µεταρρύθµι-
σης. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κι εµείς ευχαριστού-
µε, κύριε Υπουργέ. 

Κατ’ αρχάς, να πω στην κ, Μανωλάκου, η οποία προηγουµένως
είχε θέσει ένα θέµα και για λογαριασµό και των υπολοίπων ειση-
γητών, ότι το Προεδρείο το αντιµετωπίζει. Θα δούµε τώρα στην
πορεία των κύκλων, γιατί µέχρι στιγµής έχουµε ολοκληρώσει τον
πρώτο εκ τεσσάρων κύκλων οµιλητών συναδέλφων Βουλευτών. 

Όπως καταλαβαίνετε, θα υπάρξει µια σειρά τοποθετήσεων
των Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων τώρα. Ανακοινώνω ότι προς
το παρόν θα µιλήσει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία, η κ. Πέρκα, και στη συνέχεια, ο Κοινο-
βουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης, κ. Χήτας, και
όπως τον ζητούν. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Αυτή τη στιγµή, δεν

µπορώ να δώσω τον λόγο σε κανέναν εισηγητή, αλλά µόνο σε
Κοινοβουλευτικό.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Επί προσωπικού, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Φάµελλε, µην

παίρνετε το µικρόφωνο. Δεν υπάρχει προσωπικό και αυτό το
κρίνω εγώ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Επί του Κανονισµού, είστε …
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κύριε Φάµελλε, καθί-

στε και διαβάστε το άρθρο 68 του Κανονισµού. Κάθε µέρα τους
παρακαλώ όλους. Το προσωπικό θέµα το κρίνει ο Πρόεδρος και
έγκειται στο αν υπήρξε ύβρις εναντίον προσώπων.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Βεβαίως, υπήρξε ύβρις. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν υπάρχει προσω-

πικό και εκεί τελειώνει το θέµα. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Συνεχίστε να επιδεικνύετε... 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Δεν υπάρχει προσω-

πικό. Μόνο αν υπάρχει κάποιος λόγος, που θέλω να διευκρινί-
σετε, αν εγώ δεν κατάλαβα. Εγώ καταλαβαίνω πάρα πολύ καλά.

Κυρία Πέρκα, θέλετε να µιλήσετε; Ελάτε στο Βήµα.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητώ τον λόγο επί

προσωπικού.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Εγώ κρίνω -σας το

είπα και πάλι, διαβάστε- ότι δεν υπήρξε κανένα προσωπικό. 
Κυρία Πέρκα, έχετε τον λόγο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, πόσο θα προχωρή-

σετε τις αντιδηµοκρατικές µεθοδεύσεις;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Έχετε τον λόγο,

κυρία Πέρκα. Θέλετε να µιλήσετε; Σας δίνω τον λόγο, ξεκινήστε.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Θα φιµώσετε τους Βουλευτές και

επί του προσωπικού;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Προσωπικό θέµα δεν

υπάρχει. Τον λόγο επί προσωπικού τον δίνει ο Πρόεδρος όταν
κάτι δεν έχει αντιληφθεί. Όλα τα αντιλήφθηκα…

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Συγχαρητήρια! Και εις ανώτερα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Οι διαφορετικές θέ-

σεις των κοµµάτων δεν αποτελούν προσωπικό θέµα.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Έτσι είναι η δηµοκρατία, κύριε Πρό-

εδρε;

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΔ’ - 3 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2020 3285



ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Καθίστε κάτω, σας
παρακαλώ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Συγχαρητήρια, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Πέρκα, έχετε

τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΑΡΒΑΝΙΤΙΔΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, όσον αφορά

εµένα, ό,τι είπε ο κύριος Υπουργός είναι ψέµα!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ούτε κι εσείς έχετε

τον λόγο. Αν έχετε Κοινοβουλευτικό Εκπρόσωπο, µπορεί να σας
εκφράσει.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Όλα είναι απολύτως ψευδή! 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Κυρία Πέρκα, αν θέ-

λετε, µπορείτε να εκφράσετε εσείς τον κ. Φάµελλο.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Έβαλε ψέµατα στο στόµα µας! Είναι

ύβρις! Όλα τα έκανε µπάχαλο στο Υπουργείο Περιβάλλοντος!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Αθανάσιος Μπούρας): Ορίστε, κυρία Πέρκα,

έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, για άλλη µια φορά εγώ προβληµατίζοµαι εάν

δεν καταλαβαίνετε ή αν κάνετε πως δεν καταλαβαίνετε. Εγώ θα
θεωρούσα πάρα πολύ έντιµο εκ µέρους σας, για να κάνουµε
αυτό τον ήρεµο και σοβαρό πολιτικό διάλογο εδώ µέσα, να έρ-
θετε και να πείτε, «προσπαθώ να βάλω κάποια τάξη στον κόσµο
και να ευνοήσω κάποια συµφέροντα». Υπήρχαν τρόποι να το
πείτε και να κάνουµε και κουβέντα επ’ αυτού, γιατί -και θα σας
τον πω στο τέλος της οµιλίας µου- οι επενδύσεις µε τον τρόπο
που πηγαίνετε να τις προχωρήσετε, δεν προχωράνε -έχουµε πα-
ράδειγµα, αναφέροµαι στο Ελληνικό- χωρίς χωροταξία, χωρίς
σχέδιο. Και τώρα αρχίζετε και δίνετε δωράκια. Εκτός του ότι είναι
άδικο για το δηµόσιο συµφέρον, εγώ στη δική σας λογική απαν-
τάω. 

Έχουµε κατάτµηση του δικαιώµατος επιφάνειας, άρα απο-
κτάτε στις ζώνες ανάπτυξης δικαίωµα κυριότητας και έρχεστε µε
τροπολογία σήµερα -πέραν του προεδρικού διατάγµατος, της
ΚΥΑ κ.λπ.- και δίνετε και µία δυνατότητα ενοποίησης ξενοδοχει-
ακής, αυτά τα περιβόητα condo hotels, τα οποία, επίσης, επεµ-
βαίνουν στην κυριότητα στις ζώνες ανάπτυξης που προορίζονται
µόνο για τουρισµό και αναψυχή. 

Δώρα, δώρα, δώρα! Δεν γίνεται! Και µη µας κοροϊδεύετε εάν
τυχόν καταλαβαίνετε. Εάν δεν καταλαβαίνετε, εγώ σας συγχωρώ
και θα προσπαθήσω να σας το εξηγήσω. 

Πρώτον, µιλήσατε για πρόοδο. Σας, λέω, λοιπόν, ότι αυτό το
νοµοσχέδιο είναι αναχρονιστικό και αντιπεριβαλλοντικό, φυσικά,
και πολύ πίσω από την επίκαιρη συζήτηση που γίνεται ευρω-
παϊκά, τις οποίες τάσεις πρέπει να παρακολουθούµε, σε σχέση
µε τα περιεχόµενα της βιώσιµης ανάπτυξης και την ατζέντα του
2030. Διατρέχεται από αναχρονιστικές αντιλήψεις για το σχεδια-
σµό του χώρου -χερσαίου και θαλάσσιου- και, προφανώς, δεν
ανταποκρίνεται στις σηµερινές προκλήσεις, που δηµιουργούν
αυτές οι αλληλένδετες κρίσεις µε τις επιπτώσεις τις χωρικές. Και
µιλάω για την κλιµατική κρίση, την υγειονοµική κρίση. Αυτά δεν
υπάρχουν στο νοµοσχέδιο.

Είναι, όµως, και αντιεπιστηµονικό, διότι υποβαθµίζει τον ολο-
κληρωµένο σχεδιασµό, ο οποίος αναιρείται πλήρως από έναν
αποσπασµατικό, κατά περίπτωση σχεδιασµό του ειδικού πλαι-
σίου και σχεδίων, τα οποία ξαφνικά κατισχύουν όλων. 

Ως εκ τούτου, είναι και αντιδηµοκρατικό, γιατί οι διατάξεις του
αφορούν λίγους και σίγουρα όχι τα µικροµεσαία στρώµατα ή
τους µη ειδικούς του σχεδιασµού, ενώ αναγνωρίζονται και πολ-
λές φωτογραφικές. Σε κάθε περίπτωση, προάγουν σχεδιασµό
που αναπαράγει και κυρίως εντείνει ανισότητες χωροκοινωνικές
και πολλές ασυνέχειες. 

Και, βεβαίως, είναι αντιαναπτυξιακό, καθώς επιβάλλονται ειδι-
κές τοµεακές, ασύνδετες µεταξύ τους, πολιτικές, επί του ολο-
κληρωµένου περιφερειακού, χωροταξικού και τοπικού πολεοδο-
µικού σχεδιασµού και δεν ενισχύεται αυτή η σύνδεση του χωρο-
ταξικού και πολεοδοµικού σχεδιασµού µε τον αναπτυξιακό προ-
γραµµατισµό. 

Σας έχω ξαναπεί ότι είναι ένα θέµα που µόνο µε τεχνικούς ό-
ρους το αναδεικνύεις και ο κόσµος σήµερα µπορεί να µην κατα-
λαβαίνει µε πρώτη ανάγνωση τι είναι αυτά που λέµε. Όµως,

υπάρχει και µία επιστήµη από πίσω. Αλλιώς σας είπα ότι θα ήταν
έξω από εδώ.

Για να δούµε, όµως, αφού είναι όλα αυτά, τι εξυπηρετεί, κατά
τη γνώµη µας, αυτό το νοµοσχέδιο.

Κύριε Υπουργέ, προβήκατε σε µία διαδικασία αντιγραφής, αλ-
λαγής εκφράσεων, ορισµών -αυτό κάνατε στον νόµο το δικό µας-
που παρεµβαίνει στο σχεδιασµό για να εξυπηρετήσει µόνο ένα
σκοπό. Κατά τη γνώµη µας εξυπηρετεί τον ΣΕΒ, τον ΣΕΤΕ και
άλλα µεγάλα οικονοµικά συµφέροντα, γιατί τους κλείνετε το µάτι
και τους λέτε, «ο σχεδιασµός ο δικός σας κατισχύει έναντι όλων
των σχεδιασµών, όλων των άλλων». Είναι καλυµµένο, αλλά εµείς
το είδαµε, όπως θα το δει και πολύς κόσµος. Είναι, δηλαδή, στην
ουσία αυτό που λέµε, ότι κυριαρχεί ο τοµεακός σχεδιασµός
έναντι του τοπικού, ο οποίος τοπικός είναι συµµετοχικότερος,
είναι δηµοκρατικότερος, απαντάει στις ανάγκες του τόπου και
όχι στις ανάγκες της δραστηριότητας. 

Και, βεβαίως, έχουµε και τα ειδικά χωρικά σχέδια, τα οποία για
άλλη µία φορά υπενθυµίζετε ότι κατισχύουν. Όλοι, λοιπόν, οι µε-
γάλοι οικονοµικοί παίκτες -γιατί είναι εθνικού επιπέδου τα τοµε-
ακά, ρυθµίζουν, δηλαδή, τουρισµό, βιοµηχανία, logistics,
εξορύξεις- είναι πάρα πολύ ευχαριστηµένοι. Γι’ αυτό και τα ενι-
σχύετε διττά. Από τη µία γίνονται πιο δεσµευτικά από τα περιφε-
ρειακά και αφ’ ετέρου διευρύνετε και το αντικείµενό τους, παίρ-
νουν αντικείµενα από την εθνική χωρική στρατηγική. 

Ουσιαστικά το νοµοσχέδιο πολεοδοµιµοποιεί τη χωροταξία, η
οποία πολεοδοµία έχει όρους και κανόνες, έχει κανονιστικό
ρόλο. Η χωροταξία, όµως, έχει στρατηγικές κατευθύνσεις και
είναι πρότυπο χωρικής ανάπτυξης. 

Βάζετε και έναν συντονιστή -και αυτό έχει πολύ ενδιαφέρον,
γιατί, ξέρετε, αυτή η επιτροπή θα είναι δίπλα στη δηµόσια διοί-
κηση και θα καθορίζει τις κατευθύνσεις και τις προτεραιότητες
του τύπου «τουρισµός ή εξόρυξη ή βιοµηχανία»- και µια δοµή και
παρακάµπτονται όλες οι υφιστάµενες δοµές του Υπουργείου,
ένα παράλληλο δηµόσιο εκτός ιεραρχίας, κατευθείαν στον
Υπουργό. 

Σήµερα, βέβαια, είδαµε ότι κάνετε και µία κεντρική δοµή. Και
ακούστηκε το επιχείρηµα, «κάνω δοµή…» -πάω στο επόµενο- «…
και αναθέτω, ουσιαστικά, την επίβλεψη σε ιδιώτες µελετητές από
ένα µητρώο, γιατί δεν έχω υπαλλήλους». Και εγώ έρχοµαι και
ρωτάω το εξής: Και την κεντρική υπηρεσία πώς θα τη λειτουρ-
γήσετε; Θα κάνετε προσλήψεις. Γιατί δεν ενισχύετε αυτές τις
υπηρεσίες, για να δουλέψει το δηµόσιο, το οποίο είναι πολύ σο-
βαρό και διασφαλίζει το δηµόσιο συµφέρον; Τις έχετε αφήσει να
ρηµάξουν. 

Θα υπάρχουν, λοιπόν, και αυτοί οι αξιολογητές. Δεν τους λέτε
«επιβλέποντες», γιατί η αρµοδιότητα της επίβλεψης ανήκει -ευ-
τυχώς- ακόµα στο δηµόσιο και δεν µπορείτε να τους πείτε έτσι.
Θα είναι εκεί δίπλα, όµως, και θα κατευθύνουν τα σχέδια. Ξέ-
ρουµε πώς γίνονται. 

Ο εκπρόσωπος της ΕΜΔΥΔΑΣ µίλησε πολύ σωστά για «περι-
στρεφόµενη πόρτα». Δηλαδή, ελεγκτές και ελεγχόµενοι θα αλ-
ληλοσυνδέονται και θα αλλάζουν ρόλους ανά µελέτη.

Ενάµιση χρόνο τώρα, λοιπόν, η Κυβέρνησή σας -για να µην
λέτε τι κάνουµε εµείς- έχει παγώσει µία διαδικασία που ήταν
ώριµη, µε χρηµατοδοτικά, µελετητικά. Και γιατί το κάνει; Για να
κατακρεουργήσει τους δήµους, να τους πάει σε δηµοτικές ενό-
τητες και να µετονοµάσει, ουσιαστικά, και το σχεδιασµό σε το-
πικά πολεοδοµικά. 

Αυτό, όµως –και είναι πολύ σηµαντικό- είναι πολιτικό ζήτηµα,
γιατί αυτό είναι αυτό που λέµε «κουρελοποίηση του δήµου». Θα
υπάρχουν κάποιες περιοχές προνοµιούχες µε σχέδιο και κάποιες
χωρίς σχέδιο. Ανισότητες, ασυνέχειες και πελατειακές σχέσεις. 

Θυµάστε πώς γινόταν µε τους δηµάρχους, ποια περιοχή θα
πρωτοµπεί στο σχέδιο. Τώρα το ερώτηµα θα είναι ποια περιοχή
έχει σχέδιο και ποια δεν έχει σχέδιο. Κι αν σκεφτούµε ότι µόνο
το 20% της επικράτειας έχει σχέδιο, καταλαβαίνετε τι θα γίνει.

Τώρα, µας είπατε, «Η Αριστερά πάντα έλεγε…» κ.λπ.. Προ-
σπαθώ να το εξηγήσω, γιατί αυτό πιστεύω ότι όντως δεν το κα-
ταλάβατε. Βεβαίως, η Αριστερά πάντα έλεγε, ή κατάργηση ή
περιορισµό της εκτός σχεδίου δόµησης και αυτό λέµε και τώρα.
Αυτό, όµως, δεν είναι ευχή. Αυτό, λοιπόν, γίνεται µε κάποια ερ-
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γαλεία, τα εργαλεία αυτά που φτιάχνουν µία δυνατότητα ισότι-
µης πρόσβασης όλων όσων έχουν σχέση µε κάθε τόπο για το
πώς θα σχεδιάζουν τον τόπο τους. 

Εποµένως, η συζήτηση για τα εκτός σχεδίου θα πρέπει να µε-
τατοπιστεί στην ανάγκη της θεραπείας µε ολοκληρωµένο χωρικό
σχεδιασµό παντού. Αυτό προσπαθήσαµε να κάνουµε µε τα τρια-
κόσια τριάντα τοπικά χωρικά που σταµατήσατε ενάµιση χρόνο
τώρα. 

Και µας φέρνετε σήµερα διατάξεις, που ουσιαστικά αποµει-
ώνουν και το δηµόσιο χαρακτήρα του σχεδιασµού. Αυτό που λέ-
γαµε η κουλτούρα του σχεδιασµού, που παράγεται και επιβλέ-
πεται από τη δηµόσια διοίκηση, πάει περίπατο. 

Όµως, είπατε και κάτι ακόµα, κύριε Υπουργέ. Είπατε ότι κα-
ταργείτε τις παρεκκλίσεις. Δεν τις καταργείτε. Έχουν άλλη στό-
χευση οι παρεκκλίσεις, διότι ενώ οριζόντια µειώνεται ο συντελε-
στής δόµησης για την κατοικία, ακόµα και για ξενοδοχειακές µο-
νάδες, τα τουριστικά σύνθετα καταλύµατα ξαφνικά έχουν ευνοϊ-
κές ρυθµίσεις. Και υπενθυµίζω ότι φροντίσατε σε προηγούµενο
νοµοσχέδιο και στον ν.4685, να αλλάξετε κάποιους ορισµούς.
Δεν είναι αθώες οι αλλαγές αυτές. Εκεί πρωτοεµφανίστηκε το
σύνθετο τουριστικό κατάλυµα. 

Κύριε Οικονόµου θα σας δώσω και στοιχεία που µέσα ακόµα
και στους ορισµούς του νοµοσχεδίου, δεν το βάζετε στους ορ-
γανωµένους υποδοχείς, γιατί δεν είναι οργανωµένος υποδοχέας.
Γιατί δεν είναι σχεδιασµός, είναι έργο. Δεν κάνουµε ΣΜΠΕ µε
προεδρικό διάταγµα αλλά ΚΥΑ και ΜΠΕ. Είναι έργο. Ξέρω ποιους
θέλετε να εξυπηρετήσετε, αλλά τα λέω για να τα ακούσει και ο
κύριος Υπουργός,- µας το είπε και πριν- ο οποίος µας είπε τι θα
γίνει µε τα νησιά µας. Και δεν καταλαβαίνει ότι µε αυτό ακριβώς
το άρθρο τουριστικοποιούµε τα νησιά µας µε σύνθετα τουριστικά
καταλύµατα και αυξηµένους συντελεστές και σε µικρότερα
στρέµµατα. Αυτό δεν µπορείτε να το αρνηθείτε, είναι αυτό! 

(Στο σηµείο αυτό, την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ζ’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΑΒΔΕΛΑΣ)

Κατά τα άλλα, την εκτός σχεδίου δόµηση στην πραγµατικό-
τητα την επιταχύνει, γιατί σε δύο χρόνια µπορεί και να παρατα-
θούν. Δεν ξέρω τι θα γίνει εκεί. Αυτό που έχει σηµασία είναι ότι
στις µεταβατικές διατάξεις λέει ότι µπορούν τώρα να πάνε οι κά-
τοικοι –όποιος είναι σε αυτή την κατηγορία- να βγάλουν άδεια.
Και πως να βγάλει άδεια, όταν ήρθε το ίδιο το Σ.τ.Ε. µε τη νοµο-
λογία του και λέει ότι οι δηµοτικές οδοί δεν µπορεί πια να επιβε-
βαιώνονται µε το χαρτί του δηµάρχου, αλλά πρέπει να γίνει ένα
σύστηµα και ένας προγραµµατισµός του δηµοτικού οδικού δι-
κτύου του. Άρα, δεν µπορούν να βγάλουν άδεια και δεν ξέρω τι
γίνεται και µε τις εγκρίσεις της αρχαιολογίας και των δασών και
αν θα ξαναέχουµε νέα γενιά αυθαιρέτων στα δάση. 

Για τις τράπεζες ακούστε τώρα. Εδώ κοροϊδευόµαστε. Ζητάει
το Τεχνικό Επιµελητήριο της χώρας, εµείς, όλη η Αντιπολίτευση
καιρό τώρα παράταση για τη ρύθµιση των αυθαιρέτων. Αρνηθή-
κατε. Ξαφνικά οι µόνοι που θα δικαιούνται, εκτός βέβαια από τις
φυσικές καταστροφές –αυτό είναι µάλλον για ξεκάρφωµα- είναι
οι τράπεζες. Διότι λέτε ότι οι τράπεζες, όπως και οι κληρονόµοι
δεν ξέρουν ότι είχε αυθαιρεσία. 

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Καλά, οι κληρονόµοι …
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Οι κληρονόµοι δεν ήξεραν. Αλλά

οι άλλοι άνθρωποι που έχουν την ίδια περίπτωση µπορεί να το
έχουν κληρονοµήσει την προηγούµενη δεκαετία, επίσης. Και πάλι
δεν ξέρουν. Κανείς δεν ξέρει µικροαυθαιρεσίες που έχει το σπίτι
του.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΣΤΑΜΕΝΙΤΗΣ: Δεν µιλάµε για αυθαιρεσίες.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Εντάξει, σε κατηγορία πέντε,

αλλά µην µε διακόπτετε. Κρατήστε τον χρόνο, σας παρακαλώ,
κύριε Πρόεδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας παρακαλώ, έχει
δίκιο. 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Τώρα κοροϊδευόµαστε. Εδώ έχε-
τε στο άρθρο 104 άλλη µία χαριστική -θα σκίσω το πτυχίο µου
εγώ- ρύθµιση. Λέει ότι µπορεί να χτιστεί ένας παραπάνω όροφος
για λόγους στατικής επάρκειας αρκεί να µην κατοικηθεί. Είµαι
πολιτικός µηχανικός. Να έρθει ένας επιστήµονας και να µου εξη-
γήσει πώς ένας όροφος επιπλέον µπορεί να συµβάλει στη στα-

τική επάρκεια.
Θα πω λίγα πράγµατα για τις τροπολογίες και θα επανέλθουµε

βέβαια και αύριο.
Για τις τροπολογίες που καταθέσαµε εµείς: Αγαπητοί συνά-

δελφοι την ώρα που η χώρα µας καταγράφει καθηµερινά αρνη-
τικά ρεκόρ σε ανθρώπινες απώλειες, κατ’ ελάχιστο πρέπει στην
κρίσιµη κατάσταση να συνεννοηθούµε µε δηµοκρατία, διαφάνεια
και συνεννόηση. Η επιτυχία της εφαρµογής των όποιων µέτρων
απαιτεί, βεβαίως, κλίµα εµπιστοσύνης. Μας το διαµήνυσε και ο
κ. Πέτσας, αφού όµως πρώτα παραδέχτηκε ότι έλεγε ψέµατα για
το παράλληλο υποσύστηµα καταγραφής κρουσµάτων του ΕΟΔΥ,
το οποίο στοίχισε και 800.000 ευρώ στο ελληνικό δηµόσιο και κυ-
ρίως, στέρησε από τους επιστήµονες εκείνα τα απαραίτητα ερ-
γαλεία για να µπορούν να αποφανθούν για κρίσιµες αποφάσεις. 

Μετά, λοιπόν, απ’ αυτές τις αποκαλύψεις για παράλληλες
πλατφόρµες για τα πραγµατικά επιδηµιολογικά δεδοµένα και τον
αριθµό των καθηµερινών τεστ, επανακαταθέτουµε την τροπολο-
γία προκειµένου να βγουν στο φως τα πρακτικά της επιτροπής
εµπειρογνωµόνων. Νοµίζουµε ότι αυτό και ενισχύει την κοινοβου-
λευτική διαδικασία, αλλά και την εµπιστοσύνη του κόσµου µε τη
διάχυση της πληροφορίας και της επιστηµονικής τεκµηρίωσης
και ας αποτυπωθεί και η ανεξαρτησία αυτού του επιστηµονικού
φορέα. Αλλά αφού τα έχετε όλα καλώς καµωµένα, γιατί αρνείστε
αυτή τη δηµοσίευση; 

Αυτό το πρόσφατο γεγονός, όµως, προστίθεται σε µια λίστα
τραγικών ευθυνών της Κυβέρνησης στη διαχείριση της υγειονο-
µικής κρίσης, που έχουν οδηγήσει σ’ αυτές τις δραµατικές εξε-
λίξεις στην κατάρρευση του ΕΣΥ και την πλήρη απώλεια ελέγχου
της πανδηµίας. Και µιλώ για ευθύνες και όχι για λάθη ή παραλεί-
ψεις. Το ότι χάθηκε πολύτιµος χρόνος, το ότι δεν έγιναν οι ΜΕΘ
που έπρεπε, το ότι δεν έγιναν επιτάξεις, ότι δεν έγιναν προσλή-
ψεις γιατρών και νοσηλευτικού προσωπικού, συνταγογράφηση,
παραπάνω τεστ µας το είπε και ο κ. Πέτσας: «Για να µην πετα-
χτούν λεφτά». 

Και αυτό είναι πολιτική επιλογή. Είναι η πολιτική σας ιδεολη-
ψία. Διότι όταν µε το καλό περάσει η πανδηµία, τι θα τους κά-
νουµε τους γιατρούς και το ενισχυµένο ΕΣΥ; Καραδοκεί ο ιδιω-
τικός τοµέας να προσφέρει τις υπηρεσίες του, εννοείται µετά την
κρίση κι εννοείται µε το αζηµίωτο. Αυτό δεν σχεδιάζατε προ παν-
δηµίας; Και έτσι ούτε µια πρόσληψη, ούτε µια ΜΕΘ, εννοώ µέχρι
να σκάσει η πανδηµία.

Και βέβαια ο προϋπολογισµός έρχεται και το επιβεβαιώνει. Θα
δοθούν 600 εκατοµµύρια λιγότερα στην υγεία, λες και θα περά-
σει η κρίση και δεν µας χρειάζονται παραπάνω λεφτά για την
υγεία.

Εποµένως, στο ίδιο πλαίσιο δεν έχετε καµµιά ευαισθησία να
επανασυνδέσετε ρεύµα, φυσικό αέριο, νερό, διαδίκτυο. Τα παι-
διά κάνουν µάθηµα, χωρίς να έχουν ρεύµα και διαδίκτυο στο
σπίτι. Εµείς είπαµε ότι επανακαταθέτουµε και αυτή την τροπο-
λογία και σας ζητάµε να την στηρίξετε, για να µην ξαναφτάσουµε
στην εποχή µε τα µαγκάλια που χάθηκαν ανθρώπινες ζωές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και ολοκληρώνουµε
µε αυτή; 

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Βεβαίως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Μπράβο!
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Και αυτή η αδράνεια µάς προκα-

λεί έκπληξη, γιατί όλες οι ευρωπαϊκές χώρες. αυτό το έχουν
κάνει. Εδώ δεν έχετε πληρώσει τις εφηµερίες των γιατρών. Τους
χειροκροτήσατε πολύ είναι η αλήθεια, αλλά δεν φτάνει. Έξι
µήνες απλήρωτες υπερωρίες! Άλλη τροπολογία. Και βεβαίως, τα
άτοµα µε αναπηρία τα οποία βιώνουν µε µεγαλύτερη ένταση τις
επιπτώσεις πανδηµίας και στο ΟΠΕΚΑ εκκρεµούν τριανταεπτά-
µισι χιλιάδες αιτήσεις για προνοιακά επιδόµατα ανεργίας. Άλλη
µια τροπολογία για αυτά.

Και συνεχίζουµε αύριο µε τις δικές σας τροπολογίες, οι οποίες
πραγµατικά θα έχουν πολύ ενδιαφέρον.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε. Και µιας που βρισκόµαστε στους Κοινοβουλευτικούς Εκ-
προσώπους, τον λόγο έχει ο κ. Κωνσταντίνος Χήτας από την
Ελληνική Λύση και στη συνέχεια η κ. Φωτεινή Μπακαδήµα από
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το ΜέΡΑ25.
Ορίστε, κύριε Χήτα, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΗΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε ευχαριστώ πολύ.
Κύριοι Υπουργοί, καµµιά φορά µου λένε όσοι επικοινωνούν

µαζί µας και µαζί µου στο διαδίκτυο: «Καλά τα λέτε, ρε Χήτα,
αλλά πού τα λέτε; Πού;». Πού να τα πούµε, κύριε Πρόεδρε; Το
λένε οι ψηφοφόροι, οι άνθρωποι που µας ακολουθούν: «Ωραία
οµιλία. Πού τα λέτε;». Τα λέµε για τον κόσµο. Βασικά δεν τα λέµε
εδώ για τους συναδέλφους. Δεν εννοώ τους Υπουργούς. Τα λέµε
περισσότερο για τον κόσµο.

Επειδή το νοµοσχέδιο αναλύθηκε και νοµίζω ότι η Ελληνική
Λύση πάντα εξηγεί τους λόγους για τους οποίους υπερψηφίζει
ή καταψηφίζει κάτι από τους εισηγητές, θα µου επιτρέψετε, κύριε
Υφυπουργέ, να µπούµε σε κάποια θέµατα τα οποία καλείται η
Ελληνίδα και ο Έλληνας να αντιµετωπίσουν και τα αντιµετωπί-
ζουν καθηµερινά. Και είναι θέµατα επικαιρότητας τα οποία θα
µας απασχολήσουν.

Ένα τεράστιο θέµα το οποίο θα είναι στην καθηµερινή ατζέντα
κάθε σπιτιού, σε κάθε συνοικία, σε κάθε πόλη και σε κάθε χωριό,
είτε το θέλουµε είτε όχι, είναι το θέµα του εµβολίου και του εµ-
βολιασµού.

Διάβασα πριν από λίγη ώρα δηλώσεις του κ. Πέτσα, του Κυ-
βερνητικού Εκπροσώπου. Ο τίτλος σε όλα τα ειδησεογραφικά
site είναι: «Εθελοντικός και δωρεάν ο εµβολιασµός.». Χαίροµαι.
Χαιρόµαστε εάν είναι εθελοντικός. Θα είναι, όµως, εθελοντικός
ή πάτε να περάσετε µε άλλους έµµεσους τρόπους την υποχρε-
ωτικότητα;

Και θα ξεκινήσω µε τα εξής, γιατί το θέµα είναι πάρα πολύ ση-
µαντικό και πρέπει να γίνει σαφές. Δείτε εδώ τροµολαγνεία. «Δια-
βατήριο εµβολίου». Αυτά είναι ρεπορτάζ των καναλιών. Θα τα
καταθέσω όλα στα Πρακτικά. Είναι το πώς εξηγούν στον κόσµο
να τον πείσουν ότι πρέπει να κάνει το εµβόλιο. Δηλαδή, κάνε το
εµβόλιο γιατί πρώτον, θα έχεις το διαβατήριο να κυκλοφορείς.
Δεύτερον, «υγειονοµικό διαβατήριο». Τρίτον, «Τα προνόµια του
εµβολίου: Ελευθερία µετακίνησης, συναυλιακοί χώροι, κινηµατο-
γράφοι». Δηλαδή, όσοι δεν επιθυµήσουν να εµβολιαστούν, δεν
θα µπορούν να πάνε στον κινηµατογράφο, σε ένα θέατρο ή
οπουδήποτε αλλού. Τέταρτη κάρτα: «Τα προνόµια του εµβολια-
σµού: Αεροδρόµια, εστιατόρια, µπαρ». Θα µας κόψετε το φαγητό
µας και το κρασί µας, δηλαδή, εάν δεν κάνει κάποιος το εµβόλιο.
Λέµε τώρα! Αυτή είναι η επιχειρηµατολογία σας. «Ψηφιακή ταυ-
τότητα ανοσίας. Ψηφιακή κάρτα υγείας».

Αυτά, όταν τα καταθέτουµε στα Πρακτικά, δεν το κάνουµε για
το θεαθήναι. Ρίξτε µια µατιά. Θα είµαστε πολλές ώρες ακόµα
εδώ µέσα.

Αυτά είναι ο τρόπος µε τον οποίον προσπαθείτε να πείσετε τον
κόσµο να κάνει το εµβόλιο; Προσπαθείτε να τους πείσετε µε την
τροµοκρατία των µέσων µαζικής ενηµέρωσης και όχι µόνο; Είναι
πραγµατικά φοβερό!

Να αφήσω τα µέσα µαζικής ενηµέρωσης και να πάω στο Συµ-
βούλιο της Επικρατείας. Πριν από λίγη ώρα, δεν έχει µια ώρα,
βγήκε η απόφαση. Συνταγµατική, λοιπόν, η διαγραφή παιδιών
από παιδικούς σταθµούς, αν είναι ανεµβολίαστα! Τι είναι αυτό το
πράγµα; Είναι εθελοντικός ο εµβολιασµός; Τι σόι εθελοντικός εµ-
βολιασµός είναι αυτός; Αν δεν µπορείς να κυκλοφορήσεις, εάν
δεν µπορείς να φας, εάν δεν µπορείς να δεις ένα θέατρο, εάν
δεν µπορείς να πας το παιδί σου στον παιδικό σταθµό, τι εθελον-
τικός εµβολιασµός είναι αυτός; 

Ξεκαθαρίστε το λίγο και πείτε στον κόσµο την αλήθεια γιατί
έτσι τους µπερδεύετε περισσότερο. Υπάρχει αγωνία στον κόσµο.
Υπάρχει ανασφάλεια, υπάρχει αµφιβολία. Δεν είναι παράλογο
αυτό που νιώθουν οι Ελληνίδες και οι Έλληνες. Το νιώθει όλος ο
κόσµος. Αν κάποιοι είστε πιο εύποροι στο να το κάνετε, µε γεια
σας µε χαρά σας. Μπορεί ο καθένας να επιλέξει τι θα κάνει µε
το σώµα του; Θα έχουµε το δικαίωµα; Ήδη στην ανατολική Μα-
κεδονία διέγραψαν τέσσερα παιδιά. Αναφέροµαι στο Συµβούλιο
της Επικρατείας και την απόφαση διαγραφής τεσσάρων παιδιών
από παιδικούς σταθµούς γιατί είναι ανεµβολίαστα. Τι να λέµε
τώρα; Για να καταλάβουµε πού βρισκόµαστε και πού θα φτά-
σουµε!

Ξέρετε υπάρχει ο απόλυτος παραλογισµός. Κάποιοι στέλνουν

νούµερο 6 στο κινητό τους για να κάνουν βόλτες, ποδηλατάδες,
να παίρνουν τα βουνά, και καλά κάνουν. Αύριο στην επιτροπή για
το σωφρονιστικό θα ενηµερώσω τον κ. Χρυσοχοϊδη για τα περι-
στατικά αυτά, γιατί δεν µπορεί να φταίει ο Υπουργός για όλα
αυτά, ίσως του διαφεύγουν γιατί όπως και σε όλα τα επαγγέλ-
µατα υπάρχουν και κακοί. Δεν µπορεί, λοιπόν, να υπάρχουν κά-
ποιοι που είναι κυνηγοί κεφαλών –το λέω έτσι, ανοιχτά!-
αστυνοµικοί. Δεν µπορείς να κόβεις 1300 ευρώ πρόστιµο σε µια
γυναίκα, που θέλει να καταγγείλει µια επίθεση που δέχθηκε και
πήγε στο Αστυνοµικό Τµήµα µετά τις 21.00’. Δεν µπορείς να επι-
βάλεις πρόστιµο 2300 ευρώ σε κυνηγό, που πήγε µόνος του να
κυνηγήσει. Δεν µπορείς να επιβάλεις πρόστιµο 3300 ευρώ σε
έναν παππού στην Κέρκυρα. Είχαµε φέρει και στη Βουλή το
θέµα, 900 ευρώ, τριπλό πρόστιµο σε µια δεκαεπτάχρονη. 

Έχετε µετατρέψει τους αστυνοµικούς σε κυνηγούς κεφαλών,
αλλά την ίδια ώρα –εδώ είναι οι ανισότητες, εδώ τρελαίνεται ο
κόσµος, θα σας δείξω φρέσκιες φωτογραφίες σηµερινές- στην
Ψαρρών 68, στην Αθήνα έχουµε απ’ έξω εκατόν πενήντα άτοµα.
Πρόκειται για µια ΜΚΟ. Κάθε Πέµπτη µοιράζει δωρεάν φαγητό.
Αναφέροµαι στην «Goodwill Caravan», σε αυτούς τους καλούς
Σαµαρείτες, που έναντι πολλών χιλιάδων ευρώ πουλάνε ανθρω-
πισµό. Δείτε αυτή την εικόνα. Είναι από την οδό Ψαρρών 68 και
είναι σηµερινή. Θα τα καταθέσω όλα στα Πρακτικά.

Όπως θα δείτε, δεν υπάρχουν µέτρα ασφαλείας, µέτρα προ-
στασίας, µάσκες, τίποτα. Είναι ένα µπούγιο. Όµως, επιβάλλεις
πρόστιµο 3500 ευρώ στον παππού, 1600 ευρώ στην κυρία, 900
ευρώ στο δεκαεπτάχρονο κοριτσάκι. Αυτά βλέπει ο κόσµος και
τρελαίνεται. 

Τα είπα χθες και στον κ. Μηταράκη που ήρθε να περάσει µία
ντροπιαστική τροπολογία στο ελληνικό Κοινοβούλιο που δίνει το
δικαίωµα να χρησιµοποιεί η πατρίδα µας τα στρατόπεδά της και
τα δηµόσια κτήριά της για την καταγραφή των παράνοµων µετα-
ναστών –απίστευτα πράγµατα, την ώρα που ζούµε όλα αυτά-
κρύβετε αφίξεις. Του τα είπα εχθές. Βούλιαξε µία βάρκα και εί-
χαµε νεκρούς. Τι είχε αυτή η βάρκα µέσα; Ανθρώπους οι οποίοι
µπήκαν παράνοµα στη χώρα µας. 

Άρα, ποιες ροές σταµάτησαν; Θα σας πω εγώ ποιες ροές. Θα
τα καταθέσω όλα στα Πρακτικά. «Aegean Boat Report», δεν τα
λέµε εµείς αυτά. Να τα πάρετε να τα διαβάσετε και να δείτε και
τις φωτογραφίες. 

Στις 29 Νοεµβρίου είχαµε τρεις βάρκες µε πενήντα άτοµα, στις
30 Νοεµβρίου είχαµε µια βάρκα µε είκοσι επτά άτοµα. Την 1η Δε-
κεµβρίου είχαµε µια βάρκα µε τριάντα δυο άτοµα. Στις 2 Δεκεµ-
βρίου είχαµε µια βάρκα που ναυάγησε µε τριάντα δυο άτοµα
όπου είχαµε εννέα νεκρούς και εννέα αγνοούµενους. Το από-
γευµα της χθεσινής ηµέρας είχαµε άλλη µια βάρκα µε τριάντα
πέντε άτοµα. Συνολικά έχουµε επτά βάρκες µε εκατόν εβδο-
µήντα επτά άτοµα.

Πάµε στην προηγούµενη εβδοµάδα στις 23 µε 29 Νοεµβρίου,
είχαµε επτά βάρκες µε εκατόν τριάντα αφίξεις. Ο πληθυσµός στη
Λέσβο, στη Χίο και στη Σάµο είναι δεκαεπτά χιλιάδες τριακόσιοι
εξήντα δύο. 

Τι είναι αυτά; Μπορείτε να µου πείτε για να καταλάβω; Σταµά-
τησαν οι ροές; Όπου και να πάτε δεν υπάρχουν µέτρα ασφα-
λείας, ούτε µάσκες, κυκλοφορούν όπου θέλουν και την ίδια ώρα
ο φουκαράς ο Έλληνας δεν έχει να φάει. Δεν λαϊκίζω γιατί είναι
η αλήθεια. Ο φουκαράς Έλληνας είναι κλεισµένος στο σπίτι του
-και δεν υπάρχει κανείς που διαφωνεί εδώ µέσα µε αυτά που λέω,
δεν µπορώ να πιστέψω ότι υπάρχει κάποιος που διαφωνεί- και
τρώει πρόστιµο αν πάει 21.05’ ή έχει τη µάσκα κάτω από τη µύτη!
Είναι τρελά πράγµατα αυτά! 

Θα κλείσω µε δυο σηµαντικά θέµατα, κύριε Πρόεδρε.
Το είχαµε πει πολύ πριν πλησιάσει η 17 Νοέµβρη. Θα το πούµε

και σήµερα. Επειδή βλέπουµε ένα σχέδιο όµοιο µε της 17ης Νο-
έµβρη και ενώ συµβαίνουν όλα αυτά µε τον κόσµο κλεισµένο
µέσα, δεν πιστεύουµε να δούµε τίποτα πορείες την Κυριακή στις
6 Δεκεµβρίου. Δεν θέλουµε να πιστέψουµε, κύριε Υπουργέ, ότι
θα έχουµε τίποτα πορείες –θα τα πούµε στον κ. Χρυσοχοϊδη
αύριο στην επιτροπή που έχουµε για το σωφρονιστικό- στις 6 Δε-
κεµβρίου που είναι για τον Γρηγορόπουλο. Διαβάζω ότι η Ελλη-
νική Αστυνοµία είναι σε αυξηµένη επιφυλακή. Λένε ότι θα ακο-
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λουθήσει το ίδιο σχέδιο που ακολούθησε την 17η Νοέµβρη. Εάν
ακολουθήσει το σχέδιο αυτό, τα κάναµε µαντάρα. Γιατί και πο-
ρείες έγιναν και απ’ όλα έγιναν.

Εµείς το λέµε από τώρα, σεβαστείτε τουλάχιστον τις Ελληνί-
δες και τους Έλληνες που περνάνε έναν γολγοθά εσώκλειστοι
στα σπίτια τους χωρίς µαγαζιά, χωρίς λεφτά, χωρίς επιχειρήσεις,
τίποτα. Σεβαστείτε τους ανθρώπους αυτούς και καθίστε στα σπί-
τια σας.

Κλείνοντας, θα ήθελα να µιλήσω –θα ήθελα να είναι εδώ ο κ.
Χατζηδάκης γιατί είχε την ευαισθησία προηγουµένως και τον
τιµά αυτό- για το Ελληνικό Παιδικό Χωριό SOS στο Φίλυρο. Δεν
θα το πω, επειδή είναι η δική µου εκλογική περιφέρεια –για
όνοµα του θεού και της Παναγίας-, εδώ µιλάµε για αθώες ψυχές,
για παιδάκια στο Φίλυρο Θεσσαλονίκης. Το είπε ο Πρόεδρος της
Ελληνικής Λύσης προηγουµένως και µπράβο του που το ανέ-
δειξε και µπράβο που η Ελληνική Λύση κάνει πράγµατα χωρίς να
τα διαφηµίζει. Και τρόφιµα πήγαν και τα πάντα και θα πάνε και
άλλα. 

Κύριε Υπουργέ, αυτό το Παιδικό Χωριό φιλοξενεί τριάντα οχτώ
παιδάκια και έχει άµεση ανάγκη από τρόφιµα και θέρµανση. Οι
Έλληνες ενωµένοι πάντα πετυχαίνουµε. Ήδη υπάρχει µεγάλη κι-
νητοποίηση µέσα από τα social media. Όλοι βοηθούν για να πάνε
στα παιδιά αυτά τρόφιµα και όχι µόνο. 

Η Εκπρόσωπος του Σωµατείου η κ. Ελένη Δανιηλίδου είπε
εχθές ότι η κρατική επιδότηση –και εδώ είναι το θέµα, που θέ-
λουµε να δούµε µε τον κ. Χατζηδάκη- µειώθηκε κατά 90%. Αυτά
τα είπε η κ. Ελένη Δανιηλίδου που είναι η υπεύθυνη του Παιδικού
Χωριού SOS. Πρέπει να το δούµε. Είναι αµαρτία. Δεν µπορεί να
είναι αλήθεια αυτό, αν ισχύει. Αν ισχύει, να το διορθώσουµε
άµεσα. Δεν το συζητάµε! Εδώ δεν είναι πολιτικό το θέµα. Χρει-
άζονται χρήµατα, καύσιµα, τρόφιµα και πολλά άλλα. Όποιος µας
ακούει, πραγµατικά να βοηθήσει. 

Όµως, ως πολιτεία και µε το θεσµικό ρόλο που έχετε, κύριε
Υπουργέ, δείτε για ποιον λόγο –και αν ισχύει αυτό- κόπηκε κατά
90% η επιδότηση στο Παιδικό Χωριό SOS. Πρέπει αυτά τα παιδιά
να τα σώσουµε. Εµείς! Γιατί αν περιµένουµε από τις αλά καρτ
ευαίσθητες ΜΚΟ, όπου δεν έχει κονόµα, το χεράκι τους δεν το
βάζουν! Εκεί δεν τους είδαµε να πηγαίνουν απέξω να µοιράζουν
τρόφιµα και συσσίτια, όπως µοιράζουν κάθε Πέµπτη. Δεν είδα
καµµία ΜΚΟ να ευαισθητοποιήθηκε. 

Ας το κάνουµε, λοιπόν, εµείς. Το οφείλουµε στα παιδιά αυτά,
κύριε Υπουργέ.

Ευχαριστώ.  
(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Κωνσταντίνος Χήτας κατα-

θέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Ελληνικής Λύσης)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Χήτα. 
Τον λόγο έχει η Κοινοβουλευτική Εκπρόσωπος του ΜέΡΑ25 κ.

Φωτεινή Μπακαδήµα. 
ΦΩΤΕΙΝΗ ΜΠΑΚΑΔΗΜΑ: Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν µιλήσω για

το νοµοσχέδιο θα ήθελα να συνεχίσω –θα έκανα αναφορά έτσι
και αλλιώς- από το θέµα που έθεσε ο προηγούµενος συνάδελ-
φος, ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Ελληνικής Λύσης, και
να αναφερθώ στον εµβολιασµό, µιας και εχθές από Βήµατος ο
συνάδελφος που ήταν Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας
Δηµοκρατίας ζήτησε να τοποθετηθούν και τα υπόλοιπα κόµµατα,
για να είναι γνωστή η θέση µας.

Κατ’ αρχάς όλοι καταλαβαίνουµε ότι είναι ένα κρισιµότατο
θέµα που µας απασχολεί όλους. Ήδη έχει ξεκινήσει η συζήτηση
και είναι και εκτενέστατη. Εγώ θα αναφέρω ακροθιγώς –για να
µπω και στο κοµµάτι του νοµοσχεδίου- ό,τι έχουµε πει ως
ΜέΡΑ25 εξαρχής. Θεωρούµε πως δεν είναι προσωπική απόφαση
το αν θα εµβολιαστεί κάποιος ή όχι, καθώς επηρεάζει ευθέως και
το κοινωνικό σύνολο συνολικά. Θεωρούµε ότι ο εµβολιασµός
είναι κατ’ εξοχήν παράδειγµα δηµοσίου αγαθού, ενός αγαθού
που επηρεάζεται φυσικά τόσο από το ατοµικό συµφέρον όσο και

από την ιδιώτευση.
Σίγουρα σε οποιοδήποτε µοντέλο και τρόπο καταλήξουµε και

επιλέξουµε για να πείσουµε τους συνανθρώπους µας δεν θα πρέ-
πει να χρησιµοποιήσουµε ούτε µορφές απειλής προς εκείνους
που δεν θέλουν να εµβολιαστούν ούτε φυσικά να προχωρήσουµε
σε βίαιη, υποχρεωτική εφαρµογή του. 

Θεωρούµε ότι θα πρέπει να διαφυλάξουµε πλήρως τον χαρα-
κτήρα του δηµοσίου αγαθού που ενέχει ο εµβολιασµός, ταυτό-
χρονα ενηµερώνοντας πλήρως τους πολίτες αλλά και εµείς οι
ίδιοι ως εκλεγµένοι αντιπρόσωποι, συµβάλλοντας στην ενίσχυση
της εµπιστοσύνης προς τους επιστήµονες που δυστυχώς αρκε-
τές φορές όπως και τώρα, εν µέσω της πανδηµίας, έχουν εργα-
λειοποιηθεί. 

Είναι κατανοητό ότι αρκετές φορές η διχογνωµία που έχουµε
δει ακόµη και µεταξύ των επιστηµόνων, που βλέπουµε και σε τη-
λεοπτικές εκποµπές και όχι µόνο, γεννά αµφιβολίες στους πολί-
τες.

Γι’ αυτό, λοιπόν, πρέπει –και είναι ένας ρόλος που πέφτει σε
εµάς και αν θέλετε και ένα χρέος που έχουµε- να πείσουµε τους
πολίτες, αποκαθιστώντας την αξιοπιστία των επιστηµόνων και
φυσικά, να συζητήσουµε τώρα –γιατί έχουµε δει διάφορες ανα-
φορές και από την πλευρά της Κυβέρνησης- ένα πλήρες σχέδιο
εµβολιασµού.

Η πρόταση –και θα την επαναλάβω- του ΜέΡΑ25 ήταν να δη-
µιουργηθούν χώροι που τώρα θα χρησιµοποιηθούν για τη διεξα-
γωγή τεστ, στη συνέχεια ως εµβολιαστικοί χώροι και σε ένα
επόµενο στάδιο θα δοθούν ως χώροι πρωτοβάθµιας εκπαίδευ-
σης. Είναι καιρός να λειτουργήσουµε τώρα για πρώτη φορά ίσως
από την έναρξη της πανδηµίας προληπτικά και όχι πυροσβεστικά
και σε δεύτερο χρόνο.

Θα περάσω τώρα στο νοµοσχέδιο που συζητάµε σήµερα, το νο-
µοσχέδιο του Υπουργείου Περιβάλλοντος για τη χωροταξία, ένα
νοµοσχέδιο εκτενές –εκτενέστατο- µε πάρα πολλές πτυχές που
ανέλυσε ο αγορητής µας και συνοδοιπόρος, ο Κρίτων Αρσένης.

Η δική µου οµιλία σήµερα θα εστιαστεί σε µία τροπολογία που
καταθέτουµε ως ΜέΡΑ25 και σε ένα σχόλιο σε υπουργική τρο-
πολογία που έφερε ο Υπουργός νωρίτερα.

Η δική µας τροπολογία αφορά τη µετεγκατάσταση των ρυπο-
γόνων βιοµηχανιών που βρίσκονται τώρα στο Κερατσίνι και στη
Δραπετσώνα εκτός οικιστικού ιστού. Ξέρετε –και θα µοιραστώ
έτσι κάτι, γιατί είµαι Βουλευτής Β’ Πειραιά, το Κερατσίνι και η
Δραπετσώνα είναι βασικό κοµµάτι της εκλογικής µου περιφέ-
ρειας- από την πρώτη στιγµή µετά την εκλογή µου, ξεκινώντας
να δω τα τοπικά θέµατα µε τα οποία θέλω να ασχοληθώ και πρέ-
πει να αναδειχθούν, η ύπαρξη των ρυπογόνων βιοµηχανιών ήταν
πρωταρχικό.

Είναι µία καθηµερινότητα εξαιρετικά άσχηµη, που βιώνουν
πραγµατικά οι άνθρωποι όχι µόνο του Κερατσινίου και της Δρα-
πετσώνας, της ευρύτερης περιοχής. Η δυσοσµία, ειδικά όταν
έχουµε καλό καιρό, δηµιουργεί µία αφόρητη κατάσταση. Οι µε-
λέτες που έχουµε στα χέρια µας και έχουν δηµοσιευθεί -δεν τις
έχουµε µόνο εµείς- από το Αριστοτέλειο Πανεπιστήµιο, τον «Δη-
µόκριτο», αλλά και το «Αστεροσκοπείο» δείχνουν ότι η ρύπανση
είναι υπαρκτή, δεν είναι αποκύηµα της φαντασίας των πολιτών.
Τόσο το βενζόλιο όσο και οι άοσµες καρκινογόνες ουσίες που
εκλύονται είναι επίσης υπαρκτές.

Ζούµε δε σε µία περίοδο όπου ακούµε -και είναι λογικό- ανα-
φορές στη σηµασία της δηµόσιας υγείας και γι’ αυτό και όλοι
µας από την πρώτη στιγµή στηρίξαµε τα υγειονοµικά µέτρα δια-
χείρισης της πανδηµίας.

Και έρχοµαι να ρωτήσω: Μήπως τελικά κωφεύοντας και µην
ακούγοντας τις φωνές των πολιτών του Κερατσινίου, της Δρα-
πετσώνας, αλλά και συνολικά της Β’ Πειραιά, που θέλουν τις βιο-
µηχανίες έξω από τον αστικό ιστό, τους δείχνουµε ότι η δική τους
υγεία αξίζει λιγότερο για µας; Μήπως η αδιαφορία µας τους δεί-
χνει ότι τους θεωρούµε πολίτες δεύτερης κατηγορίας; Φυσικά
και δεν είναι.

Είναι χρέος µας η προάσπιση και η φροντίδα της υγείας όλων
των πολιτών συνολικά.

Είναι, ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εξαιρετικά άσχη-
µο να ζεις σε µία περιοχή ή να επισκέπτεσαι µία περιοχή, όπου
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τα παιδιά δεν µπορούν να βγουν στο προαύλιο του σχολείου
τους, δεν µπορούν να παίξουν, δεν µπορούν να πάνε σε µία παι-
δική χαρά, γιατί η δυσοσµία είναι αφόρητη. Οι ηλικιωµένοι δεν
µπορούν να κάνουν µία βόλτα στο πάρκο, όταν θα επιστρέψουµε
στην κανονικότητά µας, όπως δεν µπορούσαν να κάνουν και πριν.
Οι εργαζόµενοι δεν µπορούν να πάνε στη δουλειά τους. Διότι
µετά τον κορωνοϊό -καλώς εχόντων των πραγµάτων και όλοι το
ευχόµαστε να ξεµπερδέψουµε σύντοµα από την πανδηµία- η
«OIL ONE», που είναι µία από τις βασικές ρυπογόνες βιοµηχα-
νίες, θα συνεχίσει να είναι εκεί και θα συνεχίσει να αποτελεί µία
διαρκή απειλή για τους κατοίκους, τόσο για την υγεία τους, αλλά
και για την ποιότητα της ζωής τους.

Θα µου πείτε, κύριε Υπουργέ -και θα έχετε και απόλυτο δίκιο-
τι έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ τα χρόνια που είχε τη διακυβέρνηση; Ο ΣΥΡΙΖΑ
δεν έφερε µε δική του φωτογραφικότατη διάταξη τον νόµο που
ήρθε να δώσει χώρο να αναπτυχθούν οι βιοµηχανίες αυτές; Δεν
είναι συνεργός στο έγκληµα; Θα σας πω ότι έχετε απόλυτο δίκιο.
Δυστυχώς, είναι µία κατάσταση που ξεκίνησε και συνεχίζεται.

Και µην πιστεύετε εµένα, µην πιστεύετε ούτε καν τα πορί-
σµατα, αν δεν θέλετε. Μία βόλτα στους δρόµους του Κερατσι-
νίου και της Δραπετσώνας θα σας πείσει ότι όλα αυτά που λέω
ισχύουν. Θα δείτε τη δυσοσµία, θα δείτε τους ανθρώπους να
ασφυκτιούν και να µην µπορούν να αναπνεύσουν.

Και τώρα είναι η ώρα να δράσουµε για να καλύψουµε και να
διορθώσουµε ένα θανάσιµο λάθος. Και µακριά από µένα και έξω
από αυτό το θέµα κάθε µικροπολιτική σκοπιµότητα και στόχευση.

Ας δείξουµε ότι έχουµε την απαραίτητη πολιτική βούληση, πα-
ραµερίζοντας ιδεολογικές και κοµµατικές γραµµές και αγκυλώ-
σεις. Να βάλουµε τέλος σε ένα θέµα που απειλεί τη ζωή, ξέρετε,
όχι µόνο των ψηφοφόρων του ΜέΡΑ25. Δεν αναπνέουν µόνο
εκείνοι το βενζόλιο, το αναπνέουν όλοι οι κάτοικοι του δήµου,
είτε ψηφίζουν ΜέΡΑ25, είτε ΚΚΕ, είτε ΣΥΡΙΖΑ, είτε Κίνηµα Αλλα-
γής, είτε Ελληνική Λύση, είτε Νέα Δηµοκρατία και ούτε καν µόνο
οι κάτοικοι του Κερατσινίου, το βιώνει όλη η Β’ Πειραιά και όλος
ο Πειραιάς. Η εναέρια ρύπανση αυτή την έννοια έχει, ότι δεν είναι
µία τοπική ρύπανση που µένει στο συγκεκριµένο σηµείο. Είναι η
στιγµή τώρα να βάλουµε ένα τέλος, ξεκινώντας τη διαδικασία µε-
τεγκατάστασης.

Γι’ αυτό, λοιπόν, θέλω να σας απευθύνω ένα κάλεσµα να γίνει
δεκτή και να στηριχθεί από όλους µας, για να είναι και από πλευ-
ράς της Νέας Δηµοκρατίας µία περίτρανη απόδειξη ότι στέκον-
ται δίπλα στους πολίτες, βάζοντας την υγεία τους πάνω από όλα,
έστω και αν θα πρέπει να έρθουν σε σύγκρουση µε συµφέροντα
που θέλουν τη διατήρηση των βιοµηχανιών τους, αλλά και από
πλευράς του ΣΥΡΙΖΑ µία απόδειξη ότι διορθώνει το δικό του
λάθος.

Ας σταθούµε επιτέλους στο πλευρό των πολιτών. Ας πάψει η
Β’ Πειραιώς να είναι αποθήκη και πίσω αυλή της Αττικής. Ας δώ-
σουµε στους κατοίκους ένα υγιές και καλύτερο αύριο. Είναι δί-
καιο, θα πρέπει να γίνει πράξη.

Πριν κλείσω, δεν θα µπορούσα να µην αναφερθώ και σε ένα
άλλο σοβαρότατο θέµα, που επίσης αφορά την περιφέρειά µου
και είναι το Σχιστό. Και είναι αυτό που φέρνετε µε την τροπολο-
γία σας στο άρθρο 4 -την προσθήκη στις λοιπές διατάξεις- η προ-
σωρινή χωροθέτηση ΣΜΑ µεταξύ άλλων και στο Σχιστό.

Προσπαθείτε, δυστυχώς, εκµεταλλευόµενοι την ιδιαιτερότητα,
αλλά και το ιδιότυπο καθεστώς, καθώς ο χώρος που θα χωροθε-
τηθεί ως ΣΜΑ βρίσκεται στο Κερατσίνι, αλλά ιδιοκτησιακά ανήκει
στον Δήµο Πειραιά και επιχειρείτε να νοµιµοποιήσετε κάτι που
και τώρα κάνει ο Δήµος Πειραιά παράνοµα. Φυσικά, τα σκουπίδια
που θα συγκεντρώνονται στον ΣΜΑ θα µεταφέρονται µετά στη
Φυλή.

Όµως, νοµίζω ότι σας έχω νέα. Η Β’ Πειραιώς και το Κερατσίνι
δεν θα γίνει η πίσω αυλή ούτε ο σκουπιδότοπος της Αττικής, δεν
θα γίνει χωµατερή κανενός. Η πανδηµία, δυστυχώς, αποτρέπει
την οποιαδήποτε αντίδραση. Και λογικό είναι λόγω των µέτρων,
αλλά παράλογο λόγω αυτών που φέρνετε.

Θα µας βρείτε, όµως και θα βρείτε όλους τους πολίτες απέ-
ναντί σας σε αυτό που προσπαθείτε να κάνετε. Το Κερατσίνι δεν
θα γίνει χωµατερή κανενός κ. Μώραλη και κανενός άλλου που
θέλει να το καταντήσει έτσι. Ειλικρινά, η ανοχή έχει τελειώσει.

Σας παρακαλώ και σας καλώ να αποσύρετε τώρα τη διάταξη, η
οποία έτσι και αλλιώς θα µαταιωθεί στην πράξη, γιατί τα σκουπί-
δια δεν έχουν καµµία θέση στο Σχιστό.

Και θα κλείσω, επιστρέφοντας στην τροπολογία που καταθέ-
τουµε, που αφορά τις ρυπογόνες βιοµηχανίες και την «OIL ONE»,
µε µία παράκληση, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Σας ζητώ να
µην δείτε το λογότυπο του ΜέΡΑ25 που υπάρχει επάνω, µην
δείτε ούτε καν τη δική µου υπογραφή. Μην επιτρέψετε σε ιδεο-
λογικά στεγανά να µην σας αφήσουν να στηρίξετε κάτι που είναι
τόσο απόλυτα δίκαιο και ορθό. Δείτε τη ως ένα βήµα προάσπισης
και αποκατάστασης των συµφερόντων των πολιτών. Δείτε τα
βλέµµατα των κατοίκων του Κερατσινίου και της Δραπετσώνας
που είναι στραµµένα επάνω µας και περιµένουν αυτό το βήµα.

Είµαστε όλοι υπόλογοι στους πολίτες, που εκπροσωπούµε
αυτή τη στιγµή. Χρωστάµε στους πολίτες τόσο του Κερατσινίου
όσο και άλλων περιφερειών τη ζωή τους και την υγεία τους πίσω.
Ας µην κάνουµε χωµατερή το Σχιστό. Ας ακούσουµε την κραυγή
αγωνίας των πολιτών και όχι τις φωνές των συµφερόντων. Ας φέ-
ρουµε πίσω τα χαµόγελα και τις παιδικές φωνές, αλλά και την αι-
σιοδοξία για ένα καλύτερο και υγιές αύριο.

Ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΜέΡΑ25)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-
µε, κυρία Μπακαδήµα.

Τον λόγο έχει η κ. Πιπιλή, µέσω «WEBEX», για επτά λεπτά.
ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Πρώτα από όλα, αν είχα την ευκαιρία να ήµουν και εγώ στην

Αίθουσα της Ολοµέλειας, θα είχα σηκωθεί όρθια και θα καταχει-
ροκροτούσα τον Υπουργό, τον κ. Κωστή Χατζηδάκη και µόνο που
τόλµησε και είπε ότι καταργεί το νοµοσχέδιο αυτά τα εξωφρε-
νικά, εξοργιστικά ναΐδρια σε βίλες και όχι µόνο. Δυστυχώς, τον
χειροκροτώ νοερά. 

Επίσης, άκουσα την κ. Πέρκα και έχω µόνο µία παράκληση. Η
αναβάθµιση της µιζέριας και της νεκρολογίας σε πολιτικό λόγο -
γιατί την άκουσα να θυµάται τους θανάτους από µαγκάλια δέκα
χρόνια περίπου µετά- ένα σηµαίνει, ότι δεν έχουν συνειδητοποι-
ήσει ότι αυτού του είδους η πολιτική τους καταδικάστηκε το
2019.

Πάµε τώρα στο νοµοσχέδιο. Αν κάποιος πολίτης παρακολου-
θούσε όλες αυτές τις ατέλειωτες ώρες την επιτροπή για τη συ-
ζήτηση του νοµοσχεδίου και άκουγε σχεδόν το σύνολο της
Αντιπολίτευσης, θα είχε την εντύπωση ότι ξαφνικά τρελάθηκε ο
Κυριάκος Μητσοτάκης, ο Πρωθυπουργός, ότι τρελάθηκε ο Υ-
πουργός, τρελάθηκε ο Υφυπουργός κ. Δηµήτρης Οικονόµου, ότι
τρελάθηκαν όλοι, ότι τρελαθήκαµε και εµείς και µας έφερε ένα
νοµοσχέδιο το οποίο πρέπει να ψηφίσουµε, που στην ουσία είναι
ένα νοµοσχέδιο, που καταστρέφει αυτή την υπέροχη χώρα που
είχε δηµιουργηθεί όλα τα προηγούµενα χρόνια, όπου όλα ήταν
σε τάξη και σειρά και φέρνει ένα νοµοσχέδιο µε πολεοδοµία «κο-
τέτσι». 

Όµως, επειδή οι πολίτες ενδιαφέρονται άµεσα γι’ αυτό το νο-
µοσχέδιο, έχουν καταλάβει ότι φέρνει, πραγµατικά, αλλαγές που
κυρίως έχουν να κάνουν µε τις µικρές περιουσίες, την περιουσία
του κάθε µέσου πολίτη. 

Είναι γνωστό ότι εγώ δεν είµαι κρατικίστρια, όπως επίσης είναι
γνωστό ότι µάχοµαι, όπως πολύ σωστά το είπε και ο κ. Χατζηδά-
κης, το κράτος «σοβιετικού τύπου». Όµως εµείς όλοι, της δικής
µας ιδεολογίας, τι θέλουµε; Θέλουµε ένα κράτος στιβαρό, σο-
βαρό, που όταν φέρνει ένα νοµοσχέδιο, θα γίνεται νόµος «και τα
σκυλιά δεµένα». Διότι η κοινωνία σε τι αντιδρά; Στο ότι νόµοι
υπάρχουν, όµως εφαρµογές δεν υπάρχουν. 

Γιατί το λέω αυτό; Γιατί άκουσα, για παράδειγµα, τον εισηγητή
του ΣΥΡΙΖΑ να εξανίσταται και να ψέγει την Κυβέρνηση που το
Υπουργείο Περιβάλλοντος, το αρµόδιο Υπουργείο, δεν θα είναι
αυτό που θα καθορίζει τους κανόνες που θα τους εφαρµόζουν
οι πάντες, οι δήµοι, οι περιφέρειες και ότι αφαιρεί δικαιώµατα
από τους δήµους και τις περιφέρειες, γιατί θέλει να τους επιβάλ-
λει αυτόν τον νόµο που βάζει τάξη και σειρά στη χωροταξία και
την πολεοδοµία στην Ελλάδα. 

Γιατί τα λέω αυτά; Διότι ξέρουµε πολύ καλά ότι είχαν δηµιουρ-
γήσει τέρατα οι παλιές νοµαρχίες, οι δήµοι, οι δήµαρχοι. Να θυ-
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µίσω µόνο ότι στο Δήµο Μάνδρας η ίδια η δηµοτική αρχή, µαζί
µε τους τεχνικούς της πολεοδοµίας έπνιξε τον κόσµο, διότι κα-
τέρρευσε το δηµαρχείο, γιατί το είχαν κτίσει πάνω σε ρέµατα. 

Άρα, λοιπόν να ξεκαθαρίζουµε µερικά πράγµατα. Οι νόµοι είναι
για όλους και το κράτος εκφράζεται µε τα στιβαρά νοµοσχέδια
της σοβαρής Κυβέρνησης µέσω των αρµόδιων Υπουργείων. 

Το νοµοσχέδιο γενικά, το οποίο βεβαίως και το υπερψηφίζω,
αντανακλά προσωπικά την πολιτική του Πρωθυπουργού Κυριά-
κου Μητσοτάκη να γίνει η Ελλάδα η έµπρακτη επιτέλους από-
δειξη της εφαρµογής του τρίπτυχου: πολεοδοµική αναβάθµιση,
περιβάλλον και ανάπτυξη. 

Να θυµίσω ότι όλοι ζηλεύουµε το περιβάλλον και τη χωροταξία
στην Ιταλία, όταν πηγαίνουµε διακοπές. Όµως εδώ τώρα ακούω
ότι οι περισσότεροι από την Αντιπολίτευση θέλουν να συνεχιστεί
αυτό το αίσχος, αυτό το τσαπατσούλικο κατασκεύασµα µε οικο-
δοµές στις εκτός σχεδίου δόµησης περιοχές. 

Είναι ένα νοµοσχέδιο που εµένα προσωπικά µε συγκινεί και αι-
σθάνοµαι απόλυτα δικαιωµένη, διότι διαχρονικά αγωνιζόµουν για
τη µεγαλύτερη ίσως πληγή της εκλογικής µου περιφέρειας, της
Α’ Αθηνών, που ήταν τα καταρρέοντα νεοκλασικά. Επιτέλους γί-
νεται πράξη µε το νοµοθέτηµα ότι µπορεί ο απλός ιδιοκτήτης να
εκµεταλλευτεί, να βρει χρήµατα µέσω του νόµου για να µπορέσει
να αξιοποιήσει, να συντηρήσει την περιουσία του. Να τονίσω ότι
αναβαθµίζει γενικότερα και την πολιτιστική εικόνα µιας άθλιας
εικόνας της πόλης που είναι στην ουσία η Αθήνα. 

Και να πω εδώ το εξής, γιατί ακούω διάφορα από την Αντιπο-
λίτευση, ότι εµείς οι κακοί τα δίνουµε όλα τώρα στις τράπεζες
και στα funds. Δεν µου λέτε κάτι, όλα τα υπέροχα εγκαταλελειµ-
µένα µικρά παραδοσιακά διατηρητέα στην πλατεία Αττικής ή
στην οδό Κύθνου ή στην οδό Νάξου ή οπουδήποτε στην Κυψέλη
ή στα Πατήσια είναι πλουσίων, είναι ιδιοκτησίες τραπεζών; Για
να µην τρελαθούµε! Είναι του Έλληνα που τα κληρονόµησε και
που ποτέ δεν µπορούσε να τα αξιοποιήσει. 

Απευθύνοµαι σε αυτούς που κατέχουν -και είναι απελπισµένοι-
διατηρητέα. Τώρα, µε την Ψηφιακή Τράπεζα Γης, το εµβαδό που
δεν µπορούσες να έχεις -επειδή ήταν διατηρητέο- σε ύψος και
σε πλάτος, θα µπορείς να το ανταλλάξεις µε χρήµα, σε αυτές τις
ζώνες που θα µπουν δήµοι, τράπεζες, ιδιώτες, µηχανικοί, αρχι-
τέκτονες, επενδυτές, οπότε θα εισπράττεις χρήµα και θα µπορείς
να το συντηρείς. 

Έρχεται µετά ο νόµος και σου λέει και το εξής. Αµέσως, για
σένα ειδικά θα βγαίνουν οι πολεοδοµικές άδειες. Δεν θα ταλαι-
πωρείσαι, δεν θα παιδεύεσαι. Μπορεί αυτό το ακίνητό σου να
γίνει, µε τον νόµο, ξενοδοχειακό κατάλυµα. 

Πάµε τώρα σε ένα άλλο θέµα. Είναι η κατάργηση επιτέλους
του διαχρονικού αίσχους των απαλλοτριώσεων. Έχω µεγάλη εµ-
πειρία από τον δήµο. Ήταν ένα πολύ ωραίο κόλπο για να δεί-
χνουν δήθεν οι δήµοι έργο. Τι έκαναν; Να θυµίσω στους παλαιό-
τερους την εποχή του Δηµήτρη Μπέη, Δηµάρχου Αθηναίων. Τι
έκανε και γελούσαµε, ως νεαρή δηµοσιογράφος τότε εγώ;
Έπαιρνε µία πινακίδα, πήγαινε σε ένα οικόπεδο, έβαζε την πινα-
κίδα «Προς απαλλοτρίωση, προσεχώς πλατεία- παιδική χαρά». 

Ο καηµένος ο ιδιοκτήτης ίσως ακόµα, σε πολλά από αυτά που
έγιναν, να µην έχει βρει το δίκιο του. Τώρα το βρίσκει. Σου λέει
«θέλεις, κύριε δήµε, να κάνεις παιδική χαρά και πλατεία»; Ωραία!
Έχεις οκτώ χρόνια. Θα βρεις τα λεφτά πρώτα να το απαλλοτριώ-
σεις, γιατί έτσι πρέπει να γίνεται -έτσι γίνεται σε όλο τον κόσµο-
και αν δεν βρεις τα λεφτά ή σε οκτώ χρόνια δεν έχεις το σχέδιο,
αµέσως το οικόπεδο ή οι ρυµοτοµηµένες στοές -άλλο πανηγύρι
αυτό, ειδικά στο κέντρο της Αθήνας- θα επανέρχεται αυτούσιο
στον ιδιοκτήτη. Με το νοµοσχέδιο τελειώνει λοιπόν αυτή η οµη-
ρία.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώσατε, κυρία
Πιπιλή; 

ΦΩΤΕΙΝΗ ΠΙΠΙΛΗ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρόεδρε. Δεν θέλω να
καταχραστώ τον χρόνο σε αντίθεση µε πολλούς συναδέλφους
του ΣΥΡΙΖΑ.

Γι’ αυτό στο τέλος θα πω το εξής. Θέλω και πάλι, κύριε Υπουρ-
γέ, κύριε Δηµήτρη Οικονόµου, κύριε Γενικέ Γραµµατέα του Υ-

πουργείου και κύριε Μπακογιάννη, που τόσο πολύ πασχίσατε µε
το επιτελείο του Υπουργείου, νοµικούς κ.λπ., να υιοθετήσετε την
έκκλησή µου µε τη µορφή διάταξης, ώστε να σταµατήσει η ασυ-
δοσία σε όλη την Ελλάδα και κυρίως στο Δήµο Αθηναίων και σε
άλλους κεντρικούς δήµους, που καταπατούν κάθε συνταγµατική
έννοια µε την κατάληψη πεζοδροµίων, όπου δεν µπορούν οι πο-
λίτες να περάσουν από όλα τα κατειληµµένα πεζοδρόµια. Να φέ-
ρετε διάταξη µε σαφώς µεγαλύτερα πρόστιµα για την αυθαίρετη
κατάληψη των δηµόσιων χώρων και το κυριότερο, την επιβολή
αυστηρών κυρώσεων στους δήµους, εάν δεν εφαρµόζουν ευλα-
βικά ό,τι προβλέπει ο νόµος για το κατ’ ελάχιστο µέτρο και
ογδόντα πόντους πλάτος, διέλευσης πεζών. 

Ευχαριστώ πολύ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εµείς ευχαριστούµε,
κυρία Πιπιλή. Αυτό το θέµα σας απασχολεί πολύ, το έχετε θέσει
και σε ερώτηση. 

Τον λόγο έχει ο Σερραίος Βουλευτής της Νέας Δηµοκρατίας
κ. Αναστάσιος Χατζηβασιλείου, µέσω «WEBEX», για επτά λεπτά.

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ (ΤΑΣΟΣ) ΧΑΤΖΗΒΑΣΙΛΕΙΟΥ: Ευχαριστώ πολύ,
κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό χω-
ροταξικό και πολεοδοµικό τοπίο δυστυχώς δεν περιποιεί τιµή στη
χώρα µας. Με λίγες µόνο εξαιρέσεις διακρίνεται από γενική
αναρχία και από έλλειψη σεβασµού προς το φυσικό αλλά και το
αστικό περιβάλλον. Η σηµερινή εικόνα είναι το αποτέλεσµα χρό-
νιων παθογενειών και η ευθύνη βαραίνει όχι µόνο εκείνους τους
πολίτες που αυθαιρέτησαν, αλλά και το κράτος το οποίο σε πολ-
λές περιπτώσεις στο παρελθόν δυστυχώς έκανε τα στραβά
µάτια.

Σήµερα λοιπόν µε το παρόν νοµοσχέδιο δίνεται θαρραλέα
λύση σε προβλήµατα δεκαετιών. Η λέξη χωροταξία αποκτά ξανά
το πραγµατικό της νόηµα, δηλαδή αυτό της τάξης στον χώρο.
Μπαίνουν λοιπόν σαφείς κανόνες στη δόµηση, στο τι και πού
µπορεί κάποιος να χτίσει. Έτσι θα µπορέσουµε να διασώσουµε
το περιβάλλον, τον τουρισµό µας, την εικόνα στις πόλεις, αλλά
και τα χωριά µας. Άλλωστε µε τους κανόνες δεν προστατεύεται
µόνο η υπάρχουσα αξία των ακινήτων των πολιτών, αλλά δηµι-
ουργείται και προστιθέµενη αξία στις περιουσίες τους, διότι ανα-
βαθµίζεται σταδιακά το σύνολο του περιβάλλοντος χώρου.
Πλέον, λοιπόν, ο καθένας δεν θα µπορεί να κάνει ό,τι θέλει χωρίς
να δίνει λογαριασµό. 

Η παλιά νοοτροπία οδήγησε στην καταπάτηση των δασών µας
και στην άναρχη δόµηση σε βουνά και κάµπους, µε αποκορύ-
φωµα βέβαια τις θαλάσσιες περιοχές στις τουριστικές ζώνες της
πατρίδας µας, όπου έχουν γίνει τεράστιες αυθαιρεσίες.

Το νοµοσχέδιο, λοιπόν, του κ. Χατζηδάκη στηρίζεται στη λο-
γική της ανάπτυξης η οποία σέβεται το φυσικό περιβάλλον.
Αυτήν την ανάπτυξη θέλουµε και για να την εξασφαλίσουµε η πο-
λεοδοµική τάξη είναι αναγκαία, είναι απαραίτητη.

Μία, λοιπόν, από τις εµβληµατικές παρεµβάσεις του νοµοσχε-
δίου αυτού αποτελεί ο περιορισµός της εκτός σχεδίου δόµησης.
Η πρόβλεψη για µείωση των συντελεστών εκτός σχεδίου και η
σταδιακή µείωση της δόµησης σε οικόπεδα κάτω από τα τέσ-
σερα στρέµµατα, θα σώσει την ελληνική ύπαιθρο από την άναρ-
χη και ανεξέλεγκτη δόµηση και αυτό αφορά περισσότερο και
εµάς, τους κατοίκους της επαρχίας. Σαφώς προτεραιότητα έ-
χουν οι παραθαλάσσιες τουριστικές περιοχές, όπου δυστυχώς
σηµειώνονται, όπως είπα και πριν, µεγάλα φαινόµενα αυθαιρε-
σίας. 

Όλα αυτά φυσικά, όπως είπε και ο κύριος Υπουργός, δεν θα
γίνουν αυτόµατα. Θα υπάρχει µια σταδιακή διαδικασία χωρίς διά-
θεση αιφνιδιασµού. Άλλωστε οι παθογένειες δεκαετιών δεν µπο-
ρούν να λυθούν µε ένα µαγικό ραβδί σε µια στιγµή. Όµως η
σηµερινή Κυβέρνηση αποδεικνύει ότι δεν φοβάται να αναλαµβά-
νει δράση και ότι πιστεύει στις µεταρρυθµίσεις χωρίς αστερί-
σκους και χωρίς υποσηµειώσεις. 

Στηρίζουµε, επίσης, την ανάπτυξη επιχειρηµατικής δραστηριό-
τητας στις οργανωµένες βιοµηχανικές περιοχές, αλλά και στα
επιχειρηµατικά πάρκα, δηλαδή στους οργανωµένους υποδοχείς
δραστηριότητας, όπου αυξάνονται οι συντελεστές δόµησης. Οι
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στόχοι είναι δύο: Πρώτος στόχος είναι να προστατεύσουµε την
ελληνική ύπαιθρο και το φυσικό µας περιβάλλον από την ανεξέ-
λεγκτη χωροθέτηση επιχειρηµατικών δραστηριοτήτων και αυτό
είναι πάρα πολύ σηµαντικό. Δεύτερος στόχος είναι να δηµιουρ-
γήσουµε συνθήκες περισσότερο φιλικές προς τις επενδύσεις.
Πλέον ο καθένας θα γνωρίζει σε ποιο σηµείο και υπό ποιες συν-
θήκες θα µπορεί να αναπτύξει δραστηριότητα. Με γρήγορες και
απλουστευµένες διαδικασίες έγκρισης τα οριοθετηµένα επιχει-
ρηµατικά πάρκα θα αποτελέσουν τη βάση για την οικονοµική
ανάπτυξη, κυρίως µε σεβασµό στο περιβάλλον. Επιπλέον βλέπω
ότι δίνεται και αυξηµένος συντελεστής δόµησης στα κτήρια που
είναι φιλικά προς το περιβάλλον. Δείχνει, λοιπόν, έτσι η πολιτεία
σήµερα τον δρόµο στο µέλλον της δόµησης. Άλλωστε από τα
ενεργειακά κτήρια ωφελούνται πρώτα και κύρια οι ένοικοι λόγω
του χαµηλού ενεργειακού κόστους, αλλά µετά ωφελείται και το
περιβάλλον εν γένει. 

Επίσης θεσµοθετείται η µεταφορά συντελεστή δόµησης για
να διευθετηθεί επιτέλους ένα χρόνιο αίτηµα των ιδιοκτητών δια-
τηρητέων κτηρίων. Στην ουσία σεβόµαστε και αναδεικνύουµε την
κτηριακή και πολιτιστική κληρονοµιά της πατρίδας µας. Το
Υπουργείο δεν σταµατά εδώ. Δίνει λύση, όπως είπε και ο κ. Χα-
τζηδάκης, στο πρόβληµα των αιώνιων ρυµοτοµικών απαλλοτριώ-
σεων, διευκολύνοντας χιλιάδες ιδιοκτήτες σε ολόκληρη τη χώρα
µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µεγάλη τοµή του νοµοσχεδίου
κατά τη γνώµη µου είναι η επιτάχυνση των τοπικών πολεοδοµι-
κών σχεδίων. Όπως εξήγησε και ο Υπουργός νωρίτερα σήµερα
η Ελλάδα καλύπτεται από τοπικά πολεοδοµικά σχέδια µόνο στο
ένα πέµπτο της επικράτειας. Ο σχεδιασµός προβλέπει την εκπό-
νηση σχεδίων αυτών σε τουριστικές περιοχές έως το 2023 και
στην υπόλοιπη χώρα έως το 2028. 

Ακούστηκε από πολλούς ότι τα τοπικά πολεοδοµικά απειλούν
την ιδιοκτησία. Αυτό δεν είναι αλήθεια, δεν είναι ακριβές. Για τα
εκτός σχεδίου τεµάχια που είναι µεγαλύτερα από τέσσερα
στρέµµατα θα ισχύει η υφιστάµενη νοµοθεσία µέχρι να εκδοθεί
το τελικό τοπικό πολεοδοµικό σχέδιο. Όταν έχουµε τεµάχια µι-
κρότερα από τα τέσσερα στρέµµατα, δίδεται µεταβατική περίο-
δος δύο ετών και επιπλέον άλλα τέσσερα χρόνια ακόµα που
διαρκεί η άδεια. Εποµένως, όποιος επιθυµεί να χτίσει σήµερα,
έχει µπροστά του άπλετο χρόνο. Στο µεταξύ τοπικά πολεοδοµικά
σχέδια διαθέτουν ακόµη και οι βαλκανικές χώρες, που είναι πολύ
φτωχότερες από τη δική µας.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα κλείσω λέγοντας ότι σήµερα
είναι η Παγκόσµια Ηµέρα των Ατόµων µε Αναπηρία. Ας σκε-
φτούµε, λοιπόν, όλοι µας ότι οι πολίτες µε αναπηρία στην Ελ-
λάδα φτάνουν το 10% του πληθυσµού. Ο ένας λοιπόν στους
δέκα που συναντούµε στον δρόµο, στο σχολείο, στα καταστή-
µατα αντιµετωπίζει στην καθηµερινότητά του µία επιπλέον δυ-
σκολία.

Η Κυβέρνηση Μητσοτάκη έχει αποδείξει επανειληµµένως την
ευαισθησία της στα ζητήµατα των ΑΜΕΑ και το σηµερινό νοµο-
σχέδιο εκσυγχρονίζει επιτέλους τη νοµοθεσία για την προσβασι-
µότητα όλων των πολιτών στα κτήρια της χώρας. Το ζήτηµα της
προσβασιµότητας είναι πάνω από όλα θέµα πολιτισµού. Είναι
υποχρέωση όλων µας να στηρίξουµε τα άτοµα µε αναπηρία.
Είναι υποχρέωση όλων µας να µην αισθάνεται κανένας πολίτης
αποκλεισµένος. Το παρόν νοµοσχέδιο αποδεικνύει ότι η Κυβέρ-
νηση της Νέας Δηµοκρατίας έχει τα άτοµα µε αναπηρίες πολύ
ψηλά στην ατζέντα της. 

Κατόπιν, λοιπόν, όλων αυτών, σας καλώ να υπερψηφίσουµε το
παρόν νοµοσχέδιο. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Χατζηβασιλείου.
Τον λόγο έχει η Βουλευτής Κορινθίας της Νέας Δηµοκρατίας

κ. Μαρία - Ελένη Σούκουλη – Βιλιάλη, για επτά λεπτά.
ΜΑΡΙΑ - ΕΛΕΝΗ (ΜΑΡΙΛΕΝΑ) ΣΟΥΚΟΥΛΗ - ΒΙΛΙΑΛΗ: Ευχα-

ριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα καλούµαστε να τοπο-

θετηθούµε επί ενός κοµβικής σηµασίας σχεδίου νόµου του Υ-
πουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας. Είναι κοµβικής σηµα-

σίας για την αναπτυξιακή πορεία της χώρας και ιδιαίτερα για την
απελευθέρωση των παραγωγικών δυνατοτήτων του τόπου µας.

Καλούµαστε να τοποθετηθούµε για τον εκσυγχρονισµό της
χωροταξικής και πολεοδοµικής νοµοθεσίας της χώρας, δηλαδή
για έναν δοµικό πυλώνα επίτευξης της πολυπόθητης βιώσιµης
ανάπτυξης µέσω της ισορροπηµένης οικονοµικής, κοινωνικής και
περιβαλλοντικής λειτουργίας. Ως πολιτικός µηχανικός και µάλι-
στα στην ελεύθερη αγορά τα τελευταία είκοσι τρία χρόνια αλλά
και ως αυτοδιοικητικός επί δεκατρία χρόνια, κατανοώντας δη-
λαδή απόλυτα τη βαρύτητα του συγκεκριµένου σχεδίου νόµου,
θα µου επιτρέψετε να µην ασχοληθώ, παρά ελάχιστα, µε την
απέλπιδα προσπάθεια των συναδέλφων ιδιαίτερα της Αξιωµατι-
κής Αντιπολίτευσης να ισχυριστούν ότι στη συγκεκριµένη δύ-
σκολη συγκυρία ελέω πανδηµίας θα πρέπει να υπάρξει -αν είναι
δυνατόν, το ακούσαµε και από τον εισηγητή της Αξιωµατικής Αν-
τιπολίτευσης- µορατόριουµ της κοινοβουλευτικής διαδικασίας. 

Φυσικά τέτοιες προτάσεις, οι οποίες έρχονται σε αντίθεση µε
αυτά που έλεγαν οι συνάδελφοι πριν λίγο καιρό, έχουν πάψει να
µας προκαλούν έκπληξη. Οι συµπολίτες µας γνωρίζουν ότι όλα
αυτά εντάσσονται στη γενικότερη προσπάθεια του ΣΥΡΙΖΑ να
καιροσκοπήσει πολιτικά πάνω σε µια υγειονοµική κρίση, φοβού-
µενος ουσιαστικά την επόµενη µέρα, την ηµέρα µετά την πανδη-
µία, όταν δεν θα έχει πλέον τίποτα ουσιαστικό να συνεισφέρει
στην οικοδόµηση της αναπτυξιακής διαδικασίας, εκτός φυσικά
από τις γνωστές κραυγές περί ξεπουλήµατος και άλλων τέτοιων.
Ναι, µας µιλούν για ξεπούληµα αυτοί που παραχώρησαν το µε-
γαλύτερο µέρος της εθνικής µας περιουσίας για ενενήντα εννέα
χρόνια στο υπερταµείο. Αρκετά όµως. Σας το λέµε και το ξανα-
λέµε ότι, όσο σηµαντική για εµάς είναι η αντιµετώπιση της παν-
δηµίας για την προστασία της δηµόσιας υγείας και της
ανθρώπινης ζωής, εξίσου σηµαντική είναι και η επόµενη ηµέρα,
η ηµέρα µετά την πανδηµία. Αυτή η ηµέρα πρέπει να µας βρει
έτοιµους, να αγωνιστούµε, ώστε να ανατάξουµε την ελληνική οι-
κονοµία και να επουλώσουµε τις πληγές που αφήνει η πανδηµία
σε πάρα πολλές κοινωνικές οµάδες του τόπου µας. Και να είστε
σίγουροι ότι θα τα καταφέρουµε, διότι η ελληνική κοινωνία µάς
εµπιστεύεται.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω ότι αποτελεί κοινό τόπο
για όλους µας ότι το σύστηµα του χωρικού σχεδιασµού µιας
χώρας αποτελεί πολλαπλασιαστικό παράγοντα, τόσο οικονοµι-
κής εξέλιξης, όσο και περιβαλλοντικής προστασίας. Και ναι, η
επιτυχία ορθής διασύνδεσης και των δύο αυτών στόχων είναι και
αναγκαία και εφικτή. 

Αποτελεσµατικότητα, περιπλοκότητα, απίστευτες καθυστερή-
σεις στο σχεδιασµό του χώρου, αλλά και των χρήσεων του εµ-
πόδισαν και εµποδίζουν την διαδικασία τόσο ιδιωτικών όσο και
δηµοσίων επενδύσεων, ενώ παράλληλα δεν επιτυγχάνουν την
αυστηρά και ξεκάθαρα οριοθετηµένη περιβαλλοντική προστα-
σία.

Ως άνθρωπος, που υπηρέτησα την αυτοδιοίκηση για πολλά
χρόνια χαρακτηριστικότερο παράδειγµα από τα τοπικά πολεο-
δοµικά σχέδια δεν µπορώ να βρω. Ενώ γνωρίζαµε ότι µε τα το-
πικά πολεοδοµικά σχέδια οι δήµοι θα αποκτήσουν ένα σηµαντικό
εργαλείο σχεδιασµού µε το οποίο θα καθορίζονται οι χρήσεις
γης, οι όροι δόµησης, αλλά και οι περιοχές προς πολεοδόµηση
µόνο το 20% της χώρας σήµερα καλύπτεται από αυτά. 

Στην Κορινθία δυο ΓΠΣ όλα αυτά τα χρόνια, ένα στην πόλη της
Κορίνθου και ένα στο Βέλο. Και δεν είµαστε η εξαίρεση στον κα-
νόνα, δυστυχώς, είµαστε ο κανόνας.

Εδώ έρχεται το νέο νοµοσχέδιο να θεραπεύσει το πιο δοµικό
στοιχείο τοπικής ανάπτυξης µε σύγχρονους όρους βιωσιµότη-
τας. Μέχρι το 2028 θα υπάρχουν τοπικά πολεοδοµικά σχέδια σε
ολόκληρη τη χώρα, θα έχουµε το µεγαλύτερο πρόγραµµα κα-
τάρτισης πολεοδοµικών σχεδίων και µάλιστα µε χρηµατοδότηση,
που δεν θα επιβαρύνει τους δήµους. 

Παράλληλα στη διαδικασία θα µπορέσει να εµπλακεί µια µε-
γάλη οµάδα επιστηµόνων, κυρίως µηχανικών, οι οποίοι ξέρετε
πάρα πολύ καλά ότι σήµερα παλεύουν να επουλώσουν τις πλη-
γές µιας δεκαετούς κρίσης, αλλά και αυτές που αφήνει η πανδη-
µία. 

Επιπλέον, ως πολιτικός µηχανικός βιώνοντας τα αποτελέσµατα
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ανάλογων νοµοθετηµάτων των προηγούµενων χρόνων χαίροµαι
ιδιαίτερα, διότι γίνονται πολλά θετικά βήµατα προς την αντιµε-
τώπιση µιας ακατανόητης υπερρύθµισης, που επικρατεί στον
τοµέα και που οδηγεί σίγουρα σε γραφειοκρατία. Και δυστυχώς,
αγαπητοί συνάδελφοι, ορισµένες φορές οδηγεί σε εστίες αδια-
φάνειας, αυθαιρεσίας και οµηρίας. 

Με το νέο νοµοσχέδιο εκσυγχρονίζεται ο οικοδοµικός κανονι-
σµός, επιταχύνεται η έκδοση οικοδοµικών αδειών και ενισχύεται
η ηλεκτρονική διαδικασία έκδοσής τους, ενώ από την αρχή του
2021 προχωρά η ενεργοποίηση της ηλεκτρονικής ταυτότητας
κτιρίων ιδιοκτησιών. Προχωράµε στην απλοποίηση των χρήσεων
γης. Καθιερώνεται η εθνική ονοµατολογία χρήσεων γης, εναρ-
µονίζονται οι χρήσεις γης µε τους σχετικούς ΚΑΔ και µε τις κα-
τηγορίες της περιβαλλοντικής αδειοδότησης. 

Δεν θα µιλήσω για τα επιχειρηµατικά πάρκα, τη θαλάσσια χω-
ροταξία, τη µεταφορά συντελεστή δόµησης, τις ρυµοτοµικές
απαλλοτριώσεις, την παροχή κινήτρων για την ενίσχυση της προ-
σβασιµότητας ΑΜΕΑ. Σήµερα είναι η Παγκόσµια Ηµέρα Ατόµων
µε Αναπηρία. Εµείς στέλνουµε ένα µήνυµα για ισότιµη πρόσβαση
σε όλες τις εκφάνσεις της καθηµερινής ζωής στην πράξη. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, απελευθερώνουµε τόσο την
εθνική όσο και την περιφερειακή και τοπική αναπτυξιακή διαδι-
κασία από τα δεσµά ενός χωροταξικού χάους, που πολλές φορές
επικρατεί στη χώρα µας, σβήνουµε τις γκρίζες ζώνες που προ-
καλούν ανασφάλεια στους ιδιοκτήτες περιουσιών, αλλά και οδη-
γούν σε ένα περιβάλλον αποεπένδυσης ολόκληρες περιοχές. 

Έχουµε µπροστά µας ένα σχέδιο που λαµβάνει υπ’ όψιν του
τα νέα πρότυπα οικιστικής και επιχειρηµατικής ανάπτυξης και κα-
θορίζει το πεδίο βάζοντας στο µέσον του µία στρατηγική επιλογή
για το µοντέλο της αναπτυξιακής διαδικασίας και σε αυτόν τον
τοµέα, δηλαδή την βιώσιµη ανάπτυξη µε πράσινο πρόσηµο.

Ενισχύουµε την φιλοεπενδυτική διάσταση των δράσεών µας
χωρίς να καταφεύγουµε στη λεγόµενη χωροταξική και πολεοδο-
µική ρύπανση του περιβάλλοντος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η χωροταξική και πολεοδοµική
µεταρρύθµιση δεν είναι µια απλή µεταρρύθµιση, βρίσκεται στην
καρδιά του αναπτυξιακού µοντέλου που οραµατιζόµαστε για την
Ελλάδα του µέλλοντος και την πράττουµε µε απόλυτη συνείδηση
του τεράστιου συγκριτικού πλεονεκτήµατος που διαθέτει η χώρα
µας σε κάθε άκρη της και δυστυχώς µέχρι σήµερα παραµένει εν
πολλοίς αναξιοποίητο. 

Γιατί µην µου πείτε ότι δεν συµφωνείτε µαζί µου ότι εµείς έ-
χουµε στη χώρα µας µια τεράστια ακτογραµµή στην Κορινθία µε
θέα τον Κορινθιακό κόλπο από την Κόρινθο µέχρι το Δερβένι ή
στο Σαρωνικό από τις Κεγχρεές µέχρι τον Κόρφο µε απίστευτα
όµορφα οικόπεδα µε καταπληκτική θέα που έχουν αγοραστική
αξία υποδεκαπλάσια άλλων σε χώρες του εξωτερικού.

Ο ελληνικός χώρος µέσα στον οποίο διαβιούµε έχει τεράστια
αξία που δεν έχει αποδοθεί ακόµα στο βαθµό που θα έπρεπε και
µε τον τρόπο που θα έπρεπε. Η Ελλάδα έχει αξία, είναι το σπίτι
µας και µπορούµε να ζήσουµε καλύτερα στο σπίτι µας. 

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κυρία Σούκουλη.
Τον λόγο έχει τώρα ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος από το

Κίνηµα Αλλαγής κ. Ανδρέας Λοβέρδος.
ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι Βουλευτές, κυρίες και κύριοι συνάδελ-

φοι, που µας ακούτε από το διαδίκτυο είναι για εµένα αυτονόητο,
όσο αυτονόητο δεν γίνεται όµως, ότι όταν µιλάµε για ανάπτυξη,
για παραγωγή πλούτου σε όλες τις χώρες ειδικά σε µια χώρα,
όπως η Ελλάδα µε τις γεωγραφικές ιδιαιτερότητες που έχει εκ-
κινούµε από τη θέση ότι µιλάµε για ένα κοµβικό αναπτυξιακό
θέµα συζητώντας, νοµοθετώντας, ρυθµίζοντας θέµατα χωροτα-
ξίας. 

Δεν νοείται ανάπτυξη ή σχέδιο ανάπτυξης µιας χώρας από την
οποία λείπει ο εθνικός χωρικός σχεδιασµός. Η θέση αρχής είναι
αυτή και η θέση αυτή είναι θέση αρχής αναµφισβήτητα. Δεν
µπορώ να βρω στον πολιτικό διάλογο φωνή που να έχει πει το
αντίθετο επί δεκαετίες. Ωστόσο, πρέπει κάθε φορά όταν ο έχων
τη νοµοθετική πρωτοβουλία προτάσσει αυτή τη θέση αρχής να

δούµε µετά αν το νοµοθετικό του τέκνο την υπηρετεί την αρχή
αυτή ή αν δεν την υπηρετεί. Και η κρίση, η αξιολόγηση και η κα-
τάληξη σε σχετικό συµπέρασµα περί αυτού τελικά δίδεται εκτός
Αιθούσης του Κοινοβουλίου στην ίδια την καθηµερινή πράξη.
Απλώς οι Βουλευτές έχοντας υπ’ όψιν την παρελθούσα εµπειρία,
έχοντας υπ’ όψιν επίσης και τη νοµολογία των δικαστηρίων µπο-
ρούν να διατυπώνουν κάποιες σκέψεις, που εµπεριέχουν εκτιµή-
σεις άλλες των οποίων είναι αβέβαιες, άλλες των οποίων είναι
βέβαιες. 

Και επειδή µιλάµε για βεβαιότητα και για ενδεχόµενη αβεβαι-
ότητα, κύριε Υπουργέ, υπάρχουν πάρα πολλές βουλευτικές τρο-
πολογίες, που αν δεν µας πείτε ποιες θα κάνετε δεκτές από
σήµερα, τότε υπάρχει σε όλους εµάς, τους εµπειρότερους του-
λάχιστον, η αβεβαιότητα ότι κάποιες θα τις κάνετε δεκτές την τε-
λευταία στιγµή και δεν θα µπορούµε να τοποθετηθούµε, δεν θα
ξέρουµε τελικά ποιο είναι το σχέδιο νόµου, που ψηφίζεται και
κατά πόσο υπακούει την αρχή µε την οποία ξεκίνησε και ο κ. Χα-
τζηδάκης την οµιλία του, αλλά και όλα τα κόµµατα την συµµερί-
ζονται, την ανέφερα ξεκινώντας.

Σ’ αυτές τις τροπολογίες που πολλές είναι από Βουλευτές της
Πλειοψηφίας, όπως ο κ. Βλάχος, συγκαταλέγονται και δύο δικές
µας από Βουλευτές δικούς µας. Θα ξεκινήσω από αυτό, είναι
λίγο ανακόλουθο κοινοβουλευτικά, αλλά για εµάς έχει σηµασία
να ξέρουµε πού πατάµε, γιατί οι τροπολογίες, που γίνονται δε-
κτές την τελευταία στιγµή παράγουν άλλα σχέδια νόµου από
αυτά για τα οποία συζητά η Αίθουσα. 

Έτσι, λοιπόν, κάνοντας αυτή την εκκίνηση για αυτό το πολύ
ευαίσθητο θέµα θα µιλήσω για τις δύο δικές µας τροπολογίες. Η
µία είναι του κ. Καµίνη, είναι πάρα πολύ σοβαρή, αφορά τα µη
διασυνδεδεµένα νησιά, ενεργειακά προφανώς, όπου µπορούν να
εγκατασταθούν ήδη χρησιµοποιηµένες ανεµογεννήτριες. Και
λέω προκαταβολικά, κύριε Οικονόµου, ότι εγώ δεν είµαι ειδικός
στα θέµατα σας, απλώς µπορώ και τα διαβάζω και κυρίως µπορώ
να διαβάσω τη νοµολογία περί των θεµάτων µε τα οποία είστε
εσείς ειδικός.

Λοιπόν, αυτήν την τροπολογία όση ώρα τη διαβάζω και την
κοιτώ και τη συζητώ µε τον συνάδελφο τον κ. Αρβανιτίδη την
κρίνω ως ιδιαίτερα σοβαρή και σωστή.

Με κριτήριο τη λογική αυτή τη φορά και όχι την ανάγκη ειδικών
γνώσεων, αξιολογώ ως παρόµοιας σοβαρότητας και χρησιµότη-
τας την τροπολογία των Βουλευτών Αρβανιτίδη, Γκόκα, Κατρίνη,
Πάνα, Κωνσταντόπουλου και Γιώργου Παπανδρέου, σύµφωνα µε
την οποία πρέπει να δεχθείτε ότι όπου ρέµατα και λοιπά και λοιπά
έχουν, όπως εσείς τα λέτε στο τεχνικό σας λεξιλόγιο, διευθετη-
θεί, δεν µπορείς να καλείς τώρα τις υπηρεσίες να οριοθετήσουν
ρέµα το οποίο έχει διευθετηθεί. Δηλαδή δεν γίνεται. Η εξήγηση
που νοµίζω ότι προκύπτει µε πάρα πολύ χαρακτηριστικά απλό
τρόπο είναι αυτή: Το διευθετηµένο ρέµα πώς θα το οριοθετήσεις
αφού έχει ήδη διευθετηθεί, δηλαδή έχουν γίνει νοµίµως έργα σε
αυτό; Άρα και αυτό πρέπει να το δείτε. Σας ζητάµε να το δείτε.

Πάµε τώρα σε δύο από τις ενότητες του σχεδίου νόµου και
των πολλών τροπολογιών. Καλά είπε ο Γιώργος Αρβανιτίδης,
«είστε υπουργείο χωροταξίας, περιβάλλοντος και τροπολογιών».
Πολλές τροπολογίες φέρνει ο κ. Χατζηδάκης στα σχέδια νόµου
που καταθέτει στη Βουλή. 

Επειδή δεν προλαβαίνω, θα κάνω αναφορά σε δύο ενότητες
και σε µία τροπολογία. Και αν κάτι µου περισσέψει, θα προσπα-
θήσω να πάρω τον λόγο και αύριο για να συµπληρώσω την το-
ποθέτησή µου.

Για το χωροταξικό σχεδιασµό τη θέση αρχής του κόµµατός
µου και τη δική µου την ανέφερα. Το κόµµα στο οποίο έχω την
τιµή να ανήκω, το ΠΑΣΟΚ, έχει προσφέρει στη χώρα που όταν
την ανέλαβε ήταν πραγµατικά άναρχη από χωροταξικής πλευ-
ράς. Αλλά πάρα πολλά προβλήµατα ανακύπτουν στην πράξη επί
δεκαετίες.

Λέτε σωστά ότι χρειαζόµαστε ένα εθνικό χωρικό σχέδιο. Ναι.
Και ο Αρβανιτίδης σας είπε: και µε τα υπόλοιπα, τα περιφερειακά
κυρίως, τι θα γίνει; Έχει το δικό σας κεντρικό χωροταξικό δε-
σµευτική νοµική ισχύ; Ο ίδιος ο νόµος σας στο άρθρο 3 λέει ότι
δεν έχει. Ορίζετε οι ίδιοι πως δεν έχει. Τι σηµασία έχει, πέραν
των γενικών κατευθύνσεων που δίνει το Υπουργικό Συµβούλιο;
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Γιατί αυτό είναι το αρµόδιο όργανο, όπως το άρθρο 3 ορίζει.
Ποια σηµασία έχει; 

Επειδή καταλαβαινόµαστε στην Αίθουσα αυτή, επειδή γνωρι-
ζόµαστε στην Αίθουσα αυτή, επειδή η εµπειρία µας είναι µεγάλη
στην Αίθουσα αυτή, αναρωτιέµαι -και καθόλου ρητορικά δεν ανα-
ρωτιέµαι- τι σηµασία έχει αυτός ο µη νοµικός εθνικός σχεδια-
σµός για τη χωροταξία; Όταν µάλιστα υπάρχουν εγκεκριµένα
χωροταξικά για πολλές περιοχές της χώρας. Το «πολλές» το
αίρω και λέω για κάποιες περιοχές της χώρας. Γιατί γνωρίζω εγώ
προσωπικά δύο, της ανατολικής Μακεδονίας και Θράκης που
ενεκρίθη το 2018 και είναι νόµος. 

Είµαι γραµµατέας της επιτροπής για την ανάπτυξη στη Θράκη
και το συµπεριέλαβα, κύριε Οικονόµου, στις σκέψεις µου και στις
προτάσεις µου αυτό. Τι ανάπτυξη θα προτείνει η Βουλή όταν
υπάρχει χωροταξικό νοµοθετηµένο από το 2018 που το υπερα-
σπίζεται η περιφέρεια, όλες οι πολιτικές δυνάµεις της περιφέ-
ρειας και η πλειοψηφία η σηµερινή και εµείς ως Κίνηµα Αλλαγής
αλλά και εκείνοι που το ενέκριναν το 2018, εννοώ ο ΣΥΡΙΖΑ ως
προηγούµενη κυβέρνηση; Εδώ θα προσθέσω και την Κρήτη. 

Είκοσι χρόνια, λέει, έχει χρονική εµβέλεια ο χωροταξικός σχε-
διασµός. Πώς θα εναρµονιστεί το εθνικό σχέδιο; Θα είναι δεκα-
τρία περιφερειακά που συγκροτούν το εθνικό ή η δουλειά που
έχει να κάνει το Υπουργικό Συµβούλιο της παρούσας Κυβέρνη-
σης, και από ό,τι βλέπω και των εποµένων κυβερνήσεων γιατί
αυτό το φιλόδοξο σχέδιο νόµου θέλει χρόνο και όπως διαβάζω
και τις διατάξεις του έχει και πολλή γραφειοκρατία από κάτω.
Άρα, η εµπειρία µου λέει ότι θα πάρει χρόνια. Πώς θα συναρµο-
λογηθούν όλα αυτά µαζί;

Όπως σας είπαµε στην εισήγησή µας, αφού η αγωνία για την
προστασία του περιβάλλοντος είναι συγκεκριµένη και ο Υπουρ-
γός µεταχειρίστηκε το σχετικό επιχείρηµα, γιατί επί δεκαέξι
µήνες που κυβερνάτε την Επιθεώρηση Περιβάλλοντος την κρα-
τάτε υπηρεσία του Υπουργείου στο οποίο αυτή τη στιγµή ηγεί-
στε;

Εκφράζω, λοιπόν, ανησυχίες για µη ορατό όφελος. Και τις εκ-
φράζω µετά λόγου γνώσεως. Και δεν ξέρω πώς µε ακούτε, αλλά
µέχρι στιγµής εγώ, ακούγοντας τα λόγια µου και έχοντας εικόνα
και για την παρουσία µου στη Βουλή ως Κοινοβουλευτικός Εκ-
πρόσωπος αντιπολιτευτικού κόµµατος, δεν έχω καταφύγει σε αν-
τιπολιτευτικούς λαϊκισµούς, δεν υπερβάλω, µιλώ όσο µπορώ
ισορροπηµένα ασκώντας το καθήκον για το όποιο ο λαός και το
κόµµα µου και εµένα µας έχουν τάξει. 

Επαναλαµβάνω την τοποθέτηση Αρβανιτίδη, ότι το σχέδιο
νόµου έχει αρκετές θετικές διατάξεις. Θα τις ψηφίσουµε. Και µά-
λιστα επειδή έχω παρακολουθήσει τη διαµόρφωση µίας στο
άρθρο 85, έχετε µία πάρα πολύ σωστή παρέµβαση για αλλαγή
στο άρθρο 17 παράγραφος 1 του ν.4495. Δεν είµαστε παράλο-
γοι. Τα σωστά θα τα λέµε και θα τα ψηφίζουµε. Αλλά πρέπει να
δούµε αν ο τίτλος του σχεδίου νόµου, οι φιλοδοξίες των Υπουρ-
γών και οι θέσεις αρχής που στην Αίθουσα αυτή εκφράζονται
υπηρετούνται από τις συγκεκριµένες διατάξεις.

Τώρα για να µην γελιόµαστε, αυτό που έχει απασχολήσει την
ελληνική κοινωνία επί µήνες τώρα είναι η εκτός σχεδίου δόµηση.
Αυτή η εκτός σχεδίου δόµηση βάζει τους πολίτες στην Αίθουσα
να ακούνε τι λέµε.

Κύριε Οικονόµου, σας διαβεβαιώνω ότι όπου ακούω υπουργό
να µιλάει για µεταρρυθµίσεις και θεσµικές αλλαγές λέω ότι είµαι
και εγώ ως πολιτικός και ως άνθρωπος σε αυτή τη συζήτηση,
είµαι κοµµάτι αυτής της συζήτησης. Γιατί στα χρόνια που ήµουν
υπουργός δεν υπήρχε υπουργείο από το οποίο πέρασα και να
µην έκανα συγκεκριµένες και γιγαντιαίες µεταρρυθµίσεις. Όπου
ακούω υπουργό να οµιλεί και να λέει για µεταρρυθµίσεις ήµουν
και εγώ εκεί. 

Για να δούµε όµως ποια είναι η σύγκρουση αγαθών στάσεων
πολιτικών που υπάρχει στο πεδίο της εκτός σχεδίου δόµησης και
την οποία µε έναν τρόπο το σχέδιο νόµου το οποίο καταθέσατε
εµπεριέχει διατάξεις που θέλουν να το ρυθµίσουν και να πάρουν
θέση.

Η µία θέση αρχής και στην εκτός σχεδίου δόµηση: ο πολίτης
θα γίνει ο προστάτης του περιβάλλοντος. Αυτός θα βοηθήσει να
µην καίγονται τα δάση, να µην καταστρέφεται το περιβάλλον.

Αυτός γιατί θα είναι µέτοχος, κοινωνός. Ο διάλογος εδώ αφορά
τα τέσσερα στρέµµατα ως υπερβολή. Υπάρχει, όµως, και αντί-
λογος. Ο αντίλογος λέει: «Όχι, εκτός σχεδίου, µόνο οργανωµένο
σχέδιο µπορεί να επιτρέψει τη δόµηση.». Και έρχονται ειδικοί και
λένε: προστασία του περιβάλλοντος µε το οργανωµένο σχέδιο,
πρώτον, αλλά και, δεύτερον, λιγότερο κόστος, ούτε αποχετευ-
τικά συστήµατα πρέπει να φτιάχνεις, ούτε πεζοδροµήσεις πρέπει
να κάνεις, αν είναι πολλά τα οικήµατα, ούτε πολιτική απορριµµά-
των χρειάζεται να κάνεις, ούτε τίποτα.

Τι θέση παίρνετε; Παίρνετε θέση υπέρ της οργανωµένης εκτός
σχεδίου δόµησης. Την υπηρετείτε; Εγώ ακούω τον εισηγητή να
λέει: ναι, αλλά δύο χρόνια. Για δύο χρόνια µετά τη δηµοσίευση
του νόµου, ισχύουν τα σηµερινά, ισχύουν τα ισχύοντα. Και εδώ
µπαίνουµε στο ζήτηµα των παρατάσεων. 

Καταθέτω το άρθρο του Δηµήτρη Μέλισσα στην «ΚΑΘΗΜΕ-
ΡΙΝΗ». Σπάνια, κύριε Υπουργέ, καταθέτω γιατί κουράζουµε τους
ανθρώπους για χαρτιά τα οποία δεν τα κοιτάει κανένας. Είµαι
πάρα πολύ συγκρατηµένος στο να φορτώνω τις Υπηρεσίες της
Βουλής και τελικά τις εγκαταστάσεις της Βουλής µε χαρτούρα
για να κάνω τον έξυπνο εδώ στη Βουλή. Όµως, εδώ είναι ένα κεί-
µενο το οποίο εµπεριέχει τη νοµολογία περί παρεκκλίσεων, που
είναι πάρα πολύ χρήσιµη. Και σκέφτοµαι, εν όψει της νοµολογίας
που είναι πρόσφατη του Συµβουλίου της Επικρατείας, 2016,
2017 αυτές οι παρεκκλίσεις θεωρούνται δικαιολογηµένες ή µη
δικαιολογηµένες;

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Ανδρέας Λοβέρδος καταθέ-
τει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκε-
ται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης
Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

Ο Κεγκέρογλου σας είπε ότι η διετία ισχύει για αυτόν που έχει
προλάβει να κάνει αίτηση για την έκδοση άδειας. Σας βάζει µια
θεσµική εγγύηση, την οποία την ακούω ως πολύ λογική και σο-
βαρή. Δεν θα σπεύσεις, για να µη διαταραχθούν τα δεδοµένα
σου και προκύψει ανασφάλεια δικαίου, να κατοχυρώσεις αυτούς
που είχαν κάνει σχεδιασµό. Εκεί θα σου πει ο άλλος: Και εγώ που
ήθελα να κάνω µεθαύριο;

Η παράταση των δύο ετών θα φέρει και άλλη παράταση, αλλά
δύο χρόνια µετά. Και θα µπούµε στη λογική για την εκτός σχε-
δίου δόµηση που έχουν µπει τα αυθαίρετα. Αυτός είναι ο δρό-
µος.

Το βλέπω µπροστά µου, κύριε Οικονόµου. Γι’ αυτό αναρωτιέ-
µαι: Έχει δίκιο ο κ. Χατζηδάκης, που έλεγε αυτά προηγουµένως
στην παρέµβασή του στη Βουλή; Έχει δίκιο να µας κάνει εµάς
κριτική; Εµείς είπαµε για το «NATURA» κάτι και έγινε αυτό που
είπαµε. Μπορεί να στρέφεται σε εµάς και να λέει, κάνοντας και
χαρακτηριστική κίνηση, ότι βάλαµε όπισθεν και αφήνουµε τη
χώρα απροστάτευτη περιβαλλοντικά; Όχι, έχει άδικο. Διότι εµείς
διατυπώνουµε απορίες, αµφιβολίες, ανησυχίες. Και εκεί που ο
Υπουργός είναι µεταρρυθµιστής στα λόγια, αλλά δεν είναι στην
πράξη, προσπαθούµε να δείξουµε πώς και γιατί ασκούµε τη συγ-
κεκριµένη κριτική.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, κύριε
Λοβέρδο.

ΑΝΔΡΕΑΣ ΛΟΒΕΡΔΟΣ: Πρέπει να κλείσω; Θα κλείσω.
Από εµάς -και από µένα προσωπικά- παραλογισµούς δεν θα

ακούσετε. Δεν θα µε ακούν οι άνθρωποι να µιλάω από τους δέ-
κτες της τηλεόρασής τους και θα νοµίζουν ότι έχουµε πόλεµο.
Να ταράζοµαι, να συγκινούµαι και να κλαίω από το Βήµα της
Βουλής, να λαρυγγίζω ότι επέρχεται η καταστροφή του πλανήτη,
το οποίο βλέπω εγώ, αλλά όχι εσείς, εγώ είµαι λογικός και εσύ
είσαι ο παράλογος. Όχι, δεν είναι Αντιπολίτευση αυτή. Δεν είναι
Αντιπολίτευση! Εγώ καταθέτω εκλογικευµένες αµφιβολίες, ανη-
συχίες και ενδεχοµένως και αντιρρήσεις.

Θέλω, λοιπόν, να δω στο τέλος της αυριανής συνεδρίασης τι
θα έχει παραχθεί ως δηµιουργικός λόγος για να καταλήξουµε τε-
λικά και εµείς, αλλά και αυτοί που µας ακούν, αν κάνετε µεταρ-
ρυθµίσεις ή αν δεν κάνετε.

Για θέµατα των τροπολογιών και των ενοτήτων του σχεδίου
νόµου, επιφυλάσσοµαι, κύριε Πρόεδρε, για αύριο.

3294 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Λοβέρδο.
Θα πάµε στον κ. Καλαµατιανό, ο οποίος έχει τον λόγο για επτά

λεπτά.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, Παγκόσµια Ηµέρα Ατόµων µε

Αναπηρία σήµερα. Τους συνανθρώπους µας µε αναπηρία οφεί-
λουµε να τους σκεφτόµαστε κάθε µέρα. Πρέπει να αποδεικνύου-
µε στην πράξη το ενδιαφέρον µας για την άρση των πολλαπλών
δυσκολιών που αντιµετωπίζουν καθηµερινά. Διεκδικούµε και
αγωνιζόµαστε να γίνουν πράξη τα δικαιώµατά τους στην ισότητα,
στην αξιοπρέπεια, στην αυτονοµία, στην προσβασιµότητα, στην
εκπαίδευση, στην ψυχαγωγία και στον αθλητισµό.

Κύριε Πρόεδρε, µέσα σε αυστηρό lockdown -για τους πολίτες
βέβαια, γιατί είδαµε ότι για τον Πρωθυπουργό δεν ισχύει, παρα-
βιάζει τους κανόνες- η Κυβέρνηση επιλέγει για µια ακόµα φορά
να φέρει προς ψήφιση ένα νοµοσχέδιο που βρίσκει αντίθετους
τόσο τους θεσµικούς φορείς όσο και τους πολίτες. Στην αρµο-
διότητα του Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας υπάγεται
και η πρόσβαση στο νερό και στην ενέργεια. Ενώ σήµερα διακό-
πτονται λογαριασµοί λόγω της ανέχειας, µέσα στην πανδηµία,
δεν δείχνει η Κυβέρνηση κανένα ενδιαφέρον για τη λήψη µέτρων
υπέρ των αδυνάµων. Είναι πραγµατικά απάνθρωπο να παρακαλεί
ένας γονέας να του κόψουν το ρεύµα µια ώρα αργότερα για να
µη χάσει το παιδί του το µάθηµα της τηλεκπαίδευσης. Είναι
απάνθρωπο µέσα σε αυτές τις συνθήκες να στερούνται νοικοκυ-
ριά τα βασικά αγαθά.

Καταθέτουµε τροπολογία για την απαγόρευση διακοπής και
την επανασύνδεση του ρεύµατος, του νερού, του φυσικού αε-
ρίου. Δυστυχώς, µέχρι τώρα την αρνείται η Κυβέρνηση και κατα-
δικάζει συµπολίτες µας σε απόλυτη ένδεια, µε εντελώς ανάλγητο
τρόπο.

Έρχοµαι τώρα στο υπό ψήφιση νοµοσχέδιο. Το χαρακτηρίζετε
ως δήθεν µεταρρύθµιση, ωστόσο µόνο εκσυγχρονιστικό δεν
είναι. Στόχος του νοµοσχεδίου είναι, αφ’ ενός, η ικανοποίηση των
συµφερόντων των λίγων, των ελίτ και η αποµείωση και αµφισβή-
τηση δικαιωµάτων και περιουσιών των πολιτών, του δηµοσίου και
των δήµων.

Το νοµοσχέδιο είναι γεµάτο από αφοριστικές ιδεοληψίες και
εµµονικές διαπιστώσεις, από έλλειψη οράµατος και στόχων για
τα θέµατα χωρικού σχεδιασµού και βιώσιµης ανάπτυξης, προ-
βάλλοντας τοµές και µεταρρυθµίσεις η αλλαγή τίτλων ή η τρο-
ποποίηση παραγράφων. Σε κανένα σηµείο του νοµοσχεδίου δεν
βλέπουµε µια ολιστική αντιµετώπιση, έναν ολοκληρωµένο στρα-
τηγικό σχεδιασµό.

Αντίθετα, παρατηρούµε αποσπασµατικές, σηµειακές παρεµ-
βάσεις, µε ανεξέλεγκτες επιπτώσεις στον χώρο. Σε πλήρη εφαρ-
µογή των προτεραιοτήτων σας, οι διατάξεις του νοµοσχεδίου
αφορούν και ωφελούν µόνο τους οικονοµικά εύρωστους για µια
ακόµη φορά. Σε καµµιά περίπτωση δεν ωφελούν τα µικροµεσαία
στρώµατα, ενώ κάποιες είναι και φωτογραφικές. Αντίθετα, προ-
άγουν, αναπαράγουν και εντείνουν τις χωροκοινωνικές ανισότη-
τες. Προωθείτε εµφανώς τη συρρίκνωση του δηµόσιου τοµέα και
κατ’ επέκταση, του δηµόσιου συµφέροντος προς όφελος του
ιδιωτικού.

Αυτή τη στιγµή σε όλη την Ευρώπη λαµβάνονται µέτρα για τη
διεύρυνση και την ενίσχυση των δηµόσιων δοµών και των υπη-
ρεσιών. Η Κυβέρνηση, στην εντελώς αντίθετη κατεύθυνση, µει-
ώνει τον δηµόσιο χώρο και ιδιωτικοποιεί. Ο στόχος του νοµο-
σχεδίου για απλούστευση, επιτάχυνση, διασαφήνιση µεταξύ των
χωροταξικών και πολεοδοµικών σχεδίων δεν επιτυγχάνεται. Το
αντίθετο, µάλιστα. Σκέτη η σύντµηση χρόνου των διαδικασιών
δεν σηµαίνει απλούστευση και επιτάχυνση.

Σύµφωνα µε το νοµοσχέδιο, ο Υπουργός µε απόφασή του θα
ορίζει την αναθέτουσα αρχή για τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια.
Μάλιστα δηµιουργείται τεχνική γραµµατεία και ορίζεται συντονι-
στής, που µπορεί να προέρχεται από τον δηµόσιο ή από τον ιδιω-
τικό τοµέα. Αναφέρεται δε απευθείας στον Υπουργό, εκτός της
διοικητικής δοµής του Υπουργείου. Αυτό σηµαίνει εν τοις πράγ-

µασι αφαίρεση αρµοδιοτήτων από τους δήµους, έλεγχο όλης της
διαδικασίας από την κεντρική διοίκηση και εισαγωγή του outso-
urcing.

Παράλληλα, όµως, έχουµε και προσπάθεια ιδιωτικοποίησης
συγκεκριµένων υπηρεσιών και αρµοδιοτήτων του δηµοσίου, µε
ταυτόχρονη αφαίρεση ρόλου από τους δήµους και την τοπική
κοινωνία. Δεν υπάρχει καµµία στήριξη του δηµοσίου τοµέα, που
ασχολείται µε τον χωροταξικό σχεδιασµό. Αντίθετα, το Υπουρ-
γείο, οι δήµοι, οι περιφέρειες, οι αποκεντρωµένες διοικήσεις
αποδυναµώνονται. Στο τέλος, µάλιστα, είναι πολύ πιθανό να υπο-
χρεώνονται οι δηµόσιοι υπάλληλοι να υπογράψουν µελέτες, που
θα ελέγχονται από ιδιώτες.

Έρχοµαι τώρα στις εµβληµατικές διατάξεις του νοµοσχεδίου,
κατά την άποψή σας. Η δήθεν κατάργηση της εκτός σχεδίου δό-
µησης. Είναι, όµως, έτσι; Καταφανέστατα όχι. Όχι για τις µεγά-
λες ιδιοκτησίες. Μέσα από το νοµοσχέδιο επιτρέπετε τη δόµηση
στα µεγάλα τεµάχια. Μάλιστα, αυξάνετε και τους συντελεστές
δόµησης σε κάποιες τουριστικές εγκαταστάσεις. Η επιλογή της
κατάργησης των παρεκκλίσεων για µικρό εµβαδόν ιδιοκτησίας -
επτακόσια πενήντα και χίλια διακόσια τετραγωνικά- έχει συγκε-
κριµένο κοινωνικό, οικονοµικό, αλλά και περιβαλλοντικό πρόση-
µο.

Στην πραγµατικότητα, εκβιάζετε την ταχεία δόµηση στα οικό-
πεδα παρεκκλίσεων, οδηγώντας στην απαξίωση τη µικρή και
πολύ µικρή ιδιοκτησία. Πιέζετε τους ιδιοκτήτες στις περιοχές πα-
ρεκκλίσεων να εκδώσουν άδεια σε δύο χρόνια και να δοµήσουν
στα επόµενα τέσσερα, µε απειλή απαγόρευσης της δόµησης
µετά. Αυτό θα αναγκάσει τους ιδιοκτήτες µικρής και µεσαίας
ιδιοκτησίας να ρευστοποιήσουν την περιουσία τους, καθώς
τώρα, σε συνθήκες κρίσης, κανείς δεν έχει εύκολα τη δυνατό-
τητα να οικοδοµήσει.

Ο περιορισµός της εκτός σχεδίου δόµησης είναι, κατ’ αρχάς,
σωστός, µε προϋποθέσεις όµως. Πρώτα θα πρέπει να έχουν ολο-
κληρωθεί ο πολεοδοµικός σχεδιασµός, οι δασικοί χάρτες και το
Κτηµατολόγιο. Εσείς, όµως, σταµατήσατε τη διαδικασία των δα-
σικών χαρτών. Από την άλλη, οι ρυθµίσεις που προτείνονται για
τις τουριστικές εγκαταστάσεις είναι ιδιαίτερα ευνοϊκές σε βαθµό,
που αναιρούν πλήρως την προσπάθεια για περιορισµό της εκτός
σχεδίου δόµησης. Οι όροι δόµησης για τα ξενοδοχειακά κατα-
λύµατα ορίζουν µεν ως ελάχιστη αρτιότητα τα οκτώ στρέµµατα,
αλλά έχει εισαχθεί πλήθος εξαιρέσεων από τον γενικό κανόνα.
Ο δε συντελεστής δόµησης είναι κλιµακούµενος, αλλά αυξάνεται
για διάφορες υποπεριπτώσεις.

Συµπερασµατικά, το νοµοσχέδιο περιλαµβάνει ρυθµίσεις εις
βάρος της µικρής και µεσαίας ιδιοκτησίας, ανατρέποντας τον πο-
λεοδοµικό σχεδιασµό. Κάνει, όµως, χατίρια στα συµφέροντα των
µεγαλοξενοδόχων, εις βάρος του περιβάλλοντος, που τροφοδο-
τεί τον ελληνικό τουρισµό. Προκύπτει σαφέστατα άνιση µεταχεί-
ριση µεταξύ µικρών και µεγάλων ιδιοκτησιών. Αυτό θα είχε αρ-
νητικότατες οικονοµικές και κοινωνικές επιπτώσεις, καθώς απο-
µειώνεται δραστικά η περιουσία των πολιτών µέσα από την υπο-
τίµηση της αξίας των µικρών εκτάσεων γης.

Κύριε Υπουργέ, εµείς δεν θέλουµε τη διατήρηση του µπάχα-
λου, όπως λανθασµένα είπατε στην οµιλία σας. Η παράταξή σας,
που κυβερνά δεκαετίες τη χώρα, επεδίωξε να δηµιουργήσει µπά-
χαλο και στον πολεοδοµικό χωροταξικό σχεδιασµό. Εµείς θέ-
λουµε κανόνες και το αποδείξαµε µε τη διακυβέρνησή µας.

Εσείς, όµως, αποδεικνύετε ότι θέλετε να εξυπηρετείτε µόνο
τους πολύ µεγάλους και να στερείτε δικαιώµατα των µεσαίων και
µικρών, στο όνοµα µιας δήθεν τακτοποίησης, από την οποία
όµως εσείς εξαιρείτε τους λίγους, την ελίτ. Αυτή είναι η αντίληψή
σας και η πρακτική σας.

Έρχοµαι τώρα σε ένα ζήτηµα που έχει προκαλέσει µεγάλη
αναστάτωση και ανησυχία στον νοµό µου, την Ηλεία. Με την πα-
ράγραφο δ’ του άρθρου 138 του νοµοσχεδίου σας, που ευτυχώς
αποσύρατε, θα καταργούσατε τις µεταβατικές διατάξεις σχετικά
µε τη δόµηση σε κεντρικούς άξονες, σε γη υψηλής παραγωγικό-
τητας, χωρίς µεταβατική περίοδο.

Στη χώρα µας δεν υφίστανται χάρτες υψηλής παραγωγικότη-
τας. Τα γεωτεµάχια χαρακτηρίζονται από τις κατά τόπους διευ-
θύνσεις αγροτικής ανάπτυξης. Η διαδικασία είναι εξαιρετικά
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χρονοβόρα, ενώ τα κριτήρια είναι εξαιρετικά αυστηρά. Αποτέλε-
σµα αυτού είναι όλες οι εκτάσεις που είναι αξιοποιήσιµες να χα-
ρακτηρίζονται ως επί το πλείστον υψηλής παραγωγικότητας και
να µη δύνανται να δοµηθούν για χρήσεις πλην της αµιγούς αγρο-
τικής. Αυτό συµβαίνει ιδιαίτερα στον νοµό µου, την Ηλεία. Μεγά-
λες εκτάσεις του νοµού είναι ήδη περιορισµένες ως προς τη
χρήση τους, σύµφωνα µε τη ΖΟΕ. Με την κατάργηση της διάτα-
ξης θα πάγωνε οποιαδήποτε επένδυση µη αµιγούς αγροτικού χα-
ρακτήρα. Χρήσεις τουριστικές, βιοµηχανικές, βιοτεχνικές θα
καταργούνταν κατευθείαν.

Στον νοµό µας το 80% των αξιοποιήσιµων εκτάσεων εκτός σχε-
δίου είναι εν δυνάµει γεωργική γη υψηλής παραγωγικότητας. Με
αυτή τη διάταξη, αν δεν την αποσύρατε, θα καταργούταν κάθε
δυνατότητα δόµησης, αλλά και εκσυγχρονισµού, επέκτασης και
διατήρησης σε λειτουργία υφιστάµενων επιχειρήσεων, θα ανα-
στέλλονταν ή θα µαταιώνονταν οριστικά επενδυτικά σχέδια.

Κλείνοντας, κύριε Πρόεδρε, θα τονίσω ότι το νοµοσχέδιο είναι
ένα ακόµα αντιπεριβαλλοντικό νοµοσχέδιο, που έρχεται σε συ-
νέχεια των προηγούµενων νοµοσχεδίων της διακυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας. Δυστυχώς, σε ενάµιση χρόνο έχει κάνει τόση
ζηµιά στο περιβάλλον, που γίνεται µη αναστρέψιµη.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Καλαµατιανέ,

και εγώ ευχαριστώ και ζητώ συγγνώµη που δεν είπα ότι είστε
Βουλευτής του Νοµού Ηλείας µε το κόµµα του ΣΥΡΙΖΑ, όταν σας
έδωσα τον λόγο.

ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ - ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΛΑΜΑΤΙΑΝΟΣ: Να είστε κα-
λά.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο κ. Σι-

µόπουλος, που εκλέγεται στη Θεσσαλονίκη µε τη Νέα Δηµοκρα-
τία, για επτά λεπτά.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε,
κύριε Υπουργέ, αγαπητοί συνάδελφοι, πρέπει, κατ’ αρχάς, να
απαντήσουµε όλοι σε ένα ερώτηµα: Το Υπουργείο Ενέργειας και
Περιβάλλοντος είναι αναπτυξιακό Υπουργείο ή τεχνικό;

Κατά τη γνώµη µου, είναι αναπτυξιακό. Σίγουρα, όµως, για την
Αξιωµατική Αντιπολίτευση είναι τεχνικό, γιατί επί τεσσεράµισι
χρόνια, ως κυβέρνηση, έτσι λειτούργησε και µάλιστα, λειτούρ-
γησε µε έναν τρόπο που το συγκεκριµένο Υπουργείο το µετέ-
τρεψε σε ένα «όπλο» εναντίον των επενδύσεων. Και έρχεται
σήµερα η Κυβέρνηση, το Υπουργείο, συνεχίζοντας µια πολιτική
που ξεκίνησε εδώ και ενάµιση χρόνο, να φέρει ένα νοµοσχέδιο
το οποίο είναι αναπτυξιακό, αλλά ταυτόχρονα και φιλοπεριβαλ-
λοντικό.

Γι’ αυτόν τον λόγο, δεν παρασύροµαι από τους κατ’ επάγ-
γελµα οικολογούντες. Υπάρχουν στη χώρα µας, όπως βέβαια και
παγκόσµια, κατ’ επάγγελµα οικολόγοι. Αυτοί, λοιπόν, στο όνοµα
του περιβάλλοντος αντιστρατεύονται κάθε αναπτυξιακή προσπά-
θεια, ακόµα και τις προσπάθειες εκείνες που κινούνται σε σωστή
κατεύθυνση, προσπάθειες οι οποίες παίρνουν υπ’ όψιν και τον
παράγοντα «περιβάλλον», προσπάθειες οι οποίες βρίσκουν την
κατάλληλη ισορροπία.

Έχουµε, λοιπόν, ένα νοµοσχέδιο το οποίο, όχι µόνο ευνοεί τις
επενδύσεις, αλλά παράλληλα ασχολείται και µε θέµατα, που
αφορούν στην καθηµερινότητα των πολιτών και αυτό είναι εξαι-
ρετικά σηµαντικό. Παραδείγµατος χάριν, καθηµερινότητα είναι
η µεταφορά του συντελεστή δόµησης και η Ψηφιακή Τράπεζα
Γης. Είναι µια καθηµερινότητα που έχει να κάνει µε το οικονοµικό
του επίπεδο. Καθηµερινότητα είναι η δυνατότητα που δίνουµε
στους κατόχους διατηρητέων κτηρίων. Καθηµερινότητα, επίσης,
είναι, όταν απαλλάσσουµε δηµότες, πολίτες, από την οµηρία των
ρυµοτορικών ρυθµίσεων και των ρυµοτοµικών απαλλοτριώσεων.

Δεν πρόκειται, λοιπόν, για ένα νοµοσχέδιο το οποίο αφορά
στους πολλούς και τις µεγάλες επενδύσεις. Δεν πρόκειται για
ένα νοµοσχέδιο το οποίο κρύβει µέσα του συµφέροντα. Διότι
όταν η Αντιπολίτευση -κυρίως η Αξιωµατική- δεν έχει να µιλήσει
επί του συγκεκριµένου, κάνει πάντα «κυνήγι µαγισσών».

Εδώ φτάσαµε στο σηµείο να ακούµε από την Αντιπολίτευση
ότι αρνείται να ψηφίσει τις ρυθµίσεις για τα βιοκλιµατικά κτήρια,
ρυθµίσεις που αφορούν πάλι στην καθηµερινότητα των πολιτών.

Οι επενδύσεις, λοιπόν, όπως είπα, δεν αφορούν µόνο τα σύν-
θετα τουριστικά καταλύµατα, τα οποία επετράπησαν να χτίζον-
ται, να λειτουργούν, να ιδρύονται στη χώρα µας στην κυβέρνηση
του Αντώνη Σαµαρά από το 2012 ως το 2014. Είναι µια ρύθµιση,
µια δυνατότητα η οποία έφερε πάρα πολλές επενδύσεις.

Κατά κανόνα, τα σύνθετα τουριστικά καταλύµατα -δεν θέλω
να µιλήσω ονοµαστικά- προφανώς και καλύπτουν πλήρως όλες
τις περιβαλλοντικές αποφάσεις, τους περιβαλλοντικούς νόµους
και είναι φιλοπεριβαλλοντικά.

Έρχοµαι τώρα στην εκτός σχεδίου δόµηση, η οποία είναι και
η εµβληµατική µεταρρύθµιση. Μα, ποιος αµφιβάλλει ότι κινείται
στη σωστή κατεύθυνση; Ακούω από όλες τις πλευρές µια κριτική
η οποία κατά κανόνα είναι µια κριτική «ας δούµε από την πλευρά
µας το ποτήρι µισογεµάτο». Και εξηγούµαι.

Ορισµένοι θέλουν να καταργηθεί εδώ και τώρα. Άλλοι δεν θέ-
λουν τη µεταβατική περίοδο. Ελάχιστοι είναι αυτοί που λένε ότι
δεν πρέπει να υπάρχει µια ρύθµιση στην κατεύθυνση αυτή.

Τώρα, ως προς τη µεταβατική περίοδο αν έπρεπε να συνδυα-
στεί µε τα πολεοδοµικά σχέδια, το µέλλον θα αποδείξει. Πιστεύω
απόλυτα ότι θα καταφέρουµε πραγµατικά το χρονοδιάγραµµα
το οποίο έχει θεσπίσει η Κυβέρνηση να το υλοποιήσουµε και να
έχουµε τα πολεοδοµικά και µε τον τρόπο αυτό οι αιτιάσεις ότι
ουσιαστικά δηµιουργούµε πρόβληµα στις πολύ µικρές ιδιοκτη-
σίες να µην υφίστανται.

Στο σηµείο αυτό, λοιπόν, το µέλλον είναι αυτό το οποίο θα
αποδείξει αν έχουµε δίκιο. Κατανοώ κάποιες ενστάσεις από ορι-
σµένες πλευρές. Το µέλλον, όµως, είναι αυτό.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα κυρίως από τους εκπροσώπους των
µικρότερων κοµµάτων της Βουλής να έχουν λίγο πιο χαµηλούς
τόνους. Συζητούν κάποιοι εκπρόσωποι της Βουλής, ακόµη και σε
επίπεδο Κοινοβουλευτικών Εκπροσώπων, ως να κατέχουν την
απόλυτη αλήθεια, ως να είναι στο 40% ή στο 50%.

Πρέπει να κάνουµε αντιπολίτευση, πρέπει να είναι µαχητική,
αλλά επιτρέψτε µου να πιστεύω ότι δεν κατέχουν την απόλυτη
αλήθεια και ότι η υπόλοιπη Βουλή δεν γνωρίζει τι νοµοθετεί, τι
κάνει, προς ποια κατεύθυνση πηγαίνουµε.

Έχουν κατατεθεί πολλές προτάσεις από πολλούς συναδέλ-
φους και πιστεύω ότι ορισµένες από αυτές θα υιοθετηθούν από
την πολιτική ηγεσία του Υπουργείου.

Επίσης, µας έρχονται ακόµη και σήµερα πολλές προτάσεις τις
οποίες βλέπω µε θετικό τρόπο. Θεωρώ ότι µπορεί να έρθει και
αργότερα, σε λίγους µήνες ένα καινούργιο νοµοσχέδιο. Δεν είµαι
υπέρ του να κατηγορούµε τα πολυνοµοσχέδια, που έχουν πολ-
λαπλές διατάξεις.

Με τον τρόπο αυτό, µε ένα «παζλ», αν θέλετε, δηµιουργούµε
εκείνη τη δοµή που µας επιτρέπει να πάµε µπροστά. Τα πολυνο-
µοσχέδια τα οποία κατηγορούνται ως συρραφή και ότι δεν κι-
νούνται στη σωστή κατεύθυνση, πολλές φορές κινούνται και
αυτός είναι ο λόγος που η προηγούµενη κυβέρνηση, θέλοντας
να προχωρήσει σε µια ολοκληρωµένη παρέµβαση, ουσιαστικά
δεν προχωρούσε πολλές φορές σε καµµία παρέµβαση, µε τα
προβλήµατα να χρονίζουν.

Γι’ αυτό ερχόµαστε σήµερα σε µια κατάσταση που τους βλέ-
πουµε στη Βουλή για πάρα πολλά πράγµατα και θέµατα να ισχυ-
ρίζονται ότι δεν τα κατάφεραν. Το ίδιο ουσιαστικά αποδεικνύεται
και µε τα πολεοδοµικά σχέδια. Έχει αποδειχθεί περίτρανα ότι
ήταν ουσιαστικά ένα σχέδιο επί χάρτου, ήταν µια δική τους από-
φαση, χωρίς προηγούµενη συνεννόηση, χωρίς να πέσουν υπο-
γραφές.

Θα µου πείτε ότι ισχυρίζονται εδώ και χρόνια ότι υπάρχει σχέ-
διο να γίνει ο σταθµός µετρό της Βενιζέλου µε τις αρχαιότητες,
χωρίς αυτές πρώτα να αποσπαστούν.

Σας ενηµερώνω ότι οι µελέτες αυτές δεν υπάρχουν, δεν έχουν
υπογραφεί.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Άρα, αυτό το οποίο κάνει ο ΣΥΡΙΖΑ για το συγκεκριµένο θέµα,
είναι µια πάγια τακτική.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, κύριε
Σιµόπουλε.

ΕΥΣΤΡΑΤΙΟΣ (ΣΤΡΑΤΟΣ) ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΣ: Τέλος, κύριε Υφυ-
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πουργέ, θεωρώ ότι το πάγιο αίτηµα των κατοίκων του Δήµου
Παύλου Μελά και των Μετεώρων, το οποίο µαζί µε άλλους συ-
ναδέλφους µου έχω καταθέσει ως τροπολογία, θα γίνει δεκτό.
Αφορά κατοικίες που έχουν χτιστεί πριν το 2011, κατοικίες των
οποίων τα οικόπεδα θέλει να παραχωρήσει έναντι ανταλλάγµα-
τος ο δήµος, σύµφωνα βέβαια µε τις διατάξεις του νόµου περί
αυθαιρέτων και µετά από απόφαση του Μητροπολιτικού Συµβου-
λίου του δήµου και σύµφωνα πάντα µε τις επιταγές του Συµβου-
λίου της Επικρατείας.

Είναι µια παρέµβαση -µαζί µε άλλες που έχω κάνει και σας έχω
κοινοποιήσει- την οποία θεωρώ ότι θα λάβετε υπ’ όψιν σας και
πιθανώς σε ένα επόµενο νοµοσχέδιο και τις άλλες, όσες δεν θα
προλάβετε στο παρόν νοµοσχέδιο, όπως είναι πιθανώς η δυνα-
τότητα να κτίζονται κατοικίες όχι µε απόσταση δεκαπέντε µέτρων
από τα όρια, αλλά αν είναι, παραδείγµατος χάριν, ισόγεια κτί-
σµατα, να µπορεί να είναι και µε δέκα. Διευκολύνουµε έτσι το πε-
ριβάλλον.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ.
Τον λόγο έχει για επτά λεπτά ο κ. Ζεϊµπέκ Χουσεΐν από την

Ξάνθη.
ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, πριν αναφερθώ στα θέµατα του νοµοσχεδίου, θα ήθελα
να µεταφέρω το κλίµα από τη βόρειο Ελλάδα και ειδικά την
Ξάνθη, όπου και βρίσκοµαι.

Για µια ακόµη φορά θέλω να εκφράσω την ευγνωµοσύνη µου
απέναντι στο υγειονοµικό προσωπικό, που είναι ο φύλακάς µας
στη µάχη µε την πανδηµία. Οι γειτονικοί µας νοµοί, όπως η Δρά-
µα, ασφυκτιούν. Το νοσοκοµείο αναφοράς της περιφέρειάς µας
στην Αλεξανδρούπολη προσπαθεί να ανταπεξέλθει µε 100% πλη-
ρότητα στις κλίνες ΜΕΘ. Ακόµα και το Νοσοκοµείο της Ξάνθης,
παρ’ όλο που είναι ασφυκτικά γεµάτο, απ’ ό,τι µαθαίνουµε, προ-
σπαθεί να ανταπεξέλθει στις ανάγκες, παρά το ελλιπές προσω-
πικό. Δυστυχώς, όµως, τα κρούσµατα και οι θάνατοι συνεχίζουν
να αυξάνονται.

Μέσα σε αυτή τη συγκυρία, στην οποία δεν γίνεται να µείνουµε
απαθείς, βλέπουµε ότι δεν έχουν µπει σε καραντίνα µόνο οι πο-
λίτες. Δυστυχώς, έχει µπει σε καραντίνα και η ίδια η δηµοκρατία
µας. Κοινωνικά δικαιώµατα ποδοπατούνται καθηµερινά, ενώ όσοι
βρίσκονται στο τιµόνι της χώρας, παραµένουν στο απυρόβλητο.
Έτσι, δηµιουργούνται πολίτες δύο ταχυτήτων. Από τη µία,
έχουµε τη µεγάλη κοινωνική πλειοψηφία, που τηρεί τα µέτρα και
αγωνίζεται καθηµερινά µε το άγχος της επιβίωσης και από την
άλλη, βρίσκονται όσοι είναι στο τιµόνι αυτής της χώρας και επι-
βάλλουν µέτρα και καραντίνες και όµως, οι ίδιοι είναι υπεράνω
των µέτρων που θέτουν.

Σε αυτό το πλαίσιο έρχεται σήµερα και ένα νοµοσχέδιο, που
αφορά πολύ σοβαρά ζητήµατα και το οποίο καλούµαστε να το
συζητήσουµε µε περιορισµό οµιλητών και εξ αποστάσεως.

Ως Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΣΥΡΙΖΑ, είχαµε εξ αρχής ζη-
τήσει να πάψει η νοµοθέτηση για ζητήµατα τόσο σοβαρά, που
δεν σχετίζονται µε την πανδηµία, ώστε να µπορούµε να τα συζη-
τάµε υπό οµαλές συνθήκες και µε την προσοχή που απαιτείται.
Αντιθέτως, η Νέα Δηµοκρατία έχει επιδοθεί τις τελευταίες ηµέ-
ρες στη νοµοθέτηση πολύ κρίσιµων θεµάτων, ενώ ακόµα δεν έχει
ρυθµίσει τα θέµατα της πανδηµίας.

Πριν λίγες ηµέρες σε γειτονικό µας νοµό, στην Κοµοτηνή,
έγινε γνωστό ότι ένας πατέρας ζήτησε να αναβληθεί το κόψιµο
του ρεύµατος στο σπίτι του µέχρι το παιδί του να ολοκληρώσει
την τηλεκπαίδευση. Το σχόλιο του Υπουργού σε µέσο µαζικής
ενηµέρωσης επί του θέµατος ήταν ότι ο πάροχος είναι επιχεί-
ρηση και πρέπει να βρει µια λύση, ώστε να µη ζηµιώνεται. Σε
αυτές τις συνθήκες µε την ενεργειακή φτώχεια στα ύψη κανονικά
η Κυβέρνηση θα έπρεπε να έχει απαγορεύσει τις διακοπές ρεύ-
µατος και να λάβει µέτρα για να αποκαταστήσει το πρόβληµα,
όχι να συζητάµε για το πώς οι ιδιωτικές επιχειρήσεις θα µειώσουν
τη χασούρα τους.

Για το θέµα αυτό, µάλιστα, καταθέσαµε και τροπολογία ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ, για τη δωρεάν επανασύνδεση και δωρεάν παροχή ηλεκτρι-
κού ρεύµατος, την απαγόρευση διακοπής παροχών ρεύµατος,
ύδατος, φυσικού αερίου, τηλεφωνίας και σύνδεση στο διαδίκτυο

σε πληθυσµιακές οµάδες πληττόµενες από την πανδηµία. Ελπίζω
για µια φορά να µην σταθείτε κατώτεροι των περιστάσεων.

Η Κυβέρνηση έρχεται σήµερα και χαρακτηρίζει το νοµοσχέδιο
µια µεγάλη µεταρρύθµιση για το περιβάλλον, για την ιδιοκτησία,
για την ανάπτυξη, ενώ κάνει ακριβώς το αντίθετο. Το σχέδιο αυτό
διασπά και καθυστερεί τον χωροταξικό σχεδιασµό, δηµιουργεί
ανισότητες στην εκτός σχεδίου δόµηση και αφήνει παράθυρα τα-
κτοποιήσεων υποθέσεων ηµετέρων, όπως της εταιρείας «ΕΛΛΗ-
ΝΙΚΟΣ ΧΡΥΣΟΣ».

Παράλληλα, δεν επιτυγχάνεται στοιχειωδώς ο στόχος της βιώ-
σιµης ανάπτυξης όπως τίθεται από το νοµοσχέδιο, εφόσον ο
στοιχειωδώς ολοκληρωµένος σχεδιασµός υποβαθµίζεται και
αναιρείται πλήρως από τον αποσπασµατικό σχεδιασµό του ειδι-
κού πλαισίου και σχεδίων. Με τον τρόπο αυτό ανοίγει ο δρόµος
για επιβολή κεντρικών κατευθύνσεων και πολιτικών σε βάρος της
τοπικής βούλησης, εξυπηρετώντας κολλητούς και συµφέροντα.

Επίσης, το νοµοσχέδιο κάθε άλλο παρά καταργεί την εκτός
σχεδίου δόµηση, αφού η απαγόρευση δόµησης στα τεµάχια µι-
κρότερα των τεσσάρων στρεµµάτων τίθεται σε ισχύ µετά από
δύο χρόνια, οπότε είναι σαν να δίνει το σήµα να χτιστούν όσο πιο
σύντοµα γίνεται περισσότερα αυθαίρετα.

Το περιβαλλοντικό πρόσηµο που διαφηµίζετε ότι έχει το νοµο-
σχέδιό σας δεν υπάρχει πουθενά. Αντίθετα, υπάρχει απουσία της
κλιµατικής προσέγγισης και σαφής υποβάθµιση του περιβάλλον-
τος, που προκύπτει και από την αύξηση της δόµησης στα ψηλά
κτήρια.

Βέβαια, δεν θα πρέπει να µας κάνει εντύπωση κάτι τέτοιο µετά
από τη θέσπιση του αντιπεριβαλλοντικού σας νόµου, ο οποίος
στην ουσία ακύρωσε το όριο των δασικών χαρτών και του Κτη-
µατολογίου και έθεσε σε κίνδυνο όλες τις προστατευόµενες πε-
ριοχές της χώρας µετά και την κατάργηση των φορέων των
περιοχών «NATURA 2000». Μάλιστα, στο νοµοσχέδιό σας παρα-
τηρήσαµε ότι υπάρχει και κεφάλαιο για τις αυθαίρετες κατα-
σκευές και τις αλλαγές χρήσης.

Παρ� όλα αυτά, ο νόµος αυτός δεν καλύπτει ένα χρόνιο πρό-
βληµα που έχουµε θέσει επανειληµµένως και αφορά τον Νοµό
Ξάνθης.

Υπουργέ, εδώ πέρα θα θέλαµε να προσέξετε ειδικά, γιατί η
Ξάνθη ταλαιπωρείται πάρα πολύ. Το 1976 η παλιά πόλη της Ξάν-
θης χαρακτηρίστηκε, µε αποφάσεις του τότε Υπουργού Πολιτι-
σµού, ως «τόπος χρήζων ειδικής κρατικής προστασίας», ενώ το
1995 µε απόφαση του Υπουργού Μακεδονίας-Θράκης κηρύχθη-
καν διατηρητέα πεντακόσια ενενήντα τρία κτήρια της παλιάς
πόλης. Μάλιστα, χωρίστηκαν σε τρεις κατηγορίες, α’, β’ και γ’ και
ανάλογα µε τη σπουδαιότητά τους για κάθε κατηγορία προβλέ-
πονταν διαφορετικός βαθµός προστασίας και δυνατότητες πα-
ρέµβασης. Για παράδειγµα, στα διατηρητέα κτήρια της κατη-
γορίας β’ επιτρέπονται οι επεµβάσεις και οι προσθήκες, αλλά
µόνο σε αφανείς προσθήκες των κτηρίων. Στα κτήρια της κατη-
γορίας γ’ επιτρέπονται προσθήκες και επεκτάσεις χωρίς περιο-
ρισµό, συνθέσεις, ακόµα και πλήρεις ανακατασκευές τους, ενώ
ως προς το µέγεθός τους τίθενται οι περιορισµοί που επιβάλλουν
οι όροι δόµησης.

Το καθεστώς αυτό δεν υπάρχει πουθενά αλλού στην Ελλάδα
παρά µόνο στην Ξάνθη και µάλιστα, στην παλιά πόλη της Ξάνθης,
όπου παραµένει ζωντανή, µε τα διατηρητέα αυτά να συνιστούν
πολλές φορές πρώτη κατοικία των ιδιοκτητών τους. Λόγω της
παλαιότητας των κτηρίων, σε πολλά διατηρητέα οι ιδιοκτήτες
προέβησαν σε νόµιµες ή αυθαίρετες κατασκευές για τη στήριξη
των οικείων τους ή σε επεκτάσεις, προκειµένου να καταστούν
λειτουργικά, σε πολλές περιπτώσεις, µάλιστα, ακόµα και πριν την
κήρυξή τους ως διατηρητέα.

Προφανώς και σε περιπτώσεις αυθαιρεσίας η πολιτεία δεν
πρέπει να υποχωρεί. Όµως, σε περίπτωση που η αυθαίρετη κα-
τασκευή έγινε πριν τα συγκεκριµένα κτήρια κηρυχθούν ως δια-
τηρητέα ή για λόγους βιωσιµότητας, νοµίζω ότι είναι θέµατα που
πρέπει να ρυθµιστούν και να βρεθεί µια λύση, ειδικά όταν οι ιδιο-
κτήτες αυτών των κατοικιών βρίσκονται σε αδιέξοδο µε υπέ-
ρογκα πρόστιµα και διαταγές κατεδάφισης κτηρίων και µάλιστα,
µέσα σε αυτές τις συνθήκες.

Σας εφιστώ την προσοχή, καθώς το πρόβληµα αυτό δεν είναι
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µόνο πρόβληµα των ιδιοκτητών, που είχαν την τύχη ή την ατυχία
να έχουν τα σπίτια τους εντός της παλιάς πόλης της Ξάνθης και
να χαρακτηρίζονται ως διατηρητέα. Αυτό είναι πρόβληµα ολό-
κληρης της πόλης της Ξάνθης, αφού η παλιά µας πόλη αποτελεί
το στολίδι του νοµού και είναι το πιο σηµαντικό τουριστικό ση-
µείο µε µεγάλη ιστορική και πολιτιστική αξία.

Για να µην ερηµώσει παντελώς, λοιπόν, θα πρέπει να ρυθµιστεί
αυτό το ζήτηµα, ώστε να µπορέσουν να κατοικηθούν τα σπίτια
στην παλιά πόλη ή να µεταβιβαστούν. Και στη µία και στην άλλη
περίπτωση, όµως, απαιτείται να γίνει τακτοποίηση των αυθαιρέ-
των, προσθηκών και επεκτάσεών τους. Μάλιστα, αυτό είναι ένα
πρόβληµα που ταλανίζει και την περιοχή, συνέχεια της παλιάς
πόλης.

Εποµένως, εάν θέλετε να υπερηφανεύεστε για µεταρρυθµί-
σεις στη χωροταξία και στην ιδιοκτησία θα µπορούσατε να ξεκι-
νήσετε από απλά ζητήµατα βιωσιµότητας των πόλεων, όπως η
περίπτωση της Ξάνθης. Εσείς, αντιθέτως, εσείς επιλέγετε να
φέρνετε νοµοσχέδια, που στην ουσία ξηλώνουν το κοινωνικό
κράτος σε συνθήκες πανδηµίας, όπου έχετε επιβάλλει ένα ιδιό-
τυπο σιωπητήριο στους πολίτες.

Κλείνοντας, εύχοµαι πραγµατικά σύντοµα η χώρα µας να βγει
από αυτή την περιπέτεια, ώστε να µπορέσουµε όλοι µας να για-
τρέψουµε τις πληγές µας. Και επειδή πολύ σύντοµα θα ξαναβρε-
θούµε για να συζητήσουµε τον προϋπολογισµό του 2021, θα
έρθει η ώρα που θα µιλήσουµε για όλα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ολοκληρώστε, σας
παρακαλώ.

ΧΟΥΣΕΪΝ ΖΕΪΜΠΕΚ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε µου, σε ένα
λεπτό.

Θα µιλήσουµε για τις εγκληµατικές ευθύνες της Κυβέρνησης
στην πανδηµία. Θα µιλήσουµε για την ανύπαρκτη στήριξη στο
σύστηµα υγείας. Θα µιλήσουµε για τους πολίτες, που αφήσατε
στο έλεος της µοίρας τους. Θα µιλήσουµε για την κατάρρευση
της οικονοµίας. Και θα µιλήσουµε για το καλύτερο µέλλον που
στερείται από όλους µας. Οι ευθύνες υπάρχουν και πρέπει να
αποδοθούν.

Ευχαριστώ πάρα πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Εµείς ευχαριστούµε,

κύριε Ζεϊµπέκ. Μιλούσατε για την όµορφη παλιά πόλη της Ξάν-

θης. Πράγµατι, είναι υπέροχη.
Θα δώσω τον λόγο στον κύριο Υπουργό.
Ορίστε, κύριε Χατζηδάκη, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Παίρνω τον λόγο για να καταθέσω ένα ακόµα
πακέτο νοµοτεχνικών βελτιώσεων. Νοµίζω θα ακολουθήσει ακό-
µα ένα αύριο. Το συγκεκριµένο έχει είκοσι έξι νοµοτεχνικές βελ-
τιώσεις. Θα τις δείτε.

Διαλέγω να αναφερθώ σε ορισµένες. Ορισµένες αφορούν τη
θαλάσσια χωροταξία. Κάποιες άλλες είναι µεταβατικές διατάξεις
στο πνεύµα όσων είπε ο Υφυπουργός στην επιτροπή για την
εκτός σχεδίου δόµηση, για να µην υπάρχουν παρανοήσεις. Υ-
πάρχουν κάποιες ρυθµίσεις για τον συντελεστή, σε σχέση µε τη
βιοµηχανία, διότι υπήρχε µια παράλειψη. Επίσης, υπάρχουν και
κάποιες ρυθµίσεις για τον ΣΥΠΟΘΑ και τις συναρµοδιότητες του
Υπουργείου Πολιτισµού. Θα τα δείτε. Αν έχω παραλείψει κάτι,
εδώ είµαστε.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Θα µας πείτε ποιες τροπολογίες
δεχόσαστε;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Αύριο θα σας πω.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Καλό θα ήταν µέχρι το τέλος της
συνεδρίασης.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Δεν θα προλάβουµε να τις διαβά-
σουµε.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Θέλω να δω, να έχω µια πιο σφαιρική εικόνα και
θα σας πω.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Μπορείτε αύριο στην αρχή της συ-
νεδρίασης να µας πείτε για τις τροπολογίες…

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Ναι.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Αυτά, κύριε Υπουργέ,
θα τα καταθέσετε για να διανεµηθούν;

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε.

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας
κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τις προ-
αναφερθείσες νοµοτεχνικές βελτιώσεις, οι οποίες έχουν ως εξής:
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ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Από την όµορφη Ξάν-
θη, να πάω στον κ. Φίλιππο Φόρτωµα, Βουλευτή της Νέας Δηµο-
κρατίας.

Κύριε, Φόρτωµα, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά.
ΦΙΛΙΠΠΟΣ ΦΟΡΤΩΜΑΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αγαπητοί συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο το οποίο σήµερα συζη-

τάµε αποτελεί µια µεταρρύθµιση για το περιβάλλον και την πο-
λεοδοµική ευρύτερη ανάπτυξη της χώρας. Στόχος του, βέβαια,
είναι να στηρίξει και τις επενδύσεις, να προστατέψει και το δι-
καίωµα της ιδιοκτησίας, αλλά και να θεσπίσει ρυθµίσεις για το
περιβάλλον.

Αρχικά απλοποιούνται όλες οι διαδικασίες έκδοσης των οικο-
δοµικών αδειών και µεταφοράς συντελεστή δόµησης, ενώ πα-
ράλληλα επιτυγχάνεται αλλά και βελτιώνεται η αποτελεσµατι-
κότητα του συστήµατος χωρικού και πολεοδοµικού σχεδιασµού.
Το δε νοµοθετικό πλαίσιο για τις χρήσεις γης γίνεται πιο λειτουρ-
γικό, ανταποκρινόµενο στις πραγµατικές ανάγκες της οικονο-
µίας, αλλά και της κοινωνίας, διευκολύνοντας φυσικά και τις
επενδύσεις. Περαιτέρω, διευρύνεται η ηλεκτρονική διαδικασία
έκδοσης των οικοδοµικών αδειών, λύνοντας τα χέρια πολιτών
αλλά και µηχανικών και φυσικά, ενισχύοντας την οικονοµική δρα-
στηριότητα και την ευελιξία στον αρχιτεκτονικό σχεδιασµό. Η ση-
µερινή Κυβέρνηση έχει δείξει από την αρχή της θητείας της την
ευαισθησία της σε θέµατα προστασίας του περιβάλλοντος. 

Με το παρόν νοµοσχέδιο, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γίνε-
ται πράξη µία ακόµη πρωτοβουλία του Υπουργείου Ενέργειας
και Περιβάλλοντος για την πρόληψη της κλιµατικής αλλαγής και
την ενεργειακή εξοικονόµηση. 

Συγκεκριµένα, εκσυγχρονίζεται ο οικοδοµικός κανονισµός, πα-
ρέχοντας µε αυτόν τον τρόπο στους ιδιοκτήτες κίνητρα για την
«απόσυρση» κτηρίων, µε σκοπό την ανανέωση του κτηριακού δυ-
ναµικού. Πλέον, τα κτήρια που θα κατασκευάζονται µε υψηλές
προδιαγραφές ενεργειακής απόδοσης, θα δικαιούνται και επι-
πλέον συντελεστή δόµησης.

Ιδιαίτερη έµφαση δίνεται στο φαινόµενο της άναρχης δόµησης
σε περιοχές εκτός σχεδίου, η οποία επί χρόνια ήταν ανεµπόδιστη
και δηµιουργούσε τεράστια προβλήµατα. Το νοµοσχέδιο αυτό
περιορίζει την άναρχη εκτός σχεδίου δόµηση, ενώ ταυτόχρονα
ενισχύει τον όλο σχεδιασµό και την οργανωµένη χωροθέτηση,
µε στόχο την προστασία του περιβάλλοντος, αλλά και του φυσι-
κού τοπίου. 

Το δικαίωµα της ιδιοκτησίας προστατεύεται αρχικά µε τη µε-
ταφορά του συντελεστή δόµησης σε συγκεκριµένες µόνο περιο-
χές και µε ξεκάθαρους κανόνες και στη συνέχεια, µέσω του
εξορθολογισµού του καθεστώτος των ρυµοτοµικών απαλλοτριώ-
σεων. Διατηρείται µε τον τρόπο αυτόν ο χαρακτήρας ολόκληρων
περιοχών, ενώ παράλληλα αποκλείεται η νοµιµοποίηση των αυ-
θαιρέτων. 

Ας µου επιτραπεί στο σηµείο αυτό να αναφερθώ ειδικότερα
σε ζητήµατα τα οποία αφορούν άµεσα τα νησιά των Κυκλάδων,
µιας και ο Υπουργός µας έκανε την τιµή στην επιτροπή και στην
Ολοµέλεια να αναφερθεί χαρακτηριστικά σε κάποια θέµατα του
νοµού µου, τα οποία ταλαιπωρούν επί σειρά ετών µε θέµατα πο-
λεοδοµικής και χωροταξικής φύσεως.

Το νοµοσχέδιο, που συζητάµε δίνει προτεραιότητα σε νησιω-
τικές και τουριστικές περιοχές, καθώς προχωρεί την εκπόνηση
τοπικών ή ειδικών πολεοδοµικών σχεδίων. Φανταστείτε ότι µόνο
το 20% περίπου της χώρας έχει τοπικά πολεοδοµικά σχέδια, ενώ
από τα νησιά των Κυκλάδων, τα οποία και εκπροσωπώ, µόνο στην
Πάρο, τη Σίφνο και τη Σέριφο η οικιστική ανάπτυξη γίνεται µε
τάξη και κανόνες.

Σε περιοχές δε που θα εξακολουθήσουν να µην πολεοδοµούν-
ται, παραµένοντας εκτός σχεδίου, θα καθορίζονται χρήσεις γης
και όροι, σύµφωνοι πάντα µε τα συγκεκριµένα χαρακτηριστικά
της κάθε περιοχής. 

Παράδειγµα προς µίµηση είναι η περίπτωση της Σαντορίνης
και της Μυκόνου στις οποίες, ενώ έχει προχωρήσει, σε πολύ µε-
γάλο βαθµό και µε τρόπο άναρχο η ανάπτυξη, οι τοπικοί φορείς
ήδη έχουν δεχτεί ρυθµίσεις µε σκοπό την αναστολή της κατα-
σκευής νέων ξενοδοχειακών µονάδων εκτός οικισµών, µέχρι να
ρυθµιστεί το θέµα µε τα πολεοδοµικά σχέδια.

Εξίσου σηµαντική είναι και η δυνατότητα αποζηµίωσης των
ιδιοκτητών διατηρητέων κτηρίων µέσω της µεταφοράς συντελε-
στή δόµησης, κάτι το οποίο ενδιαφέρει ιδιαίτερα τους κατοίκους
της Σύρου και της Ερµούπολης. Διευρυµένα συµβούλια αρχιτε-
κτονικής θα ελέγχουν τη συµβατότητα των κατασκευών µε το φυ-
σικό κάλλος, αλλά και τη συµβατότητά τους µε την ιστορικότητα
των περιοχών και µε τον τρόπο αυτό δηµιουργείται ένας θεµιτός
και αποτελεσµατικός µηχανισµός προστασίας της δικής µας πο-
λιτιστικής κληρονοµιάς.

Ο Υπουργός µας διαβεβαίωσε ότι η εκπόνηση των τοπικών πο-
λεοδοµικών σχεδίων, θα ξεκινήσει από τις περιοχές στις οποίες
υπάρχει µεγαλύτερο ενδιαφέρον για οικιστική ανάπτυξη όπως
στις Κυκλάδες, στα Δωδεκάνησα και στα Ιόνια Νησιά. 

Προσωπικά, έχω ήδη καταθέσει συγκεκριµένες προτάσεις επί
του παρόντος νοµοσχεδίου, προκειµένου να αρθούν τα σοβαρά
προβλήµατα και η κωλυσιεργία στην έκδοση αδειών, µιας και δεν
έχω εικόνα για τις νοµοτεχνικές βελτιώσεις που όπως άκουσα
έχουν κατατεθεί. Είναι φαινόµενα τα οποία παρουσιάζονται έν-
τονα στις Κυκλάδες και ειδικά στους οικισµούς, που είναι χαρα-
κτηρισµένοι ως ιστορικοί τόποι. Αναφέρθηκα στην ανάγκη διατή-
ρησης του χαρακτήρα των παραδοσιακών οικισµών των νησιών
µας και στην προστασία αυτών. Πρότεινα την ίδρυση ενός διευ-
ρυµένου συµβουλίου αρχιτεκτονικής µε συµµετοχή εκπροσώπων
του Υπουργείο Πολιτισµού, που θα λειτουργεί µε διαδικασίες one
stop shop για την ταχύτερη εξυπηρέτηση των πολιτών, ενώ
θεωρώ ότι πρέπει να υπάρχει και επιµήκυνση της µεταβατικής
περιόδου συνέχισης έκδοσης αδειών µέχρι και την ολοκλήρωση
των τοπικών πολεοδοµικών σχεδίων, τουλάχιστον για τον Νοµό
Κυκλάδων ή για κάποιες άλλες περιοχές. Αυτές είναι ρυθµίσεις,
που θα ωφελήσουν την τουριστική ανάπτυξη των νησιών µας και
θα συνεισφέρουν στη διευκόλυνση ολοκλήρωσης των προς κα-
τασκευή έργων δόµησης.

Στο πλαίσιο της διευκόλυνσης των συµπολιτών µας κινείται και
η παράταση ενός έτους, που έχει δοθεί για τις οριστικές εγγρα-
φές στο Κτηµατολόγιο για τις διακόσιες ενενήντα επτά περιοχές
της χώρας στις οποίες η όλη κτηµατογράφηση ξεκίνησε πριν το
2006, δίνοντας µε τον τρόπο αυτόν τη δυνατότητα και στους ιδιο-
κτήτες ως τέλος του 2021 να γλιτώσουν τον χαρακτηρισµό της
περιουσίας τους ως αγνώστου ιδιοκτήτη. Με τον τρόπο αυτό γί-
νεται δεκτό ένα πάγιο αίτηµα των κατοίκων των νησιωτικών πε-
ριοχών και ειδικότερα των Κυκλάδων, το οποίο κι εγώ προσωπικά
είχα επισηµάνει και µε δική µου αναφορά προς τον Υπουργό
Ενέργειας και Περιβάλλοντος.

Τέλος, µία από τις σηµαντικότερες για εµένα -και νοµίζω για
όλους µας- ρυθµίσεις αυτού του νοµοσχεδίου, µιας και το επι-
σήµανε και ο Υπουργός και σήµερα είναι η Παγκόσµια Ηµέρα
των Ατόµων µε Αναπηρία µε Ειδικές Ανάγκες είναι η ενίσχυση
της προσβασιµότητας των κτηρίων για τους συνανθρώπους µας
που έχουν κινητικά προβλήµατα. Είναι ένα κοµµάτι της κοινωνίας
µας το οποίο χρήζει σεβασµού και δεν πρέπει µε κανέναν τρόπο
να νιώθουν αποκλεισµένοι είτε κοινωνικά, είτε εκπαιδευτικά, είτε
εργασιακά. Όλες οι ρυθµίσεις και του παρόντος νοµοσχεδίου
που τους αφορούν, στοχεύουν ακριβώς σε αυτό, στη διευκό-
λυνση της ένταξής τους στην καθηµερινότητα, αλλά και στην κοι-
νωνική ζωή.

Σας καλώ µαζί µε εµένα να στηρίξετε και να υπερψηφίσετε το
συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, στόχος του οποίου είναι η ανάπτυξη
της χώρας µας τόσο σε υλικό, όσο και σε ηθικό επίπεδο.

Σας ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε!
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Φόρτωµα.
Τον λόγο έχει για επτά λεπτά ο κ. Ευάγγελος Αποστόλου από

την Εύβοια και τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Ξεκίνησε την οµιλία του ο κ. Χατζηδάκης χρησιµοποιώντας ένα

δηµοσίευµα για τους πολεοδοµικούς κανόνες της αρχαίας Κύ-
θνου που ακόµη και σήµερα δεν υπάρχουν στη χώρα µας. Ξέ-
χασε να πει τι υπάρχει: Μια χώρα που δοµήθηκε από εργολάβους
µε βάση την επέκταση των οικισµών προ του 1923, πολλοί από
τους οποίους δεν εµφανίζονται ούτε καν στους χάρτες του 1960.

Αυτή τη δόµηση, κύριε Χατζηδάκη, την υπηρέτησαν οι δικές
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σας κυβερνήσεις. Πριν µου πείτε εµείς τι κάναµε, σας απαντώ:
Εµείς κάναµε µεγάλα βήµατα στα ζητήµατα χρήσεων γης και χω-
ροταξίας. Ξεκινήσαµε µε το νούµερο ένα έργο που ήταν όχι µόνο
απαραίτητο, αλλά και συνταγµατική υποχρέωση, τη σύνταξη των
δασικών χαρτών. Τι µας είχατε παραδώσει; Τίποτα! Παρ’ ότι
υπήρχαν έτοιµοι δασικοί χάρτες για πολλές περιοχές από το
2010, δεν τους αναρτήσατε. Τους αφήσατε κλειδωµένους στα
συρτάρια των δασαρχείων και των διευθύνσεων δασών, γιατί δεν
θέλατε να αναδειχθούν οι καταπατήσεις και οι αυθαιρεσίες.

Εµείς, το 2017 πήραµε την απόφαση να προχωρήσουµε και
σας παραδώσαµε δασικούς χάρτες για το 50% της χώρας και
µάλιστα, περιοχών µε προβλήµατα, όπως τα αυθαίρετα και τα
εκτός σχεδίου δόµησης. Είναι λογικό να έγιναν λάθη στη µεγάλη
αυτή προσπάθεια.

Κάποια τα αντιµετώπισε το Σ.τ.Ε., όπως αυτό µε την 2017/2020
απόφασή του µε την οποία απέρριψε τη µερική κύρωση δασικών
χαρτών χωρίς να έχουν εξεταστεί οι αντιρρήσεις. Φαίνεται ότι
δεν έχετε διαβάσει την απόφαση. Εσείς το µόνο που κάνετε είναι
να παρεµβαίνετε εκεί που υπηρετούνται συµφέροντα. 

Ανακαλέσατε µε διάταξη του ν.4685/2020 και µε υπουργική
απόφαση δασικούς χάρτες, για να αφαιρέσετε από αυτούς διά-
φορες νέες κατηγορίες εκτάσεων. Εναντίον αυτής της πράξης
σας έχουν κάνει προσφυγή περιβαλλοντικές οργανώσεις. Ποιους
θέλετε να καλύψετε πίσω από αυτές τις διαδικασίες, όταν οι αλ-
λαγές χρήσεις που επιτρέπουν το Σύνταγµα και η νοµολογία του
Σ.τ.Ε. είναι σαφείς; Μπορούν να γίνουν µόνο όταν προέχει για
την εθνική οικονοµία, η αγροτική εκµετάλλευση και µετά από τεκ-
µηρίωση για κάθε επιµέρους περίπτωση. Έτσι κι αλλιώς, όλοι οι
δασικοί χάρτες θα επιστρέψουν στο στάδιο της ανάρτησης, στο
οποίο πρέπει να επανεξεταστεί η διαδικασία των αντιρρήσεων. 

Είναι κρίµα, λοιπόν, ένα τόσο µεγάλο έργο, αυτό της σύνταξης
των δασικών χαρτών, που η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ ξεκίνησε, να κα-
ταποντιστεί στη µυλόπετρα της αδράνειας και τελικά, να αχρη-
στευτεί.

Από την άλλη πλευρά, η αποψίλωση που επιχειρείτε της δηµό-
σιας διοίκησης, στελεχιακά αλλά και θεσµικά, συνδέεται µε την
επιθυµία σας να οδηγήσετε στον αποκλειστικό έλεγχο όλων των
διαδικασιών από το ανεκδιήγητο επιτελικό σας κράτος. Θεσµο-
θετείτε το Εθνικό Συµβούλιο Χωροταξίας και το Κεντρικό Συµ-
βούλιο Χωροταξικών Θεµάτων και Αµφισβητήσεων, τα οποία
µπορούν να εκδίδουν αποφάσεις γνωµοδοτικού χαρακτήρα, οι
οποίες πρέπει –λέει- να εκδίδονται σε πολύ σύντοµο χρονικό διά-
στηµα. Και όπως το έχετε ήδη καθιερώσει ως κανόνα στην υπη-
ρέτηση των συµφερόντων, µε την άπρακτη πάροδο της προθεσ-
µίας η διαδικασία συνεχίζεται, παρακάµπτοντας ουσιαστικά τα
παραπάνω όργανα. Άρα, η σύντµηση του χρόνου των διαδικα-
σιών δεν σηµαίνει απλούστευση και επιτάχυνση και λήψη απο-
φάσεων κατά βούληση, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται.

Ο περιορισµός της εκτός σχεδίου δόµησης ως θεµελιώδης
αρχή είναι σωστή, αλλά έτσι όπως έρχεται από την Κυβέρνηση,
αποτελεί αποσπασµατικό σχεδιασµό και χαρά των συµφερόντων,
γιατί πρέπει πρωτίστως να ολοκληρωθούν ο πολεοδοµικός σχε-
διασµός και οι δασικοί χάρτες, αλλά και να προστατευθούν οι µι-
κροϊδιοκτήτες. Και πάλι όµως, δεν πρέπει να σας διαφεύγει ότι
κατά το Συµβούλιο της Επικρατείας δεν συντρέχει κανένας
λόγος διατήρησης των ρυθµίσεων για τις παρεκκλίσεις, γιατί συ-
σχετίζει την αρτιότητα του κάθε γηπέδου µε το πρόσωπο σε κοι-
νόχρηστο δρόµο. Μην επιχειρήσετε να το αποφύγετε. Θα σας το
απορρίψει το Σ.τ.Ε..

Εδώ επιτρέψτε µου δύο ερωτήµατα: Πρώτον, είναι δυνατόν να
µιλάτε για τοπικά πολεοδοµικά σχέδια, αγνοώντας την αναγκαιό-
τητα εκπόνησης των µελετών γεωλογικής καταλληλότητας και
παραµερίζοντας τον γεωτεχνικό κόσµο; Και δεύτερον, είναι δυ-
νατόν, επίσης, να µιλάτε για χωροταξικό σχεδιασµό, χωρίς να
λαµβάνετε υπ’ όψιν την αναγκαιότητα προστασίας της γης υψη-
λής παραγωγικότητας, που αποτελεί συνταγµατική επιταγή,
αλλά και τις ιδιαιτερότητες της κτηνοτροφικής και γεωργικής
δραστηριότητας;

Κι έρχοµαι στην τροπολογία για τις ανανεώσιµες πηγές ενέρ-
γειας. Με βάση, βέβαια, την ανακοίνωσή σας, κύριε Υπουργέ, αλ-
λάζετε ουσιαστικά τον χάρτη. Επιβάλλετε άδικες επιβαρύνσεις

στους παραγωγούς, καλώντας τους να καλύψουν το έλλειµµα
του ειδικού λογαριασµού των ΑΠΕ. Χρηµατοδοτήσατε τη ΔΕΗ
για να φανεί κερδοφόρα, µε τα χρήµατα του λογαριασµού και
ταυτόχρονα, προχωράτε στην επιβολή έκτακτης εισφοράς. Βέ-
βαια, την ίδια στιγµή απαλλάσσετε αυτής της εισφοράς τα µε-
γάλα αιολικά πάρκα, µεταφέροντας ουσιαστικά το βάρος στους
µικροµεσαίους επενδυτές. Πρόκειται για µια παρέµβαση κατα-
στροφική για τις µικροµεσαίες επιχειρήσεις του χώρου.

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε την απόφαση και µάλιστα οµόφωνη
της Κεντρικής Ένωσης Δήµων και Κοινοτήτων Ελλάδας, που σας
ζητά την απόσυρση του νοµοσχεδίου. Δεν λάβατε, λένε, καθόλου
υπ’ όψιν σας τις απόψεις τους. Το περίµενα. Αυτός είναι ο σεβα-
σµός που έχετε στις τοπικές κοινωνίες και στην αυτοδιοικητική
τους λειτουργία.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαριστού-

µε, κύριε Αποστόλου, για την τήρηση του χρόνου.
Και να πάω γρήγορα γρήγορα-γρήγορα στον τρίτο κύκλο οµι-

λητών και να δώσω τον λόγο στον κ. Αθανάσιο Καββαδά, τον Λευ-
καδίτη, µε το κόµµα της Νέας Δηµοκρατίας.

Κύριε Καββαδά, έχετε επτά λευκαδίτικα λεπτά στη διάθεσή
σας.

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΚΑΒΒΑΔΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα στην

Ολοµέλεια της Βουλής συζητούµε ένα νοµοσχέδιο-τοµή για το
πολεοδοµικό και χωροταξικό σχεδιασµό της χώρας. 

Το νοµοσχέδιο που έφερε προς ψήφιση η Κυβέρνηση στηρί-
ζεται σε τρεις άξονες: Πρώτος άξονας είναι η προστασία του πε-
ριβάλλοντος. Δεύτερος άξονας είναι η ανάπτυξη και οι επενδύ-
σεις µέσα σε ένα πλαίσιο συµβατό µε το περιβάλλον. Τρίτος άξο-
νας είναι η δηµιουργία των προϋποθέσεων, για να αξιοποιηθεί
και να προστατευθεί η ιδιωτική περιουσία. Ο σχεδιασµός οφείλει
να αναζητά το σηµείο ισορροπίας ανάµεσα στους τρεις αυτούς
άξονες, διότι περιβάλλον, ανάπτυξη και ιδιοκτησία δεν είναι
ασύµβατες έννοιες.

Όλοι γνωρίζουµε τα µεγάλα κενά που υπάρχουν στο χωροτα-
ξικό σχεδιασµό, που οφείλονται στην καθυστέρηση εκπόνησης
πολεοδοµικών µελετών, στην άναρχη δόµηση και στο πολυδαί-
δαλο πλαίσιο για τις χρήσεις γης.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής, κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ)

Σηµαντικότερο σηµείο αναµφίβολα του νοµοσχεδίου είναι η
επιτάχυνση της διαδικασίας για την εκπόνηση και έγκριση των
τοπικών πολεοδοµικών µελετών. Από το 1976, σαράντα τέσσερα
ολόκληρα χρόνια, προσπαθούµε να εκπονήσουµε τοπικά πολεο-
δοµικά σχέδια. Ωστόσο, σήµερα υπάρχουν µόνο στο 20% της
επικράτειας.

Για πρώτη φορά θα υποβληθούν άµεσα πεντακόσια τοπικά πο-
λεοδοµικά σχέδια, µε προτεραιότητα στις νησιωτικές και τουρι-
στικές περιοχές, µεταξύ των οποίων και η Περιφέρεια Ιονίων
Νήσων. Είναι ένα µεγάλο εγχείρηµα, συνολικού κόστους διακο-
σίων εκατοµµυρίων ευρώ, µε διασφαλισµένη χρηµατοδότηση
από το Ταµείο Ανάκαµψης και την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύ-
σεων. Τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια αποτελούν τη βάση, πάνω
στην οποία θα στηριχθεί η αναπτυξιακή διαδικασία και η επενδυ-
τική δραστηριότητα το επόµενο διάστηµα. Με όλα τα παραπάνω,
πλέον ο χρόνος από τα δώδεκα χρόνια µειώνεται στα δυόµισι
χρόνια.

Ταυτόχρονα, τίθενται κανόνες και περιορίζεται η άναρχη δό-
µηση µε µέτρα, όπως η µείωση κατά 10% των συντελεστών στην
εκτός σχεδίου δόµηση και η αλλαγή στο καθεστώς των παρεκ-
κλίσεων αρτιότητας στα οικόπεδα µέχρι τέσσερα στρέµµατα.
Αυτό, όµως, δεν σηµαίνει ότι απαξιώνεται και αδρανοποιείται η
µικρή ιδιωτική ακίνητη περιουσία. Στο νοµοσχέδιο υπάρχει µετα-
βατικό διάστηµα, για να εκδοθεί η οικοδοµική άδεια, στο οποίο
µπορεί να γίνει χρήση των παρεκκλίσεων αρτιότητας για τα εκτός
σχεδίου οικόπεδα κάτω των τεσσάρων στρεµµάτων. Το χρονικό
περιθώριο είναι δύο έτη, χωρίς να υπολογίζεται ο χρόνος, που
χρειάζεται για τις άδειες του δασαρχείου ή της Αρχαιολογικής
Υπηρεσίας, ενώ ο χρόνος ισχύος της οικοδοµικής άδειας είναι
τέσσερα χρόνια και µε τη δυνατότητα αναθεώρησης. Άρα, δίνε-
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ται µεταβατικό διάστηµα τουλάχιστον έξι ετών. Όµως, και µετά
την παρέλευση των έξι ετών δεν σηµαίνει ότι αυτά τα ακίνητα
απαξιώνονται. Θα µπορούν να εκδοθούν οικοδοµικές άδειες µε
βάση τα όσα προβλέπονται στα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια.

Ιδιαίτερα σηµαντικό στοιχείο που θα ενισχύσει την επενδυτική
δραστηριότητα είναι η απλοποίηση των χρήσεων γης. Περιορί-
ζονται οι γενικές και αυξάνονται οι µεικτές χρήσεις, σύµφωνα µε
τις βέλτιστες ευρωπαϊκές πρακτικές. 

Σηµαντικό βήµα προόδου αποτελούν και οι διατάξεις του νο-
µοσχεδίου, µε τις οποίες επιταχύνεται η έκδοση οικοδοµικών
αδειών. Μπαίνουµε σε µια νέα εποχή µε την ηλεκτρονική έκδοση
οικοδοµικών αδειών, που έχει ως χαρακτηριστικό γνώρισµα την
ταχύτητα και την ευελιξία. Για να εκδοθεί αυτόµατα η οικοδοµική
άδεια, αρκεί η ηλεκτρονική υποβολή του φακέλου µε τα απαιτού-
µενα δικαιολογητικά και τις αναγκαίες εγκρίσεις.

Μίλησα πριν για τον σεβασµό, που πρέπει να δείχνει η πολιτεία
απέναντι στην ιδιωτική περιουσία. Σήµερα υπάρχουν εκκρεµείς
διαδικασίες απαλλοτριώσεων που δεν έχουν ολοκληρωθεί, κρα-
τώντας σε οµηρία την ακίνητη περιουσία των πολιτών. Πλέον, θε-
σµοθετείται η αυτοδίκαιη άρση του καθεστώτος απαλλοτριώ-
σεων, εάν παρέλθει µεγάλο διάστηµα από την επιβολή του. 

Έτσι, ιδιωτικές περιουσίες που σήµερα είναι σε οµηρία για
πολλά χρόνια ή επ’ αόριστον θα απελευθερώνονται το πολύ σε
οκτώ χρόνια. 

Επίσης, υπάρχουν πολλές ακόµα ευεργετικές διατάξεις, όπως
για την επιχειρηµατικότητα, κίνητρα για δραστηριοποίηση µέσα
σε βιοµηχανικά πάρκα. Για το περιβάλλον προβλέπεται υψηλό-
τερος συντελεστής δόµησης σε φιλικά προς το περιβάλλον κτή-
ρια. Για τους ιδιοκτήτες προβλέπεται η µεταφορά συντελεστή
δόµησης κυρίως από διατηρητέα κτήρια σε άλλες περιοχές µε
περιθώρια οικιστικής ανάπτυξης. Για τον δηµόσιο χώρο προβλέ-
πεται η απαλλοτρίωση ορόφων, όπως έγινε πρόσφατα σε κτήρια
που εµπόδιζαν τη θέα στην Ακρόπολη. Για την κοινωνία προβλέ-
πονται κίνητρα για τη διευκόλυνση της πρόσβασης των ΑΜΕΑ.

Στο νοµοσχέδιο, κύριε Πρόεδρε, αποτυπώνεται, επίσης, η
τάση για µια ποιοτική στροφή στον τουρισµό µε τη δηµιουργία
µιας νέας κατηγορίας σύνθετων τουριστικών καταλυµάτων τεσ-
σάρων και πέντε αστέρων, που θα περιλαµβάνουν ξενοδοχεία,
τουριστικές κατοικίες, αλλά και συναφείς εγκαταστάσεις, όπως
συνεδριακά κέντρα, µαρίνες, κέντρα θαλασσοθεραπείας, µονά-
δες ιαµατικού τουρισµού, κέντρα αναζωογόνησης και άλλα. 

Επίσης, θα ήθελα να σταθώ ιδιαίτερα σε δύο διατάξεις. Η
πρώτη αφορά την παράταση κατά έναν χρόνο της προθεσµίας
για οριστικοποίηση των πρώτων εγγραφών στο παλιό πιλοτικό
Κτηµατολόγιο, ένα θέµα που απασχολεί πολλές περιοχές της
Λευκάδας. Οφείλω εδώ να ευχαριστήσω τον Υφυπουργό Περι-
βάλλοντος κ. Οικονόµου, αλλά και τον Πρόεδρο του Ελληνικού
Κτηµατολογίου κ. Σταθάκη, διότι µε πολύ κατανόηση άκουσαν
και δέχτηκαν το αίτηµα, που τους µετέφερα για την ανάγκη
αυτής της παράτασης, καθώς λόγω της πανδηµίας υπήρχαν
ακόµα πολλές εκκρεµότητες στις δικαστικές διορθώσεις των αρ-
χικών εγγραφών και µάλιστα όχι µόνο από ιδιώτες, αλλά και από
δηµόσιους οργανισµούς. 

Η δεύτερη διάταξη αφορά τα εκτός σχεδίου ακίνητα. Σας είχα
µεταφέρει, κύριε Υπουργέ, και σε εσάς, αλλά και στο γραφείο
του κυρίου Πρωθυπουργού την ανησυχία των συµπολιτών µου
στη Λευκάδα για το σοβαρό πρόβληµα, που τους δηµιουργούσε
η αρχική προθεσµία των δύο µόνο ετών για αξιοποίηση ακινήτων
εκτός σχεδίου µε το ισχύον πολεοδοµικό καθεστώς. 

Σήµερα, κύριε Χατζηδάκη, οφείλω να σας ευχαριστήσω, διότι
ανταποκριθήκατε στις ανησυχίες των ιδιοκτητών τριπλασιάζον-
τας τον χρόνο, που έχουν στη διάθεσή τους οι ιδιοκτήτες πριν
την εφαρµογή των νέων διατάξεων. Με δεδοµένο, µάλιστα, ότι
στο µεταξύ σχεδιάζετε να ολοκληρώσετε τα νέα τοπικά πολεο-
δοµικά σχέδια και να τακτοποιήσετε εκκρεµότητες µε χρήσεις
γης και κοινόχρηστα οδικά δίκτυα, θεωρώ ότι πραγµατικά θα
µπει µια τάξη στο πρόβληµα, χωρίς να θίγονται ούτε οι ιδιοκτήτες
ούτε και το δηµόσιο συµφέρον.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το νοµοσχέδιο είναι µια ακόµη
θεσµική παρέµβαση αυτής της Κυβέρνησης µε µεταρρυθµιστικό
πρόσηµο, ένα νοµοσχέδιο σύγχρονο, δίκαιο και τολµηρό, ένα νο-

µοσχέδιο που σέβεται το δικαίωµα στην ιδιοκτησία, εξασφαλί-
ζοντας παράλληλα χώρο για ανάπτυξη και επενδύσεις, αλλά και
προστατεύοντας το περιβάλλον. Διότι όλα τα παραπάνω, όπως
η ιδιωτική ιδιοκτησία, ο δηµόσιος χώρος, το «επιχειρείν» και το
περιβάλλον πρέπει να συνυπάρξουν αρµονικά µέσα σε ένα πλαί-
σιο νοµιµότητας. 

Όσοι πιστεύουµε σε αυτές τις αρχές, θα υπερψηφίσουµε αυτή
τη σπουδαία πολεοδοµική µεταρρύθµιση.

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει τώρα για επτά λεπτά ο κ. Μαµουλάκης από τον

ΣΥΡΙΖΑ. 
Κύριε συνάδελφε, σας παρακαλώ πολύ να παρακολουθείτε το

χρονόµετρό σας, γιατί δεν µπορείτε να ακούσετε το προειδοποι-
ητικό κουδούνι λήξης του χρόνου οµιλίας σας. 

Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ (ΧΑΡΗΣ) ΜΑΜΟΥΛΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κυρία

Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το σηµερινό σχέδιο νόµου θα

αποτελέσει µια πληγή στον χωροταξικό και πολεοδοµικό σχεδια-
σµό της χώρας, µια πληγή τυλιγµένη µε τις καλύτερες των προ-
θέσεων, µια πληγή που παρουσιάστηκε µε τις πιο περιβαλλο-
ντικές τυµπανοκρουσίες. 

Ο σηµερινός νόµος είναι ένας νόµος, που θα αναπαραγάγει
υφιστάµενες ανισότητες και θα παραγάγει νέες. Θα εντατικοποι-
ήσει τη δόµηση έξω από τα οργανωµένα οικιστικά σύνολα, θα
επιβαρύνει το ελληνικό τοπίο και θα τραυµατίσει το υφιστάµενο
δοµηµένο περιβάλλον στη χώρα µας. 

Ο σηµερινός νόµος αποτελεί ένα «σεντόνι» τροπολογιών που
µε στοχευµένο τρόπο ξηλώνει το έργο της προηγούµενης κυβέρ-
νησης στους τοµείς της πολεοδοµίας και της χωροταξίας, χωρίς
όραµα και µεταρρυθµιστική διάθεση. Πιθανόν να βρεθεί σήµερα
κάποιος από τη Συµπολίτευση να µας υπενθυµίσει ότι κυβερνά η
Δεξιά και ότι αυτός από µόνος του θα έπρεπε να είναι ο λόγος
για τις προτεινόµενες αλλαγές. Ίσως, δηλαδή, η υποβάθµιση του
καθολικού σχεδιασµού, που παρουσιάζεται στο άρθρο 3, η υπο-
βάθµιση του περιφερειακού σχεδιασµού έναντι του κλαδικού,
που παρουσιάζεται στο άρθρο 8 και η υποταγή των τοπικών πο-
λεοδοµικών σχεδίων -στο άρθρο 11 υπάρχει η παρουσίαση- στον
κλαδικό σχεδιασµό -αν είναι δυνατόν!- που προάγονται από το
πρώτο µέρος του νοµοσχεδίου να είναι πραγµατικά όλα αυτά η
ένδειξη µιας πραγµατικής ιδεολογικής διαφωνίας µεταξύ Αριστε-
ράς και Δεξιάς. Την Αριστερά την ενδιαφέρει το δηµόσιο συµφέ-
ρον και η κοινωνική συνοχή. Τη Δεξιά την ενδιαφέρει η προστα-
σία των επενδύσεων.

Με το ίδιο σκεπτικό, µπορούµε πράγµατι να κατανοήσουµε τις
αλλαγές που κάνετε, για παράδειγµα, στον θαλάσσιο χωρικό
σχεδιασµό. Βαφτίζετε ως αναποτελεσµατικό έναν νόµο που δεν
υλοποιήθηκε, γιατί οι κλαδικοί εκπρόσωποι του τουριστικού κλά-
δου, των παραγωγών ανανεώσιµων πηγών ενέργειας και των βιο-
µηχάνων, φοβούνται ότι τα εµπεδωµένα συµφέροντά τους, όπως
αυτά αποτυπώνονται σε τοµεακά χωρικά σχέδια, θα αµφισβητη-
θούν από τον θαλάσσιο σχεδιασµό. 

Εξάλλου, η γενική µέριµνα προτεραιοποίησης των επιµέρους
κλαδικών συµφερόντων αποτυπώνεται και στο πλήθος των επι-
µέρους διευκολύνσεων για τον τουρισµό, όπως παρουσιάζεται
στο άρθρο 34. Εκεί ο νοµοθέτης αυξάνει στην πραγµατικότητα
τους συντελεστές δόµησης για όλα τα νέα τουριστικά καταλύ-
µατα εκτός σχεδίου µέσα από το παράθυρο των ενεργειακών πε-
ριβαλλοντικών και πολεοδοµικών κριτηρίων. Όποιος γνωρίζει την
αγορά, ξέρει ότι τα µεγάλα τουριστικά πρακτορεία θέτουν ως
βασική προϋπόθεση για τη συνεργασία µε τις ελληνικές µονάδες
τη συµµόρφωση µε τις αρχές της βιώσιµης ανάπτυξης. Άρα, γι’
αυτό που παρουσιάζεται ως επιπλέον κίνητρο είναι στην πραγ-
µατικότητα το βασικό σενάριο, το βασικό προαπαιτούµενο για
κάθε νέα ανταγωνιστική ξενοδοχειακή µονάδα. 

Αντίστοιχη λογική έχει ο νοµοθέτης και µε τα σύνθετα τουρι-
στικά καταλύµατα. Εν µέσω τυµπανοκρουσιών για την κατάρ-
γηση της εκτός σχεδίου δόµησης, ο Υπουργός δηµιουργεί την
ευφάνταστη έννοια των µικρών σύνθετων τουριστικών καταλυ-
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µάτων, όπως αυτή παρουσιάζεται στα άρθρα 36 και 37. Τι έγινε,
δηλαδή; «Άλλαξε ο Μανωλιός και έβαλε τα ρούχα του αλλιώς.». 

Όλα αυτά, όµως, µπορούµε να τα εντάξουµε στο πλαίσιο µιας
γενικότερης ιδεολογικής και φιλοσοφικής διαφοράς µεταξύ µας.
Δεν συµφωνούµε, αλλά κατανοούµε. Όµως, το επίκεντρο του ση-
µερινού νοµοσχεδίου δεν είναι το γενικό πλαίσιο χωροταξίας στη
χώρα µας. Το επίκεντρο του συγκεκριµένου νόµου είναι η εκτός
σχεδίου δόµηση και η ολοκλήρωση του χωροταξικού και πολεο-
δοµικού σχεδιασµού, στόχο δηλαδή που, µε εξαίρεση ελάχι-
στους, όλοι οι υπόλοιποι υποτίθεται ότι τον συµµεριζόµαστε,
συµφωνούµε, είναι κοινός παρονοµαστής για όλους µας.

Όπως έχουν επισηµάνει πολλοί συνάδελφοι, ακόµα και της
Συµπολίτευσης, στο πλαίσιο της διαδικασίας των επιτροπών, η
εκτός σχεδίου δόµηση είναι µια ελληνική πατέντα. Η εκτός σχε-
δίου δόµηση είναι προϊόν της διοικητικής αδυναµίας του ελληνι-
κού κράτους, αλλά και τέκνο των χιλιάδων συσσωρευµένων
σκοπιµοτήτων του µεταπολιτευτικού ελληνικού πολιτικού συστή-
µατος, ενός πολιτικού συστήµατος που αρνούµενο να θέσει χω-
ρικά όρια στα επιµέρους οικονοµικά συµφέροντα, επέλεξε το
1962 να ανοίξει ένα παράθυρο για να συνεχιστεί µε έναν νοµό-
τυπο µανδύα η πρακτική της δόµησης εκτός του πολεοδοµικού
ιστού. Η συνθήκη αυτή έχει υπάρξει καταστροφική για το περι-
βάλλον της χώρας µας και για το τοπίο της πατρίδας που θα πα-
ραδώσουµε στα παιδιά µας, αλλά και ενδεικτική της βαθιάς
δυσπιστίας απέναντι σε κάθε µορφή του «επιχειρείν», το οποίο
δεν αναπτύσσει παρασιτικές σχέσεις µε την πολιτική εξουσία και
τα κόµµατα του παλαιού δικοµµατισµού.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Πρό-
εδρος της Βουλής, κ. ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΤΑΣΟΥΛΑΣ)

Τι κάνετε για να περιορίσετε την εκτός σχεδίου δόµηση; Την
ενθαρρύνετε. Παροτρύνετε τους πολίτες να εκδώσουν εσπευ-
σµένα πολεοδοµικές άδειες. Τα στοιχεία που έχουµε στη διά-
θεσή µας έρχονται από τις τοπικές πολεοδοµίες και είναι συγκ-
λονιστικά, κύριε Υπουργέ. Από τις αρχικές εξαγγελίες σας µέχρι
και σήµερα, έχει συντελεστεί µία έκρηξη στις εκδόσεις πολεοδο-
µικών αδειών, ειδικά για τις εκτός σχεδίου περιοχές. Η δε µείωση
του συντελεστή δόµησης που υποτίθεται ότι προωθείτε, είναι
προφανώς προσχηµατική. Μειώνεται ο συντελεστής δόµησης για
τους αγρότες και τους µικροϊδιοκτήτες, αυξάνεται όµως για τον
βασικό κλάδο που επεκτείνεται άναρχα και χωρίς σχέδιο στις
εκτός σχεδίου περιοχές.

Στον τουρισµό, «κακιά» η κατοικία έξω από τον οικιστικό ιστό,
όταν τη χτίζει ο µικροµεσαίος, «καλή» η κατοικία όταν την που-
λάει ο ξενοδόχος σε Κινέζο επενδυτή. Βλοσυρός επιστήµονας ο
κ. Οικονόµου µε τα µποστάνια, πονηρός πολιτευτής ο κ. Οικονό-
µου µε τον ΣΕΤΕ. Αντιλαµβάνεστε τις αµφισηµίες!

Πάµε τώρα λίγο στα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια. Ο κ. Χατζη-
δάκης, ωστόσο, ορθά εντόπισε το πραγµατικό στοίχηµα για την
ολοκλήρωση του χωρικού πολεοδοµικού σχεδιασµού της χώρας
στις επιτροπές του νοµοσχεδίου. Το ζήτηµα, είπε, είναι να εκπο-
νηθούν γρήγορα και µαζικά τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια. Συµ-
φωνούµε µέχρι κεραίας. Πάµε, όµως, να δούµε τι κάνετε γι’ αυτή
την κατεύθυνση. Τίποτα είναι η απάντηση. Ποιο είναι το µείζον
ζήτηµα της ολοκλήρωσης της χωροταξικής και πολεοδοµικής
οργάνωσης της χώρας; Η καθολικότητα του σχεδίου και η επι-
τάχυνση -το τονίζω-! του ρυθµού έκδοσης των τοπικών πολεο-
δοµικών σχεδίων. Αντιλαµβανόµαστε ότι αυτό δηµιουργεί ένα
πρόβληµα. Πρώτον, η ίδια η Κυβέρνηση αλλάζει το προεδρικό
διάταγµα των χρήσεων γης µε αντιεπιστηµονικό τρόπο, αφού
συγχέετε τις χρήσεις γης µε τα ΚΑΔ των οικονοµικών δραστη-
ριοτήτων, λες και δεν ξέρουµε ότι οι αθλητικές δραστηριότητες
ή οι χώροι πρασίνου δεν έχουν ΚΑΔ. 

Δεύτερον, κατακερµατίζετε µε προηγούµενο νοµοσχέδιο το
πεδίο εφαρµογής των τοπικών πολεοδοµικών σχεδίων, χωρίς να
υπάρχει µία πρόβλεψη ή µία υποχρέωση εκ µέρους των τοπικών
Οργανισµών Τοπικής Αυτοδιοίκησης –των δήµων κυρίως- να ολο-
κληρώσουν τον σχεδιασµό τους.

Τρίτον, δηµιουργείτε θέση συντονιστή που θα ορισθεί µε
απροσδιόριστες και αδιαφανείς διαδικασίες. Τίποτα άλλο! 

Η χρηµατοδότηση, για να το ξεκαθαρίσουµε, ήταν εξασφαλι-
σµένη. Το κόλπο, δηλαδή ότι εξακολουθείτε να ισχυρίζεστε ότι

ο ΣΥΡΙΖΑ δεν είχε βρει πόρους, είναι γνωστό. Το ίδιο κάνατε, άλ-
λωστε και µε το πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ». Η προηγούµενη κυ-
βέρνηση είχε συµφωνήσει σε µία ανοιχτή πιστωτική γραµµή µε
την ΕΤΕΠ και επειδή εσείς δεν βρήκατε τα λεφτά στο ντουλάπι
του γραφείου του Υπουργού, εφεύρατε και στις δύο περιπτώσεις
την ιστορία της µη χρηµατοδότησης. Αν, όµως, η συζήτηση ήταν
σοβαρή και δεν ήταν για τις εντυπώσεις, θα συζητάγαµε για τον
βέλτιστο τρόπο που θα επιταχύνουµε την έκδοση των προεδρι-
κών διαταγµάτων.

Επιτρέψτε µου, κλείνοντας, σεβόµενος τον χρόνο µου, κυρία
Πρόεδρε, να πω κάτι περί αλλαγών στον νόµο.

Κύριοι Υπουργοί, το καλύτερο το κράτησα τώρα για το τέλος.
Στην τοποθέτησή του στις επιτροπές ο Υπουργός είπε ότι θα µας
απαλλάξει από ένα σοβιετικό µοντέλο µεταρρύθµισης-υπέρρυθ-
µισης στα του οικοδοµικού κανονισµού. Υπενθυµίζω ότι ο υφι-
στάµενος οικοδοµικός κανονισµός αποτέλεσε µεταρρύθµιση του
δευτέρου µνηµονίου επί Παπαδήµου. Να υποθέσουµε, λοιπόν,
ότι ο Υπουργός υπονοούσε ότι ο κ. Παπακωνσταντίνου τότε και
η τρόικα διαπνέονταν από σοβιετικές αντιλήψεις στον σχεδιασµό,
όταν επέλεγαν να απλοποιήσουν και να κωδικοποιήσουν την πο-
λεοδοµική νοµοθεσία της χώρας.

Τι κάνετε, λοιπόν, στον οικοδοµικό κανονισµό; Κάνετε σηµει-
ακές αλλαγές για να νοµιµοποιήσετε, χωρίς πρόστιµα, τις διαδε-
δοµένες πρακτικές αυθαίρετης δόµησης µετά το 2011. Είναι η
λεγόµενη «κρυφή δόµηση», χωρίς πρόστιµα, χωρίς υποχρεώσεις,
χωρίς ποινές. Παίρνετε όλες τις πέργκολες και δηµιουργείτε συν-
θήκες οιονεί κρυφής δόµησης. Το ίδιο κάνετε και µε τις σοφίτες.
Κάθε όροφος, παρακαλώ, επιπλέον θα δηλώνεται σαν «πατάρια».
Και τα νοµιµοποιείτε µονοκονδυλιά. 

Πράγµατι, όλες οι µεταπολιτευτικές κυβερνήσεις συντηρού-
σαν ένα παράθυρο νοµιµοποίησης, µε κανόνες όµως αυθαιρέτων
κατασκευών. Με τον κ. Μητσοτάκη πλέον υπάρχουν οι αυθαίρε-
τες κατασκευές, χωρίς κανόνες και χωρίς πρόστιµα. Αυτό είναι
το µοντέλο που ακολουθείτε. Θυµάστε τον όροφο του Παττακού;
Σήµερα νοµοθετούµε ξεκάθαρα τον όροφο του Οικονόµου.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, οι εφιάλτες του Όργουελ ωχρι-
ούν µπροστά στα πεπραγµένα της Νέας Δηµοκρατίας στον
τοµέα του περιβάλλοντος. Ο κ. Χατζηδάκης έχει εφεύρει τη διπ-
λή γλώσσα στον τοµέα του περιβάλλοντος. Αφού προστατεύ-
σατε το περιβάλλον, καταστρέφοντας όλους τους φορείς διαχεί-
ρισης προστατευόµενων περιοχών, αφού σώσατε τη ΔΕΗ εκ-
τινάσσοντας τα τιµολόγια στην αγορά, αφού επιτύχατε την απαν-
θρακοποίηση της χώρας αυξάνοντας το φυσικό αέριο, αφού κα-
ταργήσατε τη νοµιµοποίηση αυθαιρέτων για τους κακούς
πολίτες για να τη νοµιµοποιήσετε µε τα ίδια ακριβώς ακίνητα για
τις τράπεζες –µιλάµε για το άρθρο 28- αφού, λοιπόν, τα κάνατε
όλα αυτά τα πράσινα και περιβαλλοντικά, ήρθε η ώρα να καταρ-
γήσετε την εκτός σχεδίου δόµηση, δηµιουργώντας ένα κατα-
σκευαστικό τσουνάµι –το είπα και προηγουµένως- στις εκτός
σχεδίου περιοχές.

Συγχαρητήρια! Εξυπακούεται ότι για µία τέτοια βαθιά υποκρι-
τική πολιτική δεν θα βρείτε τη συναίνεση του κόµµατος της Αξιω-
µατικής Αντιπολίτευσης.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Ευχαριστούµε τον κ.

Μαµουλάκη και για την τήρηση του χρόνου.
Καλείται στο Βήµα ο Πρόεδρος της Κοινοβουλευτικής Οµάδας

του ΣΥΡΙΖΑ και Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολιτεύσεως κ.
Αλέξης Τσίπρας.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Θα µου επιτρέψετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πριν ανα-
φερθώ στα του νοµοσχεδίου του κ. Χατζηδάκη αναφορικά µε τα
ζητήµατα της ενέργειας και της χωροταξίας –κρίσιµα και σηµαν-
τικά ζητήµατα- να αναφερθώ εισαγωγικά στο κρίσιµο θέµα των
ηµερών που απασχολεί κάθε οικογένεια, κάθε νοικοκυριό που ζει
µέσα στην αγωνία και στην ανασφάλεια σε σχέση µε την πορεία
της πανδηµίας.

Η χώρα συνεχίζει να βρίσκεται στη δίνη αυτής της πανδηµίας.
Το πιο στενάχωρο όλων, θα έλεγα εγώ, είναι ότι έχει µία Κυβέρ-
νηση που αποµακρύνεται καθηµερινά από τη στοιχειώδη πραγ-
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µατικότητα, µία Κυβέρνηση που θεωρεί ότι τα πάντα είναι εικόνα,
ότι οι πολίτες είναι ένα πλήθος άβουλων τηλεθεατών που µπο-
ρούν να παραπλανώνται για πάντα και να ξεχνάνε τι ακριβώς
συµβαίνει γύρω τους.

Αυτές τις µέρες βιώνουµε όχι µόνο τα αποτελέσµατα της εγ-
κληµατικής αδράνειας και της ανικανότητας της Κυβέρνησης και
του κ. Μητσοτάκη, αλλά και µία αποκρουστική –θα µου επιτρέ-
ψετε την έκφραση- στο πλατύ κοινό, στον µέσο Έλληνα πολίτη,
ανεξαρτήτως πολιτικής και ιδεολογικής τοποθέτησης, έλλειψη
ενσυναίσθησης από την πλευρά του κ. Μητσοτάκη και των Υ-
πουργών του για όσα περνούν σήµερα οι Έλληνες πολίτες.

Έρχονται στη δηµοσιότητα αποκαλύψεις που µας κάνουν να
ανησυχούµε ακόµα περισσότερο. Αυτές αναδεικνύουν εγκληµα-
τικές ευθύνες της Κυβέρνησης για τη διαχείριση της υγειονοµι-
κής κρίσης και µας κάνουν όλους να προβληµατιζόµαστε για το
αν τελικά η επιστηµονική κοινότητα που τόσο πολύ την επικαλεί-
στε, κύριοι της Συµπολίτευσης, από την αρχή της πανδηµίας –
και σωστά την επικαλείσθε- είχε και έχει στις κρίσεις που κάνει
καθηµερινά για τις συστάσεις που δίνει προς την Κυβέρνηση για
τα µέτρα που πρέπει να επιβληθούν, τα σωστά στοιχεία και εγ-
καίρως τα στοιχεία που αφορούν την πορεία της πανδηµίας στη
χώρα.

Αναφέροµαι –προφανώς, θα το καταλάβατε- σε όσα είδαν το
φως της δηµοσιότητας σε σχέση µε το παράλληλο σύστηµα, την
παράλληλη καταγραφή κρουσµάτων στη δηµόσια πλατφόρµα
της ΗΔΙΚΑ, αλλά και σε µία ιδιωτική πλατφόρµα που κατασκευά-
στηκε κατά παραγγελία του ΕΟΔΥ, δηλαδή της Κυβέρνησης,
αφότου είχε ξεκινήσει η πανδηµία στη χώρα µας, µία διπλή κα-
ταγραφή η οποία µας προβληµατίζει, µας ανησυχεί ότι έχει οδη-
γήσει ενδεχοµένως σε µία ελλιπή καταγραφή των συνολικών
κρουσµάτων και στο αποτέλεσµα η επιτροπή των επιστηµόνων
που καλείται να γνωµοδοτήσει και να δώσει κρίσιµες συµβουλές,
να έχει στοιχεία τα οποία είναι απολύτως αµφισβητήσιµα τόσο
ως προς το µέγεθός τους, όσο όµως και ως προς τη χρονικό-
τητα.

Όλα αυτά συµβαίνουν τη στιγµή που καταγράφουµε αρνητικά
ρεκόρ. Ο κ. Μητσοτάκης βάζει τον εκπρόσωπο της Κυβέρνησής
του να λέει ψέµατα, να αρνείται αρχικά την ύπαρξη της διπλής
καταγραφής και διαρκώς να αρνείται εδώ και µήνες –τόσο ο εκ-
πρόσωπος, κυρίως όµως η Κυβέρνηση, ο κ. Μητσοτάκης- να δώ-
σει στη δηµοσιότητα τα πρακτικά της επιτροπής των λοιµωξιο-
λόγων. Τι πιο απλό; Διαφάνεια! Δεν θέλετε να δοθούν στη δηµο-
σιότητα, στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης; Δεν θέλετε να έχουν τη
δυνατότητα τα κόµµατα εδώ, στην κοιτίδα της δηµοκρατίας, στο
Κοινοβούλιο να έχουν πρόσβαση σε αυτά τα πρακτικά;

Ξέρετε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αν βρισκόµασταν σε
οποιαδήποτε άλλη χώρα της Ευρωπαϊκής Ένωσης, ιδιαίτερα σε
χώρες µε ιδιαίτερη ευαισθησία σε ζητήµατα διαφάνειας και δη-
µοκρατίας και αποκαλυπτόταν παράλληλο σύστηµα καταγραφής
κρουσµάτων και δύο µέρες µετά τη δηµόσια διάψευση του Κυ-
βερνητικού Εκπροσώπου ερχόντουσαν και οι αποδείξεις επ’
αυτού, θα είχαµε ή όχι παραιτήσεις των αρµοδίων Υπουργών και
όλων όσων έσπευσαν να συγκαλύψουν την αλήθεια;

Ωστόσο, θεωρώ ότι το πρόβληµα εδώ είναι ακόµα µεγαλύτερο,
γιατί η ευθύνη προφανώς δεν αφορά τον Κυβερνητικό Εκπρό-
σωπο ή τους Υπουργούς. Η ευθύνη αφορά τον ίδιο τον Πρωθυ-
πουργό, ο οποίος από την πρώτη στιγµή –και ορθώς- χειρίζεται
ο ίδιος προσωπικά την πανδηµία και µονότονα επαναλαµβάνει
από την πρώτη στιγµή ότι πορεύεται µε βάση τις εισηγήσεις της
επιτροπής των επιστηµόνων και πετά πολλές φορές και την ευ-
θύνη σε αυτές τις εισηγήσεις.

Όµως, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν µπορεί τα πάντα να
µένουν έξω από το φως της δηµοσιότητας και στο σκοτάδι και
στη σιωπή. Έχουν αρχίσει και µιλάνε οι άνθρωποι. Είναι επιστή-
µονες µε κύρος. Πολλά από τα µέλη της επιτροπής λένε ότι
έχουµε αµφιβολίες για το αν έχουµε αξιόπιστα στοιχεία. Και δεν
µιλάνε µόνο τα µέλη της επιτροπής.

Μιλάνε και οι Υπουργοί της Κυβέρνησης και λένε «πέσαµε
έξω». Μιλάνε και Βουλευτές της κυβερνητικής πλειοψηφίας –
ακούω το τελευταίο διάστηµα- και λένε ότι η ευθύνη για την πο-
ρεία της πανδηµίας έγκειται στο µπάχαλο µε το άνοιγµα του

τουρισµού που κόστισε βαριά. Όλοι αρχίζουν σιγά-σιγά και πα-
ραδέχονται τα κυβερνητικά λάθη, εκτός από την «αυλή» του Με-
γάρου Μαξίµου, που επιµένει να κάνει σαν να µη συµβαίνει
τίποτα. Και πρακτικά αυτό το οποίο λέτε στον ελληνικό λαό είναι
«κρατήστε την ανάσα σας µέχρι η επιστήµη να ανακαλύψει και
να έρθει το εµβόλιο και στη χώρα µας», αλλά εν τω µεταξύ η υγει-
ονοµική κρίση εξελίσσεται σε εφιάλτη µε εκατόµβη ανθρώπων
που χάνουν τη ζωή τους, νεκρών, καθηµερινά κι η κατάσταση στα
δηµόσια νοσοκοµεία είναι δραµατική.

Το πρόβληµα όµως -θα µου επιτρέψετε να ξαναπώ άλλη µια
φορά- δεν είναι µόνο η ανικανότητα της Κυβέρνησης. Το πρό-
βληµα δεν είναι µόνο η ιδεοληπτική εµµονή της πολλές φορές
στη µη στήριξη του Εθνικού Συστήµατος Υγείας. Το πρόβληµα
είναι και η συµπεριφορά, είναι ότι συµπεριφέρεστε πολλές
φορές, κύριοι της Κυβέρνησης, σαν να ζείτε σε άλλον κόσµο, σαν
να ζείτε αλλού. Παράλληλο σύστηµα καταγραφής κρουσµάτων,
παράλληλο και το σύµπαν στο οποίο δίνετε την εντύπωση ότι βρί-
σκεστε πολλές φορές τόσο οι Υπουργοί όσο και ο ίδιος ο Πρω-
θυπουργός. Είτε το κάνετε επειδή έχετε την επίγνωση ότι δίνο-
ντας κρατικό χρήµα στα µέσα µαζικής ενηµέρωσης αδιαφανώς,
χωρίς κριτήρια, κάτι το οποίο είναι πρωτοφανές σε όλη την Ευ-
ρώπη, έχετε διαµορφώσει µία ασυλία και δεν σας ενδιαφέρει,
είτε το κάνετε επειδή σας έχει καταβάλει το σύνδροµο της αλα-
ζονείας της εξουσίας, είτε το κάνετε, πολύ απλά, επειδή γράφετε
στα παλαιότερα των υποδηµάτων σας το πώς περνάει σήµερα ο
µέσος Έλληνας, το ίδιο και το αυτό είναι. Η ουσία είναι µία: Βγά-
ζετε µία εικόνα υποκριτική, βγάζετε µία εικόνα εξοργιστική κι ο
µέσος Έλληνας πολίτης προφανώς και δεν µπορεί να σας εµπι-
στευτεί. Δείτε την εικόνα που βγαίνει τις τελευταίες µέρες: τη µία
βγαίνει ο ένας Υπουργός την ώρα που οι «FINANCIAL TIMES» δη-
µοσιεύουν -και το λέω αυτό όχι χαιρέκακα, το λέω µε µεγάλη
θλίψη- ότι τα ρεκόρ είναι αρνητικά και ότι ο αριθµός των θανάτων
στη χώρα µας τις τελευταίες ηµέρες ανά ένα εκατοµµύριο πλη-
θυσµού είναι µεγαλύτερος από τον µέσο όρο της Ευρωπαϊκής
Ένωσης, ακόµα και των Ηνωµένων Πολιτειών. Αυτή την ώρα
βγαίνει ο ένας Υπουργός και λέει «πανηγυρίζουµε», βγαίνει ο
άλλος Υπουργός και λέει «τι να τις κάνουµε τις ΜΕΘ; Αφού αν
είχαµε περισσότερες θα πέθαιναν και περισσότεροι». Και βγαίνει
και ο ίδιος ο Πρωθυπουργός, ο κ. Μητσοτάκης, από αυτό εδώ το
Βήµα  και αντί να βγει και να πει ότι ήταν µια ατυχής δήλωση την
παίρνει πάνω του. 

Και από αυτό εδώ το Βήµα -µιας και αγανακτείτε- αναφέρεται
σε µένα προσωπικά, µε τα εξής λόγια: «έχετε πει µια κουβέντα
για την τήρηση των περιοριστικών µέτρων; Έχετε πει µια κου-
βέντα να ενθαρρύνετε τους πολίτες να κυκλοφορούν λιγότερο,
να τηρούν τα µέτρα, να κρατάνε τις αποστάσεις, να αποφεύγουν
τις συναθροίσεις;» Ποιος τα είπε αυτά; Ο κ. Μητσοτάκης. Και
λίγες µέρες µετά ο ίδιος ο κ. Μητσοτάκης εµφανίζεται να σπάει
την καραντίνα, να σπάει το lockdown, να σπάει τα περιοριστικά
µέτρα και χωρίς µέτρα προστασίας, χωρίς µάσκες να κάνει χα-
βαλέ µε πολίτες που βρήκε στον δρόµο. Πού; Στην Πάρνηθα,
πολλά χιλιόµετρα µακριά από την κατοικία του, όταν γνωρίζει ότι
ο µέσος πολίτης δεν µπορεί να το κάνει αυτό, και να κάνει µοτο-
κρός, να δανείζεται τη µηχανή. Αυτή είναι η εικόνα που βγάζει
στους πολίτες, είτε την παρουσιάζουν είτε όχι τα µέσα µαζικής
ενηµέρωσης και τα δελτία ειδήσεων των «9». Διότι εκεί έχετε πρε-
µούρα να πάρετε τηλέφωνα τα Μέσα και τους καναλάρχες να
µην «παίξουν» το κατάντηµα του Πρωθυπουργού. Πρεµούρα να
πάρετε τηλέφωνο τον ΕΟΔΥ, να κινηθείτε στα νοσοκοµεία της
βόρειας Ελλάδας να πάρετε τους κλινικάρχες, τις ιδιωτικές κλι-
νικές να ανοίξουν οι ΜΕΘ, δεν έχετε. Εκεί είχατε πρεµούρα.

Το χειρότερο όλων όµως δεν είναι ότι έσπασε την καραντίνα.
Το χειρότερο όλων είναι πώς απάντησε, πώς απαντήσατε, γιατί
ο ίδιος δεν καταδέχθηκε ούτε να απαντήσει, ούτε να έρθει εδώ
στη Βουλή. Το χειρότερο όλων είναι πώς απαντήσατε σε αυτό το
ατόπηµα. Αντί να πείτε µια συγνώµη, εσείς βγήκατε κι από πάνω
να µας πείτε ούτε λίγο ούτε πολύ ότι ο κ. Μητσοτάκης έσπασε
την καραντίνα όχι επειδή µας γράφει στα παλαιότερα των υπο-
δηµάτων του ούτε επειδή είναι αναίσθητος, αλλά επειδή είναι αν-
θρώπινος, γι’ αυτό έσπασε την καραντίνα. 

Εσείς -και το λέω µε απόλυτη επίγνωση όσων λέω- µε αυτές
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τις δηλώσεις των Υπουργών σας, µε αυτή τη στάση του ίδιου του
κ. Μητσοτάκη, εσείς είστε µια κυβέρνηση γεµάτη «Λουδοβίκους»
και «Μαρίες Αντουανέτες»! Εσείς δεν είστε Κυβέρνηση των Αθη-
νών, είστε πια Κυβέρνηση των Βερσαλλιών, µακριά από την
πραγµατικότητα που βιώνει ο µέσος πολίτης! Δεν έχετε επαφή
µε την πραγµατικότητα. 

Επειδή όµως δεν έχετε επαφή, εγώ θέλω να σας φέρω σε
επαφή µε την πραγµατικότητα και να σας πω ότι αυτές οι εικόνες
που θελήσατε να αποκρύψετε είναι εικόνες, που εξοργίζουν τον
µέσο πολίτη, ξέρετε γιατί; Γιατί ο µέσος πολίτης βιώνει έναν ιδιό-
τυπο αυταρχισµό όλες αυτές τις µέρες.

Καταθέτω στα Πρακτικά περιστατικά τα οποία ενδεχοµένως
να γνωρίζετε. 

Θεσσαλονίκη, Σάββατο 7 Νοεµβρίου, τρία πρόστιµα –τρία!- σε
µουσικό του δρόµου στη Θέρµη, στην πλατεία της Θέρµης. Σε
µουσικό που έπαιζε βιολί στον δρόµο επιβλήθηκε ένα πρόστιµο
για τη µη χρήση µάσκας –γιατί πώς αλλιώς θα τραγουδούσε;-
δεύτερο πρόστιµο για άσκοπη µετακίνηση επειδή είχε στείλει
sms για εργασία, ενώ εσείς δεν αποδεχθήκατε ότι είναι εργασία
και τρίτο πρόστιµο για κατάληψη δηµόσιου χώρου. Σύνολο 500
ευρώ πρόστιµο στη µουσικό του δρόµου. Κι εσείς κάνετε µοτο-
κρός χωρίς µάσκα!

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και  Πρακτι-
κών της Βουλής)

Χανιά, χαροκαµένη µητέρα στο µνήµα του παιδιού της στα νε-
κροταφεία απειλήθηκε µε πρόστιµο. 

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Εδώ, Κρέστενα, Ηλεία. Αστυνοµική αθλιότητα. Ο έγκυρος δη-
µοσιογράφος κ. Νοδάρος: Αστυνοµικοί του Αστυνοµικού Τµήµα-
τος Κρέστενας πραγµατοποίησαν έλεγχο έξω από την Τράπεζα
Πειραιώς στην Κρέστενα, ηλικιωµένος πολίτης που πήγε να πά-
ρει τη σύνταξή του 360 ευρώ έφαγε πρόστιµο 300 ευρώ επειδή
η µάσκα του ήταν κάτω από τη µύτη και έκλαιγε ο άνθρωπος.
Πήγε να πάρει τη σύνταξή του 360 ευρώ κι έφαγε 300 ευρώ πρό-
στιµο επειδή είχε τη µάσκα κάτω από τη µύτη.

(Στο σηµείο αυτό ο Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς κ. Αλέξης Τσίπρας καταθέτει για τα Πρακτικά το
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτι-
κών της Βουλής)

Θα ζητήσετε µια συγνώµη από αυτούς τους ανθρώπους; Θα
ζητήσει ο κ. Μητσοτάκης µια συγγνώµη από αυτούς τους ανθρώ-
πους; Θα τους δώσετε πίσω το πρόστιµο που τους επιβάλατε;
Αυτός ο άνθρωπος θα ζήσει µέσα στην καραντίνα και χωρίς τη
σύνταξή του αυτόν το µήνα. Τι µε κοιτάτε; Προφανώς ξέρω ότι
αυτά που θα πω σήµερα δεν θα τα δείξουν οι τηλεοπτικοί σταθ-
µοί το βράδυ, αλλά ο ελληνικός λαός µάς ακούει και σας βλέπει.
Δεν είµαστε στην εποχή της ΥΕΝΕΔ. Υπάρχουν τα δίκτυα κοινω-
νικής δικτύωσης. Κι αυτοί που σας καταδικάζουν δεν είναι συρι-
ζαίοι, είναι οι πολίτες που σας πίστεψαν, είναι πολίτες που
ψήφισαν Νέα Δηµοκρατία. Και τους κουνάτε το δάχτυλο οκτώ
µήνες για την ατοµική ευθύνη. Με ποιο θάρρος και θράσος θα
ξαναµιλήσει γι’ αυτό ο κ. Μητσοτάκης;

Σας καλώ λοιπόν τώρα -τη συγγνώµη ξέρω ότι δεν θα την
πείτε- να δώσετε στη δηµοσιότητα τα πρακτικά των συνεδριά-
σεων της επιτροπής των λοιµωξιολόγων. Καταθέτουµε σχετική
τροπολογία. Επιχειρηµατολογήστε γιατί δεν τα δίνετε στη δηµο-
σιότητα, επιχειρηµατολογήστε γιατί θα την καταψηφίσετε. Φο-
βάστε µήπως αποκαλυφθεί µια πολύ σκληρή αλήθεια ενός
Πρωθυπουργού, που αγνοεί επιδεικτικά την επιστήµη για χάρη
των πολιτικών του επιδιώξεων και µάλιστα ενός Πρωθυπουργού
που στα δύσκολα είναι έτοιµος να πετάξει στην πυρά ακόµα και
µέλη της επιστήµης ή την ίδια την επιτροπή, προκειµένου να δια-
σωθεί;

Δεύτερο σηµείο. Καταθέτουµε σχετική τροπολογία για να στα-
µατήσει εδώ και τώρα αυτό το αίσχος µε τις απλήρωτες εφηµε-
ρίες σε γιατρούς του ΕΣΥ. 

Οι συνδικαλιστικοί εκπρόσωποι των νοσοκοµειακών ιατρών της
Αττικής, της ΕΙΝΑΠ, µε επιστολή διαµαρτυρίας προς τις διοική-
σεις Α’ και Β’ ΥΠΕ διαµαρτύρονται για την απαράδεκτη καθυστέ-
ρηση στην καταβολή των τακτικών δεδουλευµένων εφηµεριών
των νοσοκοµειακών ιατρών λόγω µη έγκαιρης έγκρισης κονδυ-
λίου του τριµήνου και καταγγέλλουν ότι σε πολλά νοσοκοµεία
υπάρχουν απλήρωτες εφηµερίες για διάστηµα από έξι µήνες
µέχρι ενάµιση χρόνο. Την ώρα της πανδηµίας, αυτοί που χειρο-
κροτούσατε τον Μάρτιο είναι απλήρωτοι.

Καταθέτουµε, λοιπόν, τροπολογία ώστε να πληρωθούν άµεσα
οι εφηµερίες, που έχουν πραγµατοποιηθεί από την 1η Ιουλίου
έως και σήµερα καθ’ υπέρβαση του ανώτατου ωραρίου πρόσθε-
των εφηµεριών, καθώς επίσης και την αναστολή του περιορισµού
του 9% στο ποσοστό πρόσθετων εφηµεριών από σήµερα µέχρι
τέλη Μαρτίου µε σκοπό την κάλυψη των έκτακτων αναγκών προ-
στασίας της υγείας από τη µετάδοση του κορωνοϊού. Και σας
καλούµε να απαντήσετε, αν την καταψηφίσετε και αυτή την τρο-
πολογία.

Και κλείνω στα θέµατα της πανδηµίας. Επανακαταθέτουµε σή-
µερα και δύο τροπολογίες. Τις είχαµε καταθέσει και την προ-
ηγούµενη φορά, αλλά τις καταψηφίσατε. Η µία σας αφορά, κύριε
Χατζηδάκη, γιατί αφορά την επανασύνδεση και δωρεάν παροχή
ηλεκτρικού ρεύµατος, ενέργειας, την απαγόρευση διακοπών πα-
ροχών ρεύµατος, αλλά και ύδατος, φυσικού αερίου, τηλεφωνίας
και σύνδεσης στο διαδίκτυο σε πληθυσµιακές οµάδες πληττόµε-
νες από την πανδηµία. 

Δεν ξέρω αν το διαβάσατε. Εγώ το διάβασα και συγκλονί-
στηκα. Ένας γονιός στη Θράκη να λέει «κρατήστε το µία ώρα
ακόµα, µη µου κόψετε το ρεύµα, διότι το παιδί κάνει τηλεδιάσκε-
ψη και έχει τηλεµάθηµα». Είναι συγκλονιστικό αυτό να συµβαί-
νει!

Και τέλος, σήµερα παγκόσµια ηµέρα ατόµων µε αναπηρία, δεν
αρκούν µόνο οι ευχές. Επανερχόµαστε µε την τροπολογία, που
καταθέσαµε πριν λίγες ηµέρες για τα µέτρα ενίσχυσης των ανα-
πήρων συµπολιτών µας λόγω της πανδηµίας. Παράταση σε
όσους ήδη παίρνουν αναπηρικό επίδοµα για ακόµα έξι µήνες. Χο-
ρήγηση του επιδόµατος σε όσους κατέθεσαν για πρώτη φορά
φακέλους στον ΟΠΕΚΑ. Αποζηµίωση της διάγνωσης σε ιδιώτες
ιατρούς για δεκατέσσερις χιλιάδες ανάπηρους συµπολίτες µας,
που δεν µπορούν να συµπληρώσουν τον ηλεκτρονικό τους φά-
κελο γιατί τα νοσοκοµεία λόγω κορωνοϊού δεν ανταποκρίνονται.
Και χορήγηση τον Δεκέµβριο διπλού επιδόµατος αναπηρίας.

Και σας καλούµε να επιχειρηµατολογήσετε γιατί καταψηφί-
ζετε, γιατί απορρίπτετε αυτές τις τροπολογίες.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του Προέδρου του Συνασπισµού Ριζοσπαστικής Αριστεράς)

Όπως αντιλαµβάνεστε, κύριε Πρόεδρε, θα χρειαστώ, εξαιτίας
της επικαιρότητας, τον χρόνο που απαιτείται για να τοποθετηθώ
όσο πιο σύντοµα µπορώ και στα του νοµοσχεδίου.

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Εντάξει, κύριε Πρό-
εδρε.

ΑΛΕΞΗΣ ΤΣΙΠΡΑΣ (Πρόεδρος του Συνασπισµού Ριζοσπαστι-
κής Αριστεράς): Κύριε Χατζηδάκη, ξέρετε, µου θυµίζει λίγο αυτή
την παροιµία που λέει βρήκαµε παπά, να θάψουµε πέντε-έξι. Εν-
τάξει, οι διαφορές µας οι ιδεολογικές και πολιτικές είναι γνωστές.
Αλλά εν µέσω πανδηµίας, είµαστε όλοι σε καραντίνα, η Βουλή
υπολειτουργεί, είναι η δεύτερη φορά που φέρνετε ένα σκληρό,
να το χαρακτηρίσω, νοµοσχέδιο, ένα νοµοσχέδιο που για δεύ-
τερη φορά έχετε όλους απέναντι. Εν µέσω καραντίνας τι είδους
διαβούλευση να γίνει, πώς να κινητοποιηθούν οι φορείς, πώς να
ασχοληθούν οι πολίτες όταν αυτό που τους απασχολεί τώρα
είναι η ζωή τους; Και έχετε απέναντι όλους και την ΚΕΔΕ, που
είδα ότι ζητάει την απόσυρση του νοµοσχεδίου. Έχετε όλους
τους παραγωγούς ανανεώσιµών πηγών ενέργειας. Και το ερώ-
τηµα είναι γιατί συµβαίνει ξανά αυτό. 

Εγώ θα πω συµβαίνει γιατί πάλι νοµοθετείτε για λογαριασµό
µιας µικρής µειοψηφίας ή να το πω αλλιώς γιατί πάλι βάζετε στο
στόχαστρο τη µεσαία τάξη, αυτήν την κοινωνική συµµαχία που
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τόσο έντονα επιχειρήσατε να συγκροτήσετε προεκλογικά, τη
µικρή ιδιοκτησία, εγώ θα έλεγα ένα µεγάλο κοµµάτι των πολιτών
τελικά. Και θέλω να ξεκινήσω µε µία αναφορά σε όσα έχουν γίνει
τους τελευταίους δεκαεπτά µήνες στον τοµέα της ενέργειας.

Είδαµε αυξήσεις αντί για σταθερές τιµές ρεύµατος. Είδαµε
ανοχή σε φαινόµενα αισχροκέρδειας, υπερκέρδη προµηθευτών
εν µέσω πανδηµίας. Είδαµε επιπλέον αυξανόµενο κύµα αποκο-
πών ρευµατοδότησης -για αυτό καταθέσαµε την τροπολογία- σε
ευάλωτες κοινωνικές οµάδες και επαγγελµατίες, που έχουν κλεί-
σει λόγω της πανδηµίας. Είδαµε έλλειµµα αντί για πλεόνασµα
στον ειδικό λογαριασµό των ΑΠΕ. Είδαµε απώλεια αντί για δια-
τήρηση δηµόσιου ελέγχου στα δίκτυα ηλεκτρισµού και φυσικού
αερίου. Είδαµε αντί να πηγαίνουµε προς την κλιµατική µετάβαση
ηλεκτροπαραγωγή από ορυκτό φυσικό αέριο αντί από ανανεώ-
σιµες πηγές. Είδαµε βίαιη, αλλά άδικη στο τέλος και αναποτελε-
σµατική διαδικασία χωρίς σχέδιο απολιγνιτοποίησης. Είδαµε
επενδύσεις από λίγους για λίγους αντί για ενίσχυση του πλου-
ραλισµού στην παραγωγή µε την υποβάθµιση των ενεργειακών
κοινοτήτων, που ήταν ένα σηµαντικό βήµα που κάναµε ως κυβέρ-
νηση αφού µε νοµοθετικές αλλαγές εις βάρος των κοινοτήτων
πάγωσε η χρηµατοδότηση από το ΕΣΠΑ που είχαµε δροµολογή-
σει.

Με δυο λόγια θέλω να σας πω ότι σε δεκαέξι-δεκαεπτά µήνες
–πόσοι είναι;- της θητείας σας στο Υπουργείο έχετε καταφέρει
σε πολύ λίγο χρόνο να επιφέρετε πολλά και σηµαντικά αρνητικά
αποτελέσµατα. 

Η πρώτη σας πράξη, βέβαια, ήταν να αυξήσετε τα τιµολόγια
της ΔΕΗ. Την παρουσιάσατε ως δήθεν µοναδική λύση για τη σω-
τηρία της ΔΕΗ. Έτσι, όµως, ξέραµε και εµείς να σώσουµε τη
ΔΕΗ, ρίχνοντας το οικονοµικό βάρος στις πλάτες των νοικοκυ-
ριών και στις πλάτες των επιχειρήσεων και ιδίως της µικρής και
µεσαίας επιχείρησης. Αυξήσατε το κόστος ηλεκτρισµού για τους
πελάτες της ΔΕΗ κατά περίπου 20% και επιβαρύνατε την κοινω-
νία, νοικοκυριά και επιχειρηµατίες, µε 500 εκατοµµύρια επιπλέον
ανά έτος. 

Η αύξηση των τιµολογίων της ΔΕΗ ώθησε τους συνεπείς πε-
λάτες σε φυγή προς τους ανταγωνιστές της ΔΕΗ και διατήρησε
υψηλά τα κέρδη των ανταγωνιστών, αφού η ΔΕΗ έχει δεσπό-
ζουσα θέση στην αγορά. Αποτέλεσµα των επιλογών σας αυτών,
η στρέβλωση του ανταγωνισµού, η λειτουργία ενός καρτέλ στην
εµπορία ενέργειας, που δεν επιτρέπει τον ανταγωνισµό να λει-
τουργήσει υπέρ των καταναλωτών. Η στρέβλωση του ανταγωνι-
σµού εν µέσω πανδηµίας έδωσε τιµές λιανικής έως και τέσσερις
φορές επάνω από τη χονδρική. Τελικά, αποτέλεσµα είναι οι πο-
λίτες να πληρώνουν, βάσει των στοιχείων της EUROSTAT, επί-
σηµα στοιχεία της για το πρώτο εξάµηνο του 2020, ακριβότερο
ρεύµα κατά 8,38% σε σχέση µε το δεύτερο εξάµηνο του 2019,
περνώντας προφανώς αρκετές χώρες στη σχετική κατάταξη.

Τα οικονοµικά αποτελέσµατα του ενιαµήνου, βέβαια, που ανα-
κοίνωσε τις προηγούµενες ηµέρες η ΔΕΗ επιβεβαιώνουν ότι µπο-
ρεί -και πρέπει- να προχωρήσει άµεσα σε µειώσεις του τιµο-
λογίου της και όχι σε νέες αυξήσεις για τις οποίες ερωτηθήκατε
και άκουσα ότι δεν τις αποκλείσατε σε συνέντευξή σας χθες, νο-
µίζω. Μειώσεις οι οποίες θα µπορούσαν να συµπαρασύρουν και
αντίστοιχες µειώσεις και στα τιµολόγια των υπόλοιπων εναλλα-
κτικών παρόχων προς όφελος όλων των καταναλωτών, νοικοκυ-
ριών και επιχειρήσεων, καθώς έχει δεσπόζουσα θέση στην αγορά
η ΔΕΗ. Αλλά έχω την αίσθηση ότι αυτό µάλλον είναι το τελευταίο
που σας ενδιαφέρει. 

Έρχοµαι τώρα στην τροπολογία που καταθέσατε σήµερα, που
δεν καταλαβαίνω γιατί την καταθέσατε σήµερα. Είχατε ανακοι-
νώσει το πλαίσιό της εδώ και ηµέρες, αλλά τη φέρνετε στη
Βουλή την τελευταία ηµέρα ή εν πάση περιπτώσει, στο παρά
πέντε της διαδικασίας στην Ολοµέλεια, δεν το φέρατε στις επι-
τροπές. Δεν συνηθίζει το Σώµα να συζητά πάνω σε δελτία Τύπου,
αλλά πάνω σε κατατεθειµένα σχέδια νόµου. Δεν ξέρω γιατί κα-
θυστερήσατε. Εν τοιαύτη περιπτώσει, όµως, ακούστε το λίγο
αυτό. 

Ένα από τα µεγάλα ζητήµατα που κληθήκαµε να αντιµετωπί-
σουµε τον Γενάρη του 2015 ήταν η τεράστια τρύπα στα έσοδα
του ειδικού λογαριασµού για τις ΑΠΕ, του λογαριασµού που πλη-

ρώνει τους παραγωγούς ΑΠΕ, που είχε ανέλθει τότε σε 800 εκα-
τοµµύρια ευρώ.

Αλλά εµείς τότε, παρά τις πρωτοφανείς δυσµενείς συνθήκες,
καταφέραµε αφ’ ενός να ισοσκελίσουµε τον ειδικό λογαριασµό
και αφ’ ετέρου να τον καταστήσουµε πλεονασµατικό. Προβλέ-
ψαµε µάλιστα και «µαξιλάρι», αποθεµατικό ασφαλείας, ώστε να
αποφευχθεί τυχόν έλλειµµα του λογαριασµού στο µέλλον, εάν
δεν κάνω λάθος, ύψους 70 εκατοµµυρίων ευρώ, που µε βάση τον
νόµο έπρεπε να διατηρείται. 

Το σηµαντικότερο, όµως, που καταφέραµε, κύριε Χατζηδάκη,
κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήταν να µην επιβαρύνουµε τους
πολίτες ούτε ένα ευρώ, τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις, µε
οποιαδήποτε αύξηση στο ειδικό τέλος µείωσης εκποµπών αερίων
ρύπων, το λεγόµενο ΕΤΜΕΑΡ, στο τέλος, αυτό που αποτελεί µια
από τις κύριες πηγές χρηµατοδότησης του ειδικού λογαριασµού
ΑΠΕ, µέσω του λογαριασµού του ρεύµατος. 

Θέλω να σας θυµίσω, δε, ότι συνολικά η τιµή του ρεύµατος για
τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις στα τεσσεράµισι χρόνια που
ήµασταν στη διακυβέρνηση δεν αυξήθηκε ούτε ένα εύρω. Αντι-
θέτως, µειώθηκε µεσοσταθµικά κατά 12%, ενώ την προηγούµενη
εξαετία 2008 - 2013, που έχουµε τα στοιχεία, επί Νέας Δηµοκρα-
τίας και ΠΑΣΟΚ δηλαδή, η τιµή του ρεύµατος αυξήθηκε κατά
60% για νοικοκυριά και επιχειρήσεις. Εµείς µειώσαµε κατά 12%.
Και έρχεστε εσείς και το πρώτο πράγµα που κάνετε είναι να γυ-
ρίσετε στην παλιά µου τέχνη κόσκινο, σε αύξηση της τιµής στο
ρεύµα µε το καληµέρα κατά 20%. 

Πάµε τώρα και στην τροπολογία, που καταθέσατε και την ονο-
µάσατε µάλιστα: «Διαρθρωτικά και χρηµατοοικονοµικά µέτρα για
τη στήριξη των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας». 

Από πότε, κύριε Χατζηδάκη, τα χαράτσια τα µετονοµάσατε σε
στήριξη; Αυτό είναι χαράτσι, δεν είναι στήριξη. Είναι κάτι που νο-
µίζω ότι θα έχει ενδιαφέρον να µας το εξηγήσετε. Εσείς δεν
είστε, η Κυβέρνησή σας, που µιλάτε διαρκώς για επενδύσεις, που
λέτε πόσο φιλοεπενδυτικοί είστε και ότι θέλετε να προσελκύσετε
επενδύσεις και να τις ενισχύσετε και ειδικά πράσινες επενδύσεις
σε ανανεώσιµες πηγές ενέργειας; Έρχεστε τώρα και το κάνετε
για δεύτερη φορά, γιατί το είχατε ξανακάνει και την περίοδο
2012 - 2014 µε το κατ’ ευφηµισµό new deal στις ΑΠΕ το 2014,
που βάλατε χαράτσι στους παραγωγούς ηλεκτρικής ενέργειας
από ανανεώσιµες πηγές. Τότε µάλιστα η κυβέρνηση Σαµαρά είχε
δεσµευτεί ότι δεν θα ξαναπαρέµβαινε αναδροµικά στους ίδιους
ανθρώπους στις τιµές αποζηµίωσης των παραγωγών. 

Πείτε µας, λοιπόν: Αυτό το φιλοεπενδυτικό ενδιαφέρον σας
πού πήγε τώρα; Το χαράτσι που βάζετε πλήττει οριζόντια όλο
τον κλάδο και κυρίως πλήττει τους µικροεπενδυτές. Πενήντα χι-
λιάδες συµπολίτες µας που επέλεξαν να επενδύσουν τους κό-
πους µιας ζωής σε ένα µικρό φωτοβολταϊκό, που πήραν ένα
δάνειο από την τράπεζα για να φτιάξουν αυτό το φωτοβολταϊκό
και που έχουν ολόκληρο επενδυτικό πλάνο µε χρονοδιαγράµ-
µατα και αποπληρωµές µε αυτήν την τροπολογία που φέρνετε
σήµερα βρίσκονται στον αέρα. Πενήντα χιλιάδες! Ούτε ένας ούτε
δύο. Ξαφνικά τους λέτε εσείς, οι υποτιθέµενοι φίλοι των επενδύ-
σεων, χαράτσι 6% µε το έτσι θέλω. 

Αυτή είναι, λοιπόν, η αξιοπιστία σας απέναντι σε όσους σας
άκουσαν, σε όσους πίστεψαν τις παροτρύνσεις σας και επένδυ-
σαν τους κόπους µιας ζωής σε ανανεώσιµες πηγές ενέργειας;
Αυτό είναι το µήνυµα εµπιστοσύνης που στέλνετε σε όσους θέ-
λετε να επενδύσουν στη χώρα στην πράσινη ενέργεια; Εν τοι-
αύτη περιπτώσει, αυτή είναι η πρεµούρα σας για τη µεσαία τάξη,
που την είχατε κάνει σηµαία προεκλογικά; 

Υπάρχει, όµως, και κάτι ακόµα πιο οξύµωρο εδώ. Εσείς δεν εί-
σαστε που χωρίς κανένα σχέδιο, όπως είπα πριν, επισπεύδετε
την απολιγνιτοποίηση προαναγγέλλοντας το τέλος του λιγνίτη
το 2023, ισχυριζόµενοι ότι µε αυτόν τον τρόπο θα επισπεύσετε
τη µετάβαση στην πράσινη ενέργεια; Δηλαδή, την ίδια ώρα που
βάζετε τέλος στον λιγνίτη πολύ πιο γρήγορα απ’ ό,τι αντέχει η
χώρα -η δυτική Μακεδονία και η οικονοµία µας, θα πω εγώ- την
ώρα που ετοιµάζεστε να µετατρέψετε σε νεκρή ζώνη της Ευρώ-
πης ολόκληρη τη δυτική Μακεδονία και τη Μεγαλόπολη, έρχεστε
και βάλλετε ταυτόχρονα και κατά αυτών που υποτίθεται ότι θα
καλύψουν τις ενεργειακές απώλειες από την απολιγνιτοποίηση,
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κατά αυτών που επενδύουν σε ανανεώσιµες πηγές ενέργειας.
Δηλαδή, και βίαιη απολιγνιτοποίηση και χαράτσι στις ανανεώσι-
µες πηγές ενέργειας. Ε, δεν γίνεται, κύριοι της Κυβέρνησης! Ή
τα έχετε χαµένα ή κάτι άλλο συµβαίνει. 

Και τα κάνετε όλα αυτά γιατί; Γιατί ξέρετε πολύ καλά ότι ο ει-
δικός λογαριασµός ΑΠΕ είχε ισοσκελιστεί και µάλιστα τον παρα-
λάβατε σηµαντικά πλεονασµατικό, προτού η Κυβέρνησή σας και
εσείς προσωπικά αποφασίσετε ξαφνικά να του αφαιρέσετε πό-
ρους, για να µπορέσει να χρηµατοδοτηθεί µε αυτόν τον τρόπο
το success story που θέλετε να στήσετε στο θέµα της ΔΕΗ. Γι’
αυτό το κάνετε.

Με λίγα λόγια, βάλλετε εναντίον των πολιτών µέσα από τις αυ-
ξήσεις στα τιµολόγια της ΔΕΗ, βάλλετε εναντίον των παραγωγών
ρεύµατος από ΑΠΕ, για να σώσετε εσείς το δικό σας success
story, για να καλύψετε τα δικά σας εγκληµατικά λάθη στη ΔΕΗ. 

Κρεµάτε συνειδητά τους µικροπαραγωγούς και τους κατανα-
λωτές και προσπαθείτε τώρα –τάχα- να ρίξετε την ευθύνη στον
κορωνοϊό. Μου έδωσαν οι συνεργάτες µου µια δήλωση που
έχετε κάνει. Πώς το είχατε πει; Είχατε πει ότι όλοι πληρώνουν για
το κορωνοϊό και πρέπει να πληρώσουν και οι παραγωγοί ΑΠΕ.
Για κακή σας τύχη, όµως, είχε ήδη ανακοινωθεί, όταν το είπατε
αυτό, ότι η αναδροµική µείωση του ΕΤΜΕΑΡ από την 1η Ιανουα-
ρίου 2019 έχει οδηγήσει σε µείωση των εσόδων κατά 200 περί-
που εκατοµµύρια ευρώ πριν έρθει ο κορωνοϊός, από το 2019

Άρα, λοιπόν, ποιον κοροϊδεύετε; Γιατί δεν το λέτε ανοιχτά, ότι
η µόνη επιχειρηµατικότητα τελικά που ενδιαφέρει και εσάς και
τη Νέα Δηµοκρατία είναι η επιχειρηµατικότητα των αναθέσεων,
είναι η επιχειρηµατικότητα της διαπλοκής, της µίζας και της δο-
σοληψίας, όχι η υγιής επιχειρηµατικότητα. Αυτή την επιχειρηµα-
τικότητα την ευνοείτε -θα πω δυο λόγια για τη χωροταξία και θα
το αποδείξω- αλλά την υγιή επιχειρηµατικότητα, την πράσινη επι-
χειρηµατικότητα την έχετε γραµµένη εκεί που δεν πιάνει µελάνι.
Ας µου επιτραπεί η έκφραση. Εν τοιαύτη περιπτώσει, αυτή είναι
η αξιοπιστία σας.

Πριν πω δυο λόγια για τη χωροταξία, θέλω να πω ότι έχετε
ανακοινώσει ότι ακυρώνετε το οποιοδήποτε µελλοντικό όφελος
των καταναλωτών από την ολοκλήρωση της διασύνδεσης των νη-
σιών και ιδιαίτερα της Κρήτης. Πριν από ένα µήνα όµως πανηγυ-
ρίζατε υποκριτικά για όφελος επτακοσίων εκατοµµυρίων ευρώ
για τους καταναλωτές από τα έργα διασύνδεσης των νησιών που
δροµολόγησε και στήριξε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Σήµερα τι
κάνετε; Λέτε πως µε τα χρήµατα αυτά δεν θα ελαφρυνθούν οι
καταναλωτές, αλλά τελικά θα καλύψετε τη «µαύρη τρύπα» που
εσείς δηµιουργήσατε στον ειδικό λογαριασµό των ΑΠΕ. 

Και τι άλλο κάνετε; Βάζετε πράσινο τέλος στην κατανάλωση
του πετρελαίου κίνησης ως ειδικό φόρο άνθρακα µε συνολική
επιβάρυνση 100 εκατοµµυρίων ευρώ. Ποιοι θα το πληρώσουν
αυτό; Όλοι οι πολίτες, βέβαια, αλλά ιδιαίτερα οι αγρότες και οι
οδικές µεταφορές.

Εν µέσω πανδηµίας προβλέπετε, επίσης, ότι θα επιβαρύνετε
τις επιχειρήσεις µέσης τάσης µε 180 εκατοµµύρια ευρώ συνο-
λικά από την εκκαθάριση των χρεώσεων ΕΤΜΕΑΡ. Αλήθεια, κύ-
ριοι της Κυβέρνησης, ποιοι κλάδοι τελικά θα πληρώσουν αυτό το
µάρµαρο; 

Περιµένουµε απαντήσεις, γιατί στην τροπολογία αυτά δεν ξε-
καθαρίζονται.

Δυο λόγια για τη χωροταξία. Και εδώ υπάρχει µία βίαιη ανα-
διανοµή. Βίαιη αναδιανοµή γης εις βάρος των µικρών και µε-
σαίων ιδιοκτητών και προς όφελος κάποιων ολίγων που θα το
εκµεταλλευτούν, κάποιων ολίγων είτε του real estate είτε του κα-
τασκευαστικού τοµέα.

Υπάρχουν χιλιάδες συµπολίτες µας -και το λέω για να κατα-
γραφεί- που έχουν αγοράσει ακίνητα, που τα πλήρωσαν ως άρτια
και οικοδοµήσιµα πριν από κάποια χρόνια, ακόµα και άνθρωποι
που κληρονόµησαν µια µικρή περιουσία από τους γονείς τους
και την διατήρησαν σε δύσκολα χρόνια µε µόνη προοπτική να
έχουν ένα κοµµάτι γης για να δώσουν στα παιδιά τους, αν τα κα-
ταφέρουν και χτίσουν ένα σπίτι.

Και έρχεστε τώρα εσείς και τους εξαναγκάζετε να δώσουν τη
γη τους σε µισή τιµή. Διότι ότι αυτό θα συµβεί, γιατί την καθι-
στάτε µη οικοδοµήσιµη αυτή τη γη, στο όνοµα –δήθεν- της προ-

στασίας του περιβάλλοντος. Στην πραγµατικότητα όµως το πε-
ριβάλλον δεν το προστατεύετε. Καθόλου δεν το προστατεύετε,
καθώς σε αυτούς που θα αγοράσουν τα πολλά αυτά µικρά µη οι-
κοδοµήσιµα κοµµάτια γης και θα τα ενώσουν θα δώσετε τη δυ-
νατότητα να χτίσουν µε συνολικά µεγαλύτερο συντελεστή.

Κάποτε θυµάµαι το 2015 –φαντάζοµαι ότι θα το έχετε ξεχάσει
και δεν θα επαναλάβετε τα ίδια την επόµενη φορά- θέλατε να
τροµοκρατήσετε τους πολίτες λέγοντας ότι εάν έρθει ο ΣΥΡΙΖΑ,
θα καταργήσει την ατοµική ιδιοκτησία. Και τελικά, τώρα, εσείς
αποδεικνύετε ότι η Κυβέρνηση της Δεξιάς είναι αυτή η οποία έρ-
χεται και αχρηστεύει την ιδιοκτησία και φέρνει νοµοθετήµατα
που προσοµοιάζουν στη φεουδαρχία. 

Λέτε ότι βάζετε τέλος στην εκτός σχεδίου δόµηση. Και αυτό
είναι ψέµα. Δεν υπάρχει καµµία ρύθµιση για την κατάργηση της
εκτός σχεδίου δόµησης. Διότι µέσα στο νοµοσχέδιο επιτρέπεται
η δόµηση στα µεγάλα τεµάχια των τεσσάρων στρεµµάτων και
µάλιστα, αυξάνετε και τους συντελεστές δόµησης σε κάποιες
τουριστικές εγκαταστάσεις. Δίνετε µάλιστα και µια περίοδο χά-
ριτος εκβιάζοντας τους ιδιοκτήτες στις περιοχές εκτός σχεδίου
να χτίζουν µε έκδοση άδειας σε δύο χρόνια και δόµησης στα επό-
µενα τέσσερα µε απειλή απαγόρευση δόµησης µετά. Δηλαδή
µέσα στην κρίση την οικονοµική εσείς τους λέτε να βγάλουν
άδεια και να χτίσουν. Άρα, ο σκοπός σας είναι να εξωθήσετε τους
ιδιοκτήτες µικρής και µεσαίας ιδιοκτησίας να ρευστοποιήσουν
την περιουσία τους. 

Έρχοµαι τώρα σε κάτι το οποίο κατά την άποψή µου είναι
εξοργιστικό. Περνάτε την αρµοδιότητα για τη χωροθέτηση, για
την αδειοδότηση, τα συµβούλια αµφισβητήσεων, ελεγκτικούς µη-
χανισµούς, τα πάντα στο γραφείο σας. Γίνεστε Υπουργός υπερ-
πολεοδόµος. Τα περνάτε στο γραφείο σας όλα. Ίσως µε αυτόν
τον τρόπο να θέλετε να διασφαλίσετε ότι θα γίνει η δουλειά για
αυτούς τους λίγους, που θα εκµεταλλευθούν και θα πάνε να αγο-
ράσουν για ένα κοµµάτι ψωµί την άχρηστη µη οικοδοµήσιµη γη
των πολλών και θα έχουν τη δυνατότητα να χτίσουν εκµεταλ-
λευόµενοι την πατέντα των µεικτών τουριστικών καταλυµάτων,
φτιάχνοντας τουριστικές µονάδες και βγάζοντας τα έξοδα για τις
τουριστικές µονάδες από την πώληση των κατοικιών που θα χτι-
στούν εκεί, να κάνετε γρήγορα τη δουλειά. Πόσο θα κοστίσει βέ-
βαια η δουλειά είναι µία άλλη ιστορία. Ενδεχοµένως, δεν θα
µάθουµε ποτέ. Αλλά η δουλειά θα γίνεται γρήγορα. Όλα στο
γραφείο σας. 

Ξέρετε αυτά είναι αδιανόητα πράγµατα. Δεν έχει διανοηθεί
ποτέ καµµία κυβέρνηση σε αυτόν τον τόπο, από το ‘74 και µετά
τουλάχιστον, να υλοποιήσει τέτοια πράγµατα. Εκβιάζετε τη µικρή
και µεσαία ιδιοκτησία µε στόχο την αναδιανοµή γης στους ισχυ-
ρούς και ταυτόχρονα, ξηλώνετε και όλο το υπόβαθρο του κρά-
τους δικαίου και της έννοιας της διαφάνειας και της λογοδοσίας
στον δηµόσιο βίο προκειµένου να το πετύχετε. Και φυσικά, κα-
ταργείτε και όλες τις θετικές τοµές που είχαµε εµείς δροµολο-
γήσει. Θα είµαστε χωρίς δασικούς χάρτες -τους ακυρώσατε-
χωρίς Κτηµατολόγιο –το καθυστερείτε- χωρίς ρύθµιση του αιγια-
λού, χωρίς ρέµατα, χωρίς τις ειδικές περιβαλλοντικές µελέτες
των περιοχών «NATURA», που είναι το 30% της χώρας µας στη
χερσαία έκταση και που είχαµε δροµολογήσει, χρηµατοδοτήσει,
προκηρύξει, αναθέσει ως κυβέρνηση. Χωρίς όλα αυτά, πολύ
απλά δεν θα υπάρχει κράτος δικαίου. Θα το θάψετε κι αυτό ως
θύµα του κορωνοϊού. 

Κλείνω, κύριε Πρόεδρε και ευχαριστώ για την ανοχή σας.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να δηλώσω κατηγορηµα-

τικά ότι δεν είναι µόνο ότι καταψηφίζουµε αυτό το νοµοσχέδιο.
Δεσµευόµαστε ότι αυτές τις ρυθµίσεις, µια κυβέρνηση προοδευ-
τική, µια κυβέρνηση µε την παρουσία την κοµβική του ΣΥΡΙΖΑ και
της Προοδευτικής Συµµαχίας, θα τις καταργήσει. Και το λέω
απευθυνόµενος στους χιλιάδες συµπολίτες µας, ιδίως τους κα-
τόχους µικρής γης που τούτη την ώρα ανησυχούν, γιατί τους εκ-
βιάζετε για τα επόµενα δύο χρόνια. Τους λέµε ότι θα τα καταρ-
γήσουµε αυτά, διότι εµείς δεν θέλουµε να ενισχύσουµε τους αε-
τονύχηδες, αλλά θέλουµε να επαναφέρουµε το κράτος δικαίου
και δικαιοσύνης κοινωνικής και να έχουν τη δυνατότητα όσοι κα-
τέχουν µικρή ιδιοκτησία να µπορούν όσα ορίζει ο νόµος. 

Σε ό,τι αφορά και τους παραγωγούς ενέργειας, εµείς θα ενι-
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σχύσουµε ξανά τις ενεργειακές κοινότητες. Εµείς θα επαναφέ-
ρουµε µέτρα ρύθµισης και στήριξης της παραγωγής, των µικρών
και µεσαίων παραγωγών. Διότι η Ελλάδα µπορεί να προχωρήσει
και να έχει ανάπτυξη και να πάει µπροστά µόνο εάν προχωρήσει
µε κανόνες κοινωνικής δικαιοσύνης και κράτους δικαίου. 

Σας ευχαριστώ.
(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα του ΣΥΡΙΖΑ)

ΠΡΟΕΔΡΟΣ (Κωνσταντίνος Τασούλας): Εκ µέρους της Κυ-
βερνήσεως έχει ζητήσει τον λόγο ο κ. Χατζηδάκης, Υπουργός
Περιβάλλοντος. 

Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο. 
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΧΑΤΖΗΔΑΚΗΣ (Υπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, χρειάστηκαν σαράντα και πλέον

λεπτά για να εκτεθεί περισσότερο πολιτικά ο κ. Τσίπρας και για
να τρωθεί ακόµη περισσότερο η όποια αξιοπιστία -αν θεωρήσει
κανείς ότι υπήρχε- του ΣΥΡΙΖΑ. Η ίδια η τοποθέτηση του µαρτυ-
ρεί το πολιτικό υπαρξιακό πρόβληµα αυτού του κόµµατος, το
οποίο µένει συνεχώς και µε λιγότερους να το υποστηρίζουν. Έχω
την εντύπωση ότι η σηµερινή του τοποθέτηση θα συµβάλει προς
αυτή την κατεύθυνση ακόµη περισσότερο. 

Ξεκινώ από τα θέµατα της υγείας. Ο κ. Τσίπρας µονότονα,
ακόµα µία φορά, αναφέρθηκε στο θέµα της καταγραφής και του
δήθεν παράλληλου µητρώου καταγραφής. Έχει ξεκαθαριστεί
πάρα πολλές φορές, µε όλους τους τρόπους ότι υπάρχει µόνο
ένα ενιαίο µητρώο και ότι το δεύτερο µητρώο, στο οποίο ανα-
φέρθηκε ο κ. Τσίπρας, είναι ένα υποσύστηµα του συνολικότερου
συστήµατος για την καταγραφή στις κινητές µονάδες. Ο κ. Τσί-
πρας δεν έχει παρά να ρωτήσει τους επιστήµονες της χώρας,
που ασχολούνται µε αυτά τα ζητήµατα.

Έχω εδώ τον κ. Σύψα και τον κ. Παπαευαγγέλου που διαψεύ-
δουν ότι υπάρχει πρόβληµα µε τα µητρώα του ΕΟΔΥ. Εδώ, ο κ.
Βατόπουλος λέει ότι δεν υπάρχει θέµα µε διπλά βιβλία στον
ΕΟΔΥ. Τα λένε οι ίδιοι οι λοιµωξιολόγοι. Τα λένε οι επιστήµονες,
που ασχολούνται µε αυτό το θέµα. Ο κ. Τσίπρας επειδή δεν τον
βολεύει η πραγµατικότητα επιτίθεται εναντίον της ίδιας της
πραγµατικότητας. Δεν ξέρω τι άλλο να πω. Και δεν ξέρω γιατί το
επιτρέπει αυτό το πράγµα πολιτικά στον εαυτό του. Διετέλεσε,
εν πάση περιπτώσει, ο ίδιος Πρωθυπουργός αυτής της χώρας
επί τεσσεράµισι χρόνια. Δεν νοµίζω ότι αξίζει ένας πρώην Πρω-
θυπουργός να επιτρέπει στον εαυτό του να µετέρχεται τέτοιου
είδους µεθόδων. 

Αναφέρθηκε ο κ. Τσίπρας στη διαχείριση της κατάστασης. Ξέ-
ρετε, ακόµα και ένας συνάνθρωπος µας να χάνει τη ζωή του είναι
κάτι δραµατικό. Και αυτό είναι δεδοµένο. Από αυτό ξεκινάει η
όποια συζήτηση και η όποια δική µου τοποθέτηση. 

Πραγµατικά, όµως, υπάρχει µια τάση τυµβωρυχίας από την
πλευρά του ΣΥΡΙΖΑ ή τέλος πάντων, χαιρεκακίας συγκεκαλυµ-
µένης για τα όποια προβλήµατα παρατηρούνται. 

Κυρίες και κύριοι, εγώ δεν ισχυρίζοµαι ότι αυτή η Κυβέρνηση-
όπως και καµµία κυβέρνηση- είναι αλάθητη. Είµαι όµως αλήθεια
–ή όχι- ότι παραλάβαµε πεντακόσιες πενήντα επτά µονάδες εν-
τατικής θεραπείας και σήµερα είναι χίλιες διακόσιες ενενήντα
οχτώ; Είναι αλήθεια –ή όχι- ότι έχει αυξηθεί σηµαντικά το προ-
σωπικό; Μέσα στην πανδηµία προσλάβαµε επτά χιλιάδες περί-
που επαγγελµατίες της υγείας εκ των οποίων οι τέσσερις χιλιά-
δες θα µονιµοποιηθούν µέσω του ΑΣΕΠ. Και είναι αλήθεια –ή όχι-
ότι ο προϋπολογισµός από 3,8 δισεκατοµµύρια πριν την πανδη-
µία πήγε 4,8 δισεκατοµµύρια σήµερα, δηλαδή ανέβηκε της
υγείας ο προϋπολογισµός 25%;

Διότι και σε αυτό συνέχεια λέτε ψέµατα και µάλιστα εξοργι-
στικά ψέµατα.

Έχω εδώ, επίσης, τα στοιχεία. Τα στοιχεία δεν είναι ευχάριστα
σε καµµία χώρα. Προφανώς, δεν είναι ευχάριστα σε καµµία χώ-
ρα. Όµως, είναι τα επίσηµα στοιχεία και τα παραθέτω. Θα τα κα-
ταθέσω µετά για τα Πρακτικά.

Κατάταξη της Ελλάδας σε σχέση µε τον αριθµό νεκρών ως
προς τον πληθυσµό -σε σχέση µε τον πληθυσµό δηλαδή- στην
Ευρώπη: Σε τριάντα επτά χώρες για τις οποίες υπάρχουν στοι-
χεία η Ελλάδα από την αρχή της πανδηµίας είναι στην 28η θέση,
δηλαδή έχουν χειρότερες επιδόσεις από την Ελλάδα είκοσι επτά

χώρες. Κατάταξη της Ελλάδας στον αριθµό των κρουσµάτων
COVID-19 κατά κεφαλήν πάλι, ανάλογα δηλαδή µε τον πληθυ-
σµό, στην Ευρώπη: Σε τριάντα επτά χώρες η Ελλάδα είναι στην
35η θέση. Καλύτερη επίδοση από την Ελλάδα σε αυτό έχουν
µόνο η Νορβηγία και η Φινλανδία. Αριθµός των θανάτων τις τε-
λευταίες εικοσιτέσσερις ώρες -το πιο δυσάρεστο από όλα: Η Ελ-
λάδα διεθνώς -σε έναν κατάλογο που έχω εδώ- είναι στην 27η

θέση. Και πάντως σε σχέση µε χώρες που έχουν περίπου τον ίδιο
πληθυσµό µε εµάς θέλω να σηµειώσω ότι χειρότερες επιδόσεις
έχει το Βέλγιο, χειρότερες επιδόσεις έχει η Ουγγαρία, χειρότε-
ρες επιδόσεις έχει η Βουλγαρία, χειρότερες επιδόσεις έχει η Αυ-
στρία, χειρότερες επιδόσεις έχει η Τσεχία.

Ο κ. Τσίπρας, κατόπιν όλων αυτών, είπε ότι τα µέσα ενηµέρω-
σης δεν προβάλλουν τις απόψεις του ΣΥΡΙΖΑ και ως εκ τούτου,
προφανώς, ο ΣΥΡΙΖΑ δεν µπορεί να βρει το δίκιο του και να κερ-
δίσει πολιτικούς πόντους. Με τέτοιου είδους απόψεις νοµίζω ότι
είστε τυχεροί αν πράγµατι τα µέσα ενηµέρωσης δεν σας προ-
βάλλουν. Διότι εάν σας προέβαλλαν στον βαθµό που θέλετε
εσείς, θα είχατε εκτεθεί και η πτώση των ποσοστών σας στις δη-
µοσκοπήσεις θα ήταν ακόµα µεγαλύτερη.

Εξίσου ατυχής ήταν και η προσωπική επίθεση που έκανε στον
Πρωθυπουργό. Τέτοιες επιθέσεις µας έχει συνηθίσει, βέβαια, να
κάνει στον Κυριάκο Μητσοτάκη ο κ. Τσίπρας κατ� επανάληψιν,
χειροκροτούµενος από την τότε κυβερνητική του πλειοψηφία,
νοµίζοντας µεταξύ σας ότι είχατε καταγάγει νίκες, µέχρι που
ήρθε η 7η Ιουλίου του 2019 και σας προσγείωσε στην πραγµατι-
κότητα. Και ακόµα περισσότερο έχετε προσγειωθεί στην πραγ-
µατικότητα µε τις δηµοσκοπήσεις, που ακολούθησαν µετά την
κυβερνητική νίκη της Νέας Δηµοκρατίας. Δεν µπορεί ο κ. Τσί-
πρας, του οποίου είναι γνωστή η διαδροµή, να θίξει τον κ. Μη-
τσοτάκη, ο οποίος, εν πάση περιπτώσει, έκανε κάτι το οποίο
επιτρέπεται. Διότι η άθληση επιτρέπεται. Δεν ξέρω αν επιτρεπό-
ταν το ίδιο µετά το Μάτι αυτά τα οποία είχε κάνει ο κ. Τσίπρας.
Και θυµάστε τις συζητήσεις που είχαν γίνει εδώ για τα κότερα.

Εν πάση περιπτώσει, ο κ. Τσίπρας αφού µίλησε για αυτά περί-
που είκοσι λεπτά, αποφάσισε να έρθει και στα θέµατα του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, συνολικά βεβαίως.
Είπε και κάποια λόγια στο τέλος, για τα προσχήµατα φαντάζοµαι,
για το νοµοσχέδιο.

Το πρωί είχα απαντήσει ήδη σε σχέση µε την τροπολογία για
την επανασύνδεση του ρεύµατος. Είπα ότι υπάρχει ένα τριπλό
πλαίσιο προστασίας. Υπάρχει το κοινωνικό τιµολόγιο, το ΚΟΤ.
Υπάρχουν τα µέτρα για τους ευάλωτους, που τα είχε εισαγάγει
ο ΣΥΡΙΖΑ και τα συνεχίζουµε εµείς και προχωρούν κανονικά.
Υπάρχει και η καθολική υπηρεσία, δηλαδή η υπηρεσία τελευ-
ταίου καταφυγίου, τελικού καταφυγίου, που είναι η ΔΕΗ, λόγω
του ότι είναι ο µεγαλύτερος προµηθευτής. Υπάρχει, λοιπόν, κά-
λυψη όχι για τους στρατηγικούς κακοπληρωτές, αλλά σίγουρα
για τους κοινωνικά αδύναµους. Θα πρέπει να σταµατήσετε κά-
ποτε δογµατικά να διεκδικείτε το µονοπώλιο της καρδιάς, διότι
ζυγιστήκατε και ο κόσµος, η µεσαία τάξη και οι φτωχότεροι γύ-
ρισαν την πλάτη τους σε εσάς, διότι κάνατε, όσο κυβερνήσατε,
τους φτωχούς φτωχότερους.

Συνεχίζω σε σχέση µε τον ειδικό λογαριασµό για τις ΑΠΕ και
την τροπολογία που έχουµε καταθέσει. Μόνο ο κ. Τσίπρας δεν
βλέπει ότι το πρόβληµα είναι πανευρωπαϊκό. Είναι πανευρω-
παϊκό, διότι οι λογαριασµοί αυτοί εξαρτώνται από τη ζήτηση του
ρεύµατος. Όσο χαµηλότερη ζήτηση ρεύµατος υπάρχει, τόσο χα-
µηλότερα είναι και τα έσοδα των λογαριασµών αυτών. Και γι�
αυτόν τον λόγο τώρα που κουβεντιάζουµε υπάρχει τέτοιο ζήτηµα
σε πολλές και διαφορετικές ευρωπαϊκές χώρες πολύ ισχυρότε-
ρες από την Ελλάδα και από την ελληνική οικονοµία. Εποµένως,
παίρνουµε µέτρα για να αντιµετωπίσουµε αυτό το ζήτηµα. Με
ποια προσέγγιση; Με τη λογική του καταµερισµού του βάρους.

Ανακοινώσαµε µέτρα τα οποία έχουν τέσσερις-πέντε διαφορε-
τικές συνιστώσες στο οικονοµικό επίπεδο -ναι- και µία από τις
συνιστώσες είναι και η συµβολή των ίδιων των παραγωγών ΑΠΕ
µε µια εισφορά, που είναι µία και έξω, της τάξεως του 6%. Μα
µε συγχωρείτε, αυτή είναι η πρακτική της Κυβέρνησης γενικό-
τερα. Την εφαρµόζει στους ιδιοκτήτες των ακινήτων, οι οποίοι
καλούνται να κάνουν µείωση, η οποία εν µέρει καλύπτεται στη
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συνέχεια από το κράτος, είτε σε επιχειρήσεις είτε σε εργαζόµε-
νους οι οποίοι χάνουν τη δουλειά τους. Αυτή είναι η πολιτική και
εδώ και στην Ευρώπη, σε σχέση µε τους εργαζόµενους οι οποίοι
απολύονται από τις επιχειρήσεις τους προσωρινά και οι οποίοι
καλύπτονται από ειδικά προγράµµατα, αλλά πάντως δεν παίρ-
νουν το σύνολο του µισθού τους. Είναι η ίδια λογική. Είναι λογική
η οποία υπάρχει σε όλες τις ευρωπαϊκές χώρες.

Βεβαίως, δεν θα έπρεπε να εκπλήσσει αυτή η τοποθέτηση. Ο
κ. Τσίπρας είναι γνωστός πολιτικός θαυµατοποιός. Εποµένως, το
ότι λέει αυτό, θα έπρεπε να το περιµένω. Πάλι καλά που δεν είπε
και περισσότερα.

Εµείς, λοιπόν, προχωρούµε µε µέτρα τα οποία είναι σταθερά.
Έχω εδώ δύο µελέτες -αύριο θα τις συζητήσουµε περισσότερο-
, οι οποίες δείχνουν ότι τα µέτρα της Κυβέρνησης δίνουν µία
απάντηση στο ζήτηµα της ευστάθειας του λογαριασµού για όλο
το ορατό µέλλον. Μάλιστα, τα µέτρα της Κυβέρνησης είναι έτσι
σχεδιασµένα που να µπορούν να αντέξουν και σε περαιτέρω επι-
δείνωση της κρίσης εδώ και διεθνώς.

Αυτό ως προς το οικονοµικό σκέλος, για το οποίο θέλω να
προσθέσω κάτι ακόµα, επειδή ο κ. Τσίπρας µίλησε για τις υπη-
ρεσίες κοινής ωφέλειας και το ΕΤΜΕΑΡ από το 2024 και µετά.
Μα, ο κ. Τσίπρας σε όλη του την οµιλία του εκόπτετο περί των
ΑΠΕ και του συµφέροντος των παραγωγών των ΑΠΕ. Έρχεται η
Κυβέρνηση, λοιπόν, και λέει ότι το περίσσευµα που θα υπάρχει
από τις υπηρεσίες κοινής ωφέλειας θα πάει σε αυτούς για τους
οποίους ο κ. Τσίπρας ανησυχεί. Κανονικά θα έπρεπε να το χει-
ροκροτεί αυτό το µέτρο. Αλλά θα µου πεις: Τι περιµένεις από ένα
τέτοιο κόµµα από µία τέτοια προσέγγιση που έχει στα πράγµατα
όλα τα τελευταία χρόνια!

Την ίδια στιγµή βεβαίως για τις ΑΠΕ παίρνουµε µια σειρά από
διαρθρωτικά µέτρα που έχουν ως σκοπό, πρώτον, να αντιµετω-
πίσουν τον κορεσµό του δικτύου, γιατί το δίκτυο θα πρέπει να
αντέχει και, δεύτερον, να διευκολύνουν σταδιακά τη µετάβαση
των ΑΠΕ σε ένα καινούργιο ευρωπαϊκό µοντέλο απελευθερωµέ-
νης αγοράς ενέργειας. Διότι δεν µπορούµε να έχουµε δύο κατη-
γοριών παίκτες στην αγορά ενέργειας. Σεβόµαστε τα δικαιώµατα
των παλιών και γι� αυτό παίρνουµε όλα αυτά τα µέτρα στα οποία
αναφέρθηκε ο κ. Τσίπρας. Για τους παραγωγούς των ΑΠΕ είναι
όλα αυτά τα µέτρα, αλλά την ίδια στιγµή πρέπει να φροντίσουµε
έτσι ώστε να λειτουργήσει η αγορά, για να πέσει και το κόστος
της ενέργειας, για το οποίο µίλησε ο Αρχηγός της Αξιωµατικής
Αντιπολίτευσης.

Κανονικά θα έπρεπε, µε βάση αυτά που έλεγε σε διάφορες
αποστροφές του λόγου του, να είµαι υπέρ αυτής της πολιτικής.
Διότι η πολιτική αυτή, ιδιαίτερα αυτό το κοµµάτι της πολιτικής
µας, είναι υπέρ των λαϊκών συµφερόντων. Αποσκοπεί σε χαµη-
λότερες τιµές ηλεκτρικού ρεύµατος. Αυτή είναι η πολιτική, η
οποία, όπως θα δείτε και αύριο όταν θα κάνουµε αναλυτική συ-
ζήτηση, είναι εναρµονισµένη µε αυτά τα οποία γίνονται στις ευ-
ρωπαϊκές αγορές και η οποία δίνει διέξοδο στο πρόβληµα του
λογαριασµού των ΑΠΕ όχι µόνο για ένα και δύο χρόνια, αλλά για
πολύ περισσότερα. Αυτό είναι το περιβόητο ζήτηµα των ΑΠΕ.

Και πάµε τώρα στα πιο σκληρά. Ο κ. Τσίπρας αναφέρθηκε στις
αυξήσεις των τιµών του ρεύµατος, πάλι συγκρουόµενος µε την
πραγµατικότητα. Λέει κάτι το οποίο δεν έχει αισθανθεί στην
τσέπη του ούτε ο φανατικότερος οπαδός του ΣΥΡΙΖΑ. Πηγαίνετε
τώρα να πάρετε τηλέφωνο στα µέλη της Κεντρικής Επιτροπής
του ΣΥΡΙΖΑ να τους ρωτήσετε: «Τους τελευταίους µήνες που κυ-
βερνά η Νέα Δηµοκρατία έχετε αισθανθεί στις τσέπες σας αυξή-
σεις 10% -που είπε- στο ρεύµα;». Φαντάζοµαι όλοι οι άνθρωποι
θα πουν όχι, διότι δεν το αισθάνθηκαν. Συνέβη αυτό που είπε ο
κ. Τσίπρας µόνος του. Όταν αυξήθηκαν τα τιµολόγια της ΔΕΗ,
κατέβηκε ισόποσα το ΕΤΜΕΑΡ, για το οποίο µας κατηγόρησε
προηγουµένως, και είχε κατεβάσει ο ίδιος πιο πριν τον φόρο προ-
στιθέµενης αξίας.

Λέµε και το επαναλαµβάνουµε και τώρα ότι αυτή είναι η αλή-
θεια: Υπήρχε µια επιβάρυνση, το είχαµε πει και πέρυσι, 2 µε 2,5
ευρώ τον µήνα µεσοσταθµικά σε κάθε νοικοκυριό. Αυτό είναι.
Τώρα επικαλείται ο κ. Τσίπρας διάφορες µελέτες της EURO-
STAT. Μάλιστα, αύριο µπορούµε να κάνουµε εκτενέστερη συζή-
τηση. Έχει µιλήσει και ο κ. Φάµελλος, ο οποίος προφανώς τον

παρέσυρε. 
Ο κ. Φάµελλος είχε µιλήσει για στοιχεία, που αφορούν µία συγ-

κεκριµένη κατηγορία οικιακών καταναλώσεων ρεύµατος από
δυόµισι µέχρι 5000KWh το εξάµηνο. Απέφυγε, όµως, να αναφέ-
ρει ότι στο σύνολο των χαµηλών καταναλωτών ρεύµατος κάτω
από 1000KWh το εξάµηνο, οι οποίες αφορούν τα ευάλωτα νοι-
κοκυριά για τα οποία υποτίθεται ότι κόπτεται ο ΣΥΡΙΖΑ, κατε-
γράφη µείωση της τιµής του ρεύµατος κι όχι αύξηση. Αλλά αυτό
το ξεπερνάµε, δεν µας ενδιαφέρει. Ήρθε εδώ να µας κουνήσει
το δάκτυλο και να απολογηθούµε και γι’ αυτό. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει η Η’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΣΟΦΙΑ ΣΑΚΟΡΑΦΑ) 

Επίσης, ξεχνάει ότι στα στατιστικά στοιχεία, όπως βγαίνουν,
συνέβη κάτι το οποίο επίσης το περιέγραψε, αλλά το ξεπέρασε.
Είπε: «Και κάνατε αναδροµική µείωση του ΕΤΜΕΑΡ». Μάλιστα,
κάναµε από την 1η Ιανουαρίου του 2019. Όλο αυτό συµβάλλει
στατιστικά για να προκύπτουν τα στοιχεία τα οποία επικαλείται
ο κ. Φάµελλος για τη EUROSTAT. Στην πραγµατικότητα, όµως,
υπάρχει το κοινό αίσθηµα το οποίο περιέγραψα. 

Επίσης, ξεχνάει και ο κ. Τσίπρας και ο κ. Φάµελλος ότι στην ό-
ποια αύξηση έχει καταγραφεί έχει συντελέσει κι ο ίδιος το πρώτο
εξάµηνο του 2019, διότι είχε µειώσει ήδη τότε την έκπτωση συ-
νέπειας της ΔΕΗ, την οποία µειώσαµε εµείς ακόµη περισσότερο,
µε µία διαφορά: Εµείς στο παραδεχόµαστε, ενώ εκείνοι δεν το
παραδέχονται και παριστάνουν τους ψευτο-εισαγγελείς. 

Αυτή είναι η κατάσταση µε το ανύπαρκτο θέµα της αύξησης
των τιµών του ρεύµατος που είναι µια λίγο γραφική ιστορία, αλλά
τι να κάνουµε; Γραφικά θέµατα τίθενται και θα πρέπει να απαν-
τάµε και σε αυτά. 

Μετά πάµε και στον πυρήνα της ΔΕΗ. Εδώ ήταν πραγµατικά
µια ιλαροτραγική προσέγγιση. Κατ’ αρχάς, ξεκίνησε ο Αρχηγός
της Αντιπολίτευσης να µας λέει ότι: «Υπάρχει πρόβληµα µε τη
ΔΕΗ. Τι πολιτικές είναι αυτές που εφαρµόζετε;». Ποιος µας τα
είπε αυτά; Αυτός που την είχε φτάσει στο χείλος του γκρεµού.
Αυτός ο οποίος είχε οδηγήσει την εταιρεία σε ένα σηµείο που ο
ορκωτός ελεγκτής, µε συναίνεση ουσιαστικά του προηγούµενου
διοικητικού συµβουλίου, είχε πει ότι η εταιρεία έχει πρόβληµα
βιωσιµότητας. Γι’ αυτό πήραµε τα έκτακτα οικονοµικά µέτρα,
διότι αν δεν τα παίρναµε, στις 24 Σεπτεµβρίου του 2019 ο ορκω-
τός ελεγκτής θα έλεγε ότι η ΔΕΗ δεν µπορεί να συνεχίσει τη λει-
τουργία της. Αυτή είναι η κατάσταση!

Και σήµερα έρχονται και κουνάνε το δάχτυλο αυτοί σ’ εµάς!
Ποιοι είµαστε εµείς; Εµείς είµαστε που σώσαµε τη ΔΕΗ από τη
χρεοκοπία. Εµείς είµαστε που διορίσαµε µια διοίκηση η οποία
την εκσυγχρονίζει κάθε µέρα. Εµείς είµαστε που επί των ηµερών
µας η µετοχή της ΔΕΗ –εκτός αν έχει κάνει συνοµωσία το Χρη-
µατιστήριο- έχει ανέβει τέσσερις-πέντε φορές όλους αυτούς
τους µήνες πάνω. Εµείς είµαστε που επί των ηµερών µας οι πι-
στοληπτικοί οίκοι αξιολόγησης ανεβάζουν την πιστοληπτική ικα-
νότητα της ΔΕΗ κατ’ εξακολούθηση. 

Βρήκατε, δηλαδή, από όλα τα θέµατα που χειριζόµαστε στο
Υπουργείο να κάνετε αντιπολίτευση για τη ΔΕΗ. Είναι κλασική
περίπτωση δολοφόνου που επιστρέφει στον τόπο του εγκλήµα-
τος! Πώς αλλιώς να το πω; 

Μας κάνατε κριτική για την απολιγνιτοποίηση. Μα, εσείς την
ξεκινήσατε, µε µια διαφορά, ότι την ξεκινήσατε χωρίς πρόγραµ-
µα. Είχε περιοριστεί ο λιγνίτης στο ένα τρίτο σε σχέση µε το 2010
κι ένα µεγάλο κοµµάτι ήταν δική σας συµβολή, µε τη διαφορά
ότι η πορεία αυτή της απολιγνιτοποίησης ήταν χωρίς πρόγραµ-
µα, χωρίς σχέδιο και κυρίως χωρίς κανένα αντισταθµιστικό όφε-
λος για τους κατοίκους της δυτικής Μακεδονίας και της Μεγα-
λόπολης, ενώ εµείς τώρα έχουµε υιοθετήσει ένα πακέτο µε τη
συµβολή της Ευρωπαϊκής Ένωσης 5 δισεκατοµµυρίων ευρώ. Μι-
λάτε και για τον λιγνίτη, λοιπόν, δηλαδή το αποκορύφωµα του
θράσους!

Είπε ο κ. Τσίπρας και µερικά λόγια για τη χωροταξία. Είχα µι-
λήσει το πρωί γι’ αυτό. Επανέλαβε τοποθετήσεις των Βουλευτών
του και το αντιλαµβάνοµαι. Μίλησε και για την εκτός σχεδίου δό-
µηση, αυτό βρήκε από το νοµοσχέδιο. Ένα που δεν βρήκε να πει
ή να θυµηθεί είναι ότι η Αριστερά παραδοσιακά στην Ελλάδα µι-
λούσε για την κατάργηση της εκτός σχεδίου δόµησης. 
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Τώρα εµείς πάµε σταδιακά, όπως έχω εξηγήσει, µε µεταβατι-
κές περιόδους, µε προσεκτικά βήµατα, αλλά πάντως προς την
κατεύθυνση της προστασίας του περιβάλλοντος και τελικά και
της ιδιοκτησίας. Γιατί αν δεν προστατέψεις το περιβάλλον, δεν
έχει καµµία αξία και η ιδιοκτησία. Θέλω να πιστεύω ότι προχω-
ρούµε προς µια εκσυγχρονιστική προοδευτική κατεύθυνση κι
έχουµε απέναντί µας το κόµµα της οπισθοδρόµησης, τον ΣΥ-
ΡΙΖΑ, που είναι εξ ορισµού πλέον το κόµµα της οπισθοδρόµησης,
που προσπαθεί να αρπάξει ψηφαλάκια -όπως λέµε- από δεξιά και
από αριστερά µήπως βρει κανέναν µε fake news που να τον πα-
ραπλανήσει. Ξέρετε ότι έτσι ανεβήκατε στην εξουσία, αλλά κά-
ποια στιγµή τελειώνουν και τα ψέµατα και δεν θα είστε εξαίρεση.

Μας έκανε κριτική, επίσης, ο κ. Τσίπρας γιατί κάνουµε την Κεν-
τρική Υπηρεσία Δόµησης. Όπως εξήγησα και το πρωί, υπάρχει
µια πολύ άσχηµη κατάσταση µε τις πολεοδοµίες, τις υπηρεσίες
δόµησης, και προσπαθούµε να βάλουµε µια σειρά. Δεν θέλουµε
να είµαστε θεατές όπως εσείς που αφήσατε αυτήν την τραγική
κατάσταση πίσω. 

Να πω την αλήθεια, για να µην σας αδικώ, υπήρχε και πριν,
αλλά προσπαθούµε να βάλουµε τα πράγµατα σε µια σειρά. Και
λέµε: Οι στρατηγικές επενδύσεις, επενδύσεις πάνω από 500.000
ευρώ που χρηµατοδοτούνται από το ΕΣΠΑ, κτήρια που είναι
πάνω από τρεις χιλιάδες τετραγωνικά και υποθέσεις που καθυ-
στερούν πολύ πάνω από τρεις µήνες στις πολεοδοµίες να πηγαί-
νουν σε µια κεντρική υπηρεσία του Υπουργείου να ξεµπλοκά-
ρουν. Μεγάλο αµάρτηµα! Συγγνώµη, δεν θα το ξανακάνουµε!.
Απολογούµαστε!

Μα, δηλαδή, πραγµατικά αντί να έρθετε εσείς να ζητήσετε
συγγνώµη για όλα αυτά που κάνατε και δεν κάνατε, ερχόσαστε
και ζητάτε από εµένα και τον κ. Οικονόµου να σας δώσουµε εξη-
γήσεις για κάτι το οποίο είναι αυτονόητο; Θα µου πείτε, εσείς
είστε που µας κάνετε κριτική για τους δασικούς χάρτες όταν
εµείς θα τους ολοκληρώσουµε σε δύο χρόνια, ενώ µε τους δι-
κούς σας ρυθµούς θα πήγαιναν είκοσι επτά χρόνια πιο πίσω. 

Μας κάνετε κριτική για το Κτηµατολόγιο, όταν έχει εκτιναχθεί
η κτηµατογράφηση τους τελευταίους µήνες που είµαστε στην
εξουσία. Μας κάνετε κριτική για τις «NATURA», όταν δίνατε 8
εκατοµµύρια τον χρόνο στις περιοχές «NATURA» κι εµείς τώρα
µόνο από το Ταµείο Ανάκαµψης έχουµε προβλέψει γύρω στα 150
εκατοµµύρια για την προστασία των περιοχών «NATURA». 

Αυτό το πράγµα θα το γράψουν κάποτε τα βιβλία. Έρχεται µία
κυβέρνηση που οπισθοδρόµησε τον τόπο, µία κυβέρνηση που
δεν έχει να δείξει τίποτα στο περιβάλλον παρά µόνο αποτυχίες
και παραποµπές στο δικαστήριο της Ευρωπαϊκής Ένωσης, έρ-
χεται αυτή η κυβέρνηση να ζητήσει τα ρέστα από εµάς!

Κυρίες και κύριοι, δεν είµαστε τέλειοι, αλλά δεν είµαστε αυτό
που είστε εσείς. Γιατί είστε απολύτως αναξιόπιστοι και διεκδι-
κείτε το παγκόσµιο κύπελλο θράσους. Αυτό το πράγµα θα το
γράψει η παγκόσµια ιστορία. Είστε ένα µοναδικό φαινόµενο λαϊ-
κίστικου και ψευδοµανούς κόµµατος σε όλη την Ευρώπη. 

(Χειροκροτήµατα από την πτέρυγα της Νέας Δηµοκρατίας)
(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Περιβάλλοντος και Ενέργειας

κ. Κωνσταντίνος Χατζηδάκης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προ-
αναφερθέντα έγγραφα, τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµή-
µατος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρα-
κτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ευχαριστώ πολύ, κύριε
Υπουργέ.

Έχει ζητήσει τον λόγο για δύο λεπτά η Κοινοβουλευτική Εκ-
πρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ. 

Ορίστε, κυρία Πέρκα, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Και από πού να ξεκινήσω! Σε ό,τι αφορά την υγειονοµική

κρίση, κύριε Υπουργέ, βγήκε ο φιλοκυβερνητικός Τύπος και απο-
κάλυψε ότι υπάρχει διπλό σύστηµα καταγραφής των κρουσµά-
των. Βγαίνει ο κ. Πέτσας και λέει: «Όχι». Βγαίνουν τα στοιχεία και
βγαίνει πάλι ο κ. Πέτσας και λέει: «Ναι αλλά είναι υποσύστηµα».
Η κρίση στον ελληνικό λαό! 

Αλλά πρώτον, δεν µπορείτε να µιλάτε για τυµβωρυχία εσείς
που κάνατε το Μάτι και τη Μάνδρα σηµείο πολιτικού κέρδους. 

Δεύτερον, σας το είπα και στην τοποθέτησή µου: Είναι θέµα

ιδεοληψίας. Ούτε µια ΜΕΘ ούτε µια πρόσληψη, µέχρι να ξεκινή-
σει η πανδηµία. Γιατί; Γιατί, σύµφωνα µε τον κ. Πέτσα, αυτά είναι
πεταµένα λεφτά. Όταν περάσει η κρίση, έχουµε τον ιδιωτικό
τοµέα έτοιµο να τα κάνει όλα. Αυτά συζητούσαµε και στη Βουλή,
πριν έρθει η πανδηµία.

Ο ΣΥΡΙΖΑ εν µέσω µνηµονίων, µε εκείνη την ασφυκτική δηµο-
σιονοµική κατάσταση είχε κάνει δέκα χιλιάδες πεντακόσιες προσ-
λήψεις ιατρικού και νοσηλευτικού προσωπικού και είχε πάει 30%
πάνω τις ΜΕΘ. Τι συγκρίνετε;

Κι έρχεται ο προϋπολογισµός κι έχουµε 600 εκατοµµύρια λι-
γότερα για την υγεία, µε αυτή τη λογική, ότι θα περάσει η παν-
δηµία, δεν µας χρειάζεται µετά το ΕΣΥ και το Σεπτέµβριο θα
έχουµε είκοσι έξι χιλιάδες λιγότερους νοσηλευτές και γιατρούς
από το Σεπτέµβρη του 2019. Αυτά είναι τα στοιχεία.

Επίσης, κοιτάξτε, είστε και ο αρµόδιος Υπουργός. Νοµίζω ότι
θα έπρεπε να έχετε πρόβληµα και µε το να είναι µε τις enduro
στην περιοχή «NATURA» και όχι µόνο µε το ότι δεν φορούσε
µάσκα ο Πρωθυπουργός. 

Στρατηγικοί κακοπληρωτές; Είναι αυτός ο πατέρας που λέει
«µια ώρα ακόµα για το παιδί µου»; Αυτό που έχετε κάνει καλύπτει
χίλια διακόσια πενήντα άτοµα, κύριε Υπουργέ. Εξίµισι χιλιάδες
καλύπταµε εµείς. 

Πάµε στο επόµενο θέµα: ΕΛΑΠΕ. Ακούστε λίγο. Σας τα είχαµε
πει. Αυξήσατε την τιµή του ρεύµατος µειώνοντας το ΕΤΜΕΑΡ,
αυξήθηκε το έλλειµµα και τώρα το µετακυλίετε στους πολίτες,
στους µικροπαραγωγούς και είστε µια χαρά. 

Και σε ό,τι αφορά τη ΔΕΗ που θα κατέρρεε, έχετε συνεχώς
λάθος στοιχεία. Μας λέγατε ότι το 2014 η ΔΕΗ είχε 95 εκατοµ-
µύρια κέρδος και ξεχνάτε να πείτε ότι τα 70 ανήκαν στον ΑΔΜΗΕ
που αποσχίστηκε. Η ΔΕΗ είχε  δισεκατοµµύριο ευρώ λιγότερο,
µείωσε το δανεισµό και έκανε και επενδύσεις 1,3 δισεκατοµµυ-
ρίου. Και κάλυψε και αυτό που σήµερα έρχεστε να καλύψετε, τον
ΕΛΑΠΕ. Και άφησε και αποθεµατικό, χωρίς να αυξήσει την τιµή
του ρεύµατος. Αυτά τα ξέρουν οι πολίτες. 

Και πάµε τώρα στην απολιγνιτοποίηση, γιατί πραγµατικά εδώ
είναι το θράσος. Ο Πρωθυπουργός εξαγγέλλει απολιγνιτοποί-
ηση. Δεν υπάρχει τίποτα. Μετά από έναν χρόνο ήρθε επιτέλους
ένα master plan, που έγινε σε κάποια κλειστά γραφεία, χωρίς
καµµία συµµετοχή ουσιαστική των κοινωνικών εταίρων. Ο νέος
κανονισµός του Ταµείου Δίκαιης Μετάβασης περιγράφει βήµα-
βήµα ποιοι πρέπει να συµµετέχουν και πώς να καταρτιστούν
αυτά. Ποια αυτά; Όχι το master plan, κύριε Υπουργέ. Tα εδαφικά
σχέδια δίκαιης µετάβασης και µε ποιους κοινωνικούς εταίρους.
Υπάρχουν κατεβατά. Και αυτά δεν τα έχουµε δει ακόµα. Αλλά η
απολιγνιτοποίηση πάει καλά!

Και λέει, όµως, αυτό το master plan. Προαπαιτούµενα για αυτά
είναι: αποκατάσταση εδαφών και χωρικός σχεδιασµός. Και
βλέπω µία τροπολογία τώρα, ενάµιση χρόνο µετά την εξαγγελία.
Περίπου το 2023 έφτασε! Και τώρα θα κάνει προγραµµατική σύµ-
βαση το Υπουργείο µε τη ΔΕΗ, για να αναθέσει η ΔΕΗ τις διαγω-
νιστικές διαδικασίες, για να βγουν οι µελετητές, για να κάνουµε
τις ΖΑΠ. Για τι πράγµα συζητάµε; Τώρα, αύριο να γίνουν αυτά.
Το 2023 έφτασε, ΖΑΠ δεν υπάρχουν. Έχει κι άλλα, αλλά θα τα
πούµε αύριο. Δεν την είδα πολύ καλά.

Γιατί ξέρετε ποιο είναι το θέµα; Και εδώ είναι τα συµφέροντα.
Είναι το µοντέλο ανάπτυξης που λέει: Δύο-τρεις επιχειρήσεις,
δύο-τρεις µεγάλοι επιχειρηµατικοί φορείς θα κάνουν τη µετά-
βαση. Εµείς λέµε ενεργειακές κοινότητες, κύριε Υπουργέ. Η το-
πική κοινωνία να ασχοληθεί, να εµπλακεί. Τα εδάφη αυτά -κι εδώ
θα έχουµε µεγάλη σύγκρουση µάλλον, έτσι όπως το είδα-περιο-
ρίζονται για µεγάλα φωτοβολταϊκά πάρκα; Δεν λέω ότι δεν χρει-
άζονται κάποιες µεγάλες επενδύσεις. Λέω, όµως, ότι ένα κράτος
σύγχρονο και ευρωπαϊκό δηµιουργεί εκείνα τα εργαλεία χρηµα-
τοδότησης, συµµετοχής, σχεδιασµού, ώστε και η τοπική κοινωνία
και µια start up και κάποιοι επενδυτές να χτίσουν πάνω σε αυτά.
Καµµία σχέση µε αυτό που γίνεται στη δυτική Μακεδονία. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Εγώ σας ευχαριστώ

πολύ.
Θα δώσω τώρα τον λόγο στον Υφυπουργό Εργασίας και Κοι-

νωνικών Υποθέσεων, στον κ. Τσακλόγλου, να κάνει µια µικρή το-
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ποθέτηση πάνω στην τροπολογία που έχει καταθέσει.
Πόση ώρα θέλετε, κύριε Υπουργέ;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Όχι περισσότερο από δυο-τρία λεπτά.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ωραία. Ευχαριστώ

πολύ. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Με τη συγκεκριµένη τροπολογία µε-
ταβιβάζεται ακίνητο στην περιοχή Μάτι στην ανατολική Αττική
από τον e-ΕΦΚΑ στον Δήµο Μαραθώνα. Η προτεινόµενη ρύθµιση
είναι µεγάλης σηµασίας για την αποκατάσταση και την ανάπλαση
των περιοχών της ανατολικής Αττικής που επλήγησαν από τις
πυρκαγιές της 23ης και 24ης Ιουλίου του 2018 και ιδιαίτερα για το
Μάτι που καταστράφηκε από αυτές τις φονικές πυρκαγιές.

Πιο συγκεκριµένα, µεταβιβάζεται ακίνητο έκτασης σχεδόν εκα-
τόν είκοσι εννέα στρεµµάτων, ιδιοκτησίας του e-ΕΦΚΑ, στον
Δήµο Μαραθώνα. Η µεταβίβαση γίνεται µε αποκλειστικό σκοπό
τη λειτουργία εντός του ακινήτου από τον Δήµο Μαραθώνα κοι-
νόχρηστου χώρου υπαίθριας αναψυχής για τους κατοίκους της
περιοχής και τους επισκέπτες της. Θα γίνει µετά από εκτίµηση,
η οποία θα γίνει από ανεξάρτητους εκτιµητές για τη συγκεκρι-
µένη έκταση.

Η ρύθµιση είναι επ' ωφελεία του κοινωνικού συνόλου και υλο-
ποιεί τις εξαγγελίες της Κυβέρνησης. Εντάσσεται σε ένα ολοκλη-
ρωµένο πλαίσιο άµεσων και αποτελεσµατικών ενεργειών της για
τον επανασχεδιασµό της ανατολικής Αττικής. Ο ίδιος ο Πρωθυ-
πουργός µε τις συνεχείς επισκέψεις του στο Μάτι είχε θέσει ως
στόχο τη βελτίωση της ποιότητας ζωής των κατοίκων, της υγείας
τους, του αισθήµατος ασφάλειας και της αποκατάστασης του
δασικού πλούτου της περιοχής. 

Σε αυτό το πλαίσιο η πώληση του ακινήτου γίνεται µε τον αυ-
στηρό όρο ότι πρώτον δεν µεταβάλλεται ο προορισµός της έκτα-
σης, η οποία διατηρεί τον δασικό της χαρακτήρα. Ταυτόχρονα,
προβλέπεται ρητά στη νοµοθετική ρύθµιση ότι οποιαδήποτε δια-
χείριση της έκτασης από τον Δήµο Μαραθώνα θα γίνεται µε τη
διατήρηση στο ακέραιο του δασικού χαρακτήρα της έκτασης και
τη βελτίωση της δασικής της βλάστησης. Σε κάθε περίπτωση
προβλέπεται η τήρηση της δασικής νοµοθεσίας και διατηρείται
το πράσινο ισοζύγιο στην περιοχή. 

Η συγκεκριµένη πρωτοβουλία εντάσσεται στο πλαίσιο της κοι-
νωνικής ευθύνης του ΕΦΚΑ. Η µεταβίβαση γίνεται σε συνδυασµό
µε το ειδικό πολεοδοµικό σχέδιο για το νέο Μάτι, για τη δηµιουρ-
γία βιώσιµης και ανθεκτικής πόλης στη θέση της πυρόπληκτης
περιοχής µε την αποκατάσταση και τη δηµιουργία νέων χώρων
πρασίνου και αναψυχής. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε Υφυπουργέ.
Θα ήθελα να αναγνώσω ονόµατα. Δεν ξέρω αν είναι εντός του

web. Ο κ. Χρυσοµάλλης από τη Νέα Δηµοκρατία; Ο κ. Γκόκας
από το Κίνηµα Αλλαγής; Η κ. Βρυζίδου από τη Νέα Δηµοκρατία;

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΒΡΥΖΙΔΟΥ: Ναι, κυρία Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Ωραία, κυρία Βρυζίδου.

Έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. Παρακαλώ πολύ να παρακολου-
θείτε το ρολόι σας.

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΒΡΥΖΙΔΟΥ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σή-
µερα τα µάτια είναι στραµµένα όλα στην υγειονοµική κρίση και
στηρίζουµε µε όλες µας τις δυνάµεις στεκόµενοι δίπλα στους αν-
θρώπους, που νοσούν στα νοσοκοµεία και στο υγειονοµικό προ-
σωπικό το οποίο δίνει τον δικό του αγώνα. 

Ωστόσο, πρέπει να παραδεχτούµε ότι η υγειονοµική κρίση
είναι µία δύσκολη κατάσταση που παράλληλα δηµιουργεί ένα µε-
γάλο κενό, το οποίο πρέπει µε κάποιο τρόπο να αναπληρωθεί την
επόµενη µέρα. Υπάρχουν τεράστια προβλήµατα στο θέµα της οι-
κονοµίας, ιδίως στους οικονοµικά ασθενέστερους, στους ελεύ-
θερους επαγγελµατίες, στους ανθρώπους που οδηγούνται σιγά-
σιγά σε δύσκολη κατάσταση και πρέπει η χώρα να είναι έτοιµη
την επόµενη µέρα. Και τα εργαλεία τα οποία θα βοηθήσουν τη
χώρα να δηµιουργεί προοπτική, ανάπτυξη και καλύτερες οικονο-
µικές συνθήκες είναι τα µεγάλα αναπτυξιακά έργα, µεταξύ αυτών
η δηµιουργία των χωροταξικών σχεδίων και των τοπικών πολεο-

δοµικών σχεδίων. 
Όλοι γνωρίζουµε ότι τα πολεοδοµικά σχέδια χρονοτριβούσαν

δεκαετίες δηµιουργώντας τεράστια προβλήµατα τόσο στους δή-
µους όσο και στους ιδιώτες, οι οποίοι δεν µπορούν να φτιάξουν
τα δικά τους έργα, δεν µπορούσαν να δώσουν προοπτική στην
περιοχή, διότι προϋπόθεση ήταν να υπάρχει εγκεκριµένο σχέδιο.

Με βάση αυτά τα δεδοµένα, δεν πρέπει να προβληµατιστούµε
γιατί έρχεται σήµερα προς ψήφιση αυτό το νοµοσχέδιο, αλλά
πρέπει να προβληµατιστούµε γιατί ένα τέτοιο νοµοσχέδιο δεν
έγινε νόµος στην προηγούµενη κυβέρνηση, γιατί δεν δόθηκε η
ευκαιρία στη χώρα µας µε τα τεράστια οικονοµικά προβλήµατα
να κάνει βήµατα και να µπορέσει να βάλει τα θεµέλια για την ανά-
πτυξη.

Είναι, λοιπόν, λυπηρό το γεγονός ότι ερχόµαστε σήµερα εν
µέσω υγειονοµικής κρίσης να παλεύουµε για να ολοκληρώσουµε
βάσεις οι οποίες είναι απαραίτητες για το παρόν και για το µέλ-
λον. 

Το παρόν σχέδιο νόµου έχει σηµαντικούς άξονες και ένας από
αυτούς είναι η προστασία του περιβάλλοντος. Η προστασία του
περιβάλλοντος πρέπει να δίνει κίνητρα στους πολίτες για να συµ-
βάλλουν στην προστασία του, γιατί το περιβάλλον το προστα-
τεύουν οι πολίτες µε τις ενέργειές τους, τις συµπεριφορές τους
και τις επιλογές τους. Έτσι, λοιπόν, µειώνεται ο συντελεστής δό-
µησης στα εκτός σχεδίου, κυρίως κάτω από τέσσερα στρέµµατα,
για να µπορέσει να αποφευχθεί η άναρχη δόµηση η οποία αλλοι-
ώνει το όµορφο περιβάλλον της περιοχής µας, το όµορφο περι-
βάλλον της χώρας µας και δηµιουργεί παράλληλα δυσλειτουρ-
γίες. Διαφορετικές δράσεις δεν µπορούν να είναι η µία δίπλα
στην άλλη, γιατί όχι µόνον αισθητικά δεν ταιριάζουν, αλλά καµµιά
φορά η µία έρχεται σε αντίθεση µε τη λειτουργία της άλλης και
δηµιουργεί εµπόδια και δυσλειτουργίες. 

Έτσι, λοιπόν, η προστασία του περιβάλλοντος µπορεί να επι-
τευχθεί µε αυτή την µεθοδολογία, δίνοντας βέβαια έναν εύλογο
χρόνο στους ανθρώπους οι οποίοι έχουν περιουσία εκτός σχε-
δίου, ώστε να µπορέσουν να την αξιοποιήσουν µέσα σε ένα χρο-
νικό διάστηµα. 

Παράλληλα, δίνεται η δυνατότητα και τα κτήρια τα οποία
έχουν µεγάλη ενεργειακή απόδοση να αυξήσουν τον συντελεστή
δόµησης, πράγµα που σηµαίνει ότι δίνεται στον καθέναν ένα ση-
µαντικό κίνητρο, µια σηµαντική ευκαιρία για να έχει λόγο να προ-
σπαθήσει να κάνει κάτι καλύτερο για την οικοδοµή του. Κατ’
αρχάς, θα κερδίσει ο ίδιος, διότι θα έχει χαµηλό κόστος και θα
εξοικονοµεί ενέργεια, αλλά παράλληλα θα του δίνεται και µεγα-
λύτερος συντελεστής δόµησης, κάτι που αποτελεί ένα σηµαντικό
κεφάλαιο για την πορεία του και τις επιλογές του στο µέλλον.

Επίσης, µέσα από το παρόν νοµοσχέδιο δίνεται η δυνατότητα
να αποζηµιώνονται γρηγορότερα οι απαλλοτριωµένες εκτάσεις,
ένα γεγονός που για µεγάλα χρονικά διαστήµατα βασάνιζε τους
ιδιοκτήτες, όταν γινόταν απαλλοτρίωση της γης τους χωρίς να
έχουν τις ανάλογες αποζηµιώσεις.

Όλα αυτά είναι σηµαντικά κεφάλαια τα οποία δίνουν βοήθεια
και καταπολεµούν διάφορες δυσλειτουργίες. Παράλληλη ανά-
πτυξη µπορεί να γίνει µε έργα και µε την έκδοση οικοδοµικών
αδειών, για τις οποίες έχουν εκφραστεί πολλές φορές οι µηχανι-
κοί και οι ιδιοκτήτες, λέγοντας ότι καθυστερούν ιδιαίτερα και δη-
µιουργούν προβλήµατα τόσο στους ίδιους και στην ανάπτυξή
τους, όσο και γενικότερα στην όποια προοπτική υπάρχει. Τώρα
µε την ηλεκτρονική έκδοση των αδειών ελαχιστοποιείται ο χρό-
νος και δίνεται άλλη δυνατότητα και άλλη ευκαιρία για την πρό-
οδο και για την ανάπτυξη.

Έτσι, λοιπόν, το παρόν σχέδιο νόµου έχει σηµαντικά κεφάλαια.
Προστατεύει το περιβάλλον, βοηθάει στην ανάπτυξη και δίνει τη
δυνατότητα για επενδύσεις. Οι επενδύσεις που γίνονται σε ένα
ευνοϊκότερο περιβάλλον δεν ευνοούν µόνον τους οικονοµικά
ισχυρούς, αλλά και τους οικονοµικά ασθενέστερους. Αν υπάρ-
χουν δυσλειτουργίες, ο επενδυτής δεν θα κάνει την επένδυσή
του, αλλά ενδεχοµένως να την κάνει κάπου αλλού ή σε µία άλλη
χώρα. Εκείνος, όµως, που επίσης πλήττεται είναι και ο οικονοµικά
ασθενέστερος ο οποίος µέσα σε µία µεγάλη επένδυση αναζητά
τον δικό του χώρο, αναζητά το δικό του όφελος, αναζητά τον
ρόλο του και τη διαδροµή του την οποία χάνει όταν δεν υπάρχει
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προοπτική και όταν δεν υπάρχει ανάπτυξη.
Τέλος, θέλω να αναφερθώ στην τροπολογία, που έρχεται και

αφορά τους Νοµούς της Κοζάνης και της Φλώρινας. Πρόκειται
για τις περιοχές στις οποίες έχει λήξει η λειτουργία των θερµοη-
λεκτρικών σταθµών του Αµύνταιου και της Καρδιάς. Ήδη προ-
χωράµε σε µετάβαση του ενεργειακού προφίλ και έχουµε τερά-
στιες εκτάσεις οι οποίες είναι ανοιγµένα ορυχεία. Ολοκληρώθηκε
η παροχή του έργου µέσα από αυτές τις εκτάσεις όχι σήµερα
αλλά εδώ και δέκα χρόνια και ήδη έπρεπε να είχαν αποκαταστα-
θεί κάποιες από τις περιοχές και να έχει ετοιµαστεί το σχέδιο της
επόµενης λειτουργίας επάνω σε αυτή τη γη. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Δυστυχώς µέχρι σήµερα, δεν έχει γίνει τίποτε από την κυβέρ-
νηση που προηγήθηκε και η οποία δείχνει ιδιαίτερο ζήλο και εν-
διαφέρον στα λόγια γι’ αυτή την περιοχή. Όµως, εµείς δεν
βλέπουµε την παρακαταθήκη, δεν βλέπουµε αυτό που έπρεπε να
υπάρχει, για να συνεχίσουµε από εκεί και πέρα για τους σταθ-
µούς που έτσι κι αλλιώς θα έληγε η λειτουργία τους, αλλά και
για τη µετάβαση σε άλλο καύσιµο, λόγω της πανευρωπαϊκής και
παγκόσµιας ροής στα ενεργειακά θέµατα που όλοι γνωρίζαµε
και όλοι συµφωνήσαµε από όλες τις παρατάξεις και από σχεδόν
όλα τα κόµµατα µέσα στην Αίθουσα του Κοινοβουλίου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κυρία συνάδελφε, σας
παρακαλώ πολύ, θα πρέπει να συντοµεύσετε. Έχετε ξεπεράσει
κατά πολύ τον χρόνο σας. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΒΡΥΖΙΔΟΥ: Τελειώνω σε ένα λεπτό, κυρία Πρό-
εδρε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Δεν έχετε ένα λεπτό,
κυρία συνάδελφε, γιατί είστε ήδη στα οκτώ λεπτά. Έχετε τριάντα
δευτερόλεπτα. 

ΠΑΡΑΣΚΕΥΗ ΒΡΥΖΙΔΟΥ: Μάλιστα, κυρία Πρόεδρε. 
Η τροπολογία που έρχεται ξεκινάει τις µελέτες οι οποίες θα

γίνουν σε συνεργασία µε το Υπουργείο και µε τη ΔΕΗ, έτσι ώστε
να αποφασιστεί χωροταξικά πώς θα γίνουν και πώς θα αξιοποι-
ηθεί αυτή η γη. Σίγουρα είναι το ξεκίνηµα. Το χαιρετίζουµε αλλά
η διαδροµή είναι µεγάλη. Μέσα από τη συνεργασία της αυτοδι-
οίκησης, των Βουλευτών και του Υπουργείου θα πρέπει να γίνει
µε τέτοιον τρόπο αυτός ο χάρτης, ώστε να είναι ωφέλιµος για
την τοπική κοινωνία, αλλά και για την ανάπτυξη ευρύτερα της πε-
ριοχής.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κυρία συνάδελφε. 
Τον λόγο έχει τώρα για επτά λεπτά ο κ. Συρµαλένιος από τον

ΣΥΡΙΖΑ. 
Σας παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, να παρακολουθείτε το χρο-

νόµετρό σας. 
Ορίστε, έχετε τον λόγο. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, δεν θα ήθελα

να σχολιάσω όσα ειπώθηκαν προηγουµένως από τον κ. Χατζη-
δάκη. Μόνο λίγη ντροπή θα έπρεπε να υπάρχει γι’ αυτά που λέει
η Κυβέρνηση για τα ζητήµατα της υγείας, µε την κατάσταση στη
βόρεια Ελλάδα να βρίσκεται εκτός ελέγχου, µε τους ανθρώπους
που πάσχουν από COVID να µεταφέρονται µε ειδικά πτητικά
µέσα στην Αθήνα και µε έναν προϋπολογισµό για το 2021, που
για την ακρίβεια είναι µείον 587.000.000 εκατοµµύρια ευρώ.
Όµως, για να µη χάνω χρόνο, θα µπω γρήγορα στο θέµα του ση-
µερινού νοµοσχεδίου για τη χωροταξική πολιτική.

Εκείνο που θέλω να πω είναι ότι πραγµατικά ο χωροταξικός
και γενικά ο πολεοδοµικός σχεδιασµός στη χώρα µας αποτελεί
µία από τις µεγάλες αµαρτίες, που σέρνεται εδώ και δεκαετίες
µε προφανείς δυσµενείς επιπτώσεις στην αναπτυξιακή πορεία
της χώρας και τις αναπτυξιακές επιλογές. Για παράδειγµα, θα
σας µιλήσω για τις Κυκλάδες απ’ όπου και προέρχοµαι. Από την
πρώτη στιγµή που έγινε απόπειρα εκπόνησης χωροταξικών σχε-
διασµών το 1988 µε χρηµατοδότηση από τα Μεσογειακά Ολο-
κληρωµένα Προγράµµατα, µέχρι και τα προηγούµενα χρόνια,
φάνηκαν οι µεγάλες δυσκολίες, αλλά και η έλλειψη πολιτικής
βούλησης τόσο των κεντρικών κυβερνήσεων όσο και της τοπικής

αυτοδιοίκησης, γιατί ακριβώς δεν ήθελαν να δυσαρεστήσουν τα
πελατειακά τους συµφέροντα.

Από τις πρώτες θεσµοθετήσεις που έγιναν από τον αείµνηστο
Αντώνη Τρίτση, όπως βεβαίως και µετά µε τις κυβερνήσεις που
ακολούθησαν, δεν έγινε µια πραγµατική τοµή στον χωροταξικό
σχεδιασµό της χώρας, γιατί δεν υπήρξε ολιστική αντίληψη. Το
έργο που έκανε η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ στα δύσκολα χρόνια 2015
- 2019, το οποίο τώρα αποδοµείται από τη Νέα Δηµοκρατία συ-
στηµατικά µέρα µε τη µέρα, υπήρξε εξαιρετικά σηµαντικό. Σας
λέω χαρακτηριστικά τους νόµους 4447/2016, 4546/2018, 4495/
2017, κ.λπ.. 

Επίσης, θεσµοθετήθηκαν τα αναγκαία για την εκπόνηση των
τοπικών χωρικών σχεδίων, το προεδρικό διάταγµα για τις διαδι-
κασίες και τα χρονοδιαγράµµατα, οι τεχνικές προδιαγραφές εκ-
πόνησής τους, το προεδρικό διάταγµα των χρήσεων γης. Θεσµο-
θετήθηκαν οι αναθεωρηµένες προδιαγραφές των ειδικών χωρι-
κών σχεδίων και οι τεχνικές προδιαγραφές εκπόνησης των περι-
φερειακών πλαισίων. Υποβλήθηκε, επίσης, σχέδιο προεδρικού
διατάγµατος στο Συµβούλιο της Επικρατείας για την αναθεώ-
ρηση των άρθρων που διατηρήθηκαν στους νόµους 2508/1997
και 2742/1999 περί βιώσιµης οικιστικής ανάπτυξης και περί των
στόχων του χωροταξικού σχεδιασµού.

Η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ άφησε ώριµες τριακόσιες τριάντα µελέ-
τες ανά καλλικρατικό δήµο, ενώ είχε εξασφαλίσει και τη χρηµα-
τοδότησή τους. Άκουσα χθες στην επιτροπή τον κ. Οικονόµου
που διέψευσε τη διασφάλιση της χρηµατοδότησης από την Ευ-
ρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων. Θυµήθηκα, όµως, ακριβώς αυτό
που είχαν ισχυριστεί και άλλοι Υπουργοί της Κυβέρνησης της
Νέας Δηµοκρατίας για το πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ», καθώς
ισχυρίστηκαν ότι δεν υπήρχε χρηµατοδότηση. Αναγκάστηκαν να
αυτοδιαψευστούν αργότερα επειδή ακριβώς ήθελαν να πουν ότι
δεν µπορεί να προχωρήσει το πρόγραµµα «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ», το
οποίο για να σβήσουν από την ιστορική µνήµη του ελληνικού
λαού το µετονόµασαν σε «Αντώνης Τρίτσης». Βεβαίως, η χρηµα-
τοδότηση αποδείχθηκε ότι υπήρχε.

Φυσικά, βεβαίως, ακόµα ένα µεγάλο έργο το οποίο ξεκίνησε
αλλά έχει παγώσει, είναι οι δασικοί χάρτες, καθώς και το Κτηµα-
τολόγιο, τα οποία καρκινοβατούσαν επί δεκαετίες. 

Όσο δε για την εκπόνηση και την επιτάχυνση του τοπικού πο-
λεοδοµικού σχεδιασµού, που θα εκπονηθεί σε επίπεδο δηµοτι-
κών ενοτήτων, θα µου επιτρέψετε να πω παρ’ ότι δεν είµαι ειδι-
κός, ότι δεν καταλαβαίνω τον κατακερµατισµό σε υποσύνολα των
καλλικρατικών δήµων, που σηµαίνει ανισοµέρεια, αλλά ενδεχο-
µένως και συγκρουσιακές καταστάσεις εντός των ίδιων των
δήµων. Ιδιαίτερα στα µικρά και µικροµεσαία νησιά, όπως οι Κυ-
κλάδες, οι µικροί γεωγραφικοί χώροι και οι µικρές αποστάσεις
αναδεικνύουν ακόµα περισσότερο τη σύγχυση και τις αντιθέσεις
που θα δηµιουργηθούν.

Επίσης, η εκπόνηση του ειδικού χωροταξικού πλαισίου, χωρίς
τη συµµετοχή της τοπικής αυτοδιοίκησης, πετάει απ’ έξω την
όποια γνωµοδότηση των ΟΤΑ στα ουσιαστικά ζητήµατα, που
τους αφορούν.

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να ρωτήσω κάτι ευθέως τον κ. Χα-
τζηδάκη, ο οποίος νοµίζω ότι παρίσταται. Όταν είχε έρθει ο Δή-
µαρχος και η Έπαρχος της Τήνου στο γραφείο σας για να
συζητήσετε για την εκπόνηση του ειδικού χωροταξικού για τις
ΑΠΕ, τους είχατε πει ότι η τοπική αυτοδιοίκηση θα συµµετέχει
ουσιαστικά στην εκπόνηση αυτού του ειδικού χωροταξικού. Τώ-
ρα, τι ακριβώς συµβαίνει και τους πετάτε απ’ έξω, χωρίς να έχει
το δικαίωµα να γνωµοδοτήσει η τοπική αυτοδιοίκηση;

Σε ό,τι αφορά δε τον θαλάσσιο χωροταξικό σχεδιασµό, πραγ-
µατικά δεν καταλαβαίνω τον ακατανόητο διαχωρισµό από τον
σχεδιασµό της παράκτιας ζώνης, όσο κι αν ο κ. Οικονόµου µας
λέει ότι πρόκειται για τον χερσαίο παράκτιο χώρο, που είναι κάτι
διαφορετικό. Φανταστείτε, όµως, στον χερσαίο παράκτιο χώρο
να υπάρχει ένα ξενοδοχείο και µπροστά ακριβώς στον θαλάσσιο
χώρο µία µονάδα ιχθυοκαλλιέργειας. Τι σχόλιο µπορείτε να κά-
νετε για αυτόν τον συνδυασµό;

Το δεύτερο σηµείο, που θέλω να πω είναι ότι το νοµοσχέδιο
αυτό υποτίθεται ότι καταργεί ή µάλλον περιορίζει την εκτός σχε-
δίου δόµηση. Από θέση αρχής ήµασταν και είµαστε υπέρ της κα-
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τάργησης της εκτός σχεδίου δόµησης, αλλά µε σταδιακή κατάρ-
γηση της εκτός σχεδίου δόµησης µε ταυτόχρονη σχεδιασµένη
επέκταση των υπαρχόντων οικισµών και µε συνολικό πολεοδο-
µικό και χωροταξικό σχεδιασµό που θα λαµβάνει υπ’ όψιν συνο-
λικά και την κατάρτιση των δασικών χαρτών και το Κτηµατολόγιο. 

Γι’ αυτό υποστηρίζουµε ότι αυτό, που λέτε για περιορισµό της
εκτός σχεδίου δόµησης είναι κατ’ επίφαση περιορισµός και
θεωρώ ότι είναι ψευδεπίγραφος, γιατί, αρχικά, διατηρεί το εξά-
χρονο µεταβατικό στάδιο ωθώντας σε αύξηση των αιτήσεων για
οικοδοµικές άδειες. Εν τω µεταξύ, στο µεσοδιάστηµα καταργεί
τις παρεκκλίσεις δόµησης στις µικρές εκτάσεις των επτακοσίων
πενήντα και των χιλίων διακοσίων τετραγωνικών, καταργεί την
αρτιότητα στα αγροτεµάχια επιφάνειας των δύο στρεµµάτων
που υφίστανται από τις 24-4-1977 και τα οποία βρίσκονται εντός
ζώνης των πεντακοσίων µέτρων από τα όρια του σχεδίου πόλης
και των οικισµών. Επίσης, αυξάνει τους συντελεστές δόµησης
στα σύνθετα τουριστικά καταλύµατα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, θα
πρέπει να κλείσετε σιγά-σιγά, σας παρακαλώ.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Σε τι συµπέρασµα οδηγούµαστε
µέσα από αυτές τις ρυθµίσεις, που θεωρούµε ότι είναι σκανδα-
λώδεις; Οδηγούµαστε σαφώς στο συµπέρασµα ότι µειώνεται η
αξία των µικρών εκτάσεων, δηλαδή οι ιδιοκτησίες µικρής έκτα-
σης και ευνοούνται για µία ακόµα φορά τα πολύ ισχυρά επιχει-
ρηµατικά συµφέροντα, ενώ αδικούνται κατάφωρα οι πιο αδύνα-
µοι.

Θα ήθελα να κάνω δύο ακόµα παρατηρήσεις που αφορούν…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας

παρακαλώ, έχετε ξεπεράσει κατά πολύ τον χρόνο σας και είναι
πολύ µεγάλος ο κατάλογος. Σας παρακαλώ, πρέπει να κλείσετε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Όλοι έκαναν µία µικρή κατά-
χρηση του χρόνου. Δώστε µου ένα λεπτό.

Σε ό,τι αφορά στα άρθρα 32 και 36, έχει ξεσπάσει ένα πολύ
µεγάλο πρόβληµα. Ο κύριος Υπουργός έφερε µία νοµοτεχνική
ρύθµιση σε σχέση µε τη σύνθεση, από ό,τι καταλαβαίνω, των αρ-
χιτεκτονικών επιτροπών και τη σχέση του Υπουργείου Περιβάλ-
λοντος µε το Υπουργείο Πολιτισµού. Δεν την έχουµε δει από
µακριά, έτσι όπως είµαστε και δεν µπορούµε να έχουµε γνώµη.
Όµως, εκείνο που θέλω να πω είναι ότι έχει υπάρξει ένα τεράστιο
πρόβληµα στις Κυκλάδες, µε µπλοκάρισµα εκατοντάδων εκκρε-
µοτήτων σε οικοδοµικές άδειες και στη Σαντορίνη κυρίως, αλλά
και στη Σύρο και σε άλλα νησιά, όπου αγωνιούν οι τοπικοί φο-
ρείς, οι µηχανικοί και οι πολίτες να βρουν λύση.

Υπάρχουν δύο λύσεις. Ή να υπάρξει…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, γιατί

µε φέρνετε σε δύσκολη θέση; Σας παρακαλώ πάρα πολύ. Είστε
ήδη στα εννιάµισι λεπτά. Σας παρακαλώ. Υπάρχουν πάρα πολλοί
συνάδελφοι που θέλουν να µιλήσουν απόψε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Κυρία Πρόεδρε, τελειώνω, παρ’
όλο που θα αναγκαστώ να κόψω κάποια πράγµατα.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, ξέ-
ρετε ότι ο χρόνος σας είναι επτά λεπτά. Το ξέρετε από την αρχή
αυτό. Γιατί µε φέρνετε σε δύσκολη θέση πάντα; Σας παρακαλώ.
Θα αφήσετε συναδέλφους που δεν θα µιλήσουν σήµερα.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Γιατί δεν θα µιλήσουν; Όλοι όσοι
είναι στον κατάλογο θα πρέπει να µιλήσουν. Θα πάµε µέχρι την
ώρα που πρέπει να πάει η Βουλή, δηλαδή αργά. Δεν καταλα-
βαίνω γιατί πρέπει να σταµατήσουµε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, γνω-
ρίζετε τους κανόνες της Βουλής. Δεν κάνω εγώ τους κανόνες
ούτε τους ορίζω. Γνωρίζετε πάρα πολύ καλά ότι υπάρχουν συ-
νάδελφοι που πρέπει να µιλήσουν. Σας παρακαλώ, σεβαστείτε
τους συναδέλφους. Δεν λέω τίποτα άλλο. Είναι στη δική σας διά-
θεση.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΣΥΡΜΑΛΕΝΙΟΣ: Ήθελα να πω προηγουµένως ότι
θα µπορούν να αποφασίζουν και οι εκπρόσωποι της Αρχαιολογι-
κής Υπηρεσίας, εφ’ όσον ξέρουν τις υποθέσεις, προγενέστερα
από τα αρχιτεκτονικά συµβούλια σε κάθε νησί.

Κλείνω, λέγοντας ότι ο Υφυπουργός κ. Ταγαράς µάς είχε υπο-
σχεθεί ότι θα φέρει σε ψήφιση µία διάταξη για τις χορτολιβαδικές
εκτάσεις, που υπάρχουν στις Κυκλάδες, αλλά και σε πολλές

άλλες νησιωτικές περιοχές, όπου το τεκµήριο κυριότητας δεν
ανήκει στο δηµόσιο, αλλά στους ιδιώτες. Αυτή είναι µία εκκρε-
µότητα η οποία ταλαιπωρεί εκατοντάδες χιλιάδες πολίτες και τα
νησιά. Περιµένουµε το Υπουργείο Περιβάλλοντος να πάρει την
πρωτοβουλία να τη φέρει.

Εν πάση περιπτώσει, ήθελα να πω και µερικά πράγµατα ακόµα
για τις πολεοδοµίες, αλλά δεν µε παίρνει ο χρόνος.

Ευχαριστώ για την ανοχή σας.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ,

κύριε συνάδελφε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Γκίκας από τη Νέα Δηµοκρατία. Αµέ-

σως µετά θα πάρει τον λόγο ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας κ. Οικονόµου και µετά ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσω-
πος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Καραθανασόπου-
λος.

Ορίστε, κύριε Γκίκα, έχετε τον λόγο για επτά λεπτά. Σας πα-
ρακαλώ µόνο να είστε προσεκτικός µε τον χρόνο.

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Βεβαίως.
Μετά από την οµιλία του κ. Τσίπρα που πραγµατικά ισοπέδωσε

τα πάντα και µηδένισε ένα σηµαντικό έργο το οποίο επιτελεί αυτή
η Κυβέρνηση, θεωρώ ότι αυτό είναι ίδιον της αντιπολιτευτικής
του ένδειας.

Μπαίνω, λοιπόν, στο υπό συζήτηση σχέδιο νόµου. Είναι πραγ-
µατικά ένα µεταρρυθµιστικό νοµοσχέδιο, το οποίο διευθετεί µια
σειρά ζητηµάτων στον χώρο του χωροταξικού και πολεοδοµικού
σχεδιασµού της χώρας, έχει περιβαλλοντικό πρόσηµο και βοη-
θάει το επενδυτικό περιβάλλον. 

Θα αναφερθώ σε τρία - τέσσερα σηµεία τα οποία θεωρώ πολύ
σηµαντικά. 

Πρώτον, είναι η εκτός σχεδίου δόµηση. Σηµαντικό σηµείο απο-
τελεί ακριβώς ο περιορισµός της άναρχης, εκτός σχεδίου δόµη-
σης, η οποία έχει περιβαλλοντικές, κλιµατικές αλλά και αισθητι-
κές συνέπειες. Θέλω να πω ότι προέρχοµαι από µία περιοχή -η
εκλογική µου περιφέρεια είναι η Κέρκυρα, όπως γνωρίζετε- όπου
δυστυχώς έχουµε τεράστιο πρόβληµα µε την άναρχη δόµηση.
Το Υπουργείο, λοιπόν, κλήθηκε να βρει τη χρυσή τοµή ανάµεσα
στην ανάγκη µείωσης της εκτός σχεδίου δόµησης και απαλοιφής
των παρεκκλίσεων που ισχύουν από το 1962 και την αποφυγή,
βεβαίως, αιφνιδιασµού των ιδιοκτητών των περιουσιών, οι οποίοι
έως τώρα γνώριζαν ότι υπάρχει ένα συγκεκριµένο καθεστώς. Οι
παρεκκλίσεις απασχολούν, πράγµατι, πολλούς πολίτες αφού
εξαιτίας του µικρού κλήρου ένας συγκριτικά σηµαντικός αριθµός
των αδειών οικοδοµής βγαίνει κατά παρέκκλιση. 

Προς αντιµετώπιση, λοιπόν, αυτού του ιδιαίτερου φαινοµένου
θεσπίζεται κατ’ αρχάς µια µεταβατική περίοδος για τα οικόπεδα,
που είναι εκτός σχεδίου και µικρότερα των τεσσάρων στρεµµά-
των. Δίνεται στους ιδιοκτήτες τους η δυνατότητα να προχωρή-
σουν στην έκδοση οικοδοµικής άδειας εντός δύο χρόνων, η
οποία θα ισχύσει για τέσσερα χρόνια. Συνεπώς δίδεται συνολικός
χρόνος έξι ετών για την αξιοποίηση των οικοπέδων. Στο σηµείο
αυτό πράγµατι θέλω και εγώ να ευχαριστήσω τον κύριο Υπουργό
διότι άκουσε τα αιτήµατά µας για να υπάρχει αυτή η µεταβατική
περίοδος. 

Τώρα, στις µεταβατικές διατάξεις έχουν συµπεριληφθεί και δι-
ευκρινιστεί κάποια ζητήµατα. Μάλιστα είχα προηγουµένως
επαφή και µε τον κύριο Υπουργό και τον ευχαριστώ. Μιλάµε βέ-
βαια για το άρθρο 40 όπου παραµένουν οι προϋποθέσεις αρτιό-
τητας παρεκκλίσεων ως έχουν για όλες τις περιπτώσεις, µιλάµε
για το ότι παραµένουν οι όροι δόµησης ως ισχύουν σήµερα για
το µεταβατικό διάστηµα των δύο ετών και άλλα ζητήµατα, τα
οποία έχουν διευκρινιστεί και µε τις νοµοτεχνικές παρεµβάσεις. 

Τώρα, σε ό,τι αφορά στους ιδιοκτήτες που δεν θα βγάλουν
άδεια κατά τη µεταβατική περίοδο δεν σηµαίνει ότι δεν έχουν δι-
καίωµα να χτίσουν ή να αξιοποιήσουν την περιουσία τους διότι
περιµένουµε να έρθουν τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια και βάσει
αυτών των νέων τοπικών πολεοδοµικών σχεδίων βεβαίως θα µπο-
ρούν να αξιοποιήσουν την περιουσία τους και οι µικροί κλήροι,
εφόσον τα τοπικά σχέδια έχουν τέτοια πρόνοια.

Έρχοµαι, λοιπόν, στο άλλο σηµείο το βασικό, που είναι τα το-
πικά πολεοδοµικά σχέδια. Πρόκειται για µια πολύ σηµαντική ευ-
καιρία που δίδεται στη χώρα όταν αναλογιστούµε ότι µόνο το
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20% της χώρας διαθέτει τοπικά πολεοδοµικά σχέδια. Ο πλήρης
χωρικός σχεδιασµός της Ελλάδας απαιτεί εκπόνηση πεντακο-
σίων µελετών, ενώ το τεράστιο αυτό έργο θα ξεκινήσει από τις
νησιωτικές και τις τουριστικές περιοχές, άρα και από τις δικές
µας, της εκλογικής µας περιφέρειας, την Κέρκυρα, που είναι µία
από αυτές. Το µεγάλο, λοιπόν, αυτό εγχείρηµα προβλέπεται να
ολοκληρωθεί το 2028. Φαίνεται µακρινό αλλά δεν είναι. Θα κα-
λύπτεται το σύνολο της επικράτειας, ενώ η εκπόνηση και η έγ-
κριση των πολεοδοµικών σχεδίων θα επιτυγχάνεται πλέον µέσα
σε δυόµισι χρόνια και όχι σε δώδεκα µε δεκαπέντε που ισχύει σή-
µερα, κάτι που είναι πάρα πολύ σηµαντικό. 

Για την τήρηση βεβαίως του χρονοδιαγράµµατος προβλέπον-
ται κάποια πράγµατα. Εγώ θα σταθώ σε δύο-τρία: τη θέσπιση
του συντονιστή του πολεοδοµικού σχεδιασµού και δεύτερον, ότι
για την υποστήριξη του έργου των επιτροπών παρακολούθησης
και της αξιολόγησης των χωρικών µελετών θα ανατεθεί η αξιο-
λόγηση σε πιστοποιηµένους ιδιώτες αξιολογητές. Καταλαβαί-
νουµε ότι είναι απαραίτητη αυτή η ανάθεση σε ιδιώτες διότι το
προσωπικό του δηµοσίου δεν επαρκεί να φέρει σε πέρας όλον
αυτόν τον µεγάλο όγκο εργασίας και µάλιστα σε τόσο σύντοµο
σχετικά χρονικό διάστηµα. 

Κι επειδή ακούω από την Αντιπολίτευση να µιλάει πάλι για τους
ιδιώτες κ.λπ., να πω ότι εντάξει, ας µην έχουµε κοντή µνήµη.
Όλοι γνωρίζουµε ότι δεν είναι η πρώτη φορά που θα γίνει η συν-
δροµή ιδιωτών. 

Το τρίτο σηµείο είναι ότι όλο αυτό θα γίνει µε εξασφαλισµένη
χρηµατοδότηση. Στην Κυβέρνησή µας πράγµατι αξίζουν συγχα-
ρητήρια διότι εντοπίσθη το πρόβληµα και το βάλαµε µέσα. Είναι
πολύ σηµαντικό που το 80% των 200 εκατοµµυρίων, που χρει-
άζεται για να γίνει όλος αυτός ο χωροταξικός και χωρικός σχε-
διασµός θα καλυφθεί από τους πόρους του Ταµείου Ανάκαµψης,
που σηµαίνει ότι δεν επιβαρύνεται το ελληνικό χρέος. Άρα, είναι
επίσης πάρα πολύ σηµαντικό. 

Θα σταθώ τώρα στο σηµείο που είναι για τον τουρισµό. Οι δια-
τάξεις που περιλαµβάνονται είναι πάρα πολύ σηµαντικές διότι ο
χωρικός σχεδιασµός θα ωφελήσει και την περαιτέρω ανάπτυξη
του τουρισµού. Θετικό είναι επίσης το γεγονός ότι το νοµοσχέδιο
θέτει όρους δόµησης για τα τουριστικά καταλύµατα προβλέπον-
τας, µεταξύ άλλων, την αύξηση του συντελεστή δόµησης στα
σύνθετα τουριστικά καταλύµατα, ενώ θέτει ρυθµιστικό πλαίσιο
για τα µεικτά τουριστικά καταλύµατα µικρής κλίµακας. 

Σηµαντικές είναι επίσης και οι ρυθµίσεις, που σχετίζονται µε
τους όρους δόµησης τουριστικών καταλυµάτων και τα πολεοδο-
µικά κίνητρα για την ποιότητα και την ανταγωνιστικότητα των
τουριστικών εγκαταστάσεων. Θα ήθελα επίσης να σταθώ και στη
δυνατότητα που δίνεται για τη δηµιουργία µεικτών τουριστικών
καταλυµάτων µικρής κλίµακας σε εγκαταλελειµµένους οικισµούς
ή σε οικισµούς µε λιγότερους των δύο χιλιάδων κατοίκων, σε
συνδυασµό µε την οικιστική ανάπλαση του οικισµού. Με αυτόν
τον τρόπο µπορούν να αναβιώσουν και να αναδειχθούν παλιοί οι-
κισµοί και βεβαίως να δηµιουργηθούν αρκετές νέες θέσεις ερ-
γασίας. Και η περιοχή µου η Κέρκυρα διαθέτει τέτοιους οικισ-
µούς όπου πράγµατι µπορεί να υπάρξει σηµαντική ανάπλαση και
ανάπτυξη.

Να πω επίσης….
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Πρέπει να κλείσετε σι-

γά σιγά, κύριε συνάδελφε. 
ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ: Να ευχαριστήσω, λοιπόν, τον κύριο

Υπουργό για την παράταση αυτού του χρόνου που έδωσε. Να
πω κλείνοντας, κυρία Πρόεδρε, µιας που σήµερα είναι και η
Ηµέρα των Ατόµων µε Αναπηρία, ότι αυτό το νοµοσχέδιο έχει
διατάξεις, που ακριβώς βοηθούν τους ανθρώπους µε αναπηρία
στην ενίσχυση της προσβασιµότητας των κτηρίων και αλλαχού. 

Με δύο λέξεις, είναι ένα καινοτόµο νοµοσχέδιο που φέρνει τη
χώρα µας στο επίπεδο της ανεπτυγµένης ευρωπαϊκής χώρας,
έχει διατάξεις που διορθώνουν το χάος που τόσα χρόνια ταλαι-
πώρησε τη χώρα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, σας
παρακαλώ. Έχετε ξεπεράσει κατά πολύ τον χρόνο. 

ΣΤΕΦΑΝΟΣ ΓΚΙΚΑΣ:...και καλώ όλους να το υπερψηφίσουν. 
Σας ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κι εγώ σας ευχαριστώ
πολύ. 

Τον λόγο έχει τώρα ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος και Ενέρ-
γειας κ. Οικονόµου. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Προφανώς έχουν τεθεί πάρα πολλά ερωτήµατα.
Δεν µπορώ να απαντήσω σε όλα. Θα προσπαθήσω να καλύψω
ορισµένα σηµεία σήµερα και τα υπόλοιπα αύριο.

Δεν µπορώ όµως να αποφύγω την εξής παρατήρηση στην
αρχή.  Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει καταναλώσει άπειρο κοινοβουλευτικό
χρόνο επαναλαµβάνοντας τα ίδια και τα ίδια, για τα οποία έχει
πάρει απαντήσεις. Δεν βρέθηκε ένας από τον ΣΥΡΙΖΑ, εκτός αν
κάνω λάθος και του ζητώ συγνώµη, που να είπε µία κουβέντα για
τις ρυθµίσεις που φέρνουµε για τα άτοµα µε αναπηρία. Μπορεί
και να το είπε κάποιος, εγώ δεν άκουσα. Αλλά αυτό δείχνει την
πραγµατικά γνωστή «κοινωνική ευαισθησία» αυτού του κόµµα-
τος.  

Τώρα να περάσουµε σε κάποια θέµατα στον πυρήνα του σχε-
δίου νόµου. Είδαµε σήµερα να επαναλαµβάνεται η αντιπολίτευση
στον ΣΥΡΙΖΑ, που ασκεί κυρίως ο κ. Φάµελλος και ορισµένα άλλα
στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ όλες αυτές τις ηµέρες.

Θα σταχυολογήσω ένα καινούριο και νόστιµο: Ειπώθηκε ότι µε
το Ειδικό Χωροταξικό Πλαίσιο για τις ορυκτές πρώτες ύλες θα
τροποποιηθεί το Περιφερειακό Χωροταξικό Πλαίσιο της Ανατο-
λικής Μακεδονίας - Θράκης και αυτό γιατί εµείς κάνουµε δεσµευ-
τικά τα ειδικά χωροταξικά πλαίσια έναντι των περιφερειακών
χωροταξικών πλαισίων. Αυτό ειπώθηκε από τον ΣΥΡΙΖΑ συλλο-
γικά. Όταν ακούει κανείς κάτι από τον ΣΥΡΙΖΑ συλλογικά σκέ-
φτεται τι λάκκο έχει η φάβα. 

Εδώ έχει δύο λάκκους. Το πρώτο είναι ότι την ανάθεση την
έκανε ο ΣΥΡΙΖΑ. Το Ειδικό Χωροταξικό Πλαίσιο για τις ΟΠΥ έγινε
από τον ΣΥΡΙΖΑ. Το δεύτερο είναι ότι η δεσµευτικότητα των χω-
ροταξικών πλαισίων υπάρχει από τον ν.4447 και από παλιότερα,
αλλά το κράτησε και ο ΣΥΡΙΖΑ. Σαφώς εναρµονίζονται τα περι-
φερειακά χωροταξικά πλαίσια στα ειδικά χωροταξικά. Σηµαίνει
ότι τα ειδικά χωροταξικά είναι δεσµευτικά. Άρα, λοιπόν, πάλι µία
τρύπα στο νερό από τις συνηθισµένες, όµως, που αυτόν τον
καιρό, τις τελευταίες ηµέρες έχουµε δει άφθονες.

Να πάω σε ένα δεύτερο σηµείο. Το δελτίο ψεµάτων κάθε
ηµέρα εµπλουτίζεται µε κάποια νέα. Θα σταχυολογήσω πάλι δύο
γιατί ήταν πολλά τα σηµερινά. Είπε το πρωί ο κ. Φάµελλος, το
λέω ονοµαστικά γιατί αυτός ήταν που το είπε και δεν θέλω να το
χρεωθεί κάποιος άλλος ή να το πιστωθεί, ότι ενώ προβλέπεται
στο σχέδιο νόµου κωδικοποίηση της πολεοδοµικής νοµοθεσίας
δεν την έχουµε ξεκινήσει. Η Επιτροπή Κωδικοποίησης µε επικε-
φαλής τον κ. Μενουδάκο έχει ξεκινήσει και λειτουργεί από το κα-
λοκαίρι. Αυτό είναι το πρώτο σκαστό ψέµα.

Δεύτερο ψέµα ότι καταργούµε εµείς µε το σχέδιο νόµου τη
συµµετοχή των δήµων και των περιφερειών στις διαδικασίες πο-
λεοδοµικού σχεδιασµού. Δεν αλλάζει τίποτα όσον αφορά τη συµ-
µετοχή των δήµων και των περιφερειών στις διαδικασίες του
χωρικού σχεδιασµού, και χωροταξικού και πολεοδοµικού, µε το
σηµερινό σχέδιο νόµου. Διατηρείται ό,τι υπάρχει από πριν. 

Για ποιον λόγο καταφεύγετε σε τέτοια ψέµατα, τα οποία είναι
χτυπητά; Δεν µπορώ να καταλάβω ποιον θα πείσουν. Οποιασδή-
ποτε µπορεί και διαβάζει καταλαβαίνει αµέσως ότι είναι ασυναρ-
τησίες. Για ποιον λόγο το κάνετε πραγµατικά µένω άναυδος,
αλλά είναι ψέµατα.

Πάµε στην εκτός σχεδίου δόµηση. Πολλά ακούστηκαν και φαν-
τάζοµαι θα ακουστούν και αύριο. Έχει γίνει φανερό ότι ορισµένα
στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ έχουν τεθεί επικεφαλής ενός λόµπι, στο
οποίο συµµετέχουν και άλλοι, υπέρ της άναρχης εκτός σχεδίου
δόµησης και των αυθαιρέτων. Αυτό είναι φανερό και από τις συ-
ζητήσεις στη Βουλή, αλλά και την πολιτεία ορισµένων στελεχών
του ΣΥΡΙΖΑ τους προηγούµενους µήνες. Από εκεί και πέρα,
όµως, συνήθως όσοι από τον ΣΥΡΙΖΑ κατακρίνουν τελικά τον
ήπιο περιορισµό της εκτός σχεδίου δόµησης, που κάνουµε έπει-
τα χύνουν κάποια κροκοδείλια δάκρυα για την κακή εκτός σχε-
δίου δόµηση. 

Είχαν, όµως, την κακή ιδέα να ζητήσουν από τον Πρόεδρο του
ΣΥΡΙΖΑ να έρθει να µιλήσει και αυτός για αυτό το θέµα. Το εν-
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διαφέρον µε τον Πρόεδρο του ΣΥΡΙΖΑ ήταν ότι δεν έχυσε καν
αυτά τα κροκοδείλια δάκρυα. Τοποθετήθηκε στο θέµα µε έναν
απίστευτο κυνισµό, µικροπολιτικό, αναζητώντας ψήφους µεταξύ
απεγνωσµένων ανθρώπων µη µιλώντας καν για τις συνέπειες
εκτός σχεδίου δόµησης. Δεν είπε τίποτα. Το µόνο που είπε είναι
ότι υπερασπίζεται τη µικροϊδιοκτησία, ο Άγιος Γεώργιος της µι-
κροϊδιοκτησίας, ότι αυτό είναι ο νέος ρόλος της Αριστεράς ή ό,τι
σηµαίνει Αριστερά σήµερα. 

Πραγµατικά δεν είναι ενδιαφέρον να το καταγράψουµε, απλώς
µου κάνει εντύπωση πώς αγνοείται και γελοιοποιείται µια παρά-
δοση της Αριστεράς που στο θέµα της εκτός σχεδίου δόµησης
και σε ορισµένα άλλα περιβαλλοντικά ζητήµατα ήταν ευπρεπής
και εξαιρετικά σηµαντική. Τη φθείρετε τελείως. Ειδικά η παρου-
σία του Προέδρου του ΣΥΡΙΖΑ αγνόησε κάθε αναφορά και στα
αυθαίρετα και στην εκτός σχεδίου. Έµεινε µόνο στους µικροϊδιο-
κτήτες, στους οποίους υποσχέθηκε ότι όταν έρθει ο ΣΥΡΙΖΑ στην
κυβέρνηση θα τους αποκαταστήσει, δηλαδή θα επαναφέρει τις
παρεκκλίσεις. Δεν µε εκπλήσσουν όλα αυτά, φυσικά. Είναι σαφή. 

Απλώς εγώ θέλω να πω το εξής για τα άλλα κόµµατα της Αν-
τιπολίτευσης. Ειδικά το ΠΑΣΟΚ έχει µία πολύ σηµαντική παρά-
δοση σε αυτά τα θέµατα. Το 2011 ήταν η πρώτη φορά µετά από
δεκαετίες που έγινε ένας περιορισµός στην εκτός σχεδίου δό-
µηση από την τότε κυβέρνηση του ΠΑΣΟΚ, που κατάργησε τις
παρεκκλίσεις στις περιοχές «NATURA». Και παλαιότερα στο πα-
ρελθόν, φυσικά, έχουν γίνει και άλλα σηµαντικά πράγµατα, αλλά
µένω σε αυτό γιατί έχει άµεση σχέση µε την εκτός σχεδίου δό-
µηση. Πραγµατικά απορώ τι θα κάνει το Κίνηµα Αλλαγής τώρα
όσον αφορά την ψήφιση ή µη ψήφιση των ρυθµίσεων που φέρ-
νουµε για την εκτός σχεδίου δόµηση. 

Καταλαβαίνω ότι µπορεί ο καθένας να έχει διαφορετικές από-
ψεις. Κάποιοι θα προτιµούσαν να ήταν µεγαλύτερη η µεταβατική
περίοδος, κάποιοι θα προτιµούσαν να µην υπάρχει καθόλου. Όλα
αυτά είναι αναµενόµενα και σε πολλές περιπτώσεις και σεβαστά.
Υπάρχουν επιχειρήµατα. Τελικά, η Κυβέρνηση διάλεξε έναν µέσο
δρόµο, ο οποίος όµως βάζει το δεύτερο λιθαράκι στον περιορι-
σµό της εκτός σχεδίου δόµησης. Θυµίζω ότι προβλέπεται από
το Εθνικό Χωροταξικό Πλαίσιο του 2008. Χύθηκαν και άλλα κρο-
κοδείλια δάκρυα για την εθνική χωρική στρατηγική γιατί δεν είναι
δεσµευτική. Το χωροταξικό του 2008 είναι δεσµευτικό και λέει
«δραστικός περιορισµός της εκτός σχεδίου δόµησης αµέσως»
και χωρίς αυτό να το συνδέει µε τον πολεοδοµικό σχεδιασµό,
όπως γίνεται σε όλον τον κόσµο εξάλλου. Άλλο το ένα, άλλο το
άλλο.

Αυτός που ήταν δεσµευτικός, γιατί δεν εφαρµόστηκε; Τι έκανε
ο ΣΥΡΙΖΑ πέντε χρόνια, έχοντας αυτό το Εθνικό Χωροταξικό
Πλαίσιο, το οποίο στα λόγια το σέβεται χωρίς να εφαρµόσει το
παραµικρό;

Πάµε στο επόµενο θέµα, το οποίο συνδέεται µε το προηγού-
µενο, τα ειδικά πολεοδοµικά σχέδια. Εδώ πρόκειται για ακραία
παραµόρφωση της πραγµατικότητας. Έχω πει επανειληµµένα
και θα το πω και τώρα µε περισσότερα στοιχεία και αύριο µε πε-
ρισσότερα τι έχει γίνει ακριβώς σε σχέση µε τη χρηµατοδότηση
από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων. Έχω εδώ ένα mail εκ-
προσώπου της Ευρωπαϊκής Τράπεζας Επενδύσεων στην Ελ-
λάδα. Λέει λοιπόν: «Περί τα τέλη του 2018 το Υπουργείο Ανά-
πτυξης προσέγγισε την Ευρωπαϊκή Τράπεζα Επενδύσεων για τη
στήριξη τοπικών πολεοδοµικών σχεδίων. Η σκέψη που είχε επι-
κοινωνηθεί στην Ευρωπαϊκή Τράπεζα ήταν να χρηµατοδοτηθούν
τα έργα από το «ΦΙΛΟΔΗΜΟΣ»», το οποίο κάποιοι το ανέφεραν.
Εκεί έµεινε και όλη η διαπραγµάτευση. Ούτε στάλθηκε κανένα
επίσηµο αίτηµα, ούτε πήρε καµµιά απόφαση η Ευρωπαϊκή Τρά-
πεζα Επενδύσεων, ούτε έγινε καµµιά συνάντηση εκπροσώπων
και άλλων. Τουλάχιστον αυτή είναι η επίσηµη ενηµέρωση που
έχουµε εµείς από την Ευρωπαϊκή Τράπεζα. 

Διότι από εκεί και πέρα πραγµατικά θυµάµαι αυτό που ρώτησε
η κυρία προηγουµένως αν τρελαθήκαµε. Αν υπήρχε χρηµατοδό-
τηση, τρελοί είµαστε να µην τη χρησιµοποιήσουµε; Για ποιον
λόγο να µην τη χρησιµοποιήσουµε; Σχεδόν τσάµπα λεφτά ήταν,
σχεδόν. Δάνειο το οποίο θα το πληρώσουν οι επόµενες γενιές
και εν πάση περιπτώσει είναι χαµηλότοκο. Γιατί να µην το χρησι-
µοποιήσουµε, εάν υπήρχε; Λέει, λοιπόν, η ίδια η τράπεζα δεν

υπήρχε. Και συνεχίζει: «Τον Ιανουάριο του 2020 έγινε προσέγ-
γιση από το ΥΠΕΝ που σηµατοδότησε την έναρξη διαπραγµα-
τεύσεων…» κ.λπ. και άρχισαν διαπραγµατεύσεις. Αυτή είναι η
πραγµατικότητα. Θα σας τα καταθέσω. 

Πέραν της χρηµατοδότησης, πέντε χρόνια ο ΣΥΡΙΖΑ πόσες µε-
λέτες τοπικών πολεοδοµικών σχεδίων ανέθεσε; Θα καταθέσω
στα Πρακτικά όλες τις µελέτες. Καµµία! Μέσα σε πέντε χρόνια
δεν ανέθεσε ούτε προκήρυξε καν ούτε µία µελέτη τοπικών πολε-
οδοµικών σχεδίων, είχε πέντε χρόνια. Ο νόµος του ΣΥΡΙΖΑ ο
οποίος τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια ουσιαστικά ελάχιστα τα
άλλαξε ψηφίστηκε το 2016, είχε άλλα τρία χρόνια. Τι έκανε;

Από ό,τι κατάλαβα και έµεινα άναυδος -ανέφερε ο κ. Συρµα-
λένιος το έργο του ΥΠΕΝ αυτή την περίοδο- έβγαλε τις προδια-
γραφές των τοπικών πολεοδοµικών σχεδίων, έβγαλε ένα σχέδιο
προεδρικού διατάγµατος και γενικά σκοτώθηκε στη δουλειά για
να προετοιµάσει το πρόγραµµα των τοπικών πολεοδοµικών σχε-
δίων. Εντυπωσιάζοµαι, αλλά εξακολουθώ να απορώ πώς έβγαλε
όλον αυτόν τον όγκο των αναθέσεων µέσα σε τόσο µικρό χρονικό
διάστηµα. 

Και έρχονται και µας λένε εµάς τώρα γιατί επί έναν χρόνο
έχουµε καθυστερήσει να αξιοποιήσουµε µια χρηµατοδότηση,
που δεν υπάρχει και την οποία αντικαταστήσαµε µε µια καλύτερη
χρηµατοδότηση. Και ταυτόχρονα µέσα στον επόµενο µήνα βγά-
ζουµε τις νέες προδιαγραφές και τον Ιανουάριο ξεκινάµε τις προ-
κηρύξεις. Πρόκειται πάλι για µία γελοιοποίηση της πραγµατικό-
τητας, αλλά µέσω της οποίας γελοιοποιούνται και όσοι λένε αυτά
τα πράγµατα.

Θα πω ένα τελευταίο σηµείο και θα σταµατήσω εδώ. Τα υπό-
λοιπα θα τα αφήσω για αύριο. Έγινε και χθες συζήτηση για τον
συντονιστή των τοπικών πολεοδοµικών σχεδίων και για τους πι-
στοποιηµένους αξιολογητές των τοπικών πολεοδοµικών σχεδίων.
Είναι θέµατα παρεµφερή.

Είπα, λοιπόν, χθες ότι αυτά τα πράγµατα υπάρχουν από τον
ΣΥΡΙΖΑ. Πρώτον, η δυνατότητα outsourcing της αξιολόγησης της
επίκαιρης επίβλεψης υπάρχει από το νόµο Σπίρτζη στο άρθρο
128 και µετά. Άλλη µία αντιπολίτευση, δηλαδή.

Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει θεσµοθετήσει τη δυνατότητα να µπορείς να
αναθέσεις σε ιδιώτες επιστήµονες την αξιολόγηση και την επί-
βλεψη χωρικών µελετών και άλλων µελετών. Δεν το κάνουµε
εµείς, ο ΣΥΡΙΖΑ το είχε βάλει στη νοµοθεσία, απλώς δεν το έκανε
ποτέ, όπως δεν έκανε και σχεδόν τίποτε άλλο. 

Από εκεί και πέρα, όµως, έκανε κάτι. Ανέθεσε την επίβλεψη
του προγράµµατος των ειδικών πολεοδοµικών µελετών και των
σχεδίων διαχείρισης των περιοχών «NATURA» σε έναν ιδιώτη µε-
λετητή. Τι αντικείµενα έχει αυτός ο ιδιώτης, που δεν έχουν καµ-
µία σχέση µε αυτό που λέµε εµείς συντονιστής; Γιατί ο συντο-
νιστής είναι καθαρά συµβουλευτικός και δεν έχει καµµία αρµο-
διότητα. Τι αντικείµενο έχει ο δικός σας ένας συντονιστής µε το
1,6 εκατοµµύριο, εάν θυµάµαι καλά, όσον αφορά τις µελέτες των
ειδικών περιβαλλοντικών µελετών και των σχεδίων διαχείρισης;
Κατάρτιση αναλυτικών κατευθυντηρίων οδηγιών για την εκπό-
νηση και τη σύνταξη των παραδοτέων. Με άλλα λόγια, τις προ-
διαγραφές δεν τις είχε κάνει το Υπουργείο, τις ανέθεσε στον
ιδιώτη συντονιστή. Τις προδιαγραφές, αυτές που µας λένε σε
εµάς τώρα γιατί δεν τις κάναµε. Τον συντονισµό και την παρακο-
λούθηση, όπου παρακολούθηση σηµαίνει επίβλεψη, του έργου
των αναδόχων όσον αφορά κ.λπ.. Η συνεργασία του αναδόχου-
συντονιστή µε τη διευθύνουσα υπηρεσία θα πραγµατοποιείται
καθ’ όλη τη διάρκεια του έτους. Ο ανάδοχος συντονιστής θα
αναλάβει τον συντονισµό έντεκα µελετών, σε έντεκα µελέτες είχε
ανατεθεί το 30% της χώρας, ώστε να υπάρχει ενιαία προσέγγιση
όσον αφορά την αντιµετώπιση των προβληµάτων, δηλαδή όσον
αφορά τα θέµατα πολιτικής, δηλαδή και τον συντονισµό στα θέ-
µατα πολιτικής. Γιατί όταν λέµε αντιµετώπιση των προβληµάτων,
πότε την κάνεις; Όταν έχεις συγκεκριµένα προβλήµατα. 

Αυτά, λοιπόν, ανετέθησαν σε έναν ιδιώτη, σε µία εταιρεία. Σε
έναν. Από εκεί και πέρα, υπήρχαν και άλλα. Καθορισµός χρονο-
διαγράµµατος, οργάνωση της διαβούλευσης, αξιολόγηση της
διαβούλευσης. Όλα αυτά ο ίδιος. Λέει και άλλα και τέλος τα δύο
κερασάκια. Την κατάρτιση των τελικών σχεδίων προεδρικού δια-
τάγµατος δεν θα την κάνουν οι επιµέρους ανάδοχοι, αλλά το βα-
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σικό πράγµα, το τελικό σχέδιο προεδρικού διατάγµατος, δηλαδή
τις κανονιστικές ρυθµίσεις τις ανέλαβε ή µάλλον τις ανέθεσαν
στον ιδιώτη συντονιστή, όπως και την κατάρτιση τελικών προ-
σχεδίων των σχεδίων διαχείρισης.

Είπα µόνο µερικά από τα ολίγα που έχουν ανατεθεί στον συν-
τονιστή των ειδικών περιβαλλοντικών µελετών. Δεν υπάρχει κα-
νένας υπαινιγµός για την επιστηµονική ικανότητα ή για την ακε-
ραιότητα της συγκεκριµένης εταιρείας. Εγώ αναφέροµαι στο τι
θεώρησε πρέπον το Υπουργείο και ειδικά ο κ. Φάµελλος, ο
οποίος κήδεται της ανεξαρτησίας του δηµοσίου, όσον αφορά το
θέµα των ειδικών περιβαλλοντικών µελετών.

Επίσης, για όλα αυτά υπάρχει µία τριµελής επιτροπή δηµοσίων
υπαλλήλων –µπορεί να είναι και πενταµελής, αλλά νοµίζω ότι
είναι τριµελής- που για το 30% της χώρας αυτή θα παραλάβει
όλες τις µελέτες, αυτά που θα κάνει ο συντονιστής δηλαδή, και
θα τις υπογράψει. Μας ρωτάνε εµάς, λοιπόν, πώς θα υπογρά-
φουν τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια οι δικές µας επιτροπές πα-
ραλαβής. Πώς θα υπογράψει για το 30% της χώρας εκείνη η
επιτροπή µέσα σε έναν µήνα; 

Αυτά τα ολίγα, λοιπόν. Αύριο θα συνεχίσω µε άλλα ευτράπελα
και ενδιαφέροντα.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ, κύριε Υφυπουργέ.
Κυρία Πέρκα, έχετε τελειώσει τον χρόνο σας, αλλά θα σας

δώσω τον λόγο µόνο για ένα λεπτό. Εάν κάνετε ένα λεπτό και
ένα δευτερόλεπτο, θα σας κλείσω το µικρόφωνο.

Κυρία Πέρκα, έχετε τον λόγο.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ευχαριστώ, κυρία Πρόεδρε.
Θέλω να αποκαταστήσω µερικά πράγµατα. Στο πρώτο θέµα

για τα ΑΜΕΑ, επειδή συµφωνούµε, κύριε Οικονόµου, για τις ρυθ-
µίσεις για τα ΑΜΕΑ, δεν τοποθετούµαστε. Παρ’ όλα αυτά, στην
επιτροπή εγώ έκανα την κριτική µου, διότι ακόµη και στην προ-
σβασιµότητα για τα ΑΜΕΑ έχετε µία αλλαγή χρήσης για τα του-
ριστικά καταλύµατα. Ακόµη και εκεί την χώσατε. Και αφήστε
αυτά τα περί λόµπι υπέρ της άναρχης εκτός σχεδίου δόµησης.
Είναι πολύ καθαρή η θέση µας, την αναλύσαµε και θα τα ξανα-
πούµε και αύριο.

Σε ό,τι αφορά τα ειδικά χωροταξικά, διευρύνονται ως αντικεί-
µενο, γιατί παίρνουν αντικείµενο από την Εθνική Χωρική Στρατη-
γική, γίνονται πιο δεσµευτικά και ο δικός µας νόµος είχε κατ’
αρχάς µία διάκριση στους συσχετισµούς, σε στρατηγικό και ρυθ-
µιστικό, που ήταν καλό, αλλά είχε και µία ανάδραση, δηλαδή, δυ-
νατότητα στα περιφερειακά να κάνουν προτάσεις τροποποίησης
προς τα ειδικά, το οποίο τώρα δεν υπάρχει, παρά µόνο εάν τα
ίδια τα ειδικά το προδιαγράφουν. 

ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος
και Ενέργειας): Υπάρχει και υπήρχε από πριν.

ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Ωραία, θα το δω, αλλά νοµίζω ότι
δεν υπάρχει.

Για τα τοπικά πολεοδοµικά ήσασταν µελετητής. Τώρα, εάν αρ-
γούν οι µελετητές, τι να πω, δεν έχουν τελειώσει τα ειδικά.

Είχαµε συντονιστή, ο οποίος επέβλεπε αυτά που είπατε για ενι-
αία εφαρµογή κανόνων. Δεν υποκαθιστούσε τους υπηρεσιακούς
υπαλλήλους. Βεβαίως, είναι µελέτες, γίνονται µε ανάθεση. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Και εγώ σας ευχαρι-

στώ.
Θα δώσω τον λόγο για δύο λεπτά στον Υπουργό Υγείας, τον

κ. Κικίλια, για να τοποθετηθεί πάνω σε κατατεθείσα τροπολογία.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΙΚΙΛΙΑΣ (Υπουργός Υγείας): Κυρία Πρόεδρε,

δεν θα χρειαστώ ούτε καν δύο λεπτά. 
Πρόκειται για την τροπολογία µε αριθµό 635/72. Είναι δύο

άρθρα στην τροπολογία που καταθέτει το Υπουργείο. Το ένα,
όπως είχαµε ανακοινώσει από χθες, αφορά την πρόσθετη απο-
ζηµίωση 100% επί της αποζηµίωσης η οποία υπήρχε στους µε-
τακινούµενους γιατρούς και νοσηλευτές του ΕΣΥ ανά ηµέρα που
µετακινούνται από άλλη υγειονοµική περιφέρεια για να πάνε σε
επιβαρυµένες περιοχές, όπου υπάρχει ανάγκη στήριξης του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας. 

Το δεύτερο άρθρο αφορά στη δυνατότητα µερικής απασχό-
λησης για τους εθελοντές µας ιατρούς ή λοιπό προσωπικό, οι
οποίοι δέχονται να πάνε να προσφέρουν τις υπηρεσίες τους στο
Εθνικό Σύστηµα Υγείας.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Σας ευχαριστώ, κύριε

Υπουργέ.
Τον λόγο τώρα έχει ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του

Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Καραθανασόπουλος.
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Μία ερώτηση µπορώ να κάνω

στον κύριο Υπουργό;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Παρακαλώ;
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Κύριε Υπουργέ, θέλω να ρωτήσω

εάν θα κάνετε αποδεκτή την τροπολογία, που καταθέσαµε για
την πληρωµή των υπερωριών των γιατρών.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Δεν µπορείτε να απαν-
τήσετε σ’ αυτή την ερώτηση τώρα, κύριε Υπουργέ.

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Γιατί δεν µπορεί;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Κύριε συνάδελφε, δεν

είναι ο επισπεύδων Υπουργός. Άρα, δεν µπορεί να την κάνει
δεκτή αυτή τη στιγµή. Το ξέρετε. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Ποιος λέει ότι δεν µπορεί; Σε αυτόν
απευθύνεται.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΟΥΣΑ (Σοφία Σακοράφα): Δεν είναι επισπεύδων
Υπουργός.

Τον λόγο θα πάρει τώρα ο κ. Καραθανασόπουλος και αµέσως
µετά ο κ. Ακτύπης.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ευχαριστώ πολύ, κυρία
Πρόεδρε.

Παρακολουθήσαµε και µε αφορµή την παρέµβαση του κ. Τσί-
πρα ένα πινγκ-πονγκ ανάµεσα στην Κυβέρνηση και την Αξιωµα-
τική Αντιπολίτευση για τα ζητήµατα που υπάρχουν στον τοµέα
της υγείας. 

Εµείς το λέµε καθαρά. Η Κυβέρνηση έχει τεράστιες ευθύνες
για τα προβλήµατα τα οποία υπάρχουν στα ζητήµατα της υγείας
και στο πώς διαχειρίστηκε το ζήτηµα της πανδηµίας, όπου επί
της ουσίας όχι µόνο δεν θωράκισε το σύστηµα υγείας, αλλά αν-
τίθετα προσάρµοσε τα πρωτόκολλα µε βάση τα συµφέροντα των
επιχειρηµατικών οµίλων, αδιαφορώντας στην κυριολεξία για την
ανθρώπινη ζωή.

Απ’ αυτή την άποψη, λοιπόν, η όλη συζήτηση η οποία αναπτύσ-
σεται ανάµεσα στα κόµµατα και της Νέας Δηµοκρατίας, την Κυ-
βέρνηση και στον ΣΥΡΙΖΑ, την Αξιωµατική Αντιπολίτευση, αλλά
και στα υπόλοιπα κόµµατα, προσπαθεί να συγκαλύψει τις τερά-
στιες ευθύνες τις οποίες έχουν διαχρονικά τα κόµµατα τα οποία
κυβέρνησαν για την κατάσταση στον δηµόσιο τοµέα υγείας µε
την υποβάθµιση, τη συρρίκνωση, την απαξίωση στο όνοµα της
ανάπτυξης του ιδιωτικού τοµέα της υγείας, που τώρα φαίνεται
περίτρανα το πώς εξυπηρετεί τα συµφέροντά του. Στην ικανο-
ποίηση των κερδών των επιχειρηµατικών οµίλων, που δραστη-
ριοποιούνται στον τοµέα της υγείας θυσιάζονται οι λαϊκές ανά-
γκες και η ικανοποίησή τους. Απ’ αυτή την άποψη, λοιπόν, όσα
κροκοδείλια δάκρυα και αν χύσουν, εκµεταλλευόµενοι τον αν-
θρώπινο πόνο, δεν µπορούν να συγκαλύψουν τις τεράστιες ευ-
θύνες. 

Εµείς το λέµε καθαρά. Είναι απάνθρωπη η σύγκριση την οποία
κάνετε και εσείς και εσείς, και η Κυβέρνηση και η Αντιπολίτευση.
Σύγκριση µε βάση τους νεκρούς, τον αριθµό των νεκρών. 

Ως ΚΚΕ δεν έχουµε καταφύγει σε τέτοια τυµβωρυχία και ούτε
θα καταφύγουµε. Και βεβαίως δεν µπαίνουµε σε συγκρίσεις τι
γίνεται ανάµεσα στις άλλες χώρες της Ευρωπαϊκής Ένωσης και
σε παγκόσµιο επίπεδο. Αλλά αν θέλετε, εδώ µπορούµε να κά-
νουµε µία εξαίρεση, γιατί ακριβώς στον αντίποδα της εµπορευ-
µατοποιηµένης υγείας που υπάρχει στην Ελλάδα και στις υπόλοι-
πες καπιταλιστικές οικονοµίες, της επικίνδυνης για τους λαούς
δράσης των µονοπωλίων στον ιδιωτικό τοµέα της υγείας στην
εξέταση, στη διάγνωση, στην περίθαλψη, στα φάρµακα, αλλά και
στα εµβόλια, που βλέπουµε αυτούς τους σφοδρούς ανταγωνι-
σµούς που υπάρχουν και τους οποίους υπερασπίζεται και η Ευ-
ρωπαϊκή Ένωση και τα άλλα κράτη, βρίσκεται η Κούβα. Είναι
αυτό το µοναδικό παράδειγµα που βρίσκεται σε αντίθετη κατεύ-
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θυνση επί της ουσίας, µε τα τεράστια αποτελέσµατα, µε την απο-
τελεσµατική αντιµετώπιση της πανδηµίας, παρ’ ότι είναι αντιµέ-
τωπη µε απαράδεκτες κυρώσεις, µε πολυετές εµπάργκο από τις
Ηνωµένες Πολιτείες, αλλά και τα άλλα κράτη της Ευρωπαϊκής
Ένωσης. Και µάλιστα, αυτό το µικρό νησί της Κούβας, µε πλη-
θυσµό ανάλογο µε την Ελλάδα περίπου, στέλνει και βοήθεια στις
χώρες που πλήττονται και έχουν καταρρεύσει τα συστήµατα
υγείας τους. 

Από αυτή την άποψη είναι ενδεικτική η διαφορά, η οποία υπάρ-
χει και γι’ αυτό ακριβώς το ΚΚΕ στηρίζουµε έµπρακτα, σταθερά
και αταλάντευτα, εκφράζουµε την αλληλεγγύη µας στο λαό της
Κούβας, στηρίζουµε την υποψηφιότητα που έχει κατατεθεί για
τους Κουβανούς γιατρούς, για το Νόµπελ υγείας ως εµβληµα-
τική αναγνώριση των επιτευγµάτων στον τοµέα της υγείας και
στην προστασία της ανθρώπινης ζωής.

Κλείνοντας αυτή την παρένθεση, θα µπω στη συζήτηση για το
νοµοσχέδιο και θα αρχίσω κάπως ανορθόδοξα. Θα αρχίσω από
την κριτική που άσκησε στο ΚΚΕ ο Υπουργός Περιβάλλοντος και
Ενέργειας και θα αναφερθώ σε δύο, τρία σηµεία αυτής της κρι-
τικής.

Το πρώτο είναι για την αυθαίρετη δόµηση. Αναστατώθηκε ο
κύριος Υπουργός, του φάνηκε περίεργο που πήραµε αυτή τη
θέση ως ΚΚΕ για τα συγκεκριµένα άρθρα που σχετίζονται µε την
δόµηση εκτός σχεδίου. Όµως, η Κυβέρνηση δεν είναι απέναντι
στην εκτός σχεδίου δόµηση. Δεν καταπολεµά την εκτός σχεδίου
δόµηση. Ίσα-ίσα, κάνετε το αντίθετο, κύριε Υπουργέ. Και να µε
συµπαθάτε, γιατί βεβαίως επιτρέπετε τη δόµηση στα τέσσερα
στρέµµατα και πάνω από όλα -αυτό είναι το βασικό- οι µεγάλοι
όµιλοι, οι επιχειρηµατικοί, µε νοµοθετικές ρυθµίσεις, µε αναπτυ-
ξιακούς νόµους, µε το ίδιο το σχέδιο νόµου και στην εκτός σχε-
δίου δόµησης διευκολύνονται για να προχωρούν σε µεγάλες
εγκαταστάσεις. Και µάλιστα, φτάνετε στο σηµείο να πριµοδο-
τείτε τα σύνθετα τουριστικά καταλύµατα µε µεγαλύτερο συντε-
λεστή δόµησης για την εκτός σχεδίου. Και ποιους κυνηγάτε;
Κυνηγάτε αυτούς που έχουν µικρά οικόπεδα, τους µικροοικοπε-
δούχους. Αυτούς κυνηγάτε, αυτούς βάλατε στο στόχαστρο και
τους λέτε επί της ουσίας ότι «αν µέσα σε δύο χρόνια δεν βγάλετε
άδεια -τρέξτε, σκοτωθείτε, δανειστείτε, κάντε ό,τι θέλετε- δεν
µπορείτε µετά να χτίσετε». 

Ποιο είναι το αποτέλεσµα της διαδικασίας; Η απαξίωση των οι-
κοπέδων που έχουν. Απαξιώνονται τα οικόπεδα τους. Αυτό τι ση-
µαίνει; Ό,τι µπιρ παρά θα τα αγοράσουν οι µεγάλοι επιχειρηµατι-
κοί όµιλοι και η γη, που είναι διασπαρµένη, θα συγκεντρωθεί σε
όλο και λιγότερα χέρια για να επιταχυνθούν οι διαδικασίες συγ-
κέντρωσης γης και ανάπτυξης των επιχειρηµατικών σχεδίων, για
σύνθετα τουριστικά καταλύµατα και άλλα. 

Από αυτή την άποψη εµείς είµαστε καθαροί ως ΚΚΕ. Το ΚΚΕ
δεν υπερασπίζεται την εκτός σχεδίου δόµηση και το νέο χωρο-
ταξικό, το οποίο φέρνετε, µε τις ρυθµίσεις για την εκτός σχεδίου
δόµηση που ευνοεί την αναρχία της δόµησης για το µεγάλο κε-
φάλαιο, σε βάρος της λαϊκής ιδιοκτησίας και του δικαιώµατος
στην παραθεριστική κατοικία. Είναι δηλαδή, σε βάρος των λαϊκών
δικαιωµάτων, τα οποία θυσιάζονται στον βωµό του κέρδους. 

Δεύτερον, ο κύριος Υπουργός αναστατώθηκε µε τη θέση την
οποία πήραµε για τη διάταξη που υπάρχει για τα βιοκλιµατικά
κτήρια και τόνισε ότι το ΚΚΕ είναι το µοναδικό κόµµα στον κόσµο
-απ’ όσο γνωρίζει- που είναι ενάντια στα βιοκλιµατικά κτήρια.
Αυτό κατάλαβε; Είναι πιο έξυπνος για να κατάλαβε κάτι τέτοιο ο
κύριος Υπουργός. Διότι ως ΚΚΕ δεν είµαστε ενάντια στα βιοκλι-
µατικά κτήρια. Δεν είµαστε ενάντια απέναντι στην επιστήµη και
στα επιτεύγµατα της επιστήµης. Αυτούς που είναι ενάντια στα
επιτεύγµατα της επιστήµης, σε άλλους χώρους πρέπει να τους
ψάξετε και αυτούς που εργαλειοποιούν τα επιτεύγµατα της επι-
στήµης, στους δικούς σας πολιτικούς χώρους πρέπει να τους
ψάξετε, κύριε Υπουργέ.

Θα ήθελα να σας κάνω µία ερώτηση: Ο άνεργος µπορεί να
φτιάξει βιοκλιµατικό κτήριο; Ο συνταξιούχος των 500 ευρώ µπο-
ρεί; Το νέο ζευγάρι µε τα 1.000 ευρώ µισθό, στην καλύτερη πε-
ρίπτωση, µηνιαίο εισόδηµα µπορεί να φτιάξει βιοκλιµατικό
κτήριο; Ο επαγγελµατίας ο οποίος στενάζει από τα δάνεια, τους
φόρους και τις υποχρεώσεις µπορεί να φτιάξει; Όχι, δεν µπορεί

να φτιάξει. Είναι απαγορευµένο κάτι τέτοιο γι’ αυτούς. 
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Περιβάλλοντος

και Ενέργειας): Άρα, να µην φτιάξει κανείς;
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Δεν είπαµε αυτό το

πράγµα! Είναι απαγορευµένο γι’ αυτούς. Αφήστε µε να ολοκλη-
ρώσω. Δεν σας διέκοψα. Παρακολούθησα και τον κύριο Υπουργό
και εσάς µε ιδιαίτερη ευλάβεια. 

Από αυτή την άποψη αυτοί λοιπόν δεν µπορούν να φτιάξουν.
Δεν έχουν καν κεραµίδι πάνω από το κεφάλι τους πολλοί από αυ-
τούς ή κινδυνεύουν και να το χάσουν µε τους πλειστηριασµούς.
Άρα λοιπόν ποιους επιδοτείτε µε αυτή τη ρύθµιση, κύριε Υπουρ-
γέ, που λέτε ότι αυτός που φτιάχνει βιοκλιµατικό κτήριο έχει 5%
αύξηση του συντελεστή δόµησης; Αυτούς που έχουν ανάγκη ή
αυτούς που δεν έχουν ανάγκη; Αυτούς που δεν έχουν ανάγκη.
Αυτό καυτηριάσαµε, κύριε Υπουργέ. Καυτηριάσαµε ότι επιδο-
τείτε αυτούς, που δεν έχουν ανάγκη και όχι αυτούς, οι οποίοι
έχουν ανάγκη για την πρώτη στέγη, για την πρώτη κατοικία. 

Έτσι λοιπόν εµείς αυτό το οποίο θέλουµε ως ΚΚΕ είναι βε-
βαίως το κράτος -όχι το αστικό κράτος, γιατί δεν µπορεί- να
φροντίζει για την κάλυψη των στεγαστικών αναγκών, να φτιάχνει
σπίτια, τα οποία να έχουν ενσωµατωµένα όλα τα επιτεύγµατα της
τεχνολογίας, να είναι πρώτα απ’ όλα αντισεισµικά, κάτι το οποίο
εσάς δεν σας ενδιαφέρει, να έχουν ενεργειακή εξοικονόµηση
ενέργειας, να είναι βιοκλιµατικά, να έχουν όλα αυτά τα σχέδια.
Αλλά αυτά, τα θέλουµε για όλον τον λαό. Μπορεί να γίνει µε τε-
ράστιους, ελεύθερους χώρους. Μπορεί να γίνει, όχι όµως στο
σύστηµα το οποίο εσείς υπηρετείτε. Γι’ αυτό παλεύει το ΚΚΕ, για
να αλλάξει αυτή η κατάσταση.

Ο κύριος Υπουργός, µίλησε για την πρόοδο. Λέει, «πρόοδος
δεν είναι να κάνεις βήµατα σηµειωτόν, αλλά να προχωράς». Βε-
βαίως, µπορεί να προχωράς και να πέσεις και στον γκρεµό.
Επειδή, όµως, δεν θέλουµε να ευτελίσουµε την τοποθέτηση του
κυρίου Υπουργού, ας το δούµε λοιπόν πιο συγκεκριµένα. Για µας
πρόοδος, κύριε Υπουργέ είναι ακριβώς η αξιοποίηση των επι-
τευγµάτων της επιστήµης, να καλύπτει και να ικανοποιεί τις σύγ-
χρονες και διευρυµένες λαϊκές ανάγκες. Αυτό µπορείτε να το
διασφαλίσετε; Όχι. Ίσα-ίσα, θυσιάζετε αυτές τις ανάγκες. Και να
φέρουµε ορισµένα παραδείγµατα. 

Παράδειγµα, η τροπολογία στην οποία θα αναφερθούµε και
αύριο για την απολιγνιτοποίηση. Φέρατε ένα άρθρο και λέτε ότι
αυξάνεται κατά 0,03 ευρώ το λίτρο το ειδικό τέλος κατανάλωσης
του diesel. Σε βάρος ποιων; Σε βάρος των λαϊκών στρωµάτων.
Ένα ακόµη χαράτσι για να το κάνετε πράσινο τέλος, πράσινο
πόρο ούτως ώστε να πάει στο ταµείο και να χρηµατοδοτεί τις
πράσινες επενδύσεις. Ο λαός δηλαδή, να πληρώνει από την
τσέπη του για τα συµφέροντα των αρπακτικών της πράσινης
ενέργειας. Και από την άλλη µεριά, φέρνετε άλλο άρθρο που
λέτε ότι µειώνεται το τέλος για τις µεγάλες καταναλώσεις στις
βιοµηχανίες πάνω από 10000MWh, από 2,5% σε 2%, κάνοντας
ένα «δωράκι», όπως λέει και το Γενικό Λογιστήριο του Κράτους,
ύψους 4 εκατοµµυρίων ευρώ τον χρόνο στις µεγάλες επιχειρή-
σεις. Δηλαδή θυσιάζετε ακόµη περισσότερο τις ανάγκες του
λαού και ταυτόχρονα στηρίζετε την κερδοφορία των επιχειρηµα-
τικών οµίλων. Επίσης, η διαπάλη που έγινε για τις ΑΠΕ.

Εµείς το λέµε καθαρά ότι µέσα απ’ αυτή τη διαδικασία της απε-
λευθέρωσης αγοράς ηλεκτρικής ενέργειας και µε πρόσχηµα την
πράσινη ανάπτυξη, την πράσινη ενέργεια, επί της ουσίας επω-
φελήθηκαν µόνο τα αρπακτικά των επιχειρηµατικών οµίλων που
δραστηριοποιούνται στον τοµέα της πράσινης ενέργειας. Ενώ
αντίθετα, τα λαϊκά στρώµατα είδαν να µειώνονται τα εισοδήµατά
τους, γιατί αυξήθηκαν πολύ τα τιµολόγια του ηλεκτρικού ρεύµα-
τος και ταυτόχρονα ήταν σε βάρος των εργαζόµενων.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας του κυρίου Βουλευτή)

Τσακωθήκατε Κυβέρνηση και Αξιωµατική Αντιπολίτευση για το
τέλος των ανανεώσιµων πηγών ενέργειας που πληρώνει ο λαός,
για να δίνετε ζεστό χρήµα στα αρπακτικά των ΑΠΕ. Εδώ δεν µι-
λάµε, βεβαίως, για ορισµένους οι οποίοι έβαλαν ένα φωτοβολ-
ταϊκό ή δύο ή τρία και για τους φτωχούς αγρότες. Αυτοί ήταν το
τυράκι στη φάκα, για να νοµιµοποιήσετε τη δράση των αρπακτι-
κών αυτών των µεγάλων επιχειρηµατικών οµίλων. Και εδώ, ο κ.
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Τσίπρας ήταν -θα λέγαµε- θεµατοφύλακας των συµφερόντων
αυτών των επιχειρηµατικών οµίλων.

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική Έδρα καταλαµβάνει ο Ε’ Αν-
τιπρόεδρος της Βουλής κ. ΟΔΥΣΣΕΑΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΠΟΥΛΟΣ) 

Από αυτή, λοιπόν, την άποψη ήταν ειλικρινής ο κύριος Υπουρ-
γός όταν είπε ότι θέλουµε το χωροταξικό να το σχεδιάσουµε, για
να εξυπηρετήσουµε, για να είναι φιλικότερο προς τις επενδύσεις
και να προσαρµόσουµε τις χρήσεις γης στις ανάγκες των επιχει-
ρηµατικών οµίλων.

Γι’ αυτό, όµως, εµείς λέµε ότι όχι µόνο δεν αντιµετωπίζει την
αναρχία, αλλά θα διευρυνθεί η αναρχία στη χωροθέτηση, στις
χρήσεις γης, στην πολεοδόµηση. Και θα διευρυνθεί η αναρχία,
γιατί είναι ίδια του καπιταλιστικού συστήµατος, κύριε Υπουργέ.

Και εδώ συνεχίζετε και κάνετε ένα βήµα παραπέρα σε αυτά
που σας άφησε η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ. Ο ΣΥΡΙΖΑ τι είχε κάνει;
Είχε κάνει ειδικό χωροταξικό σχέδιο για τις µεγάλες στρατηγικού
χαρακτήρα επενδύσεις. Μπορούν, δηλαδή, να κάνουν ό,τι θέ-
λουν επί της ουσίας. Και εσείς αυτό το πάτε ένα βήµα παραπέρα.
Αυτή η αναρχία γίνεται πολύ πιο ανάγλυφη µε τη χωροθέτηση
των αιολικών πάρκων, όπου επί της ουσίας καταστρατηγήθηκαν
οι ορεινοί όγκοι, καταστρατηγήθηκαν τα δάση και βεβαίως, είναι
υπεύθυνα πολλά αιολικά πάρκα για πληµµυρικά φαινόµενα. Διότι,
ακριβώς, υπήρξε αυτή η άναρχη χωροθέτηση, γιατί είναι ίδιο του
καπιταλιστικού συστήµατος και του κυνηγητού του κέρδους.

Από αυτή την άποψη, λοιπόν, η χωροταξία έτσι όπως τη σχε-
διάζετε και την υποτάσσετε στις ανάγκες των επενδυτικών σχε-
δίων και των επιχειρηµατικών οµίλων είναι σε βάρος των λαϊκών
αναγκών και των αναγκών του λαού για σύγχρονες πόλεις αν-
θρώπινες, για ελεύθερους χώρους. Γιατί επί της ουσίας αξιοποι-
ήσατε τι πράγµα; Κάτι το οποίο είναι γνωστό: Υπάρχουν µία
σειρά δεσµευµένοι χώροι για δεκαετίες σε διάφορους δήµους,
που δεν µπορούν, όµως, να προχωρήσουν σε πλατείες ή σε κοι-
νόχρηστους χώρους, γιατί δεν έχουν τα χρήµατα για να απαλλο-
τριωθούν. Και αντί το κράτος να διασφαλίσει τη δηµιουργία των
ελεύθερων χώρων, τα αποδεσµεύει µετά από οκτώ χρόνια. Για
να προχωρήσει τι, δηλαδή; Να προχωρήσει η ανάπλαση των
αστικών κέντρων, που η ανάπλαση των αστικών κέντρων είναι σε
βάρος των δικαιωµάτων του λαού και ιδιαίτερα των πιο υποβαθ-
µισµένων περιοχών και συνοικιών.

Αυτή, λοιπόν, η αναρχία είναι σε βάρος ακόµη και της αξιοποί-
ησης των παραγωγικών δυνατοτήτων της χώρας. Γιατί ακριβώς
το προσαρµόζετε…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, ολοκληρώστε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: Ολοκληρώνω, κύριε Πρό-
εδρε.

Καταστρέφετε τις παραγωγικές δυνατότητες της χώρας και
τις προσαρµόζετε στις ανάγκες του κεφαλαίου. Σε τι δηλαδή;
Στον τουρισµό, στη διαµετακόµιση και στις ΑΠΕ. Η αγροτική πα-
ραγωγή συρρικνώνεται και καταστρέφεται, άλλες παραγωγικές
δυνατότητες της χώρας, που δεν ενδιαφέρουν το κεφάλαιο γιατί
δεν έχουν κερδοφορία, δεν αξιοποιούνται καθόλου και καταστρέ-
φονται και τσακίζονται. Στο τέλος αυτός ο χωροταξικός σχεδια-
σµός είναι σε βάρος του περιβάλλοντος. Γιατί τον προσαρµόζετε
στις ανάγκες του κεφαλαίου.

Γ’ αυτό ακριβώς εµείς λέµε ότι η χωροταξία και ο χωροταξικός
σχεδιασµός δεν είναι ένα τεχνοκρατικό ζήτηµα, αλλά είναι πολι-
τικό ζήτηµα…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε.

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΡΑΘΑΝΑΣΟΠΟΥΛΟΣ: …και σχετίζεται µε το
ποιος έχει την εξουσία στα χέρια, σε ποιον ανήκει η γη και τι συµ-
φέροντα θέλει να εξυπηρετήσει.

Τα υπόλοιπα θα τα πούµε και αύριο, βεβαίως και τα ζητήµατα
των τροπολογιών.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κύριε συνάδελφε.
Να συνεχίσουµε µε τον κ. Δηµήτρη Κωνσταντόπουλο από το

Κίνηµα Αλλαγής.
ΔΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριε

Υπουργέ, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε σήµερα ένα
νοµοσχέδιο το οποίο επηρεάζει ένα µεγάλο τµήµα της ελληνικής
κοινωνίας και συγκεκριµένα τους ιδιοκτήτες ακινήτων.

(Στο σηµείο αυτό χάνεται η σύνδεση του κυρίου Βουλευτή)
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Κων-

σταντόπουλε, δυστυχώς δεν σας ακούµε. Θα το αφήσουµε για
λίγο και θα προχωρήσουµε στον κ. Χρυσοµάλλη.

Κύριε Χρυσοµάλλη, έχετε τον λόγο.
ΜΙΛΤΙΑΔΗΣ (ΜΙΛΤΟΣ) ΧΡΥΣΟΜΑΛΛΗΣ: Καλησπέρα.
Λόγω της ηµέρας δεν θα µπορούσα να µην ξεκινήσω τη σηµε-

ρινή οµιλία µου κάνοντας αναφορά σε έναν µεγάλο φίλο της Ελ-
λάδας που έφυγε σήµερα. Αναφέροµαι στον Βαλερί Ζισκάρ ντ�
Εστέν, ο οποίος έπαιξε κρίσιµο ρόλο και για την επιστροφή του
εθνάρχη Καραµανλή στη χώρα και την αποκατάσταση της δηµο-
κρατίας, αλλά παρείχε και µεγάλη στήριξη στη χώρα για την
πλήρη ένταξή της στην Ευρώπη. Όντως, σήµερα η Ελλάδα έχασε
έναν µεγάλο φίλο, αλλά τολµώ να πω ότι το σύνθηµα που ηχούσε
τότε, ηχεί και σήµερα «Ελλάς - Γαλλία συµµαχία».

Πριν αναφερθώ στα ζητήµατα του νοµοσχεδίου δεν θα µπο-
ρούσα να µην κάνω µία αναφορά γι’ αυτά που ακούστηκαν από
τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης τον κ. Τσίπρα, όσον
αφορά την πανδηµία.

Ακούµε τις τελευταίες ηµέρες στελέχη του ΣΥΡΙΖΑ και σήµερα
τον ίδιο τον Αρχηγό της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να προσπα-
θεί να µιλήσει για δήθεν ότι υπάρχουν δύο συστήµατα καταγρα-
φών και ότι υπάρχουν διπλοεγγραφές. Είναι ξεκάθαρο ότι
υπάρχει ένα σύστηµα και σε αυτό το οποίο αναφέρεται είναι ένα
υποσύστηµα, που µετράει τα βήµατα από τις κινητές µονάδες
και συµπληρώνει το κεντρικό σύστηµα. Για να το καταλάβουµε:
Τι εννοεί ότι γίνονται διπλοεγγραφές. Δηλαδή, έχουµε πενήντα
νεκρούς και δηλώνουµε εκατό; Έχουµε χίλια κρούσµατα και δη-
λώνουµε δύο χιλιάδες; Δεν στέκει σε καµµία λογική αυτό το επι-
χείρηµα. 

Όσον αφορά την κατηγορία ότι γίνεται επικοινωνιακή διαχεί-
ριση από την Κυβέρνηση, έλεος, συνάδελφοι της Αντιπολίτευ-
σης! Οι ΜΕΘ υπερδιπλασιάστηκαν. Δεν δηµιουργήθηκαν ΜΕΘ
«µουσαµάδες». Ο ίδιος ο κ. Πολάκης πήγε και είδε τις πενήντα
ΜΕΘ στο Νοσοκοµείο «Σωτηρία». Μην κρίνετε εξ ιδίων τα αλλό-
τρια.

Να έρθω τώρα στα του νοµοσχεδίου. Ακούσαµε για άλλη µία
φορά από την Αντιπολίτευση φωνές καταστροφολογίας, λαϊκί-
στικες κορώνες, πλειοδοσία, υποσχέσεις για το τι θα κάνουν άµα
-να προσθέσω εγώ- επιστρέψουν στην εξουσία. Ακούσαµε ότι το
νοµοσχέδιο αυτό αποτελεί έκφραση της ιδεοληψίας της Νέας
Δηµοκρατίας, ότι πρόκειται για ένα νοµοσχέδιο που µόνο σκοπό
έχει να ευνοήσει τους λίγους και να καταστρέψει τη µικρή ιδιο-
κτησία των πολλών.

Ακούστε, κυρίες και κύριοι του ΣΥΡΙΖΑ, θα σας µιλήσω πρώτα
ως πολιτικός µηχανικός. Αυτό το νοµοσχέδιο είναι ένα νοµοσχέ-
διο της κοινής λογικής, το οποίο τακτοποιεί εκκρεµότητες δεκαε-
τιών για τη χώρα.

Πριν πω γι’ αυτές τις εκκρεµότητες, θα µιλήσω για µία εµβλη-
µατική διάταξη του νοµοσχεδίου, λόγω της Παγκόσµιας Ηµέρας
Ατόµων µε Αναπηρία, που δίνει τη δυνατότητα ακριβώς για αυτά
τα άτοµα να γίνονται ράµπες εκτός οικοδοµικής γραµµής. Είναι
µία διάταξη που έχει έναν ξεχωριστό συµβολισµό και ήθελα να
το τονίσω, λόγω της ηµέρας.

Όπως είπα, αυτό το νοµοσχέδιο «βάζει το νερό στο αυλάκι».
Τακτοποιεί εκκρεµότητες χρόνων. Τι εννοώ: Φέρνει διατάξεις
όσον αφορά τα ρυµοτοµούµενα οικόπεδα. Ξέρετε, είναι ένα πρό-
βληµα που ταλανίζει χιλιάδες συµπολίτες µας, οι οποίοι έχουν
δει την περιουσία τους στην ουσία να έχει δηµευθεί, στη συνέ-
χεια το κράτος να την έχει εγκλωβίσει -ή ο δήµος- και να µην προ-
χωράει ούτε η απαλλοτρίωση, µε αποτέλεσµα να έχουν ένα
περιουσιακό στοιχείο στην κυριολεξία δεσµευµένο. Πλέον µπαί-
νει µια τάξη. Δίνεται ένα τέλος σε αυτό.

Διατηρητέα και µεταφορά συντελεστή δόµησης: Από το 1978
ταλανίζει τη χώρα αυτό το πρόβληµα. Επιτέλους, ξεκινάει να δί-
νεται λύση. Δηµιουργείται το µητρώο, η Τράπεζα Γης, στο οποίο
πλέον αυτοί οι ιδιοκτήτες, που έχουν στην κατοχή µία µεταφορά
συντελεστή δόµησης θα ξέρουν ότι κάπου µπορούν να τον αξιο-
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ποιήσουν.
Ξέρετε πόσα χρόνια τον πληρώνουν στον ΕΝΦΙΑ, τον δηλώ-

νουν στο Ε9 τους και δεν δινόταν ποτέ λύση; Είναι σωτήρια για
αυτούς η συγκεκριµένη διάταξη, 

Για τα εκτός σχεδίου ακούµε από την Αντιπολίτευση δύο δια-
φορετικές φωνές. Το ΜέΡα25 λέει ότι πρέπει να καταργηθεί πλή-
ρως η εκτός σχεδίου δόµηση αύριο το πρωί. Ο ΣΥΡΙΖΑ έχει µία
άλλη γραµµή και λέει ότι θα έπρεπε να µην δοθεί η διετία κατά
παρέκκλιση, αλλά περισσότερος χρόνος. Μόνο κα µόνο από
αυτή την κριτική καταλαβαίνουµε ότι εµείς έχουµε ακολουθήσει
τη µέση οδό, τη σωστή οδό. Δεν αιφνιδιάζουµε κανέναν. 

Όσοι ιδιοκτήτες έχουνε οικόπεδα κάτω των τεσσάρων στρεµ-
µάτων και έχτιζαν κατά παρέκκλιση έχουν ένα διάστηµα δύο χρό-
νια και παραπάνω για να βγάλουν άδεια. Και το τονίζω αυτό γιατί
στη διετία δεν θα µετράει ούτε ο χρόνος που χρειάζεται να πε-
ράσει από την αρχαιολογία ούτε ο χρόνος που χρειάζεται να πε-
ράσει από το δασαρχείο. Άρα αυτό µπορεί να είναι δυόµισι
χρόνια, τρία χρόνια σε κάποιες περιπτώσεις. Αυτό, όµως, κύριε
Υπουργέ, είναι ένα θέµα που κάποια στιγµή µε τα συναρµόδια
Υπουργεία πρέπει να το δείτε, γιατί όντως έχουµε πολλές καθυ-
στερήσεις σε αυτές τις δύο υπηρεσίες.

Είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο ξεκινάει να δώσει τη µεγαλύ-
τερη λύση που υπάρχει και αναφέροµαι στα τοπικά πολεοδοµικά
σχέδια. Θα δώσει λύση γιατί έχει εξασφαλίσει τη χρηµατοδό-
τηση, το βασικό πρόβληµα δεκαετιών, µε 160 εκατοµµύρια από
το Ταµείο Ανάκαµψης και 40 εκατοµµύρια από την Ευρωπαϊκή
Τράπεζα Επενδύσεων. Είναι έτσι διασφαλισµένο ότι τα τοπικά
πολεοδοµικά σχέδια δεν θα βαλτώσουν, θα γίνουν και θα γίνουν
γρήγορα γιατί υπάρχει χρηµατοδότηση. 

Τέλος, οι διατάξεις που αφορούν τον εκσυγχρονισµό του οι-
κοδοµικού κανονισµού είναι όλες προς τη σωστή κατεύθυνση και
από το σύνολο των µηχανικών έχουν πάρει θετικά σχόλια. 

Συνεπώς, για να ανακεφαλαιώσω, είναι ένα νέο νοµοσχέδιο το
οποίο θα δώσει λύσεις, θα βγάλει από το τέλµα και την ταλαιπω-
ρία ιδιοκτήτες, που εδώ και πολλά χρόνια ταλαιπωρούνται είτε
µε τα ρυµοτοµικά είτε µε την µεταφορά του συντελεστή δόµη-
σης. Θα αρχίσει να βάζει σε µια τάξη την εκτός σχεδίου δόµηση
χωρίς να αιφνιδιάσει κανέναν και τέλος θα προχωρήσει στο να
δηµιουργηθεί έτσι µια συνολική κατάσταση για τη χώρα, όπου
µαζί µε το Κτηµατολόγιο και όλα τα άλλα εργαλεία πλέον θα
έχουµε στη χώρα έναν σύγχρονο χάρτη που θα έχουµε όλα τα
στοιχεία και όλα τα δεδοµένα για πάσης φύσεως ακίνητα και οι-
κόπεδα.

Κλείνοντας, δεν θα µπορούσα να µην αναφερθώ στην απο-
στροφή και την τοποθέτηση του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντι-
πολίτευσης τι θα έκανε όταν θα ξαναγίνει κυβέρνηση, ότι θα
σβήσει µε έναν νόµο και µε ένα άρθρο τις σηµερινές διατάξεις
του Υπουργείου Περιβάλλοντος. Ακολούθησε τη γραµµή του κ.
Παύλου Πολάκη, όπως κι αυτός το είπε στην οµιλία του.

Θα σας απαντήσω µε έναν δικό σας σπουδαίο φιλόσοφο, τον
Παναγιώτη Κονδύλη, ο οποίος ανοιχτά σας λέει ήδη από το 1991
ότι η Αριστερά όσον αφορά τις πελατειακές της σχέσεις και τη
νοµή της εξουσίας, ιλαροτραγικά στηρίζει κάθε αίτηµα, ακόµα
και αυτό, που οδηγεί στη διάλυση και την πώληση της χώρας,
αρκεί το αίτηµα να έχει τον τίτλο «λαϊκό».

Δυστυχώς, για εσάς, κύριοι της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης,
σας έµαθε ο λαός και δεν σας πιστεύει.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ.
Επειδή ο κ. Κωνσταντόπουλος έχει κάποιο πρόβληµα στη σύν-

δεσή του, θα προχωρήσουµε στον επόµενο οµιλητή που είναι ο
κ. Ακτύπης.

Ορίστε, κύριε Ακτύπη, έχετε τον λόγο.
ΔΙΟΝΥΣΙΟΣ ΑΚΤΥΠΗΣ: Σας ευχαριστώ πολύ.
Θα µου επιτρέψετε να ξεκινήσω σχολιάζοντας λίγο τα σαράντα

πέντε λεπτά οµιλίας του Αρχηγού της Αξιωµατικής Αντιπολίτευ-
σης του κ. Τσίπρα, ο οποίος κάποια στιγµή θα µπορούσε µε όλα
αυτά τα οποία είπε να γίνει και εν µέρει πιστευτός σε ορισµένα
τα οποία έλεγε. Αλλά την ώρα που ανέφερε ότι η Ελλάδα βρίσκε-
ται πάνω από το µέσον όρο ακόµα και από την Αµερική σε κρού-

σµατα και θανάτους, εκεί πλέον πάλι πέσαµε στα ίδια. 
Και µόνο αυτό θέλω να σας πω, ότι όσον αφορά το θέµα της

υγείας και τις χρηµατοδοτήσεις για την υγεία, επειδή τυγχάνει
να είµαι και νοσοκοµειακός γιατρός, από τον Ιούνιο ξεκινούσαµε
να διαµαρτυρόµαστε όλοι οι σύλλογοι στα νοσοκοµεία για το γε-
γονός της ελλιπούς χρηµατοδότησης και ότι δεν έβγαινε η χρο-
νιά και να κάνουµε κινητοποιήσεις για να πάρουµε χρήµατα. 

Ε, λοιπόν, σας λέω ότι αυτή τη χρονιά τελειώνουµε και όχι
µόνο δεν δηµιουργήθηκε πρόβληµα σε κανένα νοσοκοµείο, θα
σας αναφέρω χαρακτηριστικά ότι στη Ζάκυνθο πήραµε πάνω
από 1,5 εκατοµµύριο σε σχέση µε τα περσινά και έτσι όχι µόνο
µπορέσαµε να εξυπηρετήσουµε τις ανάγκες, αλλά να κάνουµε
και πάρα πολλές παρεµβάσεις στο νοσοκοµείο το οποίο είχε
αφεθεί στην τύχη του χωρίς να κάνει τα απαιτούµενα σέρβις τα
οποία έπρεπε να κάνει.

Έρχοµαι στο νοµοσχέδιο. Θα έλεγα ότι φέρνουµε σήµερα ένα
νοµοσχέδιο περιβαλλοντικό, ένα νοµοσχέδιο πράσινο, ένα νοµο-
σχέδιο που έρχεται να διορθώσει, να θεραπεύσει και να βάλει σε
τάξη ατοπήµατα του παρελθόντος, ενώ παράλληλα διαµορφώνει
εξαιρετικά πρόσφορο έδαφος για νέες επενδύσεις και σκιαγρα-
φεί την αναπτυξιακή πορεία της χώρας. 

Μάλιστα, το παρόν σχέδιο νόµου εισάγεται προς ψήφιση σε
ένα κοµβικό χρονικό σηµείο, τη στιγµή που διανύουµε ίσως την
πιο κρίσιµη φάση της πανδηµίας στη χώρα µας. Τη στιγµή αυτή
η εν λόγω νοµοθετική πρωτοβουλία συνιστά για τους πολίτες της
χώρας µας, ένα µήνυµα αισιοδοξίας και ελπίδας. Εισάγει διατά-
ξεις που αλλάζουν τη φιλοσοφία της οικοδοµικής δραστηριότη-
τας της χώρας, δίνουν έναν νέο χαρακτήρα από άποψη περιβαλ-
λοντικής πολιτικής και κοινωνικής ευαισθησίας. 

Στο παρόν σχέδιο νόµου άλλωστε εµπεριέχονται διατάξεις
όπως η παροχή µεγαλύτερου συντελεστή δόµησης στα φιλικά
για το περιβάλλον κτήρια, η παροχή κινήτρων για την ενίσχυση
της προσβασιµότητας των κτηρίων για τους συνανθρώπους µας
µε αναπηρίες και η αναστολή των κυρώσεων για αυθαίρετες κα-
τασκευές και αλλαγές χρήσης της κατηγορίας 5 για ακίνητα ,που
βρίσκονται σε περιοχές που κηρύχθηκαν σε κατάσταση εκτάκτου
ανάγκης. Μια από αυτές ήταν και η Ζάκυνθος, η περιφέρειά µου. 

Μέσα από τις διατάξεις του παρόντος αποδεικνύεται ουσια-
στικά και στην πράξη ποιο είναι πράγµατι το κόµµα, η παράταξη,
που θέτει την προστασία του περιβάλλοντος και τον εξορθολο-
γισµό της δόµησης και την µέριµνα για την εκ των πραγµάτων
βελτίωση της καθηµερινότητας των συµπολιτών µας στο επίκεν-
τρο, στον πυρήνα της πολιτικής που εφαρµόζει. 

Γνωρίζουµε εξάλλου άριστα ποια είναι τα όρια της κατ’ επί-
φαση περιβαλλοντικής ευαισθησίας της Αξιωµατικής Αντιπολί-
τευσης. Είναι άλλωστε η ίδια Αξιωµατική Αντιπολίτευση, που µας
κουνάει το δάχτυλο για το εµβληµατικό σχέδιο της απολιγνιτο-
ποίησης το οποίο εµείς φέρνουµε εις πέρας, τη στιγµή που µέσα
σε τεσσεράµισι χρόνια η κυβέρνηση ΣΥΡΙΖΑ επεδίωξε δύο φορές
να πουλήσει λιγνιτικές µονάδες και όταν απέτυχε, στράφηκε ξαφ-
νικά εναντίον της απολιγνιτοποίησης. 

Είναι ο ίδιος ΣΥΡΙΖΑ, που ψέγει τώρα µε τρόπο αβάσιµο την
Κυβέρνηση για τις διατάξεις που αφορούν στα τοπικά πολεοδο-
µικά σχέδια, τη στιγµή που για τεσσεράµισι χρόνια δεν εκπόνησε
ούτε µια µελέτη τοπικού πολεοδοµικού σχεδίου. 

Είναι, λοιπόν, αποδεδειγµένο, πασιφανές και γνωστό στο σύ-
νολο της ελληνικής κοινωνίας πως οι κατά τεκµήριο κοινωνικές
ευαισθησίες της Αριστεράς σταµατούν εκεί ακριβώς που ξεκινά
η ανάγκη και η ευθύνη να τις µετουσιώσει σε πράξεις. Σε αυτό
ακριβώς το σηµείο σταµατάτε να είστε περιβαλλοντικά ευσυνεί-
δητοι και µετατρέπεστε, βεβαίως, σε δηµιουργικά ασαφείς προ-
κειµένου, ενδεχοµένως, να καλύψετε την ανεπάρκειά σας να
εφαρµόσετε λύσεις µε χειροπιαστά αποτελέσµατα. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας µέσα σε µόλις έναν χρόνο και µερικούς µήνες διακυβέρ-
νησης, διάστηµα κατά το οποίο έχουµε έρθει αντιµέτωποι µε
πρωτοφανείς κρίσεις, εφαρµόζει απαρέγκλιτα το µεταρρυθµι-
στικό της σχέδιο υλοποιώντας µία προς µία όλες τις προεκλογι-
κές της δεσµεύσεις.

Ειδικότερα, σε ό,τι αφορά το περιβάλλον, υλοποιούµε την απο-
λιγνιτοποίηση, εισαγάγαµε το νοµοσχέδιο για την απόσυρση των

ΣΥΝΕΔΡΙΑΣΗ ΜΔ’ - 3 ΔΕΚΕΜΒΡΙΟΥ 2020 3321



πλαστικών µίας χρήσης, φέραµε µία σηµαντική ευρωπαϊκή περι-
βαλλοντική µεταρρύθµιση, φέραµε τις διατάξεις για την ενεργει-
ακή εξοικονόµηση, επιδιώκουµε συνεχώς και µε κάθε τρόπο τη
διασφάλιση της βιώσιµης, της πράσινης ανάπτυξης. Και βεβαίως,
σήµερα συζητούµε ένα νοµοσχέδιο, που έχει ως πρωταρχικό
στόχο την καλύτερη δυνατή και µε τον πιο πρόσφορο τρόπο προ-
στασία του περιβάλλοντος. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι –φρονώ- αδιαµφισβήτητο
πως ίσως το µεγαλύτερο από τα πολλά οµολογουµένως προβλή-
µατα, που αντιµετωπίζει ο πολεοδοµικός και ο χωροταξικός σχε-
διασµός της χώρας µας είναι η απουσία ενός συγκεκριµένου και
σαφούς πλαισίου, ενός χάρτη πάνω στον οποίον θα µπορεί να
βασιστεί. Πιο συγκεκριµένα, όπως όλοι γνωρίζουµε καλά, η έλ-
λειψη ολοκληρωµένου χωροταξικού και πολεοδοµικού σχεδια-
σµού µάς έχει οδηγήσει σε ένα δαιδαλώδες θεσµικό πλαίσιο µε
πολλά προβλήµατα, κενά και ασάφειες, γεγονός που έχει πολυ-
διάστατες και µε αρνητικό πρόσηµο συνέπειες για τη χώρα, οι
οποίες είναι οικονοµικού, αναπτυξιακού, κοινωνικού, αλλά πάνω
απ’ όλα, περιβαλλοντικού χαρακτήρα. 

Επί παραδείγµατι, σε ό,τι αφορά στη δική µου περιφέρεια, τη
Ζάκυνθο παραµένουν στον πάγο, καρκινοβατώντας επί σειρά δε-
καετιών, πολεοδοµικά σχέδια, όπως στις περιοχές Μπόχαλη, Λα-
γανά, Ντουρέικα, Κήποι, Πλάνος, που οι περισσότερες είναι του-
ριστικές περιοχές, γεγονός που για χρόνια δηµιουργεί σηµαντικά
προβλήµατα στους πολίτες του νησιού µας, ιδίως σε όσους
έχουν προβεί σε επενδύσεις στις περιοχές αυτές. 

Τέτοιες ακριβώς παθογένειες επιχειρεί να θεραπεύσει το ση-
µερινό νοµοσχέδιο. Πιο συγκεκριµένα, οι διατάξεις του εν λόγω
σχεδίου νόµου δίνουν λύσεις σε προβλήµατα δόµησης, τακτο-
ποιούν ζητήµατα περιβάλλοντος και χρήσεων γης, προωθούν την
ενεργειακή αναβάθµιση του κτηριακού µας αποθέµατος και αφή-
νουν ισχυρό περιβαλλοντικό και κοινωνικό αποτύπωµα.

Είναι εξαιρετικά σηµαντικό, λοιπόν, να επισηµάνουµε πως στο
πλαίσιο της επιτάχυνσης του πολεοδοµικού σχεδιασµού που επι-
διώκεται µέσα από τις διατάξεις του παρόντος ξεκινάµε το µε-
γαλύτερο πρόγραµµα πολεοδοµικών µελετών, που έγινε ποτέ
στη χώρα µας, το οποίο περιλαµβάνει την εκπόνηση πεντακοσίων
πολεοδοµικών σχεδίων ύψους 200 εκατοµµυρίων ευρώ. Σηµει-
ώνεται ότι η σχετική χρηµατοδότηση είναι ήδη εξασφαλισµένη
από το Ταµείο Ανασυγκρότησης και την Ευρωπαϊκή Τράπεζα
Επενδύσεων. Συνεπώς, µε την εφαρµογή των εν λόγω διατάξεων
µέχρι το 2023 θα έχουν ολοκληρωθεί τα τοπικά πολεοδοµικά
σχέδια σε όλες τις τουριστικές περιοχές, ενώ µέχρι το 2028 θα
έχουµε τοπικά πολεοδοµικά σχέδια σε όλη τη χώρα. 

Σε ό,τι αφορά τώρα τις διατάξεις για τον περιορισµό της εκτός
σχεδίου δόµησης, για τα ακίνητα κάτω από τέσσερα στρέµµατα
και αφού παρέλθει το χρονικό διάστηµα των έξι ετών τουλάχι-
στον για τους ιδιοκτήτες που επιθυµούν να χτίσουν, η Αξιωµατική
Αντιπολίτευση και πάλι εξαπολύει µύδρους κατά της Κυβέρνη-
σης χρησιµοποιώντας επιχειρήµατα, που στην καλύτερη περί-
πτωση είναι αβάσιµα. Και εδώ προσπαθεί µήπως και βρει κάποιες
ψήφους παίζοντας µε τα χρόνια τα οποία θα µπορέσουµε να δώ-
σουµε αυτή την δυνατότητα. Είναι, βεβαίως, η ίδια αντιπολίτευση
που στο παρελθόν τασσόταν υπέρ της άµεσης κατάργησης των
παρεκκλίσεων, χωρίς όµως κατά τη συνήθη τακτική της να προ-
βαίνει σε οποιαδήποτε ουσιαστική ενέργεια. Και τώρα που η Κυ-
βέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας επιχειρεί για πρώτη φορά να
διορθώσει τα κακώς κείµενα, τώρα που πάµε να βάλουµε τα
πράγµατα σε µία σειρά, εξακολουθεί να διαµαρτύρεται και να
αναζητεί λόγο να ψέξει και να καταδικάσει το κυβερνητικό έργο.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θεωρώ πως, πέραν
όλων των άλλων σηµαντικών ωφελειών του παρόντος νοµοσχε-
δίου, το κυριότερο είναι πως αυτό θα ωφελήσει σηµαντικά και
τον τουρισµό, καθ’ όσον µέσα από τις καινοτόµες ρυθµίσεις, που
εισάγονται θα µπούµε στην πορεία ενός σύγχρονου µοντέλου
ανάπτυξης µε επιχειρήσεις βιώσιµες, σύγχρονες, µε µειωµένο
περιβαλλοντικό αποτύπωµα. 

Σας ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Σας ευχα-

ριστούµε. 
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Κύριε Πρόεδρε..

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Η Διαρκής
Επιτροπή Οικονοµικών Υποθέσεων καταθέτει την έκθεσή της στο
σχέδιο νόµου του Υπουργείου Οικονοµικών «Κύρωση του Κρατι-
κού Προϋπολογισµού οικονοµικού έτους 2021».

Παρακαλώ;
ΘΕΟΠΙΣΤΗ (ΠΕΤΗ) ΠΕΡΚΑ: Κύριε Πρόεδρε, τι ώρα θα τελει-

ώσουµε; Με βάση και την απαγόρευση που υπάρχει µετά τις
21.00’.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κοιτάξτε.
Έχουµε αρκετούς οµιλητές ακόµα.

ΔΙΑΜΑΝΤΩ ΜΑΝΩΛΑΚΟΥ: Έχουµε κι αύριο. Είχαµε πει στην
αρχή ότι θα σταµατήσουµε στις 20.00’

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κοιτάξτε,
αγαπητοί συνάδελφοι, θα συνεννοηθώ, αλλά οι οδηγίες που µου
δόθηκαν –ξέρετε ότι αυτά δεν είναι κάτι που µπορώ αποφασίζω
εγώ τώρα- είναι ότι θα πρέπει να ολοκληρώσουµε µε τους οµι-
λητές. Κάνετε υποµονή, σας παρακαλώ δύο λεπτά, να συνεχί-
σουµε µε τον οµιλητή. Κύριε Υπουργέ, καθίστε. Συνεχίζουµε και
θα συνεννοηθούµε. 

Τον λόγο έχει η κ. Νοτοπούλου.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΝΟΤΟΠΟΥΛΟΥ: Σας µιλώ από τη

Θεσσαλονίκη, όπου δυστυχώς είναι εκατόµβες οι νεκροί στην
πόλη, ασυνόδευτοι και κανένας δεν φροντίζει ούτε σήµερα να
οχυρωθεί η Θεσσαλονίκη, για να αντιµετωπίσει την επέλαση του
ιού. Κάποιοι όµως µοιάζουν να φροντίζουν να γίνει η κρίση ευ-
καιρία. Μεγάλη η ευκαιρία για την Κυβέρνηση της Νέας Δηµο-
κρατίας να νοµοθετεί ό,τι τη συµφέρει, εκµεταλλευόµενη το
γεγονός πως οι πολίτες και σέβονται και εφαρµόζουν τα περιο-
ριστικά µέτρα, σε αντίθεση βέβαια µε τον Πρωθυπουργό που
σπάει την καραντίνα δίνοντας για άλλη µια φορά το κακό παρά-
δειγµα. 

Η Κυβέρνηση, λοιπόν, φέρνει ξανά τροπολογίες εξαιρετικά ση-
µαντικές σε ένα νοµοσχέδιο, που χαρακτηρίζεται από σκόπιµες
ασάφειες, για να µπορεί ο Υπουργός µε αποφάσεις δικές του στη
συνέχεια να πράττει κατά το δοκούν. Κακή νοµοθέτηση; Παρά-
δειγµα κακής νοµοθέτησης.

Το παρόν νοµοσχέδιο δυσχεραίνει, προφανώς, τη δυνατότητα
δόµησης για τους κοινούς θνητούς, δυσχεραίνει τη δυνατότητα
δόµησης για τις µικρές και µεσαίες τουριστικές επιχειρήσεις -
επειδή άκουσα νωρίτερα ότι βοηθάει τον τουρισµό-, δυσχεραίνει
τους µελετητές µηχανικούς, το προσωπικό στις πολεοδοµίες, το
οποίο καλείται να εφαρµόσει διατάξεις και δεν θα ξέρει και τι θα
εφαρµόσει. Και παρέχει µε πλέον φωτογραφικές διατάξεις επι-
πλέον διευκολύνσεις και εξυπηρετήσεις στις πολύ µεγάλες του-
ριστικές επιχειρήσεις. Τι καλύτερο, βέβαια, θα µπορούσαµε να
περιµένουµε από µία κυβέρνηση, τη στιγµή που αυτή η Κυβέρ-
νηση πανηγυρίζει τα µαύρα ρεκόρ θανάτου;

Μέσα σε όλα αυτά, λοιπόν, έρχεται ο Υπουργός να φέρει το
υπερεπείγον νοµοσχέδιο, µε βάση το οποίο θα βάλει σε τάξη,
όπως ισχυρίζεται, τον πολεοδοµικό σχεδιασµό στη χώρα. Μάλι-
στα! Να το δούµε. Δεν νοµοθετεί, όµως, την προστασία των ευά-
λωτων, να µην τους κοπεί το ρεύµα και το νερό, την επέκταση
του επιδόµατος αναπηρίας, όπως κατέθεσε τροπολογία ο ΣΥ-
ΡΙΖΑ και σήµερα. Ας φάνε παντεσπάνι!

Θέλετε να βάλετε σε τάξη τον πολεοδοµικό σχεδιασµό; Με τι
τρόπο; Εισάγοντας άναρχα ένα ακόµα επίπεδο χωροταξικού σχε-
διασµού, χρονικά όρια που δήθεν επισπεύδουν τις διαδικασίες,
ενώ επί της ουσίας διευρύνουν προβλήµατα και προφανώς, δη-
µιουργούν και νέα. 

Με τροπολογία της τελευταίας στιγµής στο χωροταξικό νοµο-
σχέδιο φέρνετε τη σύσταση µιας κεντρικής υπηρεσίας δόµησης.
Η επιστήµη σηκώνει τα χέρια ψηλά!

Η χώρα, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, δεν έχει έλλειµµα
εργαλείων σχεδιασµού. Η κυβέρνηση του ΣΥΡΙΖΑ, ο Σωκράτης
Φάµελλος προχώρησε στο Εθνικό Δασολόγιο, στο Κτηµατολό-
γιο, µεγάλες τοµές και µεταρρυθµίσεις. Η Κυβέρνηση έχει έλ-
λειµµα, εξαιτίας σας, οράµατος και σχεδιασµού. 

Και θα σταθώ λίγο περισσότερο στις διατάξεις, που αφορούν
τον τουρισµό, τον κλάδο αυτό της οικονοµικής δραστηριότητας,
που, ενώ συµβάλλει κατά το µέγιστο στην εθνική οικονοµία, πλήτ-
τεται περισσότερο από την πανδηµία. Είναι αυτός που θα σηκώ-
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σει το βάρος της οικονοµικής ανασυγκρότησης. Όµως, η Κυβέρ-
νηση για άλλη µία φορά εισάγει ρυθµίσεις, που επηρεάζουν την
τουριστική ανάπτυξη, αλλά απουσιάζει εκκωφαντικά κάθε έννοια
ολικού σχεδιασµού. Μέχρι και ο Υπουργός Τουρισµού, ο κ. Θεο-
χάρης συµφώνησε και συνοµολόγησε την ανάγκη υιοθέτησης
ενός νέου µοντέλου τουριστικής ανάπτυξης, περιβαλλοντικά βιώ-
σιµου και οικονοµικά και κοινωνικά δίκαιου προσθέτουµε εµείς. 

Η Κυβέρνηση, όµως, νοµοθετεί, για να εντείνει τις ανισότητες.
Εκτός εάν ακολουθούν οι προβλέψεις σας χωροταξικό σχεδια-
σµό για τον τουρισµό. Διότι ήταν ο κ. Οικονόµου που είχε δε-
σµευτεί σε συνάντηση µε τον ΣΕΠΕ τον περασµένο Νοέµβριο ότι
την άνοιξη του 2020 θα είχαµε το χωροταξικό για τον τουρισµό
και µάλιστα, τολµώ να πω το πιστέψαµε, καθώς επικεφαλής της
οµάδας µελέτης που ανέλαβε την εκπόνηση του, σύµφωνα µε
τον σχεδιασµό της προηγούµενης κυβέρνησης, ήταν ο κ. Οικο-
νόµου και συνεπώς, γνωρίζατε από πρώτο χέρι την πορεία εκτέ-
λεσης. Τώρα, γιατί καθυστερήσατε να το φέρετε, εφόσον βλέ-
πουµε ότι πανδηµία δεν σας εµποδίζει να φέρνετε νοµοσχέδια,
είναι προφανώς ένα ρητορικό ερώτηµα. 

Η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας είναι πολέµιος του ολι-
στικού σχεδιασµού, θέλει τους πολίτες οµήρους των υπουργικών
γραφείων και της παράνοµης αδειοδότησης. Είναι θιασώτης των
εξαιρέσεων, των αποσπασµατικών παρεµβάσεων, διότι µόνο έτσι
µπορείτε να αποφασίζετε κατά το δοκούν και να εξυπηρετείτε
όποια συγκεκριµένα, λίγα, µεγάλα συµφέροντα επιθυµείτε. 

Όµως, η χώρα σήµερα πραγµατικά χρειάζεται ένα νέο µοντέλο
βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης και έναν χωροταξικό σχεδιασµό
που πρέπει να αποτελέσει προµετωπίδα και τον οδηγό της επό-
µενης ηµέρας. Τι τουρισµό θέλουµε; Πώς θα τονώσουµε το οι-
κονοµικό αποτύπωµα; Πώς θα δηµιουργήσουµε πυλώνες διαφο-
ροποίησης του τουριστικού µας προϊόντος; Θα επιµείνουµε σε
µοντέλο µαζικού τουρισµού αφαίµαξης των τοπικών πόρων και
επιβάρυνσης του περιβάλλοντος ή θα πάµε σε νέες µορφές θε-
µατικού τουρισµού ενσωµατώνοντας πραγµατικά, σοβαρά τις
αρχές της βιώσιµης τουριστικής ανάπτυξης;

Υπάρχουν πάρα πολλά ερωτήµατα και η Κυβέρνηση δεν δίνει
απάντηση σε κανένα από αυτά. Και φυσικά, µε πρόσχηµα την τα-
κτοποίηση της άναρχης οικοδοµικής δραστηριότητας, εξαναγ-
κάζετε τους µικρούς ιδιοκτήτες να ρευστοποιήσουν τις περιου-
σίες τους. Ήδη οι µικροί και µεσαίοι ιδιοκτήτες δεν µπορούν να
επιβιώσουν αυτοί και οι επιχειρήσεις τους και εσείς δηµιουργείτε
µία πραγµατικότητα συγκέντρωσης για λίγους. Τα ανέφεραν και
οι εισηγητές µας νωρίτερα, όπως και όλοι οι οµιλητές µας. 

Μιλάµε για ανύπαρκτη τεκµηρίωση των επιλογών σας. Πριµο-
δοτείτε µεγάλες ιδιοκτησίες εις βάρος της µικροµεσαίας επιχει-
ρηµατικότητας και διαµορφώνετε συνθήκες real estate υπαίθρου.
Ταυτόχρονα, όµως, νοµοθετείτε και προς την κατεύθυνση της
συρρίκνωσης οποιασδήποτε άλλης τουριστικής δραστηριότητας.

Θα µου επιτρέψετε µία ακόµα επισήµανση. Αρνητικότατες συ-
νέπειες είχε αυτή η δράση σας και για άλλες µορφές τουρισµού,
όπως είναι ο αγροτουρισµός, ο τουρισµός υπαίθρου και οι υπαί-
θριες δραστηριότητες. Όµως, υπάρχει θέµα και µε τα camping,
διότι στο άρθρο 34 οι όροι δόµησης για τα camping, ο τρόπος
που τα ορίζετε, δηµιουργεί πάρα πολλά προβλήµατα, σε συνδυα-
σµό µε το γεγονός ότι τα camping θα πρέπει ταυτόχρονα να συµ-
µορφώνονται µε τις προηγούµενες υπουργικές αποφάσεις για
τον καθορισµό των τεχνικών και λειτουργικών προδιαγραφών
τους. Ξέρετε ότι στα µεγάλης δυναµικότητας camping η συνο-
λική εκµετάλλευση για να διατηρηθούν οι προδιαγραφές ξε-
περνά κατά πολύ το πλαφόν των τριών χιλιάδων τετραγωνικών
µέτρων που θέτετε. 

Η µέριµνά µας, λοιπόν, θα έπρεπε να είναι η διαφύλαξη και η
ανταγωνιστικότητα του τουριστικού µας προϊόντος, ειδικά σε µία
πολύ δύσκολη περίοδο, και άρα η συµµόρφωση µε τις σύγχρο-
νες τάσεις της αγοράς στον κλάδο των οργανωµένων τουριστι-
κών κατασκηνώσεων µε σαφή φυσικά δέσµευση στο φυσικό,
πολιτιστικό, οικιστικό περιβάλλον, στην τήρηση των επιτρεπτών
χρήσεων γης και των γενικών ειδικών πολεοδοµικών διατάξεων.
Άρα, η λύση στο πρόβληµα θα ήταν να µπει κλιµακούµενος συν-
τελεστής δόµησης, όπως και στα ξενοδοχεία.

Δεν πρέπει να ξεχνάµε ότι µε τον νόµο που φέρατε έχετε

δώσει τη δυνατότητα στα camping να ενοποιούνται λειτουργικά
µε τα ξενοδοχεία. Άρα, στραγγαλίζετε τη µικρή αυτόνοµη επιχει-
ρηµατικότητα και διευκολύνετε την ανάπτυξή της από τις µεγά-
λες υποδοχές. Και αυτό, κυρίες και κύριοι της Κυβέρνησης, δεν
είναι δίκαιο. 

Και έρχοµαι στο άρθρο 11 της «ντροπολογίας», της τροπολο-
γίας. Πρόκειται για φωτογραφική διάταξη που έρχεται να συµ-
πληρώσει το έγκληµα που διενεργείται µε το παρόν νοµοσχέδιο
εις βάρος του περιβάλλοντος συνολικά. Ήδη εξαιρείτε τον πα-
ράκτιο χώρο από τον θαλάσσιο χωροταξικό, εκτός αν πρόκειται
να το φέρετε. Με συγχωρείτε, αλλά αυτό δεν είναι Υπουργείο
Περιβάλλοντος, αλλά µεσιτικό γραφείο, που προσπαθεί να εξα-
σφαλίσει την πελατεία του για τα επόµενα χρόνια.

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, επισηµαίνοντας την αλλεργία της
Κυβέρνησης στην τοπική αυτοδιοίκηση και τη διαρκή υποβάθ-
µισή της, κάτι που δεν είναι άγνωστο. Δεν υπάρχει τίποτα που να
περιλαµβάνει δηµοκρατικές διαδικασίες. Η ΚΕΔΕ σάς ζητά να
αποσυρθεί το νοµοσχέδιο. Δεν έχετε προβλέψει καν τη σύµφωνη
γνώµη του εκάστοτε δήµου για την εκπόνηση των τοπικών πολε-
οδοµικών σχεδίων.

Με το πρόσχηµα, λοιπόν, της πράσινη ανάπτυξης και της επι-
τάχυνσης της χωροταξικής οργάνωσης, στην πραγµατικότητα
δεν λαµβάνετε υπ’ όψιν καµµία στρατηγική για τη µακροπρόθε-
σµη ανάπτυξη της σπουδαιότερης οικονοµικής δραστηριότητας
της χώρας. Όµως, παγκόσµια απαίτηση είναι η πράσινη δίκαιη
ανάπτυξη, αλλά είναι και απαίτηση των Ελλήνων, της νέας γενιάς
επιχειρηµατιών που εργάζονται για τη δίκαιη και την υγιή επιχει-
ρηµατικότητα. Ωστόσο, εσείς τους φτύνετε κατάµουτρα για άλλη
µία φορά, κάτι που λέω µετά µεγάλης λύπης. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε πολύ, κυρία Νοτοπούλου. 
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα τον λόγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Φά-

µελλε, πριν σας δώσω τον λόγο και µε αφορµή αυτό που µε ρω-
τήσατε, θέλω να σας πω ότι υπήρξε συνεννόηση από το πρωί να
ολοκληρωθεί η διαδικασία σήµερα στις 20.00’. Αυτή η συνεν-
νόηση είχε γίνει, γιατί µε βάση τους υπολογισµούς, στις 20.00’
θα τελείωναν όλοι οι Βουλευτές. Όµως, ήρθε και µίλησε -και
πολύ σωστά- ο Αρχηγός της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης, µε
αποτέλεσµα αυτή η διαδικασία να κρατήσει µία ώρα επιπλέον.
Θα µιλήσουν όλοι οι συνάδελφοι, εκτός από αυτούς, που έχουν
πραγµατικά τεχνικό πρόβληµα να συνδεθούν. Πρόκειται για τον
κ. Κωνσταντόπουλο, για την κ. Αδάµου και τον κ. Καρασµάνη.
Όλοι οι υπόλοιποι, δηλαδή οι επτά εναποµείναντες συνάδελφοι,
θα µιλήσουν, ώστε να ολοκληρωθεί η διαδικασία. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν το καταλαβαίνω
αυτό. Θα ήθελα τον λόγο, σας παρακαλώ. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ορίστε,
κύριε Φάµελλε, έχετε τον λόγο. 

ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΦΑΜΕΛΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, εγώ δεν το κατανοώ
αυτό και ειδικά όσον αφορά το επίπεδο του ανθρώπινου και του
λειτουργικού. Υπάρχει ο κανονισµός της κυκλοφορίας και της
προφύλαξης από τον COVID, αύριο έχουµε συνεδρίαση. Θεωρώ
ότι είναι απλά λογικό και λειτουργικό το να µείνουν πέντε ή έξι
οµιλητές για αύριο, δεδοµένου ότι εµείς είµαστε εδώ από τις
10.00’ το πρωί, ενώ πρέπει να προετοιµαστούµε και για αύριο.
Ποιος ο λόγος να µιλήσουν σήµερα κι άλλοι συνάδελφοι, οι
οποίοι µάλιστα δεν µπορούν και να συνδεθούν; Αφού θα συνεχί-
σουµε τη συζήτηση του νοµοσχεδίου και αύριο. Έχουν µείνει οι
Κοινοβουλευτικοί Εκπρόσωποι, θα κάνουµε εισήγηση. Ειλικρινά,
δεν το κατανοώ. Μου φαίνεται ακατανόητο και δεν ξέρω γιατί
επιµένετε να µείνουµε κι άλλο, ενώ είναι ήδη 20.30’ και έχουµε
ξεκινήσει από τις 10.00’ το πρωί! Εγώ, πάντως, το θεωρώ παρά-
λογο και το καταγράφω. Η ευθύνη είναι δική σας, κύριε Πρόεδρε.
Άνθρωποι είµαστε και κάνουµε επιλογές. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε συ-
νάδελφε, κατανοείτε ότι πρόκειται για µία επιλογή η οποία έχει
ήδη γίνει. Βλέπω αυτή τη στιγµή όλους τους συναδέλφους στην
οθόνη. Άρα, ας µην τους ταλαιπωρήσουµε και αύριο. 

Τον λόγο έχει τώρα η κ. Διονυσία Αυγερινοπούλου από τη Νέα
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Δηµοκρατία. 
ΔΙΟΝΥΣΙΑ - ΘΕΟΔΩΡΑ ΑΥΓΕΡΙΝΟΠΟΥΛΟΥ: Σας ευχαριστώ

πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχουµε ενώπιόν µας ένα πολυα-

ναµενόµενο νοµοσχέδιο το οποίο θα οδηγήσει τη χώρα µας σε
καλύτερο σχεδιασµό των µακρών συστηµάτων, κυρίως εκείνων
της χερσαίας και της θαλάσσιας χωροταξίας και σε καλύτερο
σχεδιασµό των αναπτυξιακών δράσεων της χώρας µας.

Η συστηµική θεωρία επιβάλλει ως προϋπόθεση της περιβαλ-
λοντικής βιωσιµότητας πρώτα τον σχεδιασµό των µακρών συ-
στηµάτων και µετά την ανάπτυξη των ανθρώπινων λειτουργιών
µέσα σε αυτά.

Το σηµερινό νοµοσχέδιο έρχεται σαφώς να υπηρετήσει την
περιβαλλοντική βιωσιµότητα και κινείται προς τη σωστή κατεύ-
θυνση. Στόχος του νοµοσχεδίου είναι πέραν από τη βελτίωση του
γενικού πλαισίου της χωροταξικής νοµοθεσίας και ο εκσυγχρο-
νισµός της πολεοδοµικής νοµοθεσίας. 

Η χωροταξική λειτουργία και η χάραξη, η οργάνωση είναι αυτή
η οποία προστατεύει τη φύση και τις λειτουργίες της από την
ανεξέλεγκτη χωροταξική ανθρώπινη δραστηριότητα, η οποία
είναι εκτεταµένη στη χώρα µας και δεν έχει οδηγήσει πουθενά
αλλού παρά σε έναν άναρχο χώρο, σε άτυπους οικισµούς άνευ
προδιαγραφών και άνευ θωρακίσεως πολιτικής προστασίας και
σε µερική βιοµηχανική ανάπτυξη πλησίον οικισµών, µε συνέπεια
τη δηµιουργία ρύπανσης και άλλων οχλήσεων ενίοτε προς τους
οικισµούς.

Σε άλλες δε περιπτώσεις, έχει γίνει ανορθολογικός σχεδια-
σµός ή και εσφαλµένος ή και παρωχηµένος σχεδιασµός της χρή-
σης γης, κάτι που θα πρέπει να επαναπροσδιοριστεί, ώστε να
µπορέσει η Ελλάδα συνολικά, αλλά και οι τοπικές κοινωνίες, η
κάθε µία ξεχωριστά, να αναπτύξουν τη δυναµική τους. 

Στον Νοµό Ηλείας η ανάπτυξη περιορίζεται από τον καθορισµό
µιας εκτεταµένης ζώνης οικιστικού ελέγχου, η οποία ίσως όταν
υιοθετήθηκε στο παρελθόν να ήταν ορθή ως προς τον σχεδιασµό
της. Όµως, είναι πλέον παρωχηµένη, διότι δεν επιτρέπει επαρ-
κώς την ανάπτυξη των τουριστικών δραστηριοτήτων, ενώ δεν
υπάρχουν καθορισµένες χρήσεις γης που να επιτρέπουν την
ίδρυση, για παράδειγµα, ενός βιοµηχανικού πάρκου. Αυτό έχει
ως αποτέλεσµα να λειτουργούν βιοτεχνίες πλησίον των οικισµών
και των αγροτεµαχίων, µε συνεπακόλουθο τη ρύπανση και άλλες
οχλήσεις. Η δε εκτός σχεδίου δόµηση είναι εκτεταµένη. Το νο-
µοσχέδιο θα δώσει νέα ώθηση στην ανάπτυξη της Ηλείας και γι’
αυτό το καλωσορίζουµε.

Το νοµοσχέδιο παρέχει νέα εργαλεία ολοκληρωµένου χωρο-
ταξικού και πολεοδοµικού σχεδιασµού, τα οποία θα πρέπει να
αξιοποιήσουν η τοπική αυτοδιοίκηση σε συνεργασία µε το κεν-
τρικό κράτος, ώστε να επανασχεδιάσουν τον χώρο και τις δρά-
σεις τους υπηρετώντας το πρότυπο της βιώσιµης ανάπτυξης,
που επιδιώκουν οι τοπικές κοινωνίες. Πρέπει όχι µόνο να υπερ-
ψηφίσουµε το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο, αλλά και να προτρέ-
ψουµε την τοπική κοινωνία να το αξιοποιήσει πλήρως.

Από την πλευρά µας εγγυόµαστε δύο πράγµατα µε τις νέες
διατάξεις: Όχι µόνο ότι προσφέρουµε νέα εργαλεία χωροταξίας
και πολεοδοµίας, αλλά και το ότι αυτά συνοδεύονται µε επαρκή
χρηµατοδότηση για την υλοποίησή τους και µε σύντοµα πλέον
χρονοδιαγράµµατα. Είναι αξιοσηµείωτο ότι προβλέπεται η εκπό-
νηση των πολεοδοµικών µελετών εντός µόλις δυόµιση ετών, αντί
για δέκα και δεκαπέντε χρόνια που διαρκούν αυτές οι µελέτες
και η ολοκλήρωση των σχεδίων σήµερα. Είναι δε πολύ σηµαντική
η προτεραιότητα που δίνεται στις τουριστικές περιοχές για την
ολοκλήρωση των τοπικών πολεοδοµικών σχεδίων ως το 2023,
ενώ για τις υπόλοιπες πόλεις η ολοκλήρωση θα έχει επιτευχθεί
έως το 2028. 

Το νοµοσχέδιο εισάγει το µεγαλύτερο πρόγραµµα χωρικού
σχεδιασµού που έχει γίνει ποτέ στη χώρα. Και πάλι για τον Νοµό
Ηλείας, ο οποίος φιλοδοξεί και αξίζει να αναδειχθεί σε τουριστικό
προορισµό διεθνούς βεληνεκούς, οι διατάξεις αυτές είναι πολύ
σηµαντικές.

Τα πρόσθετα νέα εργαλεία, που εισάγονται αφορούν στην
ενεργοποίηση της µεταφοράς του συντελεστή δόµησης και τη
δηµιουργία της ψηφιακής τράπεζας γης, την καθιέρωση της εθνι-

κής ονοµατολογίας χρήσεων γης, τον εκσυγχρονισµό του νέου
οικοδοµικού κανονισµού, τον εκσυγχρονισµό των ρυµοτοµικών
απαλλοτριώσεων, την ηλεκτρονική διαδικασία έκδοσης οικοδο-
µικών αδειών, την ηλεκτρονική ταυτότητα κτηρίων και ιδιοκτη-
σιών. Δηµιουργεί, επίσης, νέα δεδοµένα στη χώρα µας, τις
λεγόµενες «ψηφιακές πράσινες υποδοµές», που τόσο ανάγκη
έχει η χώρα µας για την καλύτερη οργάνωσή της και την ορθή
περιβαλλοντική διαχείριση.

Σπουδαία δε ρύθµιση αποτελεί η θέσπιση της απόσυρσης κτη-
ρίων και της απαλλοτρίωσης ορόφων για την προστασία του πο-
λιτιστικού περιβάλλοντος και της αισθητικής του τοπίου και τη
βελτίωση των συνθηκών ζωής εντός έξυπνων πόλεων.

Στηρίζουµε την έξυπνη περιβαλλοντικά πόλη χωρίς αποκλει-
σµούς, δίνοντας µεγαλύτερο συντελεστή δόµησης στα φιλικά
προς το περιβάλλον κτήρια και τα κτήρια µηδενικής κατανάλω-
σης ενέργειας, ενώ εκσυγχρονίζονται οι διατάξεις για την προ-
σβασιµότητα των ανθρώπων µε αναπηρία. Δίνεται η δυνατότητα
εγκατάστασης κατασκευών, όπως ειδικές ράµπες εντός ρυµοτο-
µικής γραµµής και ανελκυστήρων σε κτήρια, ακόµα και αν δεν
υπήρχε ως σήµερα αρχική πρόβλεψη στην οικοδοµική άδεια. Οι
κατασκευές αυτές, εφ’ όσον εξυπηρετούν άτοµα µε αναπηρία,
δεν θα προσµετρώνται στον συντελεστή δόµησης.

Ακόµα, είναι σηµαντικές οι διατάξεις για τα οργανωµένα επι-
χειρηµατικά πάρκα, όπως ο αυξηµένος συντελεστής δόµησης
εντός αυτών. Με την εισαγωγή των επιχειρηµατικών πάρκων προ-
στατεύεται το φυσικό περιβάλλον και η δηµόσια υγεία και οργα-
νώνεται, επιταχύνεται και διευκολύνεται περαιτέρω η επιχειρη-
µατική δραστηριότητα και γίνονται σηµαντικά βήµατα προς την
ανάταξη της αναπτυξιακής πορείας της χώρας µας.

Τέλος, ιδιαίτερης µνείας αξίζει η νέα ρύθµιση του θαλάσσιου
χωροταξικού σχεδιασµού, της εθνικής χωρικής στρατηγικής για
τον θαλάσσιο χώρο και των θαλάσσιων χωροταξικών πλαισίων
σε περιφερειακό επίπεδο. Ο ορθός θαλάσσιος χωροταξικός σχε-
διασµός είναι ουσιώδους σηµασίας για µία χώρα όπως η Ελλάδα.
Το νοµοσχέδιο µεταφέρει στο ελληνικό δίκαιο διατάξεις της ευ-
ρωπαϊκής οδηγίας υπ’ αριθµόν 2014/1989. Ο θαλάσσιος χωρο-
ταξικός σχεδιασµός είναι το µακρό σύστηµα, η απαρέγκλιτη
προϋπόθεση για τη βιώσιµη ανάπτυξη των περιβαλλοντικών, οι-
κονοµικών, κοινωνικών και πολιτιστικών παραµέτρων των θαλάσ-
σιων περιοχών και για τη βιώσιµη χρήση των θαλάσσιων πόρων.
Σύµφωνα µε την ευρωπαϊκή οδηγία, η Ελλάδα θα πρέπει να έχει
ολοκληρώσει τον αρχικό θαλάσσιο σχεδιασµό έως τις 31 Μαρ-
τίου του 2021. 

Εν όψει αυτής της ηµεροµηνίας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι,
προτείνω στη Βουλή να λάβει χώρα περαιτέρω συζήτηση για τον
θαλάσσιο χωροταξικό σχεδιασµό, ένα ακόµα θέµα που θα ενδια-
φέρει όλους τους Έλληνες.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κι εµείς

ευχαριστούµε.
Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Ηγουµενίδης από τον ΣΥΡΙΖΑ.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, άκουσα µε ενδιαφέρον την προ-

σπάθεια του κ. Χατζηδάκη να απαντήσει στον Πρόεδρο του ΣΥ-
ΡΙΖΑ, όσον αφορά τα θέµατα της υγείας. Τα κρεβάτια των ΜΕΘ
από εξακόσια που τα παρέλαβε η Νέα Δηµοκρατία, τα έκανε
χίλια διακόσια. Δεν µπλέκοµαι µε τις λεπτοµέρειες των αριθµών.

Ερωτώ: Πόσα κρεβάτια από τις µονάδες της µετεγχειρητικής
ανάνηψης των αρρώστων αφαιρέσατε από τα υπάρχοντα νοσο-
κοµεία και από τις υπάρχουσες µονάδες ανάνηψης και τα προ-
σθέσατε σ’ αυτό το νούµερο των χιλίων διακοσίων; Και το λέω,
γιατί υπάρχει η οδηγία για µείωση 80% των τακτικών χειρουρ-
γείων σε όλα τα νοσοκοµεία της χώρας, µε ό,τι αυτό συνεπάγεται
για τα χρονίζοντα προβλήµατα των συµπολιτών µας.

Δεύτερον, πόσα κρεβάτια από τις καρδιολογικές, τις στεφανι-
αίες µονάδες αφαιρέσατε, από όλες τις καρδιολογικές κλινικές
όλων των νοσοκοµείων της χώρας και τα προσθέσατε σ’ αυτά τα
χίλια διακόσια; Και το λέω, γιατί κορωνοϊός-κορωνοϊός, αλλά η
κύρια αιτία θανάτου που προσεγγίζει το 50% των θανάτων στον
σύγχρονο κόσµο είναι η στεφανιαία νόσος. Ένα εκατοµµύριο πε-
ριµένουµε να πεθάνει από κορωνοϊό και δεκαεπτά εκατοµµύρια
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από στεφανιαία νόσο.
Τρίτον, «Γράψε λάθος, βρε παιδί µου, δεν το αντιληφθήκαµε

καλά. Τέλος πάντων, φτιάξαµε ΜΕΘ». Ποιος έχει δίκιο, ο εκπρό-
σωπος του κ. Μητσοτάκη κ. Πέτσας που λέει ότι τα κρεβάτια των
ΜΕΘ είναι πεταµένα λεφτά ή ο εκπρόσωπος κ. Πέτσας που κα-
µαρώνει για άλλα εξακόσια κρεβάτια;

Δεύτερον, γι’ αυτά τα καινούργια εξακόσια κρεβάτια, πόσο
ήταν το προσωπικό µέχρι τώρα που υπηρετούσε στις ΜΕΘ και
πόσο είναι το προσωπικό που προσλάβατε για τις άλλες τόσες;
Ή έχει κανείς την εντύπωση ότι τα ντουβάρια θα περιθάλψουν
τους αρρώστους;

Πάµε παρακάτω. Πότε είχε δίκιο ο κ. Πέτσας, ο εκπρόσωπος
του κ. Μητσοτάκη και της Κυβέρνησής του, όταν έλεγε ότι δεν
υπάρχει δεύτερη λίστα περιστατικών ή τώρα που λέει ότι είναι
υπολίστα που δεν χρειάζεται; Και αφού είναι υπολίστα που δεν
χρειάζεται, γιατί έγινε; Πόσα λεφτά πληρώσατε από τη φορολο-
γία του ελληνικού λαού για να γίνει αυτή η λίστα και για ποιο
λόγο έγινε; Ποιοι τα πήραν αυτά τα χρήµατα;

Εν πάση περιπτώσει, έστω κι έτσι, εγώ να δεχθώ, κυρίες και
κύριοι συνάδελφοι, ότι προσπαθεί η Νέα Δηµοκρατία να απαν-
τήσει. Αν το συγκρίνουµε µε το 2012 που σε µία βραδιά ο τότε
Υπουργός Υγείας κ. Γεωργιάδης απέλυσε τρεις χιλιάδες για-
τρούς και διέλυσε την πρωτοβάθµια φροντίδα υγείας στον
αστικό ιστό της πατρίδας µας χωρίς να λογοδοτήσει σε κανέναν,
ακόµα και αυτή την απάντηση λοιπόν, που είναι προκλητική για
όλους εµάς που είµαστε οπαδοί του δηµόσιου συστήµατος
υγείας και που µεροληπτούµε υπέρ του δηµόσιου συστήµατος
υγείας, εγώ τη δέχοµαι ως ιδεολογική κυριαρχία της Αριστεράς
και ως πολιτική κυριαρχία των ζωντανών κοινωνικών δυνάµεων.
Γι’ αυτό, όσο προκλητικά και αν είναι τα στελέχη της Νέας Δη-
µοκρατίας, που προσπαθούν να δικαιολογήσουν τα αδικαιολό-
γητα, έστω σαν απολογία τους την αποδέχοµαι κατ’ αρχήν. 

Ο κ. Χατζηδάκης προσπάθησε να πει και να ορίσει ότι η Νέα
Δηµοκρατία δεν έχει σχέση µε τον ΣΥΡΙΖΑ. Σ’ αυτό συµφωνώ
µαζί του. 

Πράγµατι, κύριε Χατζηδάκη, είστε η παράταξη που έκλεισε το
µάτι στην αυθαίρετη δόµηση. Είστε η παράταξη που όσον αφορά
το δοµηµένο περιβάλλον και την αυθαίρετη δόµηση, επί των ηµε-
ρών σας, επί των ηµερών των κυβερνήσεών σας, αυτό το πρό-
βληµα θέριεψε. Είστε, τέλος, η παράταξη που πάτησε στην
ελπίδα, στην αγωνία, στην επιθυµία του ανθρώπου που ήθελε να
νοµιµοποιήσει το κεραµίδι κάτω από το οποίο στέγαζε την οικο-
γένειά του. Πατήσατε σε αυτή την επιθυµία, στο πρόβληµα που
εσείς οι ίδιοι είχατε δηµιουργήσει, ακριβώς για να χειραγωγή-
σετε, για να εκµαυλίσετε και να εξαγοράσετε συνειδήσεις.

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, προσπάθησα αυτές τις µέρες
µε τον τρόπο επικοινωνίας που επιβάλλουν τα υγειονοµικά πρω-
τόκολλα, δηλαδή τηλεφωνήµατα και ηλεκτρονικά µηνύµατα, να
επικοινωνήσω µε µία σειρά συλλόγους της εκλογικής µου περι-
φέρειας, του Νοµού Ηρακλείου, οι οποίοι ασχολούνται µε το
θέµα. Θα ήθελα να σας πω µερικά πράγµατα και να µεταφέρω
κάποιες σκέψεις τους.

Πρώτον, δεν µιλάµε για το αυθαίρετο σπίτι, που εµποδίζει την
πρόσβαση του πληθυσµού στη θάλασσα ούτε για το αυθαίρετο
σπίτι που προσβάλλει την αισθητική, το ύφος, την ηθική, την
κουλτούρα µας σε µία πευκόφυτη έκταση. Μιλάµε για αυθαίρε-
τες πόλεις, το 60% της πόλης του Ηρακλείου, το 80% της πόλης
του Γαζίου, δηλαδή τον βασικό κορµό του αστικού ιστού της
Κρήτης. Μιλάµε για τις αυθαίρετες πόλεις της ανατολικής Αττι-
κής. Δεν είναι µόνο το Μάτι. Μιλάµε για αυθαίρετες πόλεις στα
περίχωρα της Θεσσαλονίκης, για αυθαίρετες πόλεις στην Πελο-
πόννησο και σε άλλες περιοχές της Ελλάδας.

Εδώ, λοιπόν, θα ήθελα να σας πω για το Γάζι, τον αστικό ιστό
του Δήµου Μαλεβιζίου, µε είκοσι πέντε χιλιάδες κατοίκους. Ο
σύλλογος οικιστών εκτός σχεδίου ουσιαστικά έχει αδρανήσει,
διότι εφαρµόζοντας τον νόµο που ψήφισε ο ΣΥΡΙΖΑ, οι περισσό-
τεροι τακτοποίησαν τα οικοδοµήµατα τα οποία είχαν.

Αντίστοιχη εικόνα υπάρχει και στο Ηράκλειο και φαντάζοµαι
και στις υπόλοιπες πόλεις της Ελλάδας. Ένα ερώτηµα είναι το
εξής: Εµείς, στον νόµο που ψήφισε ο ΣΥΡΙΖΑ είχαµε προβλέψει
ένα ποσό των χρηµάτων από τα πρόστιµα που πλήρωσαν οι άν-

θρωποι να πάνε στην τοπική αυτοδιοίκηση για να γίνουν, να ολο-
κληρωθούν, να επεκταθούν, να υλοποιηθούν τα σχέδια πόλης,
να γίνουν πλατείες, να ανοίξουν οι δρόµοι, να γίνουν κοινόχρη-
στοι χώροι, για να γίνουν οι «αυθαιρετουπόλεις» πόλεις. Πώς
προχωράει αυτή η χρηµατοδότηση της τοπικής αυτοδιοίκησης;

Δεύτερον, αυτός ο νόµος, ο επιτυχηµένος τουλάχιστον µε τα
δεδοµένα του Ηρακλείου, για την αντιµετώπιση της αυθαίρετης
δόµησης κόλλησε ουσιαστικά και δεν εντάχθηκαν σ’ αυτόν, παρά
το ότι το ήθελαν οι άνθρωποι, λόγω της εξ αδιαιρέτου ιδιοκτη-
σίας. Είναι ένα ερώτηµα που οφείλει η Κυβέρνηση να µας απαν-
τήσει τι κάνει και πώς το αντιµετωπίζει.

Τρίτον, αυτός ο νόµος ο επιτυχηµένος ήταν σε διαβούλευση
ενάµιση χρόνο και για σας όλους τους συναδέλφους µου, αλλά
κυρίως για τον κόσµο που µας παρακολουθεί σε όλη την Ελλάδα.
Όσοι παρακολουθούν, προς γνώση και συµµόρφωση. Ενάµιση
χρόνο διαβούλευση µε όλους τους φορείς και µε όλους ανθρώ-
πους, µε την κοινωνία, συγκρίνετέ το µε τη συζήτηση και πώς την
προωθεί σήµερα η Κυβέρνηση. 

Μερικές επιπλέον ειδικές παρατηρήσεις θα ήθελα να κάνω.
Πόσο χρόνο έχω ακόµα, κύριε Πρόεδρε; Συγγνώµη, αλλά δεν

παρακολουθώ τον χρόνο.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε ο-

λοκληρώσει, κύριε Ηγουµενίδη. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Έχω ολοκληρώσει;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Είστε στα

επτά λεπτά και τριάντα δευτερόλεπτα. Περνά η ώρα εύκολα.
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΗΓΟΥΜΕΝΙΔΗΣ: Επιτρέψτε µου. Σε µισό λεπτό θα

κλείσω, κύριε Πρόεδρε. 
Θα καταθέσω ένα υπόµνηµα του Συλλόγου των Οικιστών

Εκτός Σχεδίου Πόλης του Ηρακλείου. Θα το καταθέσω στα Πρα-
κτικά. Αφορά θέµατα που θίγει το νοµοσχέδιο και προειδοποιεί
για ύπαρξη νέας γενιάς αυθαιρέτων, αν προχωρήσουν οι διατά-
ξεις που προχωρά η Κυβέρνηση.

Επίσης, θα καταθέσω επιστολή του Δικηγορικού Συλλόγου του
Ηρακλείου σε σχέση µε αίτηµα που έχει ο Δικηγορικός Σύλλογος
του Ηρακλείου και ο Δήµος Ηρακλείου για την αυτονόητη παρά-
ταση, που πρέπει να δοθεί µετά και από τη σύντµηση της προ-
θεσµίας διόρθωσης των πρώτων εγγραφών στο Κτηµατολόγιο.

Κλείνοντας, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πιστεύω ότι δεν ση-
κώνει πολλές βελτιώσεις αυτός ο νόµος, γιατί δεν µπορείς να
µπολιάσεις µε περιβαλλοντική και οικολογική ευαισθησία ένα κα-
τασκεύασµα που κύριο χαρακτηριστικό του είναι η απόλυτη αδια-
φορία για το περιβάλλον και την προστασία του και η απόλυτη
υποταγή στα συµφέροντα λίγων. Με µια κουβέντα που θα µπο-
ρούσε να είναι και ο τίτλος αυτού του νοµοσχεδίου: κύριε
Υπουργέ, πολλές χάρες στους λίγους φίλους σας, µεγάλη ζηµιά
στους πολλούς και στο περιβάλλον!

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Νικόλαος Ηγουµενίδης κα-
ταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα οποία
βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Διεύθυν-
σης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος: Σας ευχα-
ριστούµε. 

Ο κ. Χρήστος Γκόκας µάς ακούει; Κύριε Γκόκα, µπορείτε να
ανοίξετε το µικρόφωνό σας; 

Δεν ακούγεστε, κύριε Γκόκα.
Να συνεχίσουµε µε τον κ. Κοτρωνιά. Κύριε Κοτρωνιά, µπορείτε

να ανοίξετε το µικρόφωνό σας;
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ: Το έχω ανοίξει, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος: Ορίστε,

έχετε τον λόγο. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΤΡΩΝΙΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, το νοµοσχέδιο στο πλαίσιο της φιλοσοφίας «προστα-
σία περιβάλλοντος, ενίσχυση επενδύσεων, προστασία ιδιοκτη-
σίας» δίνει το πράσινο φως για να ξεκινήσει το µεγαλύτερο πρό-
γραµµα πολεοδοµικών µελετών που έγινε ποτέ στη χώρα µας,
περιορίζοντας συγχρόνως την άναρχη δόµηση και δίνοντας κί-
νητρα στην επιχειρηµατική δραστηριότητα και στη βιοµηχανική
ανάπτυξη, συµβάλλοντας έτσι και αυτό στην ευρύτερη προσπά-
θεια τόνωσης της οικονοµίας. Πώς όµως; Βάζοντας για πρώτη
φορά τάξη στην πολεοδοµική αναρχία της πατρίδας µας.
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Συγκεκριµένα, µπαίνει σε εφαρµογή ένα πρόγραµµα κατάρτι-
σης πεντακοσίων τοπικών πολεοδοµικών σχεδίων, το µεγαλύ-
τερο που έχει γίνει µέχρι σήµερα στη χώρα, προϋπολογισµού
200 εκατοµµυρίων ευρώ. Και επειδή η ελληνική εµπειρία από την
εκπόνηση τέτοιων σχεδίων είναι πολυετής και δυστυχώς τραυ-
µατική, το πρόγραµµα ξεκινάει άµεσα, προβλέποντας και µείωση
του χρόνου εκπόνησης των πολεοδοµικών µελετών στα δυόµισι
χρόνια από τα δώδεκα έως δεκαπέντε που ήταν µέχρι τώρα και
µε χρηµατοδότηση που εξασφαλίζεται µε 160 εκατοµµύρια ευρώ
από το Ταµείο Ανάκαµψης και 40 εκατοµµύρια ευρώ από την Ευ-
ρωπαϊκή Τράπεζα. Στόχος το 2018 να έχει καλυφθεί όλη η χώρα.

Το πιο σηµαντικό όµως είναι ότι το δεύτερο τρίµηνο του 2023
θα έχουν εγκριθεί τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια σε περίπου
τριακόσιες πενήντα δηµοτικές ενότητες, δηλαδή στο 32% της
χώρας. Το πρόγραµµα ορίζει και συντονιστή για να παρακολου-
θεί τη συνεργασία όλων των εµπλεκόµενων υπηρεσιών και φο-
ρέων και πιστοποιηµένους ιδιώτες µηχανικούς για την αξιολό-
γηση των πολεοδοµικών µελετών. 

Το πρόγραµµα αυτό ως στρατηγική συνδυάζεται ασφαλώς µε
τον περιορισµό της άναρχης δόµησης. Και θέλω να τονίσω ότι
όταν λέµε «άναρχη» δεν εννοούµε αυθαίρετη ή παράνοµη. Εννο-
ούµε: χωρίς κανόνες, χωρίς υποδοµές, χωρίς τάξη. Με το νοµο-
σχέδιο, λοιπόν, αυτό µειώνονται κατά 10% οι συντελεστές
δόµησης για τις εκτός σχεδίου περιοχές και καταργούνται οι πα-
ρεκκλίσεις αρτιότητας, δηλαδή οι παρεκκλίσεις που αφορούσαν
οικόπεδα εκτός σχεδίου κάτω των τεσσάρων στρεµµάτων. Μι-
λάµε για παρεκκλίσεις, που εισήχθησαν για πρώτη φορά το 1962
θεωρητικά για ένα µεταβατικό δήθεν διάστηµα, που όµως στην
Ελλάδα, όπως πάντα, έγιναν κι αυτές µόνιµες. Ωστόσο πρέπει να
τονίσουµε ότι δεν αιφνιδιάζεται κανένας ιδιοκτήτης αφού όσοι
θέλουν να χτίσουν µε βάση το υπάρχον καθεστώς έχουν τουλά-
χιστον έξι χρόνια για να το κάνουν. Συγκεκριµένα, δύο χρόνια
από τη µεταβατική περίοδο και τέσσερα ακόµη, αφού η οικοδο-
µική άδεια θα ισχύει για τέσσερα επιπλέον χρόνια, σύνολο έξι
χρόνια. Όσοι δεν βγάλουν οικοδοµική άδεια θα µπορούν να χτί-
σουν µε βάση τα όσα θα ορίζουν τα τοπικά και ειδικά πολεοδο-
µικά σχέδια που θα εκπονηθούν, όπως άλλωστε συµβαίνει και
σήµερα στις περιοχές όπου υπάρχει πολεοδοµικός σχεδιασµός.
Τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια πρέπει να τονιστεί ότι θα ξεκινή-
σουν από τα σηµεία εκείνα όπου υπάρχει µεγαλύτερο ενδιαφέ-
ρον για οικονοµική δραστηριότητα. 

Στον αντίποδα του περιορισµού της δόµησης εκτός σχεδίου
τοποθετείται η ενίσχυση των οργανωµένων µορφών δραστηριό-
τητας αυξάνοντας αισθητά τον συντελεστή δόµησης στα επιχει-
ρηµατικά πάρκα για τη βιοµηχανία, όπως και σε άλλες οργανω-
µένες δραστηριότητες.

Ένα άλλο χρονίζον θέµα στο οποίο δίνονται λύσεις είναι το
πρόβληµα της µεταφοράς συντελεστή δόµησης ειδικά στους
ιδιοκτήτες διατηρητέων κτηρίων, που δεν µπορούν να χτίσουν
αξιοποιώντας τον συντελεστή δόµησης τον οποίο θα δικαιούνταν
υπό άλλες συνθήκες. Δηλαδή τι γίνεται; Ουσιαστικά µεταφέρεται
το περίσσευµα του συντελεστή δόµησης από περιοχές στις
οποίες δεν µπορεί να αξιοποιηθεί σε περιοχές που υπάρχει έλ-
λειµµα, λύνοντας έτσι ένα πρόβληµα –προσέξτε- που ταλαιπωρεί
τον κόσµο από το 1978. Και τούτο γίνεται λαµβάνοντας υπ’ όψιν
τη σχετική νοµολογία του Συµβουλίου της Επικρατείας, το οποίο
έχει ακυρώσει προηγούµενους σχετικούς νόµους. Δηµιουργείται,
λοιπόν, ένας µηχανισµός µε την Ψηφιακή Τράπεζα Γης που θα
επιτρέπει την αποδοχή και την προσφορά συντελεστή δόµησης
ψηφιακά, γρήγορα και απρόσωπα, χωρίς αυτός να γίνεται αντι-
κείµενο συναλλαγής. 

Επίσης προσδιορίζονται οι προϋποθέσεις για τη χωροθέτηση
των ζωνών υποδοχής συντελεστή έτσι ώστε η µεταφορά συντε-
λεστή να µη γίνεται άναρχα, αλλά µόνο σε συγκεκριµένες περιο-
χές και µε ξεκάθαρους κανόνες, ώστε να διατηρείται αναλλοίω-
τος ο χαρακτήρας όλων αυτών των περιοχών. Αποκλείεται έτσι
και η νοµιµοποίηση αυθαιρέτων µέσω της µεταφοράς του συν-
τελεστή δόµησης. 

Υλοποιείται επιτέλους η δυνατότητα αποζηµίωσης των ιδιοκτη-
τών των διατηρητέων κτηρίων µέσω της µεταφοράς συντελεστή
δόµησης, αφού µέχρι σήµερα οι ιδιοκτήτες αυτοί επωµίζονται

µονοµερώς το αυξηµένο κόστος συντήρησης των κτηρίων τους.
Επίσης, ορίζεται ότι όποιος αγοράζει συντελεστή θα οφείλει να
καταβάλει στον δήµο ένα 5% παραπάνω, που θα προορίζεται για
τη δηµιουργία κοινόχρηστων χώρων. 

Επιπλέον, απλοποιούνται και επιταχύνονται οι διαδικασίες έκ-
δοσης οικοδοµικών αδειών, µε την περαιτέρω αξιοποίηση της τε-
χνολογίας. Αξίζει επίσης να τονιστεί ότι από το 2021 ενεργο-
ποιείται και η ηλεκτρονική ταυτότητα των κτηρίων και των ιδιο-
κτησιών, όπου θα υπάρχει πλήρης καταγραφή των χαρακτηρι-
στικών κάθε κτίσµατος στη χώρα µας, συµβάλλοντας περαιτέρω
στην καταπολέµηση της άναρχης αλλά και της αυθαίρετης δό-
µησης. 

Συγχρόνως, γίνεται προσπάθεια εκσυγχρονισµού του Νέου Οι-
κοδοµικού Κανονισµού, µέσα από την κάλυψη παραλείψεων και
ασαφειών. Θεσπίζονται νέα εργαλεία, όπως η παροχή κινήτρων
στους ιδιοκτήτες για την απόσυρση κτηρίου µε πρωτοβουλία
τους και η εύλογη αποζηµίωσή τους σε εξαιρετικές περιπτώσεις
που το κράτος θέλει να προχωρήσει σε απαλλοτρίωση ακόµα και
µεµονωµένων ορόφων. 

Μια άλλη «πληγή» που βασανίζει πάρα πολλούς Έλληνες πο-
λίτες, την οποία κλείνει το παρόν νοµοσχέδιο, έχει σχέση µε τις
ρυµοτοµικές απαλλοτριώσεις για τις οποίες πλέον προβλέπεται
η αυτοδίκαιη άρση τους, εφόσον παρέλθει πολύ µεγάλο χρονικό
διάστηµα από την επιβολή τους και τη µη αποζηµίωση των ιδιο-
κτητών και ορίζεται ότι η ρυµοτοµική αυτή απαλλοτρίωση µπορεί
να επανεπιβληθεί µόνο µία φορά, απαλλάσσοντας έτσι τους ιδιο-
κτήτες από τη µακροχρόνια δέσµευση των περιουσιών τους. 

Τέλος, το νοµοσχέδιο εντάσσει και το θέµα της εξοικονόµησης
ενέργειας προβλέποντας κίνητρα µε µεγαλύτερο συντελεστή δό-
µησης στα φιλικά προς το περιβάλλον ενεργειακά κτήρια, καθώς
και προβλέψεις κατά του αποκλεισµού των ατόµων µε αναπηρία,
δίνοντας κίνητρα για τη δηµιουργία εύκολα προσβάσιµων κτη-
ρίων. 

Ένα δευτερόλεπτο θέλω για να τονίσω την τροπολογία 625/66,
κατατεθειµένη στις 3 Δεκεµβρίου 2020, στην οποία αναφέρεται
τι εγκαταστάσεις µπορούν να κατασκευαστούν µέσα σε δασικές
εκτάσεις. Θεωρώ ότι για την προστασία της πολιτιστικής και φυ-
σικής κληρονοµιάς πρέπει να συµπληρωθεί ως εξής: να επιτρέ-
πεται η επέµβαση για την κατασκευή όλων αυτών που αναφέ-
ρονται στο άρθρο 8, αλλά να προστεθεί «µε την επιφύλαξη της
τήρησης αποστάσεων χιλίων µέτρων από κηρυγµένους αρχαι-
ολογικούς χώρους, κηρυγµένες ιαµατικές πηγές εθνικής σηµα-
σίας ή άλλα ευαίσθητα οικοσυστήµατα». 

Είναι, λοιπόν, κλείνοντας, ένα νοµοσχέδιο που οργανώνει και
βάζει τάξη στη δόµηση, στο χερσαίο, αλλά και στο θαλάσσιο πε-
ριβάλλον µε το θαλάσσιο χωροταξικό πάντα µε σεβασµό στην
ιδιοκτησία και µε δηµιουργία κατάλληλου αναπτυξιακού περιβάλ-
λοντος. Θεωρώ ότι είναι ένα νοµοσχέδιο το οποίο θα πρέπει να
στηριχθεί από όλες τις πτέρυγες της Βουλής.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ.
Τον λόγο τώρα έχει ο κ. Γκόκας.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΚΟΚΑΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η Κυβέρνηση ισχυρίζεται, γι’

αυτό το νοµοσχέδιο, ότι πρόκειται για µία πολύ µεγάλη µεταρ-
ρύθµιση για τον εκσυγχρονισµό της χωροταξικής και πολεοδο-
µικής νοµοθεσίας µε σκοπό να αλλάξει το τοπίο στο κρίσιµο αυτό
ζήτηµα, το οποίο είναι ζήτηµα και ανάπτυξης για τη χώρα και πο-
λεοδόµησης και περιβάλλοντος, είναι πολλαπλής σηµασίας. Φι-
λοδοξεί, λοιπόν, ότι θα λυθεί το πρόβληµα της άναρχης δόµη-
σης. Δίνει κίνητρα για την ενεργειακή αναβάθµιση κτηρίων, όπως
τουλάχιστον ισχυρίζεται, και ρυθµίσεις για την πράσινη ανά-
πτυξη, τις οποίες θα δούµε.

Φέρει τον βαρύγδουπο τίτλο, χωρίς όµως το ανάλογο περιε-
χόµενο, µιας µεγάλης ευρωπαϊκής µεταρρύθµισης, όπως αναφέ-
ρει ο κύριος Υπουργός στις τοποθετήσεις του. Όµως βλέπουµε
ότι κάτι τέτοιο δεν συµβαίνει στην πράξη. Η αντίδραση από τους
φορείς υπήρξε σε πολλές διατάξεις και σηµασία έχει ότι υπήρξε
αντίδραση σε κρίσιµες διατάξεις. Η ΚΕΔΕ ζήτησε την απόσυρση
διατάξεων του νοµοσχεδίου, όπως τα άρθρα για την εκτός σχε-
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δίου δόµηση ή και άλλα σηµεία, στα οποία ζήτησε µεταβατικές
διατάξεις ώστε να ολοκληρωθούν έργα που βρίσκονται στο τε-
λικό στάδιο υλοποίησης.

Προωθείται επίσης, µε αυτό το νοµοσχέδιο ένα προσωποκεν-
τρικό σύστηµα. Αντί να µεταφέρουµε αρµοδιότητες και πόρους
στην περιφέρεια, σε τοπικό επίπεδο για τοµείς όπως η χωροτα-
ξία, η κεντρική διοίκηση να ασκεί τον επιτελικό ρόλο, έχουµε συγ-
κέντρωση. 

Επίσης, παρά τον ισχυρισµό της Κυβέρνησης ότι επιχειρεί να
προωθήσει την πράσινη ανάπτυξη µε κίνητρα, αυτό δεν φαίνεται
να επιτυγχάνεται ιδίως στις περιπτώσεις της ανανέωσης του κτη-
ριακού δυναµικού που, επιχειρεί να δροµολογήσει. Δεν κινούνται
αυτές οι ρυθµίσεις στην κατεύθυνση της βιώσιµης και πράσινης
ανάπτυξης των πόλεων. Δεν καταπολεµούν την άναρχη δόµηση
και δεν εκσυγχρονίζουν το θεσµικό πλαίσιο της χωροταξίας γε-
νικότερα.

Επίσης, δίνεται η εντύπωση ότι θεσπίζονται διατάξεις, που εξυ-
πηρετούν λίγους και συγκεκριµένους. Αναφέρθηκαν τα παρα-
δείγµατα της κτηριακής δόµησης στο Ελληνικό και η διευκόλυν-
ση προς τις τράπεζες να ρυθµίζουν και να τακτοποιούν ακίνητα
µε αυθαιρεσίες της κατηγορίας 5, κάτι που δεν ισχύει για τους
υπόλοιπους απλούς πολίτες. Για αυτούς η προθεσµίας έχει
λήξει. 

Αλήθεια, γιατί δεν παρατείνετε αυτόν τον χρόνο για όλες τις
κατηγορίες των αυθαιρέτων; Θα µπορούσε να είναι µια διαρκής
διαδικασία σε µεγαλύτερο βάθος χρόνου. Ούτως ή άλλως, µε τις
εξελίξεις που υπάρχουν, κάποια στιγµή θα καταστεί αναγκαίο για
όλους. Είτε µε τις µεταβιβάσεις είτε µε την ηλεκτρονική ταυτό-
τητα κτηρίων, σε κάθε διαδικασία προκύπτει το θέµα νοµιµότη-
τας των κτηρίων. Είναι θέµα χρόνου να τακτοποιηθούν όλα αυτά.
Και αγνοούµε την κρίσιµη συγκυρία, τις δυσκολίες που υπάρχουν
και τις οικονοµικές, αλλά και τις πρακτικές στο να γίνονται αυτές
οι διαδικασίες. Κάθε λίγο και λιγάκι λήγουν οι προθεσµίες, υπάρ-
χει µια αλλεργία στο άκουσµα παρατάσεων από την πλευρά του
Υπουργείου, ενώ ειδικά σε αυτήν την τρέχουσα περίοδο είναι
κάτι λογικό.

Τώρα, στα επιµέρους σηµεία θα ήθελα να σταθώ λίγο στην
εκτός σχεδίου δόµηση. Πόσο αλλάζει, αλήθεια, η όχληση όταν
µειώνουµε κατά 10% την κάλυψη και αντί για διακόσια τετραγω-
νικά στα τέσσερα στρέµµατα οικοδοµούµε εκατόν ογδόντα έξι
τετραγωνικά; Μια άνευ λόγου ρύθµιση, άνευ σηµασίας για να
έχει τον τίτλο της σοβαρής µεταρρύθµισης, όπως και οι υπόλοι-
πες µειώσεις για άλλες χρήσεις και σε µεγαλύτερα γήπεδα.

Η ουσία είναι ότι οι µικροϊδιοκτησίες χάνουν µέσα σε δύο χρό-
νια το δικαίωµα δόµησης. Αυτές οι µικροϊδιοκτησίες είναι συγκε-
κριµένες, δεν είναι άπειρες αριθµητικά περιπτώσεις. Κάποια
στιγµή και αυτές θα µηδενιστούν. Δεν µπορεί να είναι µεταρρύθ-
µιση αυτό. 

Προκαλείται µια βίαιη αλλοίωση της αξίας υπαρχόντων ή απο-
κτηθέντων περιουσιακών στοιχείων. Ποιος θα αποζηµιώσει τους
πολίτες για τους οποίους ανατρέπονται οικονοµικά δεδοµένα,
αλλά και προγραµµατισµοί, είτε οικογενειακοί είτε επενδυτικοί;
Σε δύο χρόνια άδεια δόµησης σε πολλές περιπτώσεις ξέρουµε
ότι για όλα αυτά είναι αδύνατον να υπάρξουν. Το χάος είναι επι-
εικής έκφραση για να περιγράψει αυτό που θα ακολουθήσει
χωρίς ολοκληρωµένους δασικούς χάρτες, χωρίς κτηµατολόγιο,
χωρίς ζώνες χρήσης γης, χωρίς στελεχωµένες υπηρεσίες στις
πολεοδοµίες των δήµων. Δεν γίνονται αυτά σε δύο χρόνια.

Τώρα, επίσης στην εκτός σχεδίου δόµηση οι ρυθµίσεις αυτές
προκαλούν ανατροπή σε σχεδιασµούς επενδύσεων και επιφυ-
λάσσετε µόνο ευνοϊκή µεταχείριση στις περιπτώσεις των σύνθε-
των τουριστικών καταλυµάτων. Δηλαδή τελικά είναι για τις
ξενοδοχειακές επιχειρήσεις και κάποιους µεγάλους επενδυτές
όλη αυτή η ρύθµιση που δροµολογείτε.

Υπάρχει έλλειµµα οργανωµένων χώρων υποδοχής επιχειρή-
σεων και δραστηριοτήτων στην επαρχία. Εγώ να πω, για παρά-
δειγµα, ότι στην περιφέρειά µου, την Άρτα, επί σαράντα χρόνια
δεν κατέστη δυνατό να έχουµε µια οργανωµένη µονάδα, είτε
ΒΙΠΕ είτε ΒΙΟΠΑ είτε επιχειρηµατικό πάρκο. Πώς µπορούµε να
µιλάµε για χωροθέτηση δραστηριοτήτων;

Θα ήθελα, πριν κλείσω, να σταθώ στην κατάργηση της παρα-

γράφου 11 του άρθρου 51 του ν.4178, όπου µε την ολοσχερή
απαγόρευση της δόµησης όλων των δραστηριοτήτων σε περιο-
χές πεδινές, βιοµηχανικών, εµπορικών αποθηκών, κατοικιών, θε-
ωρούµε συλλήβδην ως γη υψηλής παραγωγικότητας αυτές τις
περιοχές. Δεν υπάρχει κανένα χρονικό περιθώριο. Έπρεπε και
εδώ να υπάρχει ένα χρονικό περιθώριο πέντε ετών, όπως και στις
άλλες περιπτώσεις, διότι υπάρχουν προγραµµατισµοί, σχεδια-
σµοί, δεν υπάρχουν ΒΙΠΕ ή βιοτεχνικά πάρκα, όπως είπα. Δεν
µπορεί να αποκλειστεί η ανάπτυξη σε όλες αυτές τις περιοχές.
Δεν µπορούν να µεταφερθούν όλα αυτά στις ορεινές περιοχές.
Διότι δεν αναστέλλονται µόνο για δύο χρόνια, παύουν αυτόµατα
µε το µαχαίρι να ισχύουν από τη δηµοσίευση του νόµου. Το πιο
δίκαιο για τις τοπικές οικονοµίες για πολλές περιοχές θα ήταν να
ισχύσει το άρθρο µέχρι να δηµιουργηθούν τουλάχιστον βιοµη-
χανικές περιοχές ή βιοµηχανικά πάρκα.

Και κλείνω, κύριε Πρόεδρε, µε την αναφορά µου στην τροπο-
λογία για τον ειδικό λογαριασµό των ΑΠΕ. Η ρύθµισή σας αυτή,
κύριε Υπουργέ, µε την αύξηση που επιβάλατε προκάλεσε έλ-
λειµµα 300 εκατοµµυρίων ευρώ. Και ποιος καλείται τώρα να πλη-
ρώσει αυτήν τη ζηµιά; Οι µικροµεσαίοι παραγωγοί θα πληρώ-
σουν το µάρµαρο και εδώ από ζηµιά για την οποία ευθύνεστε
εσείς, η δική σας ρύθµιση. 

Προφανώς δεν υπάρχουν περιθώρια αντοχής. Θα παραδο-
θούν αυτές οι µονάδες στους µεγαλύτερους, δηλαδή οι ΑΠΕ
στους λίγους. Οι µικροί αποκλείονται ουσιαστικά και από νέες
επενδύσεις και αντί να ενισχύσετε όλη αυτήν τη διαδικασία, πάτε
σε πισωγύρισµα σε σχέση και µε τις ενεργειακές κοινότητες.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Αικατερίνη Παπακώστα Παλιούρα.
ΑΙΚΑΤΕΡΙΝΗ (ΚΑΤΕΡΙΝΑ) ΠΑΠΑΚΩΣΤΑ - ΠΑΛΙΟΥΡΑ: Καλη-

σπέρα, κύριε Πρόεδρε.
Κυρίες και κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ελ-

πίζω να ακούγοµαι σωστά.
Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, πριν ξεκινήσω την τοποθέτησή

µου επί του παρόντος νοµοσχεδίου, να κάνω µια σύντοµη ανα-
φορά στην Παγκόσµια Ηµέρα Ατόµων µε Αναπηρία, που τιµούµε
σήµερα.

Είναι χρέος κάθε ευνοµούµενου κοινωνικού κράτους να στο-
χεύει µε κάθε δυνατό µέσο στην ένταξη των ατόµων µε αναπηρία
σε κάθε πτυχή της πολιτικής, κοινωνικής, οικονοµικής και πολιτι-
στικής ζωής. Η εµπειρία των ατόµων αυτών από τον ελληνικό
αστικό ιστό δυστυχώς απέχει ακόµα αρκετά από τις ευνόητες
προσδοκίες τους. Η χρήση των µέσων µαζικής µεταφοράς, η
πρόσβαση σε αρχαιολογικούς χώρους, αλλά και σε άλλα δηµό-
σια κτήρια, η κοινωνική αποµόνωση, ο αποκλεισµός και σε πολ-
λές περιπτώσεις το µπούλινγκ δυσχεραίνουν την καθηµερινότητα
των ΑΜΕΑ και προσδίδουν ένα αρνητικό πρόσηµο στην κοινωνική
πολιτική και ευαισθησία µιας χώρας. 

Σήµερα όµως η Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας αποδει-
κνύει πως η µεταρρυθµιστική και εκσυγχρονιστική της πολιτική
δεν αφήνει στο περιθώριο τις ευάλωτες κοινωνικές οµάδες, νο-
µοθετώντας και φέρνοντας διατάξεις, που βελτιστοποιούν το βιο-
τικό τους επίπεδο και είµαι πεπεισµένη πως το γεγονός αυτό το
χαιρετίζει το αναπηρικό κίνηµα, οι συνάνθρωποί µας µε αναπη-
ρία, διότι νοµοθετούµε πάνω στον οικοδοµικό κανονισµό, µε
στόχο τη διευκόλυνση της προσβασιµότητάς τους. 

Συγκεκριµένα, µε το παρόν νοµοσχέδιο παρέχεται η δυνατό-
τητα εγκατάστασης κατασκευών, όπως ειδικών ραµπών, εκτός
ρυµοτοµικής γραµµής, αλλά και η προσθήκη ανελκυστήρων σε
κτήρια που δεν υπήρχε πρόβλεψη στην αρχική οικοδοµική άδεια,
ενώ σηµειώνεται ότι οι κατασκευές αυτές, που θα εξυπηρετούν
άτοµα µε ειδικές ανάγκες, πλατύσκαλα και ανελκυστήρες, δεν
θα προσµετρώνται στον συντελεστή δόµησης. Κάνουµε, εποµέ-
νως, τα κτήρια πιο λειτουργικά, πιο φιλικά στους συνανθρώπους
µας µε κινητικές δυσκολίες, µία βαρύνουσας σηµασίας παρέµ-
βαση του συγκεκριµένου σχεδίου νόµου.

Συνεχίζοντας, ως προς τις λοιπές διατάξεις του νοµοσχεδίου,
καθώς και τη γενική του φιλοσοφία, ας µου επιτραπεί να χρησι-
µοποιήσω τη φράση µιας έµπειρης πολεοδόµου χωροτάκτη, της
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κ. Ράνιας Κλουτσινιώτη, η οποία στην εφηµερίδα «ΚΑΘΗΜΕ-
ΡΙΝΗ», στις 30-11-2020, ανέφερε πως το σχέδιο νόµου είχε πρό-
θεση να ταράξει τα νερά σ’ ένα τέλµα που λιµνάζει χρόνια τώρα. 

Δράττοντας, λοιπόν, την αφορµή απ’ αυτή τη φράση που απο-
τυπώνει τη σηµερινή πραγµατικότητα µε τόσο χαρακτηριστικό
τρόπο, θα ήθελα να τονίσω πως µε την παρούσα νοµοθετική τρο-
πολογία, που αποτελεί µια συνολική µεταρρύθµιση για την ιδιο-
κτησία, ενδυναµώνεται η ανάγκη για µια βιώσιµη ανάπτυξη, νέες
επενδυτικές πρωτοβουλίες µε πράσινο πρόσηµο και µα επικαι-
ροποιηµένη περιβαλλοντική πολιτική. 

Με τις διατάξεις του παρόντος νοµοσχεδίου διασφαλίζεται πε-
ραιτέρω η προστασία του περιβάλλοντος, µέσα από τον περιο-
ρισµό της εκτός σχεδίου δόµησης, ενώ παράλληλα ενισχύεται η
εφαρµογή ενός εκτεταµένου προγράµµατος εκπόνησης των το-
πικών πολεοδοµικών σχεδίων και επιπλέον προωθείται η ενί-
σχυση και η στήριξη της εθνικής προσπάθειας για την ανασυγκ-
ρότηση της χώρας. Και φυσικά, οι παραπάνω άξονες επιτυγχά-
νονται, νοµοθετώντας µέτρα όπως ο εκσυγχρονισµός του καθε-
στώτος των χρήσεων γης, η ενθάρρυνση της ανάπτυξης της
επιχειρηµατικής δραστηριότητας, η προστασία του δικαιώµατος
της ιδιοκτησίας µέσα από µια σειρά παρεµβάσεις, όπως η µετα-
φορά του συντελεστή δόµησης, ο εξορθολογισµός του καθεστώ-
τος των ρυµοτοµικών απαλλοτριώσεων και η επιτάχυνση των
πολεοδοµικών σχεδίων. 

Αναφορικά δε µε την επίµαχη –επιτρέψτε µου τον όρο- διάταξη
για τον περιορισµό της άναρχης δόµησης, βλέπουµε επιτέλους
έναν ορίζοντα στο µέλλον, όπου δεν θα καταναλώνεται χώρος
της φυσικής και πολιτιστικής µας κληρονοµιάς και αφ’ ετέρου
δεν θα καταλαµβάνεται χώρος, προκειµένου να υφίσταται
άναρχη οικιστική ανάπτυξη. 

Η χώρα µας πρέπει επιτέλους να απαλλαγεί από το άναρχο,
κακής αισθητικής και αντιπεριβαλλοντικό σχέδιο δόµησης που
επικρατεί σε αυτή. Με τη µείωση κατά 10% των συντελεστών
στην εκτός σχεδίου δόµηση, µε την αλλαγή του καθεστώτος των
παρεκκλίσεων αρτιότητας, αλλά και µε άλλα βήµατα σε ένα
επαρκές µεταβατικό διάστηµα για όλους όσους επιθυµούν να εκ-
δώσουν οικοδοµική άδεια, προχωρούµε στην υλοποίηση των
στόχων που έχουµε θέσει. Φυσικά, οι ιδιοκτήτες που δεν θα προ-
χωρήσουν σε έκδοση οικοδοµικής άδειας διατηρούν το δικαίωµα
να κτίσουν στη γη τους, σύµφωνα πάντοτε µε βάση τα όσα θα
ορίζουν τα τοπικά και τα ειδικά πολεοδοµικά σχέδια που θα εκ-
πονηθούν πάραυτα. 

Επιπρόσθετα, θα πρέπει να διασαφηνιστεί το γεγονός ότι δεν
προχωρούµε σε αυτές τις αλλαγές αιφνιδιάζοντας τους ιδιοκτή-
τες, που είχαν άµεση πρόθεση να κτίσουν. Ουσιαστικά δίνεται
περιθώριο έξι χρόνων. Δύο χρόνια ώστε να εκδοθεί η οικοδοµική
άδεια, αφαιρώντας τον χρόνο που απαιτούν οι εγκρίσεις του Δα-
σαρχείου και της Αρχαιολογικής Υπηρεσίας και τέσσερα χρόνια
ακόµα για να µπορέσει να ολοκληρωθεί η κατασκευή. Άρα, σε
καµµία περίπτωση δεν εκβιάζονται, όπως λανθασµένα παρουσιά-
στηκε από την Αντιπολίτευση, κατά τις συνεδριάσεις της επιτρο-
πής, όσοι επιθυµούσαν να κτίσουν άµεσα.

Μια διάταξη-τοµή είναι και η εισαγωγή ενός νέου ρηξικέλευ-
θου πολεοδοµικού εργαλείου, ήτοι η απόσυρση των κτηρίων και
απαλλοτρίωση ορόφων. Στο πλαίσιο, λοιπόν, του νέου οικοδοµι-
κού κανονισµού, η απόσυρση των κτηρίων θα γίνεται µε πρωτο-
βουλία των ιδιοκτητών, για την υλοποίηση των οποίων θα
θεσπίζονται συγκεκριµένα κίνητρα, προκειµένου να αποσυµφο-
ρηθούν περιοχές µε περιβαλλοντική επιβάρυνση. Επιπρόσθετα,
οι απαλλοτριώσεις των ορόφων θα αφορούν κτήρια τα οποία εµ-
ποδίζουν τη θέα µνηµείων, µια πρακτική που εφαρµόστηκε για
πρώτη φορά από την Κυβέρνηση της Νέας Δηµοκρατίας το πε-
ρασµένο καλοκαίρι σε ξενοδοχειακή µονάδα στην περιοχή της
Ακρόπολης. 

Βεβαίως, η µεταρρυθµιστική διάθεση του νοµοσχεδίου έγκει-
ται και σε  διατάξεις όπως ο εκσυγχρονισµός του νέου οικοδοµι-
κού κανονισµού όπου αντιµετωπίζεται ο µεγάλος αριθµός
ελλείψεων και ασαφειών, καθώς επίσης και στον εξορθολογισµό
του συστήµατος ρυµοτοµικών απαλλοτριώσεων. Με αυτόν τον
τρόπο µπαίνει επιτέλους ένα τέλος στην ατέρµονη ταλαιπωρία
των πολιτών από τη γραφειοκρατία και σε αυτές τις περιπτώσεις

θα έχουµε ευέλικτες, ψηφιακές, αλλά και γρήγορες διαδικασίες,
σύµφωνα και µε τις δεσµεύσεις µας ως Κυβέρνηση.

Ολοκληρώνοντας, κύριε Πρόεδρε, και κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, το τελευταίο διάστηµα δεχόµαστε ως Κυβέρνηση αντι-
πολιτευτική κριτική απέναντι στη νοµοθετική µας πρωτοβουλία
εν µέσω της πανδηµίας του κορωνοϊού. Είναι  βέβαια ξεκάθαρο
σε όλους µας ότι η χώρα µας έχει µπροστά της έναν απαιτητικό
χειµώνα µε τεράστιες προκλήσεις τόσο για τη διαφύλαξη του
Εθνικού Συστήµατος Υγείας όσο και για τη διασφάλιση της δη-
µόσιας υγείας και τη διάσωση της οικονοµίας µας. Πρόκειται,
όµως, αναµφισβήτητα για νοµοθετικές πρωτοβουλίες που απο-
τέλεσαν προεκλογικές δεσµεύσεις της παρούσας Κυβέρνησης. 

Πιστοί, λοιπόν, σε αυτές τις δεσµεύσεις µας, αλλά και στη λαϊ-
κή εντολή, που λάβαµε στις εκλογές της 7ης Ιουλίου για τον εκ-
συγχρονισµό και τη µεταρρύθµιση του ελληνικού κράτους, δεν
θα πάψουµε στιγµή να εργαζόµαστε προς αυτή την κατεύθυνση,
παρά τις όποιες αντιξοότητες που διανύουµε, προκειµένου να
σταθούµε στο ύψος των περιστάσεων και να φανούµε αντάξιοι
της εµπιστοσύνης των Ελλήνων πολιτών. Γιατί, ευτυχώς, κυρίες
και κύριοι συνάδελφοι, το πρόσηµο σε κάθε κυβέρνηση και στο
έργο, που αυτή επιτελεί το θέτουν οι πολίτες και όχι η αντιπολί-
τευση. Και το πρόσηµο αυτό για εµάς σίγουρα είναι βαθιά µε-
ταρρυθµιστικό, εκσυγχρονιστικό και αναπτυξιακό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Ο κ. Γιαννούλης έχει τον λόγο.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Σας ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε

Πρόεδρε. 
Βέβαια, επειδή βλέπω από άλλη οθόνη τους συναδέλφους µου

της Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης να είναι από τις 10.00 το πρωί,
φοβάµαι ότι την επιλογή για αυτή την εξαντλητική διαδικασία
µάλλον την έχει πάρει ο κ. Βρούτσης ως προοίµιο των εργασια-
κών συνθηκών που ετοιµάζει για το µέλλον.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν κατά-
λαβα, κύριε Γιαννούλη, τι είπατε.  

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Τι δεν καταλάβατε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Αφορά το

Προεδρείο; Δεν µπόρεσα να σας καταλάβω. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Τι θέλετε να σας εξηγήσω;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Δεν κατά-

λαβα τι είπατε σχετικά µε τους οµιλητές. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Είπα για τα εξαντλητικά δεδοµένα

που τέθηκαν. Σας ανέπτυξε ο κ. Φάµελλος πριν µια ανθρώπινη
ανάγκη, να είχε τερµατιστεί λίγο νωρίτερα αυτή η συνεδρίαση.
Και αστειευόµενος αλλά και δηκτικά µιλώντας, θεωρώ ότι µάλλον
την επιλογή την έκανε ο κ. Βρούτσης, ο επικεφαλής των εργα-
σιακών σχέσεων και συνθηκών, που µας προτρέπει µάλλον και
µας προετοιµάζει για µια αγορά εργασίας πολλών ωρών χωρίς
το αντίστοιχο αποτέλεσµα. Αυτό προσπάθησα να πω και µην το
παίρνετε προσωπικά. Το σέβοµαι το Προεδρείο. Αλίµονο! Έγινε
κατανοητή η εξήγηση; Για να ξεκινήσω την οµιλία µου.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Απόλυτα.
Ρώτησα για το Προεδρείο. Τα υπόλοιπα είναι δικά σας σχόλια
και έχετε την ελευθερία να λέτε ό,τι εσείς επιθυµείτε. Παρακαλώ,
έχετε τον λόγο.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Δεν µέµφοµαι το Προεδρείο. Θα
µπορούσατε, βέβαια, να είσαστε πιο συγκαταβατικοί στο αίτηµα
που τέθηκε. 

Πάντως, κύριε Πρόεδρε, θέλω να πω ότι τα νέα κυκλοφορούν
γρήγορα και θα δώσω ένα πολύ απλό παράδειγµα, για να κατα-
λάβουν και οι συνάδελφοι της Συµπολίτευσης τι ακριβώς είναι
αυτό το οποίο υποστηρίζουν, επαναλαµβάνοντας ένα σχεδόν ίδιο
κείµενο που τους έχει σταλεί από την τεκµηρίωση του Υπουργού
Περιβάλλοντος, του κ. Χατζηδάκη, ο οποίος το δις εξαµαρτείν το
έχει κάνει και στάση ζωής. 

Πριν από λίγη ώρα πληροφορήθηκα ότι στις παρυφές του
Ολύµπου υπήρχαν τέσσερις ιδιοκτήτες ενός αγροτεµαχίου που
είναι τέσσερα και κάτι στρέµµατα, κοινού και αδιαιρέτου. Ο ένας
εξ αυτών λόγω σοβαρού προβλήµατος υγείας ήταν σε συνεν-
νόηση πριν λίγες µέρες για να πουλήσει το δικό του ένα στρέµµα
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περίπου 10.000 ευρώ -είναι στις παρυφές του Ολύµπου, στη Λε-
πτοκαρυά, µε θέα θάλασσα- για να τα χρησιµοποιήσει για ένα σο-
βαρό πρόβληµα υγείας. Η απάντηση που έλαβε πριν από λίγη ώρα
από τους υπόλοιπους συνιδιοκτήτες και ειδικά από έναν, που δεν
τον χρωµατίζω πολιτικά, είναι ότι λυπάται πάρα πολύ, δεν µπορεί
να διαθέσει τόσα χρήµατα, παρά το γεγονός ότι είναι ένα πολύ
σοβαρό θέµα υγείας, αν συµβιβάζεται µε τις 2.000, έχει καλώς.

Αυτό είναι ένα ανθρώπινο παράδειγµα. Αυτή είναι η ανθρώπινη
πλευρά των γεγονότων, των πολιτικών ή των προσώπων και όχι
τα copy-paste κείµενα, που µοιράζει στους αγαπητούς και σεβα-
στούς κατά άλλους συναδέλφους της Συµπολίτευσης ο κ. Χα-
τζηδάκης, για να δικαιολογήσει τη νοµοθέτηση αυτού που κάνει
είτε κατά παραγγελία, όπως καταγγέλθηκε το πρωί από συνά-
δελφό µου, είτε από δόλο, είτε από αφέλεια, είτε από µια κατα-
στροφική µανία για αυτή την χώρα.

Γυρνάτε πραγµατικά πίσω τη χώρα µας και όχι µόνο µε αυτό
το νοµοθέτηµα, την γυρνάτε στο επίπεδο του συγκεντρωτισµού
και όχι µόνο επειδή ο Υφυπουργός ή ο Υπουργός θα γίνει ο
µέγας άρχων πολεοδόµος. Το ίδιο κάνατε και στην Υπηρεσία Πο-
λιτικής Αεροπορίας και την Αρχή Πολιτικής Αεροπορίας, όπου
ξαφνικά θέλατε να κάνετε το άσπρο µαύρο και να µας πείσετε
ότι είναι εύκολο µέσω της τεχνολογίας ο αερολιµενικός από την
Αθήνα να επέµβει σε ένα ατύχηµα που θα γίνει στο αεροδρόµιο
της Κάσου. 

Τώρα, ακούστηκαν πάρα πολλές χρηστοµάθειες κατά της
Αξιωµατικής Αντιπολίτευσης περί λαϊκισµού, περί οξείας αντιπο-
λίτευσης. Θέλω να σας ρωτήσω ειλικρινά: Την πραγµατική αγω-
νία, την πραγµατική πικρία και την πραγµατική απορία για το πώς
γίνεται για ένα τόσο σηµαντικό θέµα όπως η υγεία µας να υπάρ-
χει ο νόµος της αδράνειας εσείς τη θεωρείτε λαϊκισµό; Εγώ το
θεωρώ αναισθησία από αυτούς που έχουν την ευθύνη της αδρά-
νειας και της αδιαφορίας για να προλάβουµε το κακό. 

Ο κ. Κικίλιας ήρθε πριν από λίγο µε σπουδή να παρουσιάσει
δύο τροπολογίες. Η µία αφορά την αύξηση κατά 100% της ηµε-
ρήσιας αποζηµίωσης των υγειονοµικών εθελοντών από άλλες
γωνιές της χώρας για την βόρεια Ελλάδα και η δεύτερη καθιε-
ρώνει τη µερική απασχόληση για τους εργαζόµενους στην υγεία,
γιατρούς και νοσηλευτές, αν κατάλαβα καλά. Γιατί δεν θέλησε
να απαντήσει µε πρόσχηµα την αντίδραση της εξαιρετικής Προ-
έδρου, της κ. Σακοράφα, εάν θα κάνει δεκτή την τροπολογία του
ΣΥΡΙΖΑ για τις απλήρωτες υπερωρίες των υγειονοµικών; Να προ-
σθέσω και για τους απλήρωτους επικουρικούς του ΕΚΑΒ που
αυτή τη στιγµή είναι σε µια αλυσίδα που σώζουν ζωές. Πι-
στεύουµε ότι µόνο οι γιατροί και οι νοσηλευτές είναι αυτοί που
βάζουν την ψυχή και την καρδιά τους και το σώµα τους και τις
γνώσεις τους για τη σωτηρία των ανθρώπων; Οι τραυµατιοφο-
ρείς δεν είναι; Όσοι επικουρούν στην προσπάθεια αυτή δεν είναι; 

Και συνεχίζω µε ένα τρίτο παράδειγµα αναλγησίας και αδια-
φορίας που είναι η παροχή του υποτιθέµενου δώρου Χριστου-
γέννων, που έχει αρχίσει µια συναλλαγή υποδόρια και παρα-
σκηνιακή να µπουν σε οµηρία αυτοί οι άνθρωποι, γιατί ακούν ότι
κάποιοι θα το πάρουν, κάποιοι δεν θα το πάρουν. Αυτά είναι παι-
χνίδια ανθρώπων; Αυτά είναι παιχνίδια ανθρώπινα;

Βέβαια, κύριε Πρόεδρε, τα λέω όλα αυτά µέσα σε ένα καθε-
στώς ιδιότυπης κοινοβουλευτικής δράσης και ελέγχου. Βέβαια,
εγώ δεν µπορώ να φανταστώ γιατί όλοι µας πρέπει να βιώνουµε
-και το δέχοµαι να σας πω την αλήθεια- αυτή την δοκιµασία του
κοινοβουλευτικού ελέγχου. Θεωρώ ότι είναι η ελάχιστη που µπο-
ρούµε να δώσουµε, όταν άλλοι δίνουν επί είκοσι έξι ώρες µάχη
για να κρατήσουν ανθρώπους στη ζωή, αλλά τουλάχιστον µη µας
ποτίζετε µε το τοξικό αέριο του ακατανόητου, του αδιανόητου. 

Θέλετε να πείτε ότι στην Αίθουσα της Βουλής θα πρέπει να
συµµετέχουν δύο ή τρεις Βουλευτές, αλλά στην Πάρνηθα µπορεί
να αγκαλιάζει ο ένας στον άλλον µε τον ανθρώπινο Κυριάκο Μη-
τσοτάκη; Οµολογώ ότι δεν το καταλαβαίνω. Παραµένω υπέρ της
αυστηρής τήρησης των µέτρων, αλλά δεν µπορώ αυτές τις δια-
φοροποιήσεις ότι για άλλους ισχύουν, για άλλους δεν ισχύουν
και ένας κορυφαίος πολιτειακός παράγοντας, ο επικεφαλής της
εκτελεστικής εξουσίας, της Κυβέρνησης, µπορεί να συµπεριφέ-
ρεται σαν µικρό παιδί σκανδαλιάρικο που παίζει µε µια enduro
και µπορεί να φωτογραφίζεται χωρίς µέτρα και αποστάσεις. Αυτό

µας ενδιαφέρει και αυτό είναι το πολιτικό διακύβευµα και δεν
αποτελεί καµία ενασχόληση ή ενδιαφέρον για την προσωπική
ζωή Μητσοτάκη. 

Δύο φράσεις, κύριε Πρόεδρε, θα στοιχειώνουν αυτή την Κυ-
βέρνηση, δύο φράσεις που δεν είναι ούτε λαϊκισµός ούτε δηµα-
γωγία. Είναι η φράση του Διευθυντή της ΜΕΘ του «Παπανι-
κολάου» -έχει γίνει γνωστός ευρύτατα στο πανελλήνιο- ο οποίος
είπε ότι χάθηκαν ανθρώπινες ζωές -επί λέξει το µεταφέρω- που
θα µπορούσαµε να είχαµε σώσει, αν είχε υπάρξει έγκαιρη προ-
ετοιµασία. Και µία δεύτερη φράση που θα σας στοιχειώνει την
έχει πει ο Διευθυντής της µονάδας εντατικής θεραπείας του «Πα-
παγεωργίου», όπου µίλησε για προσχηµατική νοσηλεία και υπο-
θεραπεία. 

Ένα εκατοµµύριο, κύριοι συνάδελφοι, κόστιζαν είκοσι εξελιγ-
µένοι αναπνευστήρες για να βοηθήσουν ασθενείς, το ένα τρίτο
από τα τρία εκατοµµύρια που δαπανά ο κ. Πέτσας µε εντολή Μη-
τσοτάκη για να µάθουν οι απόδηµοι πώς θα ψηφίσουν στις επό-
µενες εκλογές και ελπίζω πως θα σας καταψηφίσουν. 

Και βέβαια θέλω να θυµίσω…
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε, κύριε Γιαννούλη.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Πλησιάζω τον χρόνο; Πρέπει να

ολοκληρώσω, κύριε Πρόεδρε;
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Έχετε

φτάσει στα οκτώµισι λεπτά. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: Με συγχωρείτε. 
Κλείνω λέγοντας -µάλλον έχω κλείσει ήδη, όπως καταλαβαίνω-

πως τρία βασικά σηµεία είναι αυτά που χαρακτηρίζουν αυτό το
νοµοσχέδιο, αλλά το πιο εξοργιστικό είναι αυτό που έχει διατυ-
πωθεί, η πρωτοφανής αναδιανοµή της γης µε βάση τη σχέση…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κύριε Γιαν-
νούλη, σας είπα ότι έχετε φτάσει τα εννιά λεπτά. Σας παρακαλώ.

ΧΡΗΣΤΟΣ ΓΙΑΝΝΟΥΛΗΣ: ...θυµίζει την εποχή του χρηµατιστη-
ρίου και θεωρώ ότι είναι απαράδεκτο. 

Σας ευχαριστώ για την ανοχή σας. Καλό βράδυ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στώ, κύριε Γιαννούλη. 
Τον λόγο έχει η κ. Λιακούλη από το Κίνηµα Αλλαγής. 
Μπορείτε να ανοίξετε το µικρόφωνό σας;
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ναι, κύριε Πρόεδρε. Είναι οι συνθή-

κες δυστυχώς, αλλά θα προσπαθήσουµε όλοι. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ωραία.

Σας ακούµε, παρακαλώ.
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συ-

νάδελφοι, δυστυχώς µέσα σε συνθήκες πανδηµίας βρισκόµαστε
αντιµέτωποι µε µία πολύ δύσκολη διαδικασία, µε πολύ σοβαρά
νοµοσχέδια τα οποία έρχονται µπροστά µας και τα οποία είµαστε
υποχρεωµένοι δυστυχώς να σχολιάσουµε, να κρίνουµε, να επι-
κρίνουµε ή να πούµε ότι είναι σωστά σε πολλές κατευθύνσεις
χωρίς να έχουµε όµως τη δυνατότητα µιας πραγµατικής διαβού-
λευσης και µιας ουσιαστικής παρέµβασης. Η πανδηµία έχει στε-
ρήσει έναν πολύ µεγάλο βαθµό σε αυτές τις παρεµβάσεις…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Λια-
κούλη, µε ακούτε; Είστε δύο φορές στην οθόνη µας. Έχετε συν-
δεθεί δύο φορές. Μήπως να κλείσετε τη µία σύνδεση, γιατί δεν
έχουµε καλό ήχο; Να προχωρήσω στον επόµενο, ώστε να προ-
ετοιµαστείτε.

Πάµε στον κ. Κωνσταντινίδη από τη Νέα Δηµοκρατία και να
επιστρέψουµε στην κ. Λιακούλη, αφού κλείσει τη µία από τις δύο
συνδέσεις.

Κύριε Κωνσταντινίδη, έχετε τον λόγο. 
ΕΥΣΤΑΘΙΟΣ ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΙΔΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρό-

εδρε.
Κύριε Υπουργέ, κύριοι Υφυπουργοί, κυρίες και κύριοι συνά-

δελφοι, στο τέλος µιας µακράς διαδικασίας ο αγορητής έχει µεν
το µειονέκτηµα ότι έχουν εξαντληθεί τα περισσότερα ζητήµατα,
έχει όµως και το προνόµιο της συνολικής εικόνας του διαλόγου
που έχει διεξαχθεί. Με βάση λοιπόν την αναλυτική συζήτηση,
αναγνωρίζω την πληρότητα και συντάσσοµαι ανεπιφύλακτα µε
την αναγκαιότητα και χρησιµότητα του προς ψήφιση νοµοσχε-
δίου. 
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Χαιρετίζω από τη µία τη γενναιότητα της πολιτικής ηγεσίας του
Υπουργείου Περιβάλλοντος και Ενέργειας, που τόλµησε τοµές
σε στρεβλώσεις που έχουν πακτωθεί στη χωροταξική και πολεο-
δοµική νοµοθεσία επί χρόνια και από την άλλη τη σύνεση και
διαλλακτικότητα που επέδειξε κατά τη διάρκεια της διαβούλευ-
σης µε αποτέλεσµα να υπάρξουν αλλαγές στην αρχική ριζοσπα-
στική µορφή του νοµοθετήµατος. Επικράτησε τελικά η αξιοποίη-
ση των εναλλακτικών εργαλείων για τον εξορθολογισµό της οι-
κιστικής ανάπτυξης στη χώρα.

Έτσι, χωρίς να απονευρωθεί καθόλου η βασική ιδέα για ανά-
πτυξη µε σεβασµό στο περιβάλλον, προστατεύθηκε παράλληλα
η εκτός σχεδίου ιδιοκτησία των τεσσάρων στρεµµάτων η οποία
αποτέλεσε για δεκαετίες οικοδοµική σταθερά για τους πολίτες
της χώρας, σε αντίθεση µε την Αριστερά όµως γιατί Νέα Δηµο-
κρατία, οικονοµία και οικολογία δεν είναι ασύµβατες έννοιες. Το
αντίθετο µάλιστα. Η σηµερινή Κυβέρνηση µε πάρα πολλές και
εµβληµατικές πολιτικές υποστηρίζει σθεναρά και συστηµατικά
την πράσινη οικονοµία. 

Ατυχώς, η Αντιπολίτευση και ιδίως ο ΣΥΡΙΖΑ, αντί να υπερα-
κοντίζει σε περιβαλλοντικές προτάσεις, προσφεύγει σε πολιτικό
κλεφτοπόλεµο. Εκεί που κατήγγελλε τις παρεκκλίσεις και την
εκτός σχεδίου δόµηση, σήµερα ουσιαστικά την υπερασπίζεται
για µικροκοµµατικές στοχεύσεις. Την ώρα που ο κ. Τσίπρας ζη-
τάει µία κλιµατικά ουδέτερη οικονοµία και από το Βήµα της Βου-
λής, αν ήταν δυνατή, την άµεση απεξάρτηση από τον λιγνίτη, την
ίδια ώρα λαϊκίζει και κωλυσιεργεί τον τεράστιο αγώνα που γίνεται
για να καλυφθεί ο χαµένος χρόνος της διακυβέρνησής του στο
κορυφαίο αυτό ζήτηµα. Στην πραγµατικότητα αυτός είναι ο βα-
σικός λόγος που το εγχείρηµα και το χρονοδιάγραµµα της µετά-
βασης γίνεται τόσο πιεστικό για την περιοχή µου.

Είναι γνωστό σε όλους ότι τουλάχιστον µετά το 2015 µε την
υπογραφή της Συµφωνίας των Παρισίων για την κλιµατική αλ-
λαγή, την ευρωπαϊκή πράσινη συµφωνία και την εκτίναξη τελικά
του κόστους των ρύπων από οκτώ ευρώ τον τόνο σε περίπου εί-
κοσι πέντε, η παραγωγή ρεύµατος από λιγνίτη κατέστη µη αντα-
γωνιστική και η λειτουργία των λιγνιτικών µονάδων ζηµιογόνα.
Πότε έγιναν αυτά; Μα επί κυβερνήσεως ΣΥΡΙΖΑ. Και ξέρετε τι
άλλο έγινε την ίδια περίοδο; Συσσωρεύτηκαν τεράστιες οφειλές
ιδιωτών προς τη ΔΕΗ που έφτασαν τα τριάµισι δισεκατοµµύρια.
Ξέρετε πόσα από αυτά είναι εισπράξιµα; Τα 700 εκατοµµύρια
στην καλύτερη περίπτωση. Την ίδια εποχή συµφωνήθηκε η εκ-
χώρηση του 51% του πελατολογίου της ΔΕΗ χωρίς κανένα τί-
µηµα. Ωραία συµφωνία, συµφέρουσα, όχι για τη ΔΕΗ, για τους
ανταγωνιστές της. Εφαρµόστηκαν οι δηµοπρασίες ΝΟΜΕ, µον-
τέλο µε το οποίο η ΔΕΗ πουλούσε ρεύµα κάτω του κόστους, γε-
γονός που τη ζηµίωσε εκατοντάδες εκατοµµύρια. Συµφέρουσα
πρακτική. Για το κράτος; Όχι, για τους ιδιώτες, που είχαν φτάσει
να εξάγουν κιόλας αυτό το ρεύµα που αγόραζαν φθηνά.

Αλλά πεπραγµένα της ίδιας περιόδου: Πώληση ΑΔΜΗΕ. Προ-
σπάθεια πώλησης λιγνιτικών µονάδων, χωρίς ελάχιστο τίµηµα.
Απένταξη του έργου διασύνδεσης της Κρήτης. Άφησαν, τελικά,
κατάχρεη τη ΔΕΗ και έρχονται σήµερα και µιλούν για κάτι επου-
σιώδεις αυξήσεις στα τιµολόγια που έγιναν για τη διάσωσή της.

Ο µέσος όρος την ίδια περίοδο της βραχυχρόνιας και µακρο-
χρόνιας ανεργίας, την περίοδο δηλαδή 2017 - 2019, έφτασε τους
δεκαπέντε χιλιάδες µόνο για την Περιφερειακή Ενότητα Κοζά-
νης. Παρέλαβαν το 2015 τη λιγνιτική παραγωγή κοντά στις
20000GWh και το 2019 την παρέδωσαν κοντά στις 10000GW.
Γνώριζαν και είχαν προγραµµατίσει το κλείσιµο µονάδων το 2021
µε µονοµερείς παρατάσεις, χωρίς καµµία πρόνοια.

Αλλά αφού είπαµε τι έκαναν, ας δούµε και τι δεν έκαναν. Δεν
είχαν καµµία πρόβλεψη για τους εργαζόµενους στις µονάδες της
ΔΕΗ, που βάση των ειδικών τους προβλέψεων θα έκλειναν. Δεν
είχαν κανένα σχέδιο για την αντιστάθµιση των χαµένων θέσεων
εργασίας. Δεν είχαν εγκεκριµένο ΕΣΕΚ. Δεν είχαν βγάλει περι-
βαλλοντικές µελέτες. Δεν είχαν εδαφικά σχέδια. Δεν είχαν οργα-
νωµένες βιοµηχανικές ζώνες. Δεν είχαν περιβαλλοντικές µελέτες
για τις αποκαταστάσεις. Δεν είχαν ορίσει, βέβαια, όργανα. Και
φυσικά, δεν είχαν σχέδιο για τη δίκαιη µετάβαση. Δεν είχαν,
τέλος, και κονδύλια.

Και σήµερα µιλούν για την ερηµοποίηση της περιοχής. Επιτεί-

νουν την αγωνία των πολιτών και υπονοµεύουν την προσπάθεια.
Άφησαν τη ΔΕΗ και την περιοχή σε εγκατάλειψη και σήµερα κά-
νουν τους τιµητές.

Αυτή είναι η αλήθεια, ότι µέσα σε έναν χρόνο µε πολλή προ-
σπάθεια έχει γίνει τεράστια πρόοδος. Κοπιάζουν ο Χατζηδάκης,
ο Μουσουρούλης, ο Κασαπίδης για να θεραπεύσουν αβλεψίες
και αβελτηρίες πολλών ετών.

Εδώ σήµερα µε αυτό το νοµοσχέδιο µπαίνει άλλο ένα όχι λι-
θαράκι, αλλά θεµέλιο σε αυτή την προσπάθεια. Με τις ζώνες
απολιγνιτοποίησης, µε τα εδαφικά σχέδια, τα ειδικά και τα τοπικά
πολεοδοµικά πάµε να εκπληρώσουµε έναν κορυφαίο όρο αυτής
της διαδικασίας που θα έπρεπε να ήταν έτοιµος από καιρό. Και
µας ψέγει η εκπρόσωπος του ΣΥΡΙΖΑ γιατί αναθέτουµε, λέει, την
εκπόνησή του στη ΔΕΗ. Λες και τα δίνουµε σε κάποιον ξένο. Γιατί
έχει γνώση και επάρκεια τα δίνουµε. Για να γίνουν σωστά και
γρήγορα τα δίνουµε.

Ξέρετε τι θα συµβεί; Θα τους ακούσει κανένας κακόπιστος και
θα τους κατηγορήσει ότι θέλουν να αποτύχει η προσπάθεια της
µετάβασης. Τους αφήνουµε στην καταστροφολογία τους.

Κάθε ηµέρα προστίθεται και µία νέα δράση για τη δυτική Μα-
κεδονία από το κυβερνητικό πρόγραµµα. Πριν δύο εβδοµάδες
ανακοινώθηκε στοχευµένο πρόγραµµα στον πρωτογενή τοµέα
για τους νέους αγρότες. Την προηγούµενη εβδοµάδα ειδικό πρό-
γραµµα 107 εκατοµµυρίων για την απασχόληση. Σήµερα, µε
αυτό το νοµοσχέδιο, διακριτή µεταχείριση για τα µικρά φωτο-
βολταϊκά και τις ενεργειακές κοινότητες στην περιοχή µας.

Χτίζουµε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το αύριο της δυτικής
Μακεδονίας µε όσους ενδιαφέρονται πραγµατικά για αυτό.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ευχαρι-

στούµε.
Τον λόγο έχει η κ. Λιακούλη.
Κυρία Λιακούλη, µας ακούτε τώρα;
ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Ναι, κύριε Πρόεδρε.
Έλεγα -και θα συντοµεύσω τώρα, γιατί κάποια πράγµατα,

κύριε Πρόεδρε, τα είπα και πριν- ότι έχουµε µία δύσκολη συν-
θήκη στην οποία διεξάγεται η συζήτηση στην Ολοµέλεια, αλλά
έχουµε ταυτόχρονα και µία σοβαρή εκµετάλλευση, κατά την
άποψή µας, της πανδηµίας και µάλιστα, σε έναν βαθµό ανησυ-
χητικό πλέον. Το νοµοσχέδιο το οποίο συζητάµε σήµερα στο Κοι-
νοβούλιο είναι ένα πάρα πολύ σοβαρό νοµοσχέδιο. Παρ’ όλα
αυτά, βλέπουµε ότι έρχεται µέσα στις πιο δύσκολες συνθήκες µε
µία διαβούλευση η οποία είναι αµφισβητούµενη σε πολύ µεγάλο
επίπεδο. Ταυτόχρονα, θα προστεθεί νοµοσχέδιο το οποίο έρχε-
ται την επόµενη εβδοµάδα, σοβαρά νοµοσχέδια για το ΑΣΕΠ, για
τις δηµόσιες συµβάσεις, για την ίδρυση της Δηµοτικής Αστυνο-
µίας, για έναν νέο νόµο για την αυτοδιοίκηση και για το πώς θα
ψηφίζουµε πλέον για τους αιρετούς. Και όλα αυτά εν µέσω παν-
δηµίας και µε τέτοιου είδους συζήτηση στην Ολοµέλεια. Δεν είναι
κανείς, λοιπόν, να το θαυµάζει αυτό; Είναι να το θαυµάζει.

Τώρα σε ό,τι αφορά τα σηµερινά και τα πολύ σπουδαία, η δια-
βούλευση η οποία έγινε για το συγκεκριµένο νοµοσχέδιο είχε
πάλι αυτό το αρνητικό πρόσηµο. Επρόκειτο για µία διαβούλευση
η οποία έγινε για να γίνει, χωρίς ουσιαστική παρέµβαση των ορ-
γάνων που θα έπρεπε να έχουν τον πρώτο λόγο, όπως είναι για
παράδειγµα η αυτοδιοίκηση. Διότι όταν µιλάς για χωροταξία,
µιλάς για αυτοδιοίκηση, µιλάς για τοπικές κοινότητες, µιλάς για
τον τόπο και για τα σύµφωνα, που έχει δηµιουργήσει µε τους κα-
τοίκους σε ό,τι αφορά τουλάχιστον και παλιές υποθέσεις, οι
οποίες βρίσκονται σε εκκρεµότητα και αρρύθµιστες πολλές υπο-
θέσεις οι οποίες ψάχνουν απεγνωσµένα να βρουν ορθολογική
λύση. Τίποτα από αυτά, λοιπόν, δεν έχει συµβεί.

Ξέρετε, το πρόβληµα, κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνά-
δελφοι, είναι ότι όσο πιο δηµοκρατική είναι µια κοινωνία και το
πολιτικό της σύστηµα, όσο υπάρχει πίστη πραγµατική στην πρό-
οδο, την αντιπροσωπευτικότητα, την ανοιχτότητα, την ισότητα,
ο δηµόσιος χώρος αυτών των κοινωνιών πρέπει να δείχνει ταυ-
τόχρονα -είναι ένα πρόσηµο η χωροταξία- ότι σέβεται το χωρο-
ταξικό. Η πολεοδοµία αποτελεί πολλές φορές αντικείµενο
ιστορικών µελετών, αλλά και πολιτικού θαυµασµού από όλους
τους υπόλοιπους. Πάρτε για παράδειγµα τις πόλεις της Βρετα-
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νίας, της Ολλανδίας, των Σκανδιναβικών χωρών, τη σύγχρονη
Γερµανία και των Ηνωµένων Πολιτειών -γιατί όχι;- και γενικά του
κεντρικού πυρήνα των χωρών του δυτικού κόσµου. Και αυτά σε
αντιπαραβολή πάντοτε µε τις αντίστοιχες πόλεις άλλων χωρών,
του λεγόµενου τρίτου κόσµου, µε τις εκτεταµένες παράγκες, που
εφάπτονται µε τις ακριβές συνοικίες εκείνων των ξένων και των
υπερσύγχρονων πανύψηλων ξενοδοχειακών µονάδων που τα
παίρνουµε και σε µινιατούρες όταν ταξιδεύουµε.

Κακά τα ψέµατα, λοιπόν, η χωροταξική και πολεοδοµική νοµο-
θεσία κάθε χώρας αντανακλά το επίπεδο του πολιτισµού της, των
πολιτικών της προτεραιοτήτων και των κυρίαρχων ιδεών σε
σχέση µε την κοινωνική διαστρωµάτωση. Δεν είναι µόνο τοπο-
γραφικά και περιβάλλον. Είναι και κάτι πολύ περισσότερο, λοι-
πόν. Έχει σχέση µε την ισότητα και αποτελεί κυρίαρχο πυλώνα
µιας πραγµατικής δηµοκρατίας.

Σήµερα, λοιπόν, συζητάµε ένα χωροταξικό πολεοδοµικό νοµο-
σχέδιο. Επικοινωνιακά και αν έχει παιχτεί τις τελευταίες ηµέρες!
Ο αρµόδιος Υπουργός -µε όλον το σεβασµό στο πρόσωπό του-
το παρουσίασε σαν µία επιτοµή µιας τεράστιας µεταρρύθµισης
και µάλιστα, εκσυγχρονιστικής µεταρρύθµισης. Κοιτάξτε, εµείς
στο ΠΑΣΟΚ και στο Κίνηµα Αλλαγής όταν ακούµε αυτούς τους
δύο όρους, τον εκσυγχρονισµό και τη µεταρρύθµιση, είµαστε
αυτοί τουλάχιστον που σηκώνουµε τα µανίκια µας και λέµε εµείς
είµαστε εδώ για αυτό. Άρα µπορούµε να το κρίνουµε, διότι
έχουµε το ιστορικό πρόσηµο να τα κρίνουµε αυτά.

Εισάγονται, λοιπόν, ρυθµίσεις ενεργειακής φύσης. Ο επισπεύ-
δων Υπουργός προσπαθεί να µας πείσει ότι η Κυβέρνηση διαθέ-
τει µάλιστα και οικολογική συνείδηση, πράσινη συνείδηση. Ένα
αφήγηµα πολύ ωραίο, µε αρχή, µέση και τέλος, µε µια πλοκή που
µπορεί κανείς να την παρακολουθήσει ως δήθεν ενδιαφέρουσα.
Η Κυβέρνηση προσπαθεί, πραγµατικά, πάρα πολύ να φανεί ότι
είναι πράσινη, πολύ, όµως περισσότερο από ό,τι πραγµατικά
είναι. Για τους δικούς της µικροπολιτικούς λόγους το πουλάει
στον λαό αυτό. Στους άλλους, όµως, πουλάει άλλα.

Δεν ξεχνούµε πως ο αρµόδιος Υπουργός, ο ίδιος κύριος
Υπουργός είναι που τον περασµένο Μάιο έφερε, και η παράταξή
του µόνο ψήφισε, έναν ξεκάθαρα αντιπεριβαλλοντολογικό νοµο-
σχέδιο, τον ν.4685/2022 -δεν το ξεχνάµε-, για το οποίο βούιξε ο
τόπος τότε, κύριε Υπουργέ, και το οποίο τότε τόνιζε το Κίνηµα
Αλλαγής ότι έδινε κίνητρα µόνο στους µεγάλους παραγωγούς
ΑΠΕ. Περιόριζε οποιαδήποτε αναπτυξιακή προοπτική των µικρών
παραγωγών και δηµιουργούσε νέες κοινωνικές ανισότητες. Δεν
ξέρουµε εµείς περισσότερα από όσα ξέρετε εσείς και ως αντι-
λαµβάνεστε, λοιπόν, το ξέρατε το πολιτικό στοίχηµα και το πολι-
τικό πρόσηµο και το αποδεχθήκατε εξολοκλήρου.

Το ίδιο µοτίβο, λοιπόν, παρατηρούµε και σε αυτό το νοµοσχέ-
διο. Και αυτό που ενοχλητικά αναδύεται από τις διατάξεις και του
παρόντος νοµοσχεδίου για άλλη µία φορά είναι η έντονη ταξικό-
τητα. Κρατήστε το αυτό, γιατί θα το βρούµε µπροστά µας στο
µέλλον. Είµαι σίγουρη γι� αυτό. Η ταξικότητα µιας συντηρητικής
κυβέρνησης, που µόνιµα µεριµνά για τους µεγάλους και τους
ισχυρούς, σε βάρος των µικρών και µεσαίων. Δεν είναι τυχαία,
άλλωστε, και η προχθεσινή τροπολογία του Υπουργού Ψηφιακής
Διακυβέρνησης για τα ΕΛΤΑ, όπου ξαναβούιξε ο τόπος ακριβώς
για τον ίδιο λόγο µε µία τροπολογία λαθροχειρίας για τα ΕΛΤΑ.
Αυτοί που δήθεν θα έστρεφαν τη Δεξιά προς την Κεντροαρι-
στερά, τελικά βρέθηκαν να συµπλέουν µια χαρά µαζί της, περ-
νώντας τελευταία στιγµή, πριν την ψήφιση του νοµοσχεδίου για
την πάταξη του λαθρεµπορίου, άσχετη διάταξη µε την οποία η
Κυβέρνηση παραβλέπει το δηµόσιο συµφέρον, όπως και το συµ-
φέρον των υπαλλήλων. Προκειµένου να κάνει τι; Να εξυπηρετή-
σει για άλλη µία φορά τον µεγάλο ιδιώτη επενδυτή, που κατόπιν
προσυνεννοήσεως, βεβαίως -δεν γίνεται αυτά τα πράγµατα να
τα κάνεις µόνος σου-ελλοχεύει στη γωνία.

Συζητούµε, λοιπόν, ένα έντονο ταξικό νοµοσχέδιο, κυρίες και
κύριοι Βουλευτές, µε εκσυγχρονιστικό περιτύλιγµα που φέρνει
το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας.

Στα µεγάλα συµφέροντα και τα τραπεζικά συµφέροντα, όπως
για παράδειγµα στο Ελληνικό, δίνει εξαιρέσεις ώστε να προχω-
ρήσουν πολύ ψηλά κτήρια και έµµεσα, δίνοντάς τους µάλιστα και
δωρεάν επιπλέον µέτρα. Έχει και τα µπόνους η ιστορία.

Και φέρνει διατάξεις, όπως αυτές που αφορούν τις τράπεζες
οι οποίες θα µπορούν να ρυθµίζουν και να τακτοποιούν ακίνητα
και αυθαιρεσίες της υψηλής κατηγορίας 5, ενώ η διορία για τους
απλούς πολίτες έχει πλέον λήξει. Για να δούµε µία τάξη µεγέ-
θους, όπως λέµε στην καθοµιλουµένη. 

Γενηθήτω, λοιπόν, το θέληµά τους -των τραπεζών-για άλλη µία
φορά. Ξανά και ξανά η Κυβέρνησή µας τους βοηθά µέχρι κι αυτοί
να το καταλάβουν καλά και να το κάνουν κτήµα τους ότι και οι
δύο µαζί πορεύονται στον κοινό δρόµο προκειµένου να προχω-
ρήσουν µαζί και όλα τα συνεπακόλουθα, όπως οι πλειστηριασµοί. 

Να ξεκαθαρίσουµε, λοιπόν, εδώ µια και έξω κάτι. Εµείς στο Κί-
νηµα Αλλαγής προφανώς και δεν τασσόµαστε κατά της επιχει-
ρηµατικότητας. Φέραµε ένα µεταρρυθµιστικό πλαίσιο τόσα
χρόνια για την επιχειρηµατικότητα και µάλιστα στηρίζοντας τους
µικρούς και µεγάλους επιχειρηµατίες σε όλα τα σχέδιά τους και
ανοίγοντας νέους ορίζοντες σε αυτόν τον τοµέα. 

Αυτό, όµως, δεν θα µας σταµατήσει να πρεσβεύουµε σταθµι-
σµένα και ορθολογικά την ισοτιµία στα δικαιώµατα και τις υπο-
χρεώσεις για όλους και παντού. Γιατί δεν επιτρέπεται σε µια
δηµοκρατική κοινωνία, σε ένα δηµοκρατικό πολιτικό σύστηµα,
µια κυβέρνηση που σέβεται τον εαυτό της να δίνει σε καµµία τρά-
πεζα, όσο σηµαντική και να είναι, παραπάνω δικαιώµατα από τον
απλό πολίτη. 

Δεν επιτρέπεται σε µία κυβέρνηση που σέβεται τον εαυτό της
κάτω από µεγαλεπήβολους τίτλους περί εκσυγχρονισµού και τα
τοιαύτα της πολεοδοµικής και χωροταξικής νοµοθεσίας, να περ-
νάει διατάξεις που απαξιώνουν τη µικρή ιδιοκτησία γης εκτός
σχεδίου, καταστρέφοντας έτσι τη µικρή και µεσαία τάξη ιδιοκτη-
τών της χώρας και να δηµιουργεί, δυστυχώς, νέους µεγάλοτσι-
φλικάδες. 

Κι ας µην ξεχνά η Κυβέρνηση ότι ακριβώς οι φίλτατοι σε αυτή
µεγαλοτσιφλικάδες δηµιουργούν και Αστραπόγιαννους -έτσι
πάλι η ιστορία- που τόσο αποστρέφεται. 

Ξεκάθαρα, λοιπόν, τρίβουν τα χέρια τους οι µεγάλοι παίκτες
που µπορούν πλέον να αγοράσουν τα άχρηστα πλέον γεωτεµά-
χια, να εξαφανίζουν την περιουσία των µικροµεσαίων, προωθών-
τας ακόµα και το δικό τους ειδικό πολεοδοµικό σχέδιο. Και ξε-
καθαρίζουµε για άλλη µία φορά ότι εµείς στο Κίνηµα Αλλαγής
δεν πρεσβεύουµε σε καµµία περίπτωση την ασυδοσία. Δεν λέµε
να µην µπει µια τάξη. Ωστόσο λέµε ένα εµφατικό «όχι» στο να κα-
ταργηθεί όπως είναι σήµερα η εκτός σχεδίου δόµηση σε βάρος
της ιδιοκτησίας.

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Και καταλήγω. Εµείς ζητάµε βιώσιµη ανάπτυξη µε πολεοδοµι-
κούς σχεδιασµούς, µε εκσυγχρονισµό στη χωροταξία και την πο-
λεοδοµία, µε εξορθολογισµό πραγµάτων που έχουν να κάνουν
µέσα σε βάθος δεκαετιών και βεβαίως, µε σεβασµό. 

Επιτρέψτε µου να το πω και ως επί της συγκεκριµένης αρµο-
διότητας υπεύθυνη του Τοµέα Εσωτερικών της Αυτοδιοίκησης.
Δεν είναι δυνατόν να κάνετε κάτι χωρίς να ακούτε την αυτοδιοί-
κηση. Τη βάλατε που τη βάλατε στον γύψο, δηµιουργήσατε που
δηµιουργήσατε δηµοτικά και περιφερειακά συµβούλια που δεν
έχουν αρµοδιότητες και τις πήγατε στις τεχνητές πλειοψηφίες
των οικονοµικών επιτροπών…

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρία Λια-
κούλη, έχετε φτάσει στα δέκα λεπτά.

ΕΥΑΓΓΕΛΙΑ ΛΙΑΚΟΥΛΗ: Αφήστε τουλάχιστον να έχει µία
ανάσα η τοπική αυτοδιοίκηση. Μόνο έτσι µπορείτε να προχωρή-
σετε. 

Γι’ αυτόν τον λόγο, λοιπόν, δεν µπορούµε να συµπορευτούµε.
Δεν µπορούµε να συµφωνήσουµε. Κοιτάζετε αλλού, κοιτάζουµε
αλλού. Είµαστε σε διαφορετικές τελείως κατευθύνσεις. 

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Να είστε

καλά, κυρία Λιακούλη. Εγώ επειδή κοιτάζω τον χρόνο, σας λέω
απλά για να το ξέρετε ότι φτάσατε τα δέκα λεπτά.

Τον λόγο έχει τώρα ο κ. Νεκτάριος Σαντορινιός, παρακαλώ. 
ΝΕΚΤΑΡΙΟΣ ΣΑΝΤΟΡΙΝΙΟΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θα ξεκινήσω

και πάλι λέγοντας ότι δεν είναι δυνατόν να προχωρά η νοµοθε-
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τική πρωτοβουλία και µάλιστα για νοµοσχέδια τόσο σηµαντικά,
που εγείρουν τόσες πολλές αντιρρήσεις από τους αρµόδιους
φορείς µε αυτές τις διαδικασίες σε συνθήκες πανδηµίας. Δεν
είναι δυνατόν να νοµοθετούµε υπό αυτές τις συνθήκες και για
άσχετα θέµατα σε σχέση µε την πανδηµία. Και µια που αναφέ-
ροµαι σε αυτά, καταθέσαµε µια σειρά από τροπολογίες –τις κα-
τέθεσε ο Πρόεδρός µας και η Κοινοβουλευτική µας Οµάδα- οι
οποίες έχουν σχέση µε την πανδηµία. Και έχουν σχέση µε την
πανδηµία γιατί πρέπει σήµερα να σταµατήσουµε να πληρώνουµε
τους γιατρούς µε χειροκροτήµατα και να πληρώσουµε επιτέλους
τις υπερωρίες τους. Θέλουµε να κάνετε δεκτή την τροπολογία.
Πρέπει σήµερα να µάθουµε τι συζητείται στην επιτροπή των λοι-
µωξιολόγων. Τα πρακτικά αυτά έχουν µείνει επτασφράγιστο µυ-
στικό. 

Πρέπει, όµως, και σήµερα να περάσει η τροπολογία για την
επανασύνδεση σε όσους έχει κοπεί το ρεύµα, το νερό ή το φυ-
σικό αέριο και να σταµατήσει να διακόπτεται το ρεύµα και τα
υπόλοιπα δίκτυα κοινής ωφέλειας σε αυτούς οι οποίοι έχουν πλη-
γεί από την πανδηµία.

Άκουσα τον κ. Χατζηδάκη να µας µιλάει για το ΚΟΤ. Το ΚΟΤ
δεν συµπεριλαµβάνει όλους αυτούς, που έχουν πληγεί σήµερα
από την πανδηµία. Ελάτε, κύριε Χατζηδάκη, στα νησιά µας να
πείτε στους εποχικούς υπαλλήλους και να τους εξηγήσετε τι ση-
µαίνει ΚΟΤ και αν αυτό τους καλύπτει. Ελάτε να πείτε στους επι-
χειρηµατίες που έχουν εποχικές επιχειρήσεις και δεν µπορούν
σήµερα να πληρώσουν το ρεύµα, αν τους καλύπτουν αυτά που
λέτε.

Τώρα να περάσουµε στην ουσία του νοµοσχεδίου. Το νοµο-
σχέδιο, όπως είπα και στην επιτροπή, έχει έναν βαρύγδουπο
τίτλο, ότι θα σταµατήσει την εκτός σχεδίου δόµηση. Το κάνει;
Ακριβώς το αντίθετο κάνει. Δεν την περιορίζει στην ουσία. Αυτό
που κάνει είναι να αλλάζει τους όρους της εκτός σχεδίου δόµη-
σης προς όφελος της µεγάλης ιδιοκτησίας. Κάνει µια βίαιη ανα-
διανοµή της ιδιοκτησίας εις βάρος της µικρής και µεσαίας
ιδιοκτησίας ακίνητης περιουσίας προς όφελος κατ’ επιταγή του
ΣΕΤΕ και του ΣΕΒ των µεγάλων ιδιοκτησιών. 

Άκουσα στην επιτροπή τον κύριο Υφυπουργό να λέει ότι για
την άναρχη τουριστική ανάπτυξη -προφανώς απαντώντας σε
µένα, σε αυτά που είχα πει- φταίει η εκτός σχεδίου δόµηση. Έχει
απόλυτο δίκιο. Αλήθεια είναι αυτό. Αλλά ποια εκτός σχεδίου δό-
µηση; Του µικρού οικοπέδου ή των µεγάλων περιουσιών; Για
ποια εκτός σχεδίου δόµηση µιλάµε σήµερα; Γιατί αυτό το οποίο
σήµερα έρχεστε να κάνετε, είναι να απαγορεύσετε στους µικροϊ-
διοκτήτες να χτίσουν, όχι στους µεγάλους. Στους µεγάλους δί-
νετε κίνητρα και διευκολύνσεις. 

Για να χτιστεί ένα ξενοδοχείο, η αρτιότητα είναι στα οκτώ
στρέµµατα, αλλά µέσα από εξαιρέσεις εξαιρέσεων, φτάνουµε
στα τέσσερα στρέµµατα. Αυξάνετε κατά 5% για την κάλυψη των
ηµιυπαίθριων χώρων. 

Και έχουµε και το καινούργιο: Τουριστικά χωριά, µικτά τουρι-
στικά καταλύµατα µικρής κλίµακας, που ξεκινάνε από τα πενήντα
στρέµµατα. Θέλετε να σας πω τι έχει συµβεί αυτή τη στιγµή που
συζητάµε στη Ρόδο; Ξέρετε τι συµβαίνει στην παραλία Τσαµπί-
κας; Έχουν κατέβει διάφορα κοράκια να µαζέψουν τις µικρές
ιδιοκτησίες για να τις ενοποιήσουν και να φτιάξουν µικτά τουρι-
στικά καταλύµατα στα οποία θα φτιάξουν σπίτια µε µεγάλο συν-
τελεστή δόµησης ανταγωνιζόµενοι τους εργολάβους, ανταγωνι-
ζόµενοι την ιδιοκτησία και ουσιαστικά θα πάνε να πουλήσουν τα
σπίτια, καταστρέφοντας µία περιοχή. Με αυτόν τον τρόπο περιο-
ρίζετε την εκτός σχεδίου δόµηση; Καταστρέφοντας τελικά το πε-
ριβάλλον; Γιατί τελικά αυτό πετυχαίνετε µε αυτό το νοµοσχέδιο. 

Σας είπα και στην επιτροπή, σήµερα σε συνθήκες πανδηµίας
που συζητάµε όλοι για το πώς θα διαφοροποιήσουµε το µοντέλο
ανάπτυξης του τουρισµού, έρχεστε να φέρετε αυτό το νοµοσχέ-
διο που ουσιαστικά δηµιουργεί µεγαλύτερες συγκεντρώσεις του-
ριστικής δραστηριότητας; Ειλικρινά σε ποιον σχεδιασµό υπά-
γεται αυτή τη λογική;

Μιλάτε για τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια και λέτε ότι θα γί-
νουν πάρα πολύ γρήγορα. Κατ’ αρχάς δεν µας έχετε εξηγήσει
επαρκώς γιατί δεν αξιοποιήσατε την έτοιµη χρηµατοδότηση που
είχαµε για τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια σε επίπεδο δήµων. Δεν

µας έχετε απαντήσει και δεν έχετε απαντήσει σε αυτά που έχει
πει ο κ. Φάµελλος, γιατί η χρηµατοδότηση ήταν εκεί κι εσείς δεν
την αξιοποιήσατε.

Πάτε τώρα και κάνετε τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια σε επί-
πεδο δηµοτικής ενότητας, δηµιουργώντας µία διάσπαση στον
σχεδιασµό. Ουσιαστικά δεν γίνεται χωροταξία σε επίπεδο δηµο-
τικής ενότητας, έχοντας επιπλέον και το δεδοµένο ότι τα ειδικά
σχέδια είναι ανώτερα των τοπικών πολεοδοµικών σχεδίων. Αλλά
ακόµα και αυτό µας λέτε ότι θα γίνει πολύ γρήγορα.

Τα εργαλεία σχεδιασµού ενός µελετητή είναι συγκεκριµένα για
τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια. Είναι οι δασικοί χάρτες που έχετε
σταµατήσει. Είναι οι κτηµατολογικοί χάρτες που δεν έχουν ολο-
κληρωθεί. Είναι οι χαρακτηρισµοί οδών που δεν τους βάλατε στο
νοµοσχέδιο. Είναι οι οριοθετήσεις ρεµάτων που µόνο οι ιδιώτες
τις κάνουν µόνοι τους. Η οριοθέτηση του αιγιαλού, οι αρχαιολο-
γικές ζώνες, όλα αυτά έχουν ολοκληρωθεί, για να µπορεί κά-
ποιος να πει ότι πραγµατικά τα τοπικά πολεοδοµικά σχέδια θα
µπορέσουν να υλοποιηθούν σε σύντοµο χρονικό διάστηµα;

Να πάω τώρα πολύ γρήγορα, κύριε Πρόεδρε –και σας ευχαρι-
στώ- στο θέµα του θαλάσσιου χωροταξικού σχεδιασµού. Ουσια-
στικά, αυτό που κάνετε είναι να αποσυνδέετε τον παράκτιο χώρο
από το θαλάσσιο χωροταξικό σχεδιασµό. Αυτό προφανώς απο-
τελεί και πάλι δωράκι στον ΣΕΤΕ και στο ΣΕΒ, οι οποίοι φοβόν-
τουσαν µην κυρωθεί το Πρωτόκολλο της Βαρκελώνης. Με την
υπαναχώρηση αυτή, όµως, τι κάνετε; Διασπάτε τον θαλάσσιο χω-
ροταξικό σχεδιασµό, διότι οι παράκτιες χρήσεις είναι αυτές, που
επηρεάζουν τον θαλάσσιο χωροταξικό σχεδιασµό και το αντί-
στροφο. Άρα, λοιπόν, και πάλι δηµιουργείτε ένα σχεδιασµό χω-
ροταξικό, ο οποίος είναι σχεδιασµός-κουρελού, όπως πολύ σω-
στά τον έχει χαρακτηρίσει και ο εισηγητής µας. Εποµένως, µε
αυτόν τον τρόπο συµβάλλετε σε µία αποσπασµατική ρύθµιση
οδηγώντας τελικά σε απορρύθµιση. 

Θέλω να κλείσω µε µία αναφορά στο άρθρο 137, που αφορά
τις κατ’ εξαίρεση κατασκευές στις χερσαίες ζώνες λιµένων. Εκεί
πέρα είναι κατανοητό ότι αυτή τη στιγµή υπάρχει η απαίτηση
γρήγορα να κατασκευαστούν εγκαταστάσεις εξυπηρέτησης των
αναγκών ασφαλείας στις πύλες Σένγκεν. Ωστόσο, µαζί µε τις
αναγκαίες υποδοµές δίνεται η δυνατότητα να φτιαχτούν εκδοτή-
ρια και στέγαστρα, τα οποία όλοι γνωρίζουµε πώς έχουν αξιο-
ποιηθεί στα λιµάνια και τι deal έχουν γίνει γύρω από αυτά. Και
ταυτόχρονα, δεν βάζετε ένα όριο του πότε θα πρέπει να εγκρι-
θούν τα master plan, προκειµένου να υπάρχει και ένας χρονικός
ορίζοντας πίεσης, για να υπάρξει µία σαφής και σωστή αδειοδό-
τηση αυτών των κατασκευών. Εποµένως, λοιπόν, σας ζητάµε να
περιοριστείτε µόνο στα απαραίτητα, δηλαδή λιµεναρχείο, χώροι
υγιεινής και οι απαραίτητες εγκαταστάσεις ασφάλειας Σένγκεν,
και να βάλετε και ένα χρονικό όριο. 

Κλείνοντας θέλω να σας πω κάτι. Με ωραίους τίτλους κρύβετε
και πάλι την πολιτική σας για ενίσχυση των µεγάλων εις βάρος
των µικρών και των µεσαίων. Πολύ σύντοµα θα το καταλάβουν
και τότε θέλω να δω τι θα έχετε να τους πείτε. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Ολοκλη-

ρώνουµε τη διαδικασία µε την κ. Κωνσταντίνα Αδάµου από το
ΜέΡΑ25.

Ορίστε, έχετε τον λόγο.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΑ ΑΔΑΜΟΥ: Καλησπέρα, κύριε Πρόεδρε. Ευχα-

ριστώ για το λόγο που µου δίνετε. Και καλησπέρα, κυρίες και κύ-
ριοι συνάδελφοι.

Θα ήθελα να ξεκινήσω την οµιλία µου εκφράζοντας τη βαθιά
και ειλικρινή µου ευγνωµοσύνη προς όλους τους ιατρούς, τους
νοσηλευτές και το υπόλοιπο υγειονοµικό προσωπικό σε όλα τα
νοσοκοµεία της χώρας µας για τις υπεράνθρωπες προσπάθειες
που καταβάλλουν, ιδιαίτερα κατά το τελευταίο διάστηµα. 

Για ακόµη µία φορά καλούµαστε να νοµοθετήσουµε για ελάσ-
σονος σηµασίας ζητήµατα σε µια περίοδο που οι αντοχές του
Εθνικού µας Συστήµατος Υγείας δοκιµάζονται από τις συνέπειες
της υγειονοµικής κρίσης. Η Κυβέρνηση έχει αφήσει το Εθνικό
µας Σύστηµα Υγείας αθωράκιστο τόσο σε ό,τι αφορά στο ιατρικό
και νοσηλευτικό προσωπικό, όσο και σε υποδοµές και υλικοτε-
χνικό εξοπλισµό. Σε µια περίοδο σφοδρής υγειονοµικής επισφά-

3332 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)



λειας η χώρα µας είναι από τις τελευταίες της Ευρωπαϊκής Ένω-
σης σε κρατικές δαπάνες για την υγεία, µε αποτέλεσµα το αυτο-
νόητο κοινωνικό αίτηµα για προσλήψεις ιατρών, νοσοκόµων,
τραυµατιοφορέων και λοιπού υποστηρικτικού προσωπικού, κα-
θώς και για αύξηση και ενίσχυση των µονάδων εντατικής θερα-
πείας, να µοιάζει ουτοπικό. 

Σε πλήρη αναντιστοιχία µε τις πραγµατικές ανάγκες της κοι-
νωνίας είναι φανερό ότι η Κυβέρνηση επενδύει σε επικοινωνιακή
διαχείριση των τραγικών συνεπειών της πανδηµίας, βασιζόµενη
στο φιλότιµο και την υπερπροσπάθεια του υγειονοµικού προσω-
πικού της χώρας, αλλά και στα σκιώδη και παράλληλα συστή-
µατα καταµέτρησης των κρουσµάτων. 

Προχωρώ, όµως, στο προς ψήφιση νοµοσχέδιο. 
Κυρίες και κύριοι, η Κυβέρνηση επιλέγει να φέρει σήµερα

προς ψήφιση στη Βουλή µε τη διαδικασία του κατεπείγοντος
ακόµη ένα νοµοσχέδιο, που ούτε σχετίζεται µε την επικαιρότητα
ούτε ανταποκρίνεται στις τρέχουσες ανησυχίες των πολιτών και
στις ανάγκες της αγοράς. Αγνοώντας επιδεικτικά τα πάνω από
χίλια σχόλια της διαβούλευσης, τις προτάσεις της ΚΕΔΕ, την ει-
σήγηση του Τεχνικού Επιµελητηρίου, καθώς και τη γενικότερη
κριτική που ασκήθηκε από φορείς και ειδικούς, το Υπουργείο Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας, εκµεταλλευόµενο τη συγκυρία της
απαγόρευσης των συναθροίσεων, προχωρά ανενόχλητο στην
ψήφιση ακόµη ενός νοµοσχεδίου, µνηµείου κακής νοµοθέτησης.

Παρά τις περί του αντιθέτου διακηρύξεις της Κυβέρνησης, το
νέο χωροταξικό νοµοσχέδιο όχι µόνο δεν εκσυγχρονίζει τα πο-
λεοδοµικά θέµατα της χώρας, αλλά εισάγει νέες µεθόδους ρου-
σφετολογικής διαχείρισης της χωροταξίας στη χώρα µας. Οι
τοποθετήσεις των αρµόδιων Υπουργών δεν αφήνουν καµµία αµ-
φιβολία επ’ αυτού. Η πρόταση για κατάργηση των παρεκκλίσεων
σε γήπεδα κάτω των τεσσάρων στρεµµάτων σε περιοχές εκτός
σχεδίου δόµησης, µε ταυτόχρονη χορήγηση δικαιώµατος στους
ενδιαφερόµενους ιδιοκτήτες να µπορούν να κτίσουν εντός µετα-
βατικής περιόδου δύο ετών, είναι ενδεικτική της νοοτροπίας των
χωροταξικών επιλογών των Υπουργών. 

Είναι, πράγµατι, εξωφρενικό αρµόδιοι Υπουργοί να εξωθούν
τους ιδιοκτήτες γης στο να τρέξουν να βρουν, να δανειστούν
χρήµατα, για να προλάβουν να χτίσουν και να εκµεταλλευτούν
την εκτός σχεδίου µικρή ιδιοκτησία τους, καταργώντας µε τον
τρόπο αυτό τις χωροταξικές επιλογές που οι ίδιοι φέρνουν προς
νοµοθέτηση στη Βουλή. Είναι σαφές ότι µε τη χορήγηση µετα-
βατικής περιόδου χάριτος δεν εξασφαλίζεται η ρύθµιση εκτός
σχεδίου δόµησης, αλλά αντίθετα επισπεύδεται η απορρύθµισή
της. Με τις νοµοθετικές παρεµβάσεις του Υπουργείου οι µικροί
ιδιοκτήτες τίθενται σε ένα σκληρό καθεστώς οµηρίας, καθώς αν
δεν σπεύσουν να βρουν πόρους, για να χτίσουν, εµφιλοχωρεί ο
υπαρκτός κίνδυνος απώλειας της αξίας της ιδιοκτησίας τους και
συνεπακόλουθα της αναγκαστικής εκποίησης της περιουσίας
τους όσο-όσο σε προνοµιούχους ενδιαφερόµενους. Η µεθό-
δευση αυτή µπορεί να χαρακτηριστεί από τους ιστορικούς του
µέλλοντος ως η αρχή της εποχής της προειδοποιητικής ρουσφε-
τολογίας στον ελληνικό χώρο. 

Είδαµε τον Υπουργό Περιβάλλοντος Κωστή Χατζηδάκη στην
ελληνική τηλεόραση να διαβεβαιώνει απολογητικά τους ιδιοκτή-
τες των γηπέδων αυτών ότι θα έχουν πρόσθετο χρόνο να χτίσουν
µέχρι και έξι χρόνια. Πάλι καλά, δηλαδή, που δεν έβγαλε χρονικό
ορόσηµο ακριβώς τις επόµενες εκλογές. Η δήλωση αυτή φανε-
ρώνει απροκάλυπτα τη νοοτροπία των επιλογών µηδενικού πο-
λιτικού κόστους των ανθρώπων που χειρίζονται τις τύχες της
οικιστικής οργάνωσης του τόπου µας. 

Η µεταβατική περίοδος σε καµµία περίπτωση δεν µπορεί να
θεωρηθεί επαρκής για τη διάσωση όλων ανεξαιρέτως των µικρών
ιδιοκτησιών, ιδιαίτερα σε µία περίοδο υπολειτουργίας των δηµο-
σίων υπηρεσιών λόγω της πανδηµίας. Η δε κατάργηση των πα-
ρεκκλίσεων σε συνδυασµό µε τις νέες ρυθµίσεις για τη χωρο-
ταξία στις εκτός σχεδίου περιοχές, χωρίς πρώτα να έχουν κα-
ταρτιστεί εν συνόλω τα τοπικά χωρικά σχέδια, συµβάλλουν στη
δηµιουργία κλίµατος νοµικής ανασφάλειας, η οποία τελικά δρα
ανασταλτικά προς τις επενδύσεις. 

Η νοµική ανασφάλεια θα παγιωθεί όσο οι αρµόδιες τοπικές
υπηρεσίες των ΟΤΑ παραµένουν υποστελεχωµένες και χωρίς να

έχει εξασφαλιστεί πρακτικά η πηγή, το ακριβές ύψος και η κατα-
νοµή της χρηµατοδότησης για την εκπόνηση των τοπικών χωρι-
κών σχεδίων, τα οποία έχουν µεν αυξηµένες τεχνικές προδια-
γραφές, από την άλλη δε, δεν διασυνδέονται σε καµµία περί-
πτωση µε το γενικότερο στρατηγικό σχεδιασµό αντιµετώπισης
της κλιµατικής αλλαγής σε παράκτιες και παραρεµάτιες ζώνες. 

Είναι, εποµένως, σαφές ότι το νέο χωροταξικό νοµοσχέδιο
όψιµα χαρακτηρίζεται ως φιλικό προς το περιβάλλον από τον
Υπουργό, καθώς αυτό επισπεύδει την άναρχη οικοδόµηση θέ-
τοντας στόχους χωροταξικής ολοκλήρωσης, που είναι πρακτικά
αδύνατο να επιτευχθούν υπό τις παρούσες συνθήκες. 

Επιπροσθέτως, µε τις ρυθµίσεις που προωθούνται δηµιουρ-
γείται πρόσθετη ασάφεια σχετικά µε τις περιπτώσεις των αλά
καρτ παρεκκλίσεων σε ζώνες έως πεντακόσια µέτρα γύρω από
τους οικισµούς µε πρόσωπο στον δρόµο, όπως και για το τι ακρι-
βώς πρόκειται να συµβεί σε περιοχές που έχουν χαρακτηριστεί
ως γη υψηλής παραγωγικότητας. 

Η δε κατηγοριοποίηση της µείωσης των συντελεστών δόµησης
που προβλέπεται στο νέο χωροταξικό νοµοσχέδιο φαίνεται ότι
ευνοεί µόνο τους οργανωµένους υποδοχείς, δηλαδή τα σύνθετα
και µικτά τουριστικά καταλύµατα, γεγονός που κάνει εµφανείς
τις προθέσεις της Κυβέρνησης για στήριξη του µαζικού τουρι-
σµού και για προνοµιακή µεταχείριση των µεγαλοξενοδόχων εις
βάρος της µικρής και µεσαίας ιδιοκτησίας.

Η δε δήλωσή της ότι τα χωροταξικά σχέδια θα ξεκινήσουν από
τα νησιά µας, τις περιοχές «NATURA 2000» και τα τοπία ιδιαίτε-
ρου φυσικού κάλλους µε fast-track διαδικασίες για να µην καθυ-
στερεί η τουριστική εκµετάλλευση των περιοχών αυτών,
προκαλεί εφιάλτες σε όσους από εµάς λατρεύουµε την οµορφιά
της πατρίδας µας. 

(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-
λίας της κυρίας Βουλευτού)

Η όψιµη ευαισθησία του Υπουργείου για το περιβάλλον γίνεται
εµφανής από την υποβάθµιση του Σώµατος Επιθεωρητών και
Ελεγκτών Περιβάλλοντος, το οποίο µετατρέπεται σε µια απλή
γραµµατεία, σε αντίθετη κατεύθυνση από το αρχικό κυβερνητικό
σχέδιο Πισσαρίδη το οποίο προέβλεπε την αναβάθµισή του σε
ανεξάρτητη αρχή. 

Ο έλεγχος για την τήρηση των περιβαλλοντικών προδιαγρα-
φών των βιοµηχανιών και των µεγάλων επιχειρήσεων ανατίθεται
πλέον σε ιδιώτες µε ό,τι αυτό µπορεί να συνεπάγεται για την ποι-
ότητα και την αξιοπιστία των αποτελεσµάτων. 

Παράλληλα, µε το παρόν νοµοσχέδιο εντείνεται η γραφειοκρα-
τία κατά την έγκριση των αδειών και τα αρχιτεκτονικά συµβούλια,
λόγω της ανεξήγητης εµπλοκής του Υπουργείου Πολιτισµού στις
διαδικασίες. 

Κλείνοντας και µε αφορµή τη σηµερινή ηµέρα, που είναι Παγ-
κόσµια Ηµέρα Ατόµων µε Ειδικές Ανάγκες, θα ήθελα να τονίσω
κάτι σε σχέση µε τις ρυθµίσεις για τη βιώσιµη προσβασιµότητα,
που περιγράφονται στα άρθρα 117 έως 123. Με βρίσκει σύµ-
φωνη η προσπάθεια που γίνεται για την ενσωµάτωση των ΑΜΕΑ
στον κοινωνικό ιστό. Όµως, αυτή η προσπάθεια ενσωµάτωσης
θα πρέπει να είναι διαρκής και όχι ευκαιριακή.

Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι, είναι προφανές ότι το παρόν
νοµοσχέδιο αποτελεί µία ακόµα προσπάθεια της Κυβέρνησης να
εκµεταλλευτεί συγκυρίες για να νοµοθετήσει αντιδραστικά προς
το περιβάλλον και την ισότιµη ανάπτυξη του τόπου. Το νοµοσχέ-
διο, που καλούµαστε να ψηφίσουµε αύριο -αφού η ψηφοφορία
θα γίνει τελικά αύριο- επιταχύνει την περιβαλλοντική υπερεκµε-
τάλλευση τόσο βραχυπρόθεσµα όσο και µακροπρόθεσµα. Δεν
λύνει σε κανέναν βαθµό τα επίκαιρα προβλήµατα του τόπου, ενώ
αντίθετα είναι προνοµιακό για µεγάλα ξενοδοχειακά συγκροτή-
µατα, για βιοµηχανίες και τράπεζες. Το παρόν νοµοθέτηµα είναι
προκλητικό απέναντι στη µικρή και µεσαία ιδιοκτησία. 

Σας καλούµε, λοιπόν, να το αποσύρετε, αφουγκραζόµενοι
πραγµατικά τον παλµό της κοινωνίας, αλλά και τις προτάσεις των
καθ’ ύλην αρµόδιων φορέων, που θα επωµιστούν το βάρος της
υλοποίησής του. 

Σας ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Κυρίες και

κύριοι συνάδελφοι, δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συ-
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νεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Οδυσσέας Κωνσταντινόπουλος): Με τη συ-

ναίνεση του Σώµατος και ώρα 22.04’ λύεται η συνεδρίαση για
αύριο, ηµέρα Παρασκευή 4 Δεκεµβρίου 2020 και ώρα 9.00’, µε
αντικείµενο εργασιών του Σώµατος: α) κοινοβουλευτικό έλεγχο,
συζήτηση της υπ’ αριθµόν 3/3/26-10-2020 επίκαιρης επερώτησης
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων του Γε-

νικού Γραµµατέα του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας και
Βουλευτών της Κοινοβουλευτικής Οµάδας του µε θέµα: «Για την
προστασία του εισοδήµατος των εργαζοµένων, την αύξηση του
βασικού µισθού, την επαναφορά των ΣΣΕ» και β) νοµοθετική ερ-
γασία, συνέχιση της συζήτησης και ψήφιση επί της αρχής, των
άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου του Υπουργείου Πε-
ριβάλλοντος και Ενέργειας: «Εκσυγχρονισµός της Χωροταξικής
και Πολεοδοµικής Νοµοθεσίας».

3334 ΠΡΑΚΤΙΚΑ ΒΟΥΛΗΣ (ΟΛΟΜΕΛΕΙΑ)

Ο ΠΡΟΕΔΡΟΣ  ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ


